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ΕΡΓΚΙΟΥΝ ΟΛΓΚΟΥΝ 

Δύο κυρίαρχα και 
διεθνώς ισότιμα 
κράτη στο νησί

Ο Εργκιούν Ολγκούν, ο
παλαιότερος εν ενεργεία
στο τοπίο του Κυπριακού
πολιτικός και πιθανότατα
ο νέος διαπραγματευτής

της τ/κ πλευράς, λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ότι η σχέση ειρήνης και
συνεργασίας με τους Ε/κ, με τους ο-
ποίους οι Τ/κ μοιράζονται το νησί
της Κύπρου, πρέπει να οικοδομηθεί
με βάση τα δύο κυρίαρχα κράτη,
«Δεδομένου ότι οι μέχρι τώρα δια-
πραγματεύσεις δεν έχουν αποφέρει
αποτελέσματα, θεωρούμε χρήσιμο
να προχωρήσουμε σε μια άτυπη πε-
νταμερή διάσκεψη». Σελ. 7 

ΠΑΝΔΗΜΙΑ

Τα εμβόλια φέρνουν
την κανονικότητα
Οι επίσημες ανακοινώσεις την περα-
σμένη εβδομάδα του Ευρωπαϊκού
Οργανισμού Φαρμάκων πως τρεις ε-
ταιρείες έχουν υποβάλει αίτηση για
έγκριση και αξιολόγηση τριών εμβο-
λίων, ανοίγει και επίσημα μια νέα σε-
λίδα στο κομμάτι διαχείρισης και α-
ντιμετώπισης της πανδημίας. Σελ. 9

ΜΕΤΡΑ

Μοιραζόμαστε
τη φτώχια μας
Τέσσερις ιδιοκτήτες εστιατορίων κα-
ταθέτουν στην «Κ» τις ανησυχίες
τους σχετικά με το νέο διάταγμα του
υπουργού Υγείας, ότι απαγορεύεται
πέραν τις 19.00 μ.μ. η λειτουργία των
χώρων τους. Σχολιάζοντας τα νέα μέ-
τρα κάνουν λόγο για αδικία και «ύ-
πουλο στραγγαλισμό». Σελ. 10  

ΑΡ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ

Εξωτερικοί χώροι
και το Σύνταγμα
Ο Αριστοτέλης Κωνσταντινίδης, ανα-
πληρωτής καθηγητής στο Τμήμα Νο-
μικής του Πανεπιστημίου Κύπρου,
λέει ότι παρατηρείται ζήτημα αντισυ-
νταγματικότητας στην απόλυτη απα-
γόρευση των διαδηλώσεων και της
συνάθροισης περισσότερων των δύο
ατόμων σε ανοιχτούς χώρους. Σελ. 10

ΓΕΝΙΚΟΣ ΕΛΕΓΚΤΗΣ

Δικαστική λύση
για τον Οδυσσέα
Το ζήτημα που έχει προκύψει με τον
γενικό ελεγκτή οδηγείται ενώπιον
του Ανώτατου Δικαστικού Συμβουλί-
ου για παύση του, λόγω ανάρμοστης
συμπεριφοράς. Εντός της κυβέρνη-
σης καταγράφεται προβληματισμός
για τους διαφαινόμενους χειρισμούς,
παρά το γεγονός ότι οι πάντες συμ-
φωνούν πως ο γενικός ελεγκτής «το
έχει παρακάνει». Σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Eλληνες του Λονδίνου και η ιστορία τους
«Το ελληνικό κοιμητήριο στο West Norwood είναι το “καταπί-
στευμα” μιας εξαιρετικής κοινότητας Ελλήνων, οι οποίοι από
τις αντίξοες συνθήκες των αρχών του 19ου αιώνα στην πατρί-
δα μας μετανάστευσαν στην Αγγλία. «Είναι η πιο σημαντική
συλλογή ταφικών μνημείων στο Ηνωμένο Βασίλειο, γι’ αυτό
παλεύουμε υπέρ της διάσωσής της». Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο Θεόδουλος
Γρηγορίου στην «Κ»

Ο εικαστικός Θεόδουλος Γρηγο-
ρίου ένας από τους οποίους ξεκί-
νησαν την προσπάθεια για την
κατοχύρωση του επαγγέλματος
του καλλιτέχνη, μιλά στην «Κ» για
την ιστορία πίσω από αυτή την
προσπάθεια. Μοιράζεται τις σκέ-
ψεις και τους προβληματισμούς
του κατά τη διάρκεια αυτής της
διαδικασίας. Ζωή, σελ. 3

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

ΕΘΑΛ: «Οι γαμπροί
της Ευτυχίας» 

Η ΕΘΑΛ παρουσιάζει την κωμω-
δία «Οι Γαμπροί της Ευτυχίας», σε
σκηνοθεσία Αχιλλέα Γραμματικό-
πουλου, ο οποίος μού μίλησε για
την παράσταση. Aπαντώντας
στην ερώτησή αν τέτοια έργα έ-
χουν ημερομηνία λήξης λέει πως
αυτά τα έργα, τα «απλοϊκά» μας
ενώνουν, μας συμφιλιώνουν με
το παρελθόν μας. Ζωή, σελ. 5

Με στοχευμένο
εμπάργκο στην Ε.Ε.
Στοπ στα υποβρύχια Τ-214

Στη γραμμή της απόφασης για εμπάργκο
εξαγωγής όπλων που μπορεί να χρησι-
μοποιηθούν από την Τουρκία για να ε-
πιφέρουν πλήγματα σε κράτη-μέλη της
Ε.Ε. θα επιμείνει την Πέμπτη, στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο, ο Κυρ. Μητσοτάκης.
Κύριος στόχος της Αθήνας είναι τα γερ-
μανικής τεχνολογίας υποβρύχια Τ-214,
έξι από τα οποία ναυπηγούνται για λο-
γαριασμό της Αγκυρας. Σελ. 18

Φόβοι από νέα
αναστολή δόσεων
Προβληματισμός στις τράπεζες

Φόβους για ενδεχόμενη κατάχρηση του
προγράμματος αναστολής δόσεων, μετά
το πράσινο φώς που άναψε η Ευρωπαϊκή
Αρχή Τραπεζών για τη δυνατότητα πα-
ράτασης έως τον Μάρτιο εκφράζουν οι
τράπεζες. Το θέμα θα συζητηθεί την ε-
πόμενη εβδομάδα. Στο μεταξύ διαφωνίες
υπάρχουν μεταξύ κομμάτων και κυβέρ-
νησης στο θέμα της αναστολής των εκ-
ποιήσεων. Οικονομική, σελ. 3
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Προεδρικές εκλογές 2008:
Ενας ανατρεπτικός προεκλογικός
Οι προεδρικές του 2008 μένουν στην ι-
στορία, καθώς πρώτη φορά τρεις υπο-
ψήφιοι, οι Δημήτρης Χριστόφιας, Ιωάννης
Κασουλίδης και Τάσσος Παπαδόπουλος
διεκδικούσαν ισότιμα την Προεδρία της
Δημοκρατίας. Ο Τάσσος Παπαδόπουλος
οικειοποιήθηκε το «Όχι», ο Ιωάννης Κα-
σουλίδης την ευρωπαϊκή προοπτική,
ενώ ο Δημήτρης Χριστόφιας, ο πρώτος

αρχηγός της Αριστεράς που διεκδίκησε
την εξουσία, τη δίκαιη λύση. Σελ. 16, 17

ΓΡΑΦΟΥΝ: 

Μιχάλης Σοφοκλέους: 

• Η Κύπρος που δεν κέρδισε

Χρίστος Χριστοφίδης:

• Η πιο εμπνευσμένη εκστρατεία

Ενα όργιο αδιαφανούς έως και ύποπτης
διαχείρισης των περιουσιακών στοιχείων
της εκλιπούσας Λαϊκής Τράπεζας, απο-
καλύπτεται στην εφ’ όλης της ύλης συ-
νέντευξη του δεύτερου στη σειρά δια-
χειριστή Κρις Παύλου. Συγκεκριμένα
μέσα από τα λεγόμενα του εμπειρότατου
τραπεζίτη, από την ημέρα που τερματί-

στηκαν οι εργασίες της Λαϊκής άρχισε
μία άνευ προηγουμένου λεηλασία των
χρημάτων και των περιουσιακών της
στοιχείων, όχι εν τη αγνοία της Αρχής
Εξυγίανσης της Κεντρικής Τράπεζας Κύ-
πρου αλλά υπό την επιστασία της και
την υψηλή επίβλεψη της διοικήτριας της
Κεντρικής, Χρυστάλλας Γιωρκάτζη. Χα-

ρακτηριστικά ο κ. Παύλου λέει: «Ως δια-
χειριστής ρώτησα: «Αφού κουρεύτηκαν
5,5 δισ. ευρώ από τη Λαϊκή, γιατί δεν α-
ποφασίστηκε να μην κλείσει η Τράπεζα;
Με 5,5 δισ. ευρώ θα ήταν «σούπερ-κε-
φαλαιοποιημένη». Πού πήγαν αυτά τα
λεφτά; Και πού πήγαν τα λεφτά από την
πώληση των τραπεζών στην Ελλάδα; Η

κ. Γιωρκάτζη μου απαντούσε: «Εσένα δεν
σε κόφτει»! Τέλος, ο κ. Παύλου, στη συ-
νέντευξή του στην «Κ», δηλώνει ευθαρ-
σώς: «Κατά την άποψή μου και από τα
όσα είδα και βίωσα, ο μεγάλος ένοχος για
το έγκλημα στη Λαϊκή μετά το κούρεμα
είναι η Αρχή Εξυγίανσης με επικεφαλής
τη Χρυστάλλα Γιωρκάτζη». Σελ. 4, 5 

Πόσο θα αλλάξουν τη ζωή μας τα εμβόλια

Μακριά από
ψευδαισθήσεις

Η ενίσχυση της τουρκικής προκλητι-
κότητας το τελευταίο διάστημα κατα-
δεικνύει πως δεν υπάρχουν πλέον πε-
ριθώρια ψευδαισθήσεων. Αν η Ε.Ε.
θέλει να διατηρήσει την αξιοπιστία και
την αξιοπρέπειά της, θα πρέπει να κι-
νηθεί αναλόγως στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο της προσεχούς Πέμπτης και να
μην επιτρέψει επιπλέον διασυρμό. Οι
εξελίξεις αναμένεται να είναι κατακλυ-
σμιαίες το επόμενο διάστημα. Γι’ αυτό
ακριβώς και δεν επιτρέπονται ψευδαι-
σθήσεις και στο εσωτερικό μέτωπο. Τα
όσα λέει ο Ερσίν Τατάρ και η Άγκυρα,
περί συζήτησης για λύση δύο κρατών,
δεν επιτρέπουν εφησυχασμό. Πόσω
μάλλον να μπούμε εκ νέου σε μία ερ-
μηνεία του τι είναι μπλόφα και τι όχι.
Η πρόσφατη ιστορία μας είναι εκεί για
να μας θυμίζει πως ο μόνος τρόπος να
εξέλθουμε από το αδιέξοδο είναι η καλή
προετοιμασία. Μακριά από τις όποιες
ψευδαισθήσεις. 

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

Με βαριά ατζέντα
το Ευρ. Συμβούλιο
Αυτό το παιχνίδι της γάτας με το ποντίκι
πρέπει να σταματήσει είπε ο πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μισέλ, ανα-
φερόμενος στην Τουρκία. Παρ’ όλα αυτά,
παραμένει γρίφος πώς θα κινηθούν τα κράτη
μέλη τη 10η Δεκεμβρίου, έστω και αν όλοι
παραδέχονται πως η κατάσταση έχει επι-
δεινωθεί. Σελ. 7

ΗΠΑ 

Eπιβολή κυρώσεων
στην Τουρκία
Από τον Αύγουστο του 2018 και μετά, το α-
μερικανικό Κογκρέσο αποτελεί τη νέα ση-
μαντική παράμετρο στις αμερικανοτουρκικές
σχέσεις, καθώς για πρώτη φορά έγινε νόμος
των ΗΠΑ πρόνοια για επιβολή κυρώσεων
στην Τουρκία, αν δεν εκπληρωθεί σειρά
προϋποθέσεων, ξεκινώντας από την απο-
φυλάκιση του πάστορα Μπράνσον και φτά-
νοντας μέχρι την αγορά των S-400. Σελ. 8

ΠΕΝΤΑΜΕΡΗΣ 

Λύση δύο κρατών
ως μπλόφα ή
υπαρκτό σενάριο
Η κάθοδος της Τζέιν Χολ Λουτ στην Κύπρο
και η συνάντησή της με τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας και τον Τ/κ ηγέτη άνοιξε τη
συζήτηση για το πόσο εύκολη είναι η σύ-
γκληση μιας άτυπης διάσκεψης. Στη Λευ-
κωσία και παρά τις δημόσιες δηλώσεις του
Ερσίν Τατάρ, θεωρούν πολύ δύσκολο ο Τ/κ
ηγέτης να θέσει ζήτημα λύσης δύο κρατών,
αλλά πως θα προσπαθήσει να διεκδικήσει
κάτι περισσότερο. Σελ. 6

Εννέα διακεκριμένοι Ελληνες επιστήμονες του εξωτερικού απαντούν σε πέντε ερωτήματα της «Κ για τα εμβόλια εναντίον της Covid-19. Οι κορυφαίοι επιστήμονες δεν παραβλέπουν
τα ευχάριστα νέα–όπως η έγκριση στη Βρετανία του εμβολίου των Pfizer/BioNTech, και σημειώνουν ότι αρκετοί προβληματισμοί για την εξέλιξη της πανδημίας θα κληροδοτηθούν και
στην επόμενη χρονιά, δίνοντας υλικό για απολογισμούς και προβλέψεις. Στην κουβέντα μπήκαν και άλλα θέματα, όπως οι πιστοί των μέτρων και οι αντιρρησίες, καθώς και η πρακτική
και η βιοηθική διάσταση των εμβολιασμών. Ο Στέλιος Παπαδόπουλος, πρόεδρος της Biogen, μιας από τις μεγαλύτερες εταιρείες βιοτεχνολογίας διεθνώς λέει χαρακτηριστικά: «Δεν έ-
χουμε φτάσει ακόμη στο τέρμα. Με λίγα λόγια, συνεχίζουμε να προφυλάσσουμε τον εαυτό μας και τους άλλους και περιμένουμε τη σειρά μας να εμβολιαστούμε». Σελ. 20-21 

Η Γιωρκάτζη σκόρπισε 6 δισ.
των πιστωτών της Λαϊκής 
Οι μαύρες τρύπες της διαχείρισης από την Αρχή Εξυγίανσης που ρουφούν περιουσίες του κόσμου 
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΚΕΡΚΥΡΑ: Η εχθρική αεροπορία εβομβάρδισε και χθες αναιτίως, δο-
λοφονικώς την ανοχύρωτον Κέρκυραν. Αι εσκεμμένως φονικαί αυταί
επιδρομαί κατά του αμάχου πληθυσμού προκαλούν εις ολόκληρον
την διεθνή κοινήν γνώμην αγανάκτησιν και αποτροπιασμόν, χαρακτη-

ρίζουν δ’ επαρκώς τας πολεμικάς
μεθόδους του εχθρού, ο οποίος,
αδυνατών ν’ αντιμετωπίση την ελ-
ληνικήν λόγχην εις την γραμμήν
του πυρός, εκδικείται αθώους και
απροστατεύτους από οιανδήποτε
αντιαεροπορικήν άμυναν πληθυ-
σμούς. Είμεθα βέβαιοι ότι οι ιπτά-
μενοι δολοφόνοι, επιστρέφοντες

εις τας βάσεις των, θα τυγχάνουν των ευσήμων του ανταξίου των Αρ-
χηγού. Προ ολίγων εβδομάδων, όταν ο Τσιάνο [φωτ.] ηγούμενος σμή-
νους ιταλικών βομβαρδιστικών εβομβάρδισε την Θεσσαλονίκην, φο-
νεύσας γυναικόπαιδα και γέροντας, προήχθη εις Συνταγματάρχην.
ΠΡΟΒΛΕΨΗ: Ο στρατηγός Γκου [...] εξάγει το συμπέρασμα ότι με το
σφρίγος με το οποίον διεξάγεται η εκστρατεία υπό των Ελλήνων, τα
στρατεύματα του Μουσσολίνι ή θα πέσουν εις την θάλασσαν ή θα κα-
ταστραφούν εντός της Αλβανίας.
ΤΟΡΙΝΟ: Αι επιθέσεις εναντίον της Ιταλίας στόχον είχον κυρίως το μέ-
γα πολεμικόν εργοστάσιον του Τουρίνου το οποίον υπέστη αρκετάς
ζημίας, ώστε να μειωθή αισθητώς η παραγωγή πυροβόλων, τανκς, πυ-
ρομαχικών και άλλων πολεμοφοδίων, τα οποία κατασκευάζονται εις
το εργοστάσιον τούτο. Η διαδρομή των Αγγλων αεροπόρων εγένετο,
μέχρις ότου έφθασαν εις τας Αλπεις, διά μέσου πυκνών νεφών, τα
οποία όμως κατόπιν διελύθησαν αποτόμως και η ορατότης υπεράνω
του Τουρίνου ήτο αρίστη καθ’ ην στιγμήν τα αεροπλάνα ήρχισαν να
βομβαρδίζουν. [...] εν από τα αγγλικά βομβαρδιστικά ενώ κατηυθύνε-
το προς το ως άνω εργοστάσιον, έρριψε δέσμην βομβών επί των ερ-
γοστασίων Φίατ, τα περισσότερα όμως εκ των άλλων συνεκέντρωσαν
όλην των την προσοχήν κατά του κρατικού πολεμικού εργοστασίου.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
6.12.1940

Τελικά το συνολικό κομ-
πόδεμα της Λαϊκής Τρά-
πεζας ήταν 26 δισ. ευρώ.
Με το κούρεμα τον Μάρ-
τιο του 2013 έσπασε
ένας από τους δύο με-

γάλους κουμπαράδες των Κυπρίων και
άρχισε το χρήμα να ρέει σε κατευθύν-
σεις που ουδείς μπορεί να φανταστεί.
Τα 10 δισ. έφυγαν για την Ελλάδα και
τα άλλα για να στηρίξουν την Τράπεζα
Κύπρου. Τα 5,5 δισ. ήταν περιουσιακά
στοιχεία της Λαϊκής που μεταφέρθηκαν
στην Τράπεζα Κύπρου και στα χαρτιά
που έφτιαξαν οι KPMGπαρουσιάζονταν
να έχουν μηδενική αξία! Τώρα πώς γί-
νεται να δίνεις λ.χ. το Laiki Sporting
Clubστην Τράπεζα Κύπρου και η αξία
του να είναι μηδέν; Κι αυτό δεν είναι
το μόνο ταχυδακτυλουργικό κόλπο σε
βάρος των πιστωτών της Λαϊκής.

Όλα μαζί ξεπερνούν τα εφτά δισ.
αλλά πόσο πιάνει όλο το κόλπο ουδείς
μπορεί να πει. Την κουίντα της μεγα-
λύτερης στην ιστορία απάτης στην Κύ-
προ (του Μιλόσεβιτς ήταν 25 δισ., τούτη
26) μας άνοιξε ο κ. Κρις Παύλου, δια-
χειριστής της περιουσίας της θανούσας
Λαϊκής μετά την παραίτηση της Άντρης
Αντωνιάδου τον Μάρτιο του 2015. Ο
πολύπειρος τραπεζίτης με μακρόχρονη
θητεία σε Barclays και HSBC γνωρίζει
το τραπεζικό τοπίο της Κύπρου όπως
τη χούφτα του.

Από τον Δεκέμβριο του 2016 που
είχε παραιτηθεί από τη θέση του δια-
χειριστή, τον είδα τις προάλλες στην
εκπομπή «Αιχμές» του OMEGA, να ανα-
φέρεται οργισμένος σε σκάνδαλο με
τα χρήματα των πιστωτών της Λαϊκής,
με αφορμή όπως έμαθα το γεγονός ότι
σε μια κοινοβουλευτική επιτροπή πρό-
σφατα ο Αβέρωφ Νεοφύτου είπε ότι η
ΚΤΚ βρήκε εκκαθαριστή για τη Λαϊκή
και θα πάνε στο δικαστήριο να βγάλουν
διάταγμα. Κάτι τέτοιο δεν ευσταθεί
αλλά απεναντίας αποτελεί κατ’ εξακο-
λούθηση παραπλάνηση των ανθρώπων
που επτά χρόνια προσδοκούν να πά-
ρουν κάτι από τα χαμένα. Πήρα τηλέ-
φωνο τον κ. Παύλου και την Πέμπτη
μας παραχώρησε μια συνέντευξη-πο-
ταμό (βλ. σελ. 4 και 5) όπου το έγκλημα
περιγράφεται με ονόματα και διευθύν-
σεις. Σε αυτό εμπλέκονται ΚΤΚ, κυβέρ-

νηση, βουλευτές, άλλοι θεσμικοί αξιω-
ματούχοι, μεγάλοι ελεγκτικοί Οίκοι και
Έφοροι. Άλλοι άμεσα κι άλλοι διά της
πλαγίας (στραβά μάτια). Η αιμορραγία
αλλά και το κουκούλωμα συνεχίζονται
μέχρι σήμερα, αφού η κυβερνητική
παράταξη διά του αρχηγού της υπό-
σχεται εξυγίανση, που δεν θα έρθει
πότε. Κι αυτό διότι σύμφωνα με τον κ.
Παύλου η Λαϊκή, στα τέλη 2012 αρχές
2013, δεν έχει να παρουσιάσει εξελεγ-
μένους ισολογισμούς και κανένας δι-
καστής δεν μπορεί να δώσει διάταγμα
χωρίς αυτούς.

Τι γινόταν τότε; Το Μάρτιο του 2011,
επί Βγενόπουλου, λέει ο κ. Παύλου συ-
ναντήθηκε με την εποπτεία της ΚΤΚ,
υπό τον Κώστα Πουλλή και ενημέρωσε
ότι τα νούμερα της Λαϊκής είναι επι-
κίνδυνα. Την επαύριον του διαμήνυσε
ο διοικητής κ. Ορφανίδης ότι η Λαϊκή
είναι πλήρως κεφαλαιοποιημένη. Τον
Δεκέμβριο του ζήτησαν να έρθει από
το Λονδίνο επειγόντως να βοηθήσει
τη Λαϊκή που κατέρρεε: «Ήρθα και
εξέτασα τους λογαριασμούς του 9μήνου
του 2011. Ήταν μια τραγωδία!». Για
τις ματσαράγκες με τους εξελεγμένους
ισολογισμούς της Λαϊκής από τη συ-
νέντευξη προκύπτει ότι ευθύνεται η
PWC που ήταν ο Ελεγκτικός Οίκος της
Τράπεζας, ενώ για τον διά μαγείας μη-
δενισμό των περιουσιακών της Λαϊκής
κατά τη μεταφορά τους στην Τράπεζα
Κύπρου, ευθύνεται η KPMG. Για το ότι
το κράτος δεν έχει στην κατοχή του
εξελεγμένους λογαριασμούς για το κλεί-
σιμο μιας τράπεζας, ευθύνεται ο Έφορος
Εταιρειών.

Για την ενορχήστρωση αλλά και τη
συγκάλυψη όλου αυτού του οικονομικού
εγκλήματος που στέρησε από δεκάδες
χιλιάδες πολιτών περιουσίες, πόρους
και οικονομίες, σαφέστατα ευθύνεται
η Αρχή Εξυγίανσης της ΚΤΚ με επικε-
φαλή μέχρι πέρυσι τη Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη. Ενήμεροι ήταν κατά τον κ. Παύ-
λου και ο γενικός εισαγγελέας Κ. Κλη-
ρίδης και ο γενικός Ελεγκτής Οδ. Μι-
χαηλίδης. Εξ εκείνων ουδείς ουδέν είδε.
Όμως κάποιος θα μας πει κύριε γενικέ
εισαγγελέα ποιοι έφαγαν τα 5,5 δισ.
των περιουσιακών της Λαϊκής;

Πώς σκόρπισαν 26 δισ.
της Λαϊκής Τράπεζας

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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1 Στο Χόλυγουντ. Λέγαμε όλοι
πως η Μάλτα κατάφερε και έχει

παραγωγές ταινιών που δίνουν υπε-
ραξίες και λοιπά πράσινα άλογα.
Ήρθε, λοιπόν, ο Νικόλας Κέιτζ έκανε
μια παραγωγή λίγων δεκάδων εκα-
τομμυρίων και μας έφταιξαν όλα. Οι
διευκολύνσεις (που ζητούσαμε όλοι
να γίνουν για να έρθουν οι παραγω-
γές) τα κίνητρα και βέβαια πως ο
καημένος ο Νικόλας ήταν λίγο κιτς
για όσους τον είδαν να περπατά στη
Λευκωσία.

2 Στον ανάποδό μας τον καιρό.
Έφταιξε βέβαια γιατί ήταν μια...

παρακατιανή ταινία... για το επίπεδο
των Κύπριων. Που είναι γνωστοί οι
Κύπριοι για το επίπεδο της αισθητι-
κής κουλτούρας και διανόησης. 

3 Στη Βασίλω. Ε, μέσα σε αυτό το
πανηγύρι που «πουλά» να μην

μπει να ελέγξει και η Βασίλω; Αφού
είναι γάμος και χαρά για τον Σάκη
αυτά. 

4 Στην ταχύτητα. Έχει πέντε χρό-
νια που μας παίρνουν σβάρνα τα

διεθνή ΜΜΕ πως είμαστε το άντρο
της διαφθοράς, ήρθε και ο Δημή-
τρης και το επιβεβαίωσε κλείνοντας

το μάτι, αλλά ο Healthy χρειάζεται
ακόμη λίγες εβδομάδες για να ετοι-
μάσει τα μέτρα. Σε αυτά τα θέματα
σπεύδει βραδέως η κυβέρνηση. 

5 Στο σχέδιο. Καλά βρε ο Νουρής
δεν έλεγε πως ετοιμάζει νέο

επενδυτικό πρόγραμμα; Και βγαίνει
μια φορά τη βδομάδα ο -πολύ σκλη-
ρός για να πεθάνει - Πετρίδης και
λέει πως δεν θα έρθει τέτοιο πρό-
γραμμα ξανά; Ποιον να πιστέψουμε;

Εγώ προσωπικά πιστεύω τον Νίκο. 

6 Στο πόκερ. Μπλόφα μας έλεγαν
πως είναι οι τότε προθέσεις για

άνοιγμα της Αμμοχώστου, μπλόφα
τώρα και οι δηλώσεις για δύο κράτη.
Τελικά το Κυπριακό έγινε καζίνο.
Ώρα να μπει ο Σάκης να το ελέγξει.

7 Στο παράδοξο. Ο Τραμπ είναι
ένας εκατομμυριούχος που φο-

ροδιαφεύγει όπως λέει και ο ίδιος,

ζει σαν σειρά τύπου Δυναστεία, εί-
ναι ο ορισμός του αντιλαϊκού καπιτα-
λιστικού προτύπου που θα έλεγε και
ο σύντροφος, κι όμως το λατρεύουν
τα λαϊκά στρώματα. Τα γράφω εις
απάντηση σε κάποιους που διερω-
τώνται πώς γίνεται να κάνει σημαία
του τη διαφθορά ο Νικόλας.

8 Στην ώρα μηδέν. Τα εμβόλια έρ-
χονται και οι ψεκασμένοι εντεί-

νουν με τις εκδηλώσεις τις προσπά-
θειες να μας πείσουν πως ο ιός είναι
ένα φανταστικό κατασκεύασμα στην
προσπάθεια της Σιών να μας βάλει
τσιπ και να μας ελέγχει. Αγαπούλες
όποιος θέλει θα βάλει εμβόλιο,
όποιος δεν θέλει να μη βάλει.

9 Στην απόφαση. Όποιος δεν θέ-
λει να βάλει εμβόλιο, ενώ ήλθε

η σειρά του και αρρωστήσει και θέ-
λει αναπνευστήρα να αποταθεί
στους συναγωνιστές του. Το ΓεΣΥ
πρέπει να κλείσει την πόρτα σε αυ-
τούς. Εκτός αν υπογράψουν χαρτί
και δεχθούν το τσιπ της Σιών επάνω
τους. 

1 0 Στην ιστορία. Ο Στυλιανός ας
είναι ο λόγος αλλαγής του

κράτους, της χώρας, της ζωής μας.
Μόνο έτσι θα μπορούμε να κοιμόμα-
στε τα βράδια πλέον. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

«Εγώ περιέχω και τον αριστερό. Ο αριστερός όμως δεν με περιέχει».
Μάνος Χατζιδάκις. 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ανέκδοτο έχουν καταντήσει τα μέτρα κατά
της διαφθοράς που με αγωνία περίμενα να
ανακοινώσει ο Αναστασιάδης. Τη μια μας
έλεγε ότι θα τα ανακοίνωνε σύντομα, ύστερα
μας είπε πως θα μας τα έλεγε σε μία εβδο-
μάδα. Τώρα έχουν πάρει μετάθεση μέχρι το
τέλος του χρόνου. Θέλει λέει να ακούσει και
τις απόψεις όλων των ενδιαφερομένων και
μετά να τα εξαγγείλει. Φαίνεται μας τα φυλά-
ει για πρωτοχρονιάτικο δώρο ως άλλος αδιά-
φθορος Άη Βασίλης. Αν υπολογίσω ότι θα
μας πάρει και μία τριμηνία για να τα χωνέ-
ψουμε, να τα συζητήσουμε και να τα κριτικά-
ρουμε… καλό καλοκαίρι θα τα δούμε. 

Να μην ξεχνούμε ότι αμέσως μετά τις γιορ-
τές θα βράζει ο προεκλογικός ενώ θα βρί-
σκεται και στο φόρτε της η νέα προσπάθεια
του Αντόνιο για το Κυπριακό. Δεν ξέρω αν
την ώρα που όλοι θα μιλάνε για την Πενταμε-
ρή θα έχουν κέφι να ασχοληθούν και με τη
διαφθορά… το σημαντικό είναι τα μέτρα του
Αναστασιάδη να της δώσουν όντως μια κλω-
τσιά και να μας αφήσει χρόνους. Να πάει μα-
ζί με το καταραμένο 2020 και το 2021 να
ανατείλει ο ήλιος της διαφάνειας, της αξιο-
κρατίας και της εντιμότητας…Οk! κάπου εδώ
θα το κόψω πριν με πάρετε με τις πέτρες.
Ένα αστείο είπα να κάνω αλλά το ξέρω ότι
πονάει. Ας αλλάξουμε θέμα και ας περιμέ-
νουμε τον Πρόεδρο να πάρει τις απόψεις και
να εξαγγείλει τα μέτρα που θα μας μετατρέ-
ψουν σε αγγελούδια. 

Τελικά υπάρχει μεγάλη επένδυση που δεν
την έχει βάλει στο μάτι ο Οδυσσέα-Τσακ Νό-
ρις; Μετά το καταραμένο Επενδυτικό Πρό-
γραμμα και το καζίνο τα έβαλε με την Warga-
ming και τώρα με το όνειρό μας να έχουμε
και εμείς ένα μικρό Χόλυγουντ να μας παρα-
μυθιάζει. Αν και οι Ζίου Ζίτσου δεν φαίνεται
να μασάνε και του ζητούν εξηγήσεις μάλλον
τη χάνουμε και την κινηματογραφική μας
βιομηχανία. Ποια άλλη μεγάλη επένδυση θα
πάρει άραγε σειρά; Μήπως το λιμάνι και η
μαρίνα της Λάρνακας; Άκουσα ότι και εκεί η
επένδυση θα ξεπεράσει το δισεκατομμύριο.
Εύχομαι να μην το έχει ακούσει και ο Οδυσ-
σέας…

Τελικά όλον αυτόν τον εκβιασμό του πρίγκι-
πα Νικόλαου με τον προϋπολογισμό δεν τον
κατάλαβα. Δεν ξέρω εάν ο ίδιος τον έχει με-
λετήσει σωστά αλλά οι αντιδράσεις στο πριγ-
κιπάτο ακούω πως μοιάζουν με χιονοστιβά-

δα. Έτσι μου λέει τουλάχιστον η ΔΗΚΟανα-
θρεμμένη Φωτούλα, η οποία παρακολουθεί
τις τελευταίες εβδομάδες με θλίψη δεκάδες
δημόσιους υπαλλήλους να επικοινωνούν με
το ΔΗΚΟ τους κόμμα και να ζητούν εξηγή-
σεις. Άλλοι ρωτάνε εάν ο πρίγκιπας το έβαλε
στόχο να τους αφήσει απλήρωτους μέσα στις
γιορτές, άλλοι διερωτώνται εάν θα μπορέ-
σουν να πάρουν τις συντάξεις και τα επιδό-
ματά τους εάν καταψηφιστούν οι προϋπολο-
γισμοί ενώ υπάρχουν και κάποιοι που απο-
ρούν με τα επιχειρήματα που προβάλλει ο
πρίγκιπας, διερωτώμενοι ποια σχέση έχουν
με την οικονομία.

Ένας μάλιστα το διεμήνυσε, απ’ ό,τι μου είπε
η Φωτούλα στον ίδιο τον πρίγκιπα με την
εξής ερώτηση: τελικά πότε ήσουν υπεύθυ-
νος και σοβαρός, τότε που ψήφιζες τον προ-
ϋπολογισμό ενώ διαφωνούσες με την κυ-
βέρνηση σε χίλια άλλα θέματα και στο Κυ-
πριακό αλλά το έκανες ως πράξη ευθύνη
όπως έλεγες, ή τώρα που τους εκβιάζεις τι-
μωρώντας τους πολίτες σε καιρό πανδη-
μίας; Απάντηση πάντως δεν έλαβε.

Στο ήσυχο και δημοκρατικό κόμμα του λαού
διεξάγονται όπως ακούω μάχες για μια θέση
στο ψηφοδέλτιο σε συγκεκριμένη επαρ-
χία. Οι μνηστήρες είναι πολλοί το ίδιο και οι
πονοκέφαλοι για τον κύριο Άντρο. Οι δημο-
κρατικές διαδικασίες που επικαλείται κάθε
τρεις και λίγο η ηγεσία του κόμματος φαίνε-
ται πως σε αυτή την περίπτωση μάλλον δεν
θα λειτουργήσουν αποτελεσματικά και η τε-
λική μάχη που μάλλον θα αφήσει ανοιχτές
πληγές μοιάζει αναπόφευκτη. Θα σας κρατώ
ενήμερους. 

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι η Χρυσταλλού, πρώην
διοικήτρια, κάνει πάρτι βλέποντας πόσο έχει
διαλύσει την αξιοπιστία της Βουλής με την
περιβόητη λίστα της; Και αυτό χωρίς να κάνει
καν χρήση τα πολλά που γνωρίζει για πολ-
λούς, όπως εξομολογήθηκε σε χρόνο ανύπο-
πτο. Με μόνο μια λίστα που κανείς δεν έχει
διαβάσει, κανένας δεν έχει δημοσιοποιήσει,
η οποία βρίσκεται κλεισμένη σε ένα συρτάρι
για τόσο καιρό, κατάφερε να τους ζαλίσει
όλους. Με ζάλη διαρκείας. Αυτό οφείλω να
της το αναγνωρίσω.

Τα μέτρα κατά της διαφθοράς
και το πάρτι της Χρυστάλλας

Και πού να δουν πόσες άλλες λίστες έχω... 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ενώπιον σοβαρών εξελίξεων που
θα ξεκαθαρίσουν το τοπίο, βρίσκεται
το ζήτημα που έχει προκύψει για
άλλη μια φορά, μεταξύ γενικού ελεγ-
κτή και της εκτελεστικής εξουσίας.
Η κίνηση του Οδυσσέα Μιχαηλίδη
να δημοσιοποιήσει ειδική έκθεση
για το επενδυτικό πρόγραμμα πο-
λιτογραφήσεων, παρά τις προτροπές
του γενικού εισαγγελέα της Δημο-
κρατίας για το αντίθετο, εκ των
πραγμάτων φαίνεται πως ήταν η
σταγόνα που ξεχείλισε το ποτήρι,
με την κυβέρνηση να μην εμφανί-
ζεται διατεθειμένη να δώσει μια
ακόμα ευκαιρία στον γενικό ελεγκτή.
Τουναντίον στα ψηλά κυβερνητικά
δώματα η άποψη που κυριαρχεί
αυτή την περίοδο είναι πως πρέπει
να δοθεί ένα τέλος, με τον ένα ή
άλλο τρόπο, στην υποτροπιάζουσα
συμπεριφορά του Οδυσσέα Μιχαη-
λίδη, που δημιουργεί εντάσεις με
άλλους θεσμούς αλλά και την ίδια
την κυβέρνηση. Μια εβδομάδα μετά
το τελευταίο περιστατικό με τον
γενικό εισαγγελέα, όλες οι πληρο-
φορίες που έχει συλλέξει η «Κ» από
την κυβερνητική πλευρά ενισχύουν
το σενάριο πως έτσι όπως εξελίσ-
σονται τα πράγματα, τον γόρδιο δε-
σμό θα κληθεί πολύ σύντομα να λύ-
σει ή να κόψει το Ανώτατο Δικαστικό
Συμβούλιο. Μια εξέλιξη, που εάν
επιβεβαιωθεί, δεν αναμένεται να
είναι «αναίμακτη», κάτι που σύμ-
φωνα με τις ίδιες πληροφορίες φαί-
νεται να προβληματίζει μερίδα της
κυβερνητικής πλευράς.

Ο κύβος ερρίφθη
Στην πλευρά του Προεδρικού το

κλίμα για τον γενικό ελεγκτή συ-
νεχίζει να είναι ιδιαίτερα βαρύ και
δεν αναμένεται να εκτονωθεί το

επόμενο διάστημα, λένε πρόσωπα
που κινούνται κοντά στο κυβερνη-
τικό στρατόπεδο. Εντός του κυβερ-
νητικού σχήματος, οι πληροφορίες
της «Κ» λένε πως υπάρχουν δύο τά-
σεις για το ζήτημα του γενικού ελεγ-
κτή, που ενώ συμφωνούν επί της
ουσίας, φαίνεται να διαφοροποι-
ούνται στον χρονικό χειρισμό και
στην τακτική επίλυσης του ζητή-
ματος. Η σκληρή γραμμή, που φαί-
νεται να είναι η επικρατούσα αυτή
την περίοδο, έχει ως εκφραστή τον
ίδιο τον πρόεδρο της Δημοκρατίας,
ο οποίος δεν βλέπει περιθώρια βελ-
τίωσης του κλίματος που υπάρχει.
Στο πνεύμα αυτό όλες οι πληροφο-
ρίες συγκλίνουν πως ο Νίκος Ανα-
στασιάδης είναι έτοιμος να ζητήσει
από τον γενικό εισαγγελέα να πάει
στο Ανώτατο Δικαστήριο με αίτηση
για ανάρμοστή συμπεριφορά του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη και για απο-
μάκρυνσή του από τα καθήκοντα
του. Μάλιστα, προσδιορίζεται και
χρονικά η προσφυγή στο Ανώτατο
Δικαστικό Συμβούλιο, που δεν απο-
κλείεται να γίνει έως και το τέλος
του τρέχοντος έτους. Οι υποστηρι-
κτές της προεδρικής τάσης προ-
τάσσουν τις ουκ ολίγες περιπτώσεις
που ο Νίκος Αναστασιάδης εμφα-
νίσθηκε συναινετικός και με διάθεση

να εξομαλύνει το κλίμα με τον γενικό
ελεγκτή. Προσπάθειες που, όπως
λέγεται, έπεσαν στο κενό. Ένα άλλο
στοιχείο που χρησιμοποιείται είναι
τα όσα διημείφθησαν πρόσφατα
μεταξύ του γενικού ελεγκτή και γε-
νικού εισαγγελέα. Ενώ σε κάποια
φάση η όλη ιστορία έδειχνε ναβαίνει
προς εκτόνωση, ιδιαίτερα μετά τη
συνάντηση των δυο ανδρών, ο
ΟδυσσέαςΜιχαηλίδηςαιφνιδιαστικά
έριξε λάδι στη φωτιά, δημοσιοποι-
ώντας τις ειδικές εκθέσεις.

Οι επιφυλακτικοί
Η άλλη τάση εντός της κυβέρ-

νησης φαίνεται να προκρίνει ένα
διαφορετικό χειρισμό του όλου ζη-
τήματος. Παρά το γεγονός ότι γίνεται
αποδεκτό πως ο γενικός ελεγκτής

«το έχει παρακάνει» και πως το όλο
θέμα δεν θα πρέπει να διαιωνιστεί,
προς τα έξω βγαίνει μια επιφυλα-
κτικότητα, η οποία πηγάζει από την
απήχηση του γενικού ελεγκτή στην
κοινή γνώμη αλλά και από τα γενι-
κότερα προβλήματα που καλείται
να διαχειριστεί αυτή την περίοδο
η κυβέρνηση.

Εδώ υποστηρίζεται πως δεν είναι
τώρα ο κατάλληλος χρόνος η κυ-
βέρνηση να ανοίξει νέα μέτωπα,
γιατί έχει ενώπιόν της ανοιχτά άλλα
μέτωπα, αλλά και μια εικόνα της η
οποία στην παρούσα στιγμή δεν εί-
ναι και η καλύτερη. Η επιφυλακτι-
κότητα που εκφράζεται πηγάζει και
από τις σίγουρες πολιτικές αντιδρά-
σεις που θα προκληθούν, όπως πι-
στεύεται, αλλά και από ένα άλλο

ζήτημα, που συζητείται στο παρα-
σκήνιο: τη θορυβώδη έξοδο του
Οδυσσέα Μιχαηλίδη από την Ελεγ-
κτική Υπηρεσία προκειμένου να
μεταπηδήσει στον πολιτικό στίβο.
Ένα ενδεχόμενο που ο ίδιος έχει
αποκλείσει σε δημόσιες τοποθετή-
σεις του, αλλά όμως δε φαίνεται να
λαμβάνεται υπόψη, ένεκα των συ-
χνών παλινωδιών του σε άλλα ζη-
τήματα.

Ετοιμάζεται φάκελος
Ένα άλλο στοιχείο που ενισχύει

τις πληροφορίες για παραπομπή
του ζητήματος Οδυσσέα Μιχαηλίδη
στο Ανώτατο Δικαστικό Συμβούλιο
για ανάρμοστη συμπεριφορά, είναι
οι πληροφορίες για ετοιμασία του
σχετικού φακέλου με το νομικό υπό-
βαθρο της αίτησης. Ένα έργο κομ-
βικό για την έκβαση της υπόθεσης,
το οποίο όπως γνωρίζει η «Κ» έχει
ήδη ξεκινήσει. Από τα βασικά ζη-
τούμενα της προεργασίας είναι η
συλλογή στοιχείων που να τεκμη-
ριώνουν τους ισχυρισμούς ότι ο γε-
νικός ελεγκτής ήλθε σε σύγκρουση
και με άλλους θεσμούς ή προσπά-
θησε να κινηθεί στην εκτέλεση των
καθηκόντων του εκτός των πλαι-
σίων, που ορίζει το Σύνταγμα. Η
συλλογή στοιχείων –όπως είμαστε
σε θέση να γνωρίζουμε– πάει πίσω
τουλάχιστον 7 με 8 χρόνια. Στην
προσπάθεια αυτή θα συλλεγούν
στοιχεία από συγκρουσιακές περι-
πτώσεις του γενικού ελεγκτή με άλ-
λους θεσμούς ή αξιωματούχους. Άλ-
λες περιπτώσεις που αναμένεται
να τύχουν προσοχής είναι τα όσα
διαδραματίσθηκαν πρόσφατα με
τον γενικό εισαγγελέα καθώς και η
σύγκρουση του γενικού ελεγκτή
κατά καιρούς με μέλη της κυβέρ-
νησης αλλά και τον ίδιο τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας.

Στο Ανώτατο ο γόρδιος δεσμός με Οδυσσέα
Μέχρι τέλος του χρόνου η αίτηση στο Δικαστικό Συμβούλιο για παύση του Γενικού Ελεγκτή λόγω ανάρμοστης συμπεριφοράς

<<<<<<

Εκτός από τη σκληρή
γραμμή που υποστηρίζει
παραπομπή του γενικού
ελεγκτή, εντός της κυ-
βέρνησης καταγράφεται
προβληματισμός για
τους διαφαινόμενους
χειρισμούς.

Δύο επιστολές
από γενικό
εισαγγελέα
Δύο σημαντικά στοιχεία του
υπό διαμόρφωση φακέλου
θεωρούνται δύο επιστολές
με ημερομηνία 26.11.2020
και 27.11.2020, που απέστει-
λαν ο γενικός εισαγγελέας
της Δημοκρατίας και ο βοη-
θός γενικός εισαγγελέας της
Δημοκρατίας στον γενικό
ελεγκτή. Στις επιστολές οι
δύο θεσμικοί αξιωματούχοι
υποδείκνυαν εμπεριστατω-
μένα στον Οδυσσέα Μιχαη-
λίδη τους κινδύνους που ελ-
λοχεύουν και τα προβλήμα-
τα που ενδεχομένως να
προκύψουν από τη δημοσιο-
ποίηση της Ειδικής Έκθε-
σης, με ειδική αναφορά σε
σειρά σοβαρών νομικών και
διαδικαστικών ζητημάτων,
στα οποία κρινόταν σκόπιμο
να μην γίνει δημόσια ανα-
φορά όσο διαρκούσε η
έρευνα της Ερευνητικής
Επιτροπής. Ουσιαστικά ο Γε-
νικός και ο Βοηθός Γενικός
Εισαγγελέας προειδοποιού-
σαν τον γενικό ελεγκτή για
βλάβη των υπό διερεύνηση
υποθέσεων από τυχόν δη-
μοσιοποίηση της ειδικής έκ-
θεσής του. Υπόδειξη που,
όπως φάνηκε, αγνοήθηκε
από τον Οδυσσέα Μιχαηλί-
δη. Επίσης στις επιστολές
σημειωνόταν ότι το περιεχό-
μενο της Έκθεσής του υπε-
ρέβαινε τις συνταγματικές
του εξουσίες.

Η ρήξη κυβέρνησης και Οδυσσέα Μιχαηλίδη φαίνεται να είναι οριστική. Το
όλο ζήτημα που έχει προκύψει με τον γενικό ελεγκτή, οδηγείται ενώπιον του
Ανώτατου Δικαστικού Συμβουλίου για παύση του.
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Συνέντευξη στους
ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ και
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο δεύτερος στη σειρά διαχειριστής
της Λαϊκής Τράπεζας Κρις Παύλου
στην εφ’ όλης της ύλης συνέντευξή
του στην «Κ» αποκαλύπτει ένα όργιο
αδιαφανούς έως και ύποπτης δια-
χείρισης των περιουσιακών στοι-
χείων της εκλιπούσας Λαϊκής. Όπως
λέει ο κ. Παύλου από την ημέρα που
τερματίστηκαν οι εργασίες της Λαϊ-
κής άρχισε μία άνευ προηγουμένου
λεηλασία των χρημάτων και των
περιουσιακών της στοιχείων, ση-
μειώνοντας χαρακτηριστικά: «Ως
διαχειριστής ρώτησα: «Αφού κου-
ρεύτηκαν 5,5 δισ. ευρώ από τη Λαϊ-
κή, γιατί δεν αποφασίστηκε να μην
κλείσει η Τράπεζα; Με 5,5 δισ. ευρώ
θα ήταν «σούπερ-κεφαλαιοποιημέ-
νη». Πού πήγαν αυτά τα λεφτά; Και
πού πήγαν τα λεφτά από την πώ-
ληση των τραπεζών στην Ελλάδα;
Η κ. Γιωρκάτζη μου απαντούσε:
«Εσένα δεν σε κόφτει»! Ο κ. Παύλου
δηλώνει ευθαρσώς: «Κατά την άπο-
ψή μου και από τα όσα είδα και βίω-
σα, ο μεγάλος ένοχος για το έγκλημα
στη Λαϊκή μετά το κούρεμα είναι
η Αρχή Εξυγίανσης με επικεφαλής
τη Χρυστάλλα Γιωρκάτζη». 
–Έχετε χαθεί από το προσκήνιο,
κύριε Παύλου, ή είναι η ιδέα
μας;

–Τα τελευταία δύο με τρία χρόνια
σταμάτησα να μιλάω για το θέμα
της Λαϊκής Τράπεζας, διότι κουρά-
στηκα. Όμως τελευταία βγήκε μία
ανακοίνωση, ότι θα πάνε στο δικα-
στήριο ο νυν Διαχειριστής της Λαϊ-
κής Τράπεζας και η Αρχή Εξυγίανσης
για να λάβουν διάταγμα ώστε να
προχωρήσουν στην εκκαθάριση.
Διερωτώμαι όμως πού θα βρεθεί δι-
καστής, ο οποίος θα υπογράψει το
διάταγμα για να εκκαθαριστεί μία
εταιρεία, η οποία έκλεισε, κουρεύ-
τηκαν 5,5 δισ. ευρώ και δεν δόθηκε
ουδεμία εξήγηση ούτε στον κατα-
θέτη, ούτε στον μέτοχο, ούτε στα
ενδιαφερόμενα μέρη (stakeholders),
τι ακριβώς έγινε. Το μεγάλο πρό-
βλημα είναι πως δεν υπάρχουν τε-
λικά οικονομικά αποτελέσματα πριν
κλείσει η Λαϊκή Τράπεζα. Αν είδατε
εσείς τελικά οικονομικά αποτελέ-
σματα τέλος του 2012 ή αρχές 2013
της Λαϊκής, πείτε μου, διότι εγώ δεν
τα έχω δει.
–Πότε αναλάβατε ως διαχειρι-
στής της Λαϊκής και αντιληφθή-
κατε ότι δεν υπάρχουν εξελεγ-
μένοι οι τελευταίοι ισολογισμοί
της τράπεζας για το τέλος 2012,
αρχές 2013; 

–Ανέλαβα Απρίλιο του 2015. Οι
τελευταίοι εξελεγμένοι ισολογισμοί
που είδα,της Λαϊκής, είναι του 2011.

Όταν ανέλαβα, υπήρχαν κάποιοι
ισολογισμοί, με πολλά κενά όμως
και που όπως αντιλαμβάνεστε δεν
μπορούσα να τους υπογράψω. Δεν
μπορούσα να αντιληφθώ τα κενά
που έβλεπα και παρόλες τις προ-
τροπές της Αρχής Εξυγίανσης (Κεν-
τρική Τράπεζα) να υπογράψω εκεί-
νους τους ισολογισμούς, δεν το
έπραξα. Η Αρχή Εξυγίανσης (ΑΕΞ)
ήταν η κ. Χρυστάλλα Γιωρκάτζη,
μαζί με το Διοικητικό Συμβούλιο
της Κεντρικής Τράπεζας (ΚΤΚ). Κατά
τη γνώμη μου, η ΑΕΞ, ήξερε πως
έγιναν ατασθαλίες στη Λαϊκή, όταν
έκλεισε και ήθελαν το κεφάλαιο
εκείνο να κλείσει το συντομότερο.
Η γραμμή που μου είχε δοθεί από
ΑΕΞ ήταν: «Κύριε Παύλου, εσείς
δεν είστε εδώ για να διαχειρίζεστε,
είστε για να πωλήσετε όσα περιου-

σιακά στοιχεία έχει η Λαϊκή Τράπεζα
όσο πιο γρήγορα γίνεται». Απάντησα
πως δεν πρόκειται να κάνω τέτοια
κίνηση, πως έχουμε στη διάθεσή
μας 5 – 6 καλά περιουσιακά στοιχεία
της Λαϊκής και αν δεν τα διαχειριστώ
σωστά, δεν θα είναι going concern
(δρώσα επιχείρηση) και δεν θα τα
αγοράσει κανείς στη σωστή τιμή
τη δεδομένη στιγμή. Από τη στιγμή
που βγάζεις μια εταιρεία εκτός λει-
τουργίας, η τιμή της πέφτει καθη-
μερινά. Η ΑΕΞ, μη λαμβάνοντας
υπόψη όσα έλεγα, επέμεναν να που-
λήσω κι ό,τι πιάσω. 
–Μπορείτε να μας πείτε ένα-δύο
παραδείγματα;

–Είχα καλές σχέσεις με την Κεν-
τρική Τράπεζα της Ελλάδος και με
ενημέρωσαν ότι η Investment Bank
of Greece ήταν καλή τράπεζα, δεν

χρειαζόταν να κλείσει και θα μας
βοηθούσαν να παραμείνουμε ανε-
ξάρτητοι. Η απάντηση από την ΑΕΞ
ήταν, «τι ψάχνεις και βλέπεις Κεν-
τρικές Τράπεζες άλλων χωρών»; Οι
διαπραγματεύσεις που έκανα για
να πουλήσω την Investment Bank
of Greece θα μας έφερναν 140-150
εκατ. ευρώ. Η ΑΕΞ με πίεζε: «Γιατί
το βασανίζεις για να πάρεις 150
εκατ. ευρώ; Πούλα την να τελει-
ώνουμε». Δεν θα ήμουν σωστός
επαγγελματίας αν το έκανα. Έφυγα
από διαχειριστής και την πούλησαν
για 67 εκατ. ευρώ. Ο καθένας μπορεί
να βγάλει τα δικά του συμπεράσμα-
τα.

Φωνή βοώντος
–Από τη στιγμή που δεν βρήκατε
εξελεγμένους ισολογισμούς στην

Τράπεζα, γιατί δεν απευθυνθή-
κατε στον αρμόδιο για τη Λαϊκή
ελεγκτικό οίκο;

–Μα τι λέτε; Απευθύνθηκα αμέ-
σως. Ήταν η PWC οι ελεγκτές της
Λαϊκής. Το τι είδα ήταν εξωφρενικό.
Σε κάθε γραμμή έβαζαν (exceptions)
επιφυλάξεις, και φυσικά δεν μπο-
ρούσα υπογράψω. Όταν η Λαϊκή
μπήκε σε εξυγίανση, έπρεπε να με-
ταφερθούν τα περιουσιακά στοιχεία
στην Τράπεζα Κύπρου. Το μεγάλο
σκάνδαλο ήταν εκεί, διότι όταν ήρθε
η Alvarez and Marshal αρχές του
Μάρτη του 2013, είπε ότι η Λαϊκή
θα χρειαζόταν δύο δισ. για τις ζημιές
(remaining losses) και θα παρέμενε
και πλήρως κεφαλαιοποιημένη.
Όταν έκλεισε και ήρθε άλλος Οίκος,
η KPMG, και μετέφεραν τα περιου-
σιακά στοιχεία και τις υποχρεώσεις
(assets και liabilities) στην Τράπεζα
Κύπρου, το ποσό έφτασε στα 5,5
δισ. ευρώ. Εμένα δεν μου εξήγησε
κανείς πού πήγαν αυτά τα 5,5 δισ.
ευρώ. Όταν μετέφεραν τα περιου-
σιακά στοιχεία και τα liabilities
στην Τράπεζα Κύπρου, η τιμή (va-
luation) που έβαλαν πάνω στα πε-
ριουσιακά στοιχεία ήταν μηδέν! Αν
είναι δυνατόn; Η Τράπεζα Κύπρου
«χρωστούσε» στη Λαϊκή, 1,25 δισ.
ευρώ και αποφασίστηκε να δοθούν
850 εκατ. ευρώ πίσω. Όταν ρώτησα
την ΑΕΞ, από πού προκύπτει αυτό
το νούμερο, η απάντηση που πήρα
από την κ. Γιωρκάτζη και τους συ-
νεργάτες της ήταν πως, έτσι ήταν
τα δεδομένα και δεν ήταν κάτι άλλο
που εγώ ο διαχειριστής των περι-
ουσιακών της Λαϊκής (που έπρεπε
να λειτουργώ για τα συμφέροντα
των πιστωτών της Τράπεζας) έπρεπε
να ξέρω. Εγώ λοιπόν ρώτησα αν
μπορούσα να ξέρω και να δω τις τι-
μές που είχαν δοθεί από την KPMG.
Η απάντηση της ΑΕΞ ήταν ξανά η
ίδια, ότι δεν δικαιούμουν. Παρόλο
που ήμουν ο διαχειριστής!
–Εσείς δεν συνεχίσατε να ψά-
χνετε;

–Συνέχισα. Βρήκα ένα αντίγραφο
που όσο κι αν προσπάθησα δεν
έβγαζα άκρη. Το μυστήριο είναι και
αλλού. Αφού κουρεύτηκαν 5,5 δισ.
ευρώ από τη Λαϊκή, γιατί δεν απο-
φασίστηκε να μην κλείσει η τράπεζα;
Με 5,5 δισ. ευρώ θα ήταν «σούπερ
κεφαλαιοποιημένη». Πού πήγαν αυ-
τά τα λεφτά; Και πού πήγαν τα λεφτά
από την πώληση των τραπεζών
στην Ελλάδα; Ρωτούσα την κ. Γιωρ-
κάτζη της ΑΕΞ και μου απαντούσε,
«εσένα δεν σε κόφτει»! Όταν βγήκε
το πρώτο διάταγμα, για να μετα-
φερθούν τα περιουσιακά στοιχεία
(assets), είχε αποφασιστεί ότι οι θυ-
γατρικές της Λαϊκής στο εξωτερικό
θα έμεναν στην παλιά Λαϊκή. Όταν
ανέλαβα ως διαχειριστής, ήξερα

πως η Λαϊκή είχε ένα μεγάλο κτήριο,
στο Finchley στο Λονδίνο. Ύστερα
από δύο μήνες ρώτησα ποιος είχε
τα κλειδιά, ώστε να πάω να το δω
και να αποφασίσω τι θα έκανα. Η
ΑΕΞ επικοινώνησε μαζί μου και με
προειδοποίησε: «Μην μπαίνεις σε
βαθιά νερά». Όταν επέμεινα μου
είπαν ότι τον Ιούλιο του 2013, χρει-
άζονταν ακόμα μερικά εκατομμύρια
και έβγαλαν διάταγμα και για το
κτήριο στο Finchley, και το πούλη-
σαν. Ούτε σε ποιον ούτε πόσα μου
έλεγαν. Ήξερα επίσης πως υπήρχε
και ένα επενδυτικό ταμείο ως πε-
ριουσιακό στοιχείο. Ρώτησα και μου
απάντησαν πως χρειάστηκε να πω-
ληθεί κι αυτό…
–Η επικοινωνία αυτή με ποιον
έγινε;

–Η επικοινωνία αυτή έγινε με
την κ. Γιωρκάτζη και το Συμβούλιό
της. Όποτε λέω ΑΕΞ εννοώ Χρυ-
στάλλα Γιωρκάτζη. 
–Αντιλαμβανόμαστε πως αν η
PWC δεν μπορούσε να σας πα-
ράσχει αντίγραφα των ισολογι-
σμών της Λαϊκής λίγο πριν από
τη διάλυσή της, ο Έφορος Εται-
ρειών δεν θα έπρεπε να μπορεί
να σας τα δώσει;

–Θα έπρεπε αλλά δεν τα είχε.
Γιατί; Δεν ξέρω αλλά ούτε έκανε πα-
ράπονο τα τελευταία επτά χρόνια;
Τι να σας πω;
–Πώς, λοιπόν, αν δεν έχει αυτούς
τους ισολογισμούς, μπορεί ένας
διαχειριστής να κάνει εκκαθά-
ριση;

–Εγώ δεν γνωρίζω. Γι’ αυτό και
δεν έχω πει τίποτα εδώ και 3 – 4
χρόνια. Πήγα και στους δύο γενικούς
εισαγγελείς και στον γενικό ελεγκτή
και ενημέρωσα. Φωνή βοώντος!
Όταν πρόσφατα είπαν από την ΑΕΞ,
πως θα πάνε τον Δεκέμβριο για αί-
τηση στο Δικαστήριο και βρήκαν
και εκκαθαριστή, εγώ παραξενεύ-
τηκα. 
–Γιατί;

–Διότι θα πρέπει να ξεχάσω και
αυτά που ξέρω,στα 50 χρόνια που
εργάζομαι. Πήρα λοιπόν δύο-τρεις
συνεργάτες μου στο εξωτερικό ει-
δικούς επί του θέματος και τους ρώ-
τησα: Όταν μία εταιρεία κλείνει τις
πόρτες της και χάσει τέσσερις φορές
το μέγεθος του κεφαλαίου της, τι
γίνεται; Μου απάντησαν όλοι ότι
πρέπει ο ιδιοκτήτης της να πάει φυ-
λακή και να δοθούν περαιτέρω εξη-
γήσεις. Αν λοιπόν τώρα πάνε σε δι-
καστήριο για εκκαθάριση, δεν θα
πρέπει ο δικαστής να ρωτήσει πού
πήγαν τα λεφτά που κουρεύτηκαν;
Πού πήγαν τα λεφτά από τα περι-
ουσιακά στοιχεία του εξωτερικού
και άλλων θυγατρικών της Λαϊκής;
Τι θα του πουν; Τι μπορούν να του
πουν;

Ο ΚΡΙΣ ΠΑΥΛΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Γιωρκάτζη, ένοχος κακής διαχείρισης
των δισ. της Λαϊκής μετά το κλείσιμο 

Το σκάνδαλο εις βάρος των πιστωτών της Τράπεζας ήταν έργο της Αρχής Εξυγίανσης υπό την τότε διοικήτρια της Κεντρικής

Οι διαπραγματεύσεις
που έκανα για να πουλή-
σω την Investment Bank
of Greece θα μας έφερναν
140-150 εκατ. ευρώ. 
Η κ. Γιωρκάτζη πίεζε:
«Πούλα την να τελει-
ώνουμε». Αρνήθηκα.
Eφυγα και την πούλησαν
για 67 εκατ. Ο καθένας
μπορεί να βγάλει τα δικά
του συμπεράσματα. 

Αν λοιπόν τώρα πάνε 
σε δικαστήριο για 
εκκαθάριση και ρωτήσει
ο δικαστής πού πήγαν 
τα λεφτά που κουρεύτη-
καν και τα λεφτά από 
τα περιουσιακά στοιχεία
του εξωτερικού και 
άλλων θυγατρικών 
της Λαϊκής, τι θα του
πούνε η κ. Γιωρκάτζη 
και οι συν αυτή;

Ποιος είναι
Ο διορισμός του Κρις Παύλου
ως διαχειριστή της Cyprus Po-
pular Bank, έγινε τον Απρίλιο
του 2015, σε αντικατάσταση
της παραιτηθείσας διαχειρί-
στριας Άντρης Αντωνιάδου.
Όπως αναφέρεται στο βιογρα-
φικό του, ο κ. Παύλου εργά-
στηκε από το 1966 ως το 1987
στην Barclays στο Λονδίνο, το
1987 - 1990 στην HSBC σε δι-
ευθυντικές θέσεις και ως
σύμβουλος της Λαϊκής το
1999 και στο Διοικητικό Συμ-
βούλιο της Λαϊκής από το
2001 - 2004. Υπηρέτησε στο
Δ.Σ. της Λαϊκής από το 2012
ώς τις 21 Μαρτίου 2013 οπότε
και υπέβαλε την παραίτησή
του. Πρόσθετα, είχε διοριστεί
από την Αρχή Εξυγίανσης τον
Οκτώβριο του 2013 ως πρό-
εδρος της Επενδυτικής Τρά-
πεζας της Ελλάδος. Διετέλεσε
διαχειριστής της τέως Λαϊκής
από τον Απρίλιο 2015 μέχρι
τον Δεκέμβριο του 2016.

Οι λογαριασμοί είναι 
στην Αρχή Εξυγίανσης
–Σας είπαν ότι η Λαϊκή Τράπεζα
δεν είχε τους ισολογισμούς, και
η PWC δεν τους είχε, ο Έφορος
Εταιρειών επίσης δεν είχε. Η
ΑΕΞ είχε;

–Είχε. Και είχε, διότι ήρθε η
KPMG και έκανε τους λογαριασμούς
που θα μεταφέρονταν από τη Λαϊκή.
Πήγα λοιπόν στην KPMG στην Κύ-
προ και ρώτησα για το ποιος απο-
φάσισε τις τιμές εκείνες (rates). Η
απάντηση που έλαβα ήταν ότι δεν
είχε σχέση η KPMG Κύπρου με
αυτό, αλλά τους έκανε η KPMG Αγ-
γλίας. Επικοινώνησα με την KPMG
Αγγλίας, και η απάντηση που έλαβα
ήταν ότι δεν ήταν υπόχρεοι να μου
δώσουν λογαριασμό. Αντίστοιχη
απάντηση έλαβα και από την ΑΕΞ
(ΚΤΚ), λέγοντάς μου να επικεντρω-
θώ σε πωλήσεις και όχι στο τι προ-
ηγήθηκε. E, δεν άντεξα την κοροϊδία
και έφυγα.
–Ο νέος διαχειριστής της Λαϊ-
κής, Κλεόβουλος Αλεξάνδρου,

είναι ενήμερος για όλα αυτά;
–Ο κ. Αλεξάνδρου δούλευε στην

Barclays, τον γνώρισα από τη Λαϊκή
στη Σερβία και είδα την υπογραφή
του στην πώλησή της. Από όσα γνω-
ρίζω όμως δεν έχει υπογράψει ούτε
αυτός τους ισολογισμούς με τις μαύ-
ρες τρύπες.
–Παραιτηθήκατε ή σας διώξανε;

–Το συμβόλαιό μου ήταν εξαμη-
νιαίο. Πάντα έμπαιναν όροι για να
κάνω κάποια πράγματα. Αρχές του
Δεκέμβρη, του 2016, πριν υπογράψω
ανανέωση συμβολαίου, μου τηλε-
φώνησαν από την ΚΤΚ ότι ήθελε να
με δει ο κ. Συρίχας. Μου έδωσαν μά-
λιστα και λίστα με όρους για το νέο
συμβόλαιο. Τη διάβασα, είπα ευχα-
ριστώ δεν θα πάρω και πήγα σπίτι
μου. Απαιτούσαν να μη μιλώ σε κα-
νένα, να μην λέω ότι είμαι υπάλληλος,
να προσπαθώ μόνο να πουλώ περι-
ουσιακά στοιχεία και να μην κάνω
διαχείριση. Η διακοπή της συνερ-
γασίας μας μάλλον ήταν αμοιβαία.

«Κατά την άποψή μου και από τα όσα είδα και βίωσα, ο μεγάλος ένοχος για το έγκλημα στη Λαϊκή μετά το κούρεμα εί-
ναι η Αρχή Εξυγίανσης με επικεφαλής τη Χρυστάλλα Γιωρκάτζη»,  λέει στην «Κ» ο Κρις Παύλου.

«Ως διαχειριστής ρώτησα: «Αφού κουρεύτηκαν 5,5 δισ. ευρώ από τη Λαϊκή,
γιατί δεν αποφασίστηκε να μην κλείσει η Τράπεζα; Με 5,5 δισ. ευρώ θα ήταν
«σούπερ κεφαλαιοποιημένη». Πού πήγαν αυτά τα λεφτά; Και πού πήγαν τα λε-
φτά από την πώληση των τραπεζών στην Ελλάδα; Ρωτούσα την κ. Γιωρκάτζη
της Αρχής Εξυγίανσης και μου απαντούσε: «Εσένα δεν σε κόφτει»! 
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Βάζουμε πλώρη για 
νέες επιτυχίες

www.rcbcy.com
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Τα 500 εκατ. ευρώ
που δεν πήγαν 
σε δικαιούχους 
–Υποστηρίξατε ότι ο μηχανισμός έκτα-
κτης ρευστότητας (ELA) εξελίχθηκε
σε σκάνδαλο; Εξηγήστε μας γιατί.

–Πολλοί υποστηρίζουν ότι το ELA ήταν
ένα σκάνδαλο. Από το 2006 – 2007 η
Λαϊκή άρχισε να δανείζει λεφτά. Στα τρα-
πεζικά πράγματα είναι όρος απαράβατος
αν κάποια τράπεζα έχει 100 ευρώ κατά-
θεση, το μεγαλύτερο ποσό που θα πρέπει
να δανείσει είναι 80%. Όταν δούλευα στο
Χονγκ Κονγκ, δανείζαμε έως 70%. Από
τότε που πήγε στη Λαϊκή ο Βγενόπουλος,
δάνειζαν πάρα πολλά χρήματα. Το ποσο-
στό από 80% πήγε στο 145%. Τον Μάρτιο
του 2011 δεν ήμουν στη Λαϊκή, αλλά είχα
καλή σχέση με την ΚΤΚ. Κάθε δύο μήνες,
λοιπόν, μιλούσαμε για το τραπεζικό σύ-
στημα γενικώς. Συναντηθήκαμε με την
ομάδα της εποπτείας, υπό τον Κώστα
Πουλλή της ΚΤΚ τότε και τους είπα πως
παρακολουθώ τη Λαϊκή εδώ και δύο χρό-
νια, τονίζοντας ότι τα νούμερα που βλέπω,
όχι μόνο δεν είναι καλά αλλά είναι επι-
κίνδυνα. Πρότεινα διενέργεια ελέγχου
στη Λαϊκή και να πήγαινα μαζί να τους
έδειχνα πού θα έπρεπε να κοιτάξουν.
Τώρα θα πάω στον διοικητή (Ορφανίδη)
μου απάντησε να τον ενημερώσω σχετικά.
Την επόμενη με πήρε τηλέφωνο και μου
είπε: «Μίλησα στον Ορφανίδη και μου
είπε να σου πω ότι όλα είναι υπό έλεγχο,
διότι η Λαϊκή Τράπεζα είναι πλήρως κε-
φαλαιοποιημένη».Απάντησα ότι δεν είναι,
διότι δεν έχουν κάμει προβλέψεις. Το Δε-
κέμβριο του 2011 ήμουν στην Αγγλία και
έλαβα ένα επείγον τηλεφώνημα από τον
Ντίνο Μυλωνά που είχε αναλάβει πρό-
εδρος, όταν έδιωξαν τον Βγενόπουλο. Ζή-
τησε επειγόντως βοήθεια. Ήταν Παρα-
σκευή νύχτα και Σάββατο πρωί βρέθηκα
στη Λαϊκή. Παρά την κρίση ουδείς δούλευε
πλην δυο-τριών υπαλλήλων. Ζήτησα το
φύλλο των ισολογισμών αλλά μου είπαν

ότι γίνονται στην Ελλάδα. Εντέλει βρήκα
τους λογαριασμούς του 9μήνου του 2011
της Λαϊκής. Ήταν μια τραγωδία! Τους
είπα λοιπόν πως πριν από 5–6 μήνες ο
κεντρικός τραπεζίτης μου είχε πει πως
τα πάντα ήταν υπό έλεγχο!
–Τι είδατε ακριβώς;

–Άγραφος νόμος είναι πως δεν πρέπει

να δανείζεις κανένα πελάτη πάνω από
10 – 15% του κεφαλαίου σου, άντε αν
είναι εξαιρετικός πελάτης να δανείσεις
μέχρι 20%. Τα ελληνικά ομόλογα που είχε
η Λαϊκή ήταν 5 δισ. ευρώ, τρεις φορές
του κεφαλαίου τους. Τα ελληνικά ομόλογα
δεν τα δεχόταν κανείς, έπρεπε να ανα-
λάβουμε δράση. Έπρεπε κατά τη γνώμη
μου να πωλήσουμε πράγματα, να λάβουμε
ρευστότητα (liquidity). Όταν η Λαϊκή δεν
μπορούσε πλέον να καλύψει αυτό το πο-
σοστό, πήγε στην ΚΤΚ που τους δάνειζε
από τον λεγόμενο μηχανισμό, ELA, με
1,5% ή 1,75%. Η ΚΤΚ για να δανείσει τη
Λαϊκή ήθελε να λάβει ενέχυρο διπλάσια
του ELA, δηλαδή δάνειζε μόνο 40% από
τις εγγυήσεις που έβαλε η Λαϊκή. Η ΚΤΚ

δανειζόταν τα χρήματα από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα με 0,5%. Είναι
γεγονός ότι η ΚΤΚ, δίχως να κάνει τίποτα
ουσιαστικό, έκανε απλά τον «broker»,
έβγαλε 500 εκατ. ευρώ και τα έδωσε σαν
μέρισμα στην κυβέρνηση. Αυτά τα 500
εκατ. ευρώ δεν έπρεπε η κυβέρνηση να
τα δώσει στους κουρεμένους καταθέτες
ή στο Ταμείο Αλληλεγγύης; Την ίδια ώρα,
όταν πέρασε η Λαϊκή τον ELA στην Τρά-
πεζα Κύπρου, η Τράπεζα Κύπρου βγήκε
κερδισμένη. Τους φόρτωσαν «φθηνό χρή-
μα». Δεν ήταν φόρτωμα η Λαϊκή. Ήταν
μια κατάσταση που συνέφερε όλους (win
– win situation). Ήταν win για την ΚΤΚ,
ήταν win για τη Λαϊκή και win για την
Τράπεζα Κύπρου. Ο ELA δεν ήταν βάρος.

Πώς
εξανεμίστηκαν
άλλα 800 εκατ.
της Λαϊκής
–Η τράπεζα έμεινε με 900 εκατ. περιουσιακά
στοιχεία και τώρα τιμολογούνται στα 200
– 230 εκατ. Γιατί;

–Το μεγαλύτερο περιουσιακό ήταν η μετοχή
της Τράπεζας Κύπρου που άξιζε τότε 800 εκατ.
Αυτό το περιουσιακό δεν πέρασε ποτέ στον δια-
χειριστή. Αν ήθελαν να πωληθούν όλα τα περι-
ουσιακά, τότε γιατί δεν τα πώλησαν και αυτά;
Πώλησαν μετά, τα μισά με 65 εκατ. και τώρα με
την τιμή της Τράπεζας Κύπρου να έχει πιάσει
χαμηλές θερμοκρασίες, έχουν χάσει κατά πολύ
την αξία τους.
–Οι πληρωμές των δικηγόρων γιατί είναι
τόσο ψηλές κ. Παύλου στην όλη υπόθεση
της Λαϊκής;

–Τα πολλά τα χρήματα πήγαν στις τρεις υπο-
θέσεις του εξωτερικού. Η πρώτη ήταν με την ελ-
ληνική κυβέρνηση, η δεύτερη με τον Βγενόπουλο
και η τρίτη ήταν η αγωγή που μας ασκήθηκε.
–Συνοψίζοντας, ποιος είναι ο μεγάλος ένοχος
της όλης υπόθεσης με τη διαχείριση των
δισεκατομμυρίων των περιουσιακών στοι-
χείων μετά το κλείσιμο της Λαϊκής;

–Κατά την άποψή μου και από τα όσα είδα
και βίωσα, ο μεγάλος ένοχος είναι η Αρχή Εξυ-
γίανσης με επικεφαλής τη Χρυστάλλα Γιωρκά-
τζη.
–Φτάνουμε στο 2020. Δεν είστε πλέον δια-
χειριστής. Τι εισηγείστε;

–Κανόνισα και συνάντησα τον Κώστα Κληρίδη
και του έδωσα δημόσια έγγραφα που αποδείκνυαν
την καταστροφή της Λαϊκής που ερχόταν. Μου
είπε πως μπορεί να υπήρχαν και ποινικά και
πρόσθεσε ότι την επομένη θα καλούσε τον Οδυσ-
σέα Μιχαηλίδη για να τα δει και αυτός. Έδωσα
τα ίδια δημόσια έγγραφα την επόμενη ημέρα
και στον γενικό ελεγκτή, ο οποίος μου είπε πως
θα έβαζε την ομάδα του για να «βγουν από μέσα».
Ήταν Μάρτης του 2017. Ακόμα να με φωνάξουν.
Να υποθέσω ότι ακόμα δεν βγήκαν από μέσα; 
–Τι πρέπει να γίνει τώρα;

–Σήμερα πρέπει να γίνει μια γενική εκκαθά-
ριση για να φύγει η διαφθορά. Δεν είναι ποτέ
αργά. Ίσως για τη Λαϊκή να είναι δυστυχώς πολύ
αργά.

Η ΚΤΚ, με τον ELA έκανε
απλώς τον «broker», 
έβγαλε 500 εκατ. ευρώ 
και τα έδωσε σαν μέρισμα
στην κυβέρνηση, αντί στους 
κουρεμένους καταθέτες ή
στο Ταμείο Αλληλεγγύης. 

Oταν πέρασε η Λαϊκή 
τον ELA στην Τράπεζα 
Κύπρου, η Κύπρου βγήκε
κερδισμένη, καθώς φορτώ-
θηκε «φθηνό χρήμα». 
Hταν μια κατάσταση 
που συνέφερε όλους 
(win - win situation).

Τον Μάρτιο του 2011, συναντήθηκα με την εποπτεία της ΚΤΚ και τους είπα ότι τα νούμερα
της Λαϊκής είναι επικίνδυνα. Την επαύριον ο κ. Ορφανίδης μου διαμήνυσε ότι η Λαϊκή Τρά-
πεζα είναι πλήρως κεφαλαιοποιημένη. Τον Δεκέμβριο του 2011 μου ζήτησαν επειγόντως
να έρθω από το Λονδίνο να βοηθήσω τη Λαϊκή. Μου έδωσαν και μελέτησα τους λογαρια-
σμούς του 9μήνου του 2011. Ήταν μια τραγωδία!
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ /  Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ουδείς υπεράνω του νόμου

Π αραδόθηκε την περασμένη
Τρίτη στον γενικό εισαγγελέα
της Δημοκρατίας Γιώργο Σαβ-

βίδη το πόρισμα των δύο ανεξάρ-
τητων ποινικών ανακριτών Μόδε-
στου Πογιατζή και Ανδρέα Ε. Αν-
δρέου, που είχαν διοριστεί από τον
τέως γενικό εισαγγελέα Κώστα Κλη-
ρίδη, για τη διεξαγωγή ποινικής διε-
ρεύνησης σε σχέση με την υπόθεση
θανάτου του ανήλικου Στυλιανού,
τον Σεπτέμβριο του 2019, σε χωριό
της επαρχίας Λευκωσίας.

Ο κ. Σαββίδης είπε ότι το πόρισμα
θα μελετηθεί ενδελεχώς από τη Νο-
μική Υπηρεσία «και εκεί και όπου
στοιχειοθετούνται ποινικά αδική-
ματα, θα δοθούν οδηγίες για τα δέ-
οντα». Οι δύο ποινικοί ανακριτές
διαπίστωσαν ενδεχόμενα ποινικά
αδικήματα, όπως προηγουμένως

είχε δείξει και το πόρισμα της επι-
τρόπου Διοικήσεως και Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων Μαρίας Στυλιανού
Λοττίδη, που είχε παραδοθεί στον
πρόεδρο της Δημοκρατίας στις  27
Νοεμβρίου 2019. Πλέον το ζήτημα
βρίσκεται στα χέρια του γενικού ει-
σαγγελέα, ο οποίος έχει την απο-
κλειστική αρμοδιότητα για να απο-
φασίσει την ποινική δίωξη. Από το
τραγικό συμβάν της αυτοκτονίας
ενός νέου ανθρώπου έως την πα-
ράδοση ενός πορίσματος πέρασε
σχεδόν ένας χρόνος, κατά τον οποίο
η κοινωνία αναμένει την απόδοση
ευθυνών. Μετά την έκθεση της επι-
τρόπου Διοικήσεως και Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων, όπου γινόταν λόγος
για ενδεχόμενα ποινικά αδικήματα,
μετά το πόρισμα των ποινικών ανα-
κριτών για ενδεχόμενα ποινικά αδι-

κήματα, το ερώτημα είναι αν η υπό-
θεση θα πάρει τελικά τον δρόμο
της δικαιοσύνης και αν θα δικαιωθεί
ο 14χρονος Στυλιανός, έστω και
μετά θάνατον. Οφείλουμε να έχουμε
εμπιστοσύνη σε έναν εκ των κορυ-
φαίων θεσμών της Πολιτείας μας,
αλλά όχι ως υποταγμένοι υπήκοοι,
αλλά ως ενεργοί, ενσυνείδητοι πο-
λίτες και αυτό είναι κάτι που ο θε-

σμός ο ίδιος θα πρέπει να έχει κατά
νου και σε αυτή την περίπτωση
αλλά και σε άλλες, διότι το νομικό
nolle prosequi από το αγαπητικό
noli mi tangere έχουν διαφορά και
ο κόσμος μπορεί να την αναγνωρί-
σει. Ουδείς υπεράνω του νόμου.

Παλαιότερα, είχαμε σημειώσει
στην «Κ» ότι αν δεν μπορούν οι
υπεύθυνοι των Υπηρεσιών Κοινω-
νικής Ευημερίας, στο Υπουργείο
Εργασίας να αντεπεξέλθουν στο
βαρύ φορτίο διαχείρισης ανθρώπι-
νων ζωών να παραιτηθούν. Πλέον,
το βάρος πέφτει στους ώμους ενός
θεσμού, του γενικού εισαγγελέα,
που κατά το ευαγγελικό «εξουσίαν
[έχει] σταυρώσαι σε και εξουσίαν
[έχει] απολύσαι σε», αλλά προσοχή,
ο θεσμός δεν θα πρέπει να αμφιτα-
λαντευτεί μεταξύ κανενός Βαραββά

ή Ιησού, δεν θα πρέπει να τείνει
ώτα σε καμία άρον-άρον προσταγή.
Θα πρέπει να σταθεί ακλόνητος στο
«Duralex, sedlex», όποιον ή όποια
και αν αφορά ο νόμος. Ας κωφεύσει
η δικαιοσύνη στις σειρήνες.

Η Πολιτεία με μία θεσμική αλυ-
σίδα προσπάθησε να βρει εκείνους
που ευθύνονται, για τον χαμό ενός
14χρονου εφήβου, να εντοπίσει
όλες τις θεσμικές πυορροούσες πλη-
γές της. Αρχικά το Υπουργικό Συμ-
βούλιο διόρισε την Επίτροπο Διοι-
κήσεως και Προστασίας των Αν-
θρωπίνων Δικαιωμάτων ως ανεξάρ-
τητο θεσμό να διερευνήσει το ζή-
τημα. Η Επίτροπος στο 138 σελίδων
πόρισμά της εντοπίζει αδιαφορία
εγκληματική, καμιά εκτίμηση κιν-
δύνου ή αξιολόγηση,  πλήρη αδρά-
νεια και συστημικές αδυναμίες.

Επόμενο βήμα ήταν το πόρισμα να
υποβληθεί στον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας και στον γενικό εισαγ-
γελέα. Αποφασίστηκε ο διορισμός
ανεξάρτητων ποινικών ανακριτών,
το πόρισμα των οποίων τώρα κα-
λείται ο κ. Σαββίδης να αξιολογήσει
ποινικώς. Ο γενικός εισαγγελέας εί-
ναι ο τελευταίος κρίκος μιας αλυ-
σίδας που σέρνεται βαριά στα πόδια
της κοινωνίας μας για να αποφασίσει
αν αυτή η διαδρομή θα οδηγήσει
στην καταχώρηση ποινικής δίωξης
ή αν θα σταματήσει εδώ, διά παντός,
χωρίς να θέσουμε τον δάκτυλον επί
τον τύπον των ήλων. Ας ελπίσουμε
ότι η δικαιοσύνη θα θριαμβεύσει,
και οι ένοχοι θα οδηγηθούν ενώπιόν
της, ώστε αν μη τι άλλο να ενισχυθεί
το περί δικαίου αίσθημα στην κοι-
νωνία. 

<<<<<<

Το ερώτημα είναι αν η
υπόθεση θα πάρει τελικά
τον δρόμο της δικαιοσύ-
νης και αν θα δικαιωθεί ο
14χρονος Στυλιανός,
έστω και μετά θάνατον.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τελικά είναι μπλόφα ή υπαρκτό σε-
νάριο τα περί λύσης δύο κρατών;
Αυτό είναι το ερώτημα που τίθεται
στο παρασκήνιο και στους διπλω-
ματικούς κύκλους, μετά και την
άφιξη της Τζέιν Χολ Λουτ στην Κύ-
προ για βολιδοσκόπηση και διερεύ-
νηση του εδάφους. Ο ένας χρόνος
που πέρασε αναπόφευκτα προκά-
λεσε νέα δεδομένα στο Κυπριακό.
Οι αλλαγές αυτές επιβεβαιώθηκαν
με την κάθοδο της ειδικής απεσταλ-
μένης του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
Τζέιν Χολ Λουτ, στην οποία ο Ερσίν
Τατάρξεκαθάρισε τις προθέσεις του
για το πλαίσιο λύσης που επιδιώκει.
Το ερώτημα πλέον είναι πόσο πε-
ριπλέκονται τα πράγματα ενόψει
Πενταμερούς, αν δηλαδή η λύση
δύο κρατών θα μπει στο τραπέζι
κατά τη συζήτηση ή αν αποτελεί
διαπραγματευτικό χαρτί ούτως ώστε
η τουρκική πλευρά να κερδίσει πε-
ρισσότερα. Τα βλέμματα πλέον στρέ-
φονται στον Αντόνιο Γκουτιέρες και
τις τελικές του αποφάσεις, εφόσον
βεβαίως πρώτα η ειδική απεσταλ-
μένη του ολοκληρώσει τις συναν-
τήσεις με επίσκεψη στην Άγκυρα.

Της βρετανικής σχολής
Η «Κ» είχε αναφέρει και στο πα-

ρελθόν πως η ειδική απεσταλμένη
του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών, κατά
τη διάρκεια των επαφών της με τις
δύο πλευρές, διεύρυνε τις βολιδο-
σκοπήσεις της, γύρω από το τι ζη-
τούν και τι επιδιώκουν οι δύο ηγέτες.
Δεν έμεινε δηλαδή προσκολλημένη
στο πλαίσιο λύσης διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας, ούτε στο
πλαίσιο Γκουτιέρες και το κοινό
ανακοινωθέν της διάσκεψης στο
Βερολίνο. Η κίνηση αυτή θεωρείται
από πολλούς ως τακτική της βρε-
τανικής σχολής σκέψης, η οποία
εδώ και καιρό στέλνει μηνύματα
πως θα πρέπει να διερευνηθούν και
άλλες ιδέες και ιδιαίτερα το ενδε-
χόμενο της χαλαρής ομοσπονδίας.
Ο Βρετανός Ύπατος Αρμοστής έχει
άλλωστε διαμηνύσει σε συνέντευξή
του στην «Κ» πως και οι δύο πλευρές
θα πρέπει να προχωρήσουν σε συμ-
βιβασμούς. Άλλωστε, δεν πρέπει να
αγνοείται πως ο pen holder στο
Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμέ-
νων Εθνών είναι το Ηνωμένο Βα-
σίλειο και αυτό έχει τη δική του ση-
μασία. Σε αυτό το πλαίσιο των δι-

ευρυμένων βολιδοσκοπήσεων, ο
Ερσίν Τατάρ ξεκαθάρισε πως θα
επιμείνει σε λύση δύο κρατών κατά
την άτυπη διάσκεψη. 

Πλέον χωρίς προϋποθέσεις
Από την πλευρά της κυβέρνησης,

ο πρόεδρος ξεκαθάρισε στην Τζέιν
Χολ Λουτ πως είναι έτοιμος να προ-
σέλθει σε μία άτυπη διάσκεψη, χωρίς
όρους και προϋποθέσεις. Όροι και
προϋποθέσεις έμπαιναν στο παρελ-
θόν εξαιτίας και των προκλήσεων
της Τουρκίας στην κυπριακή ΑΟΖ.
Στο κυβερνητικό στρατόπεδο έχουν
πλέον αναδιπλωθεί και εκτιμούν
πως ο μόνος τρόπος για κάμψη της
τουρκικής προκλητικότητας είναι
με την επανέναρξη των διαπραγ-
ματεύσεων, ιδιαίτερα μετά τις τε-
λευταίες εξελίξεις στην περίκλειστη
πόλη της Αμμοχώστου.

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας ξε-
καθάρισε πως επιθυμούν την επα-
νέναρξη των διαπραγματεύσεων
εκεί που έμειναν στο Κραν Μοντάνα

και συζήτηση βάσει του πλαισίου
Γκουτιέρες. Αξίζει να σημειωθεί πως
στη συζήτηση με την κα Λουτ, ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν έκα-
νε καμία αναφορά στα περί χαλαρής
ή αποκεντρωμένης ομοσπονδίας.
Άλλωστε, είχε δεχτεί κριτική πως
από τη στιγμή που η τουρκική πλευ-
ρά συζητάει άλλες μορφές λύσης,
είναι τουλάχιστον ατυχές να επα-
ναφέρουμε τη χαλαρή ομοσπονδία
πριν να καθίσουμε στο τραπέζι των
διαπραγματεύσεων. Έστω και αν
στη συζήτηση της περασμένης Τρί-
της παραλείφθηκε η εν λόγω τοπο-
θέτηση, όπως αναφέρουν διπλω-
ματικές πηγές, η θέση του προέδρου
περί αποκέντρωσης εξουσιών δεν
είναι καινούργια και είναι καλό να
μπει στο τραπέζι σε μία προσπάθεια
απλοποίησης του «δαιδαλώδους»
μοντέλου εξουσιών.

Το μεγάλο ερώτημα είναι για
ποιο λόγο η Κυπριακή Δημοκρατία
είναι έτοιμη να παραστεί σε μία
άτυπη πενταμερή, όταν ο νέος ηγέ-

της της τ/κ πλευράς ξεκαθαρίζει
πως επιδίωξη είναι η λύση δύο κρα-
τών. Στο κυβερνητικό στρατόπεδο
θεωρούν πολύ δύσκολο η τ/κ πλευρά
να ανοίξει θέμα λύσης δύο κρατών.
«Υπάρχουν ψηφίσματα των Ηνω-
μένων Εθνών», αναφέρουν ενδει-
κτικά διπλωματικοί κύκλοι. Προ-
φανώς εκτιμούν πως κάτι τέτοιο
αποτελεί μπλόφα του κ. Τατάρ για
να κερδίσει περισσότερα πράγματα
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων
είτε σε ό,τι αφορά την πολιτική ισό-
τητα, είτε στο ζήτημα των χρονο-
διαγραμμάτων.

Οι ίδιες πηγές θεωρούν πως το
κλειδί είναι η Τουρκία και πως όλα
θα εξαρτηθούν από τη στάση που
θα τηρήσει. Καθόλου τυχαία άλλω-
στε δεν είναι και η αναφορά του
προέδρου στο Εθνικό Συμβούλιο,
ότι δηλαδή ο Ερσίν Τατάρ δεν είναι
γνώστης του Κυπριακού και πως
βασίζεται στην παρουσία της Άγ-
κυρας και στις θέσεις που θα δια-
τυπώσει σε μία άτυπη διάσκεψη. 

Τα σενάρια Γκουτιέρες 
Πάντως, η σύγκληση άτυπης διά-

σκεψης είναι κάτι που ανησυχεί ιδι-
αιτέρως τον Αντόνιο Γκουτιέρες. Ο
ίδιος, από το Κραν Μοντάνα και με-
τά, έχει μετρήσει πολύ προσεκτικά
τις κινήσεις του, καθώς στόχος του
ήταν να αποφύγει το ναυάγιο των
συνομιλιών.

Αυτό ακριβώς λαμβάνει υπόψη
η Λευκωσία και ενισχύει την εκτί-
μησή της ότι η συζήτηση σε μία
άτυπη διάσκεψη δεν θα είναι εντε-
λώς ανοικτή. Σύμφωνα με πηγές
από τα Ηνωμένα Έθνη, υπάρχουν
ήδη τρία σενάρια κατά τη σύγκληση
της άτυπης πενταμερούς. 

• Να διαπιστωθεί πως παρόλο
που υπάρχουν διαφορές μπορεί να
δημιουργηθεί μία κοινή προοπτι-
κή.

• Να διαπιστωθεί πως δεν υπάρ-
χει κοινό όραμα επί του παρόντος.

• Να διαπιστωθεί πως δεν υπάρ-
χει οποιοδήποτε περιθώριο άλλου
βήματος, στέλνοντας έτσι το μήνυμα

του πλήρους ναυαγίου.
Η ειδική απεσταλμένη του γ.γ.

των Ηνωμένων Εθνών έχει ήδη κά-
νει τις επαφές της στην Αθήνα, όπου
ξεκαθαρίστηκε η βούληση για μία
άτυπη Πενταμερή. Τα κύρια πάντως
συμπεράσματα αναμένεται να βγουν
από τις επαφές της Τζέιν Χολ Λουτ
με την Άγκυρα. Ήδη η συνάντηση
μετατίθεται για τα μέσα του Δεκέμ-
βρη με επίκληση την πανδημία. Η
ερμηνεία βεβαίως που δίδεται από
διπλωματικούς κύκλους είναι ότι η
Άγκυρα προσπαθεί να εξαντλήσει
τον χρόνο και να δει ποια θα είναι
τα μέτρα που θα ληφθούν εναντίον
της και τι ακριβώς θα συζητηθεί
στη σύνοδο του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου στις 10 Δεκεμβρίου, οπότε
και θα συζητηθούν τα μέτρα της
Ε.Ε εναντίον της Τουρκίας. Η 10η
Δεκεμβρίου θεωρείται σταθμός, με
διπλωματικές πηγές να εκτιμούν
πως δεν θα υπάρξει οποιαδήποτε
σοβαρή κύρωση, ενόψει εξελίξεων
στο Κυπριακό.

Μπλόφα ή πραγματικότητα τα δύο κράτη; 
Τρία σενάρια βρίσκονται στο τραπέζι για το αποτέλεσμα της πενταμερούς διάσκεψης μετά την κάθοδο Λουτ στην Κύπρο

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας απέφυγε να θέσει ζήτημα χαλαρής ομοσπονδίας στην κα Λουτ. Το πώς θα προχωρήσει
βεβαίως η διαδικασία θα εξαρτηθεί από τις επαφές της ειδικής απεσταλμένης του Αντόνιο Γκουτιέρες στην Άγκυρα.

Βεβαίως, πέραν του τι διαμείβε-
ται στο διπλωματικό παρασκή-
νιο, ερώτημα είναι πώς θα βλέ-
πουν τα κόμματα όλες αυτές τις
εξελίξεις. Ο ΔΗΣΥ στηρίζει ανα-
φανδόν την επιστροφή στο τρα-
πέζι των διαπραγματεύσεων και
τη συνέχιση του διαλόγου από
εκεί απ’ όπου σταμάτησε στο
Κραν Μοντάνα. Αυτό το μήνυμα
έστειλε και ο πρόεδρος του κόμ-
ματος Αβέρωφ Νεοφύτου, υπο-
στηρίζοντας πως η σύγκληση
Πενταμερούς αποτελεί το χάπι
στην τουρκική προκλητικότητα
και μήνυμα προς τους Τ/κ που
έχουν βγει στους δρόμους, δια-
μαρτυρόμενοι με τις πολιτικές
Τατάρ-Άγκυρας. Το ΑΚΕΛ έχει
πολλές φορές επιμείνει στο ζή-
τημα επιστροφής στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων. Υπάρ-
χουν, ωστόσο, ζητήματα που
απασχολούν ιδιαίτερα την Εζε-
κία Παπαϊωάννου. Στους δια-
δρόμους του κόμματος, αλλά και
στη βάση, υπάρχει η έντονη πε-
ποίθηση πως ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας δεν θέλει λύση. Τα
όσα διαμείφθηκαν την τελευ-
ταία διετία, με τη φημολογία ότι

ο πρόεδρος Αναστασιάδης συ-
ζητάει άλλες μορφές λύσης, φέ-
ρεται πως έχουν προκαλέσει
ρήγμα στην εμπιστοσύνη που
έχει πλέον η ηγεσία του ΑΚΕΛ
στον Νίκο Αναστασιάδη. Καθό-
λου τυχαία και η πρόταση που
ετοιμάζει το κόμμα, μετά τη σύγ-
κληση της Κεντρικής Επιτροπής
προς τον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας για το πώς θα πρέπει να κι-
νηθεί στο Κυπριακό. Σε εντονό-
τερους, ωστόσο, αντιπολιτευτι-
κούς ρυθμούς κινείται το ΔΗΚΟ.
Ο πρόεδρος του κόμματος Νικό-
λας Παπαδόπουλος έχει αναφέ-
ρει στο Εθνικό Συμβούλιο πως
δεν μπορούμε να μην αποδε-
χτούμε να προσέλθουμε σε μία
διάσκεψη. Υπάρχει, ωστόσο, η
έντονη θέση εντός του κόμματος
πως από τη στιγμή που η τουρκι-
κή πλευρά θέτει επισήμως θέμα
δύο κρατών τότε ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας οδηγεί τα
πράγματα σε νέο αδιέξοδο. Κι-
νήσεις που καταδεικνύουν πως
η νέα προσπάθεια δεν θα απο-
τελεί υγιεινό περίπατο, ούτε μία
απλή διαδικασία βεβαίως χωρίς
χρονοδιάγραμμα.

Σε αρραγές εσωτερικό μέτωπο; 
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Βαριά η ατζέντα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
Τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ενωσης βλέπουν σινιάλα, αλλά όχι βήματα προόδου από την Τουρκία 

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Οι σχέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης
με την Τουρκία θα είναι μόνο ένα
από τα πολλά έντονα θέματα σε ένα
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το οποίο προ-
μηνύεται δύσκολο. Οι ηγέτες των
κρατών μελών θα κληθούν να βρουν
λύση στο βέτο της Ουγγαρίας και
της Πολωνίας στην τελική συμφωνία
για τον Πολυετή Δημοσιονομικό
Προϋπολογισμό - και μαζί του και
το φιλόδοξο πρόγραμμα ανάκαμψης
από τις επιπτώσεις του κορωνοϊού.
Θα κληθούν να εγκρίνουν κοινές
θέσεις για την κλιματική αλλαγή,
και δεν αποκλείεται να έχουν μπρο-
στά τους και ακόμα μια κρίση λόγω
της έλλειψης προόδου στις διαπραγ-
ματεύσεις με το Ηνωμένο Βασίλειο
για την επόμενη μέρα του Brexit.
Στη δημόσια και πολιτική συζήτηση
στην Κύπρο και στην Ελλάδα βε-
βαίως, το μόνο που θα κυριαρχήσει
θα είναι η αξιολόγηση των τουρκι-
κών ενεργειών σε σχέση με τις δύο
χώρες, αλλά και η γενικότερη συμ-
περιφορά της Τουρκίας απέναντι
στην Ευρώπη και ο επιθετικός της
ρόλος στη Μέση Ανατολή και τον
Νότιο Καύκασο. Διπλωματική πηγή
στις Βρυξέλλες χαρακτήρισε την
επικείμενη Σύνοδο ως μια πολύ δύ-
σκολη υπόθεση λόγω των πολλα-
πλών ανοιχτών ζητημάτων. Σε αυτή
τη φάση, η Γερμανία, ως προ-
εδρεύουσα και κινητήρια δύναμη
του Συμβουλίου, αλλά και η Πορ-
τογαλία σε μικρότερο βαθμό ως η
χώρα που θα αναλάβει την προεδρία
τον Ιανουάριο, επικεντρώνονται
στο να αναζητήσουν συμβιβασμούς
με την Πολωνία και την Ουγγαρία.

Τέλος τα παιχνίδια;
Οι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι, με

τελευταίο τον πρόεδρο του Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ δείχνουν όλο
και πιο έντονα πως η υπομονή τους
τελειώνει. Ο κ. Μισέλ, ο οποίος είχε
επενδύσει αρκετά σε θετική ατζέντα,

υπογράμμισε σε δηλώσεις του πως
η Τουρκία δεν αποκλιμάκωσε και
πως «αυτό το παιχνίδι της γάτας με
το ποντίκι πρέπει να τελειώσει». Οι
πρώτες ενδείξεις για τις προθέσεις
των κρατών μελών θα διαφανούν
αύριο στο Συμβούλιο Εξωτερικών

Υποθέσεων, όταν οι ΥΠΕΞ θα ενη-
μερωθούν από τον  Ύπατο Εκπρό-
σωπο για Εξωτερικές Υποθέσεις Ζο-
ζέπ Μπορέλ για τις τελευταίες εξε-
λίξεις. Και οι τελικές αποφάσεις,
όπως τονίζουν επιμελώς όχι μόνο
οι Βρυξέλλες αλλά και διπλωματικοί
κύκλοι στη Λευκωσία, θα ληφθούν
από τους ηγέτες, των οποίων οι σύμ-
βουλοι θα κληθούν την Πέμπτη να
καταλήξουν σε συμπεράσματα.

Το μεγάλο βεβαίως ερώτημα είναι
αν θα υπάρξει απόφαση για μέτρα
κατά της Τουρκίας σε σχέση με την
Ελλάδα και την Κύπρο ή την ευρύ-
τερη συμπεριφορά της, ποια μορφή
μπορούν να πάρουν αυτά τα μέτρα
και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα
εφαρμογής τους.Δύο ακόμα ερωτή-
ματα παραμένουν ανοιχτά: αν οι
ηγέτες θα θεωρήσουν πως τυχόν
κυρώσεις μπορούν να θέσουν σε
κίνδυνο τις προοπτικές για το Κυ-
πριακό, και αν η Ελλάδα θα θέσει

πλέον ως επίσημη πρόταση το εμ-
πάργκο όπλων στην Τουρκία το
οποίο συζητάει με διάφορες κυβερ-
νήσεις κρατών μελών.

Είδαμε σινιάλα, όχι αλλαγή
Κοινοτικός αξιωματούχος ση-

μείωσε πάντως πως είναι ξεκάθαρο
ότι, παρά την δεδηλωμένη πρόθεση
της Ε.Ε. να βάλει μπροστά μια θετική
ατζέντα σε σχέση με την Τουρκία
αν αυτή υιοθετούσε μια εποικοδο-
μητική προσέγγιση, η συμπεριφορά
της χώρας δεν ήταν τελικά αυτή
που θα ήθελαν οι θεσμοί. Πρόσθεσε
πως η συμπεριφορά της Τουρκίας
μετά τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου της 1ης Οκτωβρίου δεν
συνάδει με τις προϋποθέσεις που
έθεσαν οι 27 για ενεργοποίηση μιας
θετικής ατζέντας βελτίωσης των
σχέσεων (μέσω, ενδεχομένως, ανα-
βάθμισης της τελωνειακής ένωσης
ή προόδου στα θέματα της κατάρ-

γησης των θεωρήσεων). Η Τουρκία,
σημείωσε, δεν απάντησε στη θετική
πρόκληση των 27, και η πολιτική
της δεν άλλαξε επί το θετικότερο
στην Ανατολική Μεσόγειο, την Κύ-
προ, τη Συρία, τη Λιβύη ή το Ναγ-
κόρνο-Καραμπάχ. Αυτό που υπήρξε
σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο
ήταν κάποια θετικά σινιάλα σε σχέ-
ση με την αποχώρηση του Όρουτς
Ρέις, αυτή τη φορά χωρίς ουρές για
επιστροφή του μετά από επισκευές. 

Όσον αφορά τις διαβουλεύσεις
που βρίσκονται σε εξέλιξη σε σχέση
με το Κυπριακό, σημείωσε πως η
Ε.Ε. παρακολουθεί τις προσπάθειες
των Ηνωμένων Εθνών, όμως δεν
θεωρεί πως υπάρχει αυτή τη στιγμή
διαδικασία.Αυτές οι ενδείξεις, επε-
σήμανε, θα ληφθούν υπόψη ως μέ-
ρος του γενικότερου πλαισίου από
τους ΥΠΕΞ και στη συνέχεια από
τους ηγέτες, οι οποίοι είναι αυτοί
που θα λάβουν τις αποφάσεις.

ΗΠΑ και Τουρκία
Μια ενδιαφέρουσα διάσταση της

συζήτησης των ΥΠΕΞ τη Δευτέρα
και αργότερα των ηγετών την Πέμ-
πτη, είναι και η εισήγηση του κ.
Μπορέλ και της Ευρωπαϊκής Υπη-
ρεσίας Εξωτερικής Δράσης η Ε.Ε.
να παρουσιάσει στις ΗΠΑ πρόταση
κοινής ατζέντας εξωτερικής πολι-
τικής. Στην ατζέντα αυτή περιλαμ-
βάνεται και η Ανατολική Μεσόγειο
και οι σχέσεις με την Τουρκία. Αξιω-
ματούχος της ΕΥΕΔ ανέφερε σε δη-
μοσιογράφους πως αυτή είναι μια
συζήτηση που ξεκίνησε σιγά σιγά
μετά την ανακοίνωση των αμερι-
κανικών εκλογών, και πως έχει ακό-
μα δρόμο μπροστά της και θα συ-
νεχιστεί τον επόμενο χρόνο. Στο
πλαίσιο αυτής της πρότασης, όπως
καταγράφεται σε σχετικό έγγραφο
που δημοσιοποίησε η Κομισιόν, κα-
ταγράφεται ως προτεραιότητα η
σταθεροποίηση της Ανατολικής
Μεσογείου και η υιοθέτηση μιας
συντονισμένης προσέγγισης Ε.Ε.–
ΗΠΑ σε σχέση με την Τουρκία.

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Υποδέχθηκε τις προάλλες την Τζέιν
Χολ Λουτ στην είσοδο του «Προ-
εδρικού» του Ερσίν Τατάρ, όπως
έκανε με τους απεσταλμένους του
ΟΗΕ επί Ραούφ Ντενκτάς αλλά και
επί Ντερβίς Έρογλου. Ο σύμβουλός
του κ. Τατάρ, και πιθανότατα ο νέος
διαπραγματευτής της τ/κ πλευράς
Εργκιούν Ολγκούν, ο οποίος σήμερα
μιλά στην «Κ», είναι σίγουρα ο πα-
λαιότερος εν ενεργεία στο τοπίο του
Κυπριακού πολιτικός. 
–Κύριε Ολγκούν, ως έμπειρος σε
αυτή τη διαδικασία, πώς αξιολο-
γείτε τις πρόσφατες συναντήσεις
της κας Λουτ στην Κύπρο και
ποιες οι εξελίξεις σχετικά με τη
σχεδιαζόμενη άτυπη Πενταμερή; 

–Όπως γνωρίζετε, στις εκλογές
που πραγματοποιήθηκαν στην
«ΤΔΒΚ» στις 18 Οκτωβρίου, ο κ.
Ερσίν Τατάρ εξελέγη πρόεδρός μας.
Κατά τη διάρκεια της προεκλογικής
του εκστρατείας, ο κ. Τατάρ τόνισε
ότι διαρκώς αποκαλύπτεται ότι το
ομοσπονδιακό μοντέλο λύσης δεν
είναι το κατάλληλο για τις συνθήκες
της Κύπρου, κυρίως λόγω της αμε-
τάβλητης ρητορικής της ε/κ πλευράς
περί κυρίαρχης κοινότητας. Γι’ αυτό,
υποστήριξε ότι θα ήταν καταλλη-
λότερο οι σχέσεις μεταξύ των δύο
πλευρών να βασίζονται σε δύο κυ-
ρίαρχα κράτη με ισότιμο διεθνές
καθεστώς, προκειμένου να εξαλει-
φθούν οι ζωτικοί κίνδυνοι αυτής
της νοοτροπίας για την τ/κ πλευρά
και να δημιουργηθεί ένα ασφαλές
περιβάλλον για βιώσιμη σχέση εμ-
πιστοσύνης, σταθερότητα και συ-
νεργασία στο νησί και στην περιοχή
μας. Για τούτο, ο κ. Τατάρ τονίζει
ότι οι διαπραγματεύσεις δεν μπορούν
να συνεχιστούν από το σημείο που
σταμάτησαν, και ότι η σχέση ειρήνης

και συνεργασίας με τον ε/κ λαό, με
τον οποίο μοιραζόμαστε το νησί της
Κύπρου, πρέπει να οικοδομηθεί με
βάση τα δύο κυρίαρχα κράτη. Σε
αυτό το μοντέλο καμία πλευρά δεν
θα μπορεί να επιβληθεί στην άλλη.
Είναι αναμφισβήτητο γεγονός ότι
τέτοια  ισορροπία και σταθερότητα
στο νησί θα έχει μεγάλο αντίκτυπο
στην ασφάλεια, τη σταθερότητα και
τη συνεργασία στην περιοχή μας.
Όπως είναι γνωστό, οι Τ/κ και οι Ε/κ
έχουν ισότιμο διεθνές καθεστώς με
τους υπογράφοντες των Συνθηκών
του 1960. Ενώ τα δικαιώματα και το
καθεστώς της μιας πλευράς ισχύουν
και για την άλλη. 
–Παρουσιάσατε την συγκεκρι-
μένη θέση σας στην κ. Λουτ;

–Κατά τη συνάντηση με την κ.
Λουτ, εξηγήσαμε λεπτομερώς το
πλαίσιο και τις αρχές που θεωρούμε
απαραίτητες για μια βιώσιμη ειρήνη,
σταθερότητα και συνεργασία. Η κ.
Λουτ είναι μια καλή ακροάτρια. Απο-
στολή του ΟΗΕ είναι η διασφάλιση
βιώσιμης διεθνούς ειρήνης και στα-
θερότητας. Είναι σαφές ότι το όραμα
που προτείνουμε ευθυγραμμίζεται
επίσης με τους στόχους του ΟΗΕ.

Δεδομένου ότι οι μέχρι τώρα δια-
πραγματεύσεις δεν έχουν αποφέρει
αποτελέσματα, θεωρούμε χρήσιμο
να προχωρήσουμε σε μια άτυπη
πενταμερή διάσκεψη. 
–Μπορείτε να συνοψίσετε την
προοπτική λύσης δύο κρατών
που προτείνει ο Ερσίν Τατάρ;

–Ο πρόεδρος Τατάρ πιστεύει ότι
η καταλληλότερη οδός για επίτευξη
συμβιβασμού και συνεργασίας με
την ε/κ πλευρά είναι αυτή των δύο
κυρίαρχων κρατών με διεθνώς ισό-
τιμο καθεστώς που θα επιτευχθεί
μέσω των διαπραγματεύσεων και
στη βάση ενός χρονοδιαγράμματος.
Ο κ. Τατάρ θεωρεί ότι ένας τέτοιος
συμβιβασμός θα συνοδεύεται από
σοβαρά πολιτικά και οικονομικά

κέρδη, αλλά και θετικά αποτελέσμα-
τα στο πεδίο της ασφάλειας και για
τις δύο πλευρές. Σε αυτό το πλαίσιο,
μπορεί να εξευρεθεί ο τρόπος και
το εύρος της προσαρμογής των συ-
νόρων, της ιδιοκτησίας, της ασφά-
λειας και της συνεργασίας. Επίσης,
στο ίδιο πλαίσιο θα αντιμετωπιστεί
και το ζήτημα της Ε.Ε. Ωστόσο, ο κ.
Τατάρ πιστεύει ότι το τελικό καθε-
στώς σχέσεων των δύο κοινοτήτων
που θα βασίζεται σε δύο κυρίαρχα
κράτη με ισότιμο διεθνές καθεστώς
θα αποκαλυφθεί στο τέλος των δια-
πραγματεύσεων. Γι’ αυτό δεν θα
πρέπει να ονομάσουμε εκ των προ-
τέρων το προτεινόμενο μοντέλο συ-
νεργασίας. 
–Στη συνέντευξή του στην «Κ»

ο κ. Τατάρ δήλωσε ότι σε περί-
πτωση που η λύση των δύο κρα-
τών τεθεί επί τάπητος, η αναπρο-
σαρμογή των συνόρων μπορεί
να ενταχθεί στην ημερήσια διά-
ταξη. Μπορείτε να αναπτύξετε
αυτήν τη θέση; 

–Εάν επιτευχθεί συμφωνία επί
της αρχής για δύο κυρίαρχα κράτη
με ισότιμο διεθνές καθεστώς, τότε
φυσικά ένα από τα θέματα που πρέ-
πει να αντιμετωπιστούν θα είναι η
προσαρμογή των συνόρων. 
–Θα μπορούσε δηλαδή να συμ-
περιληφθεί και το ενδεχόμενο
της παραμονής της Τουρκίας ως
εγγυήτριας δύναμης της τ/κ πλευ-
ράς;

–Ένα από τα θέματα που πρέπει

να εξεταστούν στο πλαίσιο μιας συ-
ναίνεσης που θα βασίζεται σε δύο
κυρίαρχα κράτη με ισότιμο διεθνές
καθεστώς θα είναι φυσικά και το
ζήτημα της ασφάλειας. Ωστόσο, δεν
θεωρώ ορθό να σχολιάσω αυτό το
ζήτημα εκ των προτέρων. 
–Στο πλαίσιο λύσης των δύο κρα-
τών, ποια είναι η θέση σας για
τον θαλάσσιο πλούτο της Κύπρου;

–Μου έρχονται στο μυαλό δύο
επιλογές. Η από κοινού διαχείριση
των θαλάσσιων περιοχών δικαιο-
δοσίας, με μια ειδική ρύθμιση ή κα-
ταμερισμός όπως και στην ξηρά.
Αυτό είναι ένα σημαντικό ζήτημα
που πρέπει να διευθετηθεί από τα
εμπλεκόμενα μέρη στο τραπέζι των
συνομιλιών.

<<<<<<<

Καμία χώρα δεν αμφι-
σβητεί πως η κατάσταση
έχει επιδεινωθεί ούτε θε-
ωρεί πως η Ε.Ε. πρέπει να
μείνει άπρακτη μπροστά
στη συμπεριφορά της
Τουρκίας. Από εκεί και
πέρα, το εύρος των πιθα-
νών μέτρων είναι μεγάλο
και οι επιλογές πολλές.

Ο ΕΡΓΚΙΟΥΝ ΟΛΓΚΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ». 

Δύο κυρίαρχα και διεθνώς ισότιμα κράτη
Συμβιβασμός που θα συνοδεύεται από σοβαρά πολιτικά και οικονομικά κέρδη και με αμοιβαία οφέλη στο πεδίο της ασφάλειας

Δεδομένου ότι οι μέχρι
τώρα διαπραγματεύσεις
δεν έχουν αποφέρει απο-
τελέσματα, θεωρούμε
χρήσιμο να προχωρή-
σουμε σε μια άτυπη 
πενταμερή διάσκεψη.

Και τα μέτρα;

Παρά την έντονη ενόχληση στις
Βρυξέλλες από τη συμπεριφορά
της Τουρκίας, και εκεί οι διπλω-
μάτες επιλέγουν χαμηλούς τό-
νους και να μην αυξάνουν τις
προσδοκίες καθώς οι τελικές
αποφάσεις θα εξαρτηθούν και
από πολιτικές ισορροπίες. Ο ίδιος
κοινοτικός αξιωματούχος, απαν-
τώντας σε σχετική ερώτηση, ση-
μείωσε πάντως πως δεν έχει
υπόψη του κάποια χώρα που να
αμφισβητεί πως η κατάσταση
έχει επιδεινωθεί και που να θεω-
ρεί πως η Ε.Ε. πρέπει να μείνει
άπρακτη μπροστά στη συμπερι-
φορά της Τουρκίας. Από εκεί και
πέρα, το εύρος των πιθανών μέ-
τρων είναι μεγάλο και οι επιλογές
πολλές. Πηγές στις Βρυξέλλες
εκτιμούν πως το επόμενο βήμα,
δεδομένου του βεβαρημένου
προγράμματος του Συμβουλίου,
θα μπορούσε να είναι μια αυστη-
ρή δήλωση και η εξουσιοδότηση
στον κ. Μπορέλ να καταθέσει
γραπτή κωδικοποίηση στοχευμέ-
νων μέτρων έτσι ώστε να δοθεί
ταυτόχρονα μήνυμα στην Τουρ-
κία αλλά και περαιτέρω
χρόνος.Ενώ όμως η Ελλάδα θα
μπορούσε ενδεχομένως να απο-
δεχθεί κάτι τέτοιο αν η ένταση
μειωθεί περαιτέρω και αν η
Τουρκία δώσει ημερομηνία έναρ-
ξης διερευνητικών διμερών συ-
νομιλιών, η κυπριακή κυβέρνηση
θα βρεθεί μάλλον σε δύσκολη
θέση στο εσωτερικό. Δεν είναι
τυχαίο το ότι η κυβερνητική ρητο-
ρική δεν κινείται αυτή την περίο-
δο στη λογική των αυστηρών μέ-
τρων. Διπλωματική πηγή εκτίμη-
σε πως ενδεχομένως να γίνει
αποδεκτό αίτημα της Κύπρου για
πρόσθετα ονόματα στον κατάλο-
γο των κυρώσεων κατά ατόμων
και εταιρειών για τις γεωτρήσεις
στην κυπριακή ΑΟΖ, και πως θα
μπορούσε να υπάρξει ένα ανάλο-
γο καθεστώς κυρώσεων και για
την περίπτωση της Ελλάδας παρά
το γεγονός πως δεν υπάρχουν
αυτή τη στιγμή έρευνες, ούτε
υπήρξαν γεωτρήσεις.

Αυτό το παιχνίδι της γάτας με το ποντίκι πρέπει να σταματήσει είπε ο Σαρλ Μισέλ, αναφερόμενος στην Τουρκία, κατα-
δεικνύοντας πως η υπομονή τους εξαντλείται. Παρόλα αυτά παραμένει γρίφος πώς θα κινηθούν στις 10 Δεκεμβρίου.

Το Βαρώσι και το Συμβούλιο Ασφαλείας 
–Θέλουμε τη θέση σας για το μέλλον του Βαρωσιού. 
–Το ενδεχόμενο του ανοίγματος του Βαρωσιού στο πλαίσιο των μέ-
τρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης βρέθηκε στο προσκήνιο πολλές
φορές στο παρελθόν. Εμείς και ο ΟΗΕ κάναμε προτάσεις για αυτό το
θέμα. Όμως, όλοι θυμόμαστε ότι η ε/κ πλευρά απέρριψε αυτές τις
προτάσεις. Η τ/κ πλευρά θα θέσει τέρμα στο κλειστό καθεστώς του
Βαρωσιού και θα το μετατρέψει από στρατιωτική σε αστική ζώνη.
Απώτερος στόχος είναι να βρεθεί μια λύση για ένα ανθρωπιστικής
υφής ζήτημα, καθώς και να παρασχεθούν οικονομικά οφέλη στους
δύο λαούς και να δημιουργηθεί ένα περιβάλλον στο οποίο θα ανα-
πτυχθεί η συνεργασία. Όπως γνωρίζετε, δεν υπάρχουν άτομα στο κα-
θεστώς του «τρέχοντος χρήστη» στην κλειστή πόλη του Βαρωσιού.
Έχοντας αυτό κατά νου, αποδίδουμε μεγάλη σημασία στον σεβασμό
των δικαιωμάτων των πρώην ιδιοκτητών στο πνεύμα των σχετικών
αποφάσεων Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ. Με τις αιτήσεις που θα
υποβληθούν μαζί με το άνοιγμα του κλειστού Βαρωσιού θα ανοίξει ο
δρόμος ώστε η Επιτροπή Ακίνητης Περιουσίας, η οποία έχει εγκριθεί
από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων (ΕΔΑΔ)
να εκδίδει αποφάσεις συμπεριλαμβανόμενης της απόφασης για επι-
στροφή. Ο λαός του Βαρωσιού έχει χαιρετίσει την απόφασή μας σχε-
τικά με την περίκλειστη πόλη. Η εναντίωση της ε/κ πλευράς σε αυτήν
την απόφαση δείχνει ότι τάσσεται υπέρ της διαιώνισης του υφιστά-
μενου καθεστώτος.

Στο πλαίσιο της λύσης δύο κρατών μπορεί, κατά τον κ. Ολγκούν, να εξευρεθεί ο
τρόπος και το εύρος της προσαρμογής των συνόρων, της ιδιοκτησίας, της ασφά-
λειας και της συνεργασίας και κυρίως να αντιμετωπιστεί και το ζήτημα της Ε.Ε.
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η τουρκική διπλωματία αναμένει
με προσδοκίες το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο, 10-11 Δεκεμβρίου 2020, το
οποίο θα έχει αντικείμενο τον πε-
ραιτέρω συντονισμό για τη νόσο
COVID-19, την κλιματική αλλαγή,
την ασφάλεια και τις εξωτερικές
σχέσεις. Σε διπλωματικούς κύκλους
της Άγκυρας είναι κοινός τόπος ότι
ένα μέτωπο χωρών, όπως Γερμανία,
Ισπανία, Ιταλία, Μάλτα και Ουγγαρία
εναντιώνεταιστην επιβολήσκληρών
κυρώσεων στην Τουρκία. Σε αυτό
το μέτωπο δούλεψε εντατικά για
τη δημιουργία θετικής ατζέντας η
τουρκική διπλωματία.

Γερμανία και Τουρκία έχουν συ-
νεργαστεί στενά τα τελευταία χρόνια
σε τομείς όπως η άμυνα, η ασφάλεια
και η οικονομία. Για τους Τούρκους
αναλυτές, οι γερμανικές επενδύσεις
στην Τουρκία είναι αρκετές για να
εξηγήσουν τη στάση που τηρεί η
κυβέρνηση Μέρκελ στις σχέσεις με
την Άγκυρα. Το ίδιο ισχύει και για
Ισπανία και Ιταλία, των οποίων ο

τραπεζικός και επενδυτικός τομέας
έχει αξιοσημείωτη δράση στην τουρ-
κική αγορά, ενώ και στον αμυντικό
τομέα η συνεργασία τους είναι ση-
μαντική. Ενδεικτικά αναφέρεται η
συνεργασία Ιταλίας-Τουρκίας στην
κρίση της Λιβύης. Η δε ισπανική
αμυντική βιομηχανία αποτελεί πόλο
επενδυτικού ενδιαφέροντος για την
Τουρκία. Επίσης, η Άγκυρα διατηρεί
θερμές και φιλικές σχέσεις με τη
Βαλέτα και τη Βουδαπέστη.

Λίγες μέρες πριν από την κρίσιμη
ευρωπαϊκή σύνοδο, τα κοινά συμ-
φέροντα, όπως η διαχείριση των
κρίσεωνσε Ιράκ, Συρία, Λιβύη, Αφρι-
κή και το προσφυγικό, φαίνεται να
ευνοούν την προσέγγιση της Τουρ-
κίας με χώρες οι οποίες διαδραμα-
τίζουν σημαντικό ρόλο στους μη-
χανισμούς λήψης αποφάσεων της
Ε.Ε. Ενδεικτικό ότι λίγο πριν συ-
νέλθει το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, η
Άγκυρα έστειλε μήνυμα στέλνοντας
παράλληλα το «Ορούτς Ρέις» στο
λιμάνι για έργα συντήρησης. Τουρ-
κική πηγή είπε χαρακτηριστικά
στην «Κ» ότι «η τουρκική πλευρά

για μια ακόμη φορά ευχαρίστησε
με τον δικό της ιδιαίτερο τρόπο τις
χώρες που κατανοούν τους προ-
βληματισμούς της και άφησε περι-
θώρια για διάλογο και διπλωματία».

Το γαλλογερμανικό ρήγμα
Κύκλοι της κυβέρνησης Ερντο-

γάν θεωρούν ότι η Γερμανία δια-
φωνεί σε πολλά ζητήματα με τις θέ-

σεις της Γαλλίας. Φιλοκυβερνητικοί
αναλυτές κάνουν λόγο για «γαλλο-
γερμανικό ρήγμα» στους κόλπους
της Ε.Ε., το οποίο εξυπηρετεί πο-
λύπλευρα τα τουρκικά συμφέροντα.
Σύμφωνα με τις τελευταίες αναλύ-
σεις του τουρκικού φιλοκυβερνη-
τικού κέντρου στρατηγικών μελετών
«Seta», υπάρχουν τουλάχιστον ση-
μαντικά πεδία στα οποία το Βερολίνο

διαφωνεί σε υψηλούς τόνους με το
Παρίσι. 1) Η Γερμανία επιλέγει επι-
φυλακτική στάση στα ζητήματα
της Αν. Μεσογείου και δίνει προ-
τεραιότητα στον διάλογο. Απώτερος
στόχος του Βερολίνου είναι ο έλεγ-
χος της έντασης μέσα από τη δι-
πλωματία και τις συνομιλίες των
εμπλεκόμενων μερών. Το «Seta»
ισχυρίζεται ότι το Παρίσι επιλέγει
να υποστηρίξει το μέτωπο της Ελ-
λάδας και της Κύπρου, που βρίσκεται
σε ανοιχτή αντιπαράθεση με την
Τουρκία. Παρόμοια εικόνα αντικρί-

ζουμε και στην κρίση της Λιβύης.
Η Γερμανία επιλέγει «εξισορροπη-
τική στάση» και δεν δίνει λευκή
επιταγή στην κυβέρνηση της Τρί-
πολης ή στις δυνάμεις του Χαλίφα
Μπιν Χάφταρ. Σε αντίθεση με το
Βερολίνο, το Παρίσι, τα Ηνωμένα
Αραβικά Εμιράτα, η Αίγυπτος και
τηΡωσία υποστηρίζουντον Χάφταρ.
2) Η Γαλλία προσεγγίζει με επιφυ-
λακτικότητα το άνοιγμα της Ε.Ε.
προς τα Βαλκάνια, και κυρίως την
προοπτική της ένταξης χωρών όπως
η Αλβανία και η Βόρεια Μακεδονία.
Στον αντίποδα, η Γερμανία υπο-
στηρίζει ένθερμα το «βαλκανικό
άνοιγμα της Ε.Ε.». 3) Το Βερολίνο
επιμένει επίσης στη σημασία του
ΝΑΤΟ για την υπεράσπιση των ζω-
τικών συμφερόντων της Δύσης, τη
στιγμή που ο πρόεδρος της Γαλλίας
ισχυρίζεται ότι η βορειοατλαντική
συμμαχία αργοπεθαίνει. 4) Την ίδια
στιγμή, το «Seta» θεωρεί ότι οι πο-
λιτικές του Βερολίνου και του Πα-
ρισιού δεν ταυτίζονται ούτε σε ό,τι
αφορά τις σχέσεις της Ε.Ε. με τη
Ρωσία.

Η θετική ατζέντα Ερντογάν ενόψει Ευρ. Συμβουλίου

Κοινά συμφέροντα όπως η διαχείριση των κρίσεων σε Ιράκ, Συρία, Λιβύη,
Αφρική, αλλά και το προσφυγικό πρόβλημα, φέρνουν κοντά την Τουρκία με χώ-
ρες που διαδραματίζουν ρόλο στους μηχανισμούς λήψης αποφάσεων της Ε.Ε.

ΟΥAΣΙΓΚΤΟΝ - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Από τον Αύγουστο του 2018 και μετά,
το αμερικανικό Κογκρέσο αποτελεί
τη νέα σημαντική παράμετρο στις
αμερικανοτουρκικές σχέσεις, καθώς
για πρώτη φορά μετά το 1975, έγινε
νόμος των ΗΠΑ πρόνοια για επιβολή
κυρώσεων στην Τουρκία, αν δεν
εκπληρωθεί σειρά προϋποθέσεων,
ξεκινώντας από την αποφυλάκιση
του πάστορα Μπράνσον και φτά-
νοντας μέχρι την αγορά των ρωσι-
κών πυραύλων S-400.

H σχετική νομοθεσία όχι απλώς
ανανεώνεται κάθε χρονιά από τότε,
αλλά και ενισχύεται και παρά τις
έντονες αντιστάσεις του προέδρου
Τραμπ – που θα γραφεί στην ιστορία
ως ένας από τους πλέον φιλότουρ-
κους προέδρους των ΗΠΑ και του
οποίου η στάση έδωσε πληθώρα
δώρων στην Τουρκία, από τη Λιβύη
μέχρι τον Καύκασο – θα είναι δύ-
σκολο να αποφευχθούν οι κυρώσεις.
Μάλιστα, δεν αποκλείεται, να είναι
ο ίδιος ο πρόεδρος Τραμπ αυτός
που θα τις επιβάλει.

Η μικτή επιτροπή που επιμελή-
θηκε τον συγκερασμό των δύο δια-
φορετικών κειμένων που υιοθέτη-
σαν τον Ιούλιο η Βουλή και η Γε-
ρουσία, για τον νόμο του Προϋπο-
λογισμού Εθνικής Άμυνας του 2021
(NDAA 2021), συμπεριέλαβαν στο
τελικό κείμενο πρόνοια, η οποία
υποχρεώνει τον πρόεδρο των ΗΠΑ,
να επιβάλει στην Τουρκία κυρώσεις
CAATSΑ, ένα μήνα μετά την υπο-
γραφή του νόμου από τον πρόεδρο,
για την αγορά των ρωσικών πυραύ-
λων S-400. Το τελικό κείμενο που
συμφωνήθηκε στη μικτή επιτροπή
αναμένεται να τεθεί σε ψηφοφορία
ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής
και της Γερουσίας, την επόμενη
εβδομάδα και αμέσως μετά θα σταλεί
στον πρόεδρο Τραμπ προς υπογρα-
φή. Τον Ιούλιο η Βουλή είχε συμ-
περιλάβει στο πλαίσιο του NDAA
αναφορά για κυρώσεις στην Τουρ-
κία, όχι όμως και η Γερουσία. Τελικά
στη μικτή επιτροπή υποβλήθηκαν
και έγιναν δεκτές προτάσεις από
τον γερουσιαστή Μενέντεζ που ενι-

σχύουν περαιτέρω το λεκτικό του
κειμένου της Βουλής.

Η επίμαχη αναφορά προσδιορίζει
ότι η προμήθεια από την τουρκική
κυβέρνηση του αντιαεροπορικού
συστήματος S-400 από τις 12 Ιουλίου
2019, αποτελεί σημαντική συναλ-
λαγή, όπως περιγράφεται από το
άρθρο 231 του CAATSA. « Όχι αρ-
γότερα από 30 ημέρες μετά την ημέ-
ρα της έναρξης της ισχύος αυτού
του νόμου, ο πρόεδρος πρέπει ναι
επιβάλει 5 ή περισσότερες κυρώσεις
που περιγράφονται στο τμήμα 235
του CAATSA, σε σχέση με κάθε πρό-
σωπο που εν γνώσει του ενεπλάκη
στην προμήθεια του αντιαεροπο-
ρικού συστήματος S-400».

Υποχρεωτικές οι κυρώσεις 
Τον περασμένο Ιούλιο με τρο-

πολογία των βουλευτών Κίνζινγκερ
και Σπάνμπεργκερ, που υιοθετήθηκε
ομόφωνα από τη Βουλή των Αντι-
προσώπων, στο πλαίσιο του προ-
ϋπολογισμού για την Εθνική Άμυνα,
επαναβεβαιώθηκε ότι η αγορά από
την Τουρκία των ρωσικών πυραύλων
S-400 συνιστά μία «σημαντική συ-
ναλλαγή» βάσει του νόμου κυρώ-
σεων CAATSA και ορίζει ότι μέσα
σε ένα μήνα από την υπογραφή του
νόμου, θα πρέπει να επιβληθούν
κυρώσεις στην Τουρκία.

Η τροπολογία δίνει τη δυνατό-
τητα στον πρόεδρο των ΗΠΑ να
άρει τις κυρώσεις, αν η Τουρκία
απαλλαγεί από τους ρωσικούς πυ-
ραύλους.

Ο νόμος CAATSA για τις κυρώσεις
σε αντιπάλους των ΗΠΑ, ορίζει ποι-
νές για οποιαδήποτε χώρα προβεί
σε σημαντικές συναλλαγές με τη
ρωσική αμυντική βιομηχανία. Υπάρ-
χουν τρεις κατηγορίες κυρώσεων

και επαφίεται στον πρόεδρο να επι-
λέξει την κατηγορία που κρίνει απα-
ραίτητη. Ο πρόεδρος Τραμπ για πε-
ρισσότερο από ένα έτος, όχι μόνο
αποφεύγει να επιβάλει κυρώσεις,
αλλά προσπαθεί να διευκολύνει την
Τουρκία με την υπόθεση της Halk
Bank. Το αντίστοιχο κείμενο της
Γερουσίας για τον NDAA δεν περι-
λάμβανε αντίστοιχη πρόνοια, ενώ
ο γερουσιαστής Μενέντεζ παρου-
σίασε χωριστό νομοσχέδιο κυρώ-
σεων στην Τουρκία, το οποίο όμως
«πάγωσε» ο ηγέτης της πλειοψηφίας
Μιτς Μακόνελ, κατ’ εντολή του προ-
έδρου Τραμπ, ο οποίος δεν ήθελε
μέχρι τις εκλογές να έχει οτιδήποτε
που θα εξαγρίωνε την Άγκυρα. Ωστό-
σο, στις διαπραγματεύσεις που ξε-
κίνησαν μεταξύ των δύο ομοσπον-
διακών σωμάτων, με στόχο στην
εξεύρεση συμβιβασμού και στην
κατάληξη σε ένα ενιαίο κείμενο, η
αρμόδια μικτή διακομματική επι-
τροπή όχι απλώς συμπεριέλαβε την
επίμαχη αναφορά για κυρώσεις
στην Τουρκία, αλλά και ενισχυτική
τροπολογία. 

Ο πρόεδρος Τραμπ, ο οποίος έχει

ήδη αντιταχθεί στο ζήτημα της με-
τονομασίας στρατοπέδων τα οποία
φέρουν ονόματα Νοτίων στρατιω-
τικών, είπε ότι θα ασκήσει βέτο
στον προϋπολογισμό Εθνικής Άμυ-
νας (NDAA), ύψους 740 δισεκατομ-
μυρίων δολαρίων, αν δεν περιληφθεί
άρθρο που να καταργεί τον ομο-
σπονδιακό νόμο που προστατεύει
εταιρείες όπως το Facebook και το
Twitter από δικαστικές αγωγές, για
το περιεχόμενο άρθρων που δημο-
σιεύονται στα κοινωνικά δίκτυα
(Παράρτημα 230).

Ωστόσο, ακόμη και ηγετικά στε-
λέχη των Ρεπουμπλικάνων στη Γε-
ρουσία και τη Βουλή τόνισαν ότι
θα αψηφήσουν την απειλή του αμε-
ρικανού προέδρου, καθώς το σχετικό
παράρτημα δεν έχει σχέση με τις
ένοπλες δυνάμεις και την εθνική
ασφάλεια. Αν λοιπόν εκών - άκων
ο Ντόναλντ Τραμπ υπογράψει τον
νόμο, θα είναι υποχρεωμένος εντός
ενός μήνα να επιβάλει αυτός τις κυ-
ρώσεις CAATSA στην Άγκυρα, καθώς
μέχρι το μεσημέρι της 20ής Ιανουα-
ρίου θα είναι πρόεδρος των ΗΠΑ.

Βέβαια, στο Κογκρέσο εκκρεμούν

πολλά νομοσχέδια, τα οποία «πά-
γωνε» στη Γερουσία ο Λευκός Οίκος
και που αναμένεται ότι θα επανα-
κατατεθούν στο πρώτο εξάμηνο
του 2021. Απομένει να δούμε ποια
στάση θα τηρήσει έναντι αυτών ο
Λευκός Οίκος, αλλά και οι νέες ηγε-
σίες του Στέιτ Ντιπάρτμεντ και του
Πενταγώνου. Ωστόσο, δεν θα πρέπει
να παραγνωρίζεται ότι τις πιέσεις
του Κογκρέσου δεν τις ενθαρρύνει
μόνο το «ελληνικό λόμπι», ή και οι
Αρμένιοι, αλλά και το ισραηλινό.

Κλήσεις Μπάιντεν
Η εκλογή Μπάιντεν ήταν ό,τι

χειρότερο απεύχονταν η τουρκική
ηγεσία, με δεδομένες τις σοβαρές
κόντρες που είχε ο Τούρκος πρό-
εδρος Ταγίπ Ερντογάν με τον ση-
μερινό πρόεδρο, όταν ως αντιπρό-
εδρος των ΗΠΑ υπό τον Μπαράκ
Ομπάμα είχε αναλάβει μετά το 2012
το πακέτο των αμερικανο-τουρκικών
σχέσεων. Ο Τζο Μπάιντεν σίγουρα
θα θελήσει να έχει προσωπικά τη
δυνατότητα να εμπλακεί στις συ-
νομιλίες με την Τουρκία –γιατί ουδείς
θέλει να δει την Άγκυρα στην άλλη

πλευρά– όμως ούτε θα είναι σε θέση
να μην επιβάλει κυρώσεις –αν δεν
το πράξει ο Τραμπ– ούτε να αλλάξει
πορεία πλεύσης στο θέμα των S-
400/F-35. Εξάλλου, Τραμπ και Ερν-
τογάν επέκριναν κατά κόρον την
κυβέρνηση Ομπάμα ως υπεύθυνη
που η Τουρκία στράφηκε στην προ-
μήθεια ρωσικών πυραύλων.

Τις απόψεις του Τζο Μπάιντεν
συμμερίζεται πλήρως ο σύμβουλος
Εθνικής Ασφαλείας Τζέικ Σάλιβαν
και σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό ο
υπουργός Εξωτερικών Άντονι
Μπλίνκεν. Σίγουρα και στο Στέιτ
Ντιπάρτμεντ, αλλά και στο Συμβού-
λιο Εθνικής Ασφαλείας θα υπάρχουν
υπολείμματα του μηχανισμού της
Χίλαρι Κλίντον, τα οποία θα προ-
βάλλουν τις γνωστές δικαιολογίες
ότι «η Τουρκία είναι υπερήφανη
χώρα κ.λπ.», ωστόσο μέχρι στιγμής
δεν φαίνονται ικανά να αλλάξουν
τον ρουν των εξελίξεων. 

Ειδικά για το θέμα των S-400, να
θυμίσουμε ότι ο Τζο Μπάιντεν ανοι-
χτά και ξεκάθαρα είχε προειδοποι-
ήσει πριν από χρόνια την Κύπρο
να μην προμηθευτεί τους ρωσικούς
πυραύλους S-300 και είχε ενθαρρύνει
τη συμφωνία για τελική εγκατάστα-
σή τους στην Κρήτη. Ενώ στο Κυ-
πριακό, να θυμίσουμε ότι το φθι-
νόπωρο του 2016 είχε θέσει πλαφόν
στο μέχρι πού μπορούσε να πιέσει
την Τουρκία η αμερικανική διπλω-
ματία, παίρνοντας θέση για τις εγ-
γυήσεις που υπολείπονταν του πλαι-
σίου Γκουτιέρες, ενώ για την πα-
ρουσία ξένων στρατευμάτων δεν
επέμενε σε πρόνοια για οριστική
τους αποχώρηση.

Πάντως, μέσα στις επόμενες
εβδομάδες, στο πλαίσιο των τηλε-
φωνικών του συνομιλιών με διεθνείς
ηγέτες, ο εκλεγμένος πρόεδρος Τζο
Μπάιντεν θα έχει συνομιλίες και
με τον πρωθυπουργό της Ελλάδας
Κυριάκο Μητσοτάκη, τον Κύπριο
πρόεδρο Αναστασιάδη και τον Τούρ-
κο πρόεδρο Ταγίπ Ερντογάν.

Να σημειώσουμε ότι υπεύθυνη
για τη διεκπεραίωση αυτών των τη-
λεφωνικών συνομιλιών είναι η
πρώην βοηθός υφυπουργός Εξωτε-
ρικών, Αμάντα Σλόατ.

Κυρώσεις ΗΠΑ σε Τουρκία τον Ιανουάριο
Θα τις επιβάλει ο Ντόναλντ Τραμπ μετά και την έγκριση του νέου προϋπολογισμού για την Εθνική Άμυνα (NDAA 2021)

<<<<<<

Τις επόμενες εβδομάδες,
ο εκλεγμένος πρόεδρος
Τζο Μπάιντεν θα έχει
τηλεφωνικές συνομιλίες
με Μητσοτάκη, Αναστα-
σιάδη και Ερντογάν. 

Ο Ντόναλντ Τραμπ θα είναι υποχρεωμένος εντός ενός μήνα να επιβάλει αυτός τις κυρώσεις CAATSA στην Άγκυρα, κα-
θώς μέχρι το μεσημέρι της 20ής Ιανουαρίου θα είναι πρόεδρος των ΗΠΑ.

<<<<<<

Σε διπλωματικούς κύ-
κλους της Άγκυρας είναι
κοινός τόπος ότι ένα μέ-
τωπο χωρών, όπως Γερ-
μανία, Ισπανία, Ιταλία,
Μάλτα και Ουγγαρία
εναντιώνεται στην επιβο-
λή σκληρών κυρώσεων.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Οι επίσημες ανακοινώσεις την πε-
ρασμένη εβδομάδα του Ευρωπαϊκού
Οργανισμού Φαρμάκων (ΕΜΑ) πως
τρεις εταιρείες έχουν υποβάλει αί-
τηση για έγκριση και αξιολόγηση
τριών εμβολίων, ουσιαστικά ανοίγει
και επίσημα μια νέα σελίδα στο
κομμάτι διαχείρισης, αντιμετώπισης
και κυρίως της επόμενης μέρας της
πανδημίας. Το ένα μετά το άλλο
κράτη, ανάμεσά τους και η Κύπρος,
πέρα από τα ζητήματα καθημερι-
νότητας της πανδημίας προετοι-
μάζονται πυρετωδώς για το κεφά-
λαιο εμβολιασμού του πληθυσμού.
Εκ των πραγμάτων τα καλά νέα,
εδώ και έναν χρόνο περίπου, στρέ-
φουν την προσοχή των πάντων
στην επόμενη μέρα των εμβολια-
σμών και της ομαλοποίησης της
καθημερινότητας των πολιτών. 

Στην Κύπρο το αρμόδιο Υπουρ-
γείο Υγείας βρίσκεται σε τροχιά
προετοιμασιών, όχι μόνο σε πρα-
κτικά ζητήματα εμβολιασμού αλλά
και επιστροφής στην κανονικότητα.
Στο πνεύμα αυτό μια εξέλιξη που
θεωρείται σημαντική και προϊδεάζει
για το νέο περιβάλλον, σημειώθηκε
στην τελευταία συνεδρία του
Υπουργικού Συμβουλίου και αφορά
τις αλλαγές στην κατηγοριοποίηση
των χωρών, με εφαρμογή από τον
ερχόμενο Μάρτιο. Αλλαγές που σχε-
τίζονται περισσότερο με το κομμάτι
ταξίδια, στη μετά εμβολίων εποχή.
Και δεν είναι το μοναδικό. Στο
Υπουργείο Υγείας αλλά και σε άλλα
συναρμόδια Υπουργεία ετοιμάζον-
ται τα πρώτα πλάνα για άρση των
περιορισμών και σταδιακή επιστρο-
φή σε συνθήκες προ πανδημίας.

Ο ερχόμενος Ιούνιος
Ήδη στην επιστημονική κοινό-

τητα ένα ζήτημα που προκαλεί έν-
τονη συζήτηση είναι ο χρόνος που
θα απαιτηθεί για εξομάλυνση της
κατάστασης που έχει δημιουργήσει

η πανδημία, σε κοινωνικό και οι-
κονομικό επίπεδο. Με τα δεδομένα
που υπάρχουν οι απόψεις που δια-
τυπώνονται συγκλίνουν πως η δια-
δικασία επιστροφής στην κανονι-
κότητα, όπως έχει ονομαστεί, δεν
θα είναι μια και τόσο εύκολη υπό-
θεση. Επί του προκειμένου το όλο
θέμα φαίνεται να έχει απασχολήσει
τις αρμόδιες πολιτικές και υγειονο-
μικές αρχές της Κύπρου. Λαμβά-
νοντας υπόψη τις εκτιμήσεις που
υπάρχουν πως ο ερχόμενος Ιανουά-
ριος θα είναι κομβικής σημασίας,
για την έναρξη των εμβολιασμών,
στο Υπουργείο Υγείας έχουν προ-
χωρήσει σε ένα πρώτο χρονικό

προσδιορισμό επιστροφής σε ομα-
λές συνθήκες. Υπό τις περιστάσεις
αυτές ο ερχόμενος Ιούνιος θεωρείται
πως θα είναι ο μήνας επιστροφής
στην κανονικότητα. Την περίοδο
εκείνη υπολογίζεται πως θα έχει
ολοκληρωθεί ο εμβολιασμός του
πληθυσμού και θα υπάρχουν τα
πρώτα στοιχεία αποτελεσματικό-
τητας των εμβολίων στην αναχαί-
τηση του COVID-19. 

Τα εμβόλια 
Η επιτάχυνση των διαδικασιών

έγκρισης τριών, επί του παρόντος,
εμβολίων εκ των πραγμάτων βγάζει
στο ξέφωτο και το χρόνο έναρξης
των εμβολιασμών. Στη Λευκωσία
φαίνεται να ενισχύεται η άποψη

πως τα πρώτα εμβόλια θα πραγμα-
τοποιηθούν στις ομάδες πληθυ-
σμού, όπως αυτές έχουν κατηγο-
ριοποιηθεί, τον ερχόμενο Ιανουά-
ριο. Ωστόσο, οι πρώτες ποσότητες
εμβολίων αναμένεται να αφιχθούν
στην Κύπρο μέχρι τέλος του τρέ-
χοντος έτους. Λαμβάνοντας υπόψη
την παρουσίαση της συμβουλευ-
τικής επιτροπής, την περασμένη
εβδομάδα, η Κύπρος βρίσκεται στις
λίστες τριών εταιρειών. Της Astra
Zeneca, της Pfizer και της Janssen,
από τις οποίες έχει κλείσει συμ-
φωνία να προμηθευτεί συνολικά
1,7 εκατομμύρια δόσεις εμβολίων.
Τα πρώτα εμβόλια που θα φθάσουν
στην Κύπρο τον επόμενο μήνα
είναι ποσότητα των εταιρειών Astra
Zeneca και Pfizer. Βεβαίως, υπάρχει
και η προοπτική του εμβολίου της
Moderna όπου οι σχετικές διαδι-
κασίες με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
ολοκληρώθηκαν την περασμένη
Παρασκευή. Ένα θετικό στοιχείο
για το κομμάτι αποτελεσματικό-
τητας και παρενεργειών των εμ-
βολίων, αποτελεί η απόφαση της
Μεγάλης Βρετανίας να εγκρίνει
την έναρξη εμβολιασμού του πλη-
θυσμού. 

Οι υποδομές
Τις προηγούμενες μέρες, όπως

είχε γράψει εγκαίρως η «Κ», το
Υπουργείο Υγείας στη Λευκωσία
έλαβε από την εταιρεία Pfizer τις
τεχνικές προδιαγραφές αποθήκευ-
σης του εμβολίου. Ήδη σε εξέλιξη
είναι και η προμήθεια δύο ψυγείων,
ειδικών, για τη φύλαξη των εμβο-
λίων σε ιδιαίτερα χαμηλές θερμο-
κρασίες.

Ένα θέμα που βρίσκεται υπό με-
λέτη είναι το κατά πόσο στο κομμάτι
εμβολιασμού θα υπάρξει εμπλοκή
των προσωπικών ιατρών. Μια σκέ-
ψη που υπάρχει είναι να υπάρξει
συνεργασία με τους προσωπικούς
ιατρούς, στον εμβολιασμό ευπαθών
ομάδων του πληθυσμού στα πρό-

τυπα που πραγματοποιούνται ετη-
σίως άλλοι εμβολιασμοί.

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Η προσπάθεια για την αναχαίτιση
της διασποράς του νέου κορωνοϊού
είναι περισσότερο από ποτέ συνυ-
φασμένη με την προστασία του συ-
στήματος υγείας, έτσι οι σχεδιασμοί
του Υπουργείου Υγείας για την προ-
στασία των δημοσίων νοσηλευτη-
ρίων επαναξιολογούνται καθημε-
ρινά. Ο Οργανισμός Κρατικών Υπη-
ρεσιών Υγείας και το αρμόδιο Υπουρ-
γείο ετοιμάζονται για το χείριστο
σενάριο, παρά το γεγονός ότι η Κύ-
προς είναι από τις λίγες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που δεν βρέ-
θηκε σε δυσμενή θέση όσον αφορά
στη νοσηλεία ασθενών με COVID-
19. Ωστόσο, είναι παραδεκτό ότι το
σύστημα υγείας έχει αρχίσει να νιώ-
θει εντονότερα από κάθε άλλη φορά
την πίεση της πανδημίας, η οποία
μπορεί να επηρεάσει τη λειτουργία
των νοσοκομείων σε πολλά επίπεδα.
Αυτή τη στιγμή υπάρχει η δυνατό-
τητα ανάπτυξης 200 κλινών νοση-
λείας σε όλα τα δημόσια νοσηλευ-
τήρια, αλλά δεν αποκλείεται το επό-
μενο διάστημα, ακόμα κι αυτές, να
μην είναι αρκετές. Σημαντικό ρόλο
θα κληθεί να διαδραματίσει ξανά ο
ιδιωτικός τομέας, ενώ σε εξέλιξη
βρίσκονται και οι διαδικασίες εξεύ-
ρεσης ενδιάμεσων δομών φιλοξενίας
ασθενών με COVID-19.

Κρίσιμο σημείο
Τα νοσοκομεία της Κύπρου δεν

έχουν φτάσει ακόμα στο σημείο κο-
ρεσμού τους, όσον αφορά στον αριθ-
μό των ασθενών με COVID-19 που
νοσηλεύουν, αλλά καθημερινά πλέ-
ον είναι τριψήφιος και δεν απέχει
πολύ από το να απειλήσει το όριο
που έχει τεθεί από το Υπουργείο
Υγείας και τον ΟΚΥπΥ. Μάλιστα,
στην συνέντευξη Τύπου τα μέλη
της Συμβουλευτικής Επιστημονικής
Επιτροπής αναφέρθηκαν στο γε-

γονός ότι έχει γίνει λεπτομερής προ-
γραμματισμός, ενώ χαρακτηριστικά
αναφέρθηκε από τον δρα Κωνσταν-
τίνο Τσιούτη ότι «φτάσαμε πολύ
κοντά σε ένα κρίσιμο όριο», αλλά
εξακολουθούμε να «έχουμε ακόμα
μεγάλη εφεδρεία για να εξυπηρε-
τήσουμε τους ασθενείς μας». Η πλέ-
ον αξιοσημείωτη αναφορά του,
όμως, ήταν το ότι «όσο αυξάνεται
η πληρότητα των κλινών, τόσο πιο
δύσκολο θα είναι να προσφέρονται
οι άλλες υπηρεσίες υγείας και αυτό
δεν θέλουμε να το δούμε να συμ-
βαίνει».

Αύξηση κλινών
Με γνώμονα τα πιο πάνω δεδο-

μένα, καθώς και το ότι οι νοσηλευό-
μενοι στα δημόσια νοσοκομεία κα-
θημερινά κυμαίνονται μεταξύ 120
και 130, ο ΟΚΥπΥ αξιολογεί καθη-
μερινά την κατάσταση, καθώς με
βάση τον υφιστάμενο σχεδιασμό,
οι κοινές κλίνες που δύναται να
αναπτυχθούν αυτή τη στιγμή ανέρ-
χονται στις 200. Παράλληλα, υπάρχει
η δυνατότητα αξιοποίησης  για
ασθενείς με κορωνοϊό ακόμα 30 κλι-
νών Μονάδας Εντατικής Θεραπείας.

Το πλάνο αυτό καταρτίστηκε με
γνώμονα ότι δεν θα επηρεαστεί η
λειτουργία των δημοσίων νοσηλευ-
τηρίων, παρά το ότιη εφαρμογή του
συνεπάγεται αλλαγές στα νοσοκο-
μεία, όπως συμπτύξεις θαλάμων, οι
οποίες έχουν ήδη πραγματοποιηθεί.
Επίσης, έχει γίνει και η απαραίτητη
μετακίνηση προσωπικού. Ο συγκε-
κριμένος σχεδιασμός, που αφορούσε
στα Γενικά Νοσοκομεία της Αμμο-
χώστου, της Λευκωσίας και της Λε-
μεσού, έγινε τους προηγούμενους
μήνες, όταν ο αριθμός των περι-
στατικών του νέου κορωνοϊού διέ-
γραφε συνεχώς ανοδική πορεία.

Το επικαιροποιημένο πλάνο,
όπως εξήγησε στην «Κ» ο λοιμω-
ξιολόγος δρ Κώστας Κωνσταντίνου,
προβλέπει τη δημιουργία μέχρι και
115 κλινών ΜΕΘ και διπλασιασμό
των κοινών κλινών, οι οποίες, αν
χρειαστεί, μπορούν να φτάσουν τις
400. Μια τέτοια εξέλιξη, σημείωσε,

σημαίνει πως τα δημόσια νοσηλευ-
τήρια θα ασχολούνται σχεδόν απο-
κλειστικά με τη νοσηλεία των ασθε-
νών με COVID-19. Σημειώνεται ότι
θα συνεχίσουν να παρέχονται υπη-
ρεσίες φροντίδας υγείας, οι οποίες
δεν μπορούν να καλυφθούν από τα
ιδιωτικά νοσηλευτήρια.

Μείωση στην Αμμόχωστο
Όσον αφορά στο Γενικό Νοσο-

κομείο Αμμοχώστου, το οποίο λει-
τουργεί ως Νοσοκομείο Αναφοράς
για την πανδημία, η αλλαγή του αρ-
χικού σχεδιασμού δεν συνεπάγεται
την αύξηση, αλλά τη μείωση των
διαθέσιμων κλινών, σύμφωνα με
τα όσα ανέφερε στην «Κ» ο εκπρό-
σωπος Τύπου του ΟΚΥπΥ, Χαρά-
λαμπος Χαριλάου. Συγκεκριμένα,
οι κοινές κλίνες μαζί με αυτές της
Μονάδας Αυξημένης Φροντίδας
που θα διατεθούν για τη νοσηλεία
ασθενών με COVID-19 ανέρχονταν

στις 88, σύμφωνα με τον σχεδιασμό
που έγινε πριν από μερικούς μήνες.
Ωστόσο, βάσει της πληροφόρησης,
ο αριθμός μειώθηκε στις 75 κλίνες,
για λόγους ασφαλείας, ενώ παρα-
μένει αναλλοίωτος ο αριθμός των
6 κλινών στην Μονάδα Αυξημένης
Φροντίδας.

Ιδιωτικά νοσηλευτήρια
Το πλάνο που έχει καταρτιστεί,

ήδη άρχισε να υλοποιείται, καθώς
οι αριθμοί των περιστατικών κο-
ρωνοϊού εξακολουθούν να βρίσκον-
ται σε ψηλά επίπεδα, γεγονός που
διατηρεί αυξημένες τις εισαγωγές
στα νοσοκομεία, αλλά και παρατείνει
τον χρόνο νοσηλείας. Η κατάσταση
αξιολογείται επί καθημερινής βά-
σεως και λαμβάνονται υπόψη οι πιο
πάνω δείκτες, όπως και άλλοι που
αφορούν στις συννοσηρότητες των
ασθενών και από που προέρχονται

– από το σπίτι τους ή δομές. Πλέον,
θεωρείται βέβαιο το ότι θα «ανοί-
ξουν» περισσότερες κλίνες νοση-
λείας, ώστε να μην αφεθούν πολίτες
αβοήθητοι. Στον σχεδιασμό ανα-
μένεται ότι θα συμπεριληφθούν και
τα δημόσια νοσηλευτήρια, τα οποία
θα κληθούν να διαχειρίζονται τα
«ψυχρά» και τα επείγοντα περιστα-
τικά, ρόλος που είχαν αναλάβει και
στο πρώτο κύμα της πανδημίας.
Επίσης, στα δημόσια νοσηλευτήρια
δεν αποκλείεται σύντομα να πάψουν
να διενεργούνται οι επεμβάσεις
ρουτίνας, αν χρειαστεί να αυξηθούν
οι κλίνες για ασθενείς με κορωνοϊό.
Ωστόσο, δεν θα σταματήσουν να
δέχονται και να χειρουργούν επεί-
γοντα περιστατικά ρουτίνας, σύμ-
φωνα με τον εκπρόσωπο Τύπου του
ΟΚΥπΥ.

Ενδιάμεσες δομές
Το πέρασμα του νέου κορωνοϊού

μέσα από τα γηροκομεία έχει αναγ-
κάσει τον ΟΚΥπΥ να φιλοξενήσει
στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού
ηλικιωμένους ασθενείς από το «Τι-
μόθειο», που δεν έχρηζαν νοσηλείας.
Τέτοιες ενέργειες, όμως, απαιτούν
πόρους οι οποίοι προορίζονται για
ασθενείς που πρέπει να νοσηλευ-
θούν. Σε μια άλλη περίπτωση που
επίσης αφορούσε οίκο ευγηρίας
στον οποίο νόσησε το προσωπικό,
οι ηλικιωμένοι χρειάστηκε να με-
ταφερθούν στο Νοσοκομείο Ανα-
φοράς, μη έχοντας ανάγκη νοση-
λείας, σύμφωνα με τον υπεύθυνο
εισαγωγών του νοσηλευτηρίου, δρα
Χρήστο Κυπρή.

Πλέον, τα Υπουργεία Υγείας και
Εργασίας, ανέφερε, βρίσκονται στη
διαδικασία αναζήτησης ενδιάμεσων
δομών, όπου θα φιλοξενούνται αυτά
τα περιστατικά και θα λαμβάνουν
την φροντίδα που έχουν ανάγκη,
καθώς και την ιατρική και νοση-
λευτική παρακολούθηση.

Ανοίγουν περισσότερες κλίνες για COVID-19
Επανασχεδιάζεται η επάρκεια του συστήματος υγείας με την κατάσταση των νοσηλευτηρίων να αξιολογείται καθημερινά

<<<<<<

Υπάρχει η δυνατότητα
ανάπτυξης μέχρι και 400
κοινών κλινών νοσηλείας
για COVID-19 και 115 κλι-
νών σε Μονάδες Εντατι-
κής Θεραπείας. Η υλο-
ποίηση αυτού του πλά-
νου, όμως, θα μειώσει στο
ελάχιστο τις δυνατότητες
των δημοσίων νοσηλευ-
τηρίων για φροντίδα άλ-
λων περιστατικών.

<<<<<<

Σε μια πρώτη αναζήτηση
του περιβάλλοντος μετά
τους εμβολιασμούς, η
κατεύθυνση που υπάρ-
χει είναι η άρση των
όποιων περιορισμών
επιβλήθηκαν για ανα-
χαίτιση της πανδημίας.

Η κατάσταση στα δημόσια νοσηλευτήρια θεωρείται διαχειρίσιμη, ωστόσο, αναμένεται ότι θα επιδεινωθεί το επόμενο
διάστημα. Ο προγραμματισμός δεν αποκλείεται να επηρεάσει και τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, σύμφωνα με τον ΟΚΥπΥ.

Ιούνιο επιστροφή στην κανονικότητα
Εν αναμονή άφιξης της πρώτης ποσότητας εμβολίων το πλάνο του Υπουργείου Υγείας για ομαλοποίηση της καθημερινότητας

Σε μια προσπάθεια άρσης του αρ-
νητισμού ή της επιφυλακτικότητας
που εκφράζονται ήδη στο εμβόλιο,
τα κράτη συλλογικά αναμένεται
με έμμεσους τρόπους να ωθήσουν
τους πληθυσμούς στον εμβολια-
σμό. Χωρίς να υπάρχουν σκέψεις
το εμβόλιο να καταστεί υποχρε-
ωτικό, όπως σε άλλες περιπτώσεις
που τίθεται σε κίνδυνο η ζωή του
ασθενούς, ήδη μελετώνται μέτρα
που θα παρακινήσουν τους πολίτες
να άρουν τις επιφυλάξεις τους.
Μια τέτοια περίπτωση αφορά το
κομμάτι των περιοριστικών μέ-
τρων που δεν φαίνεται ότι θα εξα-

φανιστούν με την έναρξη των εμ-
βολίων. Στην Κύπρο μια πρώτη
ένδειξη για τις σκέψεις που γίνον-
ται αφορά τα ταξίδια, προς και
από το νησί.

Όπως δημόσια ανέφερε ο
υπουργός Μεταφορών Γιάννης
Καρούσος, οι πολίτες που θα εμ-
βολιαστούν θα μπορούν να επα-
νέλθουν στην κανονικότητα, με
άρση των περιορισμών που υπάρ-
χουν στην πραγματοποίηση τα-
ξιδιών. Μια τέτοια εξέλιξη, σε πρα-
κτικό επίπεδο, θα αποκαλύψει την
ανάγκη δημιουργίας υποδομών
καταγραφής εμβολιασμένων που

ενδεχομένως να εντείνει τις φωνές
όσων αντιδρούν. Για τους υπόλοι-
πους επάνω στο τραπέζι βρίσκεται
η συνέχιση των υφιστάμενων προ-
ϋποθέσεων-περιορισμών που
έχουν τεθεί, τουλάχιστον μέχρι
την οριστική εξάλειψη της παν-
δημίας.

Ωστόσο, όπως λέγεται, στο κομ-
μάτι διαχείρισης του συγκεκριμέ-
νου ζητήματος οι συζητήσεις που
έχουν γίνει είναι σε πρώιμο στάδιο
και το πιο επικρατέστερο σενάριο
είναι πως οι τελικές αποφάσεις θα
ληφθούν, σε ό,τι αφορά την Ε.Ε.,
σε κεντρικό επίπεδο.

Η Κύπρος με βάση το Υπ. Υγείας έχει προχωρήσει με τις διαδικασίες προμήθειας δυο ειδικών ψυγείων προκειμένου να
αποθηκευτούν τα εμβόλια εκείνα τα οποία βάσει τεχνικών προδιαγραφών απαιτούν ιδιαίτερα χαμηλές θερμοκρασίες.

Άρση περιορισμών σε όσους εμβολιαστούν
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Της ΜΑΡΙΝΕΛΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Ιδιοκτήτες εστιατορίων, καφέ και συναφών
χώρων έχουν επηρεαστεί σε μεγάλο βαθμό
από τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβου-
λίου, στις 27 Νοεμβρίου και το νέο διάταγμα
του υπουργού Υγείας, Κωνσταντίνου Ιωάννου,
το οποίο τέθηκε σε ισχύ από την 30ή Νο-
εμβρίου 2020 και έχει ισχύ μέχρι τις 13 Δε-
κεμβρίου 2020. Σύμφωνα με το διάταγμα,
εξαιρουμένων των χώρων εστίασης στους
αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου, καθώς
και εξαιρουμένων των χώρων εστίασης εντός
ξενοδοχείων και τουριστικών καταλυμάτων,
οι οποίοι μπορούν να λειτουργούν μέχρι τις
22.30 μ.μ. υπό όρους, απαγορεύεται πέραν
τις 19.00 μ.μ. η λειτουργία των χώρων εστία-
σης όπως: εστιατόρια, ταβέρνες, καφετέριες,
μπυραρίες, σνακ-μπαρ και μπαρ, καφενεία
και χώρους εστίασης εντός εμπορικών κέν-
τρων, κυλικείων ή/και αθλητικών ομίλων,
πολιτιστικών ομίλων, σωματείων, συλλόγων
κ.λπ. Η συγκεκριμένη απόφαση έχει προ-
καλέσει αναστάτωση στους επηρεαζόμενους
επιχειρηματίες, όπως φαίνεται απ’ όσα δή-
λωσαν στην «Καθημερινή» επαγγελματίες
του χώρου της εστίασης και συναφών επαγ-
γελμάτων. Σχολιάζοντας τα νέα μέτρα και
τον βαθμό που αυτά επηρέασαν την επιχεί-
ρησή τους, όλοι έκαναν λόγο για «ύπουλο
στραγγαλισμό» του κλάδου και για «αδικία».

«Στραγγαλισμός τα μέτρα» 
Από τα μέτρα που λήφθηκαν, επηρεά-

στηκε και η πιο ιστορική ταβέρνα της Λευ-
κωσίας, η παλαιότερη στο νησί που λειτουρ-
γούσε ανελλιπώς από το 1938. Η ταβέρνα
«Ζανέττος» ανέστειλε τη λειτουργία της
μέχρι νεωτέρας. Σύμφωνα με τον ιδιοκτήτη

της ταβέρνας, κ. Παναγιώτη Μέντζη Ζανέττο,
δεν μπορεί να ανταποκριθεί στο ωράριο που
ορίστηκε για λειτουργία των χώρων εστίασης,
ενώ δεν πρόκειται να μπει στη διαδικασία
για delivery ή take away, γιατί θεωρεί ότι
θα δυσκολέψει το έργο των υπόλοιπων συ-
ναδέλφων του που αυτή ήταν η δουλειά
τους και στο τέλος, κανείς δεν θα παίρνει
τίποτα. Ο κ. Ζανέττος είπε: «Πρόκειται για
ύπουλο στραγγαλισμό και χωρίς κανένα
λόγο, θα ήταν πιο έντιμο να μας έκλειναν
όλους. Σημείωσε, επίσης, ότι ως ένδειξη δια-
μαρτυρίας, δεν πρόκειται να μπει σε κάποιο
σχέδιο της κυβέρνησης που αφορά τις επι-
χειρήσεις που αναστέλλουν τη λειτουργία
τους, ωστόσο, επιτρέπει στους υπαλλήλους
του, αν οι ίδιοι το αποφασίσουν, να συμμε-
τάσχουν. «Γιατί δεν μας είπαν να κλείσουμε
και να δώσουν αποζημιώσεις; Αυτό που έγινε
με τα ωράρια είναι στο όριο της ανεντιμότητας
γιατί ουσιαστικά, κλείνουν επιχειρήσεις
ύπουλα. Δεν είχαν την ευθιξία να μας πουν
κλείστε», ανέφερε επίσης ο κ. Ζανέττος, ο
οποίος υποστήριξε ότι δεν υπάρχει η ίδια
αντιμετώπιση προς τους εστιάτορες σε σχέση
με τους ξενοδόχους. «Ζητιανεύουμε για ένα
επίδομα ή για στήριξη από το κράτος, η αξιο-
πρέπειά μας  πήγε στα τάρταρα, μας διέλυσαν.

Κανονικά θα έπρεπε όλοι οι εστιάτορες να
πάμε να παραδώσουμε τα εκλογικά μας βι-
βλιάρια», είπε σε έντονο ύφος. 

Ο κ. Ζενέττος αναφέρθηκε και στους
υπαλλήλους του, λέγοντας: «Αρχικά όταν
το διάταγμα έλεγε να κλείνουν οι χώροι
εστίασης στις 22:30 είπα θα εξυπηρετήσω
τους πελάτες μου και θα κρατήσω τους υπαλ-
λήλους μου που κάποιοι είναι μαζί μου από
το 1999, πού θα έβρισκαν δουλειά, όταν
είναι ηλικίας μεγαλύτερης των 60 ετών; Τι
θα τους έλεγα;». Υποστήριξε, επίσης ότι «η
έγνοια του κράτους είναι να μην απολύσουμε,
αλλά πώς θα γίνει αυτό; Από τον Μάρτιο η
ίδια κατάσταση, βάζουμε λεφτά από την
τσέπη μας για να κρατάμε τους υπαλλήλους,
αλλά για πόσο; Τώρα γελούν οι πάντες με
αυτά τα μέτρα».

«Στην ανεργία κανέναν»
«Δεν μπορώ να δουλέψω, επηρεάστηκε

η επιχείρησή μου πάρα πολύ από τα νέα μέ-
τρα» ήταν η αρχική τοποθέτηση του κ. Φώτη
Μαρκάκη, ιδιοκτήτη του καφέ - κοκτέιλ
μπαρ «Κορνίζα», που βρίσκεται στην παλιά
Λευκωσία. Προηγουμένως η επιχείρηση
άνοιγε στις 18:00, ωστόσο, με τα νέα μέτρα,
χρειάστηκε να αλλάξει το ωράριο και ο
τρόπος λειτουργίας της. «Προσπαθούμε να
δουλέψουμε πρωινά από τις 15:00-19:00 ή
11:00 - 19:00. Τις καθημερινές είναι δύσκολο
να ανοίξω, γιατί ξέρω ότι δεν θα έχω πελάτες,
ωστόσο τα έξοδα όπως το ρεύμα παραμέ-
νουν», είπε μεταξύ άλλων ο κ. Μαρκάκης.
«Δεν συμμετέχουμε σε κάποιο σχέδιο της

κυβέρνησης που να αφορά τις επιχειρήσεις,
ωστόσο προσπαθούμε να μη στείλουμε κα-
νέναν στην ανεργία. Γίνεται μια προσπάθεια
να δουλέψουμε πρωινά», συμπλήρωσε, ενώ
υποστήριξε πως κανένας δεν επικοινώνησε
μαζί τους, ούτε από τον σύνδεσμο καταστη-
ματαρχών. 

«Η φτώχεια μας…» 
Άλλος ένας μικροεπιχειρηματίας που

επηρεάστηκε πολύ είναι ο κ Παύλος Μπαλ-
λίνης, ο ιδιοκτήτης του καφενείου «Η Βα-
λίτσα». Ο κ. Μπαλλίνης είπε: «Άλλαξα το
ωράριο λειτουργίας του μαγαζιού, με την
πρόθεση να είμαι παρών, όχι ακριβώς για
να δουλέψω, αφού ξέρω ότι δεν έρχεται κό-
σμος τα πρωινά. Τουλάχιστον είμαι από
τους τυχερούς που έχω χαμηλό ενοίκιο».
Το καφενείο, όπως ο κ. Μπαλλίνης εξήγησε,
άλλαξε το μουσικό πρόγραμμα που είχε το
βράδυ του Σαββάτου και το μετέθεσε για
μεσημέρι, όπως γίνεται και τις Κυριακές σε
μια προσπάθεια εξασφάλισης εσόδων αφού
όπως είπε: «Η μουσική μας φέρνει το με-
ροκάματο». Καταλήγοντας σχολίασε τα νέα
μέτρα που αφορούν τους χώρους εστίασης:
«Μένει πολύς κόσμος χωρίς δουλειά, δεν
είναι μόνο οι δύο αυτές εβδομάδες, αλλά
επηρεαστήκαμε από την αρχή όλης αυτής
της κατάστασης. Είναι δύσκολο να διώξεις
προσωπικό στις μικρές επιχειρήσεις, γιατί
μαζί τους αναπτύσσεις μια άλλη σχέση, πιο
προσωπική. Πλέον, μοιραζόμαστε τη φτώχεια
μας, περιμένοντας να περάσει αυτή η κα-
τάσταση». 

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Αριστοτέλης Κωνσταντινίδης,
αναπληρωτής καθηγητής Διεθνούς
Δικαίου και Δικαίου Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων στο Τμήμα Νομικής
του Πανεπιστημίου Κύπρου, στη
συνέντευξή του στην «Κ» λέει ότι
είναι θεμιτό να περιορίζονται αν-
θρώπινα δικαιώματα για λόγους δη-
μόσιας υγείας, ωστόσο τόσο η λήψη
μέτρων όσο και οι διάφοροι περιο-
ρισμοί για λόγους δημόσιας υγείας
για να είναι συνταγματικοί θα πρέπει
να λαμβάνονται μέσα σε ένα πλαίσιο,
το οποίο θα συνυπολογίζει την έκτα-
ση της υγειονομικής κρίσης που
βιώνουμε. Ο κ. Κωνσταντινίδης με
απογοήτευση σημειώνει ότι δεν
έχει υπάρξει επαρκές θεσμικό αν-
τίβαρο σε αντισυνταγματικές πρό-
νοιες ή ενέργειες. 

–Να ξεκινήσουμε από το αν μπο-
ρούν να υπάρξουν περιορισμοί
των συνταγματικών δικαιωμά-
των μας, λόγω της πανδημίας;

–Να πούμε κατ’ αρχάς ότι η κυ-
βέρνηση έχει την υποχρέωση να
λάβει μέτρα για την αντιμετώπιση
της πανδημίας, οπότε καλώς λαμ-
βάνονται μέτρα, καλώς υπάρχει
συμβουλευτική επιστημονική επι-
τροπή. Η Πολιτεία έχει υποχρέωση
να προστατέψει τη δημόσια υγεία.
Είναι δε θεμιτό να περιορίζονται
ανθρώπινα δικαιώματα για λόγους
δημόσιας υγείας και αυτό επειδή
τα πλείστα δικαιώματα που προ-
στατεύονται από το Σύνταγμα και
διεθνείς συμβάσεις δεν είναι από-
λυτα, με εξαίρεση βέβαια την απα-
γόρευση των βασανιστηρίων, ή την
απαγόρευση της δουλείας για πα-
ράδειγμα. Τα υπόλοιπα δικαιώματα
μπορούν να περιοριστούν για ορι-
σμένους λόγους δημοσίου συμφέ-
ροντος, όπως είναι η δημόσια υγεία.
Ωστόσο, τόσο η λήψη μέτρων όσο
και οι διάφοροι περιορισμοί για λό-

γους δημόσιας υγείας για να είναι
συνταγματικοί θα πρέπει να λαμ-
βάνονται μέσα σε ένα πλαίσιο, το
οποίο και προφανώς συνυπολογίζει
την έκταση της υγειονομικής κρίσης
που βιώνουμε. Τα όποια μέτρα, λοι-
πόν, πρέπει να συνάδουν με την
αρχή της αναλογικότητας. Αυτός
είναι ο βασικότερος περιορισμός
στη δυνατότητα του κράτους να
περιορίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα.
Οι περιορισμοί αυτοί θα πρέπει να
είναι οι αναγκαίοι σε μια δημοκρα-
τική κοινωνία. Να σημειώσω εδώ
ότι μιλάμε για περιορισμούς δικαιω-
μάτων και όχι για αναστολή τους.
Αναστολή θα ήταν συνταγματικά
επιτρεπτή μόνο εάν είχε κηρυχθεί
κατάσταση έκτακτης ανάγκης, και
για όσο διάστημα αυτή θα διαρκού-
σε, με εμπλοκή και της Βουλής στη
σχετική απόφαση. Δεν έχει κηρυχθεί
κατάσταση ανάγκης, και ορθά, κα-
θώς δεν απειλείται η ύπαρξη της
Δημοκρατίας, όπως προνοεί το άρ-
θρο 183 του Συντάγματος. Βρισκό-
μαστε, λοιπόν, εντός της συνήθους
λειτουργίας των συνταγματικών
προνοιών περί ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων που επιτρέπουν περιορισμούς
εφόσον γίνεται σεβαστή η αρχή της
αναλογικότητας. Η απαγόρευση
των διαδηλώσεων, αν είχαμε κήρυξη
έκτακτης ανάγκης, θα μπορούσε
να δικαιολογηθεί. Τώρα έχουμε απα-

γόρευση χωρίς κήρυξη. 

–Σε ποια μέτρα θεωρείτε ότι πα-
ρατηρείται ζήτημα αντισυνταγ-
ματικότητας; 

–Στην απόλυτη απαγόρευση των
διαδηλώσεων και της συνάθροισης
περισσότερων των δύο ατόμων σε
ανοιχτούς χώρους. Για τους εσωτε-
ρικούς χώρους και τις διάφορες
επαγγελματικές ή άλλες δραστη-
ριότητες, η επιστημονική επιτροπή
δίνει εξηγήσεις και επιστημονικά

στοιχεία, τα οποία δεν μπορώ να
αμφισβητήσω, αλλά μπορώ να δω
αντιφάσεις και αδικαιολόγητα υπέρ-
μετρους περιορισμούς στους εξω-
τερικούς χώρους. Εκεί έχουμε από-
λυτες απαγορεύσεις, που είναι κατ’
αρχήν αντίθετες με την αρχή της
αναλογικότητας. Με την έννοια ότι
έτσι όπως ίσχυε πριν το διάταγμα
που έθετε διάφορους περιορισμούς
στις διαδηλώσεις (τήρηση αποστά-
σεων, μάσκες, υπεύθυνος δράσης
κ.ά.), αυτοί είναι θεμιτοί περιορισμοί,

διότι δεν εξουδετερώνουν, δεν κα-
ταργούν το δικαίωμα, απλώς το θέ-
τουν προσωρινά σε ένα πλαίσιο
ώστε να μη τίθεται σε κίνδυνο η
δημόσια υγεία. Όταν όμως τώρα
θέτει η Πολιτεία ανά το παγκύπριο
την απόλυτη απαγόρευση και χωρίς
να θέτει χρονικό όριο, δεν γνωρί-
ζουμε δηλαδή σε ποιο βαθμό είναι
μια προσωρινή κατάσταση, υπάρχει
πρόβλημα. 

Λογική ασυνέχεια στα μέτρα
–Εντάσσεται στο πλαίσιο προ-
στασίας της δημόσιας υγείας…

–Φυσικά και το πρώτιστο ζητού-
μενο αυτή την περίοδο είναι η προ-
στασία της δημόσιας υγείας, όμως,
αν μπορεί να γίνει μια διαδήλωση,
με την τήρηση όλων των απαραί-
τητων μέτρων, χωρίς να τίθεται σε
κίνδυνο η δημόσια υγεία, θα πρέπει
να μπορεί να γίνει χωρίς την επιβολή
ή την απειλή κυρώσεων. Διαφορε-
τικά, απαγορεύει η Πολιτεία την
ελευθερία έκφρασης ή την ελευθερία
της συνάθροισης. Την ίδια στιγμή
που απαγορεύονται και τιμωρούνται
οι διαδηλώσεις σε ανοιχτούς χώρους,
ακόμη και με τήρηση των υγειονο-
μικών πρωτοκόλλων, επιτρέπεται
συνωστισμός σε κλειστούς χώρους,
όπως τα εμπορικά κέντρα ή οι εκ-
κλησίες. Υπάρχουν δηλαδή επιτρε-
πτοί και ανεπίτρεπτοι συνωστισμοί
και από αυτούς φαίνεται ότι έχουν
απαγορευτεί όσοι δεν είναι πολιτικά
αρεστοί. Αντίστοιχα, δεν μπορεί να
τιμωρούνται τρία άτομα που κά-
θονται σε ένα παγκάκι φορώντας
μάσκες σε εξωτερικό χώρο, ενώ την
ίδια ώρα επιτρέπεται –και καλώς
επιτρέπεται– έξι άτομα να τρώνε
μαζί σε κλειστό χώρο, ή δέκα άτομα
να βρίσκονται στο ίδιο σπίτι. Υπάρ-
χει μία ανεξήγητη και αδικαιολόγητη
λογική ασυνέχεια στα μέτρα για
τους εξωτερικούς χώρους, εν πολλοίς
απρόσφορα για την προστασία της
δημόσιας υγείας. Δίνεται η εντύ-
πωση ότι ασφαλειοποιείται και ποι-

νικοποιείται ο δημόσιος χώρος, στο-
χοποιείται η πολιτότητα.

–Τι θέση έχει πιστεύετε η συλ-
λογική και η ατομική ευθύνη
στο πλαίσιο της πανδημίας;

–Η προστασία της δημόσιας υγεί-
ας είναι υποχρέωση του κράτους
και όχι των πολιτών. Από εκεί πέρα,
αντιλαμβανόμαστε ότι στην παρού-
σα υγειονομική κρίση πρέπει όλοι
να ενεργούμε ως ευσυνείδητοι πο-
λίτες, να μη συμπεριφερόμαστε
ανεύθυνα έναντι του κοινωνικού
συνόλου και να αναπτύξουμε μια
συλλογική συνείδηση. Αυτό δεν
είναι νομικός κανόνας και δεν επι-
βάλλεται με διατάγματα ή κυρώσεις,
αλλά –αν θέλετε– είναι ζήτημα βα-
σικών αρχών πολιτότητας και εν-
συναίσθησης που θα πρέπει να καλ-
λιεργούνται διαρκώς και να διέπουν
τη συμπεριφορά μας καθημερινά
και ανεξαρτήτως πανδημίας, για
όλα τα ζητήματα, για το περιβάλλον,
για την ισότητα και τα ανθρώπινα
δικαιώματα, για τους ευάλωτους
συνανθρώπους μας.

–Είδαμε αντιδράσεις από πολί-
τες, προληπτικές συλλήψεις,
ενώ σε άλλες περιπτώσεις εκ
των υστέρων παρεμβάσεις της
Πολιτείας…

–Υπάρχουν διάφοροι τρόποι ατο-
μικής και συλλογικής αντίδρασης
και αντίστασης στο πλαίσιο της
συνταγματικής νομιμότητας. Κατ’
αρχάς, να σημειώσω με απογοήτευ-
ση ότι δεν έχει υπάρξει επαρκές θε-
σμικό αντίβαρο σε αντισυνταγμα-
τικές πρόνοιες ή ενέργειες. Τα πλεί-
στα θεσμικά όργανα (Βουλή, κόμ-
ματα, ανεξάρτητοι αξιωματούχοι
κ.λπ.) συμφωνούν ή αποδέχονται
αυτή την κατάσταση αδιαμαρτύ-
ρητα. Ελάχιστα κόμματα αντέδρα-
σαν. Η κοινωνία των πολιτών βρί-
σκεται αντιμέτωπη με –αντισυν-
ταγματικές, κατά την άποψή μου–
απαγορεύσεις, ακόμη και συλλήψεις. 

Εστιατόρια
και μπαρ στη δίνη
του διατάγματος
Καταγγέλλουν αδικία και ύπουλο στραγγαλισμό»
του κλάδου οι επαγγελματίες του χώρου

Ποινικοποιείται ο δημόσιος χώρος
Ανεξήγητη και αδικαιολόγητη λογική ασυνέχεια στα μέτρα για τους εξωτερικούς χώρους, λέει ο καθηγητής Αρ. Κωνσταντινίδης

Υπάρχει μία ανεξήγητη και αδικαιολόγητη λογική ασυνέχεια στα μέτρα για
τους εξωτερικούς χώρους, εν πολλοίς απρόσφορα για την προστασία της δη-
μόσιας υγείας. Δίνεται η εντύπωση ότι ασφαλειοποιείται και ποινικοποιείται ο
δημόσιος χώρος, στοχοποιείται η πολιτότητα, λέει ο κ. Κωνσταντινίδης.

<<<<<<

Την ίδια στιγμή που
απαγορεύονται και τιμω-
ρούνται οι διαδηλώσεις
σε ανοιχτούς χώρους,
ακόμη και με τήρηση των
υγειονομικών πρωτοκόλ-
λων, επιτρέπεται συνω-
στισμός σε κλειστούς χώ-
ρους, όπως τα εμπορικά
κέντρα ή οι εκκλησίες.

<<<<<<

«Αυτό που έγινε με τα ωράρια
είναι στο όριο της ανεντιμότη-
τας γιατί ουσιαστικά, κλείνουν
επιχειρήσεις ύπουλα. Δεν εί-
χαν την ευθιξία να μας πουν
κλείστε», λέει ο κ. Ζανέττος.

«Πρόβλημα
οι πληρωμές των
συνδρομητικών» 
Για δύο εβδομάδες ανέστειλε τη λει-
τουργία του το καφεστιατόριο «Ερω-
δός». Αυτό το διάστημα, σύμφωνα με
τον διευθυντή της επιχείρησης κ. Σω-
τήρη Παύλου, η επιχείρηση δεν λει-
τουργεί, αλλά αποφασίστηκε όπως
αξιοποιηθεί η περίοδος για φρεσκάρι-
σμα του χώρου. Μάλιστα, οι υπάλλη-
λοι αντί να σερβίρουν, βοηθούν στις
εργασίες που γίνονται και με αυτόν
τον τρόπο πληρώνονται, ώστε να μη
χρειαστεί να βγουν στην ανεργία. «Θα
εκμεταλλευτούμε τον χρόνο, δεν θα
κάτσουμε στη μιζέρια μας για δύο
εβδομάδες» είπε χαρακτηριστικά ο κ.
Παύλου και σχολίασε: «Είμαστε οι πιο
αδικημένοι, οι πιο μη οργανωμένοι ως
κλάδος. Δεν μας επιτρέπεται να στα-
θούμε στα πόδια μας». Ο κ. Παύλου
αναφέρθηκε και στη διαφορά τρόπου
λειτουργίας της δικής του επιχείρησης
για παράδειγμα, με τις αλυσίδες κατα-
στημάτων που υπάγονται στον κλάδο,
ειδικότερα γι’ αυτές που βρίσκονται
στα πολυκαταστήματα, υποστηρίζον-
τας ότι είναι πιο ευνοημένες. Τα προ-
βλήματα που προκύπτουν πάντως
στην επιχείρηση του κ. Παύλου αλλά
και σε άλλες παρόμοιου τύπου, αφο-
ρούν το ενοίκιο του κτηρίου αλλά και
πληρωμές στις συνδρομητικές πλατ-
φόρμες στις οποίες υποχρεώνονται
να πληρώνουν συγκεκριμένο ποσό
για δημόσια θέαση, αλλά πλέον, εξαι-
τίας του ωραρίου, δεν υπάρχει κόσμος
για να δει ποδόσφαιρο, λόγου χάρη.
«Συνολικά, 21 χρόνια είναι η ζήση μας,
τι να κάνουμε άλλο; Θα περιμένουμε
όπως κάναμε και πριν που καθίσαμε
τρεις μήνες. Τραβήξαμε κι άλλα ζό-
ρια…» είπε καταλήγοντας. 

«Δεν αντιδράσαμε όπως έπρεπε ως Σύνδεσμος, παρά μόνο με ανακοινώσεις.
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Τον έχρισε πρόεδρο
Πονοκέφαλο προκάλεσε στην Εζεκία Πα-
παϊωάννου η δήλωση της Ειρήνης Χαραλαμ-
πίδου, ότι όπως το πάει η κυβέρνηση ο γενι-
κός ελεγκτής θα βγει πρόεδρος της Δημο-
κρατίας από τον α΄ γύρο. Κατ’ αρχάς, ποιος
είναι εκείνος που είπε ότι ο κ. Μιχαηλίδης εν-
διαφέρεται να διεκδικήσει την προεδρία, και
κατά δεύτερο ποιος είπε πως το ΑΚΕΛ βλέπει
μία τέτοια υποψηφιότητα θετικά. Καθόλου
τυχαία και η δήλωση του γ.γ. του ΑΚΕΛ Άν-
τρου Κυπριανού στην Κεντρική Επιτροπή ότι
τα στελέχη του κόμματος θα πρέπει να είναι
πιο προσεκτικά γύρω από το τι λένε δημο-
σίως. Πέρα όμως από την αμηχανία που προ-
κάλεσε στο ΑΚΕΛ, άνοιξε τις συζητήσεις και
στην Πινδάρου ότι εντός της Βουλής έχει δη-
μιουργηθεί μία κοινοβουλευτική ομάδα στή-
ριξης του Οδυσσέα Μιχαηλίδη. Ομάδα που
όπως λένε οι «κακεντρεχείς» τον στηρίζει με
το αζημίωτο βεβαίως καθώς τα πλείστα σκάν-
δαλα που ανεμίζουν στις επιτροπές προέρ-
χονται από την Ελεγκτική Υπηρεσία. 

••••
Δεν ήταν μπλόφα
Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ είχε διαμηνύσει εδώ
και καιρό πως δεν πρόκειται να υπερψηφίσει
τον προϋπολογισμό αν δεν δοθούν οι φάκε-
λοι των πολιτογραφήσεων στον γενικό ελεγ-
κτή, ωστόσο η γαλάζια παράταξη θεωρούσε
πως όλα αυτά αποτελούν μπλόφα. Μπλόφα
καθώς το οικονομικό-πολιτικό σύστημα που
στηρίζει το κόμμα του Κέντρου θα έπεφτε
πάνω του για να του αλλάξει γνώμη. Πλέον η
μπλόφα αποτελεί πραγματικότητα και οι Συ-
ναγερμικοί ψάχνουν αγωνιωδώς να βρουν
την πλειοψηφία. Όπως όλα δείχνουν το παι-
χνίδι θα κριθεί από το αν η ΕΔΕΚ και ο Γιώρ-
γος Λιλλήκας κάνουν την διαφορά και αυτή
τη φορά σε αντίθεση με τις υπόλοιπες και
υπερψηφίσουν τον προϋπολογισμό. Νοου-
μένου βεβαίως ότι το ΕΛΑΜ θα τηρήσει απο-
χή. Πάντως το εφιαλτικό σενάριο για τον ΔΗ-
ΣΥ είναι να υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό
με το ΕΛΑΜ για όλους τους σημειολογικούς
λόγους. Ήδη στελέχη του ΔΗΣΥ, έχουν υψώ-
σει τους αντιπολιτευτικούς τους τόνους απέ-
ναντι στο ΔΗΚΟ. Ενδεικτική η τοποθέτηση
του βουλευτή Λευκωσίας Μιχάλη Σοφοκλέ-
ους που έκανε λόγο για σικελιανή μαφία, με-
τά την επίσημη τοποθέτηση του ΔΗΚΟ να κα-
ταψηφίσει τον προϋπολογισμό αν δεν δο-
θούν στη δημοσιότητα οι φάκελοι. 

••••
Το μεγάλο του ρίσκο
Ο Νικόλας Παπαδόπουλος όπως λέγεται
έψαχνε την κατάλληλη ευκαιρία για να δια-

φοροποιηθεί από την κυβέρνηση, αλλά πα-
ράλληλα να δημιουργήσει ουσιαστική διαφο-
ροποιήσει από τους τρεις βουλευτές οι οποίοι
ανεξαρτητοποιήθηκαν το προηγούμενο διά-
στημα. Θέλει να προσδώσει ιδεολογικό και
πολιτικό περιεχόμενο στη σύγκρουση των
δύο μερών και να παρουσιάσει την Συνεργα-
σία Δημοκρατικών Δυνάμεων ως υποχείριο
της κυβέρνησης. Σε αυτό το πλαίσιο επιχειρεί
να αλιεύσει ψήφους από την ΕΔΕΚ και τη Συμ-
μαχία Πολιτών ως το αντιπολιτευόμενο Κέν-
τρο και το κόμμα που επιχειρεί να πατάξει την
διαφθορά. Το πόσο θα το πετύχει είναι ένα
μεγάλο ερώτημα, καθώς, εάν ο προϋπολογι-
σμός καταψηφιστεί θα πρέπει να λογοδοτή-
σει για τις οικονομικές συνέπειες που θα προ-
κύψουν. Πάντως, οι βουλευτές που ανεξαρτη-
τοποιηθήκαν τον περιμένουν στη γωνία. Θεω-
ρούν πως στο ενδεχόμενο που ο προϋπολογι-
σμός περάσει χωρίς το ΔΗΚΟ, τότε ο Νικόλας
Παπαδόπουλος όχι μόνο χάνει τον ρυθμιστικό
του ρόλο, αλλά ανοίγει τον δρόμο σε μετριο-
παθείς κεντρώους να ακολουθήσουν ΔΗΠΑ
και Πλατφόρμα στις βουλευτικές εκλογές. 

••••
Με Γιάννα οι Νέες Δυνάμεις 
Μπορεί το ΑΚΕΛ να ψάχνεται ακόμη και για
το ψηφοδέλτιο αλλά και για το πώς θα συγ-
κληθούν οι επαρχιακές διασκέψεις για την

επιλογή των υποψηφίων, ωστόσο όλα δεί-
χνουν πως δεν είναι τόσο πίσω. Για τις Νέες
Δυνάμεις έχουν ήδη επιλέξει τη γνωστή
δημοσιογράφο του ΡΙΚ Γιάννα Ιακώβου
στην επαρχία Αμμοχώστου, η οποία λόγω
της επαγγελματικής της δραστηριότητας
έχει τη δική της δυναμική. Η ίδια δεν προ-
έρχεται από τον χώρο της Αριστεράς και με
αυτό τον τρόπο το κόμμα επιχειρεί να φέ-
ρει κοντά ένα ευρύτερο ακροατήριο και να
μην περιοριστεί στον σκληρό πυρήνα. 

••••
Πάνε για συνεργασία
Αρχές της βδομάδας αναμένεται να ανακοι-
νωθεί η συνεργασία της Δημοκρατικής Πα-
ράταξης με τη Συνεργασία Δημοκρατικών
Δυνάμεων. Τα δύο μέρη έχουν ήδη κάνει τις
πρώτες συναντήσεις και έχουν συμφωνήσει
όπως λένε πλήρως στο ιδεολογικοπολιτικό
κομμάτι. Τα ονόματα που θα περιλαμβάνον-
ται στο ψηφοδέλτιο, ωστόσο, θα ανακοινω-
θούν μετέπειτα. Δεδομένη θεωρείται η
υποψηφιότητα των Μαρίνου Μουσιούττα,
Αλέκου Τρυφωνίδη, Άγγελου Βότση, Γιώρ-
γου Προκοπίου. Μαρίνος Κλεάνθους, Χρί-
στος Τσίγκης και Γιάννος Λακκοτρύπης, φέ-
ρεται να μένουν εκτός της εκλογικής μάχης.

••••

Κινέζος ο Σάκης
Μα τελικά, Οδυσσέα μου, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή σε αναφέρει γραπτώς και ονομα-
στικά και τεκμηριωμένα ότι παράνομα και
καταχρηστικά παρενέβης στο έργο της Επι-
τρόπου Διοικήσεως και έπρεπε να παρέμ-
βει το International Ombudsman Institute,
οργανισμός με μέλη από 180 χώρες, για να
μη σου κάνει την χάρη το νομικό τέρας Κω-
στάκης. Δηλαδή γίναμε ρεζιλίκι στο πιο ψη-
λό επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
πάλι προσπάθησες να πεις τα δικά σου στο
ΡΙΚ παρερμηνεύοντας εν γνώσει σου ψευ-
δώς και προβλέποντας. Κρίμα, Οδυσσέα
μου, κρίμα, η περίπτωσή σου είναι ειδική, η
διαστρέβλωση έχει και τα όριά της αλλά
φαίνεται δεν έχεις όρια.

••••
Καταγγέλλει τον Οδυσσέα
Και επειδή ακριβώς δεν έχεις όρια παραθέ-
τουμε το απόσπασμα της έκθεσης της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής μήπως και το καταλάβεις.
«Η Επίτροπος Διοικήσεως αντιμετώπισε
προκλήσεις στο πλαίσιο απόπειρας του Γενι-
κού Ελεγκτή να διερευνήσει τον τρόπο που
ασκεί τα α καθήκοντα της, απόπειρα στην
οποία η Επίτροπος θεώρησε ως παρέμβαση
στην ανεξαρτησία της. Η θέση αυτή υποστη-
ρίχθηκε από το Διεθνές Ινστιτούτο Διαμεσο-

λαβητών (international Ombudsman Institu-
te-IOI). Το IOI έκρινε ότι η στάση του γενικού
ελεγκτή ήταν ασύμβατη με τις αρχές της επι-
τροπής της Βενετίας σχετικά με την προστα-
σία και την προώθηση του θεσμού του δια-
μεσολαβητή». Αυτούσιο το κείμενο Σάκη..

••••
Σταύρωσον αυτόν..
Μέχρι ενός σημείου οι αντιδράσεις που εκ-
δηλώνονται στα μέτρα κατά της πανδημίας
μπορώ να τις καταλάβω. Αλλά αυτό το κα-
θημερινό ξεκατίνιασμα και η μιζέρια κάποι-
ων της κοινής γνώμης και να ήθελα δεν
μπορώ να την αντιληφθώ. Έχουν βρει τον
υπουργό Υγείας και του σέρνουν τα εξ αμά-
ξης λες και τα μέτρα που αποφασίζονται εί-
ναι για χάρη γούστου. Η στάση τους μου
θυμίζει μια απάντηση που μου έδωσε ένας
ταξιτζής στη Θεσσαλονίκη μερικά χρόνια
πριν, στην ερώτησή μου γιατί κάνει απερ-
γίες μέσα στην οικονομική κρίση. «Για την
τιμή των όπλων» μου απάντησε. Εδώ οι δι-
κοί μας ψάχνουν για να τα χώσουν σε οποι-
ονδήποτε βρουν μπροστά τους. Είμαι σί-
γουρος πως όσοι φωνάζουν για τους περιο-
ρισμούς, οι ίδιοι θα περνούσαν από λαϊκό
δικαστήριο στην πλατεία Ελευθερίας τον
Κωνσταντίνο Ιωάννου αν η κατάσταση με
την πανδημία έβγαινε εκτός ελέγχου.

Ο προϋπολογισμός στις κομματικές μυλόπετρες

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ποια είναι τελικά η μαφία του πολιτικού συστήματος; 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Νικόλας Παπαδόπουλος

ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Το πρόβλημα της ευρωπαϊκής ταυτότητας (μέρος τρίτο)

Δ εν υπάρχει ταυτότητα, ατο-
μική ή συλλογική, χωρίς βαθιά
συνείδηση μιας αποστολής,

η οποία θα επιστρατεύσει το σύνολο
των ηθικών και υλικών δυνάμεων
του ατόμου ή της κοινότητας. Η
αποστολή της Ευρώπης του Διαφω-
τισμού και της βιομηχανικής επα-
νάστασης, όπως την εννοούσαν τό-
σο η φιλελεύθερη όσο και η σοσια-
λιστική διανόηση, ήταν ο εκπολι-
τισμός του πλανήτη. Ο αντίκτυπος
αυτής της αποστολής του 19ου αι-
ώνα ακόμα ηχεί μέσα από έννοιες
όπως «τρίτος», «αναπτυσσόμενος»
κόσμος ή «εκδημοκρατισμός» των
χωρών χωρίς κοινοβουλευτική δη-
μοκρατία.

Η Ευρώπη θεωρούσε τον εαυτό
της ως το πλέον «πολιτισμένο»,
υλικά και ηθικά, κομμάτι του κόσμου
και έθεσε ως καθήκον της την ανά-
πτυξη και των υπόλοιπων λαών. Η
ιστορία της αποικιοκρατίας συνδέ-
θηκε άρρηκτα με αυτό το «παιδα-
γωγικό» επιχείρημα. Αναγνωρίζουμε
σήμερα ότι το αφήγημα αυτό ήταν
αναγκαίο ψεύδος και ηθικό άλλοθι
των Ευρωπαίων για να αποκρύψουν
από τους εαυτούς τους τη στυγνή
εκμετάλλευση και την αποτρόπαιη
συμπεριφορά τους. Η βάναυση κα-
ταδυνάστευση του πλανήτη κατά
την περίοδο της αποικιοκρατίας κα-
τέδειξε πόσο ρηχή ηθικά ήταν η
πρόοδος των βιομηχανικά ανεπτυγ-
μένων κοινωνιών της Ευρώπης. Η
ανάλυση του Edmund Husserl στη
Βιέννη το 1935 επαληθεύτηκε: η
Ευρώπη απώλεσε την ψυχή της
όταν οι επιστήμες της ύλης αποδε-
σμεύτηκαν από αυτές του πνεύματος
ευτελίζοντάς τες. Αιώνες πνευμα-
τικής ζύμωσης και ηθικής παραγω-
γής του ευρωπαϊκού στοχασμού
δεν κατάφεραν να λειτουργήσουν

ως αντίβαρο στον υλικοτεχνικό βιο-
μηχανικό πολιτισμό της γηραιάς
ηπείρου. Μάλιστα, στο όνομα της
προόδου, ο υλικοτεχνικός πολιτισμός
απαξίωσε τις ηθικές αρχές υπό τις
οποίες ζούσαν οι ευρωπαϊκοί λαοί
πριν τη Νέα Εποχή. Ο παλαιός πνευ-
ματικός κόσμος υποχώρησε μπρο-
στά στις απαιτήσεις του νέου βιο-
μηχανικού κόσμου. Αποδείχθηκε
έτσι ορθός ο Σωκράτης, ο οποίος
δίδασκε πως όποιος αδικεί τον άλλο
φθείρει την ίδια του την ψυχή ει-
σάγοντας εντός της την ασυμμετρία,
τη δυσαρμονία και την έριδα. Όποι-
ος συμπεριφέρεται τυραννικά γι-
γαντώνει μέσα του την αλαζονεία
και την πλεονεξία και πνίγει τον
λόγο και τη σύνεση.

Γεννημένος στον μεσοπόλεμο, ο
ValéryGiscardd’Estaing(1926-2020)
υπήρξε ο τελευταίος από τους με-
γάλους Ευρωπαίους πολιτικούς, για
τους οποίους η ευρωπαϊκή ταυτότητα
είχε ακόμη βιωματικό χαρακτήρα.
Η γενιά του έμελλε να βιώσει τις ολέ-
θριες συνέπειες της αποικιοκρατίας:
την οριστική αποσύνθεση της ευ-
ρωπαϊκής ψυχής. Ένθερμος ευρω-
παϊστής, θιασώτης των Ηνωμένων
Πολιτειών της Ευρώπης, κατανόησε
αρκετά νωρίς ότι μόνο μέσα από τον
πόνο και την απώλεια μπορεί να
αναγεννηθεί η ευρωπαϊκή ψυχή.
Ήδη από το 1966 έλεγε: «Πρέπει να
επινοήσουμε την Ευρώπη. Είναι κα-
θήκον της γενιάς μας να καθορίσουμε
και να προτείνουμε σταδιακά μια
αυθεντική κατασκευή: να δημιουρ-
γήσουμε μια υπαρξιακή Ευρώπη».
Για τον Giscard υπήρχε μόνο η πο-
λιτική Ευρώπη που θα αποκτούσε
τη δική της φωνή στον κόσμο και
θα πάλευε για να προωθήσει τις αξίες
και τα ιδανικά της σε πλανητικό επί-
πεδο. Μια Ευρώπη που δεν θα ήταν

ξένη δομή στις ζωές των ευρωπαϊκών
εθνών, αλλά ως υπαρξιακό βίωμα
και ταυτότητα θα εντοπιζόταν σε
κάθε όραμα και σε κάθε πράξη τους.
Ως Πρόεδρος της Γαλλικής Δημο-
κρατίας από το 1974 έως το 1981
προήγαγε την «προηγμένη φιλελεύ-
θερη κοινωνία» με νομοσχέδια φά-
ρους, όπως το δικαίωμα στην άμ-
βλωση, το οποίο υπερασπίστηκε στο
γαλλικό κοινοβούλιο με τo απαρά-
μιλλο ταλέντο της η Simone Weil
(1927-2017). Η ίδια έγινε και η πρώτη
γυναίκα πρόεδρος του ευρωπαϊκού
κοινοβουλίου το 1979.

Αναμφίβολα, η σημαντικότερη
συμβολή του Giscard στην πολιτική
Ευρώπη υπήρξε το  σχέδιο Συνθήκης
για τη θέσπιση Συντάγματος της
Ευρώπης (2003). Το συνέταξε η Ευ-

ρωπαϊκή Συνέλευση για το μέλλον
της Ευρώπης (2001-2003), όταν πρό-
εδρός της ήταν ο Giscard, γι’ αυτό
και φέρει αδιαμφισβήτητα τη σφρα-
γίδα του. Η συντακτική αυτή Συνέ-
λευση, εμπνευσμένη από τη Συνέ-
λευση της Φιλαδέλφειας του 1787
που οδήγησε στην υιοθέτηση του
Συντάγματος των Ηνωμένων Πο-
λιτειών, κλήθηκε να συζητήσει για
το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Κατέληξε σε ένα σχέδιο ευρωπαϊκού
συντάγματος που υιοθετήθηκε εν
πολλοίς με τη Συνθήκη της Ρώμης
του 2004. Το ευρωσύνταγμα όμως
δεν κατάφερε να επικυρωθεί λόγω
της απόρριψής του με δημοψήφισμα
από τον γαλλικό λαό το 2005. Άραγε
μπορούμε σήμερα να μιλάμε ξανά
για ευρωπαϊκό Σύνταγμα, σύμβολο

της ευρωπαϊκής ταυτότητας; Θετική
απάντηση θα δοθεί μόνο αν οι Ευ-
ρωπαίοι συνειδητοποιήσουν τον
ιστορικό τους ρόλο στη σμίλευση
του χαρακτήρα της παγκόσμιας κοι-
νωνίας του αύριο. Γιατί σε ποιους
θα εναποθέσουμε την απόφαση για
το μέλλον του κόσμου; Στις ανελεύ-
θερες υπερδυνάμεις, όπως η Κίνα
και η Ρωσία, οι οποίες συμπεριφέ-
ρονται τυραννικά στους ίδιους τους
τους πολίτες; Ή μήπως σε μια δι-
αιρεμένη Αμερική, για την οποία
πλέον είναι αμφίβολο αν θέλει και
αν μπορεί να παίξει τον ρόλο του
παιδαγωγού της ανθρωπότητας, τη
στιγμή που ξυπνούν τα φαντάσματα
του παρελθόντος της και απειλούν
τη δημοκρατική της παράδοση; Μή-
πως τέλος σε τυραννίσκους, όπως

η Τουρκία και άλλες σκοτεινές δυ-
νάμεις του ισλαμιστικού φονταμεν-
ταλισμού; Η Ευρώπη βέβαια έχει
λόγους να φοβάται τον ίδιό της τον
κακό εαυτό. Ακόμη όμως και αν κά-
ποιος αμφιβάλλει για την ηθική με-
ταμέλεια των πάλαι ποτέ αποικιο-
κρατικών δυνάμεων, θα παραδεχθεί
ότι η επιστροφή στη νοοτροπία της
αποικιοκρατίας δεν είναι εφικτή
στην παρούσα συγκυρία. Η Ευρώπη
δεν είναι πλέον σε θέση να επιβάλει.
Πρέπει πρωτίστως να πείσει με το
παράδειγμά της.

Τόσο ο πλανητικός ρόλος της
Ένωσης όσο και οι αμφιβολίες για
το κατά πόσο η Ευρώπη έχει μάθει
από τα σφάλματά της είναι σαφείς
στο Προοίμιο του σχεδίου Συντάγ-
ματος. Οι Ευρωπαίοι, γράφει το σχέ-
διο, είμαστε «πεπεισμένοι ότι η ενο-
ποιημένη πλέον Ευρώπη προτίθεται
να ακολουθήσει την οδό του πολι-
τισμού, της προόδου και της ευη-
μερίας, για το καλό όλων των κα-
τοίκων της, ακόμη και των πλέον
ευάλωτων και των πλέον αδυνάτων·
ότι επιθυμεί να παραμείνει ήπειρος
ανοικτή στην πολιτιστική ανάπτυξη,
στη γνώση και στην κοινωνική πρό-
οδο, καθώς και να εμβαθύνει τον
δημοκρατικό χαρακτήρα και τη δια-
φάνεια του δημόσιου βίου της, και
να εργασθεί για την ειρήνη, τη δι-
καιοσύνη και την αλληλεγγύη ανά
την υφήλιο». Διερωτάται κανείς αν
η Ευρώπη θα έχει την ηθική δύναμη,
την αρετή και την τόλμη να πράξει
το καθήκον της για το μέλλον του
πλανήτη.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος, ο οποίος
έχει επιλέξει να το πάρει μέχρι τέ-
λους με τον προϋπολογισμό. Κίνηση
που είτε μπορεί να του επιφέρει πολι-
τικούς πόντους, προσελκύοντας τους
απογοητευμένους ψηφοφόρους της
ΕΔΕΚ και της Συμμαχίας Πολιτών, είτε
να τον οδηγήσει σε πιέσεις και αδιέ-
ξοδα στο ενδεχόμενο που ο προϋπο-
λογισμός καταψηφιστεί.

Αιώνες πνευματικής ζύμωσης και ηθικής παραγωγής του ευρωπαϊκού στοχασμού δεν κατάφεραν να λειτουργήσουν
ως αντίβαρο στον υλικοτεχνικό βιομηχανικό πολιτισμό της γηραιάς ηπείρου.
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Η Τουρκία, εισβάλλοντας στην Κύπρο το
1974, πέτυχε ένα fait accompli. Δημιούργησε
μια κατάσταση πραγμάτων, η οποία είναι,
σε ένα μεγάλο βαθμό, μη αναστρέψιμη και
την οποία με περίσκεψη πρέπει να αποτυ-
πώσουμε. Υπάρχουν, όμως, και οι ευνοϊκές

πραγματικότητες. Πρέπει και αυτές να τις αποτυπώσουμε
με πραγματισμό και αυτοπεποίθηση. Μόνο έτσι θα μπο-
ρέσουμε να λάβουμε τις νηφάλιες και ωφέλιμες αποφάσεις
που θα διασφαλίσουν τα εθνικά μας συμφέροντα.

Ποιες είναι, πρώτα απ’ όλα, οι οδυνηρές πραγματικότητες
που προκάλεσε η εισβολή; Είναι η ύπαρξη διαχωριστικής
γραμμής. Με τη δύναμη των όπλων η Τουρκία κατήργησε
τον ενιαίο χαρακτήρα της Κύπρου. Το καθεστώς αυτής
της διαχωριστικής γραμμής παραμένει μέχρι σήμερα σε
εκκρεμότητα. Θα μπορούσε να μετατραπεί σε ένα χαλαρό
εσωτερικό όριο δύο ομόσπονδων πολιτειών σε περίπτωση
λύσης Ομοσπονδίας ή να αποτελέσει ένα σκληρό σύνορο
δύο κρατών, όπως διεκδικεί η τουρκική πλευρά.Στο πλαίσιο
μιας συμφωνίας, η διαχωριστική γραμμή θα μπορούσε να
διαφοροποιηθεί, αλλά με τον ένα ή τον άλλο τρόπο, κάποιος
διαχωρισμός θα συνεχίσει να υπάρχει. Εκτός από τον γε-
ωγραφικό διαχωρισμό προκύπτει και εθνικός διαχωρισμός.
Μέχρι το 1974 οι Έλληνες και οι Τούρκοι της Κύπρου
ζούσαν ανάμεικτα, σε ολόκληρη την επικράτεια. Ακόμη
και οι θύλακες στους οποίους συγκεντρώθηκε μεγάλο μέρος
της τουρκικής κοινότητας μετά το 1964, ήταν γεωγραφικά
διασκορπισμένοι. Η βίαιη εκδίωξη του ελληνικού πληθυσμού
της Κύπρου από τις εστίες του και η συγκέντρωση του
τουρκικού πληθυσμού στο κατεχόμενο τμήμα, επέβαλε
τον εθνικό διαχωρισμό. Ακόμη και σε περίπτωση λύσης
Ομοσπονδίας, ο εθνικός διαχωρισμός δεν ανατρέπεται.
Απλώς δεν θα είναι τόσο απόλυτος και έντονος όσο είναι
σήμερα. Τρίτο δεδομένο είναι αυτό της ύπαρξης μιας
δεύτερης διοίκησης, η οποία από το 1974 λειτουργεί στην
κατεχόμενη περιοχή.  Αυτή η διοίκηση είναι ασφαλώς πα-
ράνομη και μη αναγνωρισμένη, αλλά είναι εκεί, διαθέτει
δομές, επιβάλλει φόρους, πραγματοποιεί εκλογικές διαδι-
κασίες. Το καθεστώς αυτής της διοίκησης, επίσης, παραμένει
σε εκκρεμότητα. Θα μπορούσε να μετατραπεί στην εσωτερική
διοίκηση μιας εκ των δύο ομόσπονδων πολιτειών σε πε-
ρίπτωση συμφωνίας ή θεωρητικά να μετατραπεί σε κανονική
κυβέρνηση κράτους σε περίπτωση διεθνούς αναγνώρισης.
Με τον ένα ή τον άλλο τρόπο, κάποια διοίκηση η οποία θα
ελέγχεται από την τουρκική κοινότητα, στο βόρειο τμήμα
της Κύπρου, θα συνεχίσει να υπάρχει.

Είναι επίσης γεγονός ότι η πάροδος μισού σχεδόν αιώνα
διαχωρισμού έχει εδραιώσει ακόμη περισσότερο τα τετε-
λεσμένα επί του εδάφους. Οι κατεχόμενες περιοχές έχουν
εποικιστεί, οι περιουσίες έχουν αναπτυχθεί και οι πρόσφυγες
σιγά-σιγά φεύγουν. Είναι σε αυτές τις πραγματικότητες
που αναφέρονται συχνά οι τουρκικές ηγεσίες. Υπάρχουν
όμως και κάποιες άλλες πραγματικότητες που κατά κανόνα
προσπερνούν οι εκπρόσωποι της τουρκικής πλευράς. Πραγ-
ματικότητα είναι ότι η «Τουρκική Δημοκρατία της Βόρειας
Κύπρου» συνεχίζει να αντιμετωπίζει τη μη αναγνώριση
που αποτελεί την ύψιστη μορφή αποδοκιμασίας εκ μέρους
της διεθνούς κοινότητας. Είναι από κάθε άποψη εξαρτημένη
από την Τουρκία, δεν έχει καταφέρει να δημιουργήσει τις
δομές μιας σύγχρονης και βιώσιμης οικονομίας και διολι-
σθαίνει μακριά από την Ευρώπη. 

Από την άλλη, πραγματικότητα είναι ότι η Κυπριακή
Δημοκρατία είναι ένα διεθνώς αναγνωρισμένο κράτος αλλά
και κράτος - μέλος της Ε.Ε. Η κρατική κυριαρχία και η ένταξη
στην Ε.Ε. έχουν ακυρώσει πολύ σημαντικούς στόχους της
Τουρκίας. Ως κράτος έχουμε ασφαλώς τις αδυναμίες και τις
υστερήσεις μας, ανάλογες με αυτές που έχουν τα πλείστα
σύγχρονα κράτη. Πραγματικότητα, όμως, είναι ότι η Κυπριακή
Δημοκρατία έχει πετύχει αξιοσημείωτη πολιτική και οικο-
νομική πρόοδο. Είναι μια φιλελεύθερη δημοκρατία, βρίσκεται
στην 33η θέση στην παγκόσμια κατάταξη ευημερίας, είναι
δηλαδή πολύ κοντά σε κράτη όπως η Ισπανία, η Ιταλία και
το Ισραήλ και είναι σε θέση να αναπτύσσει περιφερειακές
και διεθνείς συνεργασίες. Η κάθε προσπάθεια χάραξης πο-
λιτικής για το Κυπριακό πρέπει να ξεκινά από τη διαπίστωση
αυτών των πραγματικοτήτων. Και των θετικών και των αρ-
νητικών. Πολιτική που αγνοεί τις πραγματικότητες είναι
καταδικασμένη να αποτύχει.

Οι πραγματικότητες
του Κυπριακού

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Η απροθυμία του επίσημου κράτους να
τα βάλει με την Εκκλησία προκειμένου
να προστατεύσει τον κόσμο (και τον τό-
πο) από την καταχρηστική άσκηση της
εξουσίας της, είναι γνωστή και πολλάκις
καταδικαστέα από τους σκεπτόμενους

πολίτες. Ένα κατάλοιπο που μας έμεινε από την εποχή
της ανεξαρτησίας και το οποίο στην πορεία μεγεθύνθηκε
μέσα από διάφορα –φανερά και αφανέρωτα–αλισβερίσια
μεταξύ κράτους-Εκκλησίας. Με αποτέλεσμα η Εκκλησία
μας να λειτουργεί λες και πρόκειται για κράτος εν
κράτει. Κι αν αυτή η «κατάχρηση εξουσίας» ήταν μέχρι
τώρα πιο έντονη στα της παιδείας ή και στο εθνικό
μας πρόβλημα, εκεί τουλάχιστον δεν κινδύνευε η σω-
ματική υγεία κανενός, παρότι ήταν σε σοβαρό κίνδυνο
η πνευματική υγεία όλων μας.

Προκειμένου, ωστόσο, να παρεμβαίνει ανενόχλητη
η Εκκλησία στα του κράτους, έχοντας κόμματα και
κρατούντες εξαρτημένους από την όποια «επιρροή»
της στο εκλογικό σώμα, η Πολιτεία παρίστανε την
πάπια, γράφοντας στα παλαιότερα των υποδημάτων
της, την πνευματική μας υγεία αφού έτσι κι αλλιώς
σε αυτό τον τόπο μόνο ένα πνεύμα αναγνωρίζουν οι
κρατούντες ως άξιο «προστασίας»: Το άγιο. Και κάπως
έτσι η Πολιτεία τάχα μου για να μη διαταραχθούν τα
«ιερά» και τα «όσια», επέτρεπε στην Εκκλησία να πα-
ρεμβαίνει όπου και όποτε ήθελε. Και βέβαια τα εν
λόγω «ιερά» και «όσια» καμία σχέση δεν είχαν με τα
ιερά και όσια της χριστιανικής ορθοδοξίας, αλλά με
τα «ιερά» τους συμφέροντα.

Με αποτέλεσμα να ζήσουμε όλοι μας και σε διάφορες
περιπτώσεις τις ζημιογόνες παρενέργειες αυτής της
παραστρατισμένης σχέσης Εκκλησίας και Κράτους.
Τα γράψαμε πολλές φορές και όχι μόνο δεν μπήκε κα-
νένας από τους κρατούντες στον κόπο να δώσει μια
απάντηση αλλά επέλεγαν να «παίζουν πελλόν» προ-
κειμένου να μη διαταραχθούν οι «ηγεμόνες» ρασοφόροι,
Κύριος οίδε, για χάρη ποιων «μυστήριων» συμφερόντων.
Κι αν όλα αυτά μέχρι τώρα, απλώς αποδείκνυαν ότι
δεν έχουμε μετακινηθεί ούτε ένα βήμα από τις ανα-
χρονιστικές νοοτροπίες παλαιότερων εποχών, τώρα
ωστόσο το θέμα τίθεται αλλιώς. Διότι από τη στάση
των εκπροσώπων της Εκκλησίας κινδυνεύουν ανθρώ-
πινες ζωές, αφού αυτοί εκμεταλλευόμενοι τη θέση
τους «παρασύρουν» τον απλό κόσμο να βάζει σε κίνδυνο
την ζωή του και τις ζωές άλλων. Και γι’αυτό ακριβώς
τον λόγο η Πολιτεία δεν δικαιούται πλέον να σιωπά.

Οφείλει καθαρά και ξάστερα να πάρει θέση ώστε
να ξεστραβώσει τους παρασυρμένους πιστούς, οι
οποίοι εξαιτίας της δικής της υπαιτιότητας, αυτοί οι
πιστοί δεν έλαβαν ποτέ την παιδεία που θα έπρεπε
ώστε να μπορούν να ξεχωρίζουν τα «λιοντάρια από
τους πιθήκους». Και ο λόγος που δεν την έλαβαν ήταν
και πάλι ο ίδιος, για να μην διαταραχθούν τα «ιερά»
και «όσια». Τώρα,όμως, πάνω από αυτά τα ιερά και
όσια, είναι η ζωή των ανθρώπων, η οποία είναι όντως
ιερή και όχι σχήμα λόγου. Και αυτή την ζωή οφείλει η
Πολιτεία να την προστατέψει παίρνοντας θέση, ως
είναι το καθήκον της, εναντίον οποιουδήποτε εκπρο-
σώπου της Εκκλησίας  προσπαθεί να «πείσει» απλούς
ανθρώπους σε θεωρίες συνωμοσίας (επικαλούμενος
μέχρι και αυτό τον Αστερίξ –αν είναι δυνατόν),οι οποίες
θέτουν σε κίνδυνο ζωές.

Την ίδια ώρα μάλιστα που κάποιοι άλλοι συμπολίτες
μας έχουν χάσει τη δουλειά τους ή είναι μέσα στα νο-
σοκομεία και παλεύουν να επιβιώσουν ή δεν ξέρουν
πώς θα τα βγάλουν πέρα τους επόμενους μήνες. Δεν
δικαιούται, λοιπόν, κανένας μητροπολίτης ή αρχιεπί-
σκοπος να κάνει του κεφαλιού του επειδή έτσι του
κόβει, παροτρύνοντας μάλιστα τον κόσμο να πράξει
το ίδιο απλώς και μόνο επειδή έχει την «εξουσία» να
το πράξει. Πού είναι η Πολιτεία να θέσει τα όρια; Ποιος
θα προστατεύσει τον κόσμο που λόγω ανάγκης να δη-
λώνει την πίστη του, είναι επιρρεπής στην επικινδυ-
νότητα της «παράνοιας» του κάθε «ιερωμένου»; Όταν
η Πολιτεία κάνει καθημερινά εκκλήσεις για ατομική
ευθύνη, τη δική της ευθύνη απέναντι σ’ αυτά τα «ιερά
τέρατα» γιατί δεν την αναλαμβάνει;

Κύριε ελέησόν μας
από δαύτους

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ο μακαριστός αρχιεπίσκοπος
και εθνάρχης Μακάριος Γ΄
ήταν πρόσωπο αμφιλεγόμε-
νο, με φανατικούς οπαδούς,
αλλά και φανατικούς εχ-
θρούς. Πολιτικά δοξάστηκε,

αλλά και καταδιώχθηκε, όσο κανένας άλλος
ηγέτης στην σύγχρονη ιστορία της Κύπρου.
Η ιστορία ακόμη δεν έκρινε την πορεία
του, αφού ακόμη ζουν οι οπαδοί και οι εχ-
θροί του, γεγονός το οποίο εμποδίζει την
αντικειμενική ματιά, στην πολιτική του
διαδρομή. Ο Μακάριος κρίνεται και για
την εκκλησιαστική του πορεία. Δηλαδή
αν κατάφερε να εισέλθει στη βασιλεία των
Ουρανών, γεγονός το οποίο είναι και πρέπει
να είναι, το κύριο ζητούμενο, για κάθε πι-
στό. Ο Άγιος Ιάκωβος Τσαλίκης, ο οποίος
είχε τη χάρη από τον Θεό να βλέπει αγγέ-
λους κατά τη θεία λειτουργία, μαρτυρεί
για την αγιότητα του Μακαρίου, αποκα-
λύπτοντας ότι είδε τον Μακάριο «να στέ-
κεται δεξιά του, με τις παλάμες τη μια μέσα
στην άλλη, όπως συνηθίζουν οι ιερείς να

μεταλαβαίνουν το δεσποτικό Σώμα, σαν
να ζητούσε κι εκείνος τη δική του μερίδα».
Ανάλογες αναφορές για τον Μακάριο έγιναν
και από άλλους αγίους ανθρώπους. Η κρίση
του Θεού είναι διαφορετική από την κρίση
των ανθρώπων και σίγουρα ο παράδεισος
δεν είναι μόνο για τους ασκητές και τους
μοναχούς. Είναι και γι’ αυτούς οι οποίοι
θυσιάστηκαν και αγάπησαν πολύ, στον
τομέα «εφ’ ω ετάχθησαν» δηλαδή στον
χρόνο, τον χώρο και τον τόπο, στον οποίο
κλήθηκαν να υπηρετήσουν την Εκκλησία
του Χριστού και τους συνανθρώπους τους.
Βεβαίως, όλα ανάλογα με τα χαρίσματα
και τις αρετές τους. Προϋπόθεση να τολ-
μήσει ο άνθρωπος, να διακινδυνεύσει και
να πολλαπλασιάσει το τάλαντο, το οποίο
έλαβε από τον Θεό και όχι να το κρύψει
στη γη, σύμφωνα και με την παραβολή
των Ταλάντων. 

Ο αρχιεπίσκοπος Κύπρου Χρυσόστομος
Β΄, ταπεινωμένος από τον πόνο των ασθε-
νειών και με το βλέμμα στην αναχώρηση
από τον πρόσκαιρο τούτο κόσμο, σε πρό-

σφατη συνέντευξη στο ΡΙΚ και στον Αντρέα
Κημήτρη, αποκάλυψε την αγία εικόνα του,
την οποία ελάχιστα φανέρωσε, κατά την
πολύχρονη και πολύκροτη εκκλησιαστική
του διαδρομή. Έκανε ίσως το καλύτερο βιω-
ματικό κήρυγμα της ζωής του, απελευθε-
ρωμένος πλέον, από τις γήινες φιλοδοξίες.
Ο άνθρωπος, ελεύθερος πλέον από το πάθος
της εξουσίας και την έγνοια των πρόσκαιρων
αγαθών, μιλούσε σαν μικρό παιδάκι, το
οποίο αναμένει να επιστρέψει στην αγκαλιά
του Θεού πατέρα του. Συγκλονιστικά ήταν
τα λόγια του: «Ο Θεός μου έδωσε πολύ πε-
ρισσότερα από όσα αξίζω. Από εδώ και πέρα
και αύριο να φύγω από τη ζωή, δεν έχω
έγνοια. Ολοκλήρωσα όσα προγραμμάτισα.
Για μένα ο χρόνος δεν μετρά. Καλήν απολογία
ενώπιον του φοβερού βήματος του Θεού».
Οι αναφορές αυτές δύσκολα βγαίνουν από
τα στόματα πιστών και εκκλησιαστικών τα-
γών. Ούτε λόγος να ακούσει κανείς ανάλογα
λόγια από πολιτειακούς ταγούς, οι οποίοι
κατά κανόνα θεωρούν τους εαυτούς τους
αναντικατάστατους. Ο μακαριότατος, ήσυχος

πλέον, σαν να βρίσκεται σε μια άλλη διά-
σταση, μίλησε για τις εγχειρήσεις τις οποίες
υποβλήθηκε, αλλά και για αυτές τις οποίες
προγραμματίζει να κάνει. Με χιούμορ, αλλά
και χωρίς να κρύβει την πίκρα του, σχολίασε
και τις ερωτήσεις ιεραρχών σε γιατρούς,
όπως ο ίδιος πληροφορήθηκε, για το πότε
θα πεθάνει, τονίζοντας ότι δεν κρατεί κακία
σε κανένα ιεράρχη. 

Ο αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος ήδη κα-
τέγραψε μια περίοπτη θέση στο βιβλίο της
ιστορίας της Εκκλησίας Κύπρου, μόνο και
μόνο, γιατί αποκατάστησε το Αυτοκέφαλο
της Εκκλησίας, ύστερα από οκτώ αιώνες,
δημιουργώντας 17 μητροπόλεις. Μάλιστα,
δέχθηκε να κατακερματίσει την δική του
αρχιεπισκοπική περιφέρεια, για τη σύσταση
των νέων μητροπόλεων, εκπληκτικό γεγονός,
για όσους γνωρίζουν καλά τα εκκλησιαστικά
τεκταινόμενα. Μεγάλο επίτευγμά του είναι
και η ειρηνική πορεία της Εκκλησίας της
Κύπρου, καθ’ όλη τη διάρκεια αρχιεπισκο-
πικής του διακονίας, ακόμη και στην κρίση
με το Αυτοκέφαλο στην Εκκλησίας της Ου-

κρανίας. Ανάμεσα στα πολλά έργα τα οποία
επιτέλεσε, είναι το κοινό ταμείο για τους
μισθούς των ιεραρχών και των κληρικών,
η ίδρυση της Θεολογικής Σχολής, η στήριξη
εμπράκτως φτωχών και φοιτητών και το
σημαντικότερο απέφυγε τον πειρασμό του
νεποτισμού, δηλαδή της εμπλοκής συγγε-
νικών του προσώπων, στη διοίκηση της Αρ-
χιεπισκοπής. Απεμπόλησε τον τίτλο του
εθνάρχη, καταρρίπτοντας ένα μύθο αιώνων,
ενώ τροποποίησε και τον καταστατικό χάρτη
της Εκκλησίας της Κύπρου. Μεγάλη αρετή
του αρχιεπισκόπου Χρυσοστόμου είναι η
«ανεξικακία» του, αφού παρόλες τις επιθέσεις
τις οποίες δέχθηκε και δέχεται από ορισμένα
Μέσα Ενημέρωσης και πολλούς εκκλησια-
στικούς και πολιτειακούς ταγούς, ποτέ του
δεν διαμαρτυρήθηκε και ποτέ δεν «κυνή-
γησε» κανένα. Από εκεί και πέρα, κάθε άν-
θρωπος κρίνεται αφού αφήσει την τελευταία
του πνοή και σίγουρα η τελική κρίση ανήκει
μόνο στον Θεό.

Ελεύθερος πλέον ο αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Μουσουλμάνες από το Κασμίρ της Ινδίας προσεύχονται στον βωμό του ιεροκήρυκα και αγίου Sheikh
Syed Abdul Qadir Jeelani, όπου τοποθετήθηκαν λείψανά του. 
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.

«Είναι η δουλειά του κράτους να
κάνει τον χασάπη;» διερωτάτο θυ-
μωμένα τον Ιούνιο του 2013 ο
υπουργός Εσωτερικών Σωκράτης
Χάσικος, όταν η κυβέρνηση απο-
φάσιζε να κλείσει το κεντρικό σφα-

γείο της Κοφίνου. Προφανώς και δεν ήταν η δου-
λειά μιας φιλελεύθερης κυβέρνησης, να κάνει
τον χασάπη, να κάνει τον ψωμά, ούτε βεβαίως
να κάνει τον λαχειοπώλη. Αυτά ήταν για άλλους,
καθώς δουλειά των ίδιων όπως διαμήνυαν, ήταν
η μετάβαση του κράτους στην κανονικότητα,
στον εκσυγχρονισμό, στη μεταρρύθμιση, η με-
τάβασή του σε κράτος δικαίου και κατ’ επέκταση
η εφαρμογή της πλήρους διαφάνειας. 

Χρειάστηκε μία πανδημία, για να αποκαλυφθεί
η γύμνια. Και το κατά τα άλλα κανονικό κράτος
βεβαίως.  Αποφάσισε η κυβέρνηση ότι δε μπορεί
να κάνει τον χασάπη, όμως είτε επέτρεψε, είτε
σκόπιμα παρέβλεψε σωρεία ατασθαλιών που
οδήγησαν το εν λόγω σφαγείο να μετατραπεί
στο απόλυτο μονοπώλιο. Ένα σφαγείο που κατά
σύμπτωση ανήκε στον σύζυγο της γενικής λο-
γίστριας, κατάφερε –κάτω από τη μύτη τους– να
φεσώσει αυτό το κράτος που κατά τα άλλα δεν
ήθελε να μετατραπεί σε χασάπη. Αυτό το σφαγείο
παρέκαμψε συμβάσεις με το Δημόσιο, χωρίς πο-
λεοδομική άδεια, αγνόησε επιδεικτικά νόμους
και το κυριότερο υπήρξε με τη βούλα πλέον ένα
σύγχρονο σκλαβοπάζαρο.   

Εξήντα ένας αδήλωτοι εργάτες δούλευαν σε
εξαιρετικά επικίνδυνες εγκαταστάσεις χωρίς να
τηρούν τα πρωτόκολλα υγιεινής και αυτό είχε
ως αποτέλεσμα να εντοπιστούν ενενήντα τρία
κρούσματα κορωνοϊού. Όμως κανείς από το
Υπουργείο Εργασίας όλο αυτό το διάστημα δεν
άκουσε, δεν είδε, ούτε μπήκε στη διαδικασία να
κάνει ένα έλεγχο για να διαπιστώσει τις εργασιακές
συνθήκες, ενός σφαγείου που μετατράπηκε σε
μονοπώλιο έτσι; Χρειάστηκε μία πανδημία για
να αποκαλυφθεί η αποτυχία του Υπουργείου
Υγείας και κατ’ επέκταση ενός κράτους, που επι-
τρέπει σε όλους αυτούς και να παρανομούν και
να υποθάλπουν τη σύγχρονη δουλεία, βγάζοντας
οι ίδιοι εκατομμύρια στην πλάτη ξένων που ψά-
χνουν μια ευκαιρία.   

Σύγχρονη δουλεία σε ένα κράτος που όπως
υποσχέθηκαν θα είχε ήδη κάνει τομές με τις με-
ταρρυθμίσεις και με την εφαρμογή ενός κράτος
δικαίου. Και σε αυτό το πλαίσιο, του κράτους δι-
καίου, την περασμένη Παρασκευή ο υπουργός
Εσωτερικών Νίκος Νουρής κλήθηκε να τοποθε-
τηθεί στην επιτροπή του ευρωπαϊκού κοινοβουλίου

που μελετά τα χρυσά διαβατήρια σε ποια κατά-
σταση βρίσκεται σήμερα το πρόγραμμα. Όμως,
μετά από νομική γνωμάτευση της Νομικής Υπη-
ρεσίας, κρίθηκε προτιμότερο να απέχει για να
μη δημιουργηθεί η όποια εμπλοκή και έτσι ακύ-
ρωσε τη συμμετοχή του. 

Δεν έχουμε κανένα λόγο να αμφισβητήσουμε
τους λόγους που απείχε. Το γεγονός αυτό  από
μόνο του όμως μας υπενθύμισε πως έβαλαν την
Κυπριακή Δημοκρατία σε τέτοιες περιπέτειες,
που κάθεται στο εδώλιο της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής για ατασθαλίες, παραβάσεις και διαπλοκή,
δεχόμενη τα πυρά όλων των υπολοίπων. 

Μας έχουν κάνει ρεζίλι διεθνώς. Το κυριότερο
όμως είναι πως στο εσωτερικό έχασαν την έξωθεν
καλή μαρτυρία. Και από τη στιγμή που έχασαν
την αξιοπιστία τους στο εσωτερικό δεν είμαι σί-
γουρη για το πόσο μπορούν πλέον να κυβερνή-
σουν. Είχαν τον χρόνο να πουν mea culpa. Είχαν
τον χρόνο να προχωρήσουν σε σοβαρές διορ-
θωτικές αλλαγές. Είχαν τον χρόνο να επανακτή-
σουν την εμπιστοσύνη των πολιτών με διαφάνεια
και συγκεκριμένα μέτρα. Όμως επέλεξαν να
μιλούν για αλλότρια συμφέροντα, υβριδικούς πο-
λέμους, να δημιουργούν εχθρούς του έθνους, να
διορίζουν τη μία επιτροπή μετά την άλλη –που
μάλιστα στη μία έθεταν ως εχέγγυο εντιμότητας
την παρουσία της γενικής λογίστριας– και να
επιχειρούν συσκότιση.

Κακοί χειρισμοί, σύγκρουση συμφερόντων
μελών της κυβέρνησης, διαπλοκή θεσμών, αλα-
ζονεία και έλλειψη οράματος. Έλλειψη οράματος
που μας δίνει την αίσθηση ότι η κυβέρνηση πα-
ρακαλεί να βγάλει τη μέρα καθαρή.  Όχι να στήσει
πλάνο για την επόμενη γενιά. Διερωτόμαστε πως
σε αυτό το σημείο της πλήρους απαξίωσης και
έλλειψης εμπιστοσύνης, το κόμμα που αποτελεί
τον ρυθμιστή στη βουλή αρνείται να ψηφίσει
τον προϋπολογισμό. Διερωτόμαστε γιατί όλη
αυτή η κακοδιαχείριση μετατρέπουν κάποιον
όπως τον γενικό ελεγκτή, που πυροβολούσε αν-
θρώπους και συνειδήσεις, σε λαϊκό ήρωα. 

Αυτοί και οι αστοχίες τους θα μας κυβερνούν
όπως όλα δείχνουν για ακόμα τρία χρόνια. Θα
ήταν καλό έστω και τώρα να μας εξηγήσουν ποιο
είναι το όραμά τους για τη νέα Κύπρο. Αν έχουν
βεβαίως. Γιατί μπορεί στο παρελθόν να έλεγαν
σκωπτικά πως δεν θα γίνουν χασάπηδες, αλλά
μέχρι τώρα συμπεριφέρονται ως διαχειριστές
της πολυκατοικίας μας. Και εμείς διαχειριστές
πολυκατοικίας δεν ψηφίσαμε.  

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Οι διαχειριστές της πολυκατοικίας

economidoum@kathimerini.com.cy
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Στις 17 Δεκεμβρίου του
2010, όταν δημοτικοί
υπάλληλοι κατάσχε-
σαν τα φρούτα του
Τυνήσιου μικροπω-
λητή Μοχάμεντ

Μπουαζίζι, αυτός, απελπισμένος,
έλουσε τον εαυτό του με βενζίνη
και αυτοπυρπολήθηκε. Οταν λίγες
εβδομάδες αργότερα πέθανε, ο θά-
νατός του έγινε η σπίθα που έβαλε
φωτιά σε πολλές χώρες της Βορείου
Αφρικής και της Μέσης Ανατολής.
Η μία χώρα μετά την άλλη κλονί-
στηκε από διαδηλώσεις, εξεγέρσεις,
αντιδράσεις και πόλεμο. Οι ελπίδες
για μια Αραβική Ανοιξη που θα οδη-
γούσε την περιοχή στην ελευθερία
και την ευημερία δεν καρποφόρη-
σαν: σήμερα είναι η πιο ταραγμένη
περιοχή του πλανήτη, με συνέπειες
όχι μόνο για τις γειτονικές χώρες
αλλά για όλο τον κόσμο. Η πανδημία,
με τις καταστροφικές οικονομικές
επιπτώσεις της, επιδεινώνει τα προ-
βλήματα, ενώ οι περιορισμοί εναν-
τίον διαδηλώσεων οδηγούν στη
συσσώρευση εντάσεων, με απρό-
βλεπτες συνέπειες.

Σε αυτό το δύσκολο και ρευστό
τοπίο αναγκάζεται η Ελλάδα να
δραστηριοποιηθεί, έπειτα από δε-
καετίες ραστώνης, κυρίως λόγω της

τουρκικής υπερδραστηριότητας,
που αποτελεί άμεση πρόκληση για
τη χώρα. Πριν από ένα χρόνο, εκ-
μεταλλευόμενη τη ρευστότητα που
ακολούθησε την πτώση του Καν-
τάφι, η Αγκυρα αιφνιδίως συνήψε
συμφωνία για τα όρια των ΑΟΖ
Τουρκίας - Λιβύης με μία εκ των
αντιμαχόμενων πλευρών του εμ-
φυλίου πολέμου. Η Ελλάδα κινητο-
ποίησε φίλους και επεδίωξε νέες
συμμαχίες για να αποτρέψει τα σχέ-
δια της Αγκυρας. Στις εκκλήσεις
για βοήθεια προς τις ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ
και την Ε.Ε., η Ελλάδα βρίσκει στή-
ριξη, χωρίς, όμως, αυτή να είναι τέ-
τοια που θα περιορίσει την Τουρκία.
Εκτός εάν μας εκπλήξει η Σύνοδος
Κορυφής αυτή την εβδομάδα και
περισσότερες χώρες της Ε.Ε. πάρουν
σαφή θέση, όπως έπραξε η Γαλλία
εδώ και καιρό. Επιπλέον, η Αθήνα
ενίσχυσε τις σχέσεις της με χώρες
που αντιμετωπίζουν προβλήματα
με την Τουρκία, λόγω της στήριξης
που παρέχει ο Ερντογάν στους Αδελ-
φούς Μουσουλμάνους και οργανώ-
σεων όπως η παλαιστινιακή Χαμάς.
Ετσι, σήμερα, εκτός από τις ήδη
καλές σχέσεις με το Ισραήλ, ανα-
πτύσσονται στενότεροι δεσμοί με-
ταξύ Ελλάδας και Αιγύπτου, Ηνω-
μένων Αραβικών Εμιράτων (ΗΑΕ)

και Σαουδικής Αραβίας. Η Ελλάδα
μπορεί να κερδίσει και στο πολιτικό
και στο οικονομικό πεδίο από τέ-
τοιες συνεργασίες. Απαιτείται, όμως,
να υπάρξει συνέχεια και συνέπεια,
να υπάρξουν συμφωνίες πέρα από
τις συνεννοήσεις μεταξύ αρχηγών
κρατών. Στο παρελθόν είδαμε προ-
οπτικές να χάνονται λόγω αδιαφο-
ρίας και προχειρότητας.

Πέρα από την ανάγκη ελληνικής
συνέπειας, υπάρχει πάντα το εν-
δεχόμενο η Αγκυρα να επιχειρήσει
προσέγγιση με τη Σαουδική Αραβία
και τα ΗΑΕ· η Τουρκία βρίσκεται
σε οικονομικό αδιέξοδο, ενώ σε αυ-
τές τις δύο χώρες εκκρεμούν ση-
μαντικές πληρωμές για τουρκικές
κατασκευαστικές εταιρείες. Ο Ερν-
τογάν έχει επιδείξει μεγάλη ευελιξία
όποτε βρίσκεται με την πλάτη στον
τοίχο. Πέρα από αυτό το ενδεχό-
μενο, όμως, η κατάσταση παραμένει
ρευστή και σε άλλα επίπεδα. Η χρή-
ση μισθοφόρων από τη Συρία στη
Λιβύη και στον Καύκασο είναι εν-
δεικτική της κυνικής τουρκικής εκ-
μετάλλευσης των εμφυλίων σπα-
ραγμών και των πολέμων μέσω αν-
τιπροσώπων.

Η Ελλάδα αντιμετωπίζει τις συ-
νέπειες της γενικότερης αστάθειας,
της τουρκικής επιθετικότητας αλλά

και των μαζικών ροών μεταναστών
και προσφύγων. Αυτή η κατάσταση
θα συνεχίσει όσο οι χώρες της πε-
ριοχής στερούνται τους θεσμούς
και τις ελευθερίες που αποτελούν
θεμέλια της ισότητας και της δη-
μοκρατίας. Είναι σημαδιακό ότι η
μόνη χώρα που διαθέτει ελεύθερο
Τύπο, συνδικαλισμό, κοινωνική
ασφάλιση και μεγαλύτερη ισότητα
μεταξύ ανδρών και γυναικών είναι
η Τυνησία, που είναι και η μόνη η
οποία, μέσα στην τελευταία δεκαε-
τία, προχώρησε προς τη δημοκρα-
τία. Το άμεσο μέλλον είναι εξαιρε-
τικά ρευστό. Από τη μία πλευρά, η
πανδημία θα προκαλέσει περισσό-
τερη ανισότητα και ανέχεια. Από
την άλλη, η προσέγγιση κάποιων
χωρών με το Ισραήλ ίσως ανοίξει
νέες προοπτικές για ανάπτυξη στην
περιοχή. Τίποτα δεν είναι βέβαιο.
Αυτό που θα παρείχε μεγαλύτερη
ασφάλεια στη χώρα μας από το να
αντιδρά στις κινήσεις άλλων, θα
ήταν να επιδίωκε και να συμμετείχε
δυναμικά σε ένα ολοκληρωμένο ευ-
ρωπαϊκό πρόγραμμα για την περιο-
χή. Αυτό θα είχε στόχο την ενίσχυση
των θεσμών που θα μεταμόρφωναν
κοινωνίες που σήμερα ταλανίζονται
μεταξύ αυταρχισμού και χάους,
ευάλωτες στα παιχνίδια άλλων.

Η μετέωρη άνοιξη των Αράβων
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Είναι η Τουρκία σή-
μερα το μέγα διακυ-
βευόμενο της Ευρω-
παϊκής Ενώσεως. Εί-
ναι η μόνη χώρα
στον άμεσο περίγυρό

της όπου με σχετική ασφάλεια μπο-
ρεί να επεκταθεί, στη βάση αμοι-
βαίως επωφελών συμφωνιών. Και
είναι η Γερμανία η χώρα που ανέ-
λαβε να εκτελέσει αυτήν την απο-
στολή. Ιστορικώς και φυσικά για
λόγους του παρόντος, ήταν η μόνη
χώρα που θα μπορούσε να το πρά-
ξει.

Η ελληνική πολιτική τάξη έχει
την τάση να εκπλήσσεται, διαχρο-
νικώς. «Εσείς οι Ελληνες είστε πάντα
παιδιά», έλεγε ο Αιγύπτιος Ιερεύς

στον Αθηναίο νομοθέτη Σόλωνα.
Αντίθετα, «εμείς ό,τι σπουδαίο έχει
συμβεί το καταγράφουμε από πολύ
παλιά εις τους ναούς μας και το δια-
σώζουμε».

Είναι η Γερμανία και η Τουρκία
δύο χώρες με σκληρή ιστορική μνή-
μη και οι διμερείς τους σχέσεις
σφυρηλατήθηκαν εδώ και εκατόν
τριάντα χρόνια. Ηταν ο αυτοκράτωρ
της Γερμανίας Γουλιέλμος Β΄ που
συναντήθηκε με τον σουλτάνο Αμ-
πντούλ Χαμίτ δύο φορές στην Κων-
σταντινούπολη το 1889 και το 1908.
Και διαρκούντος του Α  ́Παγκοσμίου
Πολέμου, το 1917, ο Γουλιέλμος Β΄
μετέβη επίσης στην πρωτεύουσα
της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας,
ύστερα από πρόσκληση του σουλ-
τάνου Μεχμέτ Ε΄.

Ηταν η Γερμανία η μόνη μεγάλη
δύναμη της εποχής εκείνης που

δεν συνήργησε στον διαμερισμό
της Οθωμανικής Αυτοκρατορίας
μετά τον Μεγάλο Πόλεμο, όπως
συνέβη με τη Γαλλία και τη Βρε-
τανία. Τέλος, ήταν οι Γερμανοί,
όπως ο στρατηγός βαρώνος Von
der Golts, που διαμόρφωσαν τον
άτεγκτο εθνικισμό της ηγεσίας των
Νεοτούρκων.

Υπήρξε στη συνέχεια και ο Μου-
σταφά Κεμάλ, που επιχείρησε να
αναμορφώσει πολιτικά και πολιτι-
στικά την Τουρκική Δημοκρατία
κατά τα γαλλικά πρότυπα, αλλά επί
της ουσίας παρέμεινε πρωτίστως
ο «Γαζής» που έσωσε την Τουρκία
από τη διάλυση. Οι άλλες μεταρ-
ρυθμίσεις του αφορούσαν τη νέα
ελίτ. Στα χρόνια του Ψυχρού Πο-
λέμου οι ΗΠΑ διαδραμάτισαν ρόλο
καθοριστικό στην Τουρκία, αλλά
μόνον στη στρατιωτική ηγεσία και
εν μέρει στη διπλωματική και οι-
κονομική ελίτ. Είναι ενδεικτικό ότι
το ποσοστό το αντιαμερικανισμού
είναι στην Τουρκία μακράν το με-
γαλύτερο στη Δύση. Το αντίθετο
συμβαίνει με τη Γερμανία, που επί
δεκαετίες φιλοξενεί τεράστιο αριθμό
μεταναστών, από την οποία επω-
φελήθηκαν και ενδεείς τάξεις της
Τουρκίας.

Δεν είναι συνεπώς μόνον οι επεν-
δύσεις που διαμορφώνουν την πο-
λιτική της Γερμανίδας καγκελαρίου
έναντι της σημερινής Τουρκίας.
Είναι μια μακρά πορεία αδιατάρα-
κτων σχέσεων που ενώνει τις δύο
χώρες. Αυτό όμως δεν σημαίνει ότι
η κ. Μέρκελ επιδιώκει τη συντριβή
της Ελλάδος. Κάθε άλλο. Με δε-
σπόζουσα την οικονομική παρουσία
της Γερμανίας στην Τουρκία αλλά
και στην Ελλάδα, πλέον έχει δημι-
ουργηθεί εκ των πραγμάτων ένας
«ενιαίος επενδυτικός χώρος» που,
για να αποδώσει οικονομικά τα μέ-
γιστα, πρέπει να «σταθεροποιηθεί»
και πολιτικά.

Αυτό προϋποθέτει μια οδυνηρή
προσαρμογή της χώρας μας στα
νέα δεδομένα της Ε.Ε., που όλως
τυχαίως συμπίπτουν με την πολι-
τική του αυτοκράτορα Γουλιέλμου
Β΄. Οχι, η ιστορία δεν επαναλαμ-
βάνεται. Απλώς συνεχίζεται.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Ασκηση πολιτικής σήμερα σημαίνει:
μεθοδική παραπληροφόρηση του
πολίτη. Και η πραγματικότητα είναι
ακόμα πιο σκληρή (σώζει ελπίδα να
μιλάμε ειλικρινά): Οι πολιτικοί απο-
φασίζουν και ενεργούν στοχεύοντας
όχι στην αντιμετώπιση των ανθρώ-
πινων αναγκών, αλλά πρωταρχικά
στην επανεκλογή τους.

Αυτές οι αξιωματικές πιστοποι-
ήσεις, αποσιωπημένες ευγενικά αλλά
προφανείς, πιθανό να μην προκύ-
πτουν πρωτογενώς από την αναξιό-
τητα και διαφθορά των πολιτικών,
την αρρωστημένη εξουσιολαγνεία
τους. Ισως να είναι σύμπτωμα ή γνώ-
ρισμα που το γεννάει νομοτελειακά
ο συνολικός (και παγκοσμιοποιημέ-
νος σήμερα) τρόπος του βίου ή πο-
λιτισμός.

Η παραπληροφόρηση του πολίτη,
που εμπεριέχεται αυτονόητα στην
άσκηση της πολιτικής, θεμελιώνεται
στην προτεραιότητα μιας λογικής
των εντυπώσεων, λογικής που δια-
μορφώνει τον συνολικό τρόπο βίου
ή πολιτισμό μας: Η εμπορική επιτυχία
ενός προϊόντος, η επικράτηση μιας
ιδεολογίας, η καταξίωση μιας καλ-
λιτεχνικής μανιέρας ή κάποιου «νέου
κύματος», ο θαυμασμός, τοπικός ή
διεθνής, για έναν βιρτουόζο (της Τέ-
χνης ή του αθλητικού θεάματος)
είναι συνάρτηση όχι κατάρτισης,
καλλιέργειας, ευφυΐας, κριτικού τα-
λέντου. Είναι γέννημα συμπτωματικό
και επιπόλαιο, εντυπώσεων, μεθο-
δευμένης («στημένης») ψυχολογικής
υποβολής.

Ο πολίτης, με στοιχειώδη κριτική
εγρήγορση, ξέρει ότι η πληροφόρησή
του από εφημερίδες, ραδιοτηλεο-

πτικά Δελτία Ειδήσεων ή από το
Διαδίκτυο στοχεύει στον εντυπω-
σιασμό του, όχι στην ενημέρωσή
του. Ποια είδηση θα γίνει πρωτοσέ-
λιδη, ποια αρθρογραφία θα προβλη-
θεί εμφατικότερα, ποιες φωτογραφίες
θα προτιμηθούν – κάθε λεπτομέρεια
της παρουσίασης αποφασίζεται από
ειδικά εκπαιδευμένους στη χειρα-
γώγηση των μαζών τεχνοκράτες. Οι
στόχοι είναι πρωτίστως εμπορικοί
(να κερδηθεί η αναγνωσιμότητα-
τηλεθέαση-ακροαματικότητα), δευ-
τερευόντως πολιτικοί και προπα-
γανδιστικοί, τριτεύουσα η οικοδό-
μηση (πάντοτε ως εντύπωση) κλί-
ματος εμπιστοσύνης, δηλαδή αφε-
λούς ευπιστίας.

Και επειδή σήμερα η παραπλη-
ροφόρηση των πολιτών είναι ο κα-
τεστημένος τρόπος για την άσκηση
πολιτικής, και επιτυχία στην πολιτική
είναι να κερδίζεις τις εντυπώσεις,
γι’ αυτό και η παραπληροφόρηση
έχει εντυπωσιακά εξελιχθεί σε συ-
νάρθρωση επιστημοσύνης, εμπο-
ρικής ευρηματικότητας («τι πουλάει»)
και εξελιγμένης τεχνογνωσίας. Είναι
αδιανόητο, π.χ., σήμερα να διαχει-
ρίζεσαι ή να διεκδικείς την εξουσία,
χωρίς να έχεις εξαγοράσει δύο του-
λάχιστον κανάλια με υψηλά ποσοστά
τηλεθέασης – χώρια η αυτονόητη
ιδιοποίηση των κρατικών καναλιών
από το κόμμα που κερδίζει τις εκλο-
γές, με προκλητικά αγνοημένη τη
μονιμότητα, την ελευθερία και την
αξιοπρέπεια των δημοσιογράφων.

Η εξαγορά και μόνο καναλιών,
όταν το ταμείο του κράτους είναι
άδειο και το δημόσιο χρέος σωστός
εφιάλτης, καθιστά μονόδρομο τη

διαπλοκή της πολιτικής με οικονο-
μικούς παράγοντες, άθικτους από
την εγχώρια ένδεια και ανημπόρια.
Ειδικά στην Ελλάδα, αυτή η διαπλοκή
στάθηκε αδύνατο να χαλιναγωγηθεί,
με αποτέλεσμα ύστερα από την «επί-
σημη» χρεοκοπία της χώρας (Γιώργος
Παπανδρέου - Καστελλόριζο 2010),
το ελλαδικό κράτος, και από κοντά
η ελλαδική κοινωνία, να παραδοθούν
άνευ όρων, σε συνθήκες ολοκληρω-
τικής εξάρτησης και διεθνούς λα-
φυραγώγησης.

Δέκα χρόνια μετά το έγκλημα εκ-
ποίησης της εθνικής κυριαρχίας και
αυτονομίας το 2010, η Ελλάδα πα-
ραμένει μια χώρα άγρια λεηλατημένη
και προκλητικά ατιμασμένη από
τους αυτόκλητους κηδεμόνες, «προ-
στάτες» και «εταίρους» της. Κάθε
στοιχείο κοινωνικής περιουσίας,
κάθε έρεισμα συλλογικής αξιοπρέ-
πειας, έχει ξεπουληθεί, για να δια-
σωθεί το πελατειακό κράτος της
κομματικής αυθαιρεσίας: οι μυριάδες
των αναρίθμητων «πρόωρων» συν-
ταξιούχων, οι στρατιές της σαβούρας
δημοσίων υπαλλήλων που δεν αξιο-
λογήθηκαν ποτέ.

Σαν σε οίστρο παραφροσύνης, η
Ελλάδα έχει ξεπουλήσει κάθε θη-
σαύρισμα κοινωνικής περιουσίας
της: το οδικό της δίκτυο, το σιδη-
ροδρομικό, τις αεροπορικές μετα-
φορές, την ηλεκτροδότησή της, τα
λιμάνια της, όλα τα αεροδρόμιά της,
τις Τράπεζες (ακόμα και τα μουσεία
της τα οικοδομούν πανάσχετοι αλ-
λοδαποί). Εχει υποθηκεύσει αυτή η
χώρα όλα της τα «τιμαλφή» για ενε-
νήντα εννέα χρόνια –παραλίες, αρ-
χαιότητες, τη φυσική της ομορφιά–

«χωρίς αιδώ ή λύπην».
Κάθε πολίτης, με στοιχειώδη σύ-

νεση και αμεροληψία, ξέρει ότι καμιά
κοινωνική ομάδα, ούτε οι κορυφαίοι
των κρατικών αξιωμάτων, δεν μπο-
ρούν να ανατρέψουν την κόλαση
της αυθαιρεσίας και της διαφθοράς
του πολιτικού μας συστήματος. Ομως
θα αρκούσε, ίσως και μόνο η καθιέ-
ρωση του εκλογικού συστήματος
της μονοεδρικής περιφέρειας, για
να μεταμορφωθεί το πολιτικό μας
πεδίο. Να μη «χρειάζεται» να αγο-
ράζουν κανάλια τα πολιτικά μας κόμ-
ματα.

Δεν θα υπάρξει ποτέ δικαιοσύνη
σε όση Ελλάδα απομένει και για όσα
χρόνια ακόμα θα επιβιώσει. Θα δι-
κτατορεύει η θρασύτατη εγωκεν-
τρική μικρόνοια, ώσπου να σβήσουμε
εντελώς από τον χάρτη. Οι κορυφαίοι
των ευθυνών για την προστασία της
εδαφικής ακεραιότητας του κράτους,
οι κορυφαίοι των θεσμών για την
απονομή Δικαιοσύνης, οι ηγήτορες
των ανώτατων «πνευματικών» ιδρυ-
μάτων έχουν αποκλειστεί από την
ευθύνη άμυνας της ιστορικής ύπαρ-
ξης του Ελληνισμού – ανέχονται να
είναι άφωνοι κομπάρσοι της κομ-
ματικής συμφεροντολαγνείας.

Σε τέτοια επιθανάτια φάση χάνει
κάθε γονιμότητα η κριτική, η κα-
ταγγελία, η επίκριση. Χρόνια τώρα,
ούτε η Βουλή ούτε η δημοσιογραφία
λειτουργούν για να κρίνουν πολιτικές,
να θέσουν ή λύσουν προβλήματα.
Συντηρούν ένα παιχνίδι εντυπώσε-
ων. Προσοδοφόρο (φλέβα χρυσού)
για τους παίκτες. Πρόκληση για τα
εκατομμύρια των βάναυσα παγιδευ-
μένων στο χαμένο παιχνίδι.

Δικτατορεύει η εντυπωσιοθηρία

Η ιστορία συνεχίζεται

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Σύγχρονοι φιλέλληνες
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Ελλάδα πρέπει να
τιμά τους ανθρώπους
που της στάθηκαν
και της στέκονται σε
δύσκολες στιγμές.
Από τον αγώνα της

ανεξαρτησίας έως σήμερα, βρέθη-
καν μικροί και μεγάλοι φιλέλληνες
που έπαιξαν καταλυτικό ρόλο στην
πορεία του έθνους. Ο κυνισμός της
εποχής ωθεί κάποιους στην απο-
δόμησή τους. «Ελα μωρέ, τα συμ-

φέροντά τους κοιτούσαν» είναι ένα
κλασικό σχόλιο στο πλαίσιο μιας
σχετικής συζήτησης.

Πράγματι, ο Ζισκάρ ντ’ Εστέν
φρόντιζε τα συμφέροντα της Γαλλίας
όταν έκανε ό,τι έκανε τη δεκαετία
του 1970. Και το έκανε καλά, γιατί
είναι απίθανο πώς πέρασε στην
κουλτούρα μας το «Ελλάς - Γαλλία
- Συμμαχία». Ο,τι συνέβη πριν από
40 και κάτι χρόνια διασφάλισε έως
σήμερα την εικόνα και την επιρροή
της χώρας του στον τόπο μας. Γάλλος
πρόεδρος ήταν άλλωστε, όχι Ελλη-
νας πολιτικός.

Του χρωστάμε όμως. Ο Κωνσταν-
τίνος Καραμανλής αντιλαμβανόταν
τη σημασία της προσωπικής διπλω-
ματίας και έβαλε στόχο να τον «κερ-
δίσει». Το πέτυχε, και αυτό μετα-
φράστηκε σε στρατηγικό όφελος
για τη χώρα μας. Ο ρόλος του Γάλλου
ηγέτη ήταν κρίσιμος στην ένταξη
της Ελλάδος στην ΕΟΚ, η οποία δεν

ήταν ούτε εύκολη ούτε και αυτο-
νόητη.

Εμείς οι Ελληνες έχουμε τον τρό-
πο και την τέχνη να κερδίζουμε φί-
λους. Τους τελευταίους δύο αιώνες
μάς βοήθησε πολύ η ταύτιση με
την Αρχαία Ελλάδα και τη γένεση
της Δημοκρατίας. Οι ηγεσίες της
Ευρώπης, και γενικότερα της Δύσης,
είχαν συχνά κλασική παιδεία. Η Ελ-
λάδα ήταν «γνώριμη» για αυτούς,
τους συγκινούσε και τους ενδιέφερε.
Ο κόσμος όμως αλλάζει. Λόρδοι Βύ-
ρωνες δύσκολα γεννιούνται στην
εποχή μας. Οι νεότερες γενιές ηγε-
σίας στη Δύση βλέπουν τον κόσμο
από ένα πολύ πιο «επίπεδο» πρίσμα.
Χρειάζεται προσπάθεια, συστημα-
τική δουλειά και επιμονή για να κα-
ταλάβουν τις δυνατότητες της χώρας
και ταυτόχρονα να αντιληφθούν
πόσο κρίσιμο αλλά και επικίνδυνο
είναι το γεωπολιτικό μας «οικόπεδο».
Να καταλάβουν ότι εδώ είναι, από
πολλές απόψεις, το τελευταίο σύνορο
της Δύσης.

Χρειαζόμαστε μια εξαγώγιμη
γλώσσα που θα πείθει με επιχειρή-
ματα και στοιχεία, ενώ θα σαγηνεύει
με τα άλλα χαρίσματα του λαού μας.
Το χειρότερο που μπορείς να κάνεις
ως λαός; Να πουλάς «τσαμπουκά»
έξω για να αποκομίσεις οφέλη μέσα.
Μπορεί να φέρνει ψήφους και δεν
ξέρω τι άλλο, αλλά δεν σου εξασφα-
λίζει πολύτιμους συμμάχους. Και,
δυστυχώς, το κάνουμε συχνά. Η
σημερινή μας ηγεσία είναι εξαγώ-
γιμη και καταλαβαίνει τη σημασία
της προσωπικής και στοχευμένης
διπλωματίας.

Η Ελλάδα όμως πρέπει να ανα-
δεικνύει την ιστορία του φιλελλη-
νισμού, ειδικά με την ευκαιρία των
200 ετών ανεξαρτησίας. Και βέβαια
να τιμά τους σύγχρονους φίλους
της, όπως π.χ. τους γερουσιαστές
Βαν Χόλεν και Μενέντεζ. Ο φιλελ-
ληνισμός είναι μια παράδοση που
τιμάμε και πρέπει να φροντίσουμε
πεισματικά να συνεχιστεί.

<<<<<<<<

Με δεσπόζουσα την οι-
κονομική παρουσία της
Γερμανίας στην Τουρ-
κία αλλά και στην Ελ-
λάδα, πλέον έχει δημι-
ουργηθεί εκ των πραγ-
μάτων ένας «ενιαίος
επενδυτικός χώρος».

<<<<<<<

Λόρδοι Βύρωνες δύσκο-
λα γεννιούνται στην
εποχή μας. Χρειαζόμα-
στε μια εξαγώγιμη
γλώσσα που θα πείθει
με στοιχεία, ενώ θα σα-
γηνεύει με τα άλλα χα-
ρίσματα του λαού μας.
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Ο εκπρόσωπος Τύπου του γ.γ. του
ΟΗΕ Σ. Ντουζαρίκ δήλωσε (2/12)
πως «μπορώ να επιβεβαιώσω ότι

η κ. Λουτ ήταν χθες στη Λευκωσία και
σήμερα στην Αθήνα. Για να εκτιμήσει
τις συνθήκες για προετοιμασία μιας άτυ-
πης συνάντησης 5+1. Ο γ.γ. αισθάνεται
ότι είναι σημαντικό να ξεκινήσει μία
βιώσιμη και συνολική διαπραγματευτική
διαδικασία και παραμένει δεσμευμένος
σε υποστήριξη των δύο πλευρών σε αυτή
την προσπάθεια». 

Μετά ήρθε η προσπάθεια. Ο κυβερ-
νητικός  εκπρόσωπος Κυριάκος Κούσιος
δήλωσε μετά τη συνάντηση Αναστασιάδη
– Λουτ ότι «ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
εξέφρασε την ετοιμότητά μας να συνε-
χίσουμε τις συνομιλίες από το σημείο
που αυτές διακόπηκαν στο Κραν Μον-
τάνα». Σύμφωνα με τις πληροφορίες της
εφημερίδας «Φιλελεύθερος» (2/12), «η
ε/κ πλευρά κατά τη συνάντηση με την
Τζέιν Χολ Λουτ εξέφρασε την ετοιμότητά
της να προσέλθει σε άτυπη σύνοδο,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις και η συ-
νάντηση να γίνει το ταχύτερο και δεν
θέλει να χαθεί άλλος χρόνος».

Δηλώσεις μετά τη συνάντηση με την
Λουτ – Τατάρ. Ο Τ/κ ηγέτης ανέφερε «οι
συνομιλίες για μια ομοσπονδιακή λύση
που διαρκούν εδώ και 52 χρόνια δεν έφε-
ραν κανένα αποτέλεσμα και αυτό το γνω-
ρίζει ο ίδιος ο γ.γ. του ΟΗΕ που είχε προ-
σωπική εμπειρία στο Κραν Μοντάνα. Σί-
γουρα πρέπει να γίνει μια πενταμερής
+1, συνάντηση. Θα είναι σημαντικό να
υπάρξει μια διαδικασία διαπραγματεύ-
σεων για δύο κράτη που, βασισμένα στην

κυριαρχική ισότητα, θα ζουν δίπλα δίπλα
και θα συνεργάζονται».

Τόσο οι δηλώσεις όσο και η διαχείριση
του θέματος από τα Η.Ε. δείχνουν ότι οι
προσδοκίες παραμένουν πολύ χαμηλές.
Η καθυστερημένη επί τριετία στροφή
Αναστασιάδη «σε άτυπη σύνοδο το τα-
χύτερο δυνατό», έχει ως στόχο να απο-
σείσει τις δικές του ευθύνες και να τις
μετακυλήσει στον Ε. Τατάρ. Σε κάθε πε-
ρίπτωση ο γ.γ. του ΟΗΕ ζυγίζει τα δεδο-
μένα και θα λάβει αποφάσεις μόνο εφόσον
υπάρχει πιθανότητα για κάτι αξιόλογο.
Διάφοροι παράγοντες προβάλλουν την
ιδέα μιας «χαλαρής ομοσπονδίας», ώστε
να βρεθεί η αναγκαία φόρμουλα για να
διαπιστωθεί αν θα μπορέσουν τα δύο
μέρη να φτάσουν σε συμφωνία. Ο Ν.
Χριστοδουλίδης δημόσια ανέφερε «ότι
θα μπορούσε να συζητηθεί μια χαλαρή
ή αποκεντρωμένη ομοσπονδία, η οποία
όμως δεν θα ξεφεύγει του πλαισίου της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας»
(«Άστρα», 18/11). 

Αυτή η δήλωση δείχνει ότι κάτι τρέχει
στις παρασκηνιακές συζητήσεις. Ο πρώην
γ.γ. του ΟΗΕ Κ. Ανάν στο σχέδιο λύσης
που υπέβαλε στα δύο μέρη το 2004 πε-
ριέλαβε 12 αρμοδιότητες στην ομοσπον-
διακή κυβέρνηση, ώστε να συγκροτείται
η νέα κατάσταση πραγμάτων πάνω στην
αρχή «ένα κράτος, μία κυριαρχία, μία
υπηκοότητα, μία διεθνής προσωπικό-
τητα». Ο επόμενος πρόεδρος Δ. Χριστό-
φιας πρόσθεσε μικρό αριθμό αρμοδιο-
τήτων που συνδέονταν με την ήδη κα-
τακτηθείσα συμμετοχή της νήσου στην
ΕΕ-2004. Ο νυν πρόεδρος, του οποίου ο

ΥΠΕΞ τώρα κάνει λόγο για «μια χαλαρή
ή αποκεντρωμένη ομοσπονδία», φόρτωσε
την κεντρική κυβέρνηση με 28 αρμο-
διότητες. Τώρα φαίνεται να ανακαλύπτει
πως «η χαλαρή ή αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία» είναι καλύτερη, αλλά δεν απαν-
τά στα ερωτήματα: γιατί φόρτωσε την
ομοσπονδιακή κυβέρνηση με 28 αρμο-
διότητες; Γιατί δεν λέει σε κανέναν ποιες
θέλει να αφαιρέσει; Γιατί με τον Τατάρ
«δεν θέλει να χαθεί άλλος χρόνος»;

Το κρίσιμο ζήτημα βέβαια δεν είναι
ο αριθμός, αν οι αρμοδιότητες δηλαδή-
είναι 15 ή 18. Το ζήτημα είναι πως η ομο-
σπονδιακή κυβέρνηση χρειάζεται να
έχει εκείνες τις αρμοδιότητες για να
έχουμε μια φωνή στην Ε.Ε. Σε αυτή την
οπτική όλες οι άλλες αρμοδιότητες μπορεί
να ανήκουν στις «συνιστώσες πολιτείες».
Διάφορες ηγεσίες του ΟΗΕ φρόντιζαν,
μελετώντας τα δεδομένα επί του εδάφους,
ώστε αυτή η βασική αρχή να τυγχάνει
ρεαλιστικής εφαρμογής. Δύο κοινότητες
με συγκρουσιακές διαδρομές  και δια-
φορετικά βιώματα, χρειάζεται να ξεκι-
νήσουν να λειτουργούν μαζί αρχίζοντας
από τα κύρια για να έχουμε ένα, ενωμένο
κράτος. Μέσα στη διαδρομή του χρόνου,
τα πράγματα θα εξελίσσονται υπό το
φως της εμπειρίας από την εφαρμογή
της λύσης, των κανονισμών που η Ε.Ε.
θεσπίζει και της κουλτούρας που οι ίδιοι
οι πολίτες εν τω μεταξύ θα κατακτούν. 

Το Πλαίσιο του γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκου-
τιέρες της 30ής Ιουνίου 2017 δίνει απαν-
τήσεις σε όλα τα επίμαχα ζητήματα,
όπως τα κατέγραψε ο ίδιος, αφού πρώτα
συνομίλησε ξεχωριστά με όλους τους

παίκτες. Για να γίνει η ύστατη προσπά-
θεια, για να στηθεί μια διαδικασία 5συν1,
με όσες πιθανότητες τής έχουν απομείνει,
χρειάζεται να προηγηθούν δύο ταυτό-
χρονες κινήσεις. Ο Ν. Αναστασιάδης,
όπως αποδέχθηκε στο Κραν Μοντάνα,
να δώσει ξανά πράσινο φως, στην πλήρη
και χωρίς περιστροφές αποδοχή στο πε-
ριεχόμενο του σημείου 6 του Πλαισίου
Γκουτιέρες. Δηλαδή στην πολιτική ισό-
τητα, με εκ περιτροπής προεδρία (θητεία
2-1-2). Με στάθμιση της ψήφου στο 20%,
με μία ψήφο Τ/κ υπουργού στο 11μελές
Υπουργικό Συμβούλιο σε αντικατάσταση
του βέτο της Ζυρίχης, με καθορισμό από
πριν των οργάνων που αυτή η ψήφος
θα απαιτείται –περίπου 20 όπως κατ’ αρ-
χάς προσεγγίστηκε το ζήτημα. Η Τουρκία,
όπως αποδέχθηκε στο Κραν Μοντάνα,
να δώσει ξανά πράσινο φως στο σημείο
1 και 2 του Πλαισίου Γκουτιέρες. Σημείο
1: «ότι χρειαζόμαστε τον τερματισμό του
μονομερούς επεμβατικού δικαιώματος
και της Συνθήκης Εγγυήσεως». Σημείο
2: «Σχετικά με τα στρατεύματα, θα πρέπει
να υπάρξει μια δραστική μείωση από
την πρώτη ημέρα. Και μετά σε ένα χαμηλό
αριθμό, αντίστοιχο με αυτό που προβλέπει
η παλαιά Συνθήκη Συμμαχίας (χρονο-
διάγραμμα για να φτάσουμε τα επίπεδα
των στρατευμάτων του 1960)». 

Οι συνθήκες έχουν αλλάξει. Η έλλειψη
εμπιστοσύνης και η καχυποψία έχουν
κυριαρχήσει. Ο γ.γ. «παραμένει δεσμευ-
μένος σε υποστήριξη των δύο πλευρών».
Όσο παραμένει. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η χαμηλή πτήση της κας Λουτ...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τ ο Κυπριακό έχει αναντίλεκτα περιέλθει σε
μια νέα δύσκολη κατάσταση. Η διχοτόμηση
και τα δύο κράτη που προβάλλει ο νέος Τουρ-

κοκύπριος ηγέτης, Ερσίν Τατάρ, αποτελούν την
τελευταία πρόκληση, την οποία η δική μας πλευρά
πρέπει πρώτα και πάνω απ’ όλα να αντικρούσει.
Η διχοτόμηση δεν ήταν και δεν θα είναι ποτέ επι-
λογή μας. Η δικαίωση των μακροχρόνιων επιλογών
της Άγκυρας αλλά και του οράματος του Ντενκτάς
για δύο κράτη δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή.
Πρέπει ως Κυπριακή Δημοκρατία να επιμένουμε
στο συμφωνημένο πλαίσιο λύσης και δεν πρέπει
με κανένα τρόπο να επιτρέψουμε την εκτροπή
από τη συμφωνημένη βάση λύσης του Κυπριακού.
Από την άλλη, επιδιώκουμε άμεση επανέναρξη
των συνομιλιών, με στόχο την απελευθέρωση και
επανένωση του τόπου μας. Επιζητούμε μια λύση
που να δημιουργεί προοπτική και ελπίδα για κα-
λύτερες μέρες. Η διατήρηση του στάτους κβο δεν
εξυπηρετεί κανέναν παρά μόνο τα σχέδια της
ίδιας της Τουρκίας και του ψευδοκράτους. Οι τε-
λευταίες προκλητικές τους ενέργειες δηλώνουν
του λόγου το αληθές. Πέρα από τα μέχρι σήμερα
τετελεσμένα της εισβολής και 46χρονης κατοχής,
τείνουν να δημιουργήσουν και άλλα, όπως αυτό
του ανοίγματος της περίκλειστης πόλης της Αμ-
μοχώστου, καθώς και τον συνεχιζόμενο εποικισμό
των Κατεχομένων.

Η κάθοδος της κυρίας Τζέιν Χολ Λουτ, ειδικής
απεσταλμένης του γ.γ. του ΟΗΕ, ανοίγει ένα νέο
παράθυρο. Πρέπει στην πρωτοβουλία που ανα-
λαμβάνει ο γενικός γραμματέας να δηλώσουμε
την ετοιμότητά μας για συνομιλίες, με σημείο εκ-
κίνησης το Κραν Μοντάνα και στη βάση του συμ-
φωνημένου πλαισίου του Αντόνιο Γκουτιέρες.
Είναι αδιαπραγμάτευτο το γεγονός ότι οι μέχρι
σήμερα συνομιλίες δεν μπορούν να πεταχτούν
στα σκουπίδια και να μη ληφθούν υπόψη. Οι μέχρι
σήμερα συγκλίσεις πρέπει να ξαναμπούν στο τρα-
πέζι. Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών οφείλει να
υπηρετήσει τον ρόλο του, να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων και να μην ενδώσει στις προ-
κλητικές ενέργειες της Τουρκίας και του ψευδο-
κράτους.

Οι συνομιλίες πρέπει να έχουν ως στόχο την
επίτευξη λύσης χωρίς κατοχικά στρατεύματα και
χωρίς εγγυήσεις, που να περιλαμβάνουν τη Τουρκία
ως μία από τις εγγυήτριες δυνάμεις. Η προσπάθεια
της πλευράς μας για επίτευξη λύσης πρέπει να
είναι πιο έντονη και πιο επίμονη από ποτέ. Πρέπει
να στείλουμε ξεκάθαρα το μήνυμα ότι δεν συμ-
βιβαζόμαστε με τη διχοτόμηση και την κατοχή.
Ότι δεν θα είναι ποτέ επιλογή μας τα δύο κράτη.
Ότι δεν θα χαρίσουμε ποτέ τη μισή Κύπρο στην
Τουρκία. 

Παρήλθε ήδη σχεδόν μισός αιώνας. Ο χρόνος
είναι αδυσώπητος και δυστυχώς δεν είναι σύμμαχός
μας. Πρέπει να βαδίσουμε με αποφασιστικότητα
στον δρόμο του πατριωτικού ρεαλισμού που χάραξε
ο Γλαύκος Κληρίδης. Οφείλουμε να αγωνιστούμε
για να απαλλάξουμε τον τόπο μας από την κατοχή
και να αποτρέψουμε την ολοκληρωτική τουρκο-
ποίηση των κατεχόμενων εδαφών μας. Έχουμε
χρέος απέναντι σε όσους έδωσαν τη ζωή τους για
την Κύπρο, έχουμε χρέος απέναντι στα παιδιά
μας και στις γενιές που έρχονται να μην παραδώ-
σουμε λιγότερη πατρίδα. Δεν πρέπει να επιτρέψουμε
να γίνουμε η γενιά που θα δει το Κυπριακό να
κλείνει και την Κύπρο να προστίθεται στον κα-
τάλογο των χαμένων πατρίδων.

Ο κ. Πρόδρομος Αλαμπρίτης είναι εκπαιδευτικός και μέ-
λος Πολιτικού Γραφείου ΔΗΣΥ.

Δεν χαρίζουμε
τη μισή Κύπρο
στην Τουρκία 

Του ΠΡΟΔΡΟΜΟΥ ΑΛΑΜΠΡΙΤΗ

Ω ς σύγχρονοι άνθρωποι, μα-
θημένοι να ζούμε σε ανοιχτές
κοινωνίες ευημερίας, θεω-

ρούμε μερικά πράγματα αυτονόητα.
Πιστεύουμε λ.χ. στην αυτόβουλη
ατομική επιλογή. Μας ενοχλεί η σκέ-
ψη ότι το κράτος θα μας υπαγορεύσει
πώς να οργανώσουμε τη ζωή μας.

Υπό «κανονικές» συνθήκες –
απορροφημένοι, δηλαδή, στις ρου-
τινώδεις δραστηριότητές μας– αυτά
τα αυτονόητα αποκτούν φυσικότητα.
Σαν τον αέρα που αναπνέουμε, δεν
μας προβληματίζουν. Η πανδημία
μάς συγκλονίζει ακριβώς γιατί, με-
ταξύ άλλων, προβληματοποιεί τα
αυτονόητα. Η πανδημία δεν ελέγ-
χεται εύκολα, όχι μόνο γιατί ο κο-
ρωνοϊός είναι εξαιρετικά μεταδοτικός
αλλά, επίσης, γιατί ο έλεγχός του
προϋποθέτει αλλαγή του τρόπου
ζωής – νέες συνήθειες, δηλαδή νέα
αυτονόητα. Ο ιός δρα αυτόματα και
ταχύτατα, ενώ οι νέες συνήθειες
απαιτούν βούληση και χρόνο για να
εμπεδωθούν.

Οι κόρες μας κάνουν μπαλέτο.
Πριν τεθεί σε ισχύ το απαγορευτικό,
προβληματιστήκαμε. «Να πάνε ή

όχι; Κι αν μολυνθούν;». Το ίδιο ερώ-
τημα είχαν και οι υπόλοιποι γονείς.
Αποτέλεσμα; Αβεβαιότητα. Σε ένα
ανώτερο επίπεδο, το ίδιο ερώτημα
απασχολούσε και την ιδιοκτήτρια
της σχολής μπαλέτου: «Να λειτουρ-
γήσω ή όχι; Κι αν γίνω εστία μετά-
δοσης;». Παρόμοιος προβληματισμός
διακατείχε και τις λοιπές σχολές.
Αποτέλεσμα; Αβεβαιότητα.

Οσο αυξάνεται η αβεβαιότητα,
τόσο τα άτομα ανησυχούν, γίνονται
υπερευαίσθητα και τείνουν να συμ-
περιφέρονται σπασμωδικά. Οι δια-
μάχες αυξάνονται, καθότι η μέχρι
χθες ρουτινώδης –«κανονική»– δρα-
στηριότητα προβληματοποιείται.
Ενας πατέρας λ.χ. παρατήρησε επι-
κριτικά ότι ο γιος μιας φιλικής οι-
κογένειας χρησιμοποιούσε το λεω-
φορείο για να πάει σχολείο – ανεύ-
θυνη πρακτική, κατά τη γνώμη του.
Τα παιδιά, όταν δεν τους επιτρέπουν
οι γονείς να συμμετέχουν σε δρα-
στηριότητες που αγαπούν, ενώ σε
άλλες οικογένειες συμβαίνει το αν-
τίθετο, δυσφορούν – «γιατί αυτοί κι
όχι εμείς;». Η θραύση της «κανονι-
κότητας» φέρνει συγκρούσεις.

Η αβεβαιότητα αίρεται σε ένα
ανώτερο επίπεδο: με έγκαιρη κρατική
απαγόρευση. Σε συνθήκες υγειονο-
μικής κρίσης είναι λειτουργικότερο
να μην επιλέγουν τα άτομα, αλλά
οι Αρχές. Οχι μόνο γιατί οι Αρχές
γνωρίζουν καλύτερα τη μεγάλη ει-
κόνα, αλλά γιατί, απαλλάσσοντας
τα άτομα από το άχθος της απόφα-
σης, μειώνουν την πολυπλοκότητα
του προβλήματος (όλοι εντέλλονται
να κάνουν το ίδιο) και αυξάνουν την
πιθανότητα έγκαιρης επίτευξης του
στόχου (τον έλεγχο της πανδημίας).

Αυτό, όμως, σημαίνει εμπιστο-
σύνη στη γνωστική υπεροχή και
ικανότητα του κράτους. Η ατομικι-
στική νοο-τροπία μας, ενισχυμένη,
κατά περίπτωση, από αντικρατικι-
στικές ιδεοληψίες ή προκαταλήψεις
και τον διαδικτυακά υποβοηθούμενο

ξερολισμό του «δήμου», δεν το απο-
δέχεται εύκολα. Δεν είναι τυχαίο
που στη Νότια Κορέα, στην Ταϊβάν
και στην Αυστραλία, δημοκρατικές
χώρες που αντιμετώπισαν επιτυχώς
την πανδημία (και) με απαγορευτικά,
το κράτος αφενός θεωρείται αξιό-
πιστο, αφετέρου οι πολίτες θεωρούν
αυτονόητο ότι πρέπει να συνεργά-
ζονται μαζί του.

Η μικρή μας κόρη διαγνώστηκε
στο σχολείο ως «στενή επαφή» κρού-
σματος. Με βάση τα πρωτόκολλα,
έπρεπε να μείνει απομονωμένη στο
σπίτι για 14 μέρες. Επιπλέον, όχι
μόνο έπρεπε να μη βγαίνει από το
δωμάτιό της, αλλά να χρησιμοποιεί
ιδιαίτερη τουαλέτα, και συγκεκρι-
μένα πιάτα και μαχαιροπίρουνα. Με
άλλα λόγια, το σπίτι έπρεπε να με-
τατραπεί σε ένα είδος οιονεί δεσμω-
τηρίου ή εργαστηρίου. Καμία φυ-
σιολογική οικογένεια δεν ζει έτσι.
Επρεπε να αποκτήσουμε νέες συ-
νήθειες.

Ο φόβος της λοίμωξης αλλοιώνει
τη συνήθη χρήση των χώρων και
σκιάζει τις σχέσεις βαθιάς οικειό-
τητας αγαπημένων προσώπων. Το

νοικοκυριό παύει να συνιστά ενιαίο
ενδιαίτημα και μετατρέπεται σε
άθροισμα συγκατοικούντων ατόμων.
Αυτονόητα όρια-σύνορα γίνονται
διαπερατά ή καταργούνται. Το σπίτι
μας έγινε, χάρις στο Διαδίκτυο, και
σχολή μπαλέτου και σχολείο και
γραφείο.

Η πανδημία οδηγεί, δυνητικά,
σε ακραία εξατομίκευση (απομονώ-
σου αν είσαι στενή επαφή ή κρού-
σμα) και αποξένωση (μην αγγίζεις
τα αγαπημένα σου πρόσωπα)· με-
τατρέπει μια συλλογική οντότητα,
όπως π.χ. η τάξη, σε άθροισμα βιρ-
τουαλικών ατομικοτήτων. Ο κοινός
λόγος που συνέχει ένα κοινωνικό
σύστημα (οικογένεια, οργανισμός,
κοινωνία) πρέπει να αναεπινοηθεί·
νέες θεωρήσεις και συνήθειες να
εμπεδωθούν.

Αν και δύσκολο, είναι εφικτό, ιδι-
αίτερα αν δούμε την εμπειρία του
εγκλεισμού ως ευκαιρία καλλιέργειας
αρετών που, έτσι κι αλλιώς, μας χρει-
άζονται. Οι αστροναύτες, οι εξερευ-
νητές, και οι φυλακισμένοι λ.χ. έχουν
πολλά να μας διδάξουν για την απο-
μόνωση. Το κλειδί είναι η προσαρ-

μοστικότητα και η διαχείριση προσ-
δοκιών, λέει η Χριστίνα Κοχ, η οποία
έζησε 328 ημέρες στον Διεθνή Δια-
στημικό Σταθμό (ΝΥΤ, 25/11/20).
Εχοντας περάσει 20 χρόνια στη φυ-
λακή, η Τζένιφερ Τουν παρατηρεί
στωικά ότι η αποδοχή της απομό-
νωσης, την έφερε σε επαφή με τον
βαθύτερο εαυτό της – άρχισε να
βιώνει τον χρόνο πληρέστερα, να
παρατηρεί καλύτερα, να εκτιμά τα
τετριμμένα (Guardian, 13/4/20).

Η πανδημία θα εκλείψει κάποια
στιγμή, η ευθραυστότητα της αν-
θρώπινης ύπαρξης όχι. Οι δημόσιοι
θεσμοί μας προστατεύουν, αλλά δεν
αρκούν. Χρειάζεται να καλλιεργούμε,
ιδιωτικά και συλλογικά, εκείνες τις
αρετές που, όπως γράφει ο Ακινάτης,
μας βοηθούν να αντιμετωπίσουμε
ό,τι μας δυσκολεύει στη ζωή. Ξέραμε
ανέκαθεν ποιες είναι: προσαρμο-
στικότητα, ανθεκτικότητα, υπομονή,
φιλαλληλία.

Ο κ. Χαρίδημος Κ. Τσούκας (www.htsou-
kas.com) είναι καθηγητής στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου και ερευνητής καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Warwick.

Νέες συνήθειες, παλαιές αρετές
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

EP
A/

KI
TH

 S
ER

EY

Η Sitanun Satsaksit, αδελφή του αγνοούμενου ακτιβιστή Wanchalearm Satsaksit, λαμβάνει μέρος σε βουδιστική τελετή έξω από σύμπλεγμα κατοικιών στην Πνομ Πεν της Καμπότζης.

<<<<<<

Η πανδημία θα εκλείψει
κάποια στιγμή, η ευ-
θραυστότητα της ανθρώ-
πινης ύπαρξης όχι.
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Η πιο εμπνευσμένη εκστρατεία

Α πό το καλοκαίρι του 2007 μέ-
χρι τον 2ο γύρο των προεδρι-
κών εκλογών τον Φεβρουάριο

του 2008, γύρω από την υποψηφιό-
τητα του Δημήτρη Χριστόφια, πραγ-
ματοποιήθηκε η πιο εμπνευσμένη
προεκλογική εκστρατεία. Όχι μόνο
από επικοινωνιακής άποψης αλλά
κυρίως για τον ενθουσιασμό που
προκάλεσε σε χιλιάδες ανθρώπους,
οι οποίοι εργάστηκαν με πραγμα-
τική αυταπάρνηση για αυτή την
υποψηφιότητα. Ο ενθουσιασμός
όσων υποστήριξαν τον Δημήτρη
Χριστόφια και κυρίως του κόσμου
της Αριστεράς ήταν πρωτόγνωρος.
Η αυταπάρνηση, η πίστη, η αφο-
σίωση, όλα αυτά συναποτέλεσαν
την έμπνευση που δόθηκε στο ένα
τρίτο του λαού κατά τον πρώτο
γύρο των εκλογών και στο 54%
κατά το δεύτερο γύρο. 

Του 2007 είχε προηγηθεί η ενί-
σχυση της «κυβερνησιμότητας»
της Αριστεράς. Ο Δημήτρης Χρι-
στόφιας είχε ανέλθει στο δεύτερο
ψηλότερο πολιτειακό αξίωμα και
πανθομολογουμένως διέπρεψε ως
πρόεδρος της κυπριακής Βουλής.
Στη διακυβέρνηση Τάσσου Παπα-
δόπουλου για πρώτη φορά στελέχη
του ΑΚΕΛ έγιναν υπουργοί και
υπήρχε διάχυτη η αντίληψη στην
κυπριακή κοινωνία ότι «οι υπουργοί
του ΑΚΕΛ» ήταν οι καλύτεροι
υπουργοί. Το σύνθημα Χριστόφια
«Δίκαιη λύση, Δίκαιη κοινωνία» συ-
νόψιζε μια πολιτική πρόταση η
οποία μπορούσε να αγγίξει την
πλειοψηφία του κυπριακού λαού. 

Μέσα σε ένα ιστορικό πλαίσιο
στο οποίο δέσποζε το δημοψήφισμα

του 2004 και όσα προηγήθηκαν αλλά
και ακολούθησαν, ο Δημήτρης Χρι-
στόφιας εξήγησε με αποτελεσματι-
κότητα ότι στο Κυπριακό υπάρχουν
τρεις σχολές σκέψης: εκείνοι που
είναι έτοιμοι να απορρίψουν ένα έν-
τιμο συμβιβασμό, εκείνοι που είναι
έτοιμοι να δεχτούν τα πάντα και
εκείνοι που ενώ επιζητούν με ζήλο
τη λύση του Κυπριακού θέλουν αυτή
η λύση να υπηρετεί συγκεκριμένες
αρχές. Ο Τάσσος Παπαδόπουλος με
μια σειρά από λανθασμένους χειρι-
σμούς πριν και μετά το δημοψήφι-
σμα, έδινε την εντύπωση ότι δεν
μπορούσε να υπηρετήσει το στόχο
για ένα έντιμο συμβιβασμό. Ο Γιαν-
νάκης Κασουλίδης και η ηγεσία του
Συναγερμού έστελναν το μήνυμα
ότι ήταν έτοιμοι να δεχτούν τα πάντα
αλλά και να πράξουν πράγματα τα
οποία στη δοσμένη συγκυρία ήταν
απαράδεκτα για την πλειοψηφία
του λαού (π.χ. καταγγελία της Κυ-

πριακής Δημοκρατίας στην Ε.Ε.).
Την ίδια στιγμή δεν μπορούσε κα-
νένας να αμφισβητήσει τη βούληση
του Δημήτρη Χριστόφια για λύση
του Κυπριακού. Ήταν ο άνθρωπος
που ηγήθηκε του κινήματος της
επαναπροσέγγισης για χρόνια, ο άν-
θρωπος με τις καλύτερες σχέσεις
με τους Τουρκοκύπριους. Ταυτό-
χρονα, απέδειξε ότι μπορούσε να
διεκδικήσει μια δίκαιη λύση, υψώ-
νοντας το ανάστημά του εκεί όπου
ήταν απαραίτητο. 

Η δίκαιη κοινωνία έφερε στο

προσκήνιο το πλειοψηφικό ρεύμα
της κοινωνίας που μέχρι τότε δεν
είχε τον πρωταγωνιστικό ρόλο. Το
όραμα για ποιοτικότερη παιδεία,
αποτελεσματικότερη υγεία, ενί-
σχυση των φτωχών και όσων έχουν
ανάγκη, κινητοποίησε απίστευτες
δυνάμεις στην κυπριακή κοινωνία.
Με τον Δημήτρη Χριστόφια συμ-
παρατάχθηκαν κινήματα και προ-
σωπικότητες από τον χώρο του
Κέντρου μέχρι και τις παρυφές της
Δεξιάς. Η διείσδυση της υποψη-
φιότητας Χριστόφια στον χώρο κυ-

ρίως της ΕΔΕΚ αλλά και του ΔΗΚΟ
και των Οικολόγων, του έδωσε τη
δυνατότητα να εξισορροπήσει πλε-
ονασματικά τις όποιες διαρροές
ψηφοφόρων του ΑΚΕΛ προς την
υποψηφιότητα Παπαδόπουλου.

Το σύνθημα «πολιτική με αν-
θρωπιά» ήταν σαν να ξεπήδησε αυ-
θόρμητα μέσα από την κοινή εκτί-
μηση των κυπρίων πολιτών ότι ο
Χριστόφιας ήταν Άνθρωπος και
μπορούσε να προσδώσει στην πο-
λιτική ανθρωπιά απέναντι στον κυ-
νισμό που πολλές φορές προάγει η

εξουσία. Ακόμα και η μουσική με
το «Oι Χαρταετοί» του Μ. Θεοδω-
ράκη να δεσπόζει παντού, θύμιζε
τις ιστορικές καταβολές της υπο-
ψηφιότητας, την ιστορία και την
παράδοση του λαού μας. Οι κυπρια-
κές σημαίες που κυριαρχούσαν παν-
τού, υπογράμμιζαν τον πατριωτικό
και ενωτικό χαρακτήρα της υπο-
ψηφιότητας, η οποία μπορούσε να
ομαλοποιήσει τις έντονες συγκρού-
σεις που έφερε το δημοψήφισμα. 

Στους νέους ανθρώπους υπήρχε
μία εκπληκτική κινητοποίηση και
όπως κατέδειξαν οι δημοσκοπήσεις
εξόδου, στις ηλικίες 18 – 24 ο Χρι-
στόφιας κατέγραψε τότε ένα ποσο-
στό της τάξης του 38% στον πρώτο
γύρο. Η ανάδειξη του Δημήτρη Χρι-
στόφια στην Προεδρία της Δημο-
κρατίας αποτέλεσε μία ιστορική
καμπή στην πορεία της Αριστεράς
στην Κύπρο. Ενάμιση χρόνο μετά
την εκλογή Χριστόφια στις ευρωε-
κλογές του 2009 το ΑΚΕΛ κατέγραψε
το ψηλότερο ποσοστό που κατέγρα-
ψε ποτέ σε πολιτειακές εκλογές. Τον
Μάη του 2011, τρεισήμισι χρόνια
μετά την εκλογή Χριστόφια, το ΑΚΕΛ
κατέγραψε αξιοσημείωτη άνοδο των
ποσοστών του και όπως επεσήμαναν
διάφοροι παρατηρητές της τότε πε-
ριόδου, ήταν το μόνο κυβερνών κόμ-
μα στην Ευρώπη που κατέγραφε
άνοδο εν μέσω της οικονομικής κρί-
σης. Όλα άλλαξαν μετά το καλοκαίρι
του 2011, αλλά αυτή είναι μια μεγάλη
και διαφορετική ιστορία. 

Ο κ. Χρίστος Χριστοφίδης είναι
επαρχιακός γραμματέας ΑΚΕΛ
Λευκωσίας - Κερύνειας.

<<<<<<

Η διείσδυση της υποψη-
φιότητας Χριστόφια στον
χώρο κυρίως της ΕΔΕΚ
αλλά και του ΔΗΚΟ και
των Οικολόγων, του έδω-
σε τη δυνατότητα να εξι-
σορροπήσει πλεονασμα-
τικά τις όποιες διαρροές
ψηφοφόρων του ΑΚΕΛ
προς την υποψηφιότητα
Παπαδόπουλου. 
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Η ανάδειξη του Δημήτρη Χριστόφια στην Προεδρία της Δημοκρατίας αποτέλεσε μία ιστορική καμπή στην πορεία της
Αριστεράς στην Κύπρο.

ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Η Κύπρος που δεν κέρδισε

Η ταν Σάββατο, ξημερώματα
του 1ου γύρου στις 2 το πρωί,
όταν με πήραν «σηκωτό» στο

μεγαλύτερο τότε clubτης Λευκωσίας.
Για να διαπιστώσω στο λίγο που
έμεινα, σχεδόν όλους τους νέους
εκεί, με τις κονκάρδες του Ιωάννη
Κασουλίδη στα ρούχα, να αγωνιούν
όσο και εμείς για το μέλλον της
χώρας μας, γεμάτοι ενθουσιασμό
να ψηφίσουν την επόμενη ημέρα. 

Εκεί αντιλήφθηκα ότι είχαμε πε-
τύχει τους δύο μας στόχους: Να με-
ταδώσουμε το όραμα της σύγχρονης
χώρας που δικαιούμαστε και να
ενεργοποιήσουμε στο μέγιστο τις
υγιείς δυνάμεις της κυπριακής κοι-
νωνίας. Κάθε αλλαγή, κάθε επανά-
σταση σε μία χώρα, ειρηνική ή όχι,
δεν μπορεί να πετύχει εάν δεν κερ-
δίσει πρώτα τους νέους της. 

Πολλοί λένε ότι η εκστρατεία του
Ιωάννη Κασουλίδη το 2008 ήταν η
καλύτερη που έγινε ποτέ στην Κύ-
προ. Αυτό δεν μπορώ να το κρίνω
εγώ. Η πραγματικότητα είναι ότι η
υποψηφιότητα Κασουλίδη πέτυχε
μόνο τους δύο από τους τρεις στό-
χους της. Το να περάσει πρώτος
στον δεύτερο γύρο και να κρατήσει
τον Δημοκρατικό Συναγερμό ενω-
μένο, κάτι που φαινόταν ακατόρ-
θωτο. Απέτυχε όμως την εκλογή
στην Προεδρία. Αυτό που μπορώ
να καταθέσω με βεβαιότητα είναι
ότι η συγκεκριμένη προεκλογική
εκστρατεία ήταν τόσο διαφορετική
και πρωτότυπη, που ανέτρεψε στε-
ρεότυπα της πολιτικής και καθόρισε
έναν σύγχρονο τρόπο διεξαγωγής
μιας προεκλογικής εκστρατείας. 

Κατ’ αρχάς ήταν ο ίδιος ο κ. Κα-
σουλίδης. Η επιτομή του Ευρωπαίου
πολιτικού, ευγενής και καθαρός και
με τεράστια διεθνή καταξίωση. Κυ-
ρίως με την αποφασιστικότητα να
μετατρέψει την Κύπρο σε μια πραγ-
ματικά ευρωπαϊκή χώρα, μετά που
ο ίδιος ήταν ουσιώδης συντελεστής
της ένταξης, ως υπουργός Εξωτερι-
κών του αείμνηστου Γλαύκου Κλη-
ρίδη. Ο κ. Κασουλίδης πρόβαλε, για
πρώτη και μοναδική ίσως φορά, ολο-
κληρωμένο όραμα για τον μέλλον.
Ένα όραμα που περιέγραψε σε μία
ιστορική ομιλία μιας ολόκληρης
ώρας μπροστά σε 3.000 άτομα, στην
οποία κανένας παρευρισκόμενος
δεν ψιθύρισε καν στον διπλανό του,
όντας απόλυτα συνεπαρμένος. 

Ο κ. Κασουλίδης παρουσίασε, για
πρώτη φορά, ένα ολοκληρωμένο,
απόλυτα κοστολογημένο πρόγραμμα
διακυβέρνησης και μεταρρύθμισης
της χώρας, για το οποίο δούλεψαν
εκατοντάδες άνθρωποι από όλα τα
στρώματα της κοινωνίας. Στο πρό-
γραμμα εκείνο υπάρχουν ακόμα τα
πλείστα από τα σημερινά ζητούμενα
μεταρρύθμισης του κράτους. 

Κάθε βδομάδα παρουσιαζόταν
μια διαφορετική θεματική, την ώρα
που ο ίδιος ο υποψήφιος επισκεπτό-
ταν όλους ανεξαίρετα τους δήμους
και κοινότητες της Κύπρου, μετα-
φέροντας το μήνυμα της αλλαγής.
Έκανε, θυμάμαι, σε μια Κυριακή
μόνο, 16 διαφορετικές ομιλίες. 

Ήταν το επιτελείο Κασουλίδη
που με τόλμη, δημιουργικότητα και
πρωτοφανή ταχύτητα ανταποκρι-
νόταν στις προκλήσεις. Όταν, για
παράδειγμα, διαπιστώσαμε ότι μας
στήριζαν πάνω από 50% των νέων
και η πλειοψηφία των παραγωγικών
ηλικιών, αλλά υστερούσαμε δραμα-
τικά στους μεγαλύτερους, με καμ-
πάνια ενεργοποιήσαμε τους νέους
να πείσουν τους γονείς και τους
παππούδες τους να ψηφίσουν για
τα παιδιά τουςαντί για το παρελθόν.
Οι περιβόητες αρνητικές διαφημίσεις
με τα «λάχανα», η αφίσα με τον «Πι-
νόκιο», ο συνεχής βομβαρδισμός
μηνυμάτων από την κίνηση «Κύπρος
21» που είχε αγκαλιαστεί από χιλιά-
δες κόσμο που με πάθος εργάζονταν
για την εκστρατεία. Νέοι κυρίως,
αλλά και πολλοί μεγαλύτεροι, που
είτε είχαν, είτε δεν είχαν σχέση με
την πολιτική, ένιωθαν την ανάγκη
να πολεμήσουν μαζί μας. Και ήταν
αυτή την επιτυχία μιας εκστρατείας
από τη βάση της κοινωνίας (grass
roots) που δεν είχαν ποτέ καταφέρει
να καταγράψουν οι έρευνες ή να
αντιληφθούν οι δύο μας εκλογικοί
αντίπαλοι.

Το σύνθημα «Η Κύπρος που κερ-
δίζει» με το οποίο ξεκινήσαμε, το
ευθύ και ξεκάθαρο «Μπροστά» με
το οποίο ολοκληρώσαμε. Είχαμε αν-
θρώπους που επιβεβαίωναν τα στοι-
χεία (fact checkers). Αυτοί ήταν που
ανέλυσαν το τι δεν έγινε στη δια-
κυβέρνηση Παπαδόπουλου αποδο-
μώντας πλήρως το επιχείρημα ότι
είχε κάνει όσα είχε υποσχεθεί. Έγινε
για πρώτη φορά στην Κύπρο η χρήση
του διαδικτύου, του ηλεκτρονικού
ταχυδρομείου και των κοινωνικών
δικτύων σε οποιαδήποτε εκστρατεία,
πολιτική ή εμπορική. Η Κύπρος, στα
πρότυπα πολύ προηγμένων χωρών,
έβλεπε ακόμη και σε επίπεδο επι-
κοινωνίας, μια πολιτική προσπάθεια
να ανοίγει δρόμους και να καθορίζει
τάσεις. Υπήρχαν βέβαια πολύ σοβαρά
εμπόδια. Πρώτο, το αρνητικό κλίμα
που δημιουργούσαν οι δημοσκοπή-
σεις. Στις 100 περίπου που δημο-
σιοποιήθηκαν, μόνο δύο δεν μας εί-
χαν τελευταίους. Κάτι που δεν επη-
ρέαζε εμάς ή την εκστρατεία, δημι-

ουργούσε όμως πολύ βαρύ κλίμα
και βεβαιότητα ήττας στην ηγεσία
του Δημοκρατικού Συναγερμού.
Έτσι, ενώ το κόμμα κατάφερε τη
συσπείρωση, εντούτοις πολλά στε-
λέχη προετοίμαζαν τη στάση τους
με τον κ. Κασουλίδη εκτός 2ου γύρου
από πολύ νωρίς, υπονομεύοντας
άθελα τη δική μας προσπάθεια. Πολ-
λοί ήταν και εκείνοι, εκτός κόμματος,
που επένδυαν σε ήττα Κασουλίδη
για να διαλυθεί η ιστορική μας πα-
ράταξη. Μια αβάστακτη ευθύνη που
κουβαλούσαμε καθημερινά στους
ώμους μας. 

Από την άλλη, ήταν το Σχέδιο
Ανάν και η απόρριψή του από το
76%. Εκεί στήριζε την εκστρατεία
του ο αείμνηστος Τάσσος Παπαδό-
πουλος και αυτό ήταν και το μεγάλο
του λάθος. Κανείς δεν ψηφίζει ηγέτη
για το τι έκανε, αλλά για το τι πρό-
κειται να κάνει. Επί έναν ολόκληρο
χρόνο εμείς περιγράφαμε πώς θα
αλλάξουμε την Κύπρο και εκείνοι
εξηγούσαν ότι η χώρα θα έπρεπε

να μείνει στάσιμη. Και εκεί ήταν
που έχασε, απέναντι στο φρέσκο
και σύγχρονο. Δεν θέλω να αναφερ-
θώ ακόμη στο πώς διαφοροποιήθηκε
η απόφαση του ΔΗΚΟ από τη στή-
ριξη Κασουλίδη στη στήριξη Χρι-
στόφια και ποια ήταν τα λάθη από
τη δική μας πλευρά. Αισθάνομαι ότι
οφείλω να το πράξω στο μέλλον.
Υποχρεούμαι όμως να καταθέσω ότι
η συγκεκριμένη πρωτοβουλία είχε
ως πρωταγωνιστές τον απερχόμενο
τότε πρόεδρο και το περιβάλλον
του, με την ηγεσία το κόμματος τους
να ακολουθεί. 

Ο 2ος γύρος ήταν μία χιονοστι-
βάδα. Η βενζίνη τελείωσε για εμάς
αυτή τη φορά, ένεκα κυρίως της
πρωτοφανούς οργανωτικής κινη-
τοποίησης του ΔΗΚΟ. Το ΑΚΕΛ,
ακολουθώντας την προσφιλή του
μέθοδο της δαιμονοποίησης προ-
σώπων, επιτέθηκε ανήθικα στη θυ-
γατέρα του κ. Κασουλίδη. Κατάφερε
να μην επιτρέψει τον ουσιαστικό
διάλογο και να μας αποσυντονίσει

σε κάποιο βαθμό. Εμείς επικεντρω-
θήκαμε στις πολλές προσωπικότητες
που δήλωναν στήριξη στην υποψη-
φιότητα Κασουλίδη, καθώς και στην
αντίφαση της εκλογής του αείμνη-
στου Δημήτρη Χριστόφια με την
ευρωπαϊκή κατεύθυνση που χρει-
αζόταν η χώρα. 

Ο κ. Κασουλίδης πέτυχε τη δεύ-
τερη Κυριακή να πάρει 14% περισ-
σότερο, χωρίς καμιά περαιτέρω κομ-
ματική στήριξη, πλησιάζοντας το
47%. Δεν ήταν αρκετό. Είχαμε κερ-
δίσει την κοινωνία, αλλά είχε χαθεί
το κομματικό παζάρι. Κανείς δεν
μπορεί να περιγράψει υποθετικά
πώς θα ήταν η χώρα, εάν το αποτέ-
λεσμα εκείνων των εκλογών ήταν
το αντίθετο. Αισθάνομαι όμως από-
λυτα βέβαιος, ότι η Κύπρος θα ήταν
μία πολύ καλύτερη χώρα και ο ρους
της ιστορίας πολύ διαφορετικός.

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι βουλευ-
τής ΔΗΣΥ Λευκωσίας – Συντονιστής επι-
τελείου Ιωάννη Κασουλίδη 2008.

<<<<<<

Ο 2ος γύρος ήταν μία
χιονοστιβάδα. Η βενζίνη
τελείωσε για εμάς αυτή
τη φορά, ένεκα κυρίως
της πρωτοφανούς οργα-
νωτικής κινητοποίησης
του ΔΗΚΟ.

Ο κ. Κασουλίδης παρουσίασε, για πρώτη φορά, ένα ολοκληρωμένο, απόλυτα κοστολογημένο πρόγραμμα διακυβέρνησης και μεταρρύθμισης της χώρας, για το
οποίο δούλεψαν εκατοντάδες άνθρωποι από όλα τα στρώματα της κοινωνίας. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κατά τις προεδρικές εκλογές του
2008, για πρώτη φορά τρεις υποψή-
φιοι, ΤάσσοςΠαπαδόπουλος, Δημή-
τρης Χριστόφιας και Ιωάννης Κα-
σουλίδης διεκδικούσαν ισότιμα την
προεδρία. ΗΑριστερά έβαζεγια πρώ-
τη φορά τον δικό της πολιτικό αρ-
χηγό,ως υποψήφιο για την προεδρία,
ενώ ο ΔΗΣΥ για πρώτη φορά δεν
διεκδικούσε μετον αρχηγό του κόμ-
ματος, καθώς η εικόνα του Νίκου
Αναστασιάδη είχε φθαρεί μετά το
δημοψήφισμα. Ο Τάσσος Παπαδό-
πουλος, από την άλλη, επιχειρώντας
αφενός να ενώσει το Κέντρο και αφε-
τέρου να οικειοποιηθεί το 76% του
«Όχι» στο δημοψήφισμα, διεκδικούσε
με αξιώσεις επανεκλογή. Ήταν αναμ-
φίβολα μία από τις πιο ιστορικές
εκλογικές μάχες της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας με αρκετές ανατροπές
και εκπλήξεις. Καθόλου τυχαίο ότι
ο πρώτος γύρος έληξε με τον Τάσσο
Παπαδόπουλο να μένει εκτός, με πο-
σοστό 31,79% και στη δεύτερη Κυ-
ριακή να οδηγούνται ο Ιωάννης Κα-
σουλίδης με 33,51% και ο Δημήτρης
Χριστόφιας με 33,29%, με διαφορά
μερικών χιλιάδων ψήφων. 

Η οικειοποίηση του «Όχι»
Η φημολογία ότι ο Δημήτρης Χρι-

στόφιας θα διεκδικούσε την Προ-
εδρία της Δημοκρατίας το 2008, είχε
ξεκινήσει πολύ νωρίς. Μάλιστα,
στους διαδρόμους των κομμάτων
συζητείτο ότι η συμφωνία ΑΚΕΛ-
Τάσσου, ήταν πως το κόμμα της Αρι-
στεράς θα στήριζε την πρώτη πεν-
ταετία τον δεύτερο και το ΔΗΚΟ με
τη σειρά του θα στήριζε στη συνέχεια
τον υποψήφιο του ΑΚΕΛ για την
δεύτερη πενταετία. Η αρχή της ρή-
ξης, βεβαίως, ξεκίνησε μετά το δη-
μοψήφισμα, αλλά η πλήρης ρήξη
επήλθεόταν ο Δημήτρης Χριστόφιας
ζήτησε συνάντηση με τον Τάσσο
Παπαδόπουλο και τον Γιαννάκη
Ομήρου για να αποφασίσουν και οι
τρεις από κοινού ποιον θα στήριζαν
για κοινό υποψήφιο, καθώς η συ-
νεργασία των τριών κομμάτων θε-
ωρείτο δεδομένη. Ενώ, λοιπόν, είχε
προκαθοριστεί συνάντηση των
τριών αρχηγών της συγκυβέρνησης,
ο Γιαννάκης Ομήρου προχώρησε
σε σύγκληση της Κεντρικής Επι-
τροπής της ΕΔΕΚ, στηρίζοντας ως
υποψήφιο τον Τάσσο Παπαδόπου-
λου. Αυτό θεωρήθηκε από τον Δη-
μήτρη Χριστόφια και το ΑΚΕΛ, ως
προσυνεννοημένη κίνηση ΔΗΚΟ
και ΕΔΕΚ για να προλάβουν τις όποιες
εξελίξεις, να δεσμεύσουν το ΑΚΕΛ
να τους ακολουθήσει, με αποτέλεσμα
το ΑΚΕΛ να κινηθεί μόνο.

Τα αίτια της ήττας
Το 76% των πολιτών άλλωστε

που ψήφισαν «Όχι» στο σχέδιο Ανάν
έστειλε το μήνυμα στον Τάσσο Πα-
παδόπουλο και τον περίγυρό του
πώς μπορούν να διεκδικήσουν την
προεδρία, χωρίς τα δεκανίκια είτε
της Αριστεράς είτε της Δεξιάς. Ο
Γιώργος Λιλλήκας, ο οποίος είχε
αποχωρίσει από το ΑΚΕΛ και ανέλαβε
τότε επικεφαλής της προεκλογικής
του, είχε περάσει το μήνυμα πως το
ΑΚΕΛ, δεν έχει τη δυναμική αλλο-
τινών εποχών, ιδιαίτερα στα αστικά
κέντρα. Αυτή τη συγκυρία θα έπρεπε
να την εκμεταλλευτούν έλεγαν πρό-
σωπα του επιτελείου. Γιατί είχε χάσει
ο Τάσσος Παπαδόπουλος δεδομένης
και της δυναμικής του δημοψηφί-
σματος είναι κάτι που συζητήθηκε
πολύ στο παρασκήνιο. Λίγο ότι το

Κέντρο, όπως λέγεται, δεν ξέρει να
κάνει εκλογές, λίγο ότι ο Τάσσος
Παπαδόπουλος και οι συνεργάτες
του επαναπαύθηκαν στις δάφνες
του «Όχι», ξόδεψαν πολλά χρήματα
φέρνοντας δωρεάν –σε αντίθεση
με τους άλλους υποψήφιους–τους
φοιτητές, το ότι απέφυγαν στον προ-
εκλογικό να θέσουν το πλάνο της
επόμενης μέρας, αλλά περισσότερο
επικεντρώθηκαν στονα δικαιωθούν
για τη στάση τους στο δημοψήφισμα,
λίγο το γεγονός ότι ο αποχωρήσας
από το ΑΚΕΛ Γιώργος Λιλλήκαςήταν
ο επικεφαλής της καμπάνιας του
Τάσσου Παπαδόπουλου και κατά-
φερε να συσπειρώσει το κόμμα γύρω
από την υποψηφιότητα Δημήτρη
Χριστόφια παρά να διασπάσει το
ακροατήριο και σίγουρα ότι σε μία
μερίδα του κόσμου πέρασε το αφή-
γημα ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος
δεν διαχειρίστηκε σωστά την επό-
μενη μέρα του δημοψηφίσματος.
Κάπως έτσι οι συνεργαζόμενες με

το ΔΗΚΟ δυνάμεις σκόρπισαν το
βράδυ του πρώτου γύρου δεξιά και
αριστερά, ξεχνώντας την ίδια στιγμή
τα περί δημιουργίας τρίτου πόλου.
Η ΕΔΕΚ μάλιστα είχε στηρίξει τον
Δημήτρη Χριστόφια λίγες ώρες μετά
το αποτέλεσμα του δευτέρου γύ-
ρου.

Η αλλαγή 180 μοιρών
Το ερώτημα βεβαίως είναι τι με-

σολάβησε τελικά ώστε το ΔΗΚΟ να
ταχθεί υπέρ της υποψηφιότητας
Δημήτρη Χριστόφια. Ο Τάσσος Πα-
παδόπουλος είχε πει πως δεν πρό-
κειται να στηρίξει κάποιον από τους
δύο ανοικτά, καθώς θα αποχωρούσε
από το πολιτικό σκηνικό και την
όποια απόφαση θα λάμβανε ο πρό-
εδρος του ΔΗΚΟ Μάριος Καρογιάν.
Αυτό όπως λέγεται, είπε, τόσο στον
Δημήτρη Χριστόφια όταν τον επι-
σκέφθηκε όσο και στον Ιωάννη Κα-
σουλίδη, με τον πρώτο να αναφέρει
στη μεταξύ τους συζήτηση πως έχει
κάτι στον Μάριο Καρογιάν που δεν
μπορεί να του το εγγυηθεί ο Ιωάννης
Κασουλίδης, υπονοώντας την προ-
εδρία της Βουλής. Στο παρασκήνιο,
ωστόσο, λέγεται πως ο Τάσσος Πα-
παδόπουλος ουδέποτε θα στήριζε
υποψηφιότητα προερχόμενη από
τον ΔΗΣΥ. Η ρήξη του με το κόμμα
της Δεξιάς είχε άλλωστε διαφανεί
από την περίοδο του δημοψηφίσμα-
τος με τις έντονες επικρίσεις του
Νίκου Αναστασιάδη και ιδιαίτερα

την καταγγελία της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στην Ε.Ε. Ενώ όπως λέ-
γεται υπήρξε κατ’ αρχήν συμφωνία
του Μάριου Καρογιάν για να στηρίξει
τον Ιωάννη Κασουλίδη, προχωρών-
τας σε διαμοιρασμό υπουργείων, σε
μία μόλις ημέρα η ηγεσία του ΔΗΚΟ
άλλαξε πλεύση και στήριξε τον Δη-
μήτρη Χριστόφια. Στη συνεδρία της
Γραμματείας, είχε ληφθεί η απόφαση
στήριξης του Ιωάννη Κασουλίδη,
στο εκτελεστικό γραφείο είχε με-
τατοπίσει την τελική απόφαση στην
Κεντρική Επιτροπή του κόμματος.
Εκεί ο στενός περίγυρος του Τάσσου
Παπαδόπουλου, Βασίλης Πάλμας,
Κυριάκος Κενεβέζος, ΚίκηςΘεοδότου
και Νικόλας Παπαδόπουλος είχαν
εκφράσει έντονη θέση εναντίον της
στήριξης της υποψηφιότητας Κα-
σουλίδη. Όπως λέγεται από στελέχη,
ο Μάριος Καρογιάν αντιλήφθηκε το
εσωκομματικό αντιπολιτευτικό ρεύ-
μα που είχε να χειριστεί και επέλεξε
να αιφνιδιάσει, αλλάζοντας 180 μοί-
ρες και στηρίζοντας τελικώς την
υποψηφιότητα Δημήτρη Χριστόφια.
Κίνηση που τοn έστειλε στην Προ-
εδρία της Βουλής και στην αναβίωση
της τριμερούς συμμαχίας.

Μία αυτόνομη πορεία 
Η κίνηση του Ιωάννη Κασουλίδη

να ανακοινώσει πρώτος την υπο-
ψηφιότητά του ως ανεξάρτητουυπο-
ψηφίου, συζητήθηκε εντόνως εκείνη
την εποχή, καθώς κανείς δεν μπο-
ρούσε να θεωρήσει ανεξάρτητη την
υποψηφιότητα ενός πρωτοκλασάτου
στελέχους του ΔΗΣΥ. Η παρουσία
του κ. Κασουλίδη στις Βρυξέλλες ως
ευρωβουλευτής, αλλά και το μετριο-
παθές του χαρακτήρα του θεωρείτο
πως θα μπορούσε να απορροφήσει
τους κραδασμούς της Δεξιάς παρά-
ταξης. Κραδασμοί που είχαν προ-
κληθεί με τη διάσπαση του κόμματος
μετά το δημοψήφισμα αλλά και να
αποτελέσει το κατάλληλο χάπι της
Δεξιάς απέναντι στο θερμό του χα-
ρακτήρα του Νίκου Αναστασιάδη.
Για πολλούς η υποψηφιότητα του
Ιωάννη Κασουλίδη υπήρξε η κίνηση
ματ του Νίκου Αναστασιάδη για να
κάψει τον κυριότερό του αντίπαλο
σε μία μάχη που θεωρείτο προδια-
γεγραμμένη η ήττα. Αν και πολλοί
θεωρούσαν από την αρχή πως ο
Ιωάννης Κασουλίδης θα μείνει εκτός
της δεύτερης κούρσας, ο ίδιος κα-
τάφερε όχι μόνο να πάρει το εισι-
τήριο του δεύτερου γύρου, αλλά να
τερματίσει πρώτος. Ο ΔΗΣΥ και κυ-
ρίωςη Πινδάρου θεωρούνταν βαρίδι
για την προεκλογική και γι’ αυτό
ακριβώς τον λόγο ο Ιωάννης Κασου-
λίδης κατήλθε ως υποψήφιος έστω
και για τα προσχήματα. Καθόλου
τυχαίο ότι το επιτελείο του κ. Κα-
σουλίδη δεν ήταν αυστηρά κομμα-
τικό αλλά σε αυτό συμμετείχαν νε-
ότερα στελέχη της τότε εποχής, με-
ταξύ άλλων ως εκπρόσωπος Τύπου
ο νυν ευρωβουλευτής Λουκάς Φουρ-
λάς, ο νυν βουλευτής Μιχάλης Σο-
φοκλέους και ο πρώην υπουργός
υγείας Γιώργος Παμπορίδης. Το γε-
γονός ότι όλα τα κόμματα στήριξαν
την υποψηφιότητα Δημήτρη Χρι-
στόφια βεβαίως καταδείκνυε από
την Τρίτη ότι η μάχη θα ήταν εξαι-
ρετικά δύσκολη. Σε αυτό συνέτεινε
η αίσθηση που προκλήθηκε σε πολ-
λούς ότι ο Ιωάννης Κασουλίδης, αν
εκλεγόταν, θα χειραγωγείτο από τον
Νίκο Αναστασιάδη, ο οποίος μετά
την καταγγελία της Κύπρου στην
Ε.Ε. θεωρείτο για πολλούς κόκκινο
πανί και έτοιμος να δεχτεί την όποια
λύση. 

Ο προεκλογικός που άλλαξε τις ισορροπίες
Η οικειοποίηση του «Όχι», το πρώτη φορά Αριστερά και η δυναμική Ιωάννη Κασουλίδη μετά τη διάσπαση του ΔΗΣΥ

Από καταδιωκόμενοι σε κόμμα εξουσίας 
Υπό το σύνθημα «δίκαιη λύση,
δίκαιη κοινωνία» ο Δημήτρης
Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ διεκδι-
κούσαν για πρώτη φορά την
εξουσία με δικό τους υποψήφιο.
Το ΑΚΕΛ επιχείρησε να διασκε-
δάσει τις ανησυχίες της συντη-
ρητικής και διαχρονικά δεξιό-
στροφης κυπριακής κοινωνίας,
ότι με ένα κομμουνιστικό κόμμα
στην εξουσία θα επιχειρηθεί να
εφαρμοστεί ένα σοσιαλιστικό οι-
κονομικό μοντέλο. Καθόλου τυ-
χαίο και το γεγονός ότι κατά τη
διάρκεια της προεκλογικής εκ-
στρατείας, φυλάχθηκαν στο συρ-
τάρι οι κόκκινες σημαίες του
κόμματος, ενώ με την νίκη του
έβαλε στη θέση του υπουργού
Οικονομικών ένα πρόσωπο από
τον χώρο των επιχειρήσεων,
όπως ο Χαρίλαος Σταυράκης. Το
σύνθημα «δίκαιη λύση, δίκαιη
κοινωνία», αλλά και το «πολιτική
με ανθρωπιά» φαίνεται πως κα-

τάφεραν να κερδίσουν την πλει-
οψηφία της κοινωνίας, η οποία
ζητούσε μεν ελεύθερη αγορά
αλλά παράλληλα διεκδικούσε
πλέον δίκαιη κατανομή του
πλούτου. Σε ό,τι αφορά τη δίκαιη
λύση, κατάφερε προφανώς να
περάσει το προεκλογικό μήνυ-
μα, πως το ΑΚΕΛ αποτελεί τη με-
τριοπαθή τάση στο Κυπριακό. Το
κόμμα που θέλει λύση, αλλά έχει
και τις κόκκινες γραμμές του. Σε
αντίθεση, όπως υποστήριζαν με
τον Τάσσο Παπαδόπουλο, που
εκπροσωπούσε το «απορριπτι-
κό» μέτωπο και δεν διαπραγμα-
τευόταν, αλλά και σε αντίθεση
με τον ΔΗΣΥ, που ήταν έτοιμος
να δεχτεί «οποιαδήποτε λύση».
Η εκλογή του θεωρείτο στην
Εζεκία Παπαϊωάννου δεδομένη
από το μεσημέρι του β΄ γύρου
και η απαρχή ώστε το κόμμα της
Αριστεράς να μείνει για πολλά
χρόνια κόμμα εξουσίας. 

Ο Τάσσος Παπαδόπουλος επιχείρησε να ενώσει το Κέντρο και να επανεκλε-
γεί χωρίς δεκανίκια από τα δύο μεγάλα κόμματα. Κίνηση που επιχείρησε και ο
Νικόλας Παπαδόπουλος το 2018.

Ο Δημήτρης Χριστόφιας επιχείρησε να διασκεδάσει τις ανησυχίες της δεξιό-
στροφης κοινωνίας, ότι θα επέβαλλε ένα σοσιαλιστικό οικονομικό μοντέλο και
καθ’ όλη την εκστρατεία έκρυψε τις κόκκινες σημαίες.

Ο Ιωάννης Κασουλίδης βάσει δημοσκοπήσεων έμενε εκτός του δεύτερου γύ-
ρου, ωστόσο, έκανε την έκπληξη και τερμάτισε πρώτος στον πρώτο γύρο.

Η επιχείρηση δικαίωσης
για το «Όχι» υπήρξε για
πολλούς η συνταγή απο-
τυχίας της προεκλογικής
καμπάνιας του Τάσσου
Παπαδόπουλου.

Ο Ιωάννης Κασουλίδης
κατερχόμενος ως ανεξάρ-
τητος υποψήφιος, επι-
χειρούσε να απορροφή-
σει τους κραδασμούς της
διάσπασης του ΔΗΣΥ,
αλλά και την κακή εικό-
να που είχε τότε το κόμμα
και η ηγεσία του.

Ο Δημήτρης Χριστόφιας,
με το σύνθημα δίκαιη λύ-
ση δίκαιη κοινωνία, επι-
χείρησε να παρουσιαστεί
ως η μετριοπαθής τάση
στο Κυπριακό, απέναντι
στα δύο άκρα.
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Στη γραμμή της απόφασης για 
εμπάργκο εξαγωγής όπλων που 
μπορεί να χρησιμοποιηθούν από 
την Τουρκία για να επιφέρουν 
πλήγματα σε κράτη-μέλη της Ε.Ε. 
θα επιμείνει την ερχόμενη Πέμπτη, 
στο προγραμματισμένο Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο, ο πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης. Κύριος στόχος 
της Αθήνας είναι τα γερμανικής 
τεχνολογίας υποβρύχια Τ-214, έξι 
από τα οποία ναυπηγούνται για λο-
γαριασμό της Αγκυρας. Τα μηνύ-
ματα για το συγκεκριμένο ζήτημα 
έχουν αποσταλεί επανειλημμένως 
και σε ανώτατο επίπεδο από την 
Αθήνα προς το Βερολίνο, μεταξύ 
άλλων και κατά τη διάρκεια του 
πρόσφατου ταξιδιού του υπουρ-
γού Εξωτερικών Νίκου ∆ένδια στη 
Γερμανία. Για την Αθήνα, οι επιφυ-
λάξεις για αναστολές των μεγάλων 
εξαγωγών όπλων προς την Τουρκία, 
από χώρες όπως η Γερμανία και η 
Ισπανία, είναι παντελώς αναιτιο-
λόγητες, καθώς ανάλογες διακοπές 
συμβολαίων είχαν καταγραφεί και 
στο παρελθόν.

Υπάρχει το καταγεγραμμένο 
προηγούμενο των δύο γαλλικής 
ναυπήγησης και τεχνολογίας ελικο-
πτεροφόρων πλοίων τύπου κλάσης 
«Μιστράλ», τα οποία είχαν παραγ-
γελθεί από τη Ρωσία το 2010, αλλά 
το 2015 η παράδοσή τους ακυρώ-
θηκε λόγω της προσάρτησης της 
Κριμαίας. Τότε, τα δύο πλοία που 
ναυπηγήθηκαν στο Σεν-Ναζέρ της 
Γαλλίας δεν παραδόθηκαν ποτέ στη 
Ρωσία, παρότι είχαν διαμορφωθεί 
ειδικά για να φιλοξενούν και κά-
ποια ρωσικά συστήματα. Τελικά 
τα πλοία (αξίας 1,2 δισ. ευρώ) δεν 
έμειναν στη Γαλλία, καθώς τα αγό-
ρασε, κατόπιν σχετικής συμφωνίας, 
η Αίγυπτος, η οποία και τα ενέτα-
ξε στο Ναυτικό της, αγοράζοντας 
μάλιστα από τη Ρωσία κάποια ελι-
κόπτερα. Αυτό σημαίνει ότι είναι 
απολύτως εντός των δυνατοτήτων 
και της Γερμανίας να διακόψει τη 
διαδικασία εξαγωγής των υποβρυ-
χίων Τ-214 προς την Τουρκία, και 
προκειμένου να μην υποστεί βιο-
μηχανική ζημία, να πουλήσει ό,τι 
έχει κατασκευαστεί σε άλλη χώρα, 
κάτι που δεν θα είναι δύσκολο, δε-
δομένης της προστιθέμενης αξίας 
που έχει το συγκεκριμένο αναερό-
βιας πρόωσης σύστημα. Αλλωστε 
και το 2014, λόγω προσάρτησης της 
Κριμαίας, η Γερμανία είχε αποφα-
σίσει να αποσύρει την προσφορά 
της για την προμήθεια προς τη Ρω-
σία ενός συστήματος εξομοιωτών 
μάχης αξίας 120 εκατ. ευρώ.

Αυτό το προηγούμενο είναι, βε-
βαίως, δυνατόν να χρησιμοποιηθεί 
και για το ελικοπτεροφόρο «Ανα-
ντολού», ισπανικής τεχνολογίας, το 
οποίο ναυπηγείται στην Κωνστα-
ντινούπολη, με τη Μαδρίτη να έχει 

παραχωρήσει στην Αγκυρα πλήρη 
τεχνογνωσία. Οι αντιρρήσεις της 
Ισπανίας για κάποιου είδους σοβα-
ρές αποφάσεις κατά της τουρκικής 
προκλητικότητας εδράζονται, βέ-
βαια, στην έκθεση της οικονομίας 
της, αλλά σε γενικές γραμμές δεν 
γίνεται κατανοητή ούτε υπό αυτούς 
τους όρους. Σύμφωνα με τo έγκυ-
ρο al-monitor.com, η Ολλανδία, η 
χώρα με τις περισσότερες και πα-
λαιότερες (από τη δεκαετία του ’40) 
επενδύσεις στην Τουρκία (άνω των 
30 δισ. δολαρίων), με παρουσία γι-
γάντων όπως η Unilever, η Shell, η 
Philips και η τράπεζα ING, αποτε-
λεί εκ των υποστηρικτών μιας πιο 
πιεστικής στάσης της Ε.Ε. έναντι 
της Αγκυρας. Ως επιχείρημα που 
ακυρώνει τις δικαιολογίες ορισμέ-
νων Ευρωπαίων εταίρων μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί και η πρόσφατη 
απόφαση του Κογκρέσου να νο-
μοθετήσει την επιβολή κυρώσεων 
κατά της Τουρκίας για τους ρωσι-
κούς πυραύλους S-400.

Σύμφωνα με κυβερνητικές πη-
γές, ο κ. Μητσοτάκης θα αναδεί-

ξει το ζήτημα της εξαγωγής εξο-
πλισμών ως μείζονος στρατηγικής 
και ηθικής τάξης. Θα τονίσει ότι 
οπλικά συστήματα όπως τα υπο-
βρύχια Τ-214 ή το ισπανικό ελι-
κοπτεροφόρο αλλάζουν την ισορ-
ροπία δυνάμεων, ενώ τίθεται και 
θέμα ηθικής τάξης, διότι η Τουρ-
κία θα τα χρησιμοποιήσει για να 
προωθήσει το δόγμα της «Γαλάζιας 
Πατρίδας», που έχει ως πρωταρχι-
κό στόχο τη μείωση των κυριαρ-
χικών δικαιωμάτων της Ελλάδας 
και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
Ο κ. Μητσοτάκης έχει συζητήσει 
για τα συγκεκριμένα θέματα με 
τον πρόεδρο της Γαλλίας Εμανουέλ 

Μακρόν, τον υπουργό Εξωτερικών 
της Γερμανίας Χάικο Μάας, ενώ τα 
έθεσε και κατά την πρόσφατη επι-
κοινωνία του με τον πρόεδρο του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ Μι-
σέλ. Ο πρωθυπουργός θα ζητήσει, 
βέβαια, την εφαρμογή των αποφά-
σεων του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 
της 1ης και 2ας Οκτωβρίου, επικε-
ντρώνοντας πάντως στο ζήτημα 
του εμπάργκο όπλων.

Ως προς την ουσία του προβλή-
ματος, δηλαδή το αν είναι δυνατή 
η επανάληψη των διερευνητικών 
επαφών, από την Αθήνα έχει κατα-
στεί σαφές ότι αυτό δεν μπορεί να 
γίνει πριν από τον Ιανουάριο του 

2021, με μια ορατή απόσταση από 
τις προκλήσεις της Τουρκίας στην 
Ανατολική Μεσόγειο. Ενα δίμηνο 
μορατόριουμ θεωρείται ρεαλιστι-
κό, σε αντίθεση με προτάσεις περί 
μονοετούς αναμονής. Βέβαια, όπως 
φάνηκε και στην πρόσφατη Σύνοδο 
του ΝΑΤΟ, η Τουρκία εξακολουθεί 
να κινείται επιθετικά, ενώ μόλις 
την Παρασκευή εξέδωσε NAVTEX 
για ασκήσεις με πραγματικά πυρά 
που θα γίνουν στις 9 και τις 10 ∆ε-
κεμβρίου στα διεθνή ύδατα ανάμε-
σα σε Ρόδο και Καστελλόριζο. Υπό 
φυσιολογικές συνθήκες μια τέτοια 
NAVTEX δεν θα αποτελούσε καν 
είδηση, ωστόσο σε περίοδο υποτι-
θέμενης αποκλιμάκωσης αποτελεί 
άλλο ένα δείγμα της αδυναμίας της 
Αγκυρας να διαδραματίσει εποικο-
δομητικό ρόλο.

Γρίφος τα «Arleigh Burke»

Πέρα από αυτή την εντατική 
διπλωματική προσπάθεια, η Αθή-
να έχει αποδυθεί σε αγώνα για 
την προώθηση μιας σειράς από 
εξοπλισμούς απολύτως απαραί-

τητους για την αναζωογόνηση 
των Ενόπλων ∆υνάμεων. Οπως 
αποκάλυψε η «Κ» την Τετάρτη, 
η Αθήνα για πρώτη φορά σε πο-
λιτικό (και όχι στρατιωτικό, τε-
χνοκρατικό επίπεδο) θα ζητήσει 
από τις ΗΠΑ, ως πλοίο ενδιάμε-
σης λύσης, αντιτορπιλικό τύπου 
«Arleigh Burke». Ο αριθμός δεν 
έχει ιδιαίτερη σημασία, καθώς, 
σε περίπτωση θετικής απάντη-
σης, ένα τέτοιο αντιτορπιλικό 
απαιτεί 300-350 άτομα πλήρω-
μα, περίπου δηλαδή όσο εκείνο 
δύο φρεγατών τύπου «S». Τα τε-
λευταία χρόνια ένα τέτοιο ενδε-
χόμενο ήταν εξαιρετικά δύσκολο, 
καθώς το αμερικανικό Ναυτικό 
εργαζόταν για ένα στόχο στόλου 
355 πλοίων, κάτι που καθιστούσε 
την παραχώρηση «Arleigh Burke» 
ή ακόμα παλαιότερων καταδρο-
μικών «Ticonderoga» εξαιρετικά 
δύσκολη υπόθεση. Υπάρχουν, πά-
ντως, διεργασίες και στις ΗΠΑ. 
Σε εκδήλωση του Defense Forum 
Washington, που πραγματοποι-
ήθηκε την περασμένη Πέμπτη 
και παρακολούθησε η «Κ», ο αρ-
χηγός Ναυτικών Επιχειρήσεων 
(CNO) του αμερικανικού Ναυτι-
κού, Μάικλ Γκίλντεϊ, μιλώντας 
για τη μελλοντική «αρχιτεκτονι-
κή» του στόλου των ΗΠΑ έκανε 
ορισμένες ενδιαφέρουσες παρα-
τηρήσεις. Κατ’ αρχάς επισήμανε 
ότι «δεν μπορούμε να αντέξουμε 
οικονομικά ένα Ναυτικό μεγα-
λύτερο από περίπου 306 με 310 
πλοία, βασισμένοι στη σύνθεση 
του στόλου που έχουμε σήμερα». 
Ο κ. Γκίλντεϊ υπογράμμισε ότι ο 
νέος στόλος των ΗΠΑ χρειάζεται 
περισσότερα υποβρύχια, λιγότε-
ρες μεγάλες μονάδες επιφανεί-
ας, περισσότερες μικρές μονάδες, 
περισσότερα μη επανδρωμένα 
πλοία, περισσότερα πλοία ανεφο-
διασμού και «ένα συνδυασμό για 
τον νέο αμφίβιο στόλο». 

Ο κ. Γκίλντεϊ έκανε ξεκάθαρα 
λόγο για αλλαγή των παλαιότε-
ρων, μεγάλων μονάδων επιφα-
νείας με μη επανδρωμένα σκά-
φη, ενώ σημείωσε ότι εντός της 
δεκαετίας θα πρέπει να έλθει το 
«επόμενο DDG» (ο όρος που χρη-
σιμοποιούν οι Αμερικανοί για τα 
«Arleigh Burke»). Παρότι αυτές 
οι συζητήσεις είναι ακόμα πρό-
ωρες, υπάρχουν δύο γεγονότα: Η 
γραμμή παραγωγής των «Arleigh 
Burke» ολοκληρώνεται οριστικά 
το 2028 και ενδιάμεσα θα έχει ξε-
κινήσει εκείνη του διάδοχου πλοί-
ου επιφανείας για το αμερικανικό 
Ναυτικό. Πάντως, πέρα από τις 
ΗΠΑ, η Αθήνα θα εξετάσει όποια 
πρόταση κατατεθεί, συμπεριλαμ-
βανομένης της νέας γαλλικής για 
τις «Belh@rra», της γερμανικής 
(Α200) αλλά και της βρετανικής 
(Type 31 με ενδιάμεση λύση τα 
Type 23).

Eμπάργκο εξαγωγής όπλων α λα... Κριμαία
Οι απειλές της Τουρκίας κατά Ελλάδας και Κύπρου, τα γερμανικά υποβρύχια, η σιωπή του Βερολίνου, το παράδειγμα των «Μιστράλ» 

Σε περίοδο υποτιθέ-
μενης αποκλιμάκω-
σης, η Αγκυρα εξέδωσε 
NAVTEX για ασκήσεις 
με πραγματικά πυρά 
ανάμεσα σε Ρόδο
και Καστελλόριζο.

Για την Αθήνα, οι επιφυ-
λάξεις κάποιων χωρών 
είναι παντελώς αναιτιο-
λόγητες, καθώς ανάλογες 
διακοπές συμβολαίων 
είχαν καταγραφεί
και στο παρελθόν.

«Οικογενειακή» φωτογραφία από την άσκηση «Μέδουσα 10» που διεξήχθη στην Αλεξάνδρεια της Αιγύπτου, με φόντο αιγυπτιακό ελικοπτεροφόρο. Το συ-
γκεκριμένο πλοίο, κλάσης «Μιστράλ», είναι γαλλικής ναυπήγησης και επρόκειτο να παραδοθεί (μαζί με ένα ακόμη ιδίου τύπου) στη Ρωσία. Λόγω των γεγονό-
των στην Κριμαία το 2015 και του εμπάργκο που ακολούθησε, το Παρίσι ακύρωσε τη συμφωνία. Τα δύο «Μιστράλ» αγοράστηκαν τελικά από την Αίγυπτο.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Στα τέλη της δεκαετίας του 1930 υπο-
λογίζεται ότι το 45% του πληθυσμού 
της Γερμανίας ήσαν μέλη του ναζι-
στικού κόμματος ή συνδεδεμένων 
με τους ναζί οργανώσεων. Παρ’ όλα 
αυτά, όποιος είχε γνωρίσει νεαρούς 
Γερμανούς τις δεκαετίες του 1970 και 
του 1980 θα διαπίστωνε ότι ουδείς 
παραδεχόταν ότι οι δικοί του άνθρω-
ποι είχαν άμεση εμπλοκή στο τρα-
γικό αυτό κεφάλαιο της γερμανικής 
ιστορίας και ιδίως στο ολοκαύτωμα 
των Εβραίων. Οι παππούδες τους εί-
χαν όλοι υπηρετήσει σε βοηθητικές 
θέσεις στον γερμανικό στρατό κατά 
τη διάρκεια του πολέμου και (φυσι-
κά) δεν ήταν ναζί. Ο λόγος ήταν η 
αντίληψη συλλογικής ενοχής που 
καλλιεργήθηκε από τους συμμάχους 
(κυρίως από Αμερικανούς και Βρετα-
νούς) στην κατεχόμενη, μεταπολεμι-
κή Γερμανία. Η ιστορική μνήμη του 
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου είναι ζώσα 
σήμερα στη Γερμανία διότι κάποιοι 
ισχυροί εξωτερικοί παράγοντες απαί-
τησαν από ένα λαό να σταθεί απέ-
ναντι στα εγκλήματά του. 

Τα όσα συνέβησαν με την άμεση 
εμπλοκή της Τουρκίας στο Ναγκόρ-
νο-Καραμπάχ ξαναφέρνουν στην 
επιφάνεια τη σημασία της ιστορι-
κής μνήμης για τα κράτη και τους 
λαούς. Για πολλοστή φορά μετά το 
1890 (όταν σημειώθηκαν το πρώ-
το πογκρόμ) οι Αρμένιοι βρήκαν 
απέναντί τους την Τουρκία ως τον 
προαιώνιο σφαγέα τους. Εάν η Γερ-
μανία εξόπλιζε ή καθοδηγούσε το 
Ιράν για να επιτεθεί στο Ισραήλ, θα 
σηκώνονταν και οι πέτρες. Αντιθέ-
τως, η διεθνής κοινότητα αντιμε-
τωπίζει με αδιαφορία το γεγονός 
ότι η χώρα που βαρύνεται για τη 
γενοκτονία των Αρμενίων επέλε-

ξε για μία ακόμη φορά να επιτεθεί 
στο συγκεκριμένο έθνος.

 
Η τουρκική στάση δεν είναι τυχαία. 
Οφείλεται στον τρόπο που αντι-
μετωπίσθηκε από τη διεθνή κοι-
νότητα η υπό τραγικές συνθήκες 
εκκαθάριση όλων των μη μουσουλ-
μανικών πληθυσμών που κατοι-
κούσαν στα εδάφη της σημερινής 
Τουρκίας μεταξύ 1914-1922. Σύμ-
φωνα με την (προβληματική) οθω-
μανική απογραφή του 1914, οι μη 
μουσουλμανικοί πληθυσμοί στις 
συγκεκριμένες περιοχές ανέρχο-
νταν τουλάχιστον στο 20% του συ-
νολικού πληθυσμού. Μετά το 1922 
(και πριν εφαρμοσθεί η συμφωνία 
περί ανταλλαγής) είχαν μειωθεί στο 
2,5%. Η ουδέποτε εφαρμοσθείσα 
Συνθήκη των Σεβρών του 1920 ζη-
τούσε να παραδοθούν στους Συμμά-
χους τα πρόσωπα που ήσαν υπεύθυ-
να για τις σφαγές που έγιναν κατά 
τη διάρκεια του πολέμου σε εδά-
φη της Οθωμανικής Αυτοκρατορί-
ας. Αντιθέτως, η Συνθήκη της Λω-
ζάννης αδιαφόρησε πλήρως για το 
συγκεκριμένο θέμα. Γιατί δεν έγινε 

τίποτα στη Λωζάννη; ∆ιότι επικρά-
τησε η αγγλοσαξονική αντίληψη: 
«Αυτή είναι η Τουρκία...»

 
Η εκκωφαντική αυτή σιωπή αποτέλε-
σε επιβράβευση των νεοτουρκικών 
πολιτικών για εκκαθαρίσεις και σφα-
γές Αρμενίων, Ελλήνων και Ασσυρί-
ων στα οθωμανικά εδάφη κατά την 
περίοδο 1909-1918. Oλα αυτά δίνουν 
τη δυνατότητα σήμερα σε τουρκικές 
εφημερίδες (όπως τη στενά συνδε-
δεμένη με τον Ερντογάν, Yeni Akit) 
να γράφουν για το Ναγκόρνο-Καρα-
μπάχ: «Πείτε στους απίστους ότι ο 
στρατός του Μωάμεθ επιστρέφει».

 
Πότε συμβαίνουν όλα αυτά; Οταν το 
κίνημα «Black lives matter» απαιτεί 
την επανεξέταση όλης της πρόσφα-
της ιστορίας της ∆ύσεως μέσα από 
το πρίσμα του εμπορίου σκλάβων 
και της αποικιοκρατίας. Οταν ο νεο-
εκλεγείς πρόεδρος των ΗΠΑ μας λέει 
ότι η μελέτη γενοκτονιών «συνιστά 
ισχυρή υπενθύμιση προς κάθε γενιά 
της συνεχιζόμενης υποχρεώσεώς 
μας να μην ξεχνάμε ποτέ». Γιατί να 
μην ξεχνάμε; Για να μην το δούμε 

να επαναλαμβάνεται. Η ρητή ανα-
γνώριση των γενοκτονιών έχει ουσία 
και δεν είναι μια τυπική πράξη, ένα 
απλό μνημόσυνο προς τους νεκρούς.

 
Το θέμα της χαμένης τουρκικής μνή-
μης δεν είναι κάτι δευτερεύον για να 
το προσπεράσουμε. Σε αυτό οφεί-
λεται η τουρκική συμμετοχή στον 
πόλεμο Αζερμπαϊτζάν - Αρμενίας 
αλλά και η στρατιωτική αποχαλί-
νωση της Τουρκίας στο συριακό 
Κουρδιστάν και στην Ανατολική 
Μεσόγειο. Η στάση, όμως, πολλών 
ευρωπαϊκών κρατών μάς γυρίζει 
εκατό χρόνια πριν: «Αυτή είναι η 
Τουρκία...» Υπονοούν ότι η Ευρώ-
πη οφείλει να ανέχεται αυτή την 
κατάσταση λόγω της στρατηγικής 
θέσεως της Τουρκίας. ∆υστυχώς σε 
αυτά τα κράτη περιλαμβάνεται και η 
Γερμανία. Αν και είναι η ισχυρότερη 
χώρα της Ε.Ε., κατά το εξάμηνο της 
προεδρίας της απέτυχε παταγωδώς 
στη διαχείριση των εξωτερικών σχέ-
σεων της Ε.Ε. Η Τουρκία κράτησε 
στο «κόκκινο» την κατάσταση στην 
Ανατολική Μεσόγειο επί ένα ολό-
κληρο τετράμηνο και κατόρθωσε 

με στρατιωτική επέμβαση να αλ-
λάξει τις ισορροπίες στον Καύκασο.

 
Η Γερμανία είναι όμως η χώρα που 
λόγω του παρελθόντος της δεν έχει 
την πολυτέλεια να αδιαφορεί για 
τις γενοκτονίες άλλων κρατών που 
φθάνουν στο σήμερα. Εχει αυξη-
μένη την ευθύνη να βλέπει τις δι-
εθνείς σχέσεις μέσα από το πρίσμα 
της ιστορικής μνήμης. Το χρέος της 
έναντι της Ευρώπης (αλλά και του 
ανθρωπισμού) δεν εξαντλείται στην 
αναγνώριση των δικών της εγκλη-
μάτων. Οφείλει από την ιστορία της 
να ηγηθεί των κρατών της Ε.Ε. που 
θα θέσουν ως όρο στην Τουρκία 
την αναγνώριση των γενοκτονιών 
των χριστιανικών πληθυσμών της 
Ανατολής. Αμεσα, το ελάχιστο που 
μπορεί να κάνει είναι να διακόψει 
όλους τους στρατιωτικούς εξοπλι-
σμούς προς την Τουρκία. Για να 
μην τα ξαναζήσουμε...

 
* Ο κ. Αγγελος Συρίγος είναι
αν. καθηγητής Διεθνούς Δικαίου
και Εξωτερικής Πολιτικής, βουλευτής 
της Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών.

Η ρητή αναγνώριση
των γενοκτονιών 
δεν είναι μια τυπική 
πράξη. Γίνεται 
για να μην ξεχνάμε. Για 
να μη δούμε το γεγονός 
να επαναλαμβάνεται.

Α Π Ο Ψ Η

Η χαμένη μνήμη της Τουρκίας και η Γερμανία

Την ίδια στιγμή, με βασικό συντελεστή τον υπουργό Εθνικής Αμυνας 
Νίκο Παναγιωτόπουλο, προχωρούν και οι συζητήσεις με Αίγυπτο και 
Σαουδική Αραβία. Αυτή την εβδομάδα ο κ. Παναγιωτόπουλος θα επι-
σκεφθεί το Ριάντ, όπου θα οριστικοποιηθεί η μεταφορά μιας πυροβο-
λαρχίας «Πάτριοτ» της Πολεμικής Αεροπορίας στη Σαουδική Αραβία 
και θα γίνουν συζητήσεις για διεύρυνση της συνεργασίας. Ηδη, στις 
επαφές που είχε ο κ. Παναγιωτόπουλος με τον πρόεδρο της Αιγύ-
πτου, Αμπντέλ Φατάχ αλ Σίσι, συμφωνήθηκε η εμβάθυνση της αμυ-
ντικής, βιομηχανικής συνεργασίας. Στην πραγματικότητα, το μόνο που 
λείπει για να εδραιωθεί μια στενή αμυντική, βιομηχανική συνεργα-
σία όχι μόνο με την Αίγυπτο αλλά και με τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιρά-
τα (ΗΑΕ), είναι μια στιβαρή και λειτουργική ΕΑΒ. Επίσης, το επόμενο 
χρονικό διάστημα αναμένεται να οριστικοποιηθούν και οι συζητήσεις 
με το Ισραήλ για μια σειρά από συμφωνίες. Πρόκειται για το ∆ιεθνές 
Κέντρο Αεροπορικής Εκπαίδευσης στην Καλαμάτα, αλλά και επιμέ-
ρους προγράμματα, ανάμεσα στα οποία περιλαμβάνονται συστήματα 
αντιμετώπισης UAV και δύο τύποι πυραύλων: οι αντιαρματικοί Spike 
NLOS και οι αέρος-εδάφους Rampage. 

Αίγυπτος, Ισραήλ και Σαουδική Αραβία
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Tου ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ*
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Ενα παράλληλο «κυβερνητικό πρό-
γραμμα» προκύπτει μέσα από το 
Ελληνικό Σχέδιο Ανάκαμψης, που 
περιλαμβάνει επενδύσεις και μεταρ-
ρυθμίσεις σε όλους τους τομείς κυ-
βερνητικής δραστηριότητας και κι-
νείται σε τέσσερις άξονες. Το σχέδιο 
συνιστά μια μεγάλη «ανατροπή» σε 
σχέση με το πώς η Ελλάδα μέχρι τώ-
ρα δομούσε τα προγράμματα ΕΣΠΑ, 
τα οποία κατά παράδοση καταρτίζο-
νταν με βάση τοπικά συμφέροντα 
και προτεραιότητες υπουργών και 
βουλευτών, καθώς αποτελεί ένα συ-
νεκτικό και αλληλοσυμπληρούμενο 
πλαίσιο που έχει στόχο τη συνολι-
κή μετάβαση της χώρας σε μια νέα 
εποχή. Το σχέδιο, που αριθμεί συνο-
λικά 2.400 σελίδες, διαμορφώθηκε 
με βάση και την Eκθεση Πισσαρίδη 
υπό τις οδηγίες του πρωθυπουργού 
Κυριάκου Μητσοτάκη. Καθοριστικό 
ρόλο στη σύνταξή του διαδραμάτι-
σαν ο αναπληρωτής υπουργός Οικο-
νομικών Θ. Σκυλακάκης, οι στενοί 
συνεργάτες του κ. Μητσοτάκη, Α. 
Σκέρτσος και Αλ. Πατέλης, καθώς 
και oι ∆ημ. Σκάλκος, γ.γ. ∆ημοσίων 
Επενδύσεων και ΕΣΠΑ, και Μιχ. Αρ-
γυρού, πρόεδρος ΣΟΕ.

Μεταξύ άλλων, το σχέδιο προ-
βλέπει τις εξής δέκα παρεμβάσεις:
• Μετάβαση σε ένα νέο ενεργειακό 
μοντέλο, φιλικό προς το περιβάλ-
λον, με την απλοποίηση διαδικασι-
ών αδειοδότησης για ΑΠΕ.
• Ενίσχυση των υποδομών προστα-
σίας από τις φυσικές καταστροφές 
με την κατασκευή περιφερειακών 
επιχειρησιακών κέντρων Πολιτικής 
Προστασίας και στις 13 περιφέρει-
ες της χώρας. 
• Συνδεσιμότητα για πολίτες, επι-
χειρήσεις και κράτος. Το έργο θα 
περιλαμβάνει την εγκατάσταση 
υποδομής οπτικών ινών σε κτίρια, 
αλλά και τη σύνδεση νησιών μέσω 
σύγχρονων υποβρύχιων καλωδίων.
• Ψηφιακό μετασχηματισμό με 
βασικό στόχο τη διαλειτουργι-
κότητα συστημάτων και την αλ-
ληλοσυσχέτιση των δεδομένων 
που συλλέγει, διαχειρίζεται και 
συντηρεί το κράτος. Αλλά και φο-
ρολογικά κίνητρα για την ψηφιο-
ποίηση των επιχειρήσεων μέσω 

υπεραποσβέσεων δαπανών (έως 
και 200%).
• Αύξηση των θέσεων εργασίας 
και προώθηση της συμμετοχής 
στην αγορά εργασίας με επανακα-
τάρτιση του εργατικού δυναμικού 
και με την ευκαιρία απόκτησης 
εργασιακής εμπειρίας μέσω πρα-
κτικής πλήρους απασχόλησης επί 
πληρωμή. 
• Ψηφιακό μετασχηματισμό των 
υπηρεσιών Υγείας με ανάπτυξη 
της τηλεϊατρικής, του εθνικού απο-
θέματος ιατρικού εξοπλισμού και 

ενός συστήματος κλινικών πληρο-
φοριών για την υποστήριξη ασθε-
νών με ογκολογικά και κακοήθη 
αιματολογικά νοσήματα.
• Εξορθολογισμό και ενίσχυση των 
κοινωνικών επιδομάτων. Προκειμέ-
νου να υπάρχει καλύτερος έλεγχος, 
η καταβολή θα γίνεται μέσω προ-
πληρωμένων καρτών, ενώ θα αυ-
τοματοποιηθεί ο έλεγχος για όσους 
ζουν εκτός χώρας. 
• Βελτίωση της αποτελεσματικότη-
τας του συστήματος ∆ικαιοσύνης 
με την εισαγωγή ψηφιακών εργα-
λείων και την κατάρτιση δικαστών 
και δικαστικών υπαλλήλων σχετι-
κά με την οργάνωση διαχείρισης 
υποθέσεων. 
• Προώθηση της έρευνας και της 
καινοτομίας, αλλά και ανάδειξη 
του πολιτιστικού και δημιουργι-
κού τομέα ως ολοκληρωμένου ανα-
πτυξιακού μοχλού των τοπικών 
κοινωνιών. 
• Χρηματοδοτικά εργαλεία για ιδι-
ωτικές επενδύσεις με έμφαση, με-
ταξύ άλλων, στους τομείς των πρά-
σινων και ψηφιακών τεχνολογιών. 

«Φρένο» σε κακοπληρωτές - κόκκινα δάνεια

Για πρώτη φορά κατα-
τίθενται προτάσεις για 
αξιοποίηση κοινοτικών 
πόρων με γνώμονα τη 
συνολική μετάβαση της 
χώρας σε μια νέα εποχή 
και όχι με βάση πολιτικά 
ή τοπικά συμφέροντα.

Το σχέδιο, που αριθμεί 2.400 σελίδες, διαμορφώθηκε με βάση και την 
Eκθεση Πισσαρίδη υπό τις οδηγίες του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη 
(φωτ. από τη συνεδρίαση του Κυβερνητικού Συμβουλίου Οικονομικής Πολιτι-
κής την περίοδο προ πανδημίας – αριστερά, ο κ. Χριστόφορος Πισσαρίδης).

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Περί το ένα δισ. ευρώ από πό-
ρους του Ταμείου Ανάκαμψης 
προτίθεται να «ρίξει» η κυβέρ-
νηση στην πληττόμενη από τον 
κορωνοϊό οικονομία κατά το 
πρώτο εξάμηνο του 2021. Με 
δεδομένο ότι τα ποσά του Τα-
μείου δεν είναι άμεσα διαθέ-
σιμα, θα καταβληθούν από το 
κονδύλι των δημοσίων δαπα-
νών του προϋπολογισμού και 
θα «επιστραφούν» όταν αρχί-
σουν να εισρέουν οι κοινοτικοί 
πόροι. Λόγω της συγκεκριμέ-
νης ιδιαιτερότητας, ο αναπλη-
ρωτής υπουργός Οικονομικών 
Θ. Σκυλακάκης έχει αποφα-
σίσει να χρηματοδοτηθούν τα 
πλέον «ασφαλή» έργα, δηλαδή 
εκείνα για τα οποία θεωρείται 
βέβαιο ότι δεν θα υπάρξουν 
ενστάσεις από πλευράς Ε.Ε. 
Μεταξύ αυτών που βρίσκο-
νται ψηλά στην ατζέντα και 
αναμένεται να «κλειδώσουν» 
το αμέσως επόμενο διάστημα 
είναι: Η τηλεκπαίδευση με την 
προμήθεια τάμπλετ συνολικού 
κόστους περίπου 100 εκατ. 
ευρώ. Μία από τις φάσεις του 
«Εξοικονομώ κατ’ οίκον». Η 
προώθηση του εγχειρήματος 
για τα ολοκληρωμένα χωρο-
ταξικά σχέδια. Ενα τμήμα της 
ψηφιακής μετάβασης που 
προωθεί το υπουργείο Ψηφια-
κής Πολιτικής. Σημειώνεται ότι 
η Βίβλος του Ψηφιακού Μετα-
σχηματισμού που τέθηκε την 
Πέμπτη σε διαβούλευση περι-
λαμβάνει συνολικά 450 έργα 
με ορίζοντα ολοκλήρωσης το 
2025, που θα χρηματοδοτη-
θούν με 6,4 δισ. ευρώ, δηλαδή 
με το 20% περίπου του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης. Επίσης, ανα-
μένεται να διοχετευθούν κον-
δύλια στο «Εξοικονομώ» για 
τις επιχειρήσεις και σε κάποια 
από τα προγράμματα κατάρτι-
σης του υπουργείου Εργασίας. 

«Ενεση» ενός δισ.
στην οικονομία

Οι κλειστές συσκέψεις που πραγ-
ματοποιήθηκαν την εβδομάδα 
που πέρασε στην Κουμουνδού-
ρου –το περιεχόμενο των οποίων 
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ»– 
κάνουν σαφές πως στον ΣΥΡΙΖΑ 
ετοιμάζουν μετωπική σύγκρου-
ση με το Μαξίμου, που θα θυμί-
σει σε πολλά σημεία προεκλογι-
κή περίοδο. Η αποστροφή του 
Αλέξη Τσίπρα στη σύσκεψη που 
είχε με υγειονομικούς και μέλη 
της Επιστημονικής Επιτροπής 
την Παρασκευή είναι ενδεικτι-
κή του πολεμικού κλίματος που 
προωθείται από την αξιωματική 
αντιπολίτευση. 

Σύμφωνα με αποκλειστικές 
πληροφορίες της «Κ», ο πρόε-
δρος του ΣΥΡΙΖΑ τόνισε πως «η 
κυβέρνηση μπροστά στις δρα-
ματικές εξελίξεις παίζει ένα παι-
χνίδι απόδοσης ευθυνών. Μην 
έχετε αμφιβολία, ο κ. Μητσο-
τάκης δεν θα διστάσει καθό-
λου μετά τους υπουργούς του 
να καταστήσει και τα μέλη της 
Επιτροπής εξιλαστήρια θύματα 
για την αποτυχία στη διαχείριση 
της πανδημίας». Με αυτόν τον 
τρόπο ο κ. Τσίπρας έδειξε πως 
θα πιέσει ακόμα πιο πολύ για τη 
δημοσιοποίηση των πρακτικών 
της Επιτροπής Εμπειρογνωμό-
νων, καθώς στην ίδια σύσκεψη, 
παρουσία μεταξύ άλλων του Αν-
δρέα Ξανθού, του επικεφαλής 
της Κλινικής COVID-19 του «Ευ-
αγγελισμού» Γιάννη Καλομενίδη 
και του επιδημιολόγου Τάκη Πα-
ναγιωτόπουλου, πρόσθεσε πως η 
κυβέρνηση αρνείται να δώσει τα 
στοιχεία «γιατί φοβάται αποκα-
λύψεις για πολιτικές αποφάσεις 
που αγνοούν τις εισηγήσεις των 
ειδικών και ελλιπή ενημέρωση 
της Επιτροπής».

Στην άλλη σύσκεψη που έγινε 
στην Κουμουνδούρου, την Πέ-
μπτη, ο Αλέξης Τσίπρας μιλώ-
ντας στους στενούς συνεργάτες 
του αύξησε το επίπεδο του συ-
ναγερμού μέσα στο κόμμα σχε-
τικά με τις προθέσεις του πρωθυ-
πουργού. Σύμφωνα με ασφαλείς 
πληροφορίες της «Κ», επισήμανε 
πως «τα στοιχεία της οικονομικής 
κατάρρευσης είναι τρομακτικά. 
Ο Μητσοτάκης έχει ήδη ανοίξει 
τη δεύτερη επιστολή, με ό,τι αυ-
τό συνεπάγεται για τις πολιτικές 
εξελίξεις». Ανεξάρτητα από το αν 
ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ επιχει-
ρεί μαζί με το σενάριο των πρό-
ωρων εκλογών να «κάψει» και 
τον ανασχηματισμό που φέρεται 
να σχεδιάζεται («ρίξ’ τα στους 
υπουργούς σου», αναφέρει το 
ανέκδοτο στη δεύτερη επιστο-
λή), σίγουρα δεν θέλει να αφήσει 
την περιπέτεια της πανδημίας 
να πάει χαμένη πολιτικά. Από 
τη στιγμή που στην αξιωματική 
αντιπολίτευση έχουν αναδείξει 
ως «αγκάθια» της κυβέρνησης 
τα υπουργεία Υγείας, Οικονομίας, 
Παιδείας και Ανάπτυξης, επιθυ-
μούν να μη χρειαστεί να μπουν 
στη διαδικασία να ψάχνουν για 
νέους «αδύναμους κρίκους». 

Οι δημοσκοπήσεις

Για πρώτη φορά ύστερα από 
17 μήνες τα ποιοτικά στοιχεία 
των δημοσκοπήσεων που αφο-
ρούν την πανδημία και τη δια-
χείριση της κυβέρνησης έφεραν 
χαμόγελα στην Κουμουνδούρου 
πως η αντιπολίτευση που ασκεί-
ται αρχίζει να αποδίδει καρπούς. 
Με αυτό το σκεπτικό, δεν ήταν 
τυχαία η παρέμβαση του Αλέξη 
Τσίπρα την Πέμπτη στη Βουλή, 
όπου έκανε σαφές πως δεν θα 
αφήσει τίποτα να πέσει κάτω σε 
σχέση με τον κορωνοϊό. Η εικό-
να των νοσοκομείων, οι αριθμοί 
των κρουσμάτων που παραμέ-
νουν σε υψηλά επίπεδα, τα περί 
διπλής καταγραφής, ακόμα και 
η φωτογραφία του πρωθυπουρ-
γού στην Πάρνηθα, αποτέλεσαν 
την προμετωπίδα της αντεπίθε-
σης του ΣΥΡΙΖΑ.

Σύμφωνα με τις ίδιες πηγές, ο 

αρχηγός της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης ανέφερε σε στενό 
κύκλο στελεχών πως «οι προ-
τάσεις μας για την αναγέννη-
ση του ΕΣΥ είναι πλειοψηφικές 
στην κοινωνία. Οφείλουμε να 
συνεχίσουμε στον δρόμο της 
διεκδικητικής και τεκμηριωμέ-
νης αντιπολίτευσης», θέλοντας 
να στείλει και ένα ξεκάθαρο μή-
νυμα σε σχέση με τις κορώνες 
που έχουν ακουστεί κατά και-
ρούς μέσα στο κόμμα και δεν 
αποτελούν κομμάτι του στρατη-
γικού σχεδιασμού. Συμπλήρωσε, 
μάλιστα, πως «ταυτόχρονα με 
την πολιτική και προγραμματι-
κή μας προετοιμασία οφείλουμε 
να οργανώσουμε την καθημερι-
νή δουλειά της κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης».

Στην Κουμουνδούρου καταθέ-
τουν συνεχώς τροπολογίες στη 

Βουλή ζητώντας τη δημοσιοποίη-
ση των πρακτικών της Επιτροπής 
Εμπειρογνωμόνων, την πληρωμή 
των εφημεριών στα νοσοκομεία 
και τη δωρεάν επανασύνδεση 
και παροχή ηλεκτρικού ρεύματος 
σε πληττόμενες ομάδες πληθυ-
σμού. Επιχειρούν με κάθε τρόπο 
να αποδομήσουν το υγειονομικό 
success story που είχε φτιάξει 
ο Κυριάκος Μητσοτάκης μέχρι 
το καλοκαίρι και να παρουσιά-
σουν ως τη μόνη σωτηρία του τον 
εμβολιασμό. Οι εμφανίσεις του 
Γιώργου Σταθάκη στα γραφεία 
του κόμματος έχουν πυκνώσει, 
αφού ετοιμάζει το πρόγραμμα 
που απαντάει στο σχέδιο Πισ-
σαρίδη, και ο ∆ημήτρης Τζανα-
κόπουλος οργανώνει τον ΣΥΡΙΖΑ 
περιφερειακά.

Την προηγούμενη εβδομάδα, 
σύμφωνα με πηγές που μίλησαν 
στην «Κ», ο πρόεδρος πραγματο-
ποίησε τηλεδιάσκεψη με τους 
τομεάρχες, από τους οποίους 
ζήτησε ούτε λίγο ούτε πολύ να 
μην αφήσουν τους υπουργούς 
σε «χλωρό κλαρί». Επιθεωρεί τα 
νοσοκομεία που βρίσκονται στο 
«κόκκινο», συναντάει παραγωγι-
κούς φορείς και δηλώνει σε κάθε 
εμφάνισή του «παρών» στην επό-
μενη ημέρα της πανδημίας, με το 
σύνθημα «μετά θα λογαριαστού-
με». Μόνο ως εκλογική ετοιμότη-
τα θα μπορούσε να ερμηνευθεί 
όλη αυτή η κινητικότητα στην 
Κουμουνδούρου, προκειμένου το 
κόμμα, όταν έρθει εκείνη η ώρα, 
που δεν θα συμβαδίζει με την 
εξάντληση των χρονικών ορίων 
του Συντάγματος, να μην πιαστεί 
στον ύπνο.

Σε θέσεις...
προεκλογικής
μάχης ο ΣΥΡΙΖΑ
Τι λέει ο Αλ. Τσίπρας σε συνεργάτες του

«Μην έχετε αμφιβο-
λία, ο κ. Μητσοτάκης 
δεν θα διστάσει να κα-
ταστήσει και τα μέλη 
της Επιτροπής εξιλα-
στήρια θύματα για την 
αποτυχία στη διαχεί-
ριση της πανδημίας».

Ο Αλέξης Τσίπρας πραγματο-
ποίησε τηλεδιάσκεψη με τους το-
μεάρχες του κόμματος, από τους 
οποίους ζήτησε να μην αφήσουν 
τους υπουργούς σε «χλωρό κλαρί».
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«Τείχος προστασίας» κατά των στρατη-
γικών κακοπληρωτών, των θαλασσο-
δανείων, αλλά και όσων λυμαίνονται 
ή σπαταλούν τα χρήματα του ∆ημο-
σίου, θα επιχειρήσει να ορθώσει η 
κυβέρνηση μέσω του Ταμείου Ανά-
καμψης. Επί της ουσίας η κρίση του 
κορωνοϊού επιχειρείται να αξιοποιη-
θεί ως ευκαιρία, ώστε να διαμορφω-
θούν οι απαιτούμενες θεσμικές δικλί-
δες που θα αποτρέπουν φαινόμενα 
που οδήγησαν τη χώρα στο χείλος 
της χρεοκοπίας.

Βασικά εργαλεία στη συγκεκριμέ-
νη κατεύθυνση, τα οποία θα διαμορ-
φωθούν με τη συνδρομή των κοινο-
τικών πόρων, θα είναι η δημιουργία:
• Γραφείου πιστώσεων.
• Παρατηρητηρίου πιστωτικής επέ-
κτασης.
• Συστήματος διοικητικής και οι-
κονομικής παρακολούθησης του 
∆ημοσίου. 

Σύμφωνα με το κυβερνητικό σχέ-
διο που έχει κατατεθεί προς έγκρι-
ση στην Κομισιόν, στο μέτωπο της 
ενίσχυσης του χρηματοπιστωτικού 
τομέα και των κεφαλαιαγορών προ-
βλέπεται η δημιουργία μηχανισμών 
για την αξιολόγηση της πιστοληπτι-
κής ικανότητας για φυσικά πρόσωπα 
και νομικές οντότητες (επιχειρήσεις), 
αλλά και η συλλογή στοιχείων που 
θα αξιοποιούνται εάν τούτο καταστεί 
αναγκαίο, κατά τη συζήτηση μέτρων 
αναδιάρθρωσης χρέους. Μάλιστα, 
από το γραφείο πιστώσεων θα αξι-
ολογείται και «η παρελθοντική συ-
μπεριφορά κάθε ενδιαφερομένου 
προς όλες τις οντότητες του δημό-
σιου τομέα», ως προς τη συνέπεια 
στις πληρωμές. 

Ενώ παράλληλα θα συγκροτηθεί 

όργανο με τις κεραίες στραμμένες 
στην παροχή των νέων χορηγήσε-
ων, αλλά και στην πορεία αποπληρω-
μής τους, ώστε να μη δημιουργηθεί 
μια ακόμη γενιά κόκκινων δανείων. 

Επί της ουσίας η χορήγηση νέων 
δανείων, καθώς και η αναδιάρθρω-
ση χρεών στο ∆ημόσιο και στις τρά-
πεζες θα «περνάει» από το γραφείο 
πιστώσεων και το παρατηρητήριο 
πιστωτικής επέκτασης. Τα στοιχεία 
τα οποία θα αντλούνται από όλες τις 
πρόσφορες πηγές θα πριμοδοτούν ή 

θα «κόβουν» τους ενδιαφερόμενους 
από τη χορήγηση νέων δανείων ή 
την αναδιάρθρωση παλαιών, ενώ θα 
κρίνουν ενδεχομένως και τη δυνα-
τότητα ένταξης στις εκάστοτε ευ-
νοϊκές ρυθμίσεις των υπουργείων 
Οικονομικών και Εργασίας.

Ειδικότερα, σε σχέση με τα ανω-
τέρω, στο ελληνικό σχέδιο αναφέ-
ρεται:

∆ημιουργία γραφείου πιστώσεων: 
«Η συγκεκριμένη επένδυση στοχεύει 
στη δημιουργία γραφείου πιστώσεων 
για την παραγωγή αξιολογήσεων πι-
στοληπτικής ικανότητας για φυσικά 
πρόσωπα και νομικές οντότητες. Στο 
πλαίσιο των αναγκών της συγκεκρι-
μένης επένδυσης, εντός των δράσε-

ων συμπεριλαμβάνονται η ανάπτυξη 
του συστήματος αξιολόγησης πιστο-
ληπτικής ικανότητας, καθώς και η 
σύνδεση με άλλους οργανισμούς 
αξιολόγησης πιστοληπτικής ικανό-
τητας. Η καλύτερη αξιολόγηση και 
κατανόηση της πιστοληπτικής ικα-
νότητας με βάση την παρελθοντική 
συμπεριφορά προς όλες τις οντότη-
τες του δημόσιου τομέα θα επιτρέ-
ψει τον περιορισμό των κινήτρων 
αθέτησης υποχρεώσεων, διασφα-
λίζοντας παράλληλα ότι το σύνολο 
των οντοτήτων του δημόσιου τομέα 
λειτουργεί διαθέτοντας την ίδια πλη-
ροφορία κατά τη συζήτηση μέτρων 
αναδιάρθρωσης χρέους».

∆ημιουργία παρατηρητηρίου πι-
στωτικής επέκτασης: «Η δημιουργία 
του παρατηρητηρίου πιστωτικής επέ-
κτασης θα διευκολύνει τη λήψη απο-
φάσεων σε σχέση με πολιτικές που 
στοχεύουν στην καλύτερη κατανομή 
νέων δανείων που παρέχονται από 
τις τράπεζες. Η ίδρυση του παρατη-
ρητηρίου αναμένεται να εξαλείψει 
την ασύμμετρη πληροφόρηση με-
ταξύ των ελληνικών αρχών και των 
τραπεζών σχετικά με την πιστωτική 
επέκταση και να παρέχει βοήθεια 
για επαρκώς ενημερωμένες αποφά-
σεις και στοχευμένες πολιτικές. Το 
έργο αποτελεί μέρος της ευρύτερης 
πρωτοβουλίας που σχετίζεται με την 
παρακολούθηση και βελτίωση των 
δημόσιων πολιτικών, σχετικά με την 
παροχή νέων δανείων».

Ομως, όπως προαναφέρθηκε, στό-
χος της κυβέρνησης είναι οι πόροι 
του Ταμείου Ανάκαμψης να αξιοποι-
ηθούν και προκειμένου να μπει τάξη 
και στα οικονομικά του ∆ημοσίου. 
Οπως αναφέρει αρμόδια κυβερνητι-

κή πηγή, θα δρομολογηθεί «η εισα-
γωγή διεθνών λογιστικών προτύπων 
σε όλο το λογιστικό σύστημα του 
κράτους». Ζητούμενο, προστίθεται, 
αποτελεί να υπάρξουν:
• Ηλεκτρονικά τιμολόγια σε όλες τις 
προμήθειες του ∆ημοσίου.
• Κωδικοποίηση όλων των αγαθών 
και υπηρεσιών που αγοράζει το ∆η-
μόσιο.

Επί της ουσίας, το Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους θα γνωρίζει την 
«περιουσία» του κάθε οργανισμού 
και το στοκ των αναλώσιμων που 
έχει στις αποθήκες. Επίσης, κάθε 
αγορά ή σύμβαση παροχής υπηρε-
σιών θα έχει συγκεκριμένο κωδικό, 
ώστε να ελέγχονται από το υπουρ-
γείο Οικονομικών οι δαπάνες του 
κάθε φορέα. Με την υιοθέτηση του 
συγκεκριμένου συστήματος θα επι-
χειρηθεί εξοικονόμηση πόρων που 
μπορεί να φθάσει και σε δισ. ευρώ, 
ενώ στην ατζέντα βρίσκεται και η 
δημιουργία «κεντρικής αποθήκης» 
για όλο το ∆ημόσιο, απ’ όπου οι φο-
ρείς της κεντρικής κυβέρνησης θα 
προμηθεύονται αναλώσιμα. 

Τέλος, στο «μέτωπο» της οικο-
νομίας, όπως είναι γνωστό, θα προ-
ωθηθούν σημαντικές παρεμβάσεις 
αναφορικά με τη φορολογική διοί-
κηση. Εχει ήδη προαναγγελθεί η ψη-
φιοποίηση της ΑΑ∆Ε, η αναβάθμι-
ση του Τaxisnet και η διαμόρφωση 
νέου πλαισίου για την πάταξη του 
λαθρεμπορίου. Oμως, παράλληλα 
σχεδιάζεται η πλήρης κωδικοποίη-
ση του συστήματος της φορολογι-
κής νομοθεσίας, με στόχο την αύ-
ξηση της διαφάνειας, αλλά και την 
καλύτερη εξυπηρέτηση πολιτών και 
φοροτεχνικών.

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Αποτελεσματικός 
έλεγχος με τη 
δημιουργία γραφείου 
πιστώσεων και 
παρατηρητηρίου 
πιστωτικής επέκτασης.

Ανατροπές σε οικονομία, κράτος
φέρνει το Σχέδιο Ανάκαμψης
Δέκα σημαντικές παρεμβάσεις που έχουν κατατεθεί προς έγκριση στην Ε.Ε.
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Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

«Τα εμβόλια για τον κορωνοϊό θα 
μας παρέχουν προστασία για με-
γάλο χρονικό διάστημα». «Το 
καλοκαίρι θα απολαύσουμε τις 
αγκαλιές και τις γιορτές που τώ-
ρα στερούμαστε». «Ακόμη και αν 
ο ιός μεταλλαχθεί, τα εμβόλια, χά-
ρη στις νέες τεχνολογίες, εύκολα 
θα προσαρμοστούν στις μεταλ-
λάξεις και θα παραμείνουν απο-
τελεσματικά». Αυτά είναι μερικά 
μόνον από όσα άκουσα από εννέα 
διακεκριμένους Ελληνες επιστή-
μονες του εξωτερικού. Μπήκαν 

και άλλα θέματα στην κουβέντα, 
όπως οι πιστοί των μέτρων και οι 
αντιρρησίες, καθώς και η πρακτι-
κή και η βιοηθική διάσταση των 
εμβολιασμών.

Και μολονότι τα ευχάριστα 
νέα δεν λείπουν –όπως η έγκρι-
ση στη Βρετανία του εμβολίου 
των Pfizer/BioNTech, λίγες εβδο-
μάδες πριν πέσει η αυλαία του 
ζοφερού 2020–, πολλοί προβλη-
ματισμοί για την εξέλιξη της παν-
δημίας θα κληροδοτηθούν και 
στην επόμενη χρονιά, δίνοντας 
υλικό για απολογισμούς και προ-
βλέψεις. Πόσο δρόμο έχουμε δια-
νύσει; Πόσο θα χρειαστεί ακόμη 
να διανύσουμε;

«Ολοι οι δρόμοι οδηγούν στο 
εμβόλιο. Τα κοκτέιλ αντισωμάτων 
δεν έφεραν τα αποτελέσματα τα 
οποία αρχικά θεωρήσαμε ότι θα 
είχαν. Οι ομάδες που ασχολού-
νται με το πλάσμα, το οποίο επί-
σης στερείται αποτελεσματικό-
τητας σε σοβαρές επιπλοκές της 
COVID-19, δεν έχουν δώσει, κατά 
τη γνώμη μου, επαρκείς επιστημο-
νικές απαντήσεις: ποιοι ασθενείς 
βοηθούνται περισσότερο, ποια εί-
ναι η καλύτερη στιγμή στην πο-
ρεία της νόσου για να χορηγηθεί; 
Και σε κάθε περίπτωση, και τα 
αντισώματα, και το πλάσμα δίνο-
νται σε όσους ήδη νοσούν. Αντι-
θέτως, οι εξελίξεις στο πεδίο της 

πρόληψης, δηλαδή των εμβολίων, 
είναι εντυπωσιακές, με μια ταχύ-
τητα που προηγούμενό της δεν 
υπάρχει στην ιστορία της Ιατρι-
κής. Υπό “κανονικές” συνθήκες, 
για την παραγωγή ενός εμβολίου 
απαιτούνται πέντε έως δέκα χρό-
νια και τώρα αυτό έγινε εφικτό μέ-
σα σε μερικούς μήνες. ∆εν έχουμε 
πάντως φτάσει ακόμη στο τέρμα. 
∆εν είναι τυχαίο ότι καμιά εται-
ρεία από όσες συνεργαζόμαστε 
δεν προγραμματίζει συνάντηση 
διά ζώσης πριν από τον Ιούνιο του 
2021. Με λίγα λόγια, συνεχίζουμε 
να προφυλάσσουμε τον εαυτό μας 
και τους άλλους και περιμένουμε 
τη σειρά μας να εμβολιαστούμε», 
λέει στην «Κ» από τη Νέα Υόρκη 
ο Στέλιος Παπαδόπουλος, πρό-
εδρος της Biogen, μιας από τις 
μεγαλύτερες εταιρείες βιοτεχνο-
λογίας διεθνώς.

Ο κ. Παπαδόπουλος ανήκει 
στη μεγάλη «οικογένεια» των 
Ελλήνων επιστημόνων που δια-
πρέπουν στο εξωτερικό. Οπως και 
ο Σπύρος Αρταβάνης-Τσάκωνας, 
καθηγητής Κυτταρικής Βιολογί-
ας στην Ιατρική Σχολή του Χάρ-
βαρντ και πρόεδρος του Εθνικού 
Συμβουλίου Ερευνας, Τεχνολο-
γίας και Καινοτομίας (ΕΣΕΤΕΚ), 
με τον οποίο μιλήσαμε για τους 
αρνητές του ιού και των εμβολί-
ων. «Πάντα θα υπάρχουν αμε-
τάπειστοι, καθώς και άλλοι που 
θα ελπίζουν ότι κάτι μεταφυσικό 
θα εμποδίσει τη μόλυνσή τους ή, 
ακόμη χειρότερα, που θα συνεχί-
σουν να πιστεύουν ότι πανδημία 
δεν υπάρχει. Και όμως, το εμβόλιο 
είναι ο μόνος τρόπος για να κατα-
πολεμηθεί ο ιός. Είναι υποχρέωσή 
μας όχι μόνο στον εαυτό μας αλλά 
και, πιο σημαντικό, στους γύρω 
μας», τονίζει. Ο Γιώργος Παυλά-
κης, ιατρός, ερευνητής στο Εθνι-
κό Ινστιτούτο Καρκίνου των ΗΠΑ, 
συμφωνεί: «To εμβόλιο είναι ο μό-
νος τρόπος να σταματήσουμε τον 
ιό και να επιστρέψουμε σταδιακά 
στην κανονικότητα. Ο καθένας 
μας θα πρέπει να “βάλει πλάτη” 
ώστε να τελειώσουμε με την επι-
δημία. Αν θέλουμε να κρατήσου-
με τη δουλειά μας, να ανοίξουμε 
τα μαγαζιά μας, να φιλιόμαστε και 
να ταξιδεύουμε, χρειάζεται ομα-
δική δράση. Αν έχουμε εμβόλια 
και δεν τα εφαρμόζουμε, είμαστε 
άξιοι της τύχης μας».

Σημειωτέον ότι όλοι οι επιστή-
μονες δήλωσαν ότι θα εμβολια-
στούν, γιατί είναι διαφορετική η 
εξέλιξη ενός παθογόνου σε έναν 
εμβολιασμένο πλανήτη.   

1 Το επιχείρημα της ατομικής 
προστασίας από μια ασθένεια 

που μπορεί να αποβεί μοιραία ή 
να αφήσει μακροχρόνια συμπτώ-
ματα εξάντλησης, πονοκεφάλων 
και άλγους – αυτό συμβαίνει στο 
15% των ασθενών που αναρρώ-
νουν, πρόκειται για ένα σύνδρο-
μο γνωστό και ως «Long COVID». 
Αλλά και της υψηλότατης ασφά-
λειας των εμβολίων, η οποία έχει 
αποδειχθεί σε όλες τις φάσεις δο-
κιμής τους.

 

2 Οι περιγραφόμενες αποτελε-
σματικότητες είναι κατά πο-

λύ όμοιες. Πιστεύω, λοιπόν, ότι 
όλα τα άτομα ηλικίας 15-69 ετών, 
ανά τον κόσμο, θα πρέπει να κά-
νουν όποιο εμβόλιο διατεθεί πιο 
σύντομα στη χώρα τους. Για τους 
άνω των 70 ετών θα χρειαστεί να 
γίνει αξιολόγηση της αποτελεσμα-

τικότητάς τους, γιατί καμία μελέτη 
έως τώρα δεν έχει δώσει λεπτομερή 
στοιχεία για τη δράση των εμβολί-
ων σε αυτές τις ηλικίες.

 

3 Η ερώτηση-κλειδί εδώ είναι 
προς τα πού θα κατευθυνθεί 

η λοιμογόνος δύναμη των στελε-
χών του ιού τα οποία θα προσαρ-
μοστούν στο εμβόλιο και ίσως στα-
διακά «δραπετεύσουν» από αυτό. 
Η αίσθηση στο ερευνητικό πεδίο 
της ανάπτυξης εμβολίων είναι ότι 
η λοιμογόνος δύναμη των ιών εξα-
σθενεί σε αυτά τα στελέχη. Πει-
ραματικές μελέτες για τον ιό της 
γρίπης τύπου Α και τον ιό της ηπα-
τίτιδας Β δείχνουν ότι μεταλλαγ-
μένα στελέχη που «δραπετεύουν» 
των εμβολίων έχουν χαμηλότερη 
ικανότητα πολλαπλασιασμού. Παρ’ 
όλα αυτά, είναι πολύ δύσκολο να 
προβλέψει κανείς την κατεύθυνση 

στην οποία θα κινηθεί η λοιμογό-
νος δύναμη του SARS-CoV-2, γιατί 
απαιτούνται πολλά ποσοτικοποιη-
μένα βιολογικά δεδομένα τα οποία 
χρειάζονται χρόνο να μαζευτούν. 
Εξ ορισμού, άλλωστε, η εξελικτική 
διαδικασία χρειάζεται χρόνο. Οι 
δοκιμές των εμβολίων, όμως, θα 
συνεχιστούν και μετά τις αδειοδο-
τήσεις τους, ώστε να απαντηθούν 
τέτοια ερωτήματα. Επίσης, πρέπει 
να τονίσουμε ότι ο νέος κορωνο-
ϊός μεταλλάσσεται πολύ πιο αργά 
από όσο ο ιός της γρίπης, κι αυ-

τό για δύο λόγους: γιατί έχει την 
ικανότητα να διορθώνει τα λάθη 
που γίνονται στην αναπαραγωγή 
του γενετικού υλικού του, αλλά 
και γιατί λείπουν οι ξενιστές εκεί-

νοι που είναι σε άμεση επαφή με 
τον άνθρωπο και θα μπορούσαν να 
αποτελέσουν δεξαμενές όπου θα 
μαζεύονται διαφορετικά στελέχη 
του ιού (τα οποία θα είχαν τη δυ-
νατότητα να ανασυνδυαστούν και 
να φτιάξουν νέα στελέχη). Για την 
αποφυγή δημιουργίας μιας τέτοιας 
δεξαμενής, έγινε η θανάτωση των 
μινκ στη ∆ανία.

 

4 Ολα τα εργαλεία πρέπει να 
χρησιμοποιηθούν, με δεδο-

μένο ότι ο εμβολιασμός θα είναι 
μια σταδιακή διαδικασία.

 

5 Η επιστροφή στην πρότερη 
ζωή μας δεν θα είναι σαν να 

πατάμε έναν διακόπτη, αλλά μια 
διαδικασία που θα εξελίσσεται για 
κάποιο διάστημα. Θα είμαστε κα-
λύτερα στην αρχή του καλοκαιριού 
και ακόμα καλύτερα στο τέλος του 

φθινοπώρου του 2021. ∆εν μπο-
ρώ να πω ότι θα έχουμε επιστρέ-
ψει στην κατάσταση που ήμασταν 
προηγουμένως μέχρι την εκπνοή 
της επόμενης χρονιάς, γιατί δεν 
ξέρουμε πόσο τα εμβόλια θα μει-
ώνουν τη μεταφορά του ιού από 
τη μύτη και το στόμα μας. Θα γί-
νουμε όλοι (οι εμβολιασμένοι) ασυ-
μπτωματικοί φορείς; Αν ναι, τότε ο 
ιός θα κυκλοφορεί. Επομένως, θα 
υπάρχει και η ανάγκη για μέτρα 
δημόσιας υγείας (μάσκες, αποστά-
σεις). Βέβαια, το εμβόλιο της Οξ-
φόρδης δίνει τη δυνατότητα να 
εμβολιαστεί όλος ο πληθυσμός του 
πλανήτη, λόγω της τιμής και της 
ευκολίας συντήρησής του. Μπο-
ρούμε να εξαφανίσουμε ή να περιο-
ρίσουμε κατά πολύ τον ιό. Τότε θα 
πρέπει να σκεφτούμε σοβαρά από 
πού θα έρθει η καινούργια πανδη-
μία. Και να είμαστε έτοιμοι...

1 Στις περισσότερες περιπτώσεις 
το ανοσοποιητικό μας σύστη-

μα μπορεί να καταπολεμήσει τον 
ιό (99 στις 100), ακόμη και χωρίς 
εμβολιασμό, γλιτώνοντάς μας από 
τον θάνατο. Οι νέοι είναι λιγότερο 
πιθανό να νοσήσουν σοβαρά και 
ίσως μπουν στον πειρασμό να πι-
στέψουν ότι δεν χρειάζεται να εμβο-
λιαστούν. Ωστόσο, ολοένα και πιο 
πολύ συνειδητοποιούμε ότι η μάχη 
με τον κορωνοϊό δεν είναι χωρίς 
συνέπειες. Ακόμη και σε εντελώς 
ασυμπτωματικές λοιμώξεις, έχουν 
τεκμηριωθεί αρκετές περιπτώσεις 
υποκλινικών βλαβών στους πνεύμο-
νες. Επίσης, ο ιός μπορεί να «κρυ-
φτεί» στο έντερο συμπτωματικών 
φορέων για μήνες. Γνωρίζουμε πλέ-
ον και κάποιες μακροπρόθεσμες συ-
νέπειες της λοίμωξης, όπως κόπω-
ση και άλγη. Επιπλέον, ο κίνδυνος 
ψυχιατρικών διαταραχών διπλασι-
άζεται σε ασθενείς COVID-19. Ολα 
αυτά είναι ένα μόνο μέρος του κό-
στους που θα πληρώναμε ως αν-
θρωπότητα –μαζί με έναν τεράστιο 
αριθμό θανάτων– για να αποκτή-
σουμε φυσική ανοσία. Θα ήταν πα-

ράλογο, λοιπόν, να μη «χτίσουμε» 
ανοσία μέσω του εμβολιασμού.

2 Προς το παρόν οι περισσό-
τερες διαφορές τους έχουν 

να κάνουν με την παραγωγή και 
τη διανομή τους, και λιγότερο με 
την αποτελεσματικότητα ή την 
ασφάλειά τους. Ολα τα εμβόλια 
που έχουν δοκιμαστεί έχουν απο-
δειχθεί αποτελεσματικά, πολύ πά-

νω από το απαιτούμενο όριο (50%). 
Αυτό είναι σπάνιο: δεν έχουν απο-
δειχθεί αποτελεσματικά όλα τα εμ-
βόλια που έχουν δοκιμαστεί στο 
παρελθόν κατά άλλων λοιμώξεων 
όπως το AIDS, η ελονοσία ή η φυ-
ματίωση· στην πραγματικότητα, τα 
περισσότερα απέτυχαν. Φαίνεται 
ξεκάθαρα, λοιπόν, ότι η COVID-19 
είναι μια νόσος που μπορεί να προ-
ληφθεί με εμβόλιο κι έτσι ενισχύ-
εται το επιχείρημα της αναγκαιό-
τητας του εμβολιασμού.

3 Υπάρχουν γνωστές μεταλλά-
ξεις που καθιστούν τον ιό αν-

θεκτικό σε ορισμένα εξουδετερωτι-
κά αντισώματα. Η συχνότητά τους 
στον γενικό πληθυσμό είναι χαμη-
λή και μολονότι η ανοσία από τον 
εμβολιασμό ή τη φυσική μόλυνση 
ενδέχεται να οδηγήσει σε νέες με-
ταλλάξεις «διαφυγής», κανείς δεν 
μπορεί να το πει με σιγουριά. Τα 
εμβόλια, όπως και η λοίμωξη, δημι-
ουργούν αντισώματα και ανοσολο-
γικές άμυνες (όπως τα Τ-κύτταρα), 
που αναγνωρίζουν διαφορετικά μέ-
ρη του ιού και επομένως είναι δύ-

σκολο να διαφύγει εντελώς ο ιός με 
μία μόνο μετάλλαξη. Αλλά ακόμη κι 
αν κάτι τέτοιο συμβεί, οι τεχνολο-
γίες των εμβολίων έχουν τη δυνα-
τότητα εύκολα να προσαρμοστούν 
σε αυτές τις αλλαγές.

4 Τα εμβόλια έχουν σώσει περισ-
σότερες ζωές από οποιαδήποτε 

άλλη ανθρώπινη παρέμβαση. Μπο-
ρούν να αποτρέψουν τη μόλυνση 
από τον ιό.

5 Υπό την προϋπόθεση ότι θα 
έχουμε σύντομα στη διάθεσή 

μας τα εμβόλια και θα μπορέσουμε 
να καλύψουμε ένα σημαντικό μέ-
ρος του παγκόσμιου πληθυσμού, 
θα αρχίσουμε να βλέπουμε το τέ-
λος αυτής της πανδημίας. Το 2021 
θα είναι κρίσιμη χρονιά: από την 
έκταση των εμβολιασμών θα κρι-
θεί αν θα χαλαρώσουν τα μέτρα 
δημόσιας υγείας. Ισως χρειαστεί να 
παρέλθει το μεγαλύτερο μέρος του 
έτους μέχρι αυτό να γίνει εφικτό. 
Αλλά με κάθε άτομο που θα εμβο-
λιάζεται, θα είμαστε ένα βήμα πιο 
κοντά στον στόχο.

«Αν θέλουμε 
να κρατήσουμε 
τη δουλειά μας, να 
ανοίξουμε τα μαγαζιά 
μας, να φιλιόμαστε 
και να ταξιδεύουμε, 
χρειάζεται 
ομαδική δράση».

«Θα πρέπει να 
σκεφτούμε σοβαρά 
από πού θα έρθει η 
καινούργια πανδημία. 
Και να είμαστε έτοιμοι».

Τα εμβόλια
και πόσο
θα αλλάξουν
τη ζωή μας

Πέτρος Λιγοξυγκάκης, καθηγητής Ανοσολογίας στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης

Γεώργιος Κασσιώτης, διευθυντής του Εργαστηρίου Ρετροϊικής Ανοσολογίας στο Ινστιτούτο Francis Crick και καθηγητής Ρετροϊoλογίας στο Imperial College

«Η επιστροφή στην πρότερη ζωή δεν θα είναι σαν να πατάμε διακόπτη»

«Η COVID-19 μπορεί να προληφθεί»

Κορυφαίοι επιστήμονες στην «Κ»

1
Με ποιο επιχείρημα
θα προσπαθούσατε 
να πείσετε κάποιον 
που ενδεχομένως 
έχει ενδοιασμούς 
για το εμβόλιο;

2
Από όσα έχουν μέχρι 
στιγμής ανακοινωθεί, 
ποιο από τα εμβόλια 
σας δημιουργεί 
μεγαλύτερη 
εμπιστοσύνη;

3
Η έναρξη των 
εμβολιασμών 
θα οδηγήσει πιθανότατα 
σε μεταλλάξεις του 
κορωνοϊού (λόγω της 
«πίεσης» που θα δεχθεί 
ο ιός). Πόσο αποτελε-
σματικό πιστεύετε ότι 
θα είναι το/α εμβόλιο/α;

4
Εμβόλιο ή φαρμα-
κευτικές παρεμβάσεις; 
Ποιο «όπλο» 
προβλέπετε 
να είναι πιο 
αποτελεσματικό;

5
Μια πρόβλεψη 
για τη νέα χρονιά: 
πώς περιμένετε 
να κυλήσει 
σε σχέση 
με την πανδημία;

Οι ερωτήσεις

«Θα γίνουμε όλοι (οι εμβολιασμέ-
νοι) ασυμπτωματικοί φορείς; Αν ναι, 
τότε ο ιός θα κυκλοφορεί».

«Από την έκταση των εμβολια-
σμών θα κριθεί εάν θα χαλαρώσουν 
τα μέτρα δημόσιας υγείας».

«Δεν έχουμε φτάσει ακόμη στο τέρμα. Με λίγα λόγια, συνεχίζουμε να προφυλάσσουμε τον εαυτό μας και τους άλλους και περιμένουμε τη σειρά μας να εμ-
βολιαστούμε», λέει ο Στέλιος Παπαδόπουλος, πρόεδρος της Biogen, μιας από τις μεγαλύτερες εταιρείες βιοτεχνολογίας διεθνώς.
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Ευφροσύνη Γκρανιά - 
Κλώτσα 
Τέως διευθύντρια της Κλινικής 
Λοιμωξιολογίας στο Πανεπιστημιακό 
Νοσοκομείο του Κέμπριτζ

«Εμβόλια 
αποτελεσματικά
για επαρκές
διάστημα»

 

1Ο εμβολιασμός είναι το ίδιο με 
το να έρθεις σε επαφή με τον 

ιό, να αναπτύξεις αντισώματα αλλά 
χωρίς να υπάρχει ο κίνδυνος της 
εμφάνισης συμπτωμάτων. Αποδε-
δειγμένα, όλες οι ηλικίες μπορεί 
να νοσήσουν και μάλιστα σοβα-
ρά. Γιατί κάποιος να μη διαλέξει 
το εμβόλιο, λοιπόν;

 

2 ∆εν μπορώ να συγκρίνω τα εμ-
βόλια μεταξύ τους μέχρι να δο-

θούν στη δημοσιότητα τα πλήρη δε-
δομένα. Εχοντας όμως προσωπική 
επαφή με πολλούς ερευνητές που 
συμμετέχουν στις μελέτες, αισθά-
νομαι απόλυτη εμπιστοσύνη στις 
επιστημονικές μεθόδους που εφαρ-
μόζονται για την παραγωγή τους.

 

3 Από όσα γνωρίζουμε, αυτή η οι-
κογένεια κορωνοϊών μεταλλάσ-

σεται πιο αργά από τη γρίπη. Προ-
σωπικά αναμένω πως τα εμβόλια θα 
παραμείνουν αποτελεσματικά για 
επαρκές διάστημα ώστε να περιορι-
στεί η πανδημία, τουλάχιστον στις 
χώρες που θα έχουν την πολυτέλεια 
του εμβολίου. Ας μην ξεχνάμε ότι η 
αποτελεσματικότητα ενός εμβολί-
ου δεν είναι κάτι άσπρο-μαύρο και 
πως ακόμη και αν μειωθεί δεν θα 
χαθεί εντελώς. Αυτό είναι αντικεί-
μενο διαρκούς έρευνας.

 

4 Εμβόλιο VS φαρμακευτικών 
παρεμβάσεων; Καλύτερα να 

προλαμβάνεις παρά να θεραπεύεις.
 

5 Η πανδημία δεν θα μπορέσει 
να ανακοπεί μέχρι ένα μεγάλο 

μέρος του παγκόσμιου πληθυσμού 
να αποκτήσει φυσική ανοσία μέσω 
νόσησης ή να εμβολιαστεί. Ακό-
μη και αν οι ανεπτυγμένες χώρες 
έχουν την πολυτέλεια των εμβολί-
ων, είναι αμφίβολο ότι ο υπόλοιπος 
πληθυσμός του πλανήτη θα έχει 
άμεση πρόσβαση σε αυτά, οπότε 
θα υπάρχουν για αρκετό καιρό ακό-
μη παγκόσμιες, ευρύτατες και ίσως 
απρόβλεπτες κοινωνικοοικονομικές 
συνέπειες. Επιπλέον, η προσπάθεια 
του εμβολιασμού μεγάλου μέρους 
του πληθυσμού θα χρειαστεί να 
είναι τεράστια και είναι απίθανο 
να ολοκληρωθεί σύντομα. Το 2021 
θα είναι δύσκολο και θα πρέπει να 
είμαστε οπλισμένοι με υπομονή.

 
Μανώλης Δερμιτζάκης 
Καθηγητής Γενετικής στην Ιατρική 
Σχολή του Πανεπιστημίου της Γενεύης

«Προσβλέπω
σε ένα καλοκαίρι
με αγκαλιές
και γιορτές»

 

1 Πρώτα από όλα θα έλεγα ότι τα 
εμβόλια είναι ασφαλή και απο-

τελεσματικά. Αυτό σημαίνει ότι εί-
ναι μεγάλο κίνητρο για τον καθένα 
μας να εμβολιαστεί. Θα τόνιζα ότι 
η ταχύτητα ανάπτυξης του εμβο-
λίου ήταν μεγάλη όχι γιατί παρα-
κάμφθηκαν κανόνες ασφαλείας, 
αλλά γιατί μειώθηκε σημαντικά η 
γραφειοκρατία λόγω του επείγο-
ντος της κατάστασης και λόγω της 
εκπληκτικής τεχνολογίας που ανα-
πτύχθηκε τα τελευταία χρόνια. Εί-
ναι μια επιστημονική επιτυχία, από 
την οποία όλοι πρέπει να επωφελη-
θούμε, διότι ανήκει σε όλους μας.

 

2 Πραγματικά δεν ξεχωρίζω κα-
νένα και θα έκανα όποιο μου 

προσέφεραν τη στιγμή που θα εί-
χα τη δυνατότητα να εμβολιαστώ.

 

3 Είναι ένα κρίσιμο σημείο. Πι-
στεύω ότι πρέπει να έχουμε 

μια επιθετική στρατηγική για την 
ολοκλήρωση των εμβολιασμών 
γρήγορα, κρατώντας συγχρόνως 
σε χαμηλά επίπεδα την κυκλοφο-
ρία του ιού, ώστε να αποφύγουμε 
κάτι τέτοιο. Με δεδομένο τον αργό 
ρυθμό μετάλλαξης του ιού, όμως, 

αυτό είναι ένα πρόβλημα με μικρή 
πιθανότητα.

 

4 Τα εμβόλια πάντα είναι αυτά 
με τη μεγαλύτερη απόδοση 

και αποτελεσματικότητα. Επειδή 
ωστόσο πάντα θα υπάρχουν και 
κάποιοι ασθενείς που ή δεν θα 
μπορούν για διάφορους λόγους 
να εμβολιαστούν ή θα επιλέγουν 
να μην το κάνουν, τα φάρμακα εί-
ναι σημαντικά και χρήσιμα.

 

5 Προσβλέπω σε ένα καλοκαίρι 
με πολλές αγκαλιές και γιορ-

τές, χωρίς μάσκες και μέτρα. Ας 
συμβάλουμε όλοι στο να γίνει εφι-
κτό, με τη συμμετοχή μας στον 
εμβολιασμό.

 
Στυλιανός Αντωναράκης 
Ομότιμος καθηγητής Γενετικής Ιατρικής 
στο Πανεπιστήμιο της Γενεύης, μέλος 
της Ελβετικής Ακαδημίας Επιστημών

«Να συζητηθεί
το βιοηθικό
πλαίσιο
των εμβολιασμών»

 

1 Οι ενδοιασμοί είναι κατανο-
ητοί και επιχειρήματα εμβο-

λιοφοβίας εκφράζονται πολλά. 
Γεγονός είναι ότι οποιαδήποτε 
περιβαλλοντική αιτία, όσο ήπια 
και αθώα και αν είναι, μπορεί σε 
κάποιους να προκαλέσει ανεπιθύ-
μητες αντιδράσεις. Και αυτό για-
τί η ιδιαίτερη ποικιλομορφία του 
γονιδιώματος μερικών ανθρώπων 
είναι τέτοια που τους κάνει ευάλω-
τους σε συγκεκριμένα περιβαλλο-
ντικά ερεθίσματα. Η έκθεση στη 
λιακάδα, για παράδειγμα, είναι 
επικίνδυνη για συνανθρώπους 
μας με μελαγχρωματική ξηροδερ-
μία, μια κληρονομική πάθηση. Τα 
κουκιά είναι θανατηφόρα σε άτο-
μα με έλλειψη του ενζύμου G6PD. 
Αυτές οι αντιδράσεις προκαλού-
νται γιατί υπάρχουν παραλλαγές 
στο γονιδίωμα που τις προκαλεί. 
Ευτυχώς είναι σπάνιες. Κατ’ ανα-
λογία, οι αντιδράσεις στα εμβόλια 
είναι εξαιρετικά σπάνιες· πιο συ-
χνές είναι οι αλλεργικές – αλλά 
αντιμετωπίσιμες. Τέλος, μακρο-
χρόνιες παρενέργειες, εάν υπάρ-
χουν, θα είναι πολύ μικρότερης 

έκτασης από αυτές του καπνίσμα-
τος ή της κακής διατροφής.

 

2 Είναι πρόωρο να ζυγίσει κα-
νείς τα υπέρ και τα κατά των 

εμβολίων που έχουν ανακοινωθεί 
έως τώρα. Επιπροσθέτως, υπάρ-
χει τεράστια πίεση της κοινωνίας 
ώστε αυτά να χρησιμοποιηθούν 
αμέσως και η πίεση μετακυλίε-
ται και στις επιτροπές που θα δώ-
σουν τις εγκρίσεις. Θα συνιστούσα 
στην εθνική επιτροπή εμβολια-
σμών της χώρας μας να εξετάσει 
κάθε προτεινόμενο εμβόλιο με επι-
στημονική νηφαλιότητα και αυ-
στηρά κριτική διάθεση. Να ζητή-
σει εκτεταμένα δεδομένα και να 
τα αναλύσει προσεκτικά. Να μην 
επηρεαστεί από το τι ενέκρινε η 
αντίστοιχη επιτροπή στις ΗΠΑ ή 
στη Βρετανία, αλλά να κρίνει ανε-
ξάρτητα. Εχω εμπιστοσύνη στην 
ανθρώπινη κρίση που είναι βασι-
σμένη στη γνώση, στην εμπειρία 
και στη λογική ανάλυση, και είναι 
απαλλαγμένη από... συγκρούσεις 
συμφερόντων.

 

3Ο ιός κάθε φορά που πολλα-
πλασιάζεται στα κύτταρά μας 

συσσωρεύει μεταλλαγές. Οι πε-
ρισσότερες είναι αρνητικές για 
τον ίδιο και έτσι η φυσική επι-

λογή τις απομακρύνει. Μερικές 
μεταλλαγές, όμως, είναι προνο-
μιούχες για τον ιό και είναι πι-
θανό με το πέρασμα του χρόνου 
να αποκτήσουν μεγάλη συχνό-
τητα, ίσως και εξαιτίας του εμ-
βολίου. Αυτό είναι ένα θεωρητι-
κό σενάριο.

 

4 Ο ιός είναι σοβαρός αντίπαλος 
και χρειάζεται πρόοδος και στα 

δύο: θωράκιση του πληθυσμού με 
τα εμβόλια και αποτελεσματική 
πρώιμη θεραπευτική αγωγή. Και 
μια αυτονόητη παρατήρηση: οι 
εμβολιασμοί δεν πρέπει να είναι 
υποχρεωτικοί. Το βιοηθικό πλαίσιο 
πρέπει να συζητηθεί. Επίσης, να 
μην είναι δακτυλοδεικτούμενοι/ες 
όσοι/ες δεν θελήσουν να εμβολια-
στούν. Ολοι έχουμε δικαίωμα να 
αποφασίζουμε για το σώμα μας. Για 
την ώρα, πάντως, ας μην ξεχνάμε 
το μοναδικό πανίσχυρο όπλο μας 
εναντίον του ιού: αποφυγή στην 
έκθεσή μας σε αυτόν.

 

5Σαν το τρενάκι του λούνα παρκ. 
Πότε πάνω και πότε κάτω!

 
Ευανθία Γαλάνη 
Καθηγήτρια Ογκολογίας, διευθύντρια 
του τμήματος Μοριακής Ιατρικής 
της Mayo Clinic

«Ομαλοποίηση
της ζωής μας
το πρώτο
εξάμηνο»

 

1Στα εμβόλια χρωστάμε την απο-
τελεσματική αντιμετώπιση ή 

και εξαφάνιση μολυσματικών νό-

σων που στο παρελθόν στοίχισαν 
εκατομμύρια ζωές. Η εμπιστοσύ-
νη που δείχνουμε εμείς οι γιατροί 
–και γενικότερα οι εργαζόμενοι 
στον χώρο της υγείας– στο εμ-
βόλιο για τον SARS-CoV-2 είναι 
ίσως η πιο πειστική παρότρυνση 
για κάποιον που το αντιμετωπίζει 
με δυσπιστία.

 

2 Τα εμπιστεύομαι όλα, από τη 
στιγμή που είναι γνωστά και 

διαφανή στην επιστημονική κοι-
νότητα τα ερευνητικά πρωτόκολ-
λα που ακολουθήθηκαν και τα 
στοιχεία πάνω στα οποία θα στη-
ριχθούν οι εγκρίσεις τους (μέσα 
από πολύ αυστηρές διαδικασίες) 
και πληρούνται οι απαιτούμενες 
προϋποθέσεις. 
Οι αποτελεσματικότητες που 
έχουν ανακοινωθεί (70-95% ανά-
λογα με το εμβόλιο) είναι εντυ-
πωσιακές.

 

3 Ο κορωνοϊός έχει ήδη εμφα-
νίσει κάποιες μεταλλάξεις, 

ωστόσο με πολύ μικρότερη συ-
χνότητα σε σύγκριση με άλλους 
ιούς όπως ο ιός της γρίπης. Επι-
πλέον, πρόσφατες μελέτες δεί-
χνουν ότι η μεταλλαγμένη πρωτε-
ΐνη επιφάνειας (spike protein) που 
παρατηρήθηκε σε μερικά στελέχη 
του αναγνωρίζεται επαρκώς από 
τα αντισώματα που δημιουργούν 
τα εμβόλια. Αυτό γεννάει αισιοδο-
ξία για τον έλεγχο της πανδημίας 
διά του εμβολιασμού. 
Αν και όλοι οι ιοί εξελίσσονται, η 
σχετική γενετική σταθερότητα 
του SARS-CoV-2 αυξάνει την πι-
θανότητα της μακροχρόνιας κλι-
νικής αποτελεσματικότητας του 
εμβολίου. Η μακροχρόνια παρακο-
λούθηση των ασθενών που συμ-
μετέχουν σε κλινικές μελέτες θα 
είναι αναγκαία, πάντως, για να 

διερευνήσουμε τη διάρκεια της 
ανοσίας απέναντι στον ιό και την 
ανάγκη επανεμβολιασμού.

 

4 Εμβόλιο, επειδή «κάλλιον το 
προλαμβάνειν ή το θεραπεύ-

ειν» όπως έλεγε ο Ιπποκράτης. 
Αποτελεσματικός εμβολιασμός 
σημαίνει αποφυγή της νόσησης, 
με τις σοβαρές ή και θανατηφό-
ρες επιπτώσεις της.

 

5 Η πορεία της πανδημίας θα 
είναι συνάρτηση της έγκρι-

σης και διαθεσιμότητας εμβολί-
ων, του αριθμού των εγκεκριμέ-
νων εμβολίων, του ποσοστού του 
πληθυσμού που θα θελήσει και θα 
μπορεί να εμβολιαστεί, της προσε-
κτικής τήρησης όλων των άλλων 
μέτρων (μάσκες, αποστάσεις, απο-
φυγή συνωστισμού) μέχρι να επι-
τευχθεί ανοσία αγέλης μέσω του 
εμβολιασμού, που προϋποθέτει 
δύο δόσεις εμβολίου για μέγιστη 
αποτελεσματικότητα. 
Στις χώρες όπου όλες αυτές οι 
προϋποθέσεις θα πληρούνται –
όπως ελπίζουμε ότι θα συμβεί και 
στην Ελλάδα–, είναι πολύ πιθανό 
η πανδημία να ελεγχθεί αποτελε-
σματικά και η ζωή των πολιτών 
να οδεύσει προς την ομαλοποί-
ηση μέσα στο πρώτο εξάμηνο 
του 2021. 
∆εν πρέπει να ξεχνάμε, όμως, ότι 
ένα σημαντικό ποσοστό των 7 
δισ. κατοίκων του πλανήτη δεν 
θα έχει πρόσβαση το 2021 σε κά-
ποιο από τα εμβόλια, είτε γιατί οι 
ποσότητές τους δεν θα επαρκούν 
είτε λόγω των οικονομικών συν-
θηκών, ιδιαίτερα στις αναπτυσ-
σόμενες χώρες. Εκεί, δυστυχώς, 
οι συνθήκες της επιδημίας θα πα-
ραμείνουν μέχρι να επέλθει συλ-
λογική ανοσία μέσω νόσησης ή 
εμβολιασμού.

Ο καθηγητής Κυτταρικής Βιολογίας στην Ιατρική Σχολή του Χάρβαρντ και πρόεδρος του Εθνικού Συμβουλίου Ερευ-
νας, Τεχνολογίας και Καινοτομίας (ΕΣΕΤΕΚ), Σπύρος Αρταβάνης-Τσάκωνας.

Η τ. διευθύντρια της Κλινικής Λοι-
μωξιολογίας στο Πανεπιστημιακό 
Νοσοκομείο του Κέμπριτζ, 
Ευφροσύνη Γκρανιά-Κλώτσα.

Η καθηγήτρια Ογκολογίας, διευθύντρια του τμήματος Μοριακής Ιατρικής 
της Mayo Clinic, Ευανθία Γαλάνη.

Ο πρόεδρος της Biogen Στέλιος Παπαδόπουλος και ο γιατρός - ερευνητής Γιώργος Παυλάκης.

Ο καθηγητής Γενετικής Μανώλης ∆ερμιτζάκης.

Ο ομότιμος καθηγητής Γενετικής Ιατρικής στο Πανεπιστήμιο της Γενεύης, Στυλιανός Αντωναράκης.
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Στις 7 Νοεμβρίου, λίγα 24ωρα με-
τά την ανακοίνωση του νέου 
lockdown, η Εβελίνα Νικόλιζα 
κοίταξε τον φακό της κάμερας, 
πήρε το γνωστό σκανδαλιάρικο 
ύφος, και είπε: «Ξαναμένουμε σπί-
τι λοιπόν. Ε, δεν γίνεται να μην το 
περάσουμε μαζί αυτό!». Συνέχισε 
να μαγνητοσκοπεί την ημέρα της 
και αφού μόνταρε το υλικό αργά 
τη νύχτα, ανέβασε το βίντεο στο 
κανάλι της στο YouTube. Το ίδιο 
θα συνέβαινε κάθε μέρα για τις 
επόμενες δύο εβδομάδες – προς 
μεγάλη ικανοποίηση των άνω των 
100.000 συνδρομητών της. Αν κά-
τι έχουμε ανάγκη στην καραντίνα 
είναι η παρέα. Και για 20 λεπτά κά-
θε ημέρα, η Εβελίνα, ο σύντροφός 
της Κλεάνθης και ο σκύλος τους, 
ο Λουκουμάς, μας πρόσφεραν τη 
δική τους.

Το πρώτο βίντεο καραντίνας 
της Βανέσσας Μ., έτερης γνωστής 
youtuber με έδρα τη Ρόδο, ανέβη-
κε στις 10 Νοεμβρίου. Είχε τίτλο 
«Vlogdown ημέρα 1», από το vlog 
και το lockdown. Η νεαρή γυναίκα 
και μητέρα δύο παιδιών στάθηκε 
απέναντι από την κάμερά της και 
είπε στους σχεδόν 50.000 συνδρο-
μητές της: «Πήρα την απόφαση να 
ξεκινήσω (σ.σ. καθημερινά βίντεο) 
και παρόλο που το τελευταίο δι-
άστημα νιώθω αρκετά πιεσμένη 
(σ.σ. είχαν μόλις μετακομίσει σε 
καινούργιο σπίτι), θα το κάνουμε 
γιατί μου το ζητήσατε». Κάπως 
έτσι, παράλληλα με τις δουλειές 
του σπιτιού, τη φροντίδα των παι-
διών, αλλά και την αντιμετώπιση 
του προσωπικού άγχους σε σχέση 
με τα νέα μέτρα κατά της πανδη-
μίας, η Βανέσσα φρόντισε να γυ-
ρίζει ένα βίντεο την ημέρα, για να 
κρατάει συντροφιά στους ανθρώ-
πους που την ακολουθούν.

Λίγο πριν από το κλείσιμο των 

σχολείων, στα νέα μέτρα αναφέρ-
θηκε και η Ελενα Πάκου, η οποία 
διατηρεί το κανάλι mommystyle.
gr. «Είναι πιο σημαντικό από πο-
τέ να μη χάνουμε την αισιοδοξία 
μας και το χαμόγελό μας και να 
μη στενοχωριόμαστε», είπε στο 
κοινό της, που σε μεγάλο βαθμό 
απαρτίζεται από γονείς με κοινές 
ανησυχίες με την ίδια. Στο ίδιο βί-
ντεο, μας έδειξε τον στολισμό του 
χριστουγεννιάτικου δέντρου και 
άλλες λιγότερο αστραφτερές πτυ-
χώσεις της ημέρας της, κλείνοντας 
το μάτι σε όσους την παρακολου-
θούν: είμαστε όλοι μαζί σε αυτό. 
«Ενα κανάλι στο YouTube είναι, 
καλώς ή κακώς, ένα βήμα. Θεωρώ 
ότι είναι χρέος μας όσων έχουμε 
ένα βήμα να προσπαθούμε να βά-
ζουμε μια θετική πινελιά σε όλο 
αυτό που συμβαίνει γύρω μας», 
σημειώνει η ίδια στην «Κ». 

Η Ελενα άνοιξε το κανάλι πριν 
από δύο χρόνια, φυσική συνέχεια 
του μπλογκ της που διατηρεί από 
το μακρινό 2008. Η θεματολογία 
και στα δύο Μέσα μετατοπίστηκε 
σταδιακά από την ομορφιά και τη 
μόδα σε θέματα σπιτιού και γονε-
ϊκότητας, ακολουθώντας την εξέ-
λιξη ζωής της ίδιας. Στη διάρκεια 
του νέου κύματος της πανδημίας, 
όσο το άγχος αυξάνεται στον κό-
σμο, η Ελενα ανεβάζει περιεχό-
μενο πιο τακτικά, ενώ τα έτσι κι 
αλλιώς άρτια βίντεό της μοιάζει 

σήμερα να έχουν ακόμη μεγαλύ-
τερη φροντίδα. 

«Εχει φοβερό ενδιαφέρον ότι 
αυτού του είδους το περιεχόμενο 
φαίνεται να έχει ενός είδους θερα-

πευτική δράση. Μας έρχονται δε-
κάδες μηνύματα που μας γράφουν 
“ευχαριστώ που ανεβάζετε βίντεο”. 
Ακόμη και μια μαμά που η κόρη της 
βρέθηκε θετική –ευτυχώς, είναι μια 

χαρά το κορίτσι– βρήκε χρόνο να 
μου γράψει ότι της κρατάω παρέα. 
Οταν έχεις σχεδόν καθημερινή πα-
ρουσία και μπαίνεις στο σπίτι του 
άλλου, σε νιώθει πολύ κοντινό του 
άνθρωπο». Οπως τονίζει, ακόμη και 
σε «κανονικές» περιόδους, προ κο-
ρωνοϊού, διαφαινόταν αυτή η διά-
σταση των vlogs. «Εχει συμβεί μια 
μητέρα να μου γράψει ότι ήμουν δί-
πλα της όταν περνούσε επιλόχειο 
κατάθλιψη». 

Η Βανέσσα Μ. άνοιξε το ομώ-
νυμο κανάλι πριν από σχεδόν τρία 
χρόνια, όταν ήταν 7 μηνών έγκυ-
ος. «Το πρώτο βίντεο ήταν σκέψεις 
μπερδεμένες σχετικά με την εγκυ-
μοσύνη. Σκέφτηκα ότι ίσως και άλ-
λες κοπέλες να νιώθουν έτσι», θυμά-
ται μιλώντας στην «Κ». Ομως ήταν 
μόνον η αφορμή. Πάντα της άρεσε 
να μοιράζεται τη ζωή της. «Από μι-
κρό παιδί μού άρεσε να μοιράζομαι 
πράγματα, από ένα ωραίο μέρος, μια 
σοκολάτα ή μια ταινία. Ετσι και με 
το κανάλι, ό,τι θεωρούσα ενδιαφέ-
ρον, ευχάριστο, ήθελα να το μοιρά-
ζομαι με κόσμο». 

Πλέον, το κανάλι έχει γίνει full 
time, επαγγελματική απασχόλη-
ση, αυξάνοντας τις υποχρεώσεις 
και προς το πολυπληθές κοινό του. 
Οπως και στην προηγούμενη καρα-
ντίνα έτσι και σε αυτήν, η Βανέσσα 
με τη βοήθεια του συζύγου της ανε-
βάζουν καθημερινά περιεχόμενο 
κρατώντας παρέα στους συνδρομη-
τές τους. «Πολλοί έχουν σταματή-
σει την εργασία τους, δεν περνάνε 
όλοι καλά. Θέλουμε να τους κρατά-
με συντροφιά δείχνοντας μια συ-
νταγή, μια ιδέα για μια ευχάριστη 
ασχολία, οτιδήποτε θα τους κάνει 
να ξεχαστούν. Ακόμη και τον άν-
δρα μου κούρεψα στην κάμερα!». 

∆εν πρόκειται για εύκολο εγχεί-
ρημα. Η βιντεοσκόπηση διαρκεί 
όλη την ημέρα –έστω με δίλεπτο 
άνοιγμα κάμερας κάθε φορά– ενώ 
το μοντάζ απαιτεί 3-4 ώρες διαρ-

κούς ενασχόλησης. «∆εν ξέραμε 
εάν θα μπορούσαμε να αντεπεξέλ-
θουμε με δύο μικρά παιδιά». Ομως 
ο κόσμος φαίνεται ότι αντιλαμβά-
νεται τον κόπο, στέλνοντας μαζικά 
ευχαριστήρια μηνύματα. «Αν δεν 
υπήρχε ο κόσμος δεν θα υπήρχε 
αυτό το κανάλι, για εκείνους δου-
λεύουμε. Οταν σε έχουν ανάγκη 
και σου ζητάνε κάτι, θα το κάνεις 
και ας πιεστείς».

«Εχουμε φρικάρει»

Στην προηγούμενη καραντίνα, 
η Εβελίνα Νικόλιζα είχε καταγχω-
θεί. «Και πηλούς πήραμε, και το 
πλέξιμο ξεκίνησα και ό,τι μπορείς 
να φανταστείς για να δημιουργή-
σουμε ενδιαφέρον περιεχόμενο», 
λέει στην «Κ». «Τότε είχαμε ήδη 
αναπτύξει μιαν άλλη σχέση με τους 
συνδρομητές μας και μας έρχονταν 
μηνύματα που μας έλεγαν “έχουμε 
φρικάρει”. Το σκεφτήκαμε με τον 
Κλεάνθη και είπαμε να τους κάνου-
με παρέα. ∆εν ήταν μόνο για εκεί-
νους, αλλά και για εμάς. Νιώθεις 
ότι ανήκεις κάπου, ότι έχεις κι εσύ 
μια μεγάλη παρέα». Οι καταστάσεις 
που ζούσαμε όλοι ήταν πρωτόγνω-
ρες, το στρες έντονο, όμως για την 
Εβελίνα η εμπειρία εκείνη, η καθη-
μερινή σύνδεση με το κοινό της, 
καταχωρίστηκε αναμφισβήτητα 
στα θετικά του lockdown. 

Το δεύτερο lockdown ήταν δια-
φορετικό. «Αυτή τη φορά δεν αγχω-
θήκαμε να βρούμε τρελό περιεχό-
μενο, να παραγγείλουμε πράγματα. 
∆εν ψωνίσαμε δέκα σακιά αλεύρι 
με άλλα λόγια», λέει γελώντας. Να, 
και στην καραντίνα, βρίσκει κανείς 
τη ρουτίνα του... Ο κόσμος πάντως 
ανταποκρίνεται ακόμη και σε δυο 
αληθινές κουβέντες μπροστά στην 
κάμερα. «Ο κόσμος μάλλον κουρά-
στηκε να βλέπει αψεγάδιαστους, 
τέλειους ανθρώπους με τέλεια ζωή. 
Στο Ιντερνετ αναζητούν αλήθεια, 
ψάχνουν τον εαυτό τους».  

Ιστορία γράφουν οι παρέες του YouTube
Ιδιοκτήτες ιντερνετικών καναλιών αλληλεπιδρούν καθημερινά με δεκάδες χιλιάδες συνδρομητές τους και στο νέο lockdown

«Ο κόσμος μάλλον
κουράστηκε να βλέπει 
αψεγάδιαστους, τέλειους 
ανθρώπους με τέλεια 
ζωή. Στο Ιντερνετ αναζη-
τούν αλήθεια, ψάχνουν 
τον εαυτό τους».

«Πολλοί έχουν σταματήσει την εργασία τους, δεν περνάνε όλοι καλά. Θέλουμε 
να τους κρατάμε συντροφιά δείχνοντας οτιδήποτε θα τους κάνει να ξεχαστούν. 
Ακόμη και τον άνδρα μου κούρεψα στην κάμερα!» λέει η Βανέσα Μ. 

«Οταν έχεις σχεδόν καθημερινή πα-
ρουσία και μπαίνεις στο σπίτι του άλ-
λου, σε νιώθει πολύ κοντινό του άν-
θρωπο», λέει η Ελενα Πάκου.

«Δεν ήταν μόνο για εκείνους, αλλά 
και για εμάς. Νιώθεις ότι ανήκεις κά-
που, ότι έχεις κι εσύ μια μεγάλη πα-
ρέα», τονίζει η Εβελίνα Νικόλιζα.

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ
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Συμβολικό, κυρίως, πλήγμα στο γό-
ητρο της Τεχεράνης κατάφερε η 
δολοφονία του Μοχσέν Φαχριζα-
ντέχ, πατέρα του πυρηνικού προ-
γράμματος του Ιράν, σε μια επιχεί-
ρηση που έφερε «υπογραφή» του 
Ισραήλ. Η επίθεση όμως περιπλέ-
κει τα πράγματα για το μέλλον της 
συμφωνίας του 2015, θέτει νέες 
προκλήσεις στον νικητή των αμε-
ρικανικών εκλογών, Τζο Μπάιντεν, 
ο οποίος έχει δηλώσει ότι επιθυμεί 
τον διάλογο με την Τεχεράνη, ενι-
σχύει τον πρωθυπουργό του Ισ-
ραήλ, Mπέντζαμιν Νετανιάχου, ο 
οποίος είναι πιθανό να αντιμετω-
πίσει γρήγορα μία νέα αναμέτρη-
ση, και ταυτόχρονα δυσχεραίνει τη 
θέση των μετριοπαθών στο εσω-
τερικό του Ιράν ενόψει της κρίσι-
μης αναμέτρησης του προσεχούς 
καλοκαιριού. 

Οσον αφορά τον ίδιο τον Φα-
χριζαντέχ, οι ειδικοί θεωρούν ότι 
η απώλειά του δεν ισοδυναμεί με 
κατάρρευση του ιρανικού προ-
γράμματος εμπλουτισμού ουρα-
νίου, αφού μια ολόκληρη γενιά Ιρα-
νών επιστημόνων έχει ειδικευθεί 
στην πυρηνική ενέργεια, διαθέτει 
σοβαρούς τίτλους σπουδών, συμ-
μετέχει σε έρευνες και έχει απα-
σχοληθεί στους πυρηνικούς σταθ-
μούς της χώρας. 

H δολοφονία ήταν η τέταρτη 
κατά σειράν επίλεκτου μέλους 
της ιρανικής κοινωνίας, που τε-
λούσε υπό προστασία από τις μυ-
στικές υπηρεσίες της χώρας, με 
πρώτη την επίθεση με αμερικα-
νικό drone που δολοφόνησε τον 
στρατηγό Κασέμ Σουλεϊμανί στο 
Ιράκ τον περασμένο Ιανουάριο. ∆ι-
αφορετικές εκδοχές για τον τρόπο 
εκτέλεσης του Φαχριζαντέχ διέρ-
ρευσαν στα τοπικά ΜΜΕ, καθώς 
αρχικά είχε αναφερθεί η ύπαρξη 
πρακτόρων και ανταλλαγής πυ-
ροβολισμών που στη συνέχεια 
αναιρέθηκε. 

Η αποτυχία σύλληψης των δρα-
στών προκάλεσε ειρωνικά σχόλια 
στα ιρανικά σόσιαλ μίντια, όπως 
και η νεότερη εκδοχή περί καθ’ 
όλα αυτοματοποιημένης δολοφο-
νίας μέσω τηλεχειριστηρίου, προ-
κειμένου να δικαιολογηθεί γιατί 
οι πράκτορες (αν τελικά υπήρξαν) 
ξέφυγαν από τους σωματοφύλα-
κες του Φαχριζαντέχ. ∆εν είναι 
άλλωστε τυχαίο ότι οι αναφορές 
για τη χρήση ρομποτικού αυτό-
ματου όπλου προήλθαν από τους 
Φρουρούς της Επανάστασης και 
δημοσιοποιήθηκαν από δύο ειδη-
σεογραφικά πρακτορεία, το Fars 

News και το Tasnim, που ελέγχο-
νται από το σώμα.

Το Ισραήλ είχε πιέσει επανει-
λημμένως τον απερχόμενο πρόε-
δρο των ΗΠΑ, Ντόναλντ Τραμπ, 
να προβεί σε κάποιο χτύπημα κα-
τά των πυρηνικών εγκαταστάσεων 
του Ιράν. Σύμφωνα με ρεπορτάζ 
των New York Times, ο Τραμπ 
είχε βολιδοσκοπήσει πρόσφατα 
ανώτατους συμβούλους του στο 
Οβάλ Γραφείο κατά πόσον θα μπο-
ρούσε να προβεί σε κάποιο πλήγ-
μα κατά του βασικού πυρηνικού 
σταθμού της χώρας στη Νατάνζ. 
Η συνάντηση ήρθε μία μέρα μετά 
τη διαπίστωση των διεθνών επι-
θεωρητών ότι το Ιράν αύξησε ση-
μαντικά τον βαθμό εμπλουτισμού 
ουρανίου, για την ακρίβεια 12 φο-

ρές πάνω από το όριο που έθετε 
η συμφωνία του 2015. Οι στενοί 
συνεργάτες του προέδρου, ανά-
μεσά τους ο αντιπρόεδρος Μάικ 
Πενς και ο υπουργός Εξωτερικών 
Μάικ Πομπέο, αποθάρρυναν τον 
Τραμπ να προχωρήσει σε μια επί-
θεση κατά της Νατάνζ, γιατί εύ-
κολα θα μπορούσε να κλιμακω-
θεί η κατάσταση και να εξελιχθεί 
σε μια επικίνδυνη σύρραξη λίγες 
εβδομάδες πριν από την εκπνοή 
της θητείας του. 

Αγνωστο παραμένει αν η αμε-
ρικανική κυβέρνηση είχε ενημε-
ρωθεί εκ των προτέρων για την 
επιχείρηση, η οποία –σύμφωνα 
με τα περισσότερα αμερικανικά 
ΜΜΕ, που επικαλούνται ανώνυ-
μες, πλην ανώτατες, πηγές στην 
Ουάσιγκτον– είναι σίγουρα έργο 
του Ισραήλ.

Περιμένουν εκδίκηση 

Πολιτικοί αναλυτές εκτιμούν 
ότι κάποια συμβολική πράξη εκδί-
κησης θα προέλθει από την πλευ-
ρά της Τεχεράνης τον Ιανουάριο, 
πριν από την ορκωμοσία Μπάι-
ντεν, οπότε είναι και η πρώτη 
επέτειος από τη δολοφονία του 
Σουλεϊμανί. Η κυβέρνηση Τραμπ 

κληροδοτεί, λοιπόν, μια μεγάλη 
πρόκληση για τον Μπάιντεν, ο 
οποίος θα δυσκολευτεί να άρει 
τις κυρώσεις και να εγκαινιάσει 
τη νέα διπλωματική οδό με την 
Τεχεράνη, αν έχουν προηγηθεί 
ιρανικά αντίποινα για την εκτέ-
λεση του πυρηνικού επιστήμονα. 

Αν, από την άλλη, το Ιράν απο-
φασίσει να μην κάνει τίποτα, η 
αδράνεια θα έχει σοβαρές επιπτώ-
σεις στην προεδρία του μετριοπα-
θούς Χασάν Ροχανί, ο οποίος θα 
κατηγορηθεί από τους σκληροπυ-
ρηνικούς της χώρας του για δειλία. 
Στη διάρκεια περυσινής ομιλίας 
για την εξωτερική του πολιτική 
ο Μπάιντεν είχε δεσμευτεί ότι θα 
επανενταχθεί στη συμφωνία του 
2015, αν η Τεχεράνη αρχίσει να 
συμμορφώνεται με το γράμμα της. 

Η μεταστροφή του Ιράν θα εί-
ναι εξαιρετικά δύσκολη μετά την 
επιθετική πολιτική Τραμπ και τη 
σειρά εκτελέσεων σημαντικών 
προσωπικοτήτων της χώρας τον 
τελευταίο χρόνο. 

Για τον Ισραηλινό πρωθυπουρ-
γό η εκτέλεση αποτελεί προσωπική 
επιτυχία, αφού σε ανύποπτο χρόνο 
είχε κατονομάσει τον Φαχριζαντέχ 
(«θυμηθείτε αυτό το όνομα», είχε 

πει χαρακτηριστικά) ως έναν από 
τους βασικούς εχθρούς της χώ-
ρας. Ο Νετανιάχου πιστώνεται την 
εξουδετέρωσή του σε μια εξαιρε-
τικά δύσκολη στιγμή για τον ίδιο 
και την κυβέρνησή του, που έχει 
να επιδείξει ιδιαίτερα κακές επιδό-
σεις στη διαχείριση της πανδημί-
ας (όπως και το Ιράν, παρεμπιπτό-
ντως), της οικονομικής κρίσης και 
ενώ ο κυβερνητικός του εταίρος, 
Μπένι Γκαντς, συμπαρατάσσεται 
με την αντιπολίτευση και εξωθεί 
τη χώρα σε πρόωρες εκλογές για 
να αποφύγει την περίοδο αναμο-
νής ώς τον Νοέμβριο του 2021, 
οπότε αναμένεται να αναλάβει ο 
ίδιος την πρωθυπουργία. 

Ο Ισραηλινός πρωθυπουργός 
παραμένει γαντζωμένος στην εξου-
σία με διάφορα τεχνάσματα, προ-
κειμένου η έλευση του εμβολίου 
να βελτιώσει την εικόνα του στο 
εσωτερικό της χώρας του. Στον 
αντίποδα ο Γκαντς, ο οποίος βλέ-
πει τη δημοτικότητά του να πέφτει 
και απαξιώνεται από τον πρωθυ-
πουργό ως «η αντιπολίτευση μέσα 
στην κυβέρνηση», θεωρεί ότι όσο 
ταχύτερα γίνουν οι εκλογές, τόσο 
μεγαλύτερες πιθανότητες έχει να 
τις κερδίσει.

Ποιες οι επιπτώσεις μιας δολοφονίας
Ο θάνατος του πυρηνικού επιστήμονα Μοχσέν Φαχριζαντέχ στις 27 Νοεμβρίου, το Ιράν, οι Ηνωμένες Πολιτείες και το Ισραήλ
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Στο ίδιο το Ιράν η δολο-
φονία του «πατέρα» του 
πυρηνικού του προγράμ-
ματος όξυνε τη μάχη εξου-
σίας σκληροπυρηνικών και 
μετριοπαθών στοιχείων, 
αλλά και την πίεση στον 
Ιρανό πρόεδρο για αντίποι-
να. Ο Ροχανί, ο οποίος έχει 
επενδύσει στην προεδρία 
Μπάιντεν και σε μια επα-
νένταξη των ΗΠΑ, αν όχι 
στη συμφωνία του 2015, 
τουλάχιστον σε μια νέα 
συμφωνία, εξέφρασε την 
αντίθεσή του στην πρότα-
ση για αναστολή των επι-
θεωρήσεων του ΟΗΕ και 
την αύξηση του εμπλουτι-
σμού ουρανίου στο 20%. 
Πρόκειται για ένα ποσο-
στό που δεν επιτρέπει μεν 
την κατασκευή πυρηνικού 
όπλου, αλλά υπερβαίνει 
κατά πολύ την ειρηνική 
χρήση, την οποία επικαλεί-
ται η Τεχεράνη. Μια ενέρ-
γεια τέτοιου είδους θα 
ήταν «ζημιογόνος» για τις 
διπλωματικές προσπάθειες 
αποκατάστασης της συμ-
φωνίας του 2015, ανέφερε 
χαρακτηριστικά και κατη-
γόρησε τους νομοθέτες ότι 
κάνουν ψηφοθηρία ενό-
ψει των εκλογών του προ-
σεχούς Ιουνίου. Ωστόσο 
οι βουλευτές που τάσσο-
νται υπέρ μιας μετωπικής 
σύγκρουσης με τη ∆ύση 
πλειοψηφούν στην ιρανική 
Βουλή, η οποία ενέκρινε 
την πρόταση. Mάλιστα πο-
λιτικοί αναλυτές θεωρούν 
βέβαιο ότι θα νικήσουν 
στις εκλογές, αν δεν υπάρ-
ξει κάποια σοβαρή εξέλι-
ξη και μια χαλάρωση των 
ασφυκτικών κυρώσεων εις 
βάρος του Ιράν. Υπενθυμί-
ζεται ότι ο Ροχανί υπήρξε 
πρωτεργάτης της συμφω-
νίας του 2015 και υποστη-
ρίζει μια επιστροφή της 
Τεχεράνης στο τραπέζι 
των διαπραγματεύσεων. 
Πάντως ο πρόεδρος δεν 
μπορεί να μπλοκάρει την 
εφαρμογή της απόφασης, 
καθώς τον τελικό λόγο έχει 
ο θρησκευτικός ηγέτης 
αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ. 

Σε δύσκολη
θέση ο Ροχανί

Η αποδιδόμενη στο Ισραήλ δολοφο-
νία του επικεφαλής σχεδιασμού 
των ιρανικών κεφαλών πυραύλων 
δείχνει ότι η Μέση Ανατολή θα δη-
μιουργήσει προβλήματα στον εν 
αναμονή πρόεδρο Τζο Μπάιντεν 
από την πρώτη κιόλας ημέρα της 
θητείας του. Παρότι ο ίδιος γνωρί-
ζει καλά την περιοχή, θα του έλε-
γα το εξής: Αυτή δεν είναι η Μέση 
Ανατολή την οποία άφησε πριν από 
τέσσερα χρόνια.

Ο καλύτερος τρόπος για να συ-
νειδητοποιήσει ο Μπάιντεν τη φύ-
ση της νέας Μέσης Ανατολής εί-
ναι να μελετήσει την επίθεση της 
14ης Σεπτεμβρίου 2019 εναντίον 
των πετρελαιοπηγών του Αμπκά-
ικ στη Σαουδική Αραβία από την 
ιρανική αεροπορία με 20 drones 
και τηλεκατευθυνόμενους πυραύ-
λους, που έβγαλε εκτός λειτουργίας 
τις εγκαταστάσεις. Τα ιρανικά μη 
επανδρωμένα αεροσκάφη και οι πύ-
ραυλοι πέταξαν τόσο χαμηλά, που 
ο έγκαιρος εντοπισμός τους ήταν 
αδύνατος για τη σαουδαραβική αε-
ράμυνα και για τα αμερικανικά ρα-
ντάρ. Ισραηλινοί αμυντικοί αναλυ-
τές εξέφρασαν την έκπληξή τους 
για τις επιχειρησιακές ικανότητες 
των Ιρανών, χαρακτηρίζοντας την 
επίθεση «Περλ Χάρμπορ» της Μέ-
σης Ανατολής. Είχαν απόλυτο δί-
κιο. Η επίθεση αυτή, τα αντίποινα 

του προέδρου Τραμπ και οι πρω-
τοβουλίες του Ισραήλ, της Σαου-
δικής Αραβίας και των Εμιράτων 
που ακολούθησαν, οδήγησαν σε 
ριζική αναδιαμόρφωση των ισορ-
ροπιών στην περιοχή.

Από την πλευρά του, ο Τραμπ 
δεν έκανε τίποτα. ∆εν διέταξε αε-
ροπορικό πλήγμα αντιποίνων για 

λογαριασμό του Ριάντ, παρότι το 
Ιράν είχε επιτεθεί απρόκλητα ενα-
ντίον ζωτικών πετρελαϊκών εγκα-
ταστάσεων της Σαουδικής Αραβί-
ας. Λίγες εβδομάδες αργότερα, ο 
Τραμπ απέστειλε 3.000 στρατιώ-
τες και λίγες συστοιχίες αντιπυ-
ραυλικών συστημάτων στη χώρα 
για να ενισχύσει την άμυνά της, 
με το παρακάτω μήνυμα: «Στέλ-
νουμε στρατό στη Μέση Ανατο-
λή για να βοηθήσουμε τη Σαουδι-
κή Αραβία, αλλά –είστε έτοιμοι γι’ 
αυτό;– το Ριάντ, κατόπιν απαίτη-
σής μου, συμφώνησε να πληρώσει 
για όλα. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει». 
Αυτό ήταν όντως πρωτοφανές. Ο 

Τραμπ εξέφρασε απλά την τεκτο-
νική μετατόπιση της αμερικανικής 
εξωτερικής πολιτικής. Το μήνυμά 
του ήταν: Αγαπητοί Σαουδάραβες, 
η Αμερική είναι τώρα ο μεγαλύτε-
ρος παραγωγός πετρελαίου στον 
κόσμο, εγκαταλείπουμε τη Μέση 
Ανατολή, θα σας πουλάμε ευχαρί-
στως όσα όπλα μπορείτε να αγορά-
σετε με μετρητά, αλλά μην υπολο-
γίζετε σε εμάς για να πολεμήσουμε 
τις μάχες σας. Θέλετε αμερικανικά 
στρατεύματα; ∆είξτε μου το χρήμα.

Η αλλαγή αυτή γέννησε το πρώ-
το εμπόδιο που θα συναντήσει ο 
Μπάιντεν στη Μέση Ανατολή: τις 
ειρηνευτικές συμφωνίες μεταξύ 

Ισραήλ και Εμιράτων και μεταξύ 
Ισραήλ και Μπαχρέιν, καθώς και 
την ενίσχυση των μυστικών επα-
φών για θέματα ασφαλείας μεταξύ 
Ισραήλ και Σαουδικής Αραβίας, οι 
οποίες θα οδηγήσουν σύντομα σε 
ημι-επίσημες σχέσεις. Στην πραγ-
ματικότητα, ο Τραμπ υποχρέωσε 
το Ισραήλ και ορισμένα κρίσιμα 
σουνιτικά κράτη να ελαττώσουν 
την εξάρτησή τους από τις ΗΠΑ 
και να σκεφθούν νέους τρόπους 
συνεργασίας για την αντιμετώπι-
ση νέων απειλών, όπως αυτή του 
Ιράν. Την ίδια ώρα, τα κράτη αυτά 
μοιάζουν αποφασισμένα να εγκα-
ταλείψουν τις ιστορικές δεσμεύσεις 

τους, όπως στο Παλαιστινιακό. Αυ-
τό μπορεί να επιτρέψει στις ΗΠΑ 
να διασφαλίσουν τα συμφέροντά 
τους στην περιοχή με λιγότερες 
αμερικανικές απώλειες και μικρό-
τερα κεφάλαια, που θα αποδειχθεί 
το σημαντικότερο επίτευγμα του 
Τραμπ στην εξωτερική πολιτική. 
Καθώς, όμως, ο Μπάιντεν σχεδι-
άζει να εγκαινιάσει νέο γύρο δι-
αλόγου με το Ιράν για το πυρηνι-
κό πρόγραμμα της χώρας, θα βρει 
απέναντί του το Ισραήλ, τη Σαου-
δική Αραβία, το Μπαχρέιν και τα 
Εμιράτα, που λειτουργούν σαν άτυ-
πη αντι-ιρανική συμμαχία. Αυτό θα 
περιπλέξει τα πράγματα για τον 
νέο πρόεδρο. Αφότου υπαναχώρη-
σε ο Τραμπ από τη συμφωνία για 
τα πυρηνικά του Ιράν, η Τεχερά-
νη εγκατέλειψε τη δέσμευσή της 
για περιορισμό του εμπλουτισμού 
ουρανίου. Μετά την εκλογή του 
Μπάιντεν, όμως, το Ιράν ανακοί-
νωσε ότι θα επανέλθει «αυτόμα-
τα» στην τήρηση των συμβατικών 
του δεσμεύσεων, εφόσον ο νέος 
ένοικος του Λευκού Οίκου άρει τις 
σκληρές κυρώσεις κατά της χώρας. 
Μόνο μετά την άρση των κυρώσε-
ων, λέει η ιρανική ηγεσία, θα είναι 
δυνατή η συζήτηση περιφερειακών 
προβλημάτων, όπως ο περιορισμός 
του οπλοστασίου προηγμένων πυ-
ραύλων.

Εδώ ξεκινούν τα προβλήματα 
για τον Μπάιντεν. Είναι αλήθεια ότι 
το Ισραήλ και τα σουνιτικά κράτη 

θέλουν να βεβαιωθούν ότι το Ιράν 
δεν θα αποκτήσει ποτέ πυρηνικά 
όπλα. Ισραηλινοί αναλυτές εκτι-
μούν ότι αν και το καθεστώς της 
Τεχεράνης δεν έχει τάσεις αυτοκτο-
νίας και δεν θα χρησιμοποιούσε πυ-
ρηνικά όπλα ακόμη και αν διέθετε 
τέτοια, το Ιράν έχει αποδείξει ότι 
είναι ένα φονικό καθεστώς, έτοι-
μο να αξιοποιήσει τις νέες επίφο-
βες πυραυλικές του ικανότητες και 
να τις προσφέρει στους συμμάχους 
του σε Λίβανο, Υεμένη, Συρία και 
Ιράκ. Ο Μπάιντεν πρέπει έτσι να 
αποφύγει τον πειρασμό εξομάλυν-
σης των σχέσεων με το Ιράν, εφό-
σον δεν έχει εξασφαλίσει πρώτα 
συμφωνία για τα ιρανικά πυραυ-
λικά συστήματα και την εξαγωγή 
τους σε άλλες χώρες. Αν, για παρά-
δειγμα, η Χεζμπολάχ στον Λίβανο 
διέθετε τέτοιους πυραύλους, θα 
μπορούσε να πλήξει στόχους σε 
όλο το Ισραήλ, έχοντας μεγάλες 
πιθανότητες να τους καταστρέψει. 
Αυτός είναι ο λόγος που το Ισραήλ 
και τα κράτη του Κόλπου δεν πρό-
κειται να αποδεχθούν την άρση 
των κυρώσεων κατά του Ιράν, πριν 
εξασφαλίσουν σαφείς δεσμεύσεις 
για τους πυραύλους ακριβείας. Μία 
τέτοια συμφωνία αναμένεται να εί-
ναι ιδιαίτερα δύσκολη. Αν λοιπόν 
σχεδιάζετε να γιορτάσετε την ανα-
βίωση της συμφωνίας Ουάσιγκτον 
- Τεχεράνης για τα πυρηνικά του 
Ιράν, μη βιάζεστε και βάλτε τη σα-
μπάνια πίσω στο ψυγείο.

Ο Tζο Μπάιντεν απέναντι σε μια νέα Μέση Ανατολή

Οι προκλήσεις ξεπερ-
νούν το πυρηνικό πρό-
γραμμα του Ιράν, καθώς 
η περιοχή άλλαξε
θεαματικά κατά
την τετραετία Τραμπ.

O Tζο Μπάιντεν, αντιπρόεδρος των ΗΠΑ τότε, με τη σύζυγό του Τζιλ κατά 
την επίσκεψή τους στο Ντουμπάι, τον Μάρτιο του 2016.
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Περιπλέκει τη συμφωνία 
του 2015, δυσκολεύει τον 
Μπάιντεν και ενισχύει 
τους σκληροπυρηνικούς 
στην Τεχεράνη 
και τον Νετανιάχου 
στο Τελ Αβίβ.

H δολοφονία του Μοχσέν Φαχριζαντέχ, «πατέρα» του πυρηνικού προγράμματος του Ιράν, έγινε με μια επιχείρηση που έφερε την «υπογραφή» του Ισραήλ.

Του THOMAS L. FRIEDMAN 
THE NEW YORK TIMES



Μην λάβετε ως ακραία τη πιο κάτω τοπο-
θέτηση… χρόνια τώρα στο «διαδραστικό»
κομμάτι της δημοσιογραφίας, είτε δια ρα-
διοφώνου, είτε δια του γραπτού λόγου,
επίτρεψε μου να έχω μια αρκετά καθαρή
εικόνα για τον «οπαδικό αναλφαβητισμό»,
που ταλαιπωρεί μεγάλο μέρος του συνόλου
των οπαδών. Επιεικώς χρησιμοποιώ τη
λέξη «αναλφαβητισμό»,  γιατί μάλλον πιο
εύστοχη είναι η λέξη «πρωτογονισμός»

για να περιγράψει τον ψυχισμό, την κουλτούρα και τη νο-
οτροπία σημαντικού αριθμού των οπαδών ανά την Κύπρο. 

Μπορεί δηλαδή κατά καιρούς μέρος του κοινού, να
στήνει δικαίως στο απόσπασμα τον δημοσιογραφικό
κόσμο, απαιτώντας να ψηλώσει το επίπεδο, αλλά και το
κοινό δεν φαίνεται να πορεύεται προς αυτή την κατεύ-
θυνση.  Αντιθέτως, αυτό που κανείς μπορεί να παρατηρήσει
είναι έως και μια μηδαμινή εξέλιξη στην αντίληψη των
γεγονότων και των αντιδράσεων που προκαλούν.  Όπως
δηλαδή πριν από δεκαετίες, κάθε φορά που ερχόντουσαν
κάποια ανεπιτυχή αποτελέσματα ο κόσμος αυθόρμητα
έστηνε λαϊκά δικαστήρια, στοχοποιώντας κυρίως προ-
πονητές, αλλά και παίκτες ή παράγοντες, ζητώντας με
τρόπο μη πολιτισμένο τις πλείστες φορές, τον διωγμό ή
ακόμη και την τιμωρία του «ενόχου»… έτσι ακριβώς και
στη σύγχρονη εποχή.

Το σκηνικό έχει κυρίως αλλάξει, αφού τα λαϊκά δικα-
στήρια έχουν λάβει μια διαδικτυακή μορφή, αφήνοντας
πίσω το ντεμοντέ πια σκηνικό, που συνήθως στηνόταν
έξω από τα αποδυτήρια.  Διαφοροποίηση παρατηρείται
και στις αντιδράσεις. Αντί για ρήξη των αντικειμένων,
της λεκτικής ή και καμία φορά της σωματικής βίας, πλέον
αρκεί ένα πληκτρολόγιο για να βγάλει κανείς την επιθε-
τικότητα του. 

Όπως δηλαδή τότε  έτσι και τώρα μεγάλο κομμάτι της
μερίδας των οπαδών, στηρίζει πρόσωπα, καταστάσεις ή
ακόμη και την ομάδα του ανάλογα με το πρόσημο των
γεγονότων. Αν είναι δηλαδή θετικά, παρουσιάζεται, υπε-
ρασπιστής, θαυμαστής, λάτρης της ομάδας, αν είναι αρ-
νητικά μεταμορφώνεται σε υβριστή, πολέμιο και αναθε-
ματίζει ό,τι έχει να κάνει με αυτήν. Πέραν όμως των πιο
πάνω, ο ψυχισμός, η επιχειρηματολογία και το κριτήριο
παραμένουν σχεδόν τα ίδια όπως και παλιά. Πέραν του
«σκηνικού»… τίποτα δεν έχει αλλάξει.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Πέραν του 
«σκηνικού» τίποτα

δεν έχει αλλάξει

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ακόμη και όσοι προέβλεπαν ή εκτιμούσαν
πως ο πρώτος γύρος του φετινού πρω-
ταθλήματος θα δημιουργούσε πολλά
προβλήματα στις δύο μεγάλες ομάδες
της Λευκωσίας, μάλλον δεν ανέμεναν
τη βαθμολογική θέση ΑΠΟΕΛ και Ομό-
νοιας αυτή τη στιγμή. Και ούτε ανέμεναν
πως θα συζητούσαμε σήμερα για τις συ-
νέπειες του ηττημένου (αν υπάρξει) στο
αυριανό ντέρμπι και σε σχέση με την

προσπάθεια διεκδίκησης του φετινού τίτλου.
Ένα απρόσμενο λοιπόν ντέρμπι, το πρώτο φετινό

αιώνιο, μας περιμένει αύριο. Απρόσμενο ως προς τις συν-
θήκες στις δύο ομάδες και τα βαθμολογικά δεδομένα.
Για διαφορετικούς λόγους, ΑΠΟΕΛ και Ομόνοια έχουν
μπροστά τους μια σημαντική βαθμολογική διαφορά να
καλύψουν και όχι μόνο από την πρωτοπόρο ομάδα της
βαθμολογίας. Ακατόρθωτο δεν είναι, με βάση και την
αστάθεια που χαρακτηρίζει, μέχρι τώρα, όλες τις ομάδες
των πρώτων θέσεων, εξαιρετικά δύσκολο όμως το λες.
Στοιχείο το οποίο επίσης διαφοροποιεί το αυριανό ντέρμπι
από πολλά προηγούμενα, γιατί κρίσιμα από βαθμολογικής
άποψης ήταν και τα περσινά δύο «αιώνια» ντέρμπι, αλλά
καμία από τις δύο ομάδες δεν κινδύνευε, αν έχανε, να
μείνει ουσιαστικά εκτός του βασικού της στόχου.

Τι σου είναι το ποδόσφαιρο. Πριν από μερικές εβδομάδες,
αν εκτιμούσε κάποιος το πιθανό αποτέλεσμα του αυριανού
ντέρμπι, δύσκολα θα έδινε πιθανότητες στην πλευρά του
ΑΠΟΕΛ, με βάση την αρνητική εικόνα των γαλαζοκιτρίνων
σε πολλά παιγνίδια. Όλα άλλαξαν σε λίγες μέρες, με δύο
νίκες της ομάδας του Μικ Μακάρθι και δύο ακόμη αρνητικά
αποτελέσματα στο πρωτάθλημα για την Ομόνοια και όλα
άλλαξαν ξανά, μετά τη νίκη της Ομόνοιας επί του ΠΑΟΚ
την περασμένη Πέμπτη. Είπαμε για την ομάδα του Μικ
Μακάρθι και φυσιολογικά στην… εξίσωση μπαίνει και
το όνομα του Χένιγκ Μπεργκ. Αφού ήπιαν μπόλικο νερό
στο όνομα του από πέρσι μέχρι και το φετινό καλοκαίρι
οι φίλοι της Ομόνοιας, πολλοί απ’ αυτούς απαίτησαν τις
τελευταίες μέρες την απόλυση του. Αν μετά την επιτυχία
της περασμένης Πέμπτης ο πεισματάρης Νορβηγός
ξορκίσει άλλη μια… κατάρα αυτήν της αδυναμίας να κερ-
δίσει, χρόνια τώρα, η Ομόνοια τον αιώνιο της αντίπαλο,
τότε εύκολα μπορεί να αντιληφθεί κανείς το σκηνικό πως
(ξανά) αλλάζει.

Έστω χωρίς κόσμο, χωρίς την αίγλη προηγούμενων
εποχών, για το αυριανό ντέρμπι βρίσκει κάποιος πολλούς
λόγους να ασχοληθεί μαζί του. Μακάρι αύριο, κοντά στις
εννέα το βράδυ, οι προσδοκίες να μην έχουν διαψευσθεί…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Σπαζοκεφαλιά
Δικαιώθηκε ο Μπεργκ για τη διαχείρι-
ση και τις επιλογές του, στον αγώνα της
Πέμπτης με τον ΠΑΟΚ ή εκτεθειμένος
περισσότερο έμεινε, όταν την προ-
ηγούμενη Κυριακή εκτιμούσε πως δεν
είχε επιλογές στον πάγκο για να βελ-
τιώσει την εικόνα της ομάδας του στον
αγώνα με τον Ερμή; Θα πάει στο αυρια-
νό ντέρμπι με την ίδια «συνταγή» και
ανάλογη τακτική του αγώνα στο Γιου-
ρόπα Λικ; Υποστηρίζοντας στις δηλώ-
σεις του πριν τον αγώνα με τον ΠΑΟΚ,
ότι οι αλλαγές που θα παρουσίαζε η εν-
τεκάδα είχαν να κάνουν με την προτε-
ραιότητα του στο ντέρμπι της Δευτέ-
ρας, όσοι από τους βασικούς των προ-
ηγούμενων αγώνων έμειναν εκτός, θα
είναι ξανά στην αρχική εντεκάδα; 

* * * * *

Βάλτε ένα γκολ!
Πάει καιρός να δούμε γκολ σε ντέρμπι
ΑΠΟΕΛ – Ομόνοιας. Στα δύο της περα-
σμένης περιόδου δεν ευτυχήσαμε αν
και υπήρξαν φάσεις (όχι πολλές) στις
οποίες και οι δύο ομάδες μπορούσαν

να σκοράρουν. Η δημιουργία φάσεων
αλλά και το εύκολο γκολ αποτέλεσαν
σε αρκετές περιπτώσεις, στη μέχρι τώ-
ρα εξέλιξη του φετινού πρωταθλήμα-
τος, θέμα συζήτησης και για τις δύο
ομάδες και όχι στη θετική πλευρά του
θέματος. Όπως αρνητικός είναι και ο
απολογισμός των επιθετικών και των
δύο ομάδων στα προηγούμενα παιγνί-
δια. Θα δείξει λοιπόν, σε λίγες ώρες, αν
μετά από πολύ καιρό θα ξαναδούμε
γκολ σε ντέρμπι των δύο «αιωνίων»…

* * * * *

Δεν αλλάζει απόφαση 
Έντονο είναι το αίτημα των σωματείων
της επίλεκτης κατηγορίας ΣΤΟΚ για
επανέναρξη του πρωταθλήματος. Υπο-
στηρίζουν ότι το πρωτάθλημα διεξάγε-
ται κάτω από τις ίδιες συνθήκες (πρω-
τόκολλο υγείας, γήπεδα, κλπ) με τις
οποίες διεξάγονται τα πρωταθλήματα
Β’ και Γ’ Κατηγορίας που ξαναρχίζουν
στις 11,12,13 Δεκεμβρίου. Και θεωρούν
ότι με την αδρανοποίηση που έχει επι-
βληθεί γίνεται διάκριση σε βάρος τους.
Υπάρχει βέβαια και πίεση από τους πο-

δοσφαιριστές για επανέναρξη. Τα σω-
ματεία αποτάθηκαν προς τον Υπουργό
Υγείας και ζητούν απόφαση για επανέ-
ναρξη. Σαφώς και έχουν δίκαιο όπως
το θέτουν. Το Υπουργείο είναι σαφές
ότι θέλει ένα μπελά λιγότερο μέσα στη
δίνη του covid 19. Γιατί η αδρανοποί-
ηση, αυτό σημαίνει. Οι ανεπίσημες
πληροφορίες μιλούσαν για απόφαση
για επανέναρξη. Η ανακοίνωση του
Υπουργείου όμως που εκδόθηκε μετά
άλλα έλεγε. 

* * * * *

Η ταλαίπωρη Αλκή
Στην Αλκή υπάρχει πάλι αναμπουμ-
πούλα. Η συμφωνία του σωματείου με
τον επενδυτή Γιώργο Κουτούκκη δεν
«φτούρησε» και όπως δείχνουν τα
πράγματα θα ακολουθηθεί η νομική
οδός για τη διευθέτηση της διαφοράς. 
Το έχει η μοίρα του αυτού του συμπα-
θούς σωματείου να μη βρίσκει ησυχία
και να ταλαιπωρείται από τις πράξεις
διαφόρων τύπων, που απλώς θέλουν
να κάνουν το κομμάτι τους χωρίς να
έχουν γνώση των πραγματικών συνθη-

κών, ούτε βέβαια και συναίσθηση ευ-
θύνης για τις πράξεις τους.

* * * * *

Κακός σχεδιασμός
Στην Ομόνοια ό,τι και να λένε σχετικοί
και άσχετοι, η βασική αιτία της παρατε-
ταμένης πτώσης είναι ο κάκιστος σχε-
διασμός του καλοκαιριού. Ένας σχεδια-
σμός που αφαίρεσε ποιότητα. Όταν,
ανεξήγητα, περιμένεις ένα παίκτη ολό-
κληρους μήνες ενώ βλέπεις ότι οι πι-
θανότητες να έλθει είναι ελάχιστες
(Ακιντόλα) και όταν και πάλι για μήνες
δεν καταφέρνεις να βρεις φορ στα κυ-
βικά σου, αυτά παθαίνεις.

* * * * *

Ο γνωστός... Μάλε
Ο Κώστας Μαλέκκος πριν από το ματς
Ομόνοια-ΠΑΟΚ με τις δηλώσεις του στο
Metropolis 95.5 Θεσσαλονίκης και την
ανάκληση τους στη συνέχεια κατάφε-
ρε για πολλοστή φορά - για λάθος λό-
γους - να στρέψει πάνω του τα φώτα
της δημοσιότητας.

Ενα διαφορετικό 
ντέρμπι

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΒΡΟΥΛΛΙΔΗ

Εξάδα, τετράδα, κύπελλο, ή πρωτάθλη-
μα; Μέχρι πρόσφατα, ακόμα κι αυτοί
που τους είχε κερδίσει το ανοιχτό, γοη-
τευτικό κι αλέγκρο ποδόσφαιρο που
παίζει περίμεναν να δουν κάτι περισ-
σότερο για να πειστούν. Μετά τα όσα
την είδαν να κάνει την τελευταία εβδο-
μάδα, ωστόσο, υποστηρικτές κι επι-
κριτές, ουδέτεροι ή αντιπαθούντες,
καλοπροαίρετοι και καλοθελητές κα-
ταλαβαίνουν και αισθάνονται πως η
φετινή ΑΕΛ μπορεί να την πάει μακριά
τη βαλίτσα, έστω κι αν τους δικούς της
πρωταγωνιστές, λέξεις σαν την τελευ-
ταία της πρώτης πρότασης δεν θα τους
ακούσεις να την εκστομίζουν.

Οι «γαλαζοκίτρινοι» ξεκίνησαν τη
φετινή τους εκστρατεία χωρίς έπαρση
και μεγάλα λόγια, όμως με αύρα δια-
φορετική σε σχέση με τα προηγούμενα
χρόνια. Η μίρλα, η μιζέρια κι η αβεβαι-
ότητα για το τι της ξημερώνει είχε πε-
ράσει στο παρελθόν. Ο πρόεδρός της
έγινε ξανά ζεστός, ενθουσιώδης και
πρόθυμος να τσοντάρει όχι για ανοίγ-
ματα κι υπερβολές, αλλά για να μπορεί
αν μη τι άλλο να κινηθεί με άνεση στο
παζάρι, να πάρει παίκτες αξιόλογους

και συν τοις άλλοις να συμπληρώσει
το ρόστερ της νωρίς, χωρίς να περιμένει
να δει ποιοι ξέμειναν χωρίς ομάδα Σε-
πτέμβρη μήνα για να κλείσει τρύπες.

Ο προπονητής της, εκμεταλλευό-
μενος τη μεγαλύτερη ποιότητα που
είχε στη διάθεσή του και την ευχέρεια
να δουλέψει με όλο του το υλικό για
μεγάλο διάστημα πριν ξεκινήσει το
πρωτάθλημα, απέδειξε στους πάντες
πόσο ικανός, αλλά και πως κάθε άλλο
παρά δογματικός είναι. Από τα αποκα-
λυπτήριά της κιόλας παρουσίασε μια
ομάδα που καμία σχέση δεν είχε με
αυτήν που βλέπαμε τα δύο προηγού-
μενα χρόνια ούτε σε τακτική, ούτε σε
τρόπο προσέγγισης των αγώνων, ούτε
σε μενταλιτέ. 

Καθώς φτάνουμε σιγά-σιγά στου
δρόμου τα μισά τουλάχιστον ως προς
την πρώτη φάση του πρωταθλήματος,
η ΑΕΛ πρωταγωνιστεί και δικαιούται
να πιστεύει, μιας και ως προς την αγω-
νιστική της εικόνα δεν έχει να ζηλέψει
τίποτα κι από κανέναν, πως ακόμα δεν
έχει αγγίξει το ταβάνι της. 

Το δύσκολο ξεκίνημα
Κάθε αρχή και δύσκολη λέει η πα-

ροιμία, αν και στην περίπτωση της

ΑΕΛ, βάζοντας κάτω όλα τα δεδομένα,
η αφετηρία δεν ήταν τόσο ζόρικη στην
πραγματικότητα. Προσπαθώντας να
αφομοιώσει έναν νέο, εντελώς διαφο-
ρετικό τρόπο παιχνιδιού σε σχέση με
αυτά που ήξερε να εφαρμόζει για δύο
και πλέον χρόνια, πήρε το απόλυτο
στα τρία παιχνίδια στα οποία κατέβηκε
να παίξει ως φαβορί (με Ολυμπιακό,
Νέα Σαλαμίνα και Καρμιώτισσα), προ-
κρίθηκε, ως όφειλε, με άνεση στον δεύ-

τερο γύρο του κυπέλλου επί της Ομό-
νοιας Ψευδά κι είχε μία ήττα, απ’ αυτές
που τις λες κι εντός προγράμματος πάν-
τως, από τον ΑΠΟΕΛ στο ΓΣΠ, εξαιτίας
ενός αυτογκόλ στο 85’.

Και μετά ήρθαν τα ντέρμπι
Η εμπιστοσύνη ως προς το πόσο

μακριά θα μπορούσε να φτάσει η φετινή
ΑΕΛ άρχισε να κλονίζεται μετά τους
διαδοχικούς αγώνες που ακολούθησαν
με ΑΕΚ και Ομόνοια. Όχι γιατί χάλασε
η αγωνιστική της εικόνα, η οποία, αν
όχι καλύτερη, σίγουρα δεν ήταν σε κα-
μία περίπτωση χειρότερη σε σχέση με
αυτήν των αντιπάλων της, αλλά γιατί
έδειξε να της λείπει αυτό το κάτι, μια
έξτρα «τζούρα» ποιότητας που έδειξε
να την έχει ανάγκη για να εξαργυρώσει
την παρουσία της με βαθμούς. Στο
μάτι, πάντως, συνέχισε να είναι πέρα
για πέρα ελκυστική και με τα στοιχεία
που είχε βγάλει, είχε κάθε δικαίωμα να
πιστεύει ότι αργά ή γρήγορα θα τον
έβρισκε τον δρόμο της.

Τα «πρέπει» και η Πάφος
Τους επόμενους αγώνες η ΑΕΛ πή-

γαινε να τους παίξει κουβαλώντας την
ταμπέλα του φαβορί και το «πρέπει»
που αυτό συνεπάγεται ως προς το απο-
τέλεσμα που οφείλει να πάρει. Την
ΕΝΠ την καθάρισε με συνοπτικές δια-
δικασίες στο καλύτερό της φετινό παι-
χνίδι και, έστω και με τα θεματάκια
της, πέρασε αλώβητη από Δόξα και Ερ-
μή. Στο παιχνίδι με την Πάφο, κι ειδικά
το πρώτο του ημίχρονο, ωστόσο, τα
θεματάκια έγιναν θεματάρες, ήρθε μια
ακόμα ήττα και μαζί της ξεκίνησε και
πάλι το τροπάριο «καλή μεν, αλλά»...

Ικανή για όλα η φετινή ΑΕΛ 
Δεν έχει να ζηλέψει τίποτα από κανέναν και δείχνει ικανή να πάει μακριά τη βαλίτσα

<<<<<<<

Ο πρόεδρός έγινε ξανά ζε-
στός, ενθουσιώδης και πρό-
θυμος να τσοντάρει όχι για
ανοίγματα κι υπερβολές,
αλλά για να μπορεί να κι-
νηθεί με άνεση στο παζάρι.

Οι «γαλαζοκίτρινοι» ξεκίνησαν χωρίς έπαρση και μεγάλα λόγια, όμως με αύρα διαφορετική σε σχέση με προηγούμενα χρόνια. 

Η διαβολοβδομάδα
που έγινε βόλτα 
στον κήπο της Εδέμ

Και φτάσαμε, μ’ αυτά και μ’ αυ-
τά, στην εβδομάδα που μας πέ-
ρασε, με τους μαζεμένους
σκληρούς, υπερ-απαιτητικούς
και, ενδεχομένως ακόμα και
τροχιοδεικτικούς αγώνες, στους
οποίους κατέβαινε να παίξει χω-
ρίς τη ραχοκοκαλιά Μεντόγεβιτς
στα χαφ και τον άνθρωπο που εί-
χε φέρει για να ηγηθεί της άμυ-
νάς της, τον Μπουνόζα, σε κανέ-
να από τα τρία, με αμυντική τε-
τράδα… φιλικού στο παιχνίδι με
την πρωτοπόρο, χάνοντας ξανά
τον αριστερό της μπακ (που πε-
ρίμενε να επανέλθει για δύο και
πλέον μήνες) πριν καν ξεκινήσει
και τον βασικό της φορ στα πρώ-
τα στάδια της αναμέτρησης της
Αρένας και με όλα τούτα τα προ-
βλήματα «κληρονομιά» στο
ντέρμπι της Λεμεσού, ακούγον-
τας κι από πάνω πως δεν κρατά-
ει το μηδέν, δεν κερδίζει ντέρμ-
πι, δεν σκοράρουν οι φορ της
και τα συναφή. Το αποτέλεσμα;
Η ΑΕΛ δεν βγήκε απλώς αλώβη-
τη από τα ματς κόντρα σε Ανόρ-
θωση, ΑΕΚ και Απόλλωνα, αλλά
θριαμβεύτρια, αποδεικνύοντας
σε φίλους, εχθρούς και κυρίως
στον ίδιο της τον εαυτό πως εί-
ναι ικανή για όλα...

Ο Ντούσαν Κέρκεζ απέδειξε φέτος
στους πάντες πόσο ικανός, αλλά και πως
κάθε άλλο παρά δογματικός είναι.
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Οι εντάσεις στο πεδίο του διεθνούς
εμπορίου αποκλιμακώνονται, η
πανδημία τίθεται υπό έλεγχο και
η έξοδος της Βρετανίας από την
Ευρωπαϊκή Ενωση θα διευθετηθεί
με τον ένα ή τον άλλο τρόπο. Οι
οικονομικές προοπτικές του 2021
δείχνουν ασυνήθιστα ευνοϊκές
για τις προηγμένες οικονομίες
και πολλές από τις αναδυόμενες
αγορές. Τι, όμως, θα μπορούσε
να πάει στραβά; Πρώτον, η εμ-
πιστοσύνη παίζει μεγάλο ρόλο.
Η οικονομική δραστηριότητα
ανέκτησε γρήγορα τον βηματισμό
της μετά το πρώτο κύμα της παν-
δημίας. Το τρίτο τρίμηνο, η Ευ-
ρωζώνη αντιστάθμισε σχεδόν
ολοκληρωτικά την πτώση του
ΑΕΠ του δευτέρου τριμήνου (-
11,8%) με άνοδο 12,6% σε τρι-
μηνιαία βάση. Βάσει αυτού, προ-

σβλέπουμε σε στέρεη ανάκαμψη
την άνοιξη του 2021, ώστε να
αποκατασταθεί η βλάβη του δεύ-
τερου κύματος το τρέχον τέταρτο
τρίμηνο και το πρώτο του 2021,
αν και αυτή θα είναι σε μικρότερο
βαθμό. Τι θα συμβεί, ωστόσο,
εάν εταιρείες και καταναλωτές,
μετά το διπλό πλήγμα που δέχ-
θηκαν, φανούν πολύ πιο συγκρα-
τημένοι μετά το δεύτερο κύμα
και για περισσότερο καιρό συγ-
κριτικά με το πρώτο;

Δεύτερον, ο σκοτεινός χειμώ-
νας ίσως αφήσει πίσω του θύματα.
Το 2021 πιθανώς να αυξηθεί ο
αριθμός των πτωχεύσεων. Παρά
το γεγονός πως υποχωρούν η
υποαπασχόληση και η ανεργία,
ο αριθμός των ανθρώπων εκτός
αγοράς εργασίας για ένα έτος ή
περισσότερο ή όσων δεν κατόρ-

θωσαν να εισέλθουν σε αυτήν
με κανέναν τρόπο στην αγορά
εργασίας θα αυξηθεί το 2021. Ως
συνέπεια η δυνατότητα προσφο-
ράς των οικονομιών ίσως περι-
σταλεί. 

Εντούτοις, οι κυβερνώντες
έχουν αντιληφθεί πλήρως τον
κίνδυνο. Εξ ου και αναμένουμε
πως θα συνεχιστούν τα μέτρα
δημοσιονομικής και νομισματικής
πολιτικής, ώστε να αμβλύνουν

την απειλή από τέτοιες μακρο-
πρόθεσμες επιπτώσεις υστέρησης
και να μην παρεμποδίσουν αυτές
ιδιαίτερα τον ρυθμό της ανάκαμ-
ψης. Τρίτον, εάν υπάρξει πρόωρη
απόσυρση των πακέτων τόνωσης
της οικονομίας, η ανάκαμψη εν-
δεχομένως να εξασθενήσει. Μέ-
χρι στιγμής, καμία ένδειξη δεν
έχουμε ότι αναδιπλώνονται οι
κεντρικές τράπεζες και οι κυβερ-
νήσεις από την τοποθέτησή τους
να κάνουν καθετί δυνατόν και
με αποτελεσματικότητα. Μεγάλες
κεντρικές τράπεζες, και ειδικό-
τερα η ΕΚΤ και η Ομοσπονδιακή
Τράπεζα των ΗΠΑ, έχουν διασα-
φηνίσει ότι κλίνουν υπέρ της πιο
ρωμαλέας στήριξης της ανάκαμ-
ψης και για πιο μακρό διάστημα
από προηγούμενες παρόμοιες
φάσεις. Τέταρτον και τελευταίο,

εάν εμφανιστεί αναθέρμανση
του πληθωρισμού, οι προοπτικές
θα κλονιστούν, τουλάχιστον για
τις αγορές. Η εκτίμησή μας για
ταχεία ανάπτυξη το 2021 στις
προηγμένες καθώς και σε πολλές
αναδυόμενες οικονομίες βασίζε-
ται στην υπόθεση ενός πληθω-
ρισμού, ο οποίος δεν θα εκτιναχ-
θεί τόσο ώστε να υποχρεώσει σε
πρόωρη σκλήρυνση πολιτικής
τις κεντρικές τράπεζες. Η απο-
δυνάμωση της αγοράς εργασίας,
άλλωστε, θα αποτρέψει μια με-
γάλη μισθολογική αύξηση την
επόμενη διετία, ενώ δεν πιθανο-
λογείται και μια έκρηξη κατανα-
λωτικών δαπανών, που θα προ-
καλέσει υψηλό πληθωρισμό.

* Ο κ. Holger Schmieding είναι οικονο-
μολόγος της Berenberg Bank.

Τι μπορεί να πάει στραβά το 2021

Καφέ και σνακς πωλούν οι πετρελαϊκές Το πανδημικό
κύμα «έπνιξε» 
και τα σχέδια
για επενδύσεις
Μειώθηκαν πέραν του 50%
Η πανδημία έπληξε αισθητά και
τον τομέα των επενδύσεων. Σύμ-
φωνα με έρευνα που διενήργησε
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων (EIBIS), το 51% των εται-
ρειών που είχαν επενδυτικά σχέ-
δια για το 2020 κάνουν λιγότερα
από ό,τι είχαν προγραμματίσει,
ενώ μία στις πέντε επιχειρήσεις
(21%) αναμένει μόνιμη μείωση
του προσωπικού τους. Σελ. 4

Λιγοστεύουν
τα περιουσιακά
της ExxonMobil
Λόγω πετρελαίου και ιού

Η καταβαράθρωση των τιμών του
πετρελαίου, σε συνδυασμό με τις
επιπτώσεις της πανδημίας, υπο-
χρεώνει την ExxonMobil να προ-
χωρήσει στη μεγαλύτερη απομεί-
ωση περιουσιακών στοιχείων στη
σύγχρονη ιστορία της. Θα μειώσει
την αξία των κοιτασμάτων φυσι-
κού αερίου που διαθέτει στη Βό-
ρεια και στη Νότια Αμερική κατά
17 δισ. και 20 δισ. δολάρια αντί-
στοιχα. Σελ. 9

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΔΙΕΘΝΗΣ ΤΑΣΗ

Επενδύουν σε ακίνητα
κοινωνικού χαρακτήρα
Το ενδιαφέρον των θεσμικών επενδυτών
άρχισαν να συγκεντρώνουν τα ακίνητα κοι-
νωνικού χαρακτήρα, όπως κέντρα περίθαλ-
ψης ή διαμονής ηλικιωμένων, διαγνωστικά
κέντρα, νοσοκομεία, σχολεία και άλλα. Πρό-
κειται για διεθνή τάση, που οφείλεται στην
αύξηση των ατόμων τρίτης ηλικίας. Σελ. 12

ΗΠΑ

Θα επιδιώξουν
νέες εμπορικές
συμφωνίες με
ασιατικές χώρες 

Σελ. 10

Νέος πονοκέφαλος η αναστολή δόσεων
Οι τράπεζες φοβούνται κατάχρηση του προγράμματος – Τι θα γίνει με το θέμα των εκποιήσεων

Εντονος προβληματισμός επικρα-
τεί στις τράπεζες από το ενδεχό-
μενο να γίνει κατάχρηση του μέ-
τρου της αναστολής δόσεων, μετά
το πράσινο φώς που άναψε η Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών για τη
δυνατότητα παράτασης του προ-

γράμματος έως τον Μάρτιο. Με-
γάλος φόβος των τραπεζών είναι
πως με αυτό τον τρόπο, ακόμα
και αυτοί που δεν προχώρησαν
στην αναστολή της δόσης τους,
θα το πράξουν τώρα και θα δημι-
ουργηθούν νέα δεδομένα για την

επόμενη ημέρα. Όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», οι συσκέψεις του τε-
λευταίου μήνα είχαν χαρακτήρα
σχεδιασμού – διαχείρισης της
επόμενης ημέρας. Πληροφορίες
της «Κ» αναφέρουν ότι η κατά-
σταση όπως διαμορφώνεται θα

συζητηθεί σε ανώτατο επίπεδο
των κυπριακών τραπεζών την
επόμενη εβδομάδα. Στο μεταξύ
σε αναστολή και των εκποιήσεων
αναμένεται να οδηγηθεί η Κύπρος
μέχρι και τις 31 Μαρτίου 2021.
Θα πρέπει να θεωρείται δεδομένο

πλέον βάσει των θέσεων των κομ-
μάτων πως σε μία - δύο εβδομάδες
θα ψηφιστεί η πρόταση. Ωστόσο,
όπως πληροφορείται η «Κ», ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης αναμένεται
να προχωρήσει στην αναπομπή
του νόμου αυτού. Σελ. 3

Ο καφές και η σοκολάτα θα είναι ο νέος «μαύρος χρυσός» για τις μεγάλες πετρελαϊκές, που την εποχή της ηλεκτροκίνησης δεν έχουν πια τα
ιλιγγιώδη έσοδα του πετρελαίου. Σε αυτά καταφεύγουν οι κολοσσοί του πετρελαίου, Shell, BP και Total, καθώς προσφέρουν ροφήματα αλλά και
πολλά άλλα στους σταθμούς ανεφοδιασμού μπαταρίας για ηλεκτροκίνητα οχήματα. Προκειμένου δε να αυξήσουν στον μέγιστο δυνατό βαθμό τα
έσοδά τους, επεκτείνουν το δίκτυο των σταθμών τους ανοίγοντας όλο και περισσότερους. Σελ. 11

Κύπρος 0,19% 0,00%

Γερμανία -0,56% -0,03%

Γαλλία -0,30% -0,04%

Ιταλία 0,60% 0,00%

Ισπανία 0,07% 0,02%

Ιρλανδία -0,26% -0,02%

Ελλάδα 0,62% -0,04%

Ην. Βασίλειο 0,32% 0,05%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΛΛΗΝΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ

Αργεί η επιστροφή 
στην κανονικότητα
Τουλάχιστον δύο χρόνια θα απαιτηθούν
για μία στις τρεις επιχειρήσεις μέχρι να
επανέλθουν στα προ κρίσης επίπεδα κερ-
δοφορίας. Ποσοστό 20% θεωρεί ότι θα
χρειαστούν 3-4 χρόνια. Το αισιόδοξο είναι
ότι το 63% των ελληνικών επιχειρήσεων
θα αυξήσει τις επενδύσεις το 2021. Σελ. 7

<<<<<<

Οι οικονομικές προ-
οπτικές του 2021 δεί-
χνουν ασυνήθιστα ευ-
νοϊκές για τις προηγ-
μένες οικονομίες.
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Δεύτερο κύμα 
Η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών (ΕΑΤ) αφού αξιολό-
γησε την κατάσταση που δημιουργείται λόγω του
δευτέρου κύματος της πανδημίας, αποφάσισε να
ενεργοποιήσει ξανά τους σχετικούς κανονισμούς
και να επιτρέψει να ενταχθούν στα προγράμματα
αναστολής δόσεων και όσα δάνεια δεν έτυχαν
ανάλογης ρύθμισης κατά το πρώτο κύμα της παν-
δημίας. Για να μην υπάρξει κατάχρηση της νέας
δυνατότητας που προσφέρεται, η ΕΑΤ έχει θέσει
δύο ασφαλιστικές δικλίδες. Πρώτον, στις νέες
ρυθμίσεις να μην μπορούν να ενταχθούν δάνεια
που έτυχαν κατά την διάρκειά τους αναστολής δό-
σεων για πάνω από 9 μήνες. Δεύτερον, οι τράπε-
ζες να παρουσιάσουν στους επόπτες τους τη με-
θοδολογία που θα ακολουθήσουν για να αξιολο-
γήσουν ότι τα δάνεια που θα επιλεγούν να ενταχ-
θούν στη ρύθμιση, δεν θα μετατραπούν σε μη
εξυπηρετούμενα. Το δεύτερο αυτό μέτρο αναμέ-
νεται πως θα προσφέρει τη δυνατότητα στους
επόπτες να επιβάλουν κανονισμούς στις τράπε-
ζες που θα διασφαλίζουν ότι, οι όποιες πιθανές
ζημιές προκύψουν θα αναγνωριστούν.    

••••
Ανώμαλη ανάκαμψη 
Την άποψη ότι η ανάκαμψη της οικονομίας στην
ευρωζώνη θα είναι «ανώμαλη» εξέφρασε το
εκτελεστικό στέλεχος της ΕΚΤ, Isabel Schnabel
σημειώνοντας ότι μπορεί η προοπτική του εμβο-
λίου να φωτίζει το βάθος του τούνελ αλλά θα
πρέπει να το διαβούμε για να το δούμε. Όσον
αφορά στην οικονομική κατάσταση προβλέπει
πως το τέταρτο τρίμηνο θα είναι υφεσιακό, αλλά
πολύ καλύτερο από το δεύτερο καταστροφικό
τρίμηνο ,ενώ στο μέτωπο του πληθωρισμού δεν

προκύπτει κάποια ανησυχία, αφού η πίεση θα
συνεχιστεί και το 2021. Για τα lockdowns η εκτί-
μηση που έρχεται από τα επίσημα χείλη της ΕΚΤ
είναι ότι πολύ πιθανόν να ανανεωθούν πριν να
είμαστε σε θέση να δούμε  βελτίωση στα υγει-
ονομικά δεδομένα συνέπεια των εμβολιασμών. 

••••
Προκλήσεις 
Η απόφαση της Μεγάλης Βρετάνιας να καταστεί η
πρώτη χώρα που ενέκρινε το εμβόλιο των Pfizer
και BioNTech για ευρεία χρήση ανοίγει τον δρόμο
για μια σειρά από προκλήσεις που θα πρέπει να

διαχειριστεί το επόμενο διάστημα, ενώ μεγάλο
βάρος πλέον πέφτει στο σύστημα υγείας (NHS).
Οι προκλήσεις αφορούν στις συγκεκριμένες
απαιτήσεις μεταφοράς και αποθήκευσης που
έχει το συγκεκριμένο εμβόλιο ενώ το στοίχημα
που θα πρέπει να κερδηθεί γίνεται ακόμα πιο δύ-
σκολο αν αναλογιστούμε ότι αφορά σε εκατομ-
μύρια δόσεις. Οι πρώτοι εμβολιασμοί ξεκινούν
την ερχόμενη εβδομάδα και, όπως δήλωσε η αρ-
μόδια υπουργός, το εγχείρημα αποτελεί το μεγα-
λύτερο έργο διακίνησης που έχει αντιμετωπίσει
ποτέ σε εθνικό επίπεδο. Τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά που κάνουν το συγκεκριμένο εμβόλιο απαι-
τητικό είναι ότι το βασικό στέλεχος (ιός) θα πρέ-
πει να αποθηκευτεί στους μείον 70 βαθμούς κελ-
σίου και ακολούθως να διακινηθεί με ειδικά μέ-
σα που θα μπορούν να το διατηρήσουν «σε ζωή»
για μέχρι 10 μέρες πριν τον τελικό προορισμό.
Κατά την άφιξή του στα κέντρα εμβολιασμών θα
μπορεί να παραμείνει για άλλες 30 μέρες εφό-
σον υφίσταται συγκεκριμένη συντήρηση κάθε 5
μέρες (ξηρός πάγος). Όταν ξεπαγώσει για χρήση,
το εμβόλιο θα μπορεί να διατηρηθεί στους 2-8
βαθμούς κελσίου για μέχρι 5 μέρες. 

••••
Ταυτόχρονη διάθεση 
Σάλο στην βιομηχανία του κινηματογράφου στις
ΗΠΑ έχει προκαλέσει η απόφαση του CEO της
Warner Bros(WB) να διαθέσει στην HBOmax (τη-
λεοπτική πλατφόρμα) όλες τις ταινίες του 2021,
δεκαεφτά στο σύνολο, ταυτόχρονα με τις κινη-
ματογραφικές αίθουσες. Ο Jason Kilar στις πρώ-
τες του δηλώσεις ανέφερε ότι θα πρέπει προ-
τού ασκηθεί κριτική να δοθεί χρόνος. Η συγκε-
κριμένη απόφαση, όπως παραδέχθηκε, αποτε-
λεί την απάντηση της WB στην πανδημία! 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΠΈΤΡΟΥ ΚΌΚΚΑΛΗ*

Προς μια πράσινη
οικονομία

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υποκατάστατα aγαθά
Υποκατάστατα καλούνται
δύο (ή περισσότερα) αγαθά
όταν η αύξηση στην τιμή
του ενός αυξάνει τη ζήτηση
του άλλου. Τα αγαθά αυτά
μπορούν να χρησιμοποι-
ηθούν το ένα αντί του άλ-

λου (ή άλλων) για να ικανοποιήσουν μια
ανάγκη του καταναλωτή. Ικανοποιούν ου-
σιαστικά την ίδια ακριβώς ανάγκη και απο-
τελούν σημαντικό προσδιοριστικό παρά-
γοντα της ζήτησης ενός αγαθού.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Ζούμε σε μία κρίσιμη μεταβατική
περίοδο προς έναν κόσμο που
δεν θα βασίζεται στα ορυκτά
καύσιμα, προς έναν κόσμο που
θα αντιλαμβάνεται πως το κράτος
δικαίου, η κοινωνική κινητικό-
τητα και η βιώσιμη ανάπτυξη εί-
ναι όροι για μία ανθούσα οικο-
νομία, χωρίς πανδημίες, βαθιές
κοινωνικές ανισότητες και πο-
λιτική αποσταθεροποίηση.

Γνωρίζουμε επίσης πως ο πλα-
νήτης θα τα καταφέρει και χωρίς
εμάς. Είναι παρωχημένη η αν-
τίληψη πως όσοι αγωνίζονται
για μία πράσινη Ευρώπη, πα-
λεύουν για το περιβάλλον, για
τα δέντρα, τις θάλασσες, τον
αέρα και τα δάση. Ο αγώνας είναι

για τη συνέχιση του πολιτισμού
μας, παρά τις ανεπίστρεπτες αλ-
λαγές που έχουμε ήδη επιφέρει
στο κλίμα και στο φυσικό περι-
βάλλον.

Ο ευρωπαϊκός νόμος για το
κλίμα αποτελεί τον πυρήνα και
την ομπρέλα κάτω από την οποία
συγκεντρώνονται όλα τα σύγ-
χρονα κοινωνικά και οικονομικά
αιτήματα για αλλαγή στον τρόπο
που ζούμε και δουλεύουμε, στον
τρόπο που παράγουμε και κατα-
ναλώνουμε. Η ευρωπαϊκή πρά-
σινη συμφωνία και η δίκαιη με-
τάβαση έπονται ως εξειδικεύσεις
για τον τρόπο υλοποίησης και
χρηματοδότησης της αλλαγής.

Το συνολικό ύψος του νέου
ΠΔΠ 2021-2027, μαζί με το Ταμείο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
(ΤΑΑ) πλησιάζει τα 2 τρισ. ευρώ
και αποτελεί τη μεγαλύτερη δη-
μόσια στοχευμένη παρέμβαση
στην οικονομία από την εποχή
του Σχεδίου Μάρσαλ. Πρόκειται
για μία δημοσιονομική επέκταση
άνευ προηγουμένου, συνοδεία
της από κοινού ανάληψης υπο-
χρεώσεων τριακονταετίας, καθώς
και της δημιουργίας ίδιων πόρων

για τη χρηματοδότηση των απαι-
τούμενων αλλαγών.

Το Ταμείο Ανάκαμψης και Αν-
θεκτικότητας εστιάζει στην ανά-
καμψη από την κρίση του CO-
VID-19, ενώ παράλληλα χρημα-
τοδοτεί την πράσινη μετάβαση,
δηλαδή τη ριζοσπαστική αλλαγή
μας, προκειμένου να αποκτή-
σουμε μία λιγότερο αυτοκατα-
στροφική σχέση με τη φύση. Η
κοινωνική, οικονομική και οικο-
λογική ανθεκτικότητα που κα-
λείται να οικοδομήσει το ΤΑΑ
αντικατοπτρίζεται στις αρχές
του «μη βλάπτειν» (do no harm),
του «μη εγκαταλείπειν» (leave
no one behind) και του σεβασμού
στο κράτος δικαίου.

Πλέον, όλες οι επενδύσεις
που στηρίζονται από τα χρημα-
τοδοτικά προγράμματα της Ε.Ε.
οφείλουν να ανταποκρίνονται
σε περιβαλλοντικά και κοινωνικά
κριτήρια, ώστε να ευθυγραμμί-
ζονται με τους βραχυπρόθεσμους
και μακροπρόθεσμους κλιματι-
κούς στόχους που έχει θέσει η
Ενωση, με δίκαιο τρόπο, σεβό-
μενοι τους εργαζομένους και τις
ιδιαιτερότητες των περιφερειών
της Ευρώπης.

Πρέπει παράλληλα να εξα-
σφαλίσουμε ότι το δημόσιο χρή-
μα θα παράγει κοινωνικά αγαθά,
που προάγουν και δεν υπονο-
μεύουν τη δημόσια υγεία, την
κοινωνική συνοχή και την κλι-
ματική ασφάλεια. Αυτοί οι στόχοι
πρέπει τώρα να ενταχθούν στον
πυρήνα και του χρηματοπιστω-
τικού τομέα. Η ταξονομία, η αρχή
του «μη βλάπτειν» και το πλαίσιο
για τα πράσινα ομόλογα είναι
εργαλεία που πρέπει να καθο-
δηγούν όχι μόνο τις ιδιωτικές,
αλλά και τις δημόσιες επενδύ-
σεις.

Πρέπει να μας γίνει συνείδηση
πως κάθε ευρώ που θα επενδύου-
με ως Ενωση θα πρέπει να είναι
ένα «πράσινο ευρώ», ένα ευρώ
υπέρ της επιβίωσής μας στον
πλανήτη, της κοινωνικής δικαιο-
σύνης, της αλληλεγγύης και της
ασφάλειας όλων.

* Ο κ. Πέτρος Κόκκαλης είναι ευρω-
βουλευτής.

Η λίστα που φέρει το όνομα της πρώην διοικήτριας, όσο παραμένει ανοιχτό θέμα, φορτίζει δυσανάλογα το κλίμα την ίδια ώρα που η αξία της
δημοσιοποίησης φθίνει 

Με θερμοκρασίες-ρεκόρ το 2020
Η επόμενη δεκαετία θα είναι η θερμότερη από την απαρχή των μετρήσεων

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ. Μία από τις τρεις
θερμότερες χρονιές που έχουν
καταγραφεί ποτέ αναμένεται
να αποδειχθεί το 2020, με τις
παγκόσμιες θερμοκρασίες από
τον Ιανουάριο έως και τον Οκτώ-
βριο να κυμαίνονται κατά 1,2
βαθμό Κελσίου πάνω από εκεί-
νες της προβιομηχανικής επο-
χής. Η δεκαετία αυτή θα είναι
η θερμότερη από την έναρξη
των μετεωρολογικών καταγρα-
φών, με τα έξι θερμότερα έτη
να καταγράφονται από το 2015
μέχρι σήμερα, σύμφωνα με την
ετήσια έκθεση της Διεθνούς
Μετεωρολογικής Οργάνωσης
του ΟΗΕ (WMO), που δημοσι-
εύθηκε χθες. «Η φετινή χρονιά
έχει ήδη εμφανίσει υψηλές θερ-
μοκρασίες-ρεκόρ, που μπορούν
να συγκριθούν μόνο με εκείνες
του 2016. Καλωσορίζουμε όλες
τις πρόσφατες δεσμεύσεις από
μέρους κυβερνήσεων για πε-
ριορισμό των αερίων του θερ-
μοκηπίου, καθώς απέχουμε ακό-
μη πολύ από την επίτευξη των
στόχων», είπε ο γενικός γραμ-
ματέας της οργάνωσης, Πέτερι
Τόλας.

Στο μεταξύ, οι πιθανότητες
προσωρινής ανόδου της μέσης
θερμοκρασίας της Γης, πέρα
από τον 1,5 βαθμό Κελσίου μέχρι
το 2024, βρίσκονται στο 20%.
Η Συνθήκη του Παρισιού για
το κλίμα, την οποία έχουν επι-
κυρώσει οι περισσότερες δυτι-
κές χώρες, ορίζει ότι τα βιομη-
χανικά κράτη πρέπει να ελατ-
τώσουν τις εκπομπές καυσαε-
ρίων για να διατηρήσουν την

άνοδο της θερμοκρασίας κάτω
από 2 βαθμούς Κελσίου και ιδα-
νικά πιο κοντά στον 1,5 βαθμό,
μέχρι το τέλος του αιώνα.

Μια άνοδος της μέσης θερ-
μοκρασίας του πλανήτη κατά
1,5 βαθμό Κελσίου χαρακτηρί-
ζεται η καλύτερη δυνατή εξέ-

λιξη, δεδομένης της υπάρχου-
σας τάσης προς την υπερθέρ-
μανση. Οι επιστήμονες της Δια-
κυβερνητικής Συνόδου για την
Κλιματική Αλλαγή του ΟΗΕ εξα-
κολουθούν να προβλέπουν ότι
ακόμη και μια περιορισμένη
άνοδος της παγκόσμιας θερμο-
κρασίας θα οδηγήσει σε πιο συ-
χνούς και έντονους καύσωνες,
βροχοπτώσεις και ξηρασία σε
πολλές περιοχές της Γης.

Τέτοια φαινόμενα παρατη-
ρήθηκαν και το 2020, σύμφωνα
με την έκθεση της WMO. Η πιο
αξιοσημείωτη περίπτωση κα-
τεγράφη στη Σιβηρία, βόρεια
του Αρκτικού Κύκλου. Οι θερ-
μοκρασίες στην περιοχή τους
πρώτους δέκα μήνες του χρόνου

ήταν κατά πέντε βαθμούς Κελ-
σίου υψηλότερες από τον μέσο
όρο, προκαλώντας πρωτοφανή
αριθμό πυρκαγιών. Την ίδια
ώρα, οι θαλάσσιοι πάγοι της Αρ-
κτικής βρίσκονταν όλο τον χρό-
νο στα χαμηλότερα επίπεδα
των τελευταίων δεκαετιών. Η
Γροιλανδία, για παράδειγμα,
έχασε φέτος 152 δισ. τόνους
πάγου.

Οι ωκεανοί, οι οποίοι έχουν
απορροφήσει το 93% της θερ-
μότητας των αερίων του θερ-
μοκηπίου από τη δεκαετία του
1970, εμφάνισαν φέτος σημαν-
τική άνοδο της μέσης θερμο-
κρασίας τους. Τα πρώτα στοιχεία
έδειξαν ότι 80% των ωκεανών
υπέστη υποθαλάσσιο καύσωνα
κάποια στιγμή μέσα στο 2020,
την ώρα κατά την οποία το θα-
λάσσιο οικοσύστημα πλήττεται
από την αυξημένη οξύτητα των
υδάτων – επίσης αποτέλεσμα
της απορρόφησης διοξειδίου
του άνθρακα.

Οι φυσικές καταστροφές και
τα ακραία καιρικά φαινόμενα
οδήγησαν 10 εκατ. ανθρώπους
να αναζητήσουν καταφύγιο μα-
κριά από τα σπίτια τους κατά
το πρώτο ήμισυ του έτους, κυ-
ρίως στη Νότια και ΝΑ Ασία,
αλλά και στο Κέρας της Αφρικής.
Το ξέσπασμα της πανδημίας
του κορωνοϊού προσέθεσε νέα
προσκόμματα στην εκκένωση
πληγεισών από φυσικές κατα-
στροφές περιοχών και στις επι-
χειρήσεις ανθρωπιστικής βοή-
θειας.

A.P.

Oι θαλάσσιοι πάγοι της Αρκτικής βρίσκονταν καθ’ όλη τη διάρκεια
του έτους στα χαμηλότερα επίπεδα των τελευταίων δεκαετιών. Μόνο
η Γροιλανδία έχασε εφέτος 152 δισ. τόνους πάγου.

<<<<<<

Μια άνοδος της μέ-
σης θερμοκρασίας
του πλανήτη κατά 1,5
βαθμό Κελσίου χαρα-
κτηρίζεται η καλύτε-
ρη δυνατή εξέλιξη.

<<<<<<

Κάθε ευρώ που θα
επενδύουμε ως Ενω-
ση θα πρέπει να είναι
ένα «πράσινο ευρώ».

Δεν τεκνοποιούν λόγω
κλιματικής αποκάλυψης
ΣΙΓΚΑΠΟΥΡΗ. Οι φόβοι για μια επικείμενη
κλιματική αποκάλυψη οδηγεί πολλούς
ανθρώπους να μη θέλουν να κάνουν παι-
διά, επειδή φοβούνται ότι οι απόγονοί
τους θα βρεθούν αντιμέτωποι με μια κο-
λασμένη ζωή. Αυτό είναι το συμπέρασμα
της πρώτης ακαδημαϊκής μελέτης πάνω
στο ζήτημα. Οι επιστήμονες ρώτησαν
600 ανθρώπους ηλικίας 27 ώς 45 ετών,
οι οποίοι ήδη συγκαταλέγουν την κλι-
ματική αλλαγή σε έναν από τους παρά-
γοντες που επηρεάζουν τις αναπαραγω-
γικές τους αποφάσεις. Από αυτούς, το
96% δήλωσε πολύ ώς υπερβολικά ανή-
συχο για το μέλλον των παιδιών σε έναν
κόσμο που βιώνει την κλιματική αλλαγή.
Μια γυναίκα 27 ετών είπε ότι αισθάνεται
πως δεν μπορεί με ελαφρά συνείδηση
να φέρει ένα παιδί στον κόσμο και να
το υποχρεώσει να προσπαθήσει να επι-
βιώσει σε συνθήκες αποκάλυψης. Οι
απόψεις αυτές βασίζονται σε πολύ απαι-
σιόδοξες εκτιμήσεις για το μέλλον της
υπερθέρμανσης του πλανήτη, επισήμα-
ναν οι μελετητές. Ενας από τους ερω-
τηθέντες απάντησε για παράδειγμα ότι
το μέλλον του πλανήτη θα είναι παρόμοιο
με τις συνθήκες του A΄ Παγκοσμίου Πο-
λέμου. Κάποιοι μάλιστα που είναι ήδη
γονείς, εμφανίστηκαν μετανιωμένοι που
έφεραν στον κόσμο παιδιά. Να φέρεις
στον κόσμο ένα παιδί συνεπάγεται εξάλ-
λου ότι ο άνθρωπος αυτός θα παράγει
ισοβίως εκπομπές ρύπων, ωστόσο μόνο
το 60% όσων συμμετείχαν εμφανίστηκε
ανήσυχο για το συγκεκριμένο αποτύ-
πωμα. «Ο φόβος για το ανθρακικό απο-
τύπωμα της τεκνοποίησης μοιάζει να
είναι στεγνό και αφηρημένο», σχολίασε
ο Μάθιου Σνάιντερ Μέιγιερσον των Κο-
λεγίων Γέιλ και NUS στη Σιγκαπούρη,
που ήταν επικεφαλής της έρευνας. «Αλλά
η ανησυχία για τα παιδιά και το μέλλον

τους ήταν βαθιά και φορτισμένη. Ηταν
σπαρακτικό να παρακολουθείς τις απαν-
τήσεις – ορισμένοι πραγματικά άνοιξαν
την καρδιά τους». Μια 40χρονη μητέρα
εξομολογήθηκε: «Μετανιώνω που έκανα
παιδιά επειδή είμαι τρομοκρατημένη
ότι θα αντιμετωπίσουν το τέλος του κό-
σμου εξαιτίας της κλιματικής αλλαγής».

Οπως σημειώνει στο σχετικό του ρε-
πορτάζ ο Guardian, ο αριθμός των αν-
θρώπων που συνυπολογίζουν την κλι-
ματική αλλαγή στους παράγοντες που
επηρεάζουν την απόφασή τους να φέρουν
στον κόσμο παιδιά αναμένεται να αυ-
ξηθεί, προέβλεψε, καθώς οι συνέπειες
της υπερθέρμανσης του πλανήτη γίνονται
πιο ορατές. Η μελέτη, που δημοσιεύθηκε
στην επιθεώρηση «Κλιματική Αλλαγή»,
δεν εντόπισε διαφορές μεταξύ των δύο
φύλων, παρόλο που οι γυναίκες αποτέ-
λεσαν τα τρία τέταρτα των ερωτηθέντων. 

Σύμφωνα με τον Guardian, ο αριθμός
των ανθρώπων που συνυπολογίζουν την
κλιματική αλλαγή στους παράγοντες οι
οποίοι επηρεάζουν την απόφασή τους να
φέρουν στον κόσμο παιδιά αναμένεται
να αυξηθεί.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Από ό,τι φαίνεται η δεύτερη ευκαιρία
που δίνει η Ευρωπαϊκή Αρχή Τρα-
πεζών για παράταση της δυνατό-
τητας αναστολής δόσεων δανείων
από τους δανειολήπτες φέρνει πο-
νοκέφαλο στις κυπριακές τράπεζες.
Είναι πλέον πασιφανές πως το πρώτο
μορατόριουμ, η δυνατότητα δηλαδή
αναστολής δόσεων από τους δανει-
ολήπτες, χρησιμοποιήθηκε αρκετά.
Τα δεδομένα το αποδεικνύουν εξάλ-
λου. Είχε ανασταλεί η καταβολή δό-
σεων για δάνεια ύψους11,7 δισ.
ευρώ μέχρι τις αρχές καλοκαιριού,
δηλαδή κατά τους πρώτους τρεις
μήνες εφαρμογής του μέτρου. Από
τότε η Κεντρική Τράπεζα της Κύ-
πρου δεν έχει προχωρήσει σε πα-

ρόμοια έρευνα ώστε να δείξει πιο
πρόσφατη εικόνα. Ενδεικτική και
η εικόνα που παρουσίασαν οι δύο
μεγαλύτερες τράπεζες του νησιού
με τα οικονομικά αποτελέσματα
του 9μήνου τους. Η Τράπεζα Κύπρου
έχει αναστείλει δάνεια σε 25 χιλιάδες
δανειολήπτες της και αφορούν δα-
νεισμό 5,9 δισ. ευρώ, με τους ιδιώτες
να καλύπτουν το 2,1 δισ. αυτού του
ποσού και τα 3,8 δισ. οι εταιρείες.

Στην Ελληνική, έχουν ανασταλεί
δόσεις για δάνεια ύψους 2,8 δισ. ευ-
ρώ . Το μέτρο που δίνει όμως τώρα
η Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών για
επέκταση της περιόδου που μπορεί
ένας δανειολήπτης να αιτηθεί ανα-
στολή δόσεων δημιουργεί νέα δε-
δομένα στην εξίσωση που δημι-
ούργησε το μορατόριουμ. Μεγάλος
φόβος των τραπεζών είναι πως με
αυτό τον τρόπο και όσοι δεν προ-

χώρησαν στην αναστολή της δόσης
τους τώρα θα το πράξουν και θα
δημιουργηθούν νέα δεδομένα για
την επόμενη ημέρα που σχεδίαζαν
οι Κύπριοι τραπεζίτες. Όπως πλη-
ροφορείται η «Κ», οι συσκέψεις του
τελευταίου μήνα είχαν χαρακτήρα
σχεδιασμού – διαχείρισης της επό-
μενης ημέρας, δίχως να υπάρχει
στην εξίσωση μία επέκταση του
μορατόριουμ. Σίγουρα αυτή η εξέ-

λιξη διαφοροποιεί προς στιγμήν
αυτό το σχεδιασμό από πλευράς
κυπριακών τραπεζών. Τα δεδομένα
της κατάχρησης του Σχεδίου σε
συνεργασία με μία κουλτούρα αθέ-
τησης καταβολής δόσεων που ισχύει
διαχρονικά στην Κύπρο, δυναμιτί-
ζουν το κλίμα. Τι θα γίνει όμως από
εδώ και πέρα; Σύμφωνα με πληρο-
φορίες της εφημερίδας, την επόμενη
εβδομάδα οι κυπριακές τράπεζες

σε ανώτατο επίπεδο θα συνεδριά-
σουν για να αποφασίσουν αν θα
επιτρέψουν σε ένα δανειολήπτη
που για παράδειγμα άρχισε την
αναστολή δόσεων του τον Αύγου-
στο, να αιτηθεί αναστολή μέχρι και
το Μάρτιο του 2021. Διότι ορθώς,
ο συγκεκριμένος δανειολήπτης δεν
θα έχει χρησιμοποιήσει τους 9 μήνες
που είχε αρχικώς «δικαίωμα» για
πάγωμα των δόσεων του. Αυτό,
όπως εξήγησαν οι πηγές, γίνεται
διότι ναι μεν η Ευρωπαϊκή Αρχή
έδωσε την παράταση μέχρι το Μάρ-
τη του 2021 εφόσον ένας δανει-
ολήπτης δεν είχε 9 μήνες συνεχό-
μενης αναστολής, αλλά όλα υπό-
κεινται στην κρίση του επόπτη.
Αντιλαμβάνονται δε, πως όποιος
δεν είχε αιτηθεί αναστολή της δό-
σης του και θα αιτηθεί τώρα θα βρί-
σκεται -πιθανώς- σε δεινή οικονο-
μική κατάσταση (εκτός άμα μπει
στο γκρουπ αυτών που καταχρά-
στηκαν το μέτρο), άρα και θα πρέπει
να του δοθεί η ευκαιρία να «ανα-
σάνει». Συνηγορεί δε, σε μια από-
φαση τέτοια η θέση του «case by
case», δηλαδή της εξέτασης ανά πε-
ρίπτωσης που ήδη έχουν πει οι κυ-
πριακές οι τράπεζες ότι θα πράξουν. 

Ερωτηματικά προκύπτουν αν
θα υπάρξει μία καθολική επέκταση
της περιόδου από πλευράς κυπρια-
κών αρχών, ενόψει της πανδημικής
κρίσης και των βουλευτικών εκλο-
γών με απόφαση της πολιτείας. Αν
και το πλάνο της αναστολής δόσεων
αφορά μόνο σε 9μηνη περίοδο,
υπάρχει «στο παζάρι» ένα ανοιχτό
παραθυράκι μήπως οι κυπριακές
αποφασίσουν την αναστολή 9 μη-
νών συν 3 μηνών. Τραπεζικές πηγές
διαβεβαιώνουν στην εφημερίδα
πως δεν υπάρχει περίπτωση κά-
ποιος που έλαβε 9μηνη αναστολή
να λάβει εντέλει 12μηνη.

Βλέμμα στραμμένο στην αναστολή δόσεων
Εξετάζουν την επέκταση μέχρι το Μάρτη 2021 εάν ο δανειολήπτης δεν έχει χρησιμοποιήσει όλο το 9μηνο

<<<<<<

Θα πρέπει να θεωρείται
σχεδόν δεδομένο πως
οι εκποιήσεις θα ανα-
σταλούν μέχρι το Μάρτη
του 2021, αφού οι προ-
τάσεις των κομμάτων
έχουν κερδίσει αρκετό
έδαφος.

Οι κύπριοι τραπεζίτες προβληματίζονται για την κατάχρηση, που θα κάνουν οι δανειολήπτες του μέτρου της
Ευρωπαϊκής Αρχής Τραπεζών, το οποίο μπορούν να χρησιμοποιήσουν οι δανειολήπτες που πραγματικά
αντιμετωπίζουν πρόβλημα.

Πάμε για αναστολή
εκποιήσεων
Σε αναστολή και των εκποιήσε-
ων αναμένεται να οδηγηθεί η Κύ-
προς μέχρι και τις 31 Μαρτίου
2021. Θα πρέπει να θεωρείται
δεδομένο πλέον βάσει των λεγο-
μένων των κομμάτων πως σε μία
- δύο εβδομάδες θα ψηφιστεί η
εν λόγω πρόταση, με μία διαφο-
ρά. Όπως πληροφορείται η «Κ»,
ο Πρόεδρος Αναστασιάδης ανα-
μένεται να προχωρήσει στην
αναπομπή του νόμου για αναστο-
λή των εκποιήσεων, αφουγκρα-
ζόμενος τη θέση Υπουργείου Οι-
κονομικών, Κεντρικής Τράπεζας
και κυπριακών τραπεζών ότι δεν
πρέπει να σταματήσουν οι εκποι-
ήσεις, ιδίως σε μία περίοδο που
δεν αφορούν νέα δάνεια, αλλά
υποθέσεις πολλών χρόνων. Οι
τρεις θεσμοί επισήμαναν τις επι-
πτώσεις που μπορεί να φέρει η
έγκριση των προτάσεων για ανα-
στολή του μέτρου των εκποιήσε-
ων, λέγοντας πως θα προκαλέ-
σουν οικονομική αβεβαιότητα,
ενδεχομένως χρειαστούν κεφα-
λαιακές ανάγκες οι τράπεζες, αλ-
λά μέχρι και κίνδυνο για την
επενδυτική θέση της Κύπρου
έθεσαν. Είχαν συνοψίσει πως η
παύση των εκποιήσεων φέρει
προσκόμματα στην λειτουργία
των τραπεζών, άρα και κατ’ επέ-
κταση της οικονομίας. Συν τοις
άλλοις, οι τράπεζες είχαν τονίσει
πως στο επόμενο διάστημα δεν
θα πρέπει να αναμένεται καμία
εκποίηση κατοικίας που η αξία
της είναι κάτω των 350 χιλιάδων
ευρώ ή είναι κύρια – πρώτη.

Μετά την ανακοίνωση της Ευρω-
παϊκής Αρχής Τραπεζών για παρά-
ταση του περιθωρίου της αναστο-
λής των δόσεων έως τον Μάρτιο
του 2021, η κάθε χώρα προχωρεί
με τους δικούς της σχεδιασμούς
αναφορικά με την εφαρμογή του
μέτρου. Στην Ελλάδα, η οποία είχε
πρώτη εφαρμόσει το μέτρο της
αναστολής των δόσεων, οι τράπεζες
επισημαίνουν ότι η αναστολή θα
έχει αυστηρή διάρκεια εννέα μη-
νών.

Οπως διευκρινίζει σε ανακοί-
νωσή της η Ελληνική Ενωση Τρα-
πεζών (ΕΕΤ):

• Επιχειρήσεις και ιδιώτες με
ενήμερες οφειλές την 30ή Σεπτεμ-
βρίου 2020 που δεν έχουν ενταχθεί
έως τώρα σε πρόγραμμα αναστολής
καταβολής δόσεων κεφαλαίου ή
και τοκοχρεολυτικών δόσεων, θα
μπορούν, εάν αποδεδειγμένα πλήτ-
τονται από την κρίση, να αιτηθούν
την ένταξή τους σε σχετικό πρό-
γραμμα μέχρι τις 31 Μαρτίου 2021
και για μέγιστη διάρκεια έως 9 μή-
νες από την ημερομηνία ένταξης.

• Επιχειρήσεις και ιδιώτες που
έχουν πληγεί από την παρούσα
κρίση και έχουν ήδη ενταχθεί σε
πρόγραμμα αναστολής καταβολής
δόσεων κεφαλαίου ή και τοκοχρε-
ολυτικών δόσεων, θα μπορούν να
αιτηθούν μέχρι την 31η Μαρτίου
2021 την παράταση του προγράμ-
ματος αναστολής δόσεων, υπό την
προϋπόθεση ότι η συνολική πα-
ραμονή τους στο πρόγραμμα δεν
υπερβαίνει τους 9 μήνες.

• Επιχειρήσεις από συγκεκρι-
μένους κλάδους, για τις οποίες έχει
ήδη αποφασιστεί από τις τράπεζες
η ένταξή τους σε πρόγραμμα ανα-
στολής δόσεων κεφαλαίου, με ημε-
ρομηνία λήξης πέραν της 31ης Δε-
κεμβρίου 2020, αυτό ισχύει κανο-
νικά με βάση τους όρους που έχουν
συμφωνηθεί.

Σύμφωνα με εκτιμήσεις των τρα-

πεζών, τα μορατόριουμ που έχουν
εφαρμοστεί μέχρι σήμερα, και τα
οποία υπολογίζονται σε 25 δισ. ευ-
ρώ, καλύπτουν την πλειονότητα
των επιχειρήσεων και των νοικο-
κυριών που αντιμετωπίζουν προ-
βλήματα στην εξυπηρέτηση των
δανειακών τους υποχρεώσεων.
Ετσι, η ένταξη νέων δανείων εκτι-
μάται ότι θα είναι επιλεκτική και
δεν θα έχει γενικευμένο χαρακτήρα.
Οπως εξηγεί σε ανακοίνωσή της η
ΕΕΤ, οι  δανειολήπτες που οφείλουν
να καταβάλλουν από 1ης Ιανουα-
ρίου 2021 την κανονική, προ των
αναστολών, δόση του δανείου τους
και εφόσον αποδεδειγμένα παρου-

σιάζουν προσωρινές δυσκολίες
ρευστότητας, θα μπορούν να αι-
τηθούν την ένταξή τους σε βρα-
χυπρόθεσμο πρόγραμμα σταδιακής
επαναφοράς στην καταβολή της
συμβατικής δόσης. Πρόκειται για
προγράμματα τα οποία προβλέπουν
την καταβολή του 30% ή του 50%
της μηνιαίας δόσης που πλήρωναν
πριν από την κρίση για ένα συγ-
κεκριμένο χρονικό διάστημα 3, 6
ή 12 μηνών, έτσι ώστε να τους
δοθεί ο αναγκαίος χρόνος να επα-
νέλθουν στις προ COVID υποχρε-
ώσεις τους με σταδιακό τρόπο.
Προϋπόθεση είναι να εξυπηρετού-
σαν με συνέπεια τις δανειακές τους
υποχρεώσεις, πριν από το ξέσπα-
σμα της κρίσης. Η αίτηση αυτή θα
εξετάζεται από τα αρμόδια εγκρι-
τικά όργανα των τραπεζών και εφό-
σον διαπιστώνεται προσωρινό πρό-
βλημα ρευστότητας, θα εγκρίνεται
η υπαγωγή στη συγκεκριμένη προ-
σωρινή διευκόλυνση.

Η Ελληνική Ενωση Τραπεζών
υπογραμμίζει ότι μετά τη λήξη των

προγραμμάτων αναστολής δόσεων,
οι επιχειρήσεις και οι ιδιώτες ανα-
μένεται να συνεχίσουν την ομαλή
εξυπηρέτηση των δανειακών τους
υποχρεώσεων. 

Ειδικά για τους δανειολήπτες
που έχουν υποβάλει αίτηση και εί-
ναι επιλέξιμοι για να ενταχθούν
στο πρόγραμμα «Γέφυρα» επιδό-
τησης δόσεων δανείων με εξασφά-
λιση πρώτης κατοικίας, αυτοί υπο-
χρεούνται να καταβάλουν, από την
ημερομηνία ενεργοποίησης του
προγράμματος και για τους επό-
μενους εννέα μήνες, μόνο το ποσό
της δόσης που τους αναλογεί. Προ-
ϋπόθεση είναι να διακόψουν το
πρόγραμμα αναστολής της πλη-
ρωμής δόσης τους. Με δεδομένο
ότι πολλές αναστολές δανείων λή-
γουν στα τέλη Δεκεμβρίου, η κρα-
τική επιδότηση σε αυτές τις περι-
πτώσεις θα ξεκινήσει να καταβάλ-
λεται από τον Ιανουάριο και εφόσον
η τράπεζα βεβαιώσει ότι ο οφειλέτης
πλήρωσε το τμήμα της δόσης που
του αναλογεί.

Επιλεκτική και όχι γενική θα είναι
η ένταξη νέων δανείων στην Ελλάδα
Μετά τη λήξη των προγραμμάτων οι δανειολήπτες θα πληρώνουν κανονικά

<<<<<

Το όριο αφορά τόσο τις
μελλοντικές εγκρίσεις
αιτήσεων όσο και αυτές
που έχουν ήδη εγκριθεί
από τις τράπεζες.

Αυστηρή διάρκεια εννέα μηνών θα έχει η νέα αναστολή των δόσεων, σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών.

Προειδοποιήσεις 
για επερχόμενο κύμα
MEΔ μέσα στο 2021
Ομοβροντία προειδοποιήσεων
δέχονται οι τράπεζες για το επερ-
χόμενο κύμα κόκκινων δανείων,
συνεπακόλουθο της ύφεσης που
προκάλεσε η πανδημία. Η τελευ-
ταία κρούση έρχεται τώρα από
την επικεφαλής της Επιτροπής
της Βασιλείας που προειδοποίησε
τις ευρωπαϊκές τράπεζες να μη
βιαστούν να χορηγήσουν μερί-
σματα, καθώς παραμένει ακόμη
απροσδιόριστη η έκταση των
επιπτώσεων της πανδημίας
στους ισολογισμούς τους και
συγκεκριμένα ο όγκος των κόκ-
κινων δανείων. 

Σε συνέντευξή της στους Fi-
nancial Times, η κ. Καρολίν  Ρό-
τζερς προειδοποίησε τις τράπεζες
πως όταν εκπνεύσουν τα προ-
γράμματα στήριξης, κάποιες επι-
χειρήσεις και κάποια νοικοκυριά
δεν θα τα πάνε τόσο καλά και
θα υπάρξουν ζημίες από μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια. Τόνισε,
όμως, πως «η κλίμακα αυτών των
ζημιών δεν είναι σαφής σε αυτή
τη φάση». Ως εκ τούτου, κάλεσε
τις τράπεζες  να αντισταθούν
στις πιέσεις των επενδυτών τους
και να μην αρχίσουν να χορηγούν
μερίσματα, καθώς «αν το πλήγμα
δεν είναι τόσο μεγάλο όσο νο-
μίζουμε, τότε οι επενδυτές μπο-
ρούν να πληρωθούν αργότερα».
Σημειωτέον ότι  ορισμένες χώρες
όπως η Ελβετία και η Σουηδία
έχουν ήδη επιτρέψει στις τρά-
πεζες να αρχίσουν από το νέο
έτος να χορηγούν μερίσματα.
Αντιθέτως, η ΕΚΤ, η αμερικανική
Federal Reserve και η  Τράπεζα
της Αγγλίας έχουν αναβάλει τις
σχετικές αποφάσεις για το 2021.

Στη διάρκεια του  πρώτου εξα-
μήνου, οι μεγαλύτερες τράπεζες
στον δυτικό κόσμο προχώρησαν
σε γενναίες προβλέψεις, συνο-
λικού ύψους άνω των 139 δισε-
κατομμυρίων δολαρίων, για να
καλύψουν ενδεχόμενες ζημίες
από τα μη εξυπηρετούμενα δά-

νεια. Πρόκειται για το υψηλότερο
επίπεδο προβλέψεων που έχει
καταγραφεί μετά τη χρηματοπι-
στωτική κρίση του 2009. Από τη
στιγμή, όμως, κατά την οποία
χαλάρωσαν τα περιοριστικά μέ-
τρα το καλοκαίρι και οι εκτιμήσεις
για την οικονομία άρχισαν να
είναι πιο αισιόδοξες, οι τράπεζες
μείωσαν δραστικά τις προβλέψεις
τους το τρίτο τρίμηνο.

Εχουν προηγηθεί προσφάτως
οι εκτιμήσεις στελέχους της ΕΚΤ
και συγκεκριμένα του Αντρέα
Ενρία, επικεφαλής της εποπτικής
αρχής τραπεζών της ΕΚΤ,  ότι
νέο κύμα κόκκινων δανείων μπο-

ρεί να φτάσει στο 1, 4 τρισ. ευρώ
σε περίπτωση μιας κακής εξέλι-
ξης της πανδημίας. Ο κ. Ενρία
πρότεινε μάλιστα τη δημιουργία
ευρωπαϊκής «κακής τράπεζας»
ή ενός δικτύου εθνικών κακών
τραπεζών που θα συντονίζονται
από μια κεντρική αρχή στους
κόλπους της ΕΚΤ.

Ακολούθησε λίγες ημέρες αρ-
γότερα παρέμβαση της Ελκε Κέ-
νινγκ, επικεφαλής του Ενιαίου
Μηχανισμού Εξυγίανσης Τρα-
πεζών (SRB), που κάλεσε τις ευ-
ρωπαϊκές τράπεζες να εργαστούν
εντατικά για να διαχωρίσουν τα
υγιή και βιώσιμα δάνεια από τα
μη βιώσιμα και τόνισε πως είναι
πολύ νωρίς για να αποτιμηθεί
το ύψος του νέου κύματος κόκ-
κινων δανείων, καθώς θα εξαρ-
τηθεί από τη διάρκεια της ύφε-
σης και την ποιότητα της ανά-
καμψης.

<<<<<<

Εκκληση προς τις τρά-
πεζες να διασφαλί-
σουν τα κεφάλαιά
τους και να μη διανεί-
μουν μέρισμα.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η πανδημική κρίση του 2020 που
βιώνουμε έχει επηρεάσει την κα-
θημερινότητα. Με τους πολλα-
πλούς περιορισμούς που έχουν
επιβληθεί κατά τους τελευταίους
8 – 9 μήνες, έχει επηρεαστεί η
οικονομία σε μεγάλο βαθμό, άρα
όπως είναι φυσικό, έχουν επηρε-
αστεί και οι επενδύσεις. Το επεν-
δυτικό κλίμα δεν είναι στα καλύ-
τερά του, όπως επίσης έχουν πε-
ριοριστεί και οι επενδυτικές στρα-
τηγικές των επιχειρήσεων. 

Σύμφωνα με έρευνα που διε-
νήργησε η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων (EIBIS), ο ιός επη-

ρέασε τις επενδυτικές στρατηγι-
κές των εταιρειών για το 2020.
Τα στοιχεία παρουσιάζουν πως
περισσότερες από τις μισές επι-
χειρήσεις (51%) οι οποίες είχαν
επενδυτικά σχέδια για το τρέχον
οικονομικό έτος κάνουν λιγότερες
επενδύσεις από ό,τι είχαν προ-
γραμματίσει, ποσοστό ελαφρώς
πάνω από τον μέσο όρο της ΕΕ
(45%). Η πιο συχνή επίπτωση του
COVID-19 αναμένεται να είναι η
αυξημένη χρήση των ψηφιακών
τεχνολογιών (55%), ιδίως μεταξύ
των επιχειρήσεων στον κλάδο
των υπηρεσιών (63%). Οι εταιρείες
μεταποίησης είναι λιγότερο πι-
θανό να το αναφέρουν αυτό ως
μακροπρόθεσμη επίπτωση (29%).
Μία στις πέντε επιχειρήσεις (21%)

αναμένει μόνιμη μείωση του προ-
σωπικού τους. Αυτό αυξάνεται
σχεδόν σε μία στις τρεις επιχει-
ρήσεις που δραστηριοποιούνται
στον τομέα των υπηρεσιών (35%).
Βάσει της έρευνας, περίπου το
1/3 όλων των επιχειρήσεων (33%)
υποστηρίζουν ότι ανέπτυξαν ή
εισήγαγαν νέα προϊόντα, διαδι-
κασίες ή υπηρεσίες ως μέρος των
επενδυτικών τους δραστηριοτή-
των. Αυτό περιλαμβάνει ένα 15%
των εταιρειών οι οποίες εισήγαγαν
καινοτομίες στη χώρα ή στην
παγκόσμια αγορά. Αυτό το πο-
σοστό είναι αντίστοιχο με εκείνο
που καταγράφηκε στην έκθεση
EIBIS 2019 (39%), αλλά κάτω από
τον μέσο όρο της ΕΕ (42%). Πάνω
από τις μισές εταιρείες στην Κύ-
προ (54%) έχουν αναπτύξει, πλή-
ρως ή μερικώς, τουλάχιστον μία
ψηφιακή τεχνολογία, ποσοστό
που βρίσκεται κάτω από τον μέσο
όρο της ΕΕ (63%). 

Πρόσθετα, σχεδόν το 1/4 των
επιχειρήσεων (24%) πιστεύουν
ότι η επιχειρηματική τους δρα-
στηριότητα έχει επηρεαστεί ση-
μαντικά από την κλιματική αλ-
λαγή και από τις αλλαγές στις και-
ρικές συνθήκες που σχετίζονται
με αυτή, ενώ δύο στις πέντε (41%)
αναφέρουν μικρό αντίκτυπο. Αυτά
τα επίπεδα είναι σε αντιστοιχία
με τον μέσο όρο της ΕΕ (23% και
35%, αντίστοιχα). 

Πάνω από τις μισές εταιρείες
στην Κύπρο (53%) έχουν ήδη
επενδύσει ή σχεδιάζουν να επεν-
δύσουν τα επόμενα τρία χρόνια
σε μέτρα αντιμετώπισης των επι-
πτώσεων των καιρικών φαινομέ-
νων και μείωσης των εκπομπών
άνθρακα. Αυτό το ποσοστό είναι
χαμηλότερο από τον μέσο όρο
της ΕΕ (67%). 

Η αβεβαιότητα σχετικά με το
ρυθμιστικό περιβάλλον και τη
φορολογία είναι το μεγαλύτερο
εμπόδιο στις επενδύσεις σε αυτόν
τον τομέα (77%), ακολουθούμενες
από το κόστος αυτών των δρα-
στηριοτήτων (74%).

Εκοψε τις επενδύσεις στο μισό ο Covid 
Το 51% των εταιρειών που είχαν επενδυτικά σχέδια για το 2020 κάνουν λιγότερα από ό,τι είχαν προγραμματίσει

<<<<<<

Σχεδόν το 1/4 των 
επιχειρήσεων (24%)
πιστεύουν ότι η επι-
χειρηματική τους 
δραστηριότητα έχει
επηρεαστεί σημαντι-
κά από την κλιματική
αλλαγή.

Μία στις πέντε επιχειρήσεις (21%) αναμένει μόνιμη μείωση του προσωπικού τους.

Η ΕΤΕπ στην πέμπτη έκδοση της
EIB Investment Survey, αναφέρει
πως τα πρώτα ευρήματα της έρευ-
νας καταδεικνύουν ένα διευρυνό-
μενο επενδυτικό κενό στην Ευρώπη,
το οποίο μπορεί να συνδεθεί με
την πίεση που δέχονται οι κρατικοί
προϋπολογισμοί λόγω της πανδη-
μίας και της οικονομικής κρίσης.
Αυτό το επενδυτικό κενό απειλεί
να υπονομεύσει τα φιλόδοξα σχέδια
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για έναν
πράσινο και ψηφιακό μετασχημα-
τισμό. Η έρευνα που συλλέγει δε-
δομένα από περίπου 13.300 επιχει-
ρήσεις συνολικά, σε ολόκληρη την
ΕΕ των 27, στο Ηνωμένο Βασίλειο

και από το 2019 στις Ηνωμένες Πο-
λιτείες κατέδειξε όπως στην Κύπρο,
πως τα επενδυτικά σχέδια μειώθη-
καν σχεδόν στις μισές επιχειρήσεις
της ΕΕ. Για πρώτη φορά από τότε
που άρχισε να διεξάγεται η έρευνα,
οι επενδυτικές προσδοκίες εμφα-
νίζονται ως υπερβολικά αρνητικές,
με περισσότερες εταιρείες να έχουν
αρνητική παρά θετική επενδυτική
προοπτική. 

Επιπλέον, σχεδόν οι μισές επι-
χειρήσεις της ΕΕ (45%) δηλώνουν
ότι ο κορωνοϊός είχε αρνητικό αν-
τίκτυπο στα επενδυτικά τους σχέ-
δια. Η έρευνα της ΕΤΕπ δείχνει ότι
οι επενδύσεις στην καινοτομία αυ-

ξήθηκαν το 2019 και αποτελούν
προτεραιότητα, κυρίως για επιχει-
ρήσεις που επηρεάζονται από τον
κορωνοϊό. Ταυτόχρονα, περίπου
τέσσερις στις 10 επιχειρήσεις (42%)
ανέπτυξαν ή εισήγαγαν νέα προ-
ϊόντα, διαδικασίες ή υπηρεσίες ως
μέρος των επενδυτικών τους δρα-
στηριοτήτων, ποσοστό υψηλότερο
σε σύγκριση με το προηγούμενο
κύμα της έρευνας (33%). Πρόσθετα,
η υιοθέτηση ψηφιακών τεχνολογιών
παραμένει υψηλή προτεραιότητα
μεταξύ των ευρωπαϊκών επιχειρή-
σεων. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα
της έρευνας, περίπου τα 2/3 των
επιχειρήσεων της ΕΕ έχουν ήδη

υιοθετήσει τουλάχιστον μία ψη-
φιακή τεχνολογία, είτε πλήρως είτε
μερικώς. Ενδιαφέρον παρουσιάζει
το γεγονός ότι το 51% των εταιρειών
σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση έχουν υιοθετήσει μερικώς του-
λάχιστον μία ψηφιακή τεχνολογία,
ενώ το 12% έχουν βασίσει εξ ολο-
κλήρου την επιχειρηματική τους
δραστηριότητα σε τουλάχιστον μία
τέτοια τεχνολογία. Τέλος, σχεδόν
το 58% των εταιρειών της ΕΕ ανα-
φέρουν ότι ο φυσικός κίνδυνος που
σχετίζεται με την κλιματική αλλαγή
έχει αντίκτυπο στις επιχειρήσεις
τους, ενώ το 23% δηλώνουν ότι έχει
σημαντικό αντίκτυπο.

Διευρυνόμενο επενδυτικό κενό στην Ευρώπη

Οι ελληνικές επιχειρήσεις αλλάζουν σχέδια
και μειώνουν προσωπικό λόγω πανδημίας
Πλήγμα στη δραστηριότητα αλλά
και στα επενδυτικά πλάνα των
ελληνικών επιχειρήσεων έχει επι-
φέρει η επέλαση της πανδημίας,
σύμφωνα με την έρευνα επενδύ-
σεων της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων (ΕΙΒIS), που δημο-
σιεύθηκε χθες. Το 39% εκτιμά ότι
φέτος θα κάνει λιγότερες επεν-
δύσεις καθώς ο κορωνοϊός έχει
πλήξει ένα μεγάλο μέρος της οι-
κονομικής δραστηριότητάς του.

Συνολικά, το 1/3 των ελληνικών
επιχειρήσεων αναμένει πως η CO-
VID-19 θα έχει μακροπρόθεσμη
επίπτωση στο χαρτοφυλάκιο υπη-
ρεσιών ή προϊόντων του (37%),
καθώς και στην αλυσίδα εφοδια-
σμού του (35%). Αλλαγές προμη-
νύονται επίσης και στο μέτωπο
του ψηφιακού μετασχηματισμού,
με το 32% να εκτιμά πως ο κορω-
νοϊός έχει οδηγήσει σε αυξημένη
χρήση των ψηφιακών τεχνολο-
γιών. Οι προσδοκίες των ελληνι-
κών επιχειρήσεων συγκλίνουν
σχετικά με τις αντίστοιχες των
ευρωπαϊκών. Σύμφωνα με την
έρευνα, υπερβολικά αρνητικές εί-
ναι οι επενδυτικές προσδοκίες
των επιχειρήσεων της Ε.Ε., με τις
μισές, ήτοι το 45%, να δηλώνουν
ότι ο κορωνοϊός είχε αρνητικό αν-

τίκτυπο στα επενδυτικά σχέδιά
τους. 

Η δραματική συρρίκνωση της
οικονομικής δραστηριότητας των
εταιρειών θα οδηγήσει και σε μεί-
ωση του εργατικού δυναμικού.
Φέτος, το 15% των ελληνικών επι-
χειρήσεων αναμένει μείωση του
προσωπικού του, με τις εταιρείες
μεταποίησης να εμφανίζονται
ωστόσο πιο αισιόδοξες σε σύγ-
κριση με άλλους κλάδους της ελ-
ληνικής οικονομίας. Οι συγκεκρι-
μένες επιχειρήσεις θεωρούν ότι
μακροπρόθεσμα είναι λιγότερο
πιθανό να υποστούν μείωση του
προσωπικού (8%), εν αντιθέσει
με τις κατασκευαστικές εταιρείες
(18%) αλλά και τον τομέα των υπη-
ρεσιών (21%). Η πανδημία ωστόσο
επιτάχυνε την ψηφιοποίηση των

υπηρεσιών που προσφέρουν οι
ελληνικές εταιρείες, καθώς το 36%
ανέπτυξε ή εισήγαγε νέα προϊόντα,
διαδικασίες ή υπηρεσίες στις επεν-
δυτικές του δραστηριότητες. Σύμ-
φωνα με την έρευνα της ΕΤΕπ,
σε αυτό το ποσοστό περιλαμβά-
νεται ένα 11% των εταιρειών που
εισήγαγαν είτε στη χώρα είτε στην
παγκόσμια αγορά καινοτομίες. Αν
και υπάρχει βελτίωση σε σύγκριση
με την περυσινή χρονιά, το πο-
σοστό των επιχειρήσεων που ει-
σήγαγαν καινοτομίες παραμένει
χαμηλότερο από τον ευρωπαϊκό
μέσο όρο, ο οποίος κινείται γύρω
στο 42%. Επίσης, οι ελληνικές
εταιρείες αναφέρουν ότι η υιοθέ-
τηση ψηφιακών τεχνολογιών κι-
νείται σε χαμηλότερα επίπεδα
(54%) σε σύγκριση τόσο με την

έκθεση EIBIS 2019 (66%) όσο και
με τον μέσο όρο της Ε.Ε. (63%).
Αυτό παρατηρείται σε όλους τους
τομείς, με εξαίρεση εκείνον των
υποδομών, όπου οι επιχειρήσεις
είναι πιο πιθανό να έχουν υιοθε-
τήσει τουλάχιστον μία ψηφιακή
τεχνολογία (63%).

Σημαντικές επιπτώσεις στις
επενδυτικές του δραστηριότητες
έχει για το 50% των ελληνικών
επιχειρήσεων η κλιματική αλλαγή,
ποσοστό χαμηλότερο σε σύγκριση
με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο (58%).
Ωστόσο, μόνο 33% των επιχειρή-
σεων αναφέρουν ότι επενδύουν
ήδη ή σχεδιάζουν να επενδύσουν
για να αντιμετωπίσουν τις επι-
πτώσεις της κλιματικής αλλαγής,
ποσοστό πολύ χαμηλότερο σε σχέ-
ση με τον μέσο όρο της Ε.Ε. (67%). 

<<<<<<

Το 1/3 των ελληνικών
εταιρειών αναμένει
πως η COVID-19 θα
έχει μακροπρόθεσμες
επιπτώσεις στις δρα-
στηριότητές τους. Η πανδημία επιτάχυνε την ψηφιοποίηση των υπηρεσιών που προσφέρουν οι ελληνικές εταιρείες, καθώς 36% αυ-

τών ανέπτυξαν ή εισήγαγαν νέα προϊόντα, διαδικασίες ή υπηρεσίες στις επενδυτικές δραστηριότητές τους.

Σύμφωνα με έκθεση του ΔΝΤ, η
ελληνική κυβέρνηση τα πήγε αρ-
κετά καλά στην οικονομική στήριξη
των πολιτών που χτυπήθηκαν πε-
ρισσότερο ή λιγότερο βάναυσα από
την πανδημία, αλλά μέτρια έως
άσχημα στην ενίσχυση του υγει-
ονομικού τομέα και στην ανίχνευση
κρουσμάτων. Τα στοιχεία αναφέ-
ρονται σε δαπάνες ως ποσοστό του
ΑΕΠ, συγκριτικά με τις άλλες χώρες
της Ευρωζώνης ξεχωριστά, μέχρι
τα μέσα Σεπτεμβρίου. Μία σχετικά
προσεκτική ματιά σε αυτά –υπό
την προϋπόθεση ότι είναι ακριβή–
οδηγεί σε αλήθειες και συμπερά-
σματα.

Η συγκεκριμένη έκθεση του
ΔΝΤ επισημαίνει ότι η Ελλάδα ει-
σήλθε στην εποχή της COVID-19
με πολύ χαμηλές δαπάνες υγείας,
που δεν ανταποκρίνονταν στις
ανάγκες του πληθυσμού και κυρίως
των φτωχών στρωμάτων, καθώς
είχε προηγηθεί και μια δεκαετία
λιτότητας λόγω της οικονομικής
κρίσης. Λιτότητα που ήταν προϊόν
και μέτρων τα οποία είχαν επιβάλει
οι δανειστές. Στους οποίους δανει-
στές περιλαμβάνεται και το ΔΝΤ,
με πολύ υψηλότερα επιτόκια μά-
λιστα από τους Ευρωπαίους, όπως
είναι γνωστό. Στη διάρκεια της
πανδημίας, οι δαπάνες της ελλη-
νικής πολιτείας σε σχέση με το
ΑΕΠ ξεπέρασαν τον μέσο όρο της
Ευρωζώνης, προκειμένου να στη-
ριχθεί οικονομικά η κοινωνία, όπως
προκύπτει από επίσημες ελληνικές
πηγές και εκτιμήσεις των ειδικών
του ΔΝΤ, αλλά δεν έγινε το ίδιο
στον τομέα της υγείας.

Πάντα σύμφωνα με την έκθεση
του ΔΝΤ, οι επιπλέον δαπάνες του
ελληνικού κράτους, προκειμένου
να αντιμετωπιστεί ο κορωνοϊός,

κινήθηκαν σε πολύ χαμηλά επίπεδα
ως ποσοστό του ΑΕΠ. Σε σύγκριση
με τις άλλες χώρες της Ευρωζώνης,
η Ελλάδα βρίσκεται με το ζόρι στην
τρίτη χαμηλότερη θέση, στο ίδιο
περίπου επίπεδο με τη Σλοβακία
και τη Σλοβενία. Από την άλλη
πλευρά, πρέπει να υπογραμμιστεί
ότι στις κρατικές δαπάνες που ανα-
φέρει το ΔΝΤ δεν περιλαμβάνονται
οι δαπάνες που έγιναν από τον
ιδιωτικό τομέα, ή άλλης προέλευ-
σης, όπως η Βουλή, προκειμένου
να ενισχυθεί το Εθνικό Σύστημα
Υγείας με κλίνες ΜΕΘ, φάρμακα,
στολές προφύλαξης και άλλο υγει-
ονομικό υλικό. Κατά την κυβέρνηση
πάντως, οι δαπάνες για την υγεία
τριπλασιάστηκαν το 2020 σε σύγ-
κριση με το 2019, λόγω κορωνοϊ-
ού.

Το πιο σημαντικό, όμως, είναι
ότι μέχρι τις 4 Αυγούστου η Ελλάδα
βρισκόταν πολύ χαμηλά σε αριθμό
τεστ ανά χίλιους κατοίκους για τη
διακρίβωση κρουσμάτων COVID-
19, σύμφωνα με σχετικό πίνακα
που περιλαμβάνεται στην έκθεση
του ΔΝΤ. Είναι πάλι τρίτη από το
τέλος, πριν από τη Σλοβακία και
την Ουγγαρία, σε μια εποχή που ο
ιός αλώνιζε στα νησιά του Αιγαίου
και σε άλλες τουριστικές περιοχές.
Από αυτές τις περιοχές μεταφερό-
ταν στα μεγάλα αστικά κέντρα της
Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, και
πιθανώς εξηγεί ώς ένα βαθμό την
εξέλιξη που ακολούθησε και βιώνει
σήμερα η χώρα.

Αυτά τα στοιχεία του ΔΝΤ προ-
σφέρουν τροφή για δημόσιο διά-
λογο και όχι οι ανυπόστατες φήμες
και καταγγελίες, ή οι ύποπτες δο-
ξασίες και τα περιστατικά χωρίς
ουσία, που χρησιμοποιεί η αντι-
πολίτευση.

ΔΝΤ περί υγείας, 
εν μέσω πανδημίας





Ε Λ Λ Α Δ Α Κυριακή 6 Δεκεμβρίου 20206 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Το διαρκές κυνήγι των καταναλω-
τών για χαμηλότερες τιμές φανε-
ρώνουν τα στοιχεία της Ελληνι-
κής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων (ΕΕΤΤ) για τη 
φορητότητα των τηλεφωνικών 
αριθμών που περιλαμβάνονται 
στην έκθεση του οργανισμού 
για τον απολογισμό πεπραγμέ-
νων του 2019. Τι προκύπτει; Οτι 
την περασμένη χρονιά, συγκρι-
τικά με το 2018, η φορητότητα 
αριθμών, δηλαδή το γεγονός ότι 
ένας συνδρομητής διατηρεί τον 
τηλεφωνικό αριθμό του όταν αλ-
λάζει πάροχο, αυξήθηκε σε ποσο-
στό 10,61%. Η μεταβολή αυτή, 
σύμφωνα με στελέχη της αγο-
ράς τηλεπικοινωνιών, δεν σημα-
τοδοτεί παρά την ύπαρξη ισχυ-
ρού ανταγωνισμού μεταξύ των 
παρόχων κινητής και σταθερής 
τηλεφωνίας και Ιντερνετ, δηλα-
δή της Cosmote, της Vodafone, 
της Wind και της Forthnet. Το 
2019, σε σχέση με το 2018, στον 
τομέα κινητής τηλεφωνίας, με-
ταφέρθηκαν πάνω από 302.800 
αριθμοί (+18,4%) από έναν πά-
ροχο σε έναν άλλο. Στη σταθερή, 
κατά το ίδιο χρονικό διάστημα, 
έναντι του 2018, η αύξηση της 
φορητότητας αντιστοιχεί σε πε-
ρισσότερους από 400.500 αριθ-
μούς (+5,4%). Συνολικά από το 
2004 –οπότε ξεκίνησε η παρο-
χή της φορητότητας– έως το τέ-
λος του 2019 είχαν μεταφερθεί 
12.617.108 αριθμοί σταθερής και 
κινητής τηλεφωνίας.

Η ευελιξία που διαθέτουν οι 
συνδρομητές έχει αυξηθεί από 
τον Ιούνιο του 2018, οπότε προ-
βλέφθηκε ότι είναι δυνατή η 

ακύρωση της αίτησης φορητό-
τητας μέσα σε 14 ημέρες εάν η 
σύμβαση με την εταιρεία τηλε-
πικοινωνιών έχει συναφθεί από 
απόσταση ή εκτός εμπορικού κα-
ταστήματος (π.χ. τηλεφωνικώς). 

Σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη 
της Ενωσης Εταιρειών Κινητής 
Τηλεφωνίας (ΕΕΚΤ), το 2019 οι 
τιμές προ φόρων μειώθηκαν κατά 
31,8% για τα δεδομένα και κατά 
11,2% για τις υπηρεσίες φωνής, 
γεγονός το οποίο αποδίδεται σε 
μεγάλο βαθμό και στις προσφο-
ρές που έκαναν όλο το προηγού-
μενο διάστημα οι εταιρείες τηλε-
πικοινωνιών.

Ωστόσο, τα ανταγωνιστικότε-
ρα τιμολόγια στις τηλεπικοινω-
νίες δεν έχουν οδηγήσει και στη 
μείωση των καταγγελιών των 

συνδρομητών. Το 2019 ο Τομέ-
ας Εξυπηρέτησης Καταναλωτών 
της ΕΕΤΤ διαχειρίστηκε συνο-
λικά περίπου 15.000 γραπτά αι-
τήματα - καταγγελίες καθώς και 
περίπου 70 τηλεφωνικά ερωτή-
ματα - αιτήματα σε ημερήσια βά-
ση. Σε σχέση με το 2018, τα πα-
ράπονα αυξήθηκαν σε ποσοστό 
26,4%, καθώς τότε ο αντίστοι-
χος αριθμός είχε διαμορφωθεί σε 
11.617. Οι καταγγελίες αφορούν 
κατά 98% θέματα τηλεφωνίας 
και ∆ιαδικτύου και περιορίζονται 
σε 2% για ταχυδρομικές υπηρε-
σίες. Αφορούν ως επί το πλεί-
στον ζητήματα συνδυαστικής 
παροχής υπηρεσιών σταθερής 
τηλεφωνίας, ∆ιαδικτύου - συν-
δρομητικής τηλεόρασης (43%). 
Επονται οι καταγγελίες για τις 
υπηρεσίες αυξημένης χρέωσης 
(24%) και την κινητή τηλεφωνία 
(15%), με βασικότερο θέμα όλων 
των καταγγελιών να αποτελεί η 
αμφισβήτηση χρεώσεων σε λο-
γαριασμούς.

Ενα πολύ μικρό κλάσμα –δη-
λαδή περίπου 479– από τις 15.000 
καταγγελίες σχετίζεται με την κα-
τασκευή κεραιών και η συντρι-
πτική πλειονότητα αυτών αφορά 
νομίμως λειτουργούσες εγκατα-
στάσεις, σύμφωνα με την ΕΕΤΤ.

Οσον αφορά τα παράπονα 
για τα ΕΛΤΑ, αφορούσαν κυρί-
ως σε πλημμελή εξυπηρέτηση 
και απώλεια αντικειμένων (71%), 
ενώ αυτά για τις ταχυμεταφορές 
επικεντρώθηκαν κυρίως σε εκ-
πρόθεσμη επίδοση ή απώλεια 
και ζητήματα πλημμελούς εξυ-
πηρέτησης (93%).

ΔΗΜ. ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Στην κινητή τηλεφωνία μεταφέρθηκαν πάνω από 302.800 αριθμοί 
(+18,4%) από έναν πάροχο σε έναν άλλο.

Την Ericsson επέλεξε η Wind Hellas 
για την ανάπτυξη του δικτύου 
κορμού κινητής πέμπτης γενιάς 
(5G) αυτόνομης και μη αυτόνο-
μης αρχιτεκτονικής (οι δύο τύ-
ποι ανάπτυξης του δικτύου), με 
τη σουηδική εταιρεία να συνερ-
γάζεται με την πάροχο και στον 
τομέα της επιχειρησιακής υπο-
στήριξης. Οπως αναφέρει η Wind, 
το νέο ψηφιακό σύστημα επιχει-
ρησιακής υποστήριξης (Business 
Support System - BSS) θα επιτρέ-
πει στην εταιρεία να λανσάρει 
προσφορές 5G τόσο προς κατα-
ναλωτές (B2C) όσο και προς επι-
χειρήσεις (B2B).

Σε συνέχεια της συμφωνίας, 
η Ericsson θα υλοποιήσει έναν 
πανίσχυρο μετασχηματισμό του 
υπάρχοντος δικτύου κορμού 
2G/3G/4G της Wind Hellas, κα-
θώς και της υποδομής σηματο-
δοσίας της, καθιστώντας δυνατή 
την ανάπτυξη του πρώτου της 
δικτύου 5G αυτόνομης αρχιτε-
κτονικής.

Μέσω του δικτύου κορμού 5G 
της Ericsson, που είναι, μεταξύ 
άλλων, βασισμένο σε τεχνολογία 
containers, η Wind Hellas θα εί-
ναι σε θέση να ανταποκριθεί στη 
διαρκώς αυξανόμενη ζήτηση των 
πελατών για δεδομένα και να ανα-
ζητήσει νέες ευκαιρίες σε αναδυ-
όμενα τμήματα της αγοράς των 
επιχειρήσεων.

«Είμαστε ενθουσιασμένοι 
για τη συνεργασία αυτή με την 
Ericsson, που σκοπό της έχει τον 
εκσυγχρονισμό του δικτύου 5G 
της χώρας. Η φιλόδοξη δέσμευσή 
μας είναι να οικοδομήσουμε ένα 
υπερσύγχρονο, ασφαλές δίκτυο 
κορμού 5G, το οποίο θα προσ-
δώσει νέες δυνατότητες στην Ελ-

λάδα και θα δημιουργήσει νέα 
αξία για την ευρύτερη κοινωνία, 
τις επιχειρήσεις και τους πελά-
τες μας, παρέχοντας βελτιωμένες 
υπηρεσίες υψηλής ταχύτητας και 
συναρπαστικές εμπειρίες», δή-
λωσε ο Νάσος Ζαρκαλής, πρόε-
δρος και διευθύνων σύμβουλος 
της WIND Hellas.

«Οι cloud-native (σ.σ.: νεφο-
εγγενείς) λύσεις της Ericsson, 
που αποτελούν το αντικείμενο 
αυτής της νέας συμφωνίας, με-
ταφράζονται για τη Wind σε μια 
εξαιρετικά αποτελεσματική με-

τάβαση σε ένα ασφαλές, βιώσιμο 
και μελλοντικά εξασφαλισμένο 
δίκτυο (future proof network). 
Το 5G αποτελεί κρίσιμη εθνική 
υποδομή ζωτικής σημασίας, που 
πρόκειται να συνεισφέρει τα μέ-
γιστα στην υλοποίηση του ψη-
φιακού μέλλοντος της Ελλάδας, 
στην ενίσχυση των επενδύσεων 
στη χώρα και στην υποστήριξη 
του ψηφιακού μετασχηματισμού 
της οικονομίας μας», δήλωσε ο 
Γιώργος Παππάς, πρόεδρος και δι-
ευθύνων σύμβουλος της Ericsson 
Ελλάδος.

Δ. Δ.

Με την Ericsson
θα αναπτύξει η Wind
το δίκτυο πέμπτης γενιάς

Από πάροχο σε πάροχο
κάθε χρόνο χιλιάδες συνδρομητές
Χαμηλότερα τιμολόγια σε κινητή και σταθερή τηλεφωνία αναζητούν οι Ελληνες

Η Ericsson
θα υλοποιήσει
και τον 
μετασχηματισμό
του υπάρχοντος 
δικτύου κορμού 
2G/3G/4G
της Wind Hellas.

Το 2019 συγκριτικά
με το 2018
η φορητότητα 
αριθμών αυξήθηκε 
κατά 10,61%.
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Τα lockdown έφεραν αύξηση τζίρου
των σούπερ μάρκετ κατά 8,4%

Καταλυτική για την αύξηση του 
τζίρου των σούπερ μάρκετ είναι 
η πανδημία, καθώς από τις αρχές 
του έτους έως τα μέσα Νοεμβρίου 
ο ρυθμός ανάπτυξης, σύμφωνα 
με τα στοιχεία της Nielsen, δια-
μορφώνεται σε 8,4%, με το 70% 
της ανάπτυξης αυτής να οφεί-
λεται στις εννέα εβδομάδες του 
πρώτου lockdown και στις δύο 
πρώτες εβδομάδες του δεύτερου 
lockdown. Τα παραπάνω στοιχεία 
παρουσίασε ο Βάιος ∆ημοράγκας, 
γενικός διευθυντής της Nielsen 
για την Ελλάδα και τη Βουλγαρία, 
στη διάρκεια του 11ου συνεδρίου 
του Ινστιτούτου Ερευνας Λιανε-
μπορίου Καταναλωτικών Αγαθών 
(ΙΕΛΚΑ).

Τα στοιχεία δείχνουν επίσης 
ότι οι καταναλωτές επιλέγουν να 
ψωνίζουν πια αραιά, εγκαταλεί-
ποντας την τάση που είχε ανα-
πτυχθεί στα χρόνια της χρημα-
τοοικονομικής κρίσης για συχνές 
επισκέψεις και αγορές μικρής αξί-
ας, προγραμματίζοντας πλέον τις 
επισκέψεις τους στα σούπερ μάρ-
κετ και αγοράζοντας περισσότε-
ρα πράγματα, τάση που παρατη-
ρήθηκε κατά το πρώτο lockdown 
και διατηρήθηκε και το διάστη-
μα που δεν υπήρχαν περιορισμοί 
στις μετακινήσεις. Στην πραγμα-
τικότητα θέλουν να μειώσουν τις 
επισκέψεις τους στο σούπερ μάρ-
κετ προκειμένου να περιορίσουν 
όσο το δυνατόν περισσότερο την 
έκθεσή τους στον κορωνοϊό. Η 
αύξηση του «καλαθιού», ή για 
την ακρίβεια η επιστροφή στα 
γεμάτα καρότσια, σε συνδυασμό 
με την ανάγκη κάποιος να βρεθεί 
σε μεγαλύτερο χώρο και με χώρο 
στάθμευσης αύξησε σημαντικά 
τις επισκέψεις των καταναλωτών 
στα πολύ μεγάλα καταστήματα, 
τα υπερμάρκετ. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία της Nielsen, η αύξηση 
του τζίρου στα υπερμάρκετ (κα-
ταστήματα άνω των 2.500 τ.μ.) 
είναι 17,8% από τις αρχές του 
έτους, ενώ στα πολύ μικρά κα-
ταστήματα (100 έως 400 τ.μ.) η 

αύξηση του τζίρου είναι 5,9%.
Η επιθυμία μείωσης του συγ-

χρωτισμού με άλλους οδήγησε 
ως γνωστόν και στη σημαντική 
αύξηση των πωλήσεων των ηλε-
κτρονικών σούπερ μάρκετ. Το 
ποσοστό τους από τις αρχές του 
έτους στο σύνολο του τζίρου των 
σούπερ μάρκετ διαμορφώνεται 
σε 1%, φτάνοντας όμως στη δι-
άρκεια του έτους, ειδικά από το 
φθινόπωρο κι έπειτα, ακόμη και 
σε μερίδιο 1,7%. Σημαντικό ρόλο 
έχει διαδραματίσει, σύμφωνα με 
όσα ανέφερε ο επικεφαλής της 
Nielsen στην Ελλάδα, η βελτίωση 
της εμπειρίας του καταναλωτή, 
καθώς ο χρόνος παράδοσης των 
παραγγελιών από τα ηλεκτρονικά 

σούπερ μάρκετ μειώθηκε σε 1,2 
ημέρα από 2 ημέρες την άνοιξη.

Η άλλη τάση που επιστρέφει, 
επίσης, παρά την προσπάθεια 
λιανεμπόρων και προμηθευτών 
να απεμπλακούν από αυτή, είναι 
το «κυνήγι» των προσφορών. Το 
50% των καταναλωτών δηλώνει 
πλέον ότι αναζητεί προσφορές, 
ενώ το αντίστοιχο ποσοστό τον 
Μάιο ήταν 38%.

Εποχικά καταστήματα
Χαιρετισμό στο συνέδριο 

απηύθυνε ο υπουργός Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων Αδωνις Γε-
ωργιάδης ο οποίος προανήγγειλε 
το άνοιγμα των καταστημάτων 
εποχικών ειδών στις 7 ∆εκεμ-
βρίου. Η απόφαση θα αφορά τα 
καταστήματα που πωλούν απο-
κλειστικά εποχικά είδη –εν προ-
κειμένω χριστουγεννιάτικα στο-
λίδια– και όχι τα καταστήματα 
πώλησης παιχνιδιών. Μετά το 
άνοιγμα των καταστημάτων επο-
χικών ειδών θα επιτραπεί η πώ-
ληση χριστουγεννιάτικων στολι-
διών από τα σούπερ μάρκετ, που 
σήμερα απαγορεύεται.

Ανοιγμα των καταστη-
μάτων εποχικών ει-
δών στις 7 Δεκεμ-
βρίου προανήγγειλε
ο υπουργός Ανάπτυ-
ξης Αδ. Γεωργιάδης.

Η επιστροφή στα γεμάτα καρότσια αποδίδεται στην επιθυμία των κατα-
ναλωτών να μειώσουν τις επισκέψεις στο σούπερ μάρκετ προκειμένου να 
περιορίσουν την έκθεσή τους στον κορωνοϊό.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑΙδιαίτερη βαρύτητα είχε η εκπρο-
σώπηση της Ελλάδας στη φετι-
νή διοργάνωση των Παγκόσμιων 
Ταξιδιωτικών Βραβείων (World 
Travel Awards, WTA). Συνολικά η 
χώρα μας απέσπασε έξι βραβεία, 
με τα πέντε εξ αυτών να απονέ-
μονται σε ιδιωτικές επιχειρήσεις 
φιλοξενίας, οι οποίες κρίθηκαν ως 
ανώτερες του διεθνούς ανταγω-
νισμού, η καθεμία σε διαφορετι-
κή κατηγορία (Santo Maris Oia 
Luxury Suites & Spa Santorini, 
Aristi Mountain Resort & Villas 
Ioannina, Sani Resort Halkidiki, 
Royal Blue Mansion @ Mykonos 
Blu Grecotel Exclusive Resort και 
δεύτερη φορά το Sani ως Green 
Resort). Ωστόσο, το έκτο βραβείο, 
για τον Παγκοσμίως Κορυφαίο 
Τουριστικό Φορέα, απονεμήθη-
κε στο ελληνικό υπουργείο Του-
ρισμού και στον ΕΟΤ. Η διάκριση 
αφορά το 2020, δηλαδή το έτος 
που ταυτίστηκε σχεδόν εξ ολο-
κλήρου με την παγκόσμια υγει-
ονομική δοκιμασία εξαιτίας της 
COVID-19, καθώς και τη συνα-
κόλουθη κρίση στον κλάδο του 
τουρισμού – και πάλι σε παγκό-
σμια κλίμακα.

Η βράβευση του υπουργείου 
και του Ελληνικού Οργανισμού 
Τουρισμού αντικειμενικά συσχε-
τίζεται με τις πρόσφατες επιδό-
σεις της χώρας κατά τη διάρκεια 
της πανδημίας. Και, κυρίως, η εν 
λόγω διάκριση υπέχει θέση συμ-
βολικής «ψήφου εμπιστοσύνης» 
για τις μελλοντικές προοπτικές 
του ελληνικού τουρισμού.

Αναφερόμενος στη βράβευση 
του υπουργείου Τουρισμού και 
του ΕΟΤ στα WTA 2020, ο υπουρ-
γός Τουρισμού Χάρης Θεοχάρης 
δήλωσε ότι «η Ελλάδα δικαιούται 
απόλυτα τον τίτλο του Κορυφαίου 
Φορέα Τουρισμού Παγκοσμίως. 
Η διεθνής κοινότητα αναγνωρί-
ζει τη σκληρή και μεθοδική προ-
σπάθειά μας, τη φροντίδα για την 
υγεία και την ασφάλεια που κατα-
φέραμε να προσφέρουμε σε εκα-
τομμύρια τουρίστες οι οποίοι φι-
λοξενήθηκαν το φετινό καλοκαίρι 
στην Ελλάδα, αλλά και σε όλους 

όσοι εμπλέκονται στην τουριστι-
κή διαδικασία. 

Το βραβείο WTA είναι μια 
σπουδαία διάκριση, η οποία κα-
ταδεικνύει ότι η χώρα μας, με σύ-
νεση, σοβαρότητα και πνεύμα αλ-
ληλεγγύης, αντιμετώπισε κατά 
τον πλέον αποτελεσματικό τρόπο 
την περιπέτεια του κορωνοϊού, 
ένα φαινόμενο που θεωρείται ως 
η μεγαλύτερη πρόκληση για τον 
παγκόσμιο τουρισμό, τουλάχιστον 
κατά την τελευταία 20ετία».

Τα βραβεία WTA από το 1993, 
όταν και απονεμήθηκαν για πρώ-
τη φορά, αποτελούν πλέον έναν 
καθιερωμένο θεσμό και έναν αρ-
κούντως αξιόπιστο δείκτη των 
τρεχουσών και μελλοντικών τάσε-
ων στον τουριστικό κλάδο παγκο-
σμίως. Η ανάδειξη των αρίστων σε 

270 διαφορετικές ειδικές κατηγο-
ρίες τουριστικής δραστηριότητας 
προκύπτει κατόπιν ευρείας ψη-
φοφορίας. Στη διαδικασία εκλο-
γής, δικαίωμα συμμετοχής έχουν 
επαγγελματίες οι οποίοι δραστη-
ριοποιούνται στη λεγόμενη «του-
ριστική βιομηχανία», καθώς και 
απλοί πολίτες.

Ο Χ. Θεοχάρης τόνισε επίσης 
ότι «το βραβείο απονεμήθηκε στο 
υπουργείο Τουρισμού και στον 
ΕΟΤ μέσω ψηφοφορίας. Γι’ αυ-
τό ακριβώς η διάκριση έχει ακό-
μη μεγαλύτερη σημασία, καθώς 
υπογραμμίζει την υψηλή αξία και 
την ισχύ της Ελλάδας ως brand. 
Επιπλέον, η βράβευση και πέντε 
επιχειρήσεων δείχνει ότι αναγνω-
ρίζεται η εθνική προσπάθεια να 
ανοίξουμε τον τουρισμό με σεβα-
σμό στους πολίτες μας και στους 
τουρίστες, με καινοτόμες ιδέες, 
εφαρμόζοντας τεχνολογικά πρω-
τοποριακές μεθόδους, οι οποίες 
αναγνωρίστηκαν από όλο τον κό-
σμο. Το γεγονός ότι η Ελλάδα βρα-
βεύεται για πρώτη φορά –και δη 
φέτος, εν μέσω πανδημίας– είναι 
κάτι ιδιαιτέρως ευχάριστο».

ΗΛΙΑΣ. Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Διακρίσεις απέσπασε ο ελληνικός 
τουρισμός στα World Travel Awards

Για τη φετινή σεζόν  
βραβεία απέσπασαν 
πέντε ξενοδοχεία 
και το υπουργείο 
Τουρισμού.

H εν λόγω διάκριση υπέχει θέση συμβολικής «ψήφου εμπιστοσύνης» για 
τις μελλοντικές προοπτικές του ελληνικού τουρισμού.
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Τουλάχιστον δύο χρόνια θα απαι-
τηθούν για σχεδόν μία στις τρεις 
επιχειρήσεις μέχρι να επανέλ-
θουν στα επίπεδα κερδοφορίας 
που είχαν προ κορωνοϊού, ενώ 
ένα ποσοστό 20% θεωρεί ότι θα 
χρειαστούν 3-4 χρόνια ακόμη. Το 
αισιόδοξο στοιχείο, πάντως, είναι 
ότι το 63% των ελληνικών επιχει-
ρήσεων δηλώνει ότι θα αυξήσει 
τις επενδύσεις την επόμενη χρο-
νιά, επενδύσεις όμως που μένει 
να δούμε εάν θα είναι παραγω-
γικές, καθώς οι περισσότερες θα 
εστιάσουν στο μάρκετινγκ, στις 
ταμειακές ροές, στη διαχείριση 
των κεφαλαίων τους καθώς και 
στη βελτίωση της εμπειρίας για 
τους πελάτες τους.

Τα παραπάνω προκύπτουν 
από την ετήσια έρευνα Navigator 
που πραγματοποίησε η HSBC σε 
39 χώρες, συμπεριλαμβανομένης 
και της Ελλάδας. Στην Ελλάδα το 
δείγμα ήταν 101 επιχειρήσεις και 
η έρευνα πραγματοποιήθηκε το 
διάστημα Σεπτεμβρίου - Οκτωβρί-
ου, πριν από το δεύτερο κύμα της 
πανδημίας ή τουλάχιστον πριν 
γίνει αυτό αισθητό. Ειδικότερα, 
μόνο το 9% των ελληνικών επι-
χειρήσεων είναι πλέον πιο κερ-
δοφόρο σε σύγκριση με τα προ 
COVID-19 επίπεδα και το 34% 
αναμένει να επιστρέψει στην προ 
πανδημίας κερδοφορία έως το τέ-
λος του 2021. Πάντως, 32% και 
11% των επιχειρήσεων θεωρούν 
ότι θα χρειαστεί ένα διάστημα, 
μέχρι το τέλος του 2022 και του 
2023 αντιστοίχως, προκειμένου 
να κερδίσουν το χαμένο έδαφος 
από την κρίση της πανδημίας, 
ενώ υπάρχει κι ένα 8% που προ-
βλέπει να πραγματοποιείται κά-
τι τέτοιο από το 2024 κι έπειτα.

Η πανδημία προκάλεσε όχι μό-
νο μείωση των κερδών, αλλά και 
ραγδαία πτώση της αισιοδοξίας 
στις ελληνικές επιχειρήσεις. Ετσι, 
ενώ το 2019 οι ελληνικές επιχει-
ρήσεις ήταν μεταξύ των πιο αι-
σιόδοξων στην Ευρώπη σχετικά 
με τη μελλοντική ανάπτυξή τους, 
το 2020 οι εκτιμήσεις τους είναι 
αρκετά πιο απαισιόδοξες και δυ-

σμενέστερες από αυτές των εται-
ρειών στην υπόλοιπη Ευρώπη και 
παγκοσμίως. Το ποσοστό των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων που είναι 
περισσότερο αισιόδοξες για τις 
προοπτικές ανάπτυξής τους σε 
σχέση με το προηγούμενο έτος 
έπεσε από 65% το 2019 στο 28% 
το 2020, μια πτώση εντονότερη 
από αυτή που σημειώθηκε στην 

υπόλοιπη Ευρώπη και σε ολόκλη-
ρο τον κόσμο.

Η απαισιοδοξία, αν και όχι 
στον βαθμό που ίσως θα ανέμενε 
κάποιος, αποτυπώνεται και στον 
έρευνα οικονομικής συγκυρίας 
για τον μήνα Νοέμβριο που πραγ-
ματοποίησε το Ιδρυμα Οικονομι-
κών και Βιομηχανικών Ερευνών 
(ΙΟΒΕ). Ο δείκτης οικονομικού 
κλίματος υποχώρησε ελαφρώς 
τον Νοέμβριο σε σύγκριση με τον 
Οκτώβριο, στις 91 μονάδες από 
τις 93,2 μονάδες. «Η συγκράτη-
ση του δείκτη είναι αποτέλεσμα 
κυρίως της βελτίωσης προσδο-
κιών στις κατασκευές, τομέας ο 
οποίος δεν επηρεάζεται από τα 
νέα μέτρα προστασίας της δη-
μόσιας υγείας στον ίδιο βαθμό 
με άλλους», σημειώνει το ΙΟΒΕ. 
Τα νοικοκυριά, από την πλευρά 
τους, «απαντούν» στην επιδεί-
νωση της ύφεσης που φέρνει το 

δεύτερο κύμα της πανδημίας με 
αυξημένη πρόθεση για αποτα-
μίευση και μείζονες αγορές. Πά-
ντως, ο δείκτης καταναλωτικής 
εμπιστοσύνης βρέθηκε τον Νο-
έμβριο στο χαμηλότερο επίπε-
δο από τον Ιούλιο του 2018, στις 
-48,3 μονάδες από -45,5 μονάδες 
τον Οκτώβριο.

Ειδικότερα, ο δείκτης επιχει-
ρηματικών προσδοκιών στη βι-
ομηχανία υποχώρησε στις 89,2 
μονάδες από τις 95,4 τον Οκτώ-
βριο, στις κατασκευές σημείωσε 
σημαντική ενίσχυση, στις 80,3 
μονάδες από τις 64,6 μονάδες τον 
Οκτώβριο, στο λιανεμπόριο ενι-
σχύθηκε στις 86,9 μονάδες από 
τις 83,7 μονάδες τον Οκτώβριο, 
ενώ στις υπηρεσίες καταγράφη-
κε σημαντική πτώση του δείκτη, 
στις 69,3 μονάδες τον Νοέμβριο 
από 75,8 τον Οκτώβριο.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

«Η συνολική οικονομική παρα-
γωγή δεν αναμένεται να φτά-
σει στα προ πανδημίας επίπεδα 
πριν από το 2023». Στην πρόβλε-
ψη αυτή προέβη χθες για την 
Ελλάδα η IHS Markit, η οποία 
καταρτίζει τον δείκτη υπευθύ-
νων προμηθειών στη μεταποί-
ηση, γνωστό ως δείκτη PMI, και 
στηρίζει την εκτίμησή της στις 
τρέχουσες προβλέψεις και στις 
ασθενείς προοπτικές του τουρι-
στικού κλάδου.

Οσον αφορά ειδικά τη μετα-
ποίηση, τα στοιχεία του δείκτη 
PMI δεν προκαλούν αισιοδοξία. 

Ο εν λόγω δείκτης υποχώρησε 
τον Νοέμβριο του 2020 στις 42,3 
μονάδες, από τις 48,7 μονάδες 

του Οκτωβρίου, με τον ρυθμό 
συρρίκνωσης του μεταποιητι-
κού τομέα να είναι ο ταχύτερος 
που έχει καταγραφεί από τον 
Μάιο του 1999, όταν ξεκίνησε 
δηλαδή η καταγραφή των δεδο-
μένων για την κατάρτιση του εν 
λόγω δείκτη.

Η συνολική υποχώρηση του 
τομέα οφείλεται στη σημαντική 
μείωση των νέων παραγγελιών, 
ενώ αξιοσημείωτη ήταν η μείωση 
και των παραγγελιών από το εξω-
τερικό, γεγονός που αναμένεται 
να πλήξει τις εξαγωγές.

Η μείωση των νέων παραγγε-

λιών είχε ως συνέπεια λιγότερες 
απαιτήσεις σε εργατικό δυναμι-
κό και οδήγησε σε απολύσεις. 
Ο ρυθμός περικοπής των θέσε-
ων εργασίας ήταν ισχυρός και ο 
ταχύτερος που είχε καταγραφεί 
από τον Μάιο.

Οι επιχειρήσεις του κλάδου 
έχουν να αντιμετωπίσουν ένα 
ακόμη πρόβλημα: την αύξηση 
του κόστους εισροών, καθώς πα-
ρατηρούνται ελλείψεις σε κάποιες 
προμήθειες, ενώ το κόστος με-
ταφοράς έχει αυξηθεί λόγω των 
αυστηρών περιορισμών στις με-
τακινήσεις και στις μεταφορές.

Σημαντική εισροή κεφαλαίων δέχο-
νται τα τελευταία χρόνια οι ελλη-
νικές νεοφυείς επιχειρήσεις, καθώς 
από το 2018 και μετά τα κεφάλαια 
που επενδύονται στην ευρύτερη 
αγορά αγγίζουν πλέον το 1 δισ. δολ. 
ετησίως. Οπως προκύπτει από τα 
στοιχεία του εγχώριου επενδυτι-
κού κεφαλαίου Marathon Venture 
Capital, από τις αρχές του 2020 έως 
και το τρίτο τρίμηνο είχε διοχετευθεί 
σε startups περίπου 1 δισ. δολ. προ-
σεγγίζοντας σταδιακά τα περυσινά 
επίπεδα (1,131 δισ. δολ.). Η πλειονό-
τητα των κεφαλαίων, ήτοι περίπου 
800 εκατ., κατευθύνθηκε σε εταιρεί-
ες Ελλήνων ιδρυτών οι οποίες διατη-
ρούν την έδρα τους στο εξωτερικό, 
ενώ 210 εκατ. έχουν αντλήσει εται-
ρείες που είτε έχουν την έδρα τους 
στην Ελλάδα είτε διατηρούν έντονη 
παρουσία στη χώρα μας. Η αγορά 
των ελληνικών startups έχει εισέλ-

θει σε μια φάση ωρίμανσης, αφού 
έχει καταφέρει να προσελκύσει το 
ενδιαφέρον μεγαλύτερου αριθμού 
επενδυτών, πολλοί εκ των οποίων 
έχουν διεθνή απήχηση. Η δε επέλα-
ση του ιού δεν έδρασε για αυτούς 
αποτρεπτικά, αφού συνέχισαν την 
επενδυτική δραστηριότητά τους, 
δίνοντας περισσότερο έμφαση και 
σε κλάδους που ευνοήθηκαν από 
την πανδημία (π.χ. λογισμικά που 
σχετίζονται με την τηλεκπαίδευση).

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα 
κεφάλαια που αντλούσαν ελληνικές 
εταιρείες με παρουσία στη χώρα 
μας την περίοδο 2014-2017 κινού-
νταν μεταξύ 50-100 εκατ. δολ., ενώ 

το 2010 κινούνταν σε σχεδόν μη-
δενικά επίπεδα. Παρότι οι Ελληνες 
ιδρυτές τεχνολογικών εταιρειών 
στο εξωτερικό έχουν δημιουργήσει 
μια αγορά που αρκετοί υπολογίζουν 

ότι είναι 15-20 φορές μεγαλύτερη 
σε μέγεθος σε σύγκριση με αυτές 
του κλάδου τεχνολογίας της Ελλά-
δας, εκπρόσωποι των επενδυτικών 
κεφαλαίων εκτιμούν ότι υπάρχουν 
αρκετές εταιρείες που επιθυμούν 
είτε να επενδύσουν περισσότερο 
στις ομάδες έρευνας και ανάπτυ-
ξης που διατηρούν στη χώρα μας 
είτε να μεταφέρουν ομάδες τους 
στην Ελλάδα. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα είναι η περίπτωση της 
Orfium, η οποία, αν και ξεκίνησε 
στο Λος Αντζελες, έχει φθάσει να 
αριθμεί στη χώρα μας πάνω από 
το 50% του εργατικού δυναμικού 
της. Σήμερα μετράει περίπου 110 
εργαζομένους, ενώ στόχος της εί-
ναι να φθάσει τουλάχιστον τους 
150 έως το τέλος του 2021. 

Στο μέτωπο των εξαγορών, από 
τις αρχές του τρέχοντος έτους έως 
και το τρίτο τρίμηνο καταγράφη-
καν, σύμφωνα με στοιχεία της 
Marathon, 7 εξαγορές έναντι 16 το 

2019 και 6 το 2018. Αν και ο αριθ-
μός είναι σημαντικά μειωμένος σε 
σχέση με τα περυσινά επίπεδα, πα-
ράγοντες της αγοράς σχολιάζουν 
ότι η σημασία αλλά και τα τιμήμα-
τα εξαγοράς έχουν αναβαθμιστεί. 
Φέτος έκλεισαν ορισμένα από τα 
μεγαλύτερα deals στον κλάδο των 
τεχνολογικών εταιρειών. Τέτοια 
είναι η περίπτωση της InstaShop 
που εξαγοράστηκε έναντι 360 εκατ. 
δολ. από την Delivery Hero, αλλά 
και της Softomotive που πλέον πέ-
ρασε στον έλεγχο της Microsoft. Το 
τελευταίο διάστημα έχει αυξηθεί 
και ο αριθμός των εργαζομένων 
που απασχολούνται σε νεοφυείς 
εταιρείες στην Ελλάδα. Από τις αρ-
χές του 2020 έως τον Σεπτέμβριο, 
ο αριθμός των εργαζομένων είχε 
ανέλθει στις 7.746 έναντι 7.321 το 
2019 και 5.552 το 2018. Το 2012, 
αντιθέτως, στην καρδιά της ελλη-
νικής οικονομικής κρίσης, υπολο-
γίζονταν γύρω στους 569.

Η πανδημία προκάλεσε όχι μόνο μείωση των κερδών, αλλά και ραγδαία πτώση της αισιοδοξίας στις ελληνικές 
επιχειρήσεις. Το ποσοστό όσων είναι περισσότερο αισιόδοξες για τις προοπτικές ανάπτυξής τους σε σχέση με το 
προηγούμενο έτος έπεσε από 65% το 2019 στο 28% το 2020.

Ο δείκτης 
καταναλωτικής 
εμπιστοσύνης 
βρέθηκε
τον Νοέμβριο
στο χαμηλότερο 
επίπεδο από τον 
Ιούλιο του 2018.

Η πλειονότητα 
των κεφαλαίων 
κατευθύνθηκε σε 
εταιρείες Ελλήνων 
ιδρυτών οι οποίες 
διατηρούν την έδρα 
τους στο εξωτερικό.

Ο ρυθμός 
συρρίκνωσης του PMI 
είναι ο ταχύτερος
από τον Μάιο του 
1999, όταν ξεκίνησε
η καταγραφή
των δεδομένων. 

Αργεί για τις εγχώριες επιχειρήσεις
η επιστροφή στην κανονικότητα

Κεφάλαια 1 δισ. δολ. τοποθετήθηκαν σε ελληνικές startups το εννεάμηνο

«Βουτιά» του δείκτη της μεταποίησης τον Νοέμβριο

Μία στις τρεις θα επανέλθει στα προ πανδημίας επίπεδα κερδών σε δύο χρόνια

Η επέλαση του ιού δεν επηρέασε αρνητικά τις νεοφυείς εταιρείες, αφού 
συνέχισαν την επενδυτική δραστηριότητά τους, δίνοντας έμφαση σε κλάδους 
που ευνοήθηκαν από την πανδημία (π.χ. λογισμικά για την τηλεκπαίδευση).

Tης ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Κατά την τουριστική περίοδο του 2021, 17 έως 20 αεροσκάφη της 
Aegean θα πραγματοποιούν απευθείας και αποκλειστικά από τις επτά 
περιφερειακές βάσεις της συνολικά 65 δρομολόγια εξωτερικού με τα-
κτικές πτήσεις.

Στις νέες ταξιδιωτικές συνήθειες 
που έχει δημιουργήσει η πανδη-
μική κρίση είναι προσαρμοσμένο 
το πτητικό πρόγραμμα της Aegean 
για τη νέα τουριστική περίοδο του 
2021. Η εισηγμένη αεροπορική 
εταιρεία ανακοίνωσε ότι ενισχύ-
ει και αναπτύσσει το δίκτυό της 
με πολύ περισσότερες απευθείας 
πτήσεις εξωτερικού στην περιφέ-
ρεια και στα νησιά.

Η αιτία; Το γεγονός ότι οι 
ταξιδιώτες αποφεύγουν λόγω 
COVID-19 τις συχνές μετεπιβιβά-
σεις, παραμένουν για μεγαλύτερο 
χρονικό διάστημα στον τουριστι-
κό προορισμό που επιλέγουν στην 
Ελλάδα και δεν προχωρούν στον 
συνδυασμό 2 ή 3 προορισμών. Η 
τάση αυτή, που εκτιμάται ότι θα 
συνεχιστεί ωσότου η πανδημία 
τεθεί υπό έλεγχο, έχει οδηγήσει 
την αεροπορική στην ενίσχυση 
του αριθμού αεροσκαφών για ναυ-
λωμένες πτήσεις, στρατηγική που 
επιτρέπει την προσέλκυση τουρι-
στών από μη παραδοσιακές αγο-
ρές, όπως για παράδειγμα η Σκαν-
διναβία ή η Ρουμανία. 

Σε κάθε περίπτωση, λόγω του 
ιού η ελκυστικότητα του προορι-
σμού της Αθήνας, όπως εξηγούν 
στελέχη της αεροπορικής αγοράς, 
έχει περιοριστεί, παραπέμποντας 
ενδεχομένως σε παλαιότερες πε-
ριόδους, κατά τις οποίες η δημο-
φιλία της ελληνικής πρωτεύουσας 
ως τουριστικού προορισμού είχε 
υποχωρήσει λόγω εκτεταμένων 
επεισοδίων. Σε κάθε περίπτωση, 
όταν η πανδημία δεν βρισκόταν 
στον ελληνικό ορίζοντα, η Aegean 
είχε ανακοινώσει την προσθήκη 
οκτώ νέων προορισμών από τη 
Θεσσαλονίκη από τον Απρίλιο 
του 2020.

Με τα δεδομένα αυτά, κατά την 
τουριστική περίοδο του 2021, 17 
έως 20 αεροσκάφη της Aegean θα 
πραγματοποιούν απευθείας και 
αποκλειστικά από τις επτά περι-
φερειακές βάσεις της συνολικά 65 
δρομολόγια εξωτερικού με τακτι-
κές πτήσεις. 

Η εταιρεία ενισχύει ακόμη τον 
αριθμό των αεροσκαφών και προ-
σθέτει 50 επιπλέον δρομολόγια, 
αυξάνοντας τον αριθμό αυτών που 
θα εξυπηρετούνται απευθείας από 

την περιφέρεια σε περισσότερα 
από 100.

Ως εκ τούτου, όπως ανακοίνω-
σε η εταιρεία, τα 17 έως 20 αερο-
σκάφη που θα χρησιμοποιηθούν 
αποκλειστικά στην περιφέρεια 
θα επιτρέψουν την ενίσχυση με 
33 νέα απευθείας δρομολόγια των 
βάσεων της εταιρείας στη Θεσσα-
λονίκη, στο Ηράκλειο, στη Ρόδο, 
στα Χανιά, αλλά και των τριών νέ-
ων βάσεων σε Κέρκυρα, Σαντορί-
νη και Μύκονο. «Με την επιλογή 
αυτή η Aegean συμβάλλει στις 
προϋποθέσεις για ανάκαμψη του 
τουρισμού προς την περιφέρεια. 
Παράλληλα, διατηρεί φυσικά τη 
βάση της Αθήνας με 37-40 αερο-
σκάφη, ως τον βασικό κόμβο δρα-

στηριότητας του δικτύου της για 
την προσβασιμότητα και διασυν-
δεσιμότητα τόσο στην ηπειρω-
τική Ελλάδα όσο και στα μικρό-
τερα νησιά», όπως σημειώνει η 
αεροπορική.

Η δραστηριοποίηση από την 
περιφέρεια προς το εξωτερικό 
προγραμματίζεται να ξεκινήσει 
με αφετηρία τον Μάιο και τον 
Ιούνιο του 2021. Ωστόσο, είναι 
ήδη προς διάθεση στα συστήμα-
τα κρατήσεων προκειμένου να 
υποστηριχθεί η πρόσβαση στους 
προορισμούς, αλλά και να δοθεί 
η ευκαιρία στους επιβάτες να εκ-
μεταλλευτούν τις «early booking» 
προσφορές από τα κατά τόπους 
καταλύματα.

«Βρισκόμαστε σήμερα στην 
πιο δύσκολη καμπή της πανδημί-
ας. Οφείλουμε, ωστόσο, να προ-
γραμματίζουμε, να προσαρμο-
ζόμαστε στις νέες ανάγκες των 
επιβατών μας και να δημιουρ-
γούμε τις απαραίτητες προϋπο-
θέσεις για την ανάκαμψη, μόλις 
οι υγειονομικές εξελίξεις το επι-
τρέψουν», ανέφερε ο ∆ημήτρης 
Γερογιάννης, διευθύνων σύμβου-
λος της Aegean.

Η Aegean αυξάνει
τις πτήσεις εξωτερικού
από την περιφέρεια 

Περισσότερα από 100 
τα δρομολόγια που 
θα εξυπηρετούνται 
απευθείας από νησιά 
και τη Θεσσαλονίκη. 

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ
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Επενδύσεις που μπορούν να ξεπε-
ράσουν τα 220 εκατ. ευρώ «ξε-
κλειδώνει» η νομοθετική ρύθμιση 
που αφορά τον συμψηφισμό του 
clawback με τις δαπάνες έρευνας 
και ανάπτυξης και με δαπάνες που 
αφορούν παραγωγικές επενδύσεις. 
Οπως ανέφερε ο Θεόδωρος Τρύφων, 
co-CEO της φαρμακοβιομηχανίας 
Elpen και πρόεδρος της Πανελλή-
νιας Ενωσης Φαρμακοβιομηχανί-
ας, στο 31ο ετήσιο συνέδριο Greek 
Economic Summit του Ελληνοα-
μερικανικού Εμπορικού Επιμελη-
τηρίου, το συγκεκριμένο κίνητρο 
λειτούργησε θετικά για τις φαρμα-
κευτικές εταιρείες, παρότι πέρυσι 
το ποσό του συμψηφισμού περιο-
ρίστηκε στα 50 εκατ. Ο ίδιος επι-
σήμανε ότι φέτος, που ο συμψηφι-
σμός του clawback με τις δαπάνες 
θα ανέλθει στα 100 εκατ. ευρώ, θα 
φέρει επενδύσεις άνω των 220 εκατ. 
ευρώ. Παράλληλα, σε εξέλιξη είναι 
10-12 νέες παραγωγικές μονάδες, 
πολλές από τις οποίες έχουν εξα-
γωγικό χαρακτήρα, ενώ μέσα στα 
επόμενα χρόνια αναμένεται να δη-
μιουργηθούν 18 νέα ερευνητικά 

κέντρα/τμήματα από τις φαρμα-
κευτικές εταιρείες. «Υπάρχουν με-
γάλα επενδυτικά σχέδια σε εξέλιξη, 
που έχουν ως στόχο να είμαστε πιο 
ανταγωνιστικοί διεθνώς την επόμε-
νη δεκαετία», ανέφερε ο κ. Τρύφων. 
Σημειώνεται ότι το clawback αποτε-
λεί για τις φαρμακευτικές εταιρείες 
ένα μέτρο έμμεσης φορολόγησης, 
το οποίο καλούνται να επιστρέψουν 
οι εταιρείες στο ∆ημόσιο όταν πα-
ρατηρείται υπέρβαση του ορίου 
του προϋπολογισμού της δημόσι-
ας φαρμακευτικής δαπάνης. Οπως 
έχουν επισημάνει, οι συνολικές επι-
βαρύνσεις μπορούν να φτάσουν το 
70% του τζίρου τους. 

Στο πάνελ της συζήτησης, με 
θέμα τον κλάδο της υγείας ως μο-

χλό ανάπτυξης της ελληνικής οι-
κονομίας, συμμετείχαν επίσης ο 
Ζαχαρίας Ραγκούσης, πρόεδρος και 
διευθύνων σύμβουλος της Pfizer 
Hellas, o Θεόδωρος Λιακόπουλος, 
διευθύνων σύμβουλος της Johnson 

& Johnson Ελλάδος και ο Ορέστης 
Καβαλάκης, γενικός γραμματέας 
ιδιωτικών επενδύσεων και Σ∆ΙΤ. 
Ο κ. Ραγκούσης αναφέρθηκε στις 
δύο επενδύσεις που πραγματοποι-
εί η αμερικανική φαρμακευτική 

εταιρεία στη Θεσσαλονίκη, επιση-
μαίνοντας ότι τον Μάρτιο θα ξεκι-
νήσει η λειτουργία του νέου hub 
που ανακοίνωσε ο κ. Μπουρλά. 
Πρόκειται για κέντρο υπηρεσιών 
που θα αφορά τις εσωτερικές λει-

τουργίες της φαρμακευτικής εται-
ρείας. Υπενθυμίζεται ότι, κατά τη 
διάρκεια του ίδιου συνεδρίου, ο 
Αλμπερτ Μπουρλά, πρόεδρος και 
CEO της Pfizer, ανακοίνωσε την 
ίδρυση και δεύτερου hub στη συ-
μπρωτεύουσα, το οποίο σε πρώτη 
φάση προβλέπεται να δημιουργή-
σει 350 νέες θέσεις εργασίας. 

Παράλληλα ο κ. Ραγκούσης τό-
νισε ότι οι κλινικές μελέτες απο-
τελούν έναν κλάδο στον οποίο η 
χώρα πρέπει να επενδύσει, επιση-
μαίνοντας ότι στην Ευρώπη επεν-
δύονται γύρω στα 35 δισ. στη διε-
νέργεια κλινικών μελετών, από τα 
οποία η χώρα μας απορροφά μόνο 
τα 40 εκατ. ευρώ. Κατά τον ίδιο, 
για να φθάσει αυτό το ποσό στα 
250 εκατ. θα πρέπει να επιταχυν-
θούν οι διαδικασίες έγκρισης των 
συμβάσεων αλλά και να εφαρμο-
στούν οι ηλεκτρονικές υπογραφές. 
Τέλος, ο κ. Λιακόπουλος επισήμα-
νε ότι για να έρθουν περισσότερες 
επενδύσεις στη χώρα μας θα πρέ-
πει να επιταχυνθεί η ψηφιοποίη-
ση των υπηρεσιών υγείας, τονί-
ζοντας και την αναγκαιότητα της 
σύμπραξης του ιδιωτικού με τον 
δημόσιο τομέα.

Ο συμψηφισμός 
του clawback με τις 
δαπάνες έρευνας και 
ανάπτυξης θα ανέλθει 
στα 100 εκατ. φέτος, 
εκτιμά η ΠΕΦ.

Μεγαλύτερες επενδύσεις από φαρμακοβιομηχανίες λόγω συμψηφισμού clawback

Η νομοθετική ρύθμιση για τον συμψηφισμό του clawback με τις δαπάνες έρευνας και ανάπτυξης εκτιμάται ότι μπο-
ρεί να «ξεκλειδώσει» επενδύσεις άνω των 220 εκατ. ευρώ. 

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ
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Από τις βαρύτερα πληττόμενες χώ-
ρες, λόγω κορωνοϊού, θα είναι τε-
λικά η Ελλάδα, όπως προκύπτει 
από τις εκτιμήσεις των διεθνών 
οργανισμών, που δημοσίευσαν το 
τελευταίο διάστημα τις εκθέσεις 
τους. Ε.Ε., ∆ΝΤ και ΟΟΣΑ συμφω-
νούν ότι η δομή της ελληνικής οι-
κονομίας, με τη μεγάλη εξάρτηση 
από τον τουρισμό και τις μικρομε-
σαίες επιχειρήσεις, οδηγεί αναπό-
φευκτα σε βαθιά ύφεση φέτος. Ο 
ΟΟΣΑ προβλέπει μείωση του ΑΕΠ 
κατά 10,1%, έναντι 7,5% για την 
Ευρωζώνη κατά μέσον όρο. Επί-
σης, εκφράζουν ανησυχία για ανα-
ζωπύρωση των χρόνιων προβλη-
μάτων της ελληνικής οικονομίας, 
με χαρακτηριστικό παράδειγμα 
τις τράπεζες.

Οσο για την ανάκαμψη, η αβε-
βαιότητα και πλήθος ερωτημάτων 
σκιάζουν τον ορίζοντα του 2021, 
με τον ΟΟΣΑ, ο οποίος δημοσί-
ευσε το Economic Outlook, να 
προβλέπει σχεδόν στασιμότητα 
(+0,9%) τον επόμενο χρόνο και 
ανάκαμψη μόνο το 2022 (6,6%), 
χωρίς ούτε τότε να καλύπτονται 
οι απώλειες της φετινής χρονιάς. 

Κομισιόν και ∆ΝΤ είναι πιο αι-
σιόδοξοι για ταχύτερη ανάκαμψη 
το 2021, αλλά και οι δύο μιλούν 
για «άνευ προηγουμένου αβε-
βαιότητα και καθοδικούς κινδύ-
νους» (∆ΝΤ, 2η έκθεση μεταπρο-
γραμματικής παρακολούθησης) 
και πιθανότητα επιδείνωσης της 
οικονομικής δραστηριότητας σε 
περίπτωση παράτασης της παν-
δημίας και του lockdown. «Η ελ-
ληνική οικονομία αναμένεται να 
υποστεί μία από τις μεγαλύτερες 
πτώσεις οικονομικής δραστηριό-
τητας στην Ε.Ε.», τονίζει η Κομι-
σιόν, στην 8η έκθεση ενισχυμέ-
νης εποπτείας που δημοσιεύθηκε 
τον περασμένο μήνα. Και ενώ το 
εμβόλιο επισημαίνεται απ’ όλους 

ότι θα κρίνει τη συνέχεια, για την 
Ελλάδα φοβούνται ότι θα πάρει 
ίσως περισσότερο χρόνο να επω-
φεληθεί, καθώς ο ενθουσιασμός 
για ταξίδια δεν αναμένεται να 
ανακάμψει άμεσα.

Πώς πρέπει να λειτουργήσει 
η Ελλάδα για να ξεπεράσει την 
κρίση το ταχύτερο δυνατόν; Εδώ 
το ∆ΝΤ κυρίως, αλλά και ο ΟΟ-
ΣΑ, τονίζουν ότι τα μέτρα στή-
ριξης δεν πρέπει να διακοπούν 
πριν την ώρα τους. «Η αδύναμη 
απασχόληση καθιστά επιτακτι-
κή την ενίσχυση στοχευμένης 
εισοδηματικής στήριξης», τονίζει 
ο ΟΟΣΑ. Μια μέρα πριν το ∆ΝΤ 
σημείωνε ότι η κυβέρνηση πρέ-
πει να διατηρήσει τη στοχευμέ-
νη δημοσιονομική στήριξη, δια-
σφαλίζοντας τη μεσοπρόθεσμη 
δημοσιονομική βιωσιμότητα. Το 
∆ΝΤ εδώ και καιρό έχει γυρίσει 

σελίδα, απαρνούμενο τα υψη-
λά πρωτογενή πλεονάσματα και 
προτείνοντας επεκτατικά μέτρα 
για τη στήριξη των πλέον αδύνα-
μων, προκειμένου να στηριχθεί 
και η οικονομική δραστηριότη-
τα στο σύνολό της. Πιο συγκρα-
τημένη στο θέμα αυτό η Ε.Ε., 
επισημαίνει ότι τα μέτρα στή-
ριξης του 2021 πρέπει να είναι 
προσωρινά, ακόμη και αυτά που 
αφορούν μεταρρυθμίσεις, όπως 
η μείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών.

Καμπανάκι χτυπούν και οι τρεις 
διεθνείς οργανισμοί για τις τράπε-
ζες, καθώς η πανδημία αναμένε-
ται να επιδεινώσει το ήδη σοβαρό 
πρόβλημα των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων τους. «Πρέπει να 
ληφθούν περαιτέρω δράσεις για 
την ενίσχυση του κεφαλαίου των 
τραπεζών και την ικανότητά τους 

να χρηματοδοτήσουν επενδύσεις 
για την ανάπτυξη», σημείωσε χθες 
ο ΟΟΣΑ.

 Το χρέος
Αντιθέτως, για το χρέος, οι με-

γάλες ανησυχίες φαίνεται να έχουν 
απομακρυνθεί προς το παρόν, αν 
και το ∆ΝΤ κρατά επιφυλάξεις για 
τον μακροπρόθεσμο ορίζοντα. 
Ολοι συμφωνούν, βεβαίως, ότι το 
παιχνίδι και στο μέτωπο αυτό θα 
κριθεί από τους ρυθμούς ανάπτυ-
ξης, που καθορίζουν και τον «πα-
ρονομαστή», αφού το χρέος υπολο-
γίζεται ως ποσοστό του ΑΕΠ. Στο 
πλαίσιο αυτό, με μια φωνή οι διε-
θνείς οργανισμοί καλούν την Ελ-
λάδα να αξιοποιήσει δεόντως τους 
πόρους του Ταμείου Ανάκαμψης. 
Σίγουρα, πάντως, κανένας δεν εί-
ναι τόσο αισιόδοξος για την απορ-
ρόφησή τους, όσο η κυβέρνηση.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Το νέο lockdown λόγω της παν-
δημίας του κορωνοϊού αναμένε-
ται να οδηγήσει σε επιδείνωση 
της οικονομικής δραστηριότη-
τας το τέταρτο τρίμηνο, τόνισε ο 
διοικητής της Τράπεζας της Ελ-
λάδος, Γιάννης Στουρνάρας, σε 
ομιλία του στην εκδήλωση του 
Ελληνοαμερικανικού Επιμελητηρί-
ου «Ελληνική οικονομία: Εξελίξεις, 
προκλήσεις και ευκαιρίες από την 
κρίση της πανδημίας» στο Greek 
Economic Summit: Forging Ahead 
in Challenging Times. Ο κεντρι-
κός τραπεζίτης τόνισε ότι δεδομέ-
νης της αυξημένης αβεβαιότητας, 
η διεξαγωγή προβλέψεων είναι 
εξαιρετικά δυσχερής και εξαρτά-
ται αποκλειστικά από την πορεία 
της πανδημίας. Για παράδειγμα, 
σημείωσε, τα γενικευμένα περι-
οριστικά μέτρα που ενεργοποιή-
θηκαν στις 7 Νοεμβρίου για μια 
περίοδο τριών εβδομάδων εξακο-
λουθούν να παραμένουν εν ισχύι, 
επηρεάζοντας περισσότερο του 
αναμενομένου την οικονομία. Η 
εξέλιξη αυτή αναμένεται να οδη-
γήσει σε νέα υποχώρηση της οι-
κονομικής δραστηριότητας το δ΄ 
τρίμηνο του έτους και κατ’ επέκτα-
ση σε ακόμα μεγαλύτερη ύφεση 
για όλο το 2020, σε σχέση με αυτή 
που καταγράφηκε το α΄ εξάμηνο 
του έτους (-7,9%).Αντίθετα, η τα-
χύτερη διάθεση του εμβολίου κα-
τά του κορωνοϊού στο ευρύ κοι-
νό θα περιορίσει σημαντικά την 
αβεβαιότητα και θα επιταχύνει 
την ανάκαμψη το 2021.

Επίσης, η αποτελεσματική αξι-
οποίηση των πόρων του Ταμείου 
Ανάκαμψης θα ενισχύσει τις ανα-
πτυξιακές προοπτικές της ελλη-
νικής οικονομίας, επιχορηγώντας 
κυρίως, αλλά όχι αποκλειστικά, 
επενδύσεις στους τομείς της λεγό-
μενης «πράσινης» ανάπτυξης και 
της ψηφιακής τεχνολογίας.

Οπως είπε ο κ. Στουρνάρας, πα-
ρά την αυξημένη αβεβαιότητα και 
τους κινδύνους σχετικά με τη μελ-
λοντική πορεία της οικονομίας, η 
βιωσιμότητα του δημόσιου χρέ-
ους δεν απειλείται, τουλάχιστον 
μέχρι τις αρχές της δεκαετίας του 
2030, λόγω κυρίως της μακράς δι-
άρκειας των αποπληρωμών των 
δόσεων του χρέους, της σύνθε-
σής του που αποτελείται κατά 81% 
από δάνεια του επίσημου τομέα, 
κυρίως όμως λόγω των ευνοϊκών 
όρων αποπληρωμών, στο πλαίσιο 
των μεσοπρόθεσμων μέτρων ελά-
φρυνσης του χρέους που έχουν 
ήδη αποφασιστεί.

Ο κεντρικός τραπεζίτης σημεί-
ωσε ότι η πανδημία του κορωνοϊού 
αναμένεται να επιδεινώσει σημα-
ντικά κάποια από τα προβλήματα 
που κληροδότησε στην Ελλάδα η 
κρίση χρέους της δεκαετίας του 
2010, όπως το υψηλό δημόσιο χρέ-
ος, το υψηλό ποσοστό ανεργίας, το 

μεγάλο απόθεμα των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων και το επενδυ-
τικό κενό.

Τα προβλήματα αυτά προστί-
θενται στις διαρθρωτικού τύπου 
προκλήσεις που αντιμετώπιζε ήδη 
η ελληνική οικονομία πριν από την 
πανδημία του κορωνοϊού και οι 
οποίες περιορίζουν τις μακροπρό-
θεσμες προοπτικές της: τη χαμηλή 
διαρθρωτική ανταγωνιστικότητα, 
το υψηλό επίπεδο φοροδιαφυγής, 
τον αργό ψηφιακό μετασχηματι-
σμό, τη φυγή ανθρώπινου δυνα-
μικού υψηλής εξειδίκευσης στο 
εξωτερικό, την κλιματική αλλαγή 
και το κόστος μετάβασης σε πιο 
καθαρές μορφές ενέργειας, τη με-
ταναστευτική - προσφυγική κρίση 
και την προβλεπόμενη δημογραφι-
κή επιδείνωση λόγω της γήρανσης 
του πληθυσμού.

Η Ελλάδα αναμένεται να ει-
σπράξει 32 δισ. ευρώ από το Τα-
μείο Ανάκαμψης την περίοδο 2021-
2026, εκ των οποίων 19,3 δισ. ευρώ 
σε επιχορηγήσεις και 12,7 δισ. ευ-
ρώ σε εξαιρετικά χαμηλότοκα δά-
νεια (σε σταθερές τιμές του 2018). 
Οι διαθέσιμοι πόροι του Ταμείου 
αποτελούν μια πολύ μεγάλη ευ-
καιρία καθώς μπορούν να χρημα-
τοδοτήσουν τη μετάβαση σε ένα 
βιώσιμο εξωστρεφές πρότυπο οι-
κονομικής ανάπτυξης.

Μέσος ετήσιος ρυθμός οικο-
νομικής ανάπτυξης την επόμενη 
δεκαετία της τάξης του 3,5% για 
την Ελλάδα δεν είναι ουτοπικός, 
ιδιαιτέρως αν ληφθεί υπόψη ότι 
το σύνολο των πόρων που θα εισ-
ρεύσουν στην ελληνική οικονο-
μία την επόμενη επταετία από τα 
διαρθρωτικά ταμεία της Ε.Ε. και 
το νέο μέσο ανάπτυξης και ανθε-
κτικότητας, NGEU, ανέρχονται σε 
περίπου 72 δισ. ευρώ, σημείωσε ο 
κ. Στουρνάρας.

Η Ελλάδα μπορεί να έχει
ανάπτυξη 3,5% ετησίως
την επόμενη δεκαετία

Αβεβαιότητα για την ανάκαμψη,
προειδοποίηση για τις τράπεζες
Συνέχιση στοχευμένων μέτρων στήριξης ζητούν Ε.Ε., ΔΝΤ και ΟΟΣΑ 

Η αποτελεσματική αξιοποίηση 
των πόρων του Ταμείου Ανάκαμψης 
θα ενισχύσει τις αναπτυξιακές προ-
οπτικές της ελληνικής οικονομίας, 
ανέφερε ο κ. Στουρνάρας μιλώντας 
σε εκδήλωση του Ελληνοαμερικανι-
κού Επιμελητηρίου.

Υπερδιπλάσια ήταν η αξία των ηλε-
κτρονικών αγορών που πραγματο-
ποιήθηκαν στη διάρκεια της φετι-
νής Black Friday σε σχέση με τις 
προηγούμενες εβδομάδες, ενώ σε 
σύγκριση με πέρυσι ο τζίρος ση-
μείωσε αύξηση 43,6%. Το αποτέ-
λεσμα αυτό ήταν εν πολλοίς ανα-
μενόμενο δεδομένου ότι οι αγορές 
έγιναν αποκλειστικά εξ αποστάσε-
ως, στη συντριπτική πλειονότητά 
τους ηλεκτρονικά, καθώς τα φυσι-
κά σημεία πώλησης παραμένουν 
κλειστά.Σύμφωνα με τα στοιχεία 
που ανακοίνωσε ο Ελληνικός Σύν-

δεσμος Ηλεκτρονικού Εμπορίου 
(GRECA), η αξία των αγορών που 
έγιναν μέσω ∆ιαδικτύου από τις 
21 έως τις 27 Νοεμβρίου αυξή-
θηκε κατά 154,9% σε σύγκριση 
με τον μέσο όρο των προηγού-
μενων οκτώ εβδομάδων (μέσα 
Σεπτεμβρίου έως μέσα Νοεμβρί-
ου). Υπενθυμίζεται ότι το γενικό 
lockdown –διότι είχαν προηγηθεί 
κάποια τοπικά lockdown– ξεκίνη-
σε στις 7 Νοεμβρίου. Ειδικά στις 
27 Νοεμβρίου, που ήταν η Black 
Friday, ο τζίρος ήταν αυξημένος 
κατά 43,6% σε σύγκριση με την 

αντίστοιχη περυσινή ημέρα και 
κατά 73,5% αυξημένος σε επίπε-
δο εβδομάδας.

Κατά 78,1% αυξήθηκε η επι-
σκεψιμότητα την εβδομάδα της 
Black Friday σε σύγκριση με την 
αντίστοιχη εβδομάδα του 2019 
σε όλες τις κατηγορίες προϊόντων 
που «φιλοξενούν» οι μηχανές σύ-
γκρισης τιμών. 

Σε κάποιες κατηγορίες, όπως 
αυτές των προϊόντων τεχνολογί-
ας, ειδών σπιτιού, μόδας, ψυχα-
γωγίας και αθλητισμού, υγείας 
και ομορφιάς, παιδικών και βρε-

φικών ειδών, η επισκεψιμότητα 
αυξήθηκε κατά 79%.

Η έρευνα διενεργήθηκε σε 
συνεργασία με την BestPrice, τη 
Skroutz και την Convert Group.

Πολύ μεγάλη αύξηση, όμως, 
καταγράφηκε τη φετινή Black 
Friday και στις πωλήσεις των ηλε-
κτρονικών φαρμακείων και ηλε-
κτρονικών σούπερ μάρκετ. Κατά 
304% αυξήθηκαν οι πωλήσεις στις 
ηλεκτρονικές οδοντόβουρτσες, 
κατά 275% στις μάσκες περιποί-
ησης προσώπου, κατά 242% στα 
προϊόντα περιποίησης χειλιών.

Τόνωσε τον τζίρο των εμπόρων η Black Friday
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Η καταβαράθρωση των τιμών του 
πετρελαίου και του φυσικού αε-
ρίου, σε συνδυασμό με τη μειω-
μένη ζήτηση και τις επιπτώσεις 
της πανδημίας, υποχρεώνει τον 
κολοσσό της ExxonMobil να προ-
χωρήσει στη μεγαλύτερη απομεί-
ωση περιουσιακών στοιχείων του 
στη σύγχρονη ιστορία. Σύμφωνα 
με το Bloomberg, παραδοσιακά 
ήταν ο περισσότερο διστακτικός 
στο να ελαττώσει τη λογιστική 
αξία της δραστηριότητάς του σε 
σύγκριση με τους άλλους του κλά-
δου. Η Exxon Mobil αποκάλυψε 
ότι θα μειώσει την αξία των κοι-
τασμάτων φυσικού αερίου που δι-
αθέτει στη Βόρεια και στη Νότια 
Αμερική κατά 17 δισ. δολάρια και 
20 δισ. δολάρια αντίστοιχα. Αυτή 
η κίνηση είναι και η μεγαλύτερη 
ζημία στον κλάδο από το δυστύ-
χημα στον Κόλπο του Μεξικού 
προ δεκαετίας με την πετρελαιο-
κηλίδα της ΒΡ, το οποίο προκάλε-
σε τον θάνατο έντεκα ανθρώπων 
και μόλυνε επί μήνες το θαλάσσιο 
περιβάλλον. Εν τω μεταξύ, ο όμι-
λος της Exxon θα κάνει δραστικές 
μειώσεις και στις κεφαλαιακές δα-
πάνες  έως και το 2025.

Η ανακοίνωση αυτή γίνεται 
στην εκπνοή ενός επαχθούς έτους 
για τον διευθύνοντα σύμβουλο της 
ενεργειακής εταιρείας, Ντάρεν 
Γουντς, ο οποίος κατέφυγε σε μα-
ζικές απολύσεις χιλιάδων υπαλλή-
λων, σε περικοπές στις συνταξιο-
δοτικές εισφορές και σε ακύρωση 
υλοποίησης μεγαλόπνοων σχεδί-
ων για την επέκταση δραστηριο-
τήτων. Ο κ. Γουντς, πρώην διευ-
θυντής διυλιστηρίων στον όμιλο, 
ανέλαβε τα ηνία του το 2017, αλλά 
λόγω πανδημίας και μείωσης των 

τιμών αναθεώρησε εκ βάθρων το 
φιλόδοξο πρόγραμμα των επτά 
ετών, στο πλαίσιο του οποίου με 
επενδύσεις 210 δισ. δολ. θα ανα-
νέωνε το γηρασμένο χαρτοφυ-
λάκιο της Exxon με περιουσιακά 
στοιχεία σε πετρέλαιο και φυσικό 
αέριο. Ο όμιλος, ωστόσο, επί τρία 
διαδοχικά τρίμηνα δέχθηκε σοβα-
ρό πλήγμα, η τιμή της μετοχή τους 
έφθασε σε ναδίρ 18ετίας και εξήλ-

θε από τον περίφημο δείκτη Dow 
Jones της Γουόλ Στριτ. Ο Ντάρεν 
Γουντς περιορίζει επίσης κατά 10 
δισ. δολάρια τις κεφαλαιακές επεν-
δύσεις στα 25 δισ. δολάρια έως και 
το 2025, ενώ σχεδιάζει στα τέλη 
του 2021 να έχει μειώσει το προ-
σωπικό της Exxon κατά 15%. Μέ-
χρι το 2012 ο ενεργειακός γίγαντας 
εθεωρείτο η μεγαλύτερη εταιρεία 
του κόσμου. Σήμερα εντάσσεται 
απλώς ως μία από τις 50 ισχυρό-
τερες εταιρείες, διότι απώλεσε μέ-
ρος της λάμψης του εξαιτίας της 
ανόδου των ομίλων τεχνολογίας. 
Η δε ανταγωνίστριά της Chevron 
διατηρεί υψηλότερη χρηματιστη-
ριακή αξία από εκείνην.

Αξίζει στο σημείο αυτό να το-
νιστεί ότι η ExxonMobil, αντιθέ-
τως προς τους ομόλογους ενερ-

γειακούς ομίλους στην Ευρώπη, 
εξακολουθεί να δεσμεύεται για 
μερίσματα αξίας συνολικά 15 
δισ. δολαρίων τον χρόνο. Για να 
το υλοποιήσει αυτό, αύξησε τον 
δανεισμό της κατά τους τελευταί-
ους μήνες, ενώ κατά τα τελευταία 
σχεδόν 40 χρόνια το μέρισμά της 
σε ετήσια βάση βαίνει αυξανόμε-
νο, αλλά διατυπώνονται αμφιβο-
λίες για το πόσο ακόμα θα διαρ-
κέσει η στόχευση αυτή. Πάντως, 
όπως παρατηρούν αναλυτές, ενώ 
οι ευρωπαϊκές εταιρείες ενέργει-
ας σπεύδουν να ενισχύσουν την 
παρουσία τους στις ανανεώσιμες 
πηγές και η Exxon εγκλωβίζεται σε 
περικοπές κόστους, οι επενδύσεις 
σε μεγάλους παραδοσιακούς ομί-
λους του κλάδου προβλέπεται τα 
επόμενα χρόνια να περιοριστούν.

Η ExxonMobil περιορίζει κατά 10 δισ. δολάρια τις κεφαλαιακές επενδύσεις, στα 25 δισ. δολ. έως και το 2025, 
ενώ σχεδιάζει στα τέλη του 2021 να έχει μειώσει το προσωπικό της κατά 15%.
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Το δεύτερο κύμα της πανδημίας 
έχει αποδυναμώσει δραματικά 
την ανάκαμψη που σημείωνε η 
παγκόσμια οικονομία. Η κατά-
σταση, όμως, μπορεί να επιδει-
νωθεί ραγδαία αν οι κυβερνήσεις 
αποσύρουν εσπευσμένα τα μέτρα 
στήριξης των οικονομιών ή δεν 
διασφαλίσουν επάρκεια των κα-
τάλληλων εμβολίων. 

Στην προειδοποίηση αυτή 
προέβη ο ΟΟΣΑ, ενώ παράλλη-
λα αναθεώρησε επί τα χείρω τις 
προβλέψεις του για την παγκό-
σμια οικονομία. 

Ο διεθνής Οργανισμός εκτιμά 
πως η ανάπτυξη το επόμενο έτος 
δεν θα υπερβεί το 4,2%, ενώ τον 
Σεπτέμβριο προέβλεπε ανάπτυξη 
5%. Παράλληλα, προεξοφλεί πως 
θα συνεχιστούν για αρκετό χρο-
νικό διάστημα τόσο τα αυξημένα 
κρούσματα όσο και τα περιορι-
στικά μέτρα και πιθανολογεί ότι 
θα υπάρχουν μακροπρόθεσμες 
επιπτώσεις στην παγκόσμια οι-
κονομία.

Σε ό,τι αφορά τις επιμέρους 
προβλέψεις του, είναι εξαιρετικά 
δυσοίωνες για ορισμένες χώρες. 
Για την οικονομία της Βρετανίας, 
για παράδειγμα, προβλέπει τώρα 
πως η ανάπτυξή της δεν θα υπερ-
βεί το 4,2%, όταν η προηγούμενη 
πρόβλεψη μιλούσε για θεαματική 
ανάκαμψη 7,6%. Για την αμερικα-
νική οικονομία προβλέπει τώρα 
ανάπτυξη 3,2%, ενώ η προηγού-
μενη πρόβλεψη μιλούσε για 4%.

Μιλώντας στο Bloomberg, ο 
κορυφαίος οικονομολόγος του 
διεθνούς Οργανισμού, Λόρενς 
Μπουν, τονίζει πως «η πολιτική 
πρέπει να κάνει πολλά ακόμη», 
ενώ προειδοποιεί πως «αν επιδει-
νωθεί η κατάσταση της δημόσιας 
υγείας ή ανακληθούν τα μέτρα δη-
μοσιονομικής στήριξης, τότε θα 

δούμε μεγάλη πτώση της εμπιστο-
σύνης και ένα σκηνικό μεγαλύτε-
ρης ύφεσης».

Οπως τονίζουν διεθνείς αναλυ-
τές, η νέα έκκληση του διεθνούς 
Οργανισμού για παράταση των μέ-
τρων στήριξης από πλευράς των 
κυβερνήσεων σκιαγραφεί το πόσο 
εύθραυστη είναι αυτή τη στιγμή η 
παγκόσμια οικονομία. Το πρόβλη-
μα είναι πως το μεγάλο σοκ που 
υπέστη τους πρώτους μήνες της 
πανδημίας όταν όλες οι οικονο-
μίες συρρικνώθηκαν δραματικά, 
τώρα ακολουθείται από μια παρα-
τεταμένη περίοδο επιβράδυνσης 
ή μικρότερης ύφεσης σε πολλές 
γεωγραφικές ζώνες.

Την ανησυχία του ΟΟΣΑ φαί-
νεται να συμμερίζονται, άλλωστε, 
πολλές κεντρικές τράπεζες παρά 
την αισιοδοξία που έχουν ενσπεί-
ρει οι πρόσφατες ειδήσεις περί των 
εμβολίων. Ενδεικτική περίπτωση 
ο Πάουελ, επικεφαλής της αμερι-
κανικής ομοσπονδιακής τράπεζας, 
που προειδοποίησε τη ∆ευτέρα 
ότι επέρχονται «σημαντικές προ-
κλήσεις ενώ παραμένουν οι αβε-
βαιότητες». 

Από τους καθοριστικούς παρά-
γοντες που μπορούν να οδηγήσουν 
στην ανάκαμψη θα είναι η ανάπτυ-
ξη και διάθεση αποτελεσματικών 
θεραπειών κατά του κορωνοϊού. 
Θα έδινε στις κυβερνήσεις τη δυ-
νατότητα να δώσουν τέλος στα 
περιοριστικά μέτρα οριστικά και 
αμετάκλητα, στις επιχειρήσεις να 
επαναλειτουργήσουν και τους ερ-
γαζομένους να επιστρέψουν στον 
χώρο εργασίας τους. Οπως, όμως, 
επισημαίνει ο ΟΟΣΑ, τυχόν καθυ-
στέρηση μπορεί να έχει δυσανά-
λογα αρνητικό αντίκτυπο, ακριβώς 
επειδή έχουν καλλιεργηθεί πάρα 
πολλές ελπίδες εν αναμονή των 
εμβολίων. 

Προειδοποίηση ΟΟΣΑ για 
μεγάλη ύφεση αν αποσυρθούν 
τα μέτρα στήριξης

Οι αλλεπάλληλες κρίσεις
«μικραίνουν» την ExxonMobil
Απομείωση περιουσιακών στοιχείων, περιορισμός επενδύσεων και απολύσεις

Προχωρεί σε μείωση 
της αξίας κοιτασμάτων 
αερίου σε Βόρεια 
και Νότια Αμερική 
κατά 37 δισ. δολάρια.
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Η επαναδιαπραγμάτευση των  εμπορι-
κών συμφωνιών με τις χώρες Ασί-
ας-Ειρηνικού   θα είναι η απάντηση 
του Τζο Μπάιντεν στην επέλαση 
της Κίνας και στις συμφωνίες που 
έχει συνάψει το Πεκίνο με τις χώ-
ρες της περιοχής. Eτσι ερμηνεύουν 
αναλυτές της S&P Global αλλά και 
του Ινστιτούτου ∆ιεθνών Οικονο-
μικών Πέτερσον (ΡΙΙΕ) τη δήλωση 
του νεοεκλεγέντος προέδρου ότι 
επιθυμεί να διαβουλευθεί με τους 
συμμάχους των ΗΠΑ στην Ασία και 
την Ευρώπη «προκειμένου να ανα-
πτύξουμε από κοινού μια συνεκτι-
κή στρατηγική ως προς την Κίνα».

Προσπάθειες 
Οπως τονίζει ο Τζέφρι Σκοτ, ει-

δικός επί θεμάτων πολιτικής διε-
θνούς εμπορίου και στέλεχος του 
ΡΙΙΕ, η διαπραγμάτευση και σύνα-
ψη νέας και καλύτερης εμπορικής 
συμφωνίας με τις χώρες Ασίας-Ει-
ρηνικού θα βοηθήσει τις ΗΠΑ να 
ανακτήσουν την ηγεμονική τους 
θέση στην περιοχή και να αντι-
κρούσουν την αυξανόμενη κυρι-
αρχία της Κίνας. Ο ίδιος τονίζει 
πως ο νεοεκλεγείς πρόεδρος πρέ-
πει να καταβάλει προσπάθειες για 
να αποκαταστήσει «όσο το δυνα-
τόν νωρίτερα» τις ρωγμές στους 
δεσμούς της υπερδύναμης με τις 

συμμάχους χώρες από την Ασία. 
Χαρακτηρίζει μάλιστα επιτακτι-

κή την ανάγκη μιας τέτοιας κίνη-
σης στην περίπτωση που κλιμα-
κωθούν περαιτέρω οι εντάσεις με 
την Κίνα, καθώς οι ΗΠΑ χρειάζο-
νται μια «σαφή» απάντηση από 
κοινού με τους συμμάχους τους.

Μεγάλη μερίδα αναλυτών προ-
εξοφλεί πως το πρώτο χρονικό δι-
άστημα της προεδρίας Μπάιντεν, 
ο νέος πρόεδρος θα αναγκασθεί 
να ασχοληθεί με τα του οίκου του 
και με τα προβλήματα της αμερι-
κανικής οικονομίας. Θεωρώντας, 
όμως, επείγουσα υπόθεση την κι-
νεζική επέλαση, ο συνεργάτης 
του ΡΙΙΕ τονίζει πως «τα εγχώρια 
ζητήματα και οι πολιτικές για την 
τόνωση της αμερικανικής οικονο-
μίας, της απασχόλησης αλλά και 
τη στήριξη των πλέον ευάλωτων 
δεν πρέπει να αποσπάσουν την 
προσοχή της νέας κυβέρνησης 
από τις δραματικές αλλαγές που 
βρίσκονται σε εξέλιξη στην περι-
οχή Ασίας-Ειρηνικού».

Ζητούμενο για τη νέα κυβέρνη-
ση των ΗΠΑ θα είναι να αποκατα-
στήσει τις εμπορικές σχέσεις της 
υπερδύναμης με τους εταίρους της 
τις οποίες κλόνισε ο απερχόμενος 
πρόεδρος, αφήνοντας ένα τερά-
στιο κενό που έσπευσε να καλύ-

ψει η Κίνα. Μόλις προ 20 ημερών 
το Πεκίνο υπέγραψε μαζί με άλλες 
14 χώρες, τις 12 από την Ασία αλ-
λά και την Αυστραλία και τη Νέα 
Ζηλανδία την Περιφερειακή Σχέση 
Οικονομικής Συνεργασίας (RCEP) 
με την οποία δημιούργησε τη με-
γαλύτερη ζώνη ελεύθερου εμπο-
ρίου στον κόσμο.

Ετσι οι ΗΠΑ βρίσκονται εκτός 
των δύο μεγαλύτερων και σημα-
ντικότερων εμπορικών συμφωνι-

ών στον κόσμο, καθώς ο Ντόναλντ 
Τραμπ έσπευσε να αποσύρει την 
υπερδύναμη από την Εταιρική Σχέ-
ση του Ειρηνικού (ΤΡΡ) σχεδόν 
αμέσως μετά την εκλογή του στις 
αρχές του 2017. 

Το αποτέλεσμα ήταν να προχω-
ρήσουν ερήμην των ΗΠΑ οι υπό-
λοιπες χώρες και να συνάψουν τη 
Προοδευτική Συμφωνία Εταιρικής 
Σχέσης του Ειρηνικού (CPTPP), επί-
σης μια γιγάντια ζώνη ελεύθερου 
εμπορίου από την οποία βρίσκε-
ται απέξω η μεγαλύτερη οικονο-
μία του κόσμου. 

Ως εκ τούτου, η S&P Global ερ-
μηνεύει τη δήλωση Μπάιντεν για 
διαβούλευση «με τους εταίρους 
από την Ασία και την Ευρώπη» 
και προβλέπει πως η κυβέρνηση 
Μπάιντεν θα επαναδιαπραγματευ-
θεί τη συμφωνία ελεύθερου εμπο-
ρίου ΤΡΡ με τις υπόλοιπες χώρες. 

Σύμφωνα, όμως, με τον Τζέφρι 
Σκοτ, «η επαναδιαπραγμάτευση 
της TPP δεν θα είναι αρκετή, καθώς 
μοιάζει πάρα πολύ με την CPΤΡΡ». 
Οπως επισημαίνει ο εν λόγω ειδι-
κός, η ΤΡΡ είχε γίνει αντικείμενο 
σκληρότατης κριτικής τόσο εκτός 
όσο και εντός των ΗΠΑ. Αυτό ση-
μαίνει ότι και μόνον ο τίτλος της 
ξυπνάει δυσάρεστες αναμνήσεις 
στους επικριτές της «και η CPTPP 
δεν είναι και πολύ καλύτερη».

Πρωτοβουλία
Αυτό σημαίνει πως μια διαφο-

ρετική πρωτοβουλία προσέγγισης 
των χωρών Ασίας-Ειρηνικού με 
μια συμφωνία με διαφορετική δο-
μή και διαφορετική επωνυμία θα 
δώσει στις ΗΠΑ τη δυνατότητα 
να οικοδομήσουν μια νέα σχέση 
με βάση την CPTPP. Σύμφωνα με 
τον συνεργάτη του ΡΙΙΕ, η σημα-

ντικότερη βελτίωση που μπορεί 
να κάνει η Ουάσιγκτον θα είναι να 
εντάξει σε μια νέα εμπορική συμ-
φωνία άρθρα και προβλέψεις για 
την προστασία του περιβάλλοντος 
και την κλιματική αλλαγή.

Οπως τονίζει, «αν η Ουάσιγκτον 
προσθέσει ένα νέο κεφάλαιο για 
την κλιματική αλλαγή με άρθρα 
που θα ενθαρρύνουν την ανάπτυξη 
και διανομή ανανεώσιμης ενέργει-
ας, που θα απαγορεύουν τις επιδο-
τήσεις στα ορυκτά καύσιμα και θα 
προωθούν κοινοπρακτικές πρωτο-
βουλίες πράσινης ανάπτυξης ώστε 
να μειωθούν οι εκπομπές καυσα-
ερίων». Ενα τέτοιο κεφάλαιο εν-
δέχεται πράγματι να αποτελέσει 
την αφετηρία μιας νέας εποχής 
εμπορικών συμφωνιών που θα συ-
νεισφέρουν στην περιφερειακή 
συνεργασία με πολιτικές για το 
περιβάλλον και το κλίμα.

Με αποφάσεις Τραμπ
η υπερδύναμη 
βρίσκεται εκτός
των δύο μεγαλύτερων 
εμπορικών συμφωνιών 
στον κόσμο.

Οι ΗΠΑ
θα επιδιώξουν
νέες εμπορικές
συμφωνίες 
Με τις χώρες Ασίας-Ειρηνικού ώστε

να ανακτήσουν την ηγεμονική τους θέση 

Τον κίνδυνο της διαγραφής τους από 
το αμερικανικό χρηματιστήριο αντι-
μετωπίζουν κινεζικοί κολοσσοί όπως 
η εταιρεία τηλεπικοινωνιών China 
Telecom και η πλατφόρμα ηλεκτρο-
νικού εμπορίου Alibaba. Μετά νόμο 
που ψήφισε η Βουλή των Αντιπρο-
σώπων, για την εισαγωγή τους στο 
αμερικανικό χρηματιστήριο οι κι-
νεζικές επιχειρήσεις οφείλουν να 
υπόκεινται σε ενδελεχή έλεγχο των 
αμερικανικών αρχών.

Σύμφωνα με την επιχειρηματο-
λογία του Κογκρέσου, ζητούμενο εί-
ναι να εξακριβωθεί η συμμόρφωσή 
τους με τα αμερικανικά λογιστικά 
πρότυπα. Ο νέος νόμος, όμως, κα-
λεί όλες τις ξένες επιχειρήσεις να 
ενημερώσουν διεξοδικά σχετικά με 
οποιουσδήποτε δεσμούς διατηρούν 
με ξένες κυβερνήσεις και ειδικότερα 
με τις κινεζικές αρχές. Αν δεν πα-
ράσχουν τη σχετική ενημέρωση, 
προβλέπει τη διαγραφή τους από 
τα αμερικανικά χρηματιστήρια με-
τά τρία χρόνια.

Η Γερουσία έχει ψηφίσει τον σχε-
τικό νόμο από τον Μάιο, ενώ τον 
Αύγουστο η αμερικανική Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς συνέστησε τον 

αποκλεισμό όσων κινεζικών επι-
χειρήσεων δεν συμμορφώνονται 
με τις αμερικανικές προδιαγραφές.

Πρόκειται για μία ακόμη προ-
σπάθεια των ΗΠΑ και μάλιστα με 
διακομματική συναίνεση για την 
επιβολή αυστηρότερης και σκλη-
ρότερης γραμμής προς την Κίνα. Η 
κίνηση θα κλιμακώσει αναμφίβολα 
την ένταση ανάμεσα στην Ουάσι-
γκτον και το Πεκίνο, καθώς πάγια 
τακτική των κινεζικών επιχειρήσε-
ων είναι να ανθίστανται σθεναρά σε 
οποιονδήποτε έλεγχο από τις Αρχές 
άλλης χώρας, επικαλούμενες ζήτη-
μα εθνικής ασφάλειας.

Υφίσταται, άλλωστε, σχετική 
απαγόρευση από πλευράς του Πε-
κίνου. Εν ολίγοις το Πεκίνο και μαζί 
του οι επιχειρήσεις της Κίνας χρη-

σιμοποιούν το ίδιο ακριβώς επιχεί-
ρημα που έχει επικαλεστεί η κυ-
βέρνηση Τραμπ σε πολλά από τα 
επεισόδια του εμπορικού πολέμου 
με την Κίνα, με χαρακτηριστικότε-
ρο όλων το εμπάργκο στον κινεζικό 
κολοσσό εξοπλισμού τηλεπικοινω-
νιών Huawei.

Οπως επισημαίνει σχετικό ρε-
πορτάζ των New York Times, πο-
λιτικοί και τα δύο κόμματα του 
αμερικανικού Κογκρέσου έχουν 
επανειλημμένως επικρίνει την έλλει-
ψη διαφάνειας στο χρηματοπιστω-
τικό σύστημα της Κίνας και έχουν 
προειδοποιήσει πως ενδέχεται να 

εγκυμονεί κινδύνους για τους Αμε-
ρικανούς επενδυτές. Μεγάλες κινε-
ζικές επιχειρήσεις, μεταξύ των οποί-
ων οι κολοσσοί Baidu, China Mobile, 
PetroChina και SMIC δεν πληρούν 
τις προδιαγραφές που ορίζει το αμε-
ρικανικό ρυθμιστικό πλαίσιο. Οπως 
σχολίασε ο Ρεπουμπλικανός γερου-
σιαστής Τζον Κένεντι που προώ-
θησε το σχετικό νομοσχέδιο στη 
Γερουσία, η αμερικανική πολιτική 
επέτρεψε στην Κίνα «να παραβιά-
σει τους κανόνες τους οποίους τη-
ρούν οι αμερικανικές επιχειρήσεις».

Μιλώντας, άλλωστε, στους 
Financial Times, ο Τζέι Κλέιτον, πρό-
εδρος της αμερικανικής Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς, δήλωσε «ικανοποι-
ημένος που το Κογκρέσο έδρασε με 
διακομματική συναίνεση, καθαρί-
ζοντας το πεδίο για οποιονδήπο-
τε θέλει να μπει στις αγορές μας». 
Προέβλεψε μάλιστα πως η απόφαση 
του Κογκρέσου σε συνδυασμό με 
τις κινήσεις της Επιτροπής Κεφα-
λαιαγοράς «θα ανοίξουν τον δρόμο 
ώστε να διευθετηθούν μακροχρόνια 
θέματα προς όφελος των Αμερικα-
νών επενδυτών». Μιλώντας στην 
ίδια εφημερίδα ο Κρις Ιακοβέλα, 

διευθύνων σύμβουλος της Ενωσης 
Αμερικανικών Χρηματιστηριακών, 
τόνισε πως «εδώ και υπερβολικά 
μεγάλο χρονικό διάστημα, η ηγε-
σία της Κίνας έχει εκμεταλλευθεί 
τους Αμερικανούς επενδυτές και 
έχει χρηματοδοτήσει τον κυβερνο-
στρατό της, την καταπάτηση των 
πολιτικών ελευθεριών μέσω της 
τεχνολογίας, τις παραβιάσεις των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και την 
καταστροφή του περιβάλλοντος».

Από κινεζικής πλευράς, λίγο πριν 
από τη σχετική ψηφοφορία, η εκ-
πρόσωπος του κινεζικού υπουργείου 
Εξωτερικών, Χούα Τσάνινγκ, δήλω-
σε πως με τη νέα νομοθεσία οι ΗΠΑ 
«υιοθέτησαν μια πολιτική διακρίσε-
ων κατά των κινεζικών επιχειρήσε-
ων». Προκειμένου μάλιστα για τη 
λύση του προβλήματος, πρότεινε ως 
«σωστό δρόμο να ενισχύσουν όλες 
οι ενδιαφερόμενες πλευρές τη συ-
νεργασία τους σε θέμα ρυθμίσεων 
με έναν έντιμο και ανοικτό τρόπο». 
Πηγές προσκείμενες στο οικονομι-
κό επιτελείο του Πεκίνου, τόνισαν 
στους ΝΥΤ πως η κινεζική ηγεσία 
δυσφορεί πάρα πολύ με αυτή τη 
στάση της υπερδύναμης στο θέμα. 

Μετά τη θεαματική ανάπτυξη 15,6% 
που σημείωσε η τουρκική οικονομία 
το τρίτο τρίμηνο, ακολουθεί η δυσοί-
ωνη εξέλιξη μιας ανάλογα σημαντι-
κής επιτάχυνσης του πληθωρισμού. 
Ο δείκτης που στη διάρκεια του 2020 
είχε περιορισθεί γύρω στο 12% και 
παρέμενε σε αυτά τα επίπεδα, εκτι-
νάχθηκε τον Νοέμβριο στο 14%. Κα-
τέγραψε, έτσι, τα υψηλότερα επίπεδα 
των τελευταίων 15 μηνών. Σύμφωνα 
με έρευνα της κεντρικής τράπεζας, 
το 39% των τουρκικών επιχειρήσε-
ων του μεταποιητικού τομέα προ-
βλέπει περαιτέρω αύξηση των τιμών 
καταναλωτή το πρώτο τρίμηνο του 
2021. Οι εξελίξεις εντείνουν την πί-
εση προς την Τράπεζα της Τουρκίας 
να προχωρήσει σε νέα αύξηση των 
επιτοκίων για δεύτερη φορά υπό τη 
νέα της ηγεσία και τρίτη τους τελευ-
ταίους τέσσερις μήνες. Οπως επιση-
μαίνουν οικονομικοί αναλυτές, η 

εξέλιξη είναι ανησυχητική, καθώς 
προ ολίγων ημερών και μόλις ανέ-
λαβε καθήκοντα ο νέος κεντρικός 
τραπεζίτης, Νατζί Αγκμπάλ, προ-
χώρησε σε αύξηση των επιτοκίων 
από το 10,25% στο 15%. Η είδηση 
της νέας επιτάχυνσης του πληθω-
ρισμού επανέφερε σε πτωτική πο-
ρεία την τουρκική λίρα γύρω στις 
7,877 τουρκικές λίρες έναντι ενός 
δολαρίου, μολονότι το τουρκικό νό-
μισμα είχε αρχίσει να ανακάμπτει 
μετά την αλλαγή ηγεσίας στην κε-

ντρική τράπεζα και στο υπουργείο 
Οικονομικών. Σημειωτέον ότι το 
αρνητικό ρεκόρ που έχει ώς τώρα 
σημειώσει η τουρκική λίρα ήταν η 
υποχώρησή της στις αρχές Νοεμβρί-
ου στις 8,6 λίρες προς ένα δολάριο.

Την αλλαγή ηγεσίας στην κε-
ντρική τράπεζα αλλά και στο υπουρ-
γείο Οικονομικών υπαγόρευσε η συ-
νεχής διολίσθηση του νομίσματος 
για μεγάλο χρονικό διάστημα. Σε 
μια προσπάθεια να ανακόψει αυτήν 
την πτωτική πορεία χωρίς, όμως, να 
καταφύγει σε αύξηση του κόστους 
δανεισμού, η κεντρική τράπεζα κα-
τέφυγε στο πρόσφατο παρελθόν σε 
αλλεπάλληλες παρεμβάσεις στην 
αγορά συναλλάγματος. Υπολογί-
ζεται έτσι ότι δαπάνησε τουλάχι-
στον 100 δισ. δολάρια σε αγορές 
τουρκικής λίρας.

Οι προσπάθειες απεδείχθησαν 
ατελέσφορες, το νόμισμα κατρακυ-

λούσε και οι Τούρκοι το εγκατέλει-
παν μετατρέποντας τις οικονομίες 
τους σε δολάρια. Το αποτέλεσμα 
ήταν να εγκαταλείπει την Τουρκία 
το ξένο κεφάλαιο που της είναι ανα-
γκαίο για την κάλυψη των ελλειμμά-
των της. Στη διάρκεια του πρώτου 
εξαμήνου του έτους οι εκροές ξένου 
κεφαλαίου από το χρηματιστήριο 
της Κωνσταντινούπολης έφτασαν 
στα 8 δισ. δολάρια.  Το έλλειμμα τρε-
χουσών συναλλαγών της Τουρκίας 
είναι μία από τις εγγενείς παθογέ-
νειες της τουρκικής οικονομίας το 
οποίο και κινείται ανοδικά ακολου-
θώντας τους ρυθμούς ανάπτυξής 
της. Τώρα έχει, όμως, προστεθεί 
στα δεινά της τουρκικής οικονομίας 
και η δραματική μείωση των συναλ-
λαγματικών διαθεσίμων της χώρας, 
αναπόφευκτο συνεπακόλουθο των 
αλλεπάλληλων παρεμβάσεων στην 
αγορά συναλλάγματος.

Κινεζικοί κολοσσοί αντιμετωπίζουν κίνδυνο διαγραφής από τη Wall Street 

Στο 14% εκτινάχθηκε ο πληθωρισμός στην Τουρκία

Θα πρέπει να ενημε-
ρώσουν τις Aρχές
για τις σχέσεις τους
με την κυβέρνηση 
του Πεκίνου.

Το 39% των επιχειρή-
σεων του μεταποιητι-
κού τομέα προβλέπει 
περαιτέρω αύξηση 
το α΄ τρίμηνο του 2021.

SMIC, Baidu, China Mobile και PetroChina δεν πληρούν τις προδιαγραφές 
που ορίζει ο νέος νόμος τον οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων.

Οι εξελίξεις εντείνουν την πίεση προς την Τράπεζα της Τουρκίας να προχω-
ρήσει σε νέα αύξηση των επιτοκίων για δεύτερη φορά υπό τη νέα της ηγεσία.

Ο Τζο Μπάιντεν θα επιχειρήσει να βάλει τέλος στην επέλαση της Κίνας στο διεθνές εμπόριο και θα διαβουλευθεί με τους συμμάχους των ΗΠΑ σε Ασία και E.E.
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Ο καφές και η σοκολάτα θα είναι 
ο νέος «μαύρος χρυσός» για τις 
μεγάλες πετρελαϊκές, που την 
εποχή της ηλεκτροκίνησης δεν 
έχουν πια τα ιλιγγιώδη έσοδα 
του πετρελαίου. Σε αυτά κατα-
φεύγουν οι κολοσσοί του πετρε-
λαίου, Shell, BP και Total, κα-
θώς προσφέρουν ροφήματα αλλά 
και πολλά άλλα στους σταθμούς 
ανεφοδιασμού μπαταρίας για 
ηλεκτροκίνητα οχήματα. Προ-
κειμένου δε να αυξήσουν στον 
μέγιστο δυνατό βαθμό τα έσο-
δά τους, επεκτείνουν το δίκτυο 
των σταθμών τους ανοίγοντας 
όλο και περισσότερους.

Οπως τονίζει σχετικό ρεπορ-
τάζ του Reuters, υπό την εντει-
νόμενη πίεση των επενδυτών, 
αλλά και των κυβερνήσεων, για 
μείωση των εκπομπών καυσα-
ερίων, οι μεγάλες πετρελαϊκές 
της Ευρώπης στρέφονται όλο και 
περισσότερο στις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας. Τα κέρδη των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, 
όμως, είναι συνήθως πολύ μι-
κρότερα, γι’ αυτό και οι μεγάλες 
ενεργειακές αναζητούν τρόπους 
ώστε να ισοσκελίσουν τα κέρδη 
που έχουν χάσει με τη στροφή 
στην καθαρή ενέργεια.

Είναι εξαιρετικά δύσκολο, 
εν ολίγοις, να επινοήσουν ένα 
επιχειρηματικό μοντέλο που να 
υπόσχεται στους μετόχους κέρ-
δη ανάλογα εκείνων που έχουν 
συνηθίσει. Στρέφονται, έτσι, 
στις πωλήσεις τροφίμων, σνακ, 
καφέ και σοκολάτας στο δίκτυο 
λιανικής που έχουν δημιουργή-
σει και στο οποίο αναγκαστικά 
περνούν κάποιο χρόνο οι οδηγοί 
των ηλεκτροκίνητων οχημάτων. 
Σε αντίθεση με τον εφοδιασμό 
ενός πετρελαιοκίνητου οχήμα-
τος που διαρκεί μόνο λίγα λεπτά, 
ακόμη και οι ταχύτεροι μηχανι-
σμοί φόρτισης μπαταριών για 
ηλεκτροκίνητα οχήματα χρει-
άζονται τουλάχιστον 10 έως 15 
λεπτά. Ο χρόνος αυτός αρκεί και 
περισσεύει για να πιει κάποιος 
έναν καφέ και να ψωνίσει μερι-
κά πράγματα.

Ετσι οι πετρελαϊκές εταιρείες 
αντλούν πολύ μεγαλύτερα κέρδη 
από την πώληση τροφίμων, πο-
τών και έτοιμων ατομικών γευ-
μάτων σε σύγκριση με τα κέρδη 
από τις παραδοσιακές εμπορικές 
δραστηριότητές τους, τις πωλή-
σεις καυσίμων και λιπαντικών. 
Η διέξοδος που βρήκαν ώστε να 
αυξήσουν τα κέρδη τους είναι η 
επέκταση του δικτύου των σταθ-
μών φόρτισης. Γι’ αυτό η Shell 
αυξάνει τους σταθμούς του δι-
κτύου της κατά 20% και σχε-

διάζει πως θα έχει 55.000 ανά 
τον κόσμο μέχρι το 2025. Την 
ίδια στιγμή, η ΒΡ σχεδιάζει να 
αυξήσει το δικό της δίκτυο κα-
τά σχεδόν 50% φτάνοντας τους 
29.000 σταθμούς έως το 2030. 
Και η Total σχεδιάζει να αυξή-
σει το δικό της δίκτυο στην Ευ-
ρώπη, από 18.000 σταθμούς που 
έχει τώρα σε 150.000.

Και βέβαια, ένας τόσο μεγά-
λος αριθμός σταθμών φόρτισης 

εντυπωσιάζει καθώς οι πετρελα-
ϊκές έχουν καταλήξει να έχουν 
πολύ περισσότερους σταθμούς 
φόρτισης από όσα υποκαταστή-
ματα έχουν εταιρείες λιανικού 
εμπορίου ή γρήγορου φαγητού 
όπως οι Subway ή McDonald’s. 
Για παράδειγμα, η αμερικανική 
αλυσίδα καταστημάτων λιανικού 
εμπορίου Walmart έχει 11.510 
καταστήματα σε παγκόσμιο επί-
πεδο. Η ΒΡ και η Shell, όμως, 
στοιχηματίζουν πως η καθημερι-
νή επαφή με δεκάδες εκατομμύ-
ρια πελάτες θα τους προσφέρουν 
έναν πακτωλό πληροφοριών, που 
θα μπορούν να αξιοποιηθούν για 
να προσαρμόσουν τις πωλήσεις 
τους στις συνήθειες και τις επι-
θυμίες των μικρών πόλεων ή των 
διαφόρων περιοχών ανά τον κό-
σμο. Μιλώντας στο Reuters ο Ου-

μπέρ Βιγκεβένο, επικεφαλής της 
μονάδας διύλισης, χημικών και 
μάρκετινγκ της Shell, αναφέρει 
ότι η εταιρεία του επικοινωνεί 
καθημερινά με τους σταθμούς 
για να εντοπίσει τις προτιμήσεις 
των πελατών σε ένα τεράστιο 
φάσμα πραγμάτων, από τα λάδια 
της μηχανής του αυτοκινήτου 
μέχρι τα κρουασάν. Οπως τόνισε 
ο ίδιος στο Reuters, «το γεγονός 
ότι είχαμε ένα δίκτυο καταστη-
μάτων με πελάτες λιανικής από 
80 διαφορετικές χώρες μάς έδω-
σε τη δυνατότητα να μάθουμε 
πολύ γρήγορα. Ηταν μόλις τον 
Ιανουάριο που αντιληφθήκαμε 
τι συνέβαινε στην Κίνα και πώς 
αντιδρούσαν οι καταναλωτές», 
λέει ο Βιγκεβένο και προσθέτει 
ότι «το μοιραστήκαμε αμέσως με 
όσες χώρες συνεργαζόμαστε».

H ΒΡ σχεδιάζει να αυξήσει το δίκτυό της κατά σχεδόν 50%, φτάνοντας τους 29.000 σταθμούς έως το 2030.

Στα δίκτυά τους 
πωλούν τρόφιμα, 
έτοιμα ατομικά 
γεύματα και 
σερβίρουν ροφήματα.

Στην πώληση καφέ και σνακ
στρέφονται μεγάλες πετρελαϊκές 
Αυξάνουν τον αριθμό των πρατηρίων τους και αναζητούν νέες πηγές εσόδων

ΑΝΑΛΥΣΗ

Το βράδυ της 28ης Οκτωβρίου, οπό-
τε ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ 
Μακρόν έλαβε την απόφαση για 
μία ακόμη νέα καραντίνα στη χώ-
ρα και την ανακοίνωσε, ο διευ-
θύνων σύμβουλος της εταιρείας 
Thales ενημέρωνε το προσωπικό 
ότι τα ήδη ισχύοντα μέτρα εναρ-
μονίζονται με τους καινούργιους 
περιορισμούς. Συγκεκριμένα, οι 
εργαζόμενοι όφειλαν να φορούν 
μάσκα, να προσέρχονται τμημα-
τικά στη δουλειά και ομοίως να 
αποχωρούν και να εργάζονται έως 
και δύο φορές εβδομαδιαίως από το 
σπίτι τους. Στο μήνυμά του, όμως, 
ο Εμανουέλ Μακρόν απηύθυνε έκ-
κληση σε άπαντες να τηλεργάζο-
νται με πλήρες ωράριο, εάν αυτό 
ήταν δυνατόν, αν και δεν επρόκει-
το για κάτι δεσμευτικό. Η τελική 
απόφαση εναπόκειτο στην εργο-
δοσία. Κατά τον Γκρέγκορι Λεβα-
ντόφσκι, εκπρόσωπο της Thales 
στο αριστερό συνδικάτο CGT, «το 
μήνυμα από τη διοίκηση της εται-
ρείας ήταν ότι εφαρμόζουμε την εξ 
αποστάσεως εργασία, αλλά πρέπει 

και να προστατεύσουμε τα έσοδά 
μας – μείναμε με την εντύπωση 
πως αυτά ήταν σημαντικότερα από 
την υγεία μας». Η ίδια η εταιρεία 
απέρριψε τους ισχυρισμούς πως 
δεν ήταν πρόθυμη να επιτρέψει 
την τηλεργασία, τονίζοντας πως 
οι υπάλληλοί της, που δύνανται να 
εκπληρώνουν τις επαγγελματικές 
τους υποχρεώσεις εκτός γραφείου, 
έχουν το ελεύθερο να το κάνουν 
έως και πέντε ημέρες την εβδο-
μάδα. Σε όλη τη Γαλλία υπάρχουν 
εταιρείες, από εκείνες της υψηλής 
κεφαλαιοποίησης έως τις μικρότε-
ρες, οι οποίες αντιδρούν στις εκ-
κλήσεις για πλήρη απασχόληση 
εξ αποστάσεως, όπως προκύπτει 
από συνεντεύξεις με υψηλόβαθ-
μο κρατικό αξιωματούχο αρμόδιο 
για θέματα εργασίας, υπαλλήλους 
και συνδικαλιστικούς εκπροσώ-
πους. Από την πλευρά τους, οι ερ-
γαζόμενοι και οι συνδικαλιστές 
αναφέρθηκαν στις ανησυχίες των 
διοικήσεων για την παραγωγικό-

τητα και τα έσοδα, καθώς και για 
τη βαθιά ριζωμένη κουλτούρα δυ-
σπιστίας ανάμεσα σε διευθυντές 
και εργαζομένους. Οι γαλλικές επι-
χειρήσεις πάντως αποδείχθηκαν 
πιο γρήγορες από ομόλογές τους 
σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες και 
προσκάλεσαν πίσω στο γραφείο 
τους υπαλλήλους μετά την άρση 
των πρώτων περιοριστικών μέ-
τρων. Ερευνα της AlphaWise για 
λογαριασμό της Morgan Stanley 
κατέδειξε ότι έως τα τέλη Ιουλίου 
το 83% των υπαλλήλων γραφείου 
στη χώρα είχε επανακάμψει εν συ-
γκρίσει με το 34% στη Βρετανία. 
Επιδιώκοντας να μεγιστοποιήσουν 
την παραγωγικότητά τους, αρκετοί 
εργοδότες στη Γαλλία δεν ήθελαν 
να αφήσουν και πάλι τους υπαλλή-
λους να αποχωρήσουν, ενώ αρκε-
τά συχνά οι τελευταίοι, οι οποίοι 
είχαν προβληματιστεί με την απο-
μόνωση του πρώτου εγκλεισμού, 
προτιμούσαν να μοιράσουν τον 
χρόνο τους μεταξύ γραφείου και 
οικίας. «Επρεπε να χτυπήσουμε το 
χέρι στο τραπέζι και να πούμε πώς 
πρέπει να γίνουν τα πράγματα», 
αποκάλυψε ανώτατο στέλεχος του 
υπουργείου Εργασίας, αναφερόμε-
νο στις ημέρες μετά την ανακοί-
νωση του Εμανουέλ Μακρόν στις 
28 Οκτωβρίου. Τα στοιχεία εκείνην 
την περίοδο έδειχναν πως ένας 
στους πέντε θυλάκους κορωνοϊ-
ού, που τελούσαν υπό διερεύνηση, 
είχαν να κάνουν με τους χώρους 
εργασίας. Αυτοί βρίσκονταν στη 
δεύτερη θέση και στην πρώτη οι 
οίκοι ευγηρίας.

Βάσει των στοιχείων κινητικό-
τητας της Google, στη Γαλλία οι 
άνθρωποι κάνουν περισσότερες 
μετακινήσεις από και προς την 
εργασία κατά τη διάρκεια του δεύ-
τερου εγκλεισμού εν συγκρίσει με 
τον πρώτο της άνοιξης. Ο Εμανου-
έλ Μακρόν, άλλωστε, επέτρεψε σε 
περισσότερες κατηγορίες εργαζο-
μένων, όπως όσοι απασχολούνται 
στις οικοδομές, να συνεχίσουν να 
εργάζονται στη δεύτερη καραντί-
να. Παρά ταύτα, κι ενώ είχε απευ-
θύνει έκκληση για τηλεργασία, 
όπου είναι δυνατόν, σε πρόσφατη 
έρευνα της εταιρείας διαχείρισης 
ευέλικτων επαγγελματικών χώρων 
Deskeo, φάνηκε το εξής: 77% των 
συμμετεχόντων απάντησαν ότι οι 
εργοδότες τους υποχρέωναν να 
παρίστανται καθημερινά ή αρκε-
τές ημέρες την εβδομάδα στο γρα-
φείο. «Ο ιός δεν μπορεί να δείχνει 
τόσο δυναμική επανεμφάνιση χω-
ρίς να υπάρχουν μολύνσεις στους 
χώρους εργασίας», επισημαίνει, 
τέλος, ο επιδημιολόγος Μαρτέν 
Μπλασιέ.

Βάσει στοιχείων της 
Google, οι άνθρωποι 
κάνουν περισσότερες 
μετακινήσεις
από και προς
την εργασία τους
στο δεύτερο 
lockdown.

«Οχι» στην τηλεργασία λένε
οι γαλλικές επιχειρήσεις

Της CAROLINE PAILLIEZ / REUTERS

ΚΕΝΕΣ
ΘΕΣΕΙΣ

Η Walt Disney σκοπεύει να απολύσει 
32.000 υπαλλήλους της έως τα τέλη 
Μαρτίου, δηλαδή 4.000 περισσότερους 
από ό, τι είχε ανακοινώσει προηγουμέ-
νως. Ο βασικός λόγος είναι η πανδη-
μία του κορωνοϊού, η οποία συνεχίζει 
να σφυροκοπάει τη ζήτηση για τα θε-
ματικά της πάρκα και τα θέρετρά της, 
όπως επισημαίνει σε δημοσίευμά του 
ο ενημερωτικός ιστότοπος του CNN. 
Κι ενώ συμβαίνει αυτό, υπάρχει ένα 
θετικό στοιχείο, το ότι η υπηρεσία ρο-
ής της Disney, η Disney+, έχει πλέον 
τώρα περίπου 74 εκατ. συνδρομητές, 
θέτοντάς την έτσι στο κέντρο της επι-
χείρησης, αφού η πανδημία μετατόπι-
σε εντός του σπιτιού την ψυχαγωγία 
των ανθρώπων.

Πέραν τούτου, οι πρόσθετες απο-
λύσεις αποκαλύφθηκαν σε κατάθεση 
που έδωσαν εκπρόσωποι της εται-
ρείας στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 
των ΗΠΑ. Αξίζει να αναφερθεί πως ο 
κολοσσός ΜΜΕ και ψυχαγωγίας της 
Disney απασχολεί συνολικά σε όλο 
τον κόσμο περίπου 223.000 άτομα, 
ενώ είχε ήδη ανακοινώσει σχέδια για 
περικοπές περίπου 28.000 θέσεων ερ-
γασίας τον Σεπτέμβριο. Ο όμιλος, επι-
πλέον, προειδοποίησε ότι μπορεί  να 
αναγκαστεί να μη χορηγήσει μέρισμα 
στο μέλλον, αλλά και να μειώσει ή να 
μηδενίσει την εισφορά του στα συ-

νταξιοδοτικά προγράμματα των ερ-
γαζομένων του. Συν τοις άλλοις, δεν 
απέκλεισε το ενδεχόμενο να μειώσει 
τις επενδύσεις σε τηλεοπτικές και κι-
νηματογραφικές παραγωγές, αλλά και 
να προβεί σε έτι περαιτέρω απολύσεις. 
«Μερικά από αυτά τα μέτρα ενδέχε-
ται να έχουν δυσμενείς επιπτώσεις 
στις δραστηριότητές μας», δήλωσε 
η Disney στην Επιτροπή Κεφαλαια-
γοράς.

Η πανδημία έχει χτυπήσει τον βρα-
χίονα θεματικών πάρκων της Disney, 
που απασχολεί περισσότερους από 
100.000 υπαλλήλους στις Ηνωμένες 
Πολιτείες. Συν τοις άλλοις, η εταιρεία 
αναγκάστηκε, επίσης, να καθυστερή-
σει σημαντικές κυκλοφορίες ταινιών, 
όπως η «Μαύρη χήρα», που αναμενό-
ταν να κάνει φέτος πολλά εισιτήρια. 
Ηδη από τον Σεπτέμβριο, όταν είχε 
αναφερθεί στις χιλιάδες απολύσεις 
η Disney, η γερουσιαστής Ελίζαμπεθ 
Γουόρεν και η Αμπιγκεϊλ Ντίσνεϊ, εγ-
γονή του συνιδρυτή της εταιρείας, 
είχαν καταδικάσει τις κινήσεις αυτές, 
όπως αναφέρει το CNN. Η πρώτη εί-
χε κατηγορήσει τον όμιλο για κοντό-
θωρες αποφάσεις και ότι επιβραβεύει 
στελέχη και μετόχους μέσω υψηλών 
πακέτων αποζημίωσης, μερισμάτων 
και επαναγοράς μετοχών, στη διάρκεια 
των ετών που κατέληξαν στην κρίση. 

Σε 32.000 απολύσεις προχωρεί 
η Walt Disney μέχρι τα τέλη Μαρτίου
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Ο Νοέμβριος υπό κανονικές περιστά-
σεις είναι ένας υπέροχος μήνας.
Εκτός του ότι γιορτάζω, βάζει τον
κόσμο σε ψυχολογία Χριστουγέννων,
ενώ και ο ίδιος ο καιρός αρχίζει να
συμπεριφέρεται περισσότερο χειμε-
ρινά παρά φθινοπωρινά. Ιστορικά
είναι και ένας μήνας που ενθαρρύνει
τις συναλλαγές στα ακίνητα.

Πάμε να δούμε τι επιδόσεις είχε
ο Νοέμβριος αυτής της δίσεκτης χρο-
νιάς που τίποτα δεν φέρνει από «κα-
νονικές περιστάσεις».

Σε παγκύπρια κλίμακα σημειώθη-
καν 1.426 συναλλαγές.  Αυτές συνι-
στούν αύξηση 13% σε σχέση με τον
περασμένο Οκτώβριο και με δεδομένο
ότι ο περσινός Νοέμβριος κατέγραψε
1.362 συναλλαγές, ο φετινός είναι
κατά 4,7% αυξημένος.  Αυτό μπορεί
να φέρνει λίγα χαμόγελα αν το δούμε
στα πλαίσια της φετινής χρονιάς,
αλλά ας δούμε και τις αξίες των συ-
ναλλαγών για να έχουμε καλύτερη
εικόνα.  

Τον Νοέμβριο λοιπόν αντάλλαξαν
χέρια ακίνητα συνολικής μέσης αξίας
€245 εκ.  Αυτό σε σχέση με τον Οκτώ-
βριο κατατάσσει τον Νοέμβριο οριακά
σε ψηλότερη θέση και πιο συγκεκρι-
μένα, κατά 2%.  Σε σχέση με τον περ-
σινό Νοέμβριο που κατέγραψε συ-
νολική μέση αξία συναλλαγών σχεδόν
€275 εκ. ο φετινός είναι μειωμένος
κατά 11%.  Άρα το πολύ γενικό χα-
ρακτηριστικό της αγοράς ήταν πως

κατά τον φετινό Νοέμβριο σημει-
ώθηκαν περισσότερες αλλά μικρό-
τερες συναλλαγές σε σχέση με τον
περσινό Νοέμβριο.  Επιπλέον, μπορεί
να λεχθεί πως η ανά μήνα γενική
τάση του έτους μετά το lockdown
είναι ανοδική μεν αλλά εξελικτικά
πιο αναιμική.

Αν αναλύσουμε τα στοιχεία Νο-
εμβρίου ανά επαρχία, τα δεδομένα
έχουν ως ακολούθως:

Η Λευκωσία οδήγησε με διαφορά
την κούρσα του αριθμού πωλήσεων/

μεταβιβάσεων με 513 πωλήσεις (πάνω
39% σε σχέση με τον Οκτώβριο και
πάνω 24% σε σχέση με τον περσινό
Νοέμβριο).  

Η Λεμεσός πήρε το αργυρό με-
τάλλιο με 344 πωλήσεις (πάνω 3%
σε σχέση με τον Οκτώβριο και κάτω
6,5% σε σχέση με τον περσινό Νο-
έμβριο).

Η Πάφος πήρε το χάλκινο με 239
πωλήσεις (πάνω 10% σε σχέση με
τον Οκτώβριο, αλλά κάτω 5,5% σε
σχέση με τον περσινό Νοέμβριο).   

Από κοντά ακολούθησε η Λάρνακα
με 233 πωλήσεις (κάτω 4,5% σε σχέση
με τον Οκτώβριο και κάτω 6,4% σε
σχέση με τον περσινό Νοέμβριο).  

Η Αμμόχωστος σημείωσε 97 πω-
λήσεις (κάτω 0,2% σε σχέση με τον
περασμένο Οκτώβριο, αλλά σε σχέση
με τον περσινό Νοέμβριο σημείωσε
αύξηση 24,3%).  

Σε επίπεδο μέσου όγκου αξιών, η
Λευκωσία οδήγησε την κούρσα με
μέση αξία της τάξης των €75εκ., ακο-
λουθούμενη από τη Λεμεσό με

€74,4εκ., την Πάφο με €39,4εκ., τη
Λάρνακα με €38,5εκ. και την Αμμό-
χωστο με €17εκ.

Τι συμπεράσματα μπορούν να
εξαχθούν από τα πιο πάνω αποτελέ-
σματα.

Ανεξαρτήτως του τι θα συμβεί
τον Δεκέμβριο, φαίνεται πως σε επί-
πεδο αριθμού συναλλαγών η αγορά
ανέκαμψε πλήρως μετά το lockdown
του πρώτου κύματος της πανδημίας,
αφού από τον Ιούνιο μέχρι τον Νο-
έμβριο καταγράφεται μια γενική ανο-
δική πορεία του αριθμού συναλλαγών
και μάλιστα μια πορεία που συγκρί-
νεται πολύ θετικά, σε κάποιες περι-
πτώσεις και καλύτερα, με την αντί-
στοιχη περσινή.

Το ίδιο δεν μπορεί να λεχθεί για
την μέση αξία του μηνιαίου όγκου
συναλλαγών. Φέτος, το κυριότερο
χαρακτηριστικό είναι οι αυξημένες
συναλλαγές μικρότερης αξίας.  Αυτό
ήταν αναμενόμενο δεδομένου ότι

αφενός το πρόγραμμα πολιτογρά-
φησης μέσω επενδύσεων μπήκε σε
φθίνουσα πορεία από πέρσι τον Μάη
και περνώντας μέσα από μύρια κύ-
ματα φέτος καταργήθηκε και αφε-
τέρου, την φετινή χρονιά το όποιο
ενδιαφέρον από ξένους αγοραστές
ήταν πενιχρό λόγω της πανδημίας
και της φυσικής απουσίας ξένων επι-
σκεπτών.

Την ίδια στιγμή αποδεικνύεται
για άλλη μια φορά αυτό που λέω κατά
καιρούς και κάποιοι το παρεξηγούν,
πως δηλαδή έχει μεγάλη σημασία
να επενδύουμε πρώτα έχοντας τον
Κύπριο επενδυτή κατά νουν και μετά
τους άλλους.  Η Λευκωσία που στη-
ρίζεται κατά κόρον στη ντόπια αγορά
είχε μέχρι τώρα μια σταθερή έως
ανοδική πορεία, όπως και η Αμμό-
χωστος που φαίνεται να αποτελεί
ένα μόνιμο στόχο των Λευκωσιάτικων
ραντάρ. Και φυσικά, η ικανοποιητική
υπό τις περιστάσεις πορεία των άλλων
επαρχιών οφείλεται στη δύναμη της
εγχώριας ζήτησης.  Απλά η μείωση
που υπέστησαν οφείλεται στην κα-
θίζηση της ξένης ζήτησης. Αυτό δεί-
χνει τα περιθώρια που υπήρχαν και
υπάρχουν για κατεύθυνση της ανά-
πτυξης των τοπικών αγορών στις πα-
ραλιακές πόλεις.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Το ενδιαφέρον των θεσμικών επεν-
δυτών έχουν αρχίσει να συγκεν-
τρώνουν τα ακίνητα «κοινωνικού
χαρακτήρα», μια εναλλακτική επεν-
δυτική κατηγορία, η οποία ενδέχεται
στο μέλλον να απασχολήσει εντο-
νότερα και την ελληνική αγορά ακι-
νήτων. Πρόκειται για μια διεθνή
τάση, η οποία οφείλεται στη διαρκή
διεύρυνση του μεριδίου του πλη-
θυσμού τρίτης ηλικίας, τόσο στην
Ευρώπη όσο και στην Ελλάδα, απόρ-
ροια των δημογραφικών τάσεων
των τελευταίων δεκαετιών. Ετσι,
έχουν δημιουργηθεί ανάγκες για
νέα κτίρια και μια σειρά από χρήσεις,
όπως κέντρα περίθαλψης ή διαμονής
ηλικιωμένων (ή και τα δύο), δια-
γνωστικά κέντρα, νοσοκομεία, σχο-
λεία, έχουν αρχίσει να κεντρίζουν
το ενδιαφέρον των επενδυτών, σε
μια προσπάθεια διασποράς του ρί-
σκου και τόνωσης των αποδόσεων,
οι οποίες έχουν αρχίσει να συμπιέ-
ζονται στα δημοφιλέστερα τμήματα
της αγοράς, όπως π.χ. τα σύγχρονα
κτίρια γραφείων και τα logistics.

Σύμφωνα με στοιχεία της εται-
ρείας συμβούλων ακινήτων Savills,
η αγορά των επενδύσεων σε κέντρα
περίθαλψης ηλικιωμένων προσείλ-
κυσε 3,6 δισ. ευρώ στην Ευρώπη
κατά το φετινό εννεάμηνο, παρά
την επίδραση της πανδημίας. Η
Σουηδία και η Γερμανία αποτελούν
δύο από τις μεγαλύτερες αγορές,
καταγράφοντας μάλιστα αύξηση
κατά 80% και 21% του όγκου των
συναλλαγών σε σχέση με το αντί-
στοιχο περυσινό διάστημα. Στη Γερ-
μανία κατευθύνθηκε το 42% των
επενδυτικών κεφαλαίων έναντι 23%
στη Σουηδία. 

Με σουηδική τεχνογνωσία
Στο πλαίσιο αυτό, το τελευταίο

διάστημα έχουν αρχίσει να κατα-
γράφονται και στην Ελλάδα οι πρώ-
τες κινήσεις για την απόκτηση και
εκμετάλλευση ακινήτων κοινωνικού
χαρακτήρα. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγμα αποτελεί η Sterner Stenhus,
ο νέος μεγαλομέτοχος της Pasal De-
velopment, η οποία διαθέτει ση-
μαντικό αριθμό κέντρων περίθαλψης
ηλικιωμένων στη Σουηδία και επι-
θυμεί να μεταφέρει αυτή την τε-

χνογνωσία της και στην ελληνική
αγορά. Σύμφωνα με πρόσφατες δη-
λώσεις του επικεφαλής της εταιρείας
και προέδρου της Pasal Develop-
ment Ηλία Γεωργιάδη, τα ακίνητα
κοινωνικού χαρακτήρα –σχολεία,
γηροκομεία και νοσοκομεία– θα
αποτελέσουν βασικό πυλώνα δρα-
στηριοποίησης και μελλοντικής
ανάπτυξης της εισηγμένης. Ηδη,
στο πλαίσιο της εν εξελίξει αύξησης
του μετοχικού κεφαλαίου της εται-
ρείας, έγινε γνωστό ότι η Pasal De-
velopment θα απορροφήσει την
εταιρεία JPA, συμφερόντων της
Sterner Stenhus. Η εταιρεία αυτή
εκμισθώνει συγκρότημα 10 σχολι-
κών μονάδων στην Αττική. Πρό-
κειται για τη σύμβαση ΣΔΙΤ που
απέκτησε πέρυσι η Sterner Stenhus

από την «Αβαξ» αντί ποσού 8,8 εκατ.
ευρώ. Για την ένταξη της JPA στην
Pasal Development θα εκδοθούν
νέες μετοχές αξίας 12,5 εκατ. ευ-
ρώ.

Την πρώτη της κίνηση στην
εναλλακτική αυτή κατηγορία επεν-
δυτικών ακινήτων έχει όμως πραγ-
ματοποιήσει ήδη από τα μέσα του
2018 και η Briq Properties ΑΕΕΑΠ.
Η εισηγμένη έχει αποκτήσει ένα
κτίριο επιφάνειας 1.788 τ.μ. στην
οδό Φιλελλήνων 18 στο Χαλάνδρι,
το οποίο λειτουργεί ως μονάδα φι-
λοξενίας ηλικιωμένων.

Το τίμημα ανήλθε σε 1 εκατ.
ευρώ και η προσφερόμενη απόδοση,
βάσει του μισθωτηρίου συμβολαίου
που έχει υπογραφεί, ανέρχεται σε
8%. Πρόκειται για απόδοση που
προσφέρουν σήμερα οι σύγχρονοι
χώροι logistics, τους οποίους προ-
σθέτουν στο χαρτοφυλάκιό τους
τον τελευταίο χρόνο σχεδόν όλες
οι εισηγμένες ΑΕΕΑΠ.

Το συγκεκριμένο ακίνητο ήταν
ιδιοκτησίας του ομίλου Ελλάκτωρ,
που ήδη το είχε μετατρέψει από
κτίριο γραφείων σε κέντρο φιλοξε-
νίας ηλικιωμένων, ενώ είχε συνάψει

και συμβόλαιο ενοικίασης με ιδιω-
τική εταιρεία, διάρκειας 10 ετών.
Μάλιστα, όπως είχε αναφέρει τότε
η διοίκηση της Briq Properties, η
απόδοση του 8% δεν θα ήταν εφικτό
να επιτευχθεί αν είχε διατηρηθεί η
χρήση του ακινήτου ως κτιρίου γρα-
φείων.

Διαγνωστικά κέντρα
Ταυτόχρονα, σημαντικό είναι το

αγοραστικό ή μισθωτικό ενδιαφέρον
ιατρικών ομίλων, κλινικών και δια-
γνωστικών κέντρων για την επέ-
κταση της φυσικής παρουσίας τους
μέσω νέων ακινήτων. Ενδιαφέρον
παρουσιάζει και η επικείμενη αγορά
της πρώην ιστορικής έδρας του Δη-
μοσιογραφικού Οργανισμού Λαμ-
πράκη (ΔΟΛ) στην οδό Χρήστου
Λαδά, στο κέντρο της Αθήνας. Το
ακίνητο αποτελεί αντικείμενο αγο-
ραπωλησίας αντί ποσού 7,5 εκατ.
ευρώ από διεθνή όμιλο διαγνωστι-
κών κέντρων, με πωλητή την εται-
ρεία Sodia Properties, η οποία δια-
χειρίζεται τα ακίνητα που περιλαμ-
βάνονταν στο Project Jupiter, το
οποίο πώλησε η Alpha Bank στον
επενδυτικό όμιλο Apollo το 2018.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η έκπληξη του Νοεμβρίου

Σε γηροκομεία, νοσοκομεία 
και σχολεία στρέφονται επενδυτές 
Μαγνήτης οι υψηλές αποδόσεις των κτιρίων «κοινωνικού χαρακτήρα»

<<<<<<

Φαίνεται πως σε επίπε-
δο αριθμού συναλλα-
γών η αγορά ανέκαμψε
πλήρως μετά το lock-
down του πρώτου κύμα-
τος της πανδημίας.

Η Λευκωσία, που στηρίζεται κατά κόρον στη ντόπια αγορά, είχε μέχρι τώρα μια σταθερή έως ανοδική πορεία, όπως
και η Αμμόχωστος που φαίνεται να αποτελεί ένα μόνιμο στόχο των Λευκωσιάτικων ραντάρ.

<<<<<<

Η γήρανση του πληθυ-
σμού δημιουργεί ανάγ-
κες για κέντρα περίθαλ-
ψης ή διαμονής ηλικιω-
μένων.

Με ολοένα και μικρότερο
ρυθμό η αύξηση 
των τιμών κατοικιών
Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Συνεχίστηκε και κατά το τρίτο
τρίμηνο του έτους η ανοδική πο-
ρεία των τιμών των κατοικιών,
καθώς, σύμφωνα με τα στοιχεία
που δημοσίευσε χθες η Τράπεζα
της Ελλάδος, σημειώθηκε αύξηση
κατά 3,2% σε ετήσια βάση. Ωστό-
σο, για τρίτο διαδοχικό τρίμηνο,
ο ρυθμός αύξησης των τιμών πώ-
λησης κατοικιών βαίνει μειού-
μενος. Στο σύνολο του 2019, οι
τιμές ενισχύθηκαν κατά 7,2%,
ενώ κατά το φετινό πρώτο τρί-
μηνο αυξήθηκαν κατά 6,5% και
κατά το δεύτερο τρίμηνο κατά
4,1%. Επίσης, θα πρέπει να ση-
μειωθεί ότι, όπως έχει αναφέρει
κατά καιρούς και η ίδια η Τράπεζα
της Ελλάδος, υπάρχει μια χρονική
υστέρηση της τάξεως των έξι μη-
νών προκειμένου να αποτυπω-
θούν στα στοιχεία της ΤτΕ τα
πραγματικά δεδομένα στην αγο-
ρά ακινήτων. Αυτό επισημαίνουν
και στελέχη του κλάδου, που τό-
νιζαν τις προηγούμενες ημέρες
ότι απαιτείται κάποιος χρόνος
για να «προσαρμοστεί» η κτη-
ματαγορά στα όσα συμβαίνουν
στην οικονομία.

Πρώτη η Αθήνα
Με βάση την εικόνα του τρί-

του τριμήνου, η μεγαλύτερη άνο-
δος των τιμών σημειώθηκε στην
περιοχή της Αθήνας (Αττική) με
5,6%, συγκριτικά με το αντίστοι-
χο περυσινό διάστημα. Αντίστοι-
χα, στη Θεσσαλονίκη, η αύξηση
άγγιξε το 4,3% και στις υπόλοιπες
περιοχές της χώρας το 1,5%. Στον
αντίποδα, στις άλλες μεγάλες πό-
λεις σημειώθηκε οριακή μείωση
κατά 0,3%. Με βάση τα αναθε-
ωρημένα στοιχεία, για το 2019,
η αύξηση των τιμών των διαμε-
ρισμάτων διαμορφώθηκε σε
10,5% στην Αθήνα, σε 6,9% στη
Θεσσαλονίκη, 4,5% στις υπόλοι-
πες περιοχές της χώρας και 3,7%
στις άλλες μεγάλες πόλεις της
χώρας.

Οι τιμές στα νεόδμητα ακίνητα
αυξήθηκαν με ετήσιο ρυθμό της
τάξεως του 4,2% κατά το τρίτο
τρίμηνο, ενώ στα παλαιότερα
διαμερίσματα, η αύξηση δεν ξε-
πέρασε το 2,6%. Με βάση τα ανα-
θεωρημένα στοιχεία, για το 2019

ο μέσος ετήσιος ρυθμός αύξησης
των τιμών για τα νεόδμητα και
τα παλαιά διαμερίσματα ήταν
7,7% και 6,9%, αντίστοιχα. 

Πιέσεις
Ανεξάρτητα πάντως από την

πορεία των τιμών μέχρι στιγμής,
οι περισσότεροι ειδικοί κάνουν
λόγο για πιέσεις στις αξίες των
κατοικιών κατά τη διάρκεια των
επόμενων μηνών, καθώς η ανά-
καμψη της οικονομίας και των
εισοδημάτων των νοικοκυριών
από την παρούσα ύφεση δεν θα
είναι τόσο άμεση, όσο οι αρχικές
προσδοκίες, ιδίως μετά και τη
δεύτερη περίοδο εφαρμογής μέ-
τρων περιορισμού της κυκλοφο-
ρίας. Ηδη, σύμφωνα με φορείς
της αγοράς, μπορεί μέχρι σήμερα
να μην έχει αποτυπωθεί η επί-
δραση της νέας ύφεσης στις ζη-
τούμενες τιμές πώλησης κατοι-
κιών, ωστόσο αυτό θα συμβεί
αργά ή γρήγορα. Οσο μάλιστα
απουσιάζουν οι ξένοι αγοραστές,
οι οποίοι τροφοδότησαν την ελ-
ληνική κτηματαγορά με ρευστό-
τητα τα προηγούμενα χρόνια, οι
πιέσεις για μειώσεις των τιμών
θα αυξάνονται.

<<<<<<

Το πρώτο τρίμηνο ενι-
σχύθηκαν κατά 6,5%,
το δεύτερο κατά 4,1%
και το τρίτο κατά 3,2%.

Σύμφωνα με στοιχεία της εταιρείας συμβούλων ακινήτων Savills, η αγορά των επενδύσεων σε κέντρα περίθαλψης
ηλικιωμένων προσείλκυσε 3,6 δισ. ευρώ στην Ευρώπη κατά το φετινό εννεάμηνο, παρά την πανδημία. 

Η μεγαλύτερη άνοδος των τιμών
το τρίτο τρίμηνο του έτους σημει-
ώθηκε στην περιοχή της Αθήνας
(Αττική) με 5,6%. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Τη δεκαετία του 1860, η ελληνική 
παροικία του Λονδίνου γνωρίζει 
την άνθησή της. Οι οικογένειες 
Ράλλη, Καβάφη, Ιωνίδη, Σκυλίτση, 
Ροδοκανάκη, Μπαλλή και πολλές 
ακόμη έχουν γεννήσει εκείνη την 
υβριδική ελληνοβρετανική ώσμω-
ση και πρωτοστατούν ως ενεργό 
κομμάτι της βικτωριανής κοινω-
νίας. Σήμερα, μπορεί κανείς να 
δει τη δόξα και τον πλούτο της 
ελληνικής παροικίας στο ιστορι-
κό κοιμητήριο του West Norwood, 
όπου η Greek Necropolis αποτελεί 
την κορυφαία πτέρυγα με τα νεο-
κλασικά μαυσωλεία και τα γλυπτά 
μνημεία. Η διάσωση και ανάδειξη 
αυτού του «θησαυροφυλακίου» 
μνήμης είναι πλέον ένας υψηλός 
και ευγενής στόχος με επικεφα-
λής τον σύνδεσμο των Φίλων του 
West Norwood. Οι εργασίες έχουν 
ήδη αρχίσει στο παρεκκλήσιο του 
Αγίου Στεφάνου, που είναι το κο-
ρυφαίο νεοκλασικό μνημείο, αλλά 
ο δρόμος είναι μακρύς και απαι-
τείται συστράτευση δυνάμεων.

«Το ελληνικό κοιμητήριο στο 
West Norwood είναι το “κατα-
πίστευμα” μιας εξαιρετικής κοι-
νότητας Ελλήνων, οι οποίοι από 
τις αντίξοες συνθήκες των αρ-
χών του 19ου αιώνα στην πατρίδα 
μας μετανάστευσαν στην Αγγλία, 
έχτισαν καινούργια ζωή, μόχθη-
σαν, δημιούργησαν και πέτυχαν 
στόχους που σήμερα μοιάζουν 
άπιαστοι», λέει η ιστορικός δρ 
Βικτωρία Σολομωνίδου, εταίρος 
στο King’s College London και 
μέλος του συνδέσμου Friends of 

West Norwood. «Τα μέλη της αρί-
στευσαν στις επιχειρήσεις, στη 
ναυτιλία, στις επιστήμες και στις 
τέχνες, ενσωματώθηκαν στη “δύ-
σκολη” βικτωριανή κοινωνία, 
συμμετέχοντας ενεργά και δια-
κρινόμενοι γι’ αυτή τους τη συμ-
μετοχή. Τιμώντας τους Ελληνες 
αυτούς, που οι περισσότεροι βρέ-
θηκαν εδώ πρόσφυγες μετά την 
καταστροφή της Χίου και ποτέ 
δεν ξέχασαν την πατρίδα, σίγουρα 
τιμάμε και την επέτειο του 1821».

Πράγματι, η δράση των Ελ-
λήνων του βικτωριανού Λονδί-
νου σε όλους τους τομείς δείχνει 
το σφρίγος και την πίστη στην 
εργασία και την καινοτομία, αλ-
λά και την προσαρμοστικότητά 
τους, προερχόμενοι από ελληνι-
κούς πυρήνες υψηλής αστικότη-
τας από τη Χίο ή την Κωνστα-
ντινούπολη. «Θεωρούμε πως η 
ελληνική πτέρυγα στο Νόργουντ 

είναι η πιο σημαντική συλλογή 
ταφικών μνημείων στο Ηνωμέ-
νο Βασίλειο, γι’ αυτό παλεύουμε 
υπέρ της διάσωσής της ώστε να 
την παραδώσουμε στις επόμε-
νες γενιές», λέει ο καθηγητής Ρό-
μπερτ Φλάναγκαν, πρόεδρος των 
Φίλων του West Norwood. Ηδη, 
έχει συγκεντρωθεί ποσό ενός 
εκατομμυρίου στερλινών από το 
National Lottery Fund, τον δήμο 
του Lambeth και τον σύνδεσμο 
Friends of West Norwood για την 
αποκατάσταση των ελληνικών 

μνημείων στο West Norwood. Αλ-
λά όσο μεγάλο και αν είναι αυτό 
το ποσόν δεν επαρκεί για όλα τα 
μνημεία, αν και τα απαιτούμενα 
ποσά δεν είναι απαγορευτικά για 
μεμονωμένες περιπτώσεις, μετά 
και τις αυτοψίες που διενεργή-
θηκαν. Ενδεικτικά, για τον τάφο 
του Γεωργίου Καβάφη υπολογίζε-
ται ότι απαιτούνται περί τις 6.000 
στερλίνες, της Αγλαΐας Τρικούπη 
περί τις 3.000, όπως και για της 
Αικατερίνης Λασκαρίδη, του ∆η-
μήτρη Καπετανάκη μόνο 1.000… 
Πολλοί τάφοι βρίσκονται σε κα-
κή κατάσταση, όπως αυτοί των 
αδελφών Βαλλιάνου.

«Χρειάστηκε μεγάλη προσπά-
θεια για να φθάσουμε στη χρη-
ματοδότηση κάποιων έργων απο-
κατάστασης», εξηγεί ο Ρόμπερτ 
Φλάναγκαν. Από όσα μνημεία εί-
ναι διατηρητέα (Grade II Listed) 
έχουν χρηματοδοτηθεί εργασίες 

στο ιωνικό μαυσωλείο του Ξενο-
φώντα Μπαλλή, στον τάφο από 
ροζ γρανίτη του Πέτρου Παντιά 
Ροδοκανάκη και στο περίτεχνο 
ταφικό μνημείο του Ιωάννη Στε-
πάνοβις Σκυλίτση, πατέρα της 
Ελενας Βενιζέλου. Σκαλωσιές 
έχουν ήδη τοποθετηθεί στο πα-
ρεκκλήσιο του Αγίου Στεφάνου, 
«που θεωρείται “το διαμάντι” του 
West Norwood», σύμφωνα με τη 
Βικτωρία Σολομωνίδου. «Θα χρη-
σιμοποιηθεί ως το πολιτιστικό 
κέντρο ολόκληρου του νεκροτα-
φείου, ενός από τα σημαντικότε-
ρα βικτωριανά νεκροταφεία στο 
Ηνωμένο Βασίλειο που “φιλοξε-
νεί” πολλούς σημαντικούς πολι-
τικούς, εφευρέτες, αρχιτέκτονες, 
καλλιτέχνες και διανοούμενους 
του 19ου αιώνα. Η πρώτη εκδή-
λωση θα είναι αφιερωμένη στους 
Ελληνες που έφτιαξαν αυτό το 
νεκροταφείο στο νότιο Λονδί-

νο και θα περιλαμβάνει έκθεση 
για τα έργα και τις ημέρες τους».

Αναζήτηση χρηματοδότησης
Το νεκροταφείο του West 

Norwood στο νότιο Λονδίνο εί-
ναι ένα από τα ονομαστά ιστορι-
κά κοιμητήρια του 19ου αιώνα σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο. Ιδρύθηκε το 
1837 και ήδη το 1842 η εύρωστη 
ελληνική παροικία είχε δεσμεύ-
σει μεγάλη έκταση για την ελλη-
νορθόδοξη πτέρυγα. Μνημείο της 
ελληνικής διασποράς στη Βρετα-
νία, η Greek Necropolis είναι το 
απόγειο της ταφικής τέχνης κατά 
τον νεοκλασικό κανόνα και η κο-
ρωνίδα για όλο το νεκροταφείο, 
που στο σύνολό του περιλαμβά-
νει εξαίρετα μνημεία νεογοτθικής 
και κλασικής τέχνης. Πολλά μνη-
μεία στην ελληνική πτέρυγα είναι 
διατηρητέα, αλλά όχι όλα ακόμη. 

Αρκετά από αυτά έχουν ερει-
πωθεί και διαβρωθεί και χρήζουν 
άμεσης σωστικής παρέμβασης. 
Οι αυτοψίες των Φίλων του West 
Norwood έχουν αναδείξει όλα αυ-
τά τα προβλήματα, που έφερε η 
εγκατάλειψη. Είναι αναγκαίο να 
βρεθούν πηγές χρηματοδότησης 
από την Ελλάδα ή το εξωτερικό. 
Οπως επισημαίνει η Βικτωρία Σο-
λομωνίδου, «κατόπιν πολύπλοκης 
διαδικασίας, το National Lottery 
Fund και ο δήμος του Lambeth 
έχουν πιστοποιήσει συγκεκρι-
μένες εξειδικευμένες εταιρείες 
αποκατάστασης μνημείων που 
μπορούν να αναλάβουν τις απαι-
τούμενες εργασίες σε συνεργα-
σία με τυχόν ενδιαφερόμενους 
δωρητές».

Η ακμή των βικτωριανών Ελλήνων
Το κοιμητήριο της ελληνικής παροικίας του Λονδίνου, στο West Norwood, αντικείμενο αγώνα διάσωσης μοναδικών μνημείων

Στην Ελληνική Νεκρόπολη, το ελληνορθόδοξο τμήμα του κοιμητηρίου του West Norwood, «κοιμούνται» τα επιφανή μέλη της ελληνικής παροικίας του 19ου αιώνα.

Ο τάφος των Καβάφη και των συζύγων τους, το παρεκκλήσιο του Αγίου Στεφάνου, το μαυσωλείο των αδελφών Βαλλιάνου και ο τάφος των Πετροκόκκινων (λεπτ.).

«Είναι η πιο σημαντική 
συλλογή ταφικών 
μνημείων στο Ηνωμένο 
Βασίλειο, γι’ αυτό 
παλεύουμε υπέρ 
της διάσωσής της».
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Το τελευταίο διάστημα απ’ ό,τι μαθαί-
νω το έχουν πάρει πολύ σοβαρά στο 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 

Αθλητισμού και Νεολαίας να αποχωρι-
στούν το Πολιτισμού από την ταμπέλα 
τους. Και ναι, αυτό είναι καλό, το θέλου-
με και το επικροτούμε. Θέλουμε ένα Υφυ-
πουργείο Πολιτισμού αντάξιο της ιστορίας 
αυτού του τόπου το συντομότερο. Έτσι, ο 
κ. υπουργός συναντάται με φορείς, όλων 
των ειδών, μέχρι και εκείνους της Παράλ-
ληλης Βουλής για τον πολιτισμό και ναι, 
υπάρχουν και αυτοί οι άνθρωποι, που για 
να είμαι ειλικρινής δεν έχω καταλάβει τι 
ακριβώς κάνουν… μάλλον ακολουθούν τα 
της κανονικής βουλής για τον πολιτισμό, 
οπότε καταλαβαίνετε τι κάνουν… έρχο-
νται και καλές μέρες, ας μη γίνομαι κακός. 

Βέβαια και ο πρόεδρος της ∆ημοκρα-
τίας ασχολήθηκε με τον πολιτισμό, κατά 
μία έννοια, αφού συνάντησε τα μέλη της 
Ακαδημίας Γραμμάτων, Επιστημών και 
Τεχνών στο Προεδρικό. Και αυτή η Ακα-
δημία δεν έχω καταλάβει τι κάνει και πώς 
λειτουργεί, αλλά μάλλον είναι ακόμα πο-
λύ νωρίς, έπεσε και η πανδημία, άρα ας 
περιμένουμε λίγο ακόμα, νομίζω ότι θα 
έρθει η ώρα που θα καταλάβουμε. 

Αλλά και στη Βουλή, νομοσχέδια για 

την κατοχύρωση του επαγγέλματος πά-
νε κι έρχονται, στις Επιτροπές συζητιού-
νται διάφορα ζητήματα που αφορούν τον 
πολιτισμό και τους φορείς του και αυτό 
είναι καλό. Λέτε με τον ένα ή τον άλλο 
τρόπο να δούμε επιτέλους άνοιξη στα 
του πολιτισμού και όλα αυτά λόγω παν-
δημίας και λόγω κυβερνητικού σπριντ να 
προλάβουμε; Μακάρι, να είναι έτσι και 
ας είναι επειδή η παρούσα διακυβέρνη-
ση θέλει να δείξει έργο. Πάντως, το Νέο 
Αρχαιολογικό Μουσείο δεν το προλαβαί-
νουν στο κανονικό του, μια κορδέλα πά-
ντως να κόψουν μπορούν… Επίσης, δεν 
έχουμε καμία εξέλιξη με την 
Κυπριακή Βιβλιοθήκη, τώ-
ρα που πέρασε και η μόδα 
Ζαν Νουβέλ, την ξεχάσαμε 
τελείως την έρμη τη Βιβλι-
οθήκη, είναι και η πανδημία, 
ποιος να πάει τώρα στις βιβλι-
οθήκες… Πάντως, ευτυ-
χώς η πανδημία άφησε 
προς ώρας ανέπαφο 
το Κονάκι του Κορ-
νέσιου, πάντως η 
περιοχή απέναντι 
από το κονάκι άρχι-
σε να αναπνέει αέρα 

νεοβυζαντινό… σιγά-σιγά ο καθεδρικός 
ναός ολοκληρώνεται και μαζί με την ανεκ-
διήγητη –κατά την ταπεινή μου άποψη– 
πλατεία Ελευθερίας αποτελούν το απαύγα-
σμα της μεγαλειώδους μας αποτυχίας να 
αντιληφθούμε έννοιες όπως πολιτιστική 
αξία, προστασία και ανάδειξη ιδιαίτερων 
χαρακτηριστικών, και ενώ έχουμε την 
τσιμεντένια πλατεία με τους νεοβυζα-
ντινούς τρούλους, αναδεικνύονται στον 
προαύλιο χώρο του νέου ∆ημαρχείου οι 
αρχαιότητες… Μα, συγγνώμη, πήγατε 
να δείτε; Είναι αυτή ανάδειξη; Ε, λοιπόν, 
δεν είναι… είναι στάχτη στα μάτια μας, 
να πούμε ότι κάτι κάναμε. Αλλά τέτοιοι 

είμαστε, να κάνουμε, να δηλώσουμε, 
να δειχτούμε, χωρίς όραμα, χωρίς σχε-
διασμό, χωρίς να ξέρουμε τι ακριβώς 
θέλουμε να κάνουμε. 

∆εν υπάρχει κεντρική πολι-
τική στα πολιτιστικά πράγμα-
τα και ως εκ τούτου οι αρμό-
διοι συναντιούνται με όλους 
και όλες, εντάξει τελείωσε και 

το θέμα της συμ-
βουλευτικής 
επιτροπής , 
μπήκανε και 
γυναίκες μέσα, 

το ξεχάσαμε… Γι’ αυτό είπα παραπάνω 
ότι είναι καλό που συζητιέται θερμά το 
θέμα του Υφυπουργείου Πολιτισμού, για 
να αρχίσουμε να καταγράφουμε συστη-
ματικά τις διαχρονικές παθογένειες των 
πολιτιστικών πραγμάτων, μπας και κατα-
φέρουμε να χαρτογραφήσουμε τα προβλή-
ματα και να μπούμε σε διαδικασία να τα 
λύνουμε ένα προς ένα. Η δημιουργία του 
Υφυπουργείου δεν είναι φυσικά πανάκεια, 
ούτε μπορεί να λύσει όλα τα συσσωρευ-
μένα προβλήματα με μαγικό τρόπο, είναι 
απλώς μια καλή αρχή. Όσο για το ποιος 
θα το αναλάβει είναι ίσως το πιο κρίσιμο 
από όλα, η αρχή του παντός. Χρειάζεται 
ένα καθαρό πρόσωπο, μια γυναίκα ή ένας 
άντρας με όραμα, με όρεξη, που να πυ-
ρούται να κάνει πράγματα, προς Θεού να 
μην προέρχεται από κανένα κόμμα, από 
καμία κάστα, γύρω ή τριγύρω από τον 
πρόεδρο, από τον κομματάρχη, από τον 
επιχειρηματία, δεν χρειάζεται το νέο Υφυ-
πουργείο Γερουλάνους, ούτε διάττοντες 
αστέρες με λαμπρά πτυχία και χρήμα με 
ουρά. Όραμα μόνο και όρεξη χρειάζεται 
και τόλμη να σπάσει αβγά μπας και βγει 
καμιά ομελέτα της προκοπής, αλλιώς, ας 
αργήσει να γίνει, αν αντί για ομελέτα μας 
βγει κολοκύθια με τη ρίγανη. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στο μικρό δωμάτιο το χειροκρότημα αντή-
χησε παράταιρα. Περισσότερο σαν κά-
λεσμα παρά σαν επιβράβευση. Η σο-

πράνο Ερμονέλα Γιάχο είχε μόλις υποκλιθεί 
βαθιά, γονατίζοντας συγκινημένη, στη 
σκηνή της Αίθουσας Σταύρος Νιάρχος της 
Λυρικής Σκηνής, και το κοινό, εξαιρετικά 
περιορισμένο λόγω των μέτρων της πανδη-
μίας, την επευφημούσε με όλη τη δύναμή 
του. Στην οθόνη κυριαρχούσε ένας υπερ-
μεγέθης κόκκινος κύκλος, του αίματος, 
καθώς η νεαρή γκέισα Τσο-Τσο-Σαν είχε 
μόλις αφαιρέσει τη ζωή της κάνοντας χα-
ρακίρι, αφού αποχαιρέτησε τον μικρό γιο 
της, καρπό του έρωτά της με τον Αμερικα-
νό υποπλοίαρχο Πίνκερτον, ο οποίος την 
έχει εγκαταλείψει. Το τραγικό φινάλε της 
Μαντάμα Μπατερφλάι δεν είναι λιγότερο 
σπαρακτικό όταν το παρακολουθεί κανείς 
στη μαγνητοσκοπημένη παράσταση, στη 
νέα διαδικτυακή τηλεόραση της Εθνικής 
Λυρικής Σκηνής (GNO TV). Η αποθέωση 
της αγάπης και της συντριβής δεν μειώνει 
τους παλμούς όταν ο καναπές του σπιτιού 
παίρνει τη θέση του αριθμημένου εισιτη-
ρίου. Η όπερα του Πουτσίνι, κινηματογρα-
φημένη με οκτακάμερο σύστημα τελευταί-
ας τεχνολογίας, ενισχύει την «εσωτερική» 
ζωή της. Οι εκφράσεις των καλλιτεχνών, 
λεπτομέρειες στις κινήσεις τους, η φαντα-
σμαγορία των προβολών, που φέρνει στην 
επιφάνεια όνειρα και εφιάλτες, μεγεθυμέ-
νες φιγούρες, χρώματα και σχήματα εξω-
πραγματικά, πολλαπλασιάζουν τον «ήχο» 
των συναισθημάτων, τον αντίκτυπο των 
πράξεων, τη θεατρικότητα των κινήσεων. 

Ο θεατής της αίθουσας και ο θεατής της 
μαγνητοσκοπημένης παράστασης βλέπουν 
την ίδια και διαφορετική όπερα. Θα είχε εν-
διαφέρον, ενδεχομένως, ένας μεταξύ τους 
διάλογος. Οχι μόνο για τη Λυρική Σκηνή 
αλλά και για τις θεατρικές παραστάσεις 
που προβάλλονται διαδικτυακά επί πλη-
ρωμή. Πόσο το ίδιο το θέαμα, η δυναμική 
του, υπαγορεύει την απρόσκοπτη παρακο-
λούθηση από το σπίτι, σε μια εποχή που η 
πολυδιάσπαση είναι ο κανόνας; Πόσο μας 
λείπει η αίθουσα, η μέθεξη, η συμμετοχή 
ή η απόσυρση του καθενός στις σκέψεις 
του όταν όσα διαδραματίζονται επί σκηνής 
τον αφήνουν παγερά αδιάφορο; Η πλήξη, 
εξάλλου, είναι κι αυτή μέρος της διαδικα-
σίας. ∆εν είναι πάντα αρνητική· μπορεί να 
είναι και δημιουργική. Μια «υποχρεωτική» 
παύση, ανάπαυλα από τη συνεχή κίνηση, 
στο σκοτάδι μιας αίθουσας, το οποίο σου 
επιτρέπει να γλιστράς και να επιστρέφεις 
στη συχνότητα του, όποιου, θεάματος. Η 
πανδημία –έχει επανειλημμένως επιση-
μανθεί τους τελευταίους μήνες– επιταχύ-
νει τον ψηφιακό μετασχηματισμό στον 
χώρο του πολιτισμού. Μουσεία, όπερες, 
θεατρικοί οργανισμοί, κινηματογραφικά 
φεστιβάλ αναζητούν και βρίσκουν τρόπους 
επιβίωσης στη νέα αυτή πραγματικότητα. 

«Η τέχνη δεν μπορεί να είναι απρόσι-
τη», λέει στην «Κ» (Κυριακή 29/11, σε ρε-
πορτάζ του Σάκη Ιωαννίδη) η διευθύντρια 
ψηφιακού και οπτικοακουστικού τμήματος 
του Λούβρου, Μέιτι Λαμπάτ. «Το Λούβρο 
πρέπει να προσφέρει διαδικτυακό περιε-
χόμενο και ακόμη περισσότερο όταν πα-
ραμένει κλειστό». Στην πρώτη καραντίνα, 
η ιστοσελίδα του μέτρησε 10 εκατομμύρια 
επισκέψεις. «Ο γενικός στόχος», τονίζει η 
κ. Λαμπάτ, «είναι να συνεχίσουμε την ανα-
βάθμιση του ψηφιακού οικοσυστήματος 
του μουσείου». Η Κάθριν Ντεβίν, επικε-
φαλής επιχειρηματικής στρατηγικής της 
Microsoft για βιβλιοθήκες και μουσεία, 
προσθέτει ότι τα μουσεία μπορούν να δη-
μιουργήσουν νέα έσοδα από τις διαδικτυ-
ακές δράσεις τους, καθώς οι παραδοσιακές 
πηγές (συνδρομές, χορηγίες, κρατικές επι-
χορηγήσεις, εισιτήρια) αποσταθεροποιού-
νται λόγω της πανδημίας. Ολα ακόμη είναι 
άβολα και αμήχανα. Η ίδια η έννοια της 
εμπειρίας αποσταθεροποιείται. Ο αγώνας 
και η αγωνία οργανισμών και δημιουργών 
έχουν ανάγκη τη συμπόρευση με τους θε-
ατές. Τίποτα δεν μετασχηματίζεται χωρίς 
αλληλεπίδραση. Η δυστοπία της πανδημίας 
θα αφήσει πίσω της και μια προίκα, εκτός 
από την οικονομική καταστροφή. Την ευε-
λιξία, προσαρμοστικότητα, έμπνευση, μέ-
σα από την αξιοποίηση και ενίσχυση της 
τεχνολογίας. Κοινό από όλον τον κόσμο θα 
έχει τη δυνατότητα να «συνδεθεί» με τη 
Λυρική Σκηνή ή το Εθνικό Θέατρο ή κά-
ποιο άλλο ελληνικό θεατρικό οργανισμό 
ή μουσείο. Η μεγαλύτερη έκθεση αυξάνει 
την ευθύνη και την ευρηματικότητα, επι-
βάλλει την αρτιότητα των τεχνικών προ-
διαγραφών, ανοίγει προοπτικές. Η αρωγή 
του κράτους είναι απαραίτητη. Οσο και 
του κοινού. Και πού ξέρει κανείς… Μπο-
ρεί το χειροκρότημα από τον καναπέ να 
μην είναι στο άμεσο μέλλον μια αυστηρά 
προσωπική υπόθεση.

Χειροκροτώντας
από τον καναπέ

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Με βάση τα καινούρια μέτρα όπως δημο-
σιοποιήθηκαν την Παρασκευή 27 Νοεμ-
βρίου, η Θεατρική Ομάδα Persona ανα-
κοινώνει ότι οι ημερομηνίες καθώς και η 
ώρα έναρξης των παραστάσεων αναθε-
ωρούνται. Η Θεατρική Ομάδα Persona 
παρουσιάζει το πολυβραβευμένο έργο 
του Ρίτσιαρντ Καλινόσκι «Το Κτήνος στο 
Φεγγάρι» σε σκηνοθεσία Λέας Μαλένη. 
Το έργο, το οποίο βασίζεται σε πραγματι-
κά γεγονότα, πραγματεύεται τη ζωή ενός 
νεαρού ζευγαριού από την ιστορική Αρ-
μενία που μετανάστευσε στην Αμερική 

έπειτα από τη γενοκτονία των Αρμενί-
ων το 1915. Το θέμα των μεταναστών ή 
ακριβέστερα των προσφύγων, των αν-
θρώπων που βίαια παρά τη θέλησή τους 
εξαναγκάστηκαν να αφήσουν πίσω τους 
κατεστραμμένες πατρίδες χωρίς ελπίδα 
επιστροφής, δεν αφορά μόνο τους Αρ-
μένιους του 1915. Wherehaus 612, από το 
Σάββατο 5 ∆εκεμβρίου 2020 στις 6:00 
μ.μ. και κάθε Σάββατο και Κυριακή μέχρι 
τις 17 Ιανουαρίου 2021. Μιχαήλ Κουσουλί-
δη 5, Παλλουριώτισσα, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 70000138.

ΘΕΑΤΡΟ

 «Το Κτήνος στο Φεγγάρι»

Ολοκληρώνονται οι παραστάσεις της 
παραγωγής «Πράγματα δικά μου, αλη-
θινά» με τρεις τελευταίες στη Λευκω-
σία και στη συνέχεια με περιοδεία σε 
Λεμεσό, Πάφο και Λάρνακα. Το έργο του 
Άντριου Μπόβελ μίλησε στην καρδιά των 
θεατών με τον τρόπο που ξέρει να μιλά 
ένα πραγματικά σημαντικό έργο, με αμε-
σότητα, ένταση και ευαισθησία, αλλά και 
με τον απαραίτητο ποιητικό, λυρικό τόνο. 
Η οικογένεια Πράις, μια οικογένεια της 
μακρινής Αυστραλίας, έγινε μια οικου-
μενική οικογένεια. Κάθε θεατής βρήκε 
στους χαρακτήρες και τις καταστάσεις 
στοιχεία οικεία και σημεία ταύτισης. Ίσως 

γι’ αυτό πολλοί είδαν την παράσταση πε-
ρισσότερες από μία φορές – κάποια ερω-
τήματα έχουμε την ανάγκη να τα ξανα-
κούσουμε για να κατανοήσουμε το βάθος 
και τη σημασία τους. Η Μαρία Κυριάκου 
και η εξαιρετική ομάδα των συνεργατών 
της θα μας διηγηθούν ό,τι έχουμε τόση 
ανάγκη να ακούσουμε, ώστε να αναλο-
γιστούμε ό,τι έχει σημασία και στη δική 
μας ζωή, πράγματα εντελώς δικά μας 
και εντελώς αληθινά. Θέατρο Ριάλτο, το 
Σάββατο 12 ∆εκεμβρίου και Κυριακή 13 
∆εκεμβρίου στις 5:30 μ.μ. Ανδρέα ∆ρου-
σιώτη 19, Πλατεία Ηρώων, Λεμεσός. Πλη-
ροφορίες τηλέφωνο 77777745 

Συνεχίζεται στην Isnotgallery 
contemporary η έκθεση «Θαλαssoφί-
λητη» του Άντρου Ευστάθιου σε επιμέ-
λεια της Έλενα Παρούτη. Ο Ευσταθίου 
«ταξιδεύει» την Κύπρο ως σύγχρονος 
περιηγητής με γλύκα και θαυμασμό — 
με υπομονή ακολουθώντας την φυσική 
βουλή των πραγμάτων. Από την Πάφο 
στις Πλάτρες, από τον Πύργο Τυλληρίας 
στο Τρόοδος, από την Λεμεσό στην Αγία 
Νάπα, από τη Λευκωσία στον Απόστολο 
Ανδρέα, από τοπία τραχιά και ασήμαντα, 
σε χρυσούς κάμπους, από χαμηλά βουνά 
σε ήσυχες θάλασσες, από ήσυχες θάλασ-
σες σε περβόλια γιομάτα, ο Ευσταθίου 
αποτυπώνει με μαεστρία την γενέθλια 
γη του, με μια μικρή υποψία θαυμασμού 
και γαλήνης απέναντι στο θαύμα που τον 
περιβάλλει. Ο Ευσταθίου «ζει» την Κύ-

προ, την αναπνέει σε κάθε του βήμα, την 
καταγράφει στο συλλογικό υποσυνεί-
δητο του περήφανου λαού της Κύπρου. 
Isnotgallery, Οδυσσέως 11, Λευκωσία. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 99569498.

ΕΚΘΕΣΗ

«Θαλαssoφίλητη» στην Isnotgallery

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Πράγματα δικά μου, αληθινά» του Άντριου Μπόβελ

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

5 χρόνια Art Seen
Η γκαλερί Art Seen γιορτάζει τα πέντε 
χρόνια λειτουργίας της με την ομαδική 
έκθεση με «Χθες, Σήμερα και Πάντα». 
Στην έκθεση θα συμμετάσχουν δεκαέξι 
συνεργαζόμενοι με την γκαλερί καλλι-
τέχνες από την Κύπρο και το εξωτερι-
κό. Οι καλλιτέχνες αυτοί, όπως λέει η κα 
Στάθη διαμορφώνουν και στηρίζουν το 
όραμα της γκαλερί αυτά τα πέντε χρό-
νια. Στη νέα έκθεση λαμβάνουν μέρος 
και τέσσερις καλλιτέχνες, οι οποίοι θα 
δείξουν για πρώτη φορά δουλειά τους 
στο χώρο της Art Seen. Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου, Λευκωσια. ∆ευτέρα, Τέταρτη 
και Παρασκευή 4:00 μ.μ. – 7:30 μ.μ. ή 
με ραντεβού. Η έκθεση συνεχίζεται μέ-
χρι τις 23 ∆εκεμβρίου 2020.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22006624.

6.12 - 12.12.2020

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

 «Ο Αϊ Βασίλης είναι σκέτη λέρα»! 
Για πρώτη φορά μια φάρσα των Ρέπ-
πα και Παπαθανασίου από την Alpha 
Square. Είναι παραμονή Χριστουγέννων 
και στο Γραφείο «Η Ζωή είναι Γλυκιά» 
τέτοια μέρα μεσάνυχτα πέφτει πολλή 
δουλειά. Πρόκειται για υπηρεσία τηλε-
φωνικής στήριξης σε άτομα που σκέ-
φτονται να αυτοκτονήσουν. Ο Ανδρέας 
Αραούζος σκηνοθετεί τους Φώτη Απο-
στολίδη, Μαρίνα Βρόντη, Θανάση ∆ρακό-
πουλο, Χριστίνα Κωνσταντίνου, Ηρόδο-
το Μιλτιάδους και Μαρίλια Χαριδήμου, 
ενώ ο ίδιος συμμετέχει με ένα «κρυ-
φό» ρόλο. Θέατρο ∆έντρο, Ενότητος 
44, Παλλουριώτισσα. Παραστάσεις κά-
θε Σάββατο και Κυριακή, ώρα 6:30 μ.μ. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 7777 7040.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Η πλημμύρα» 
Τέσσερις Κύπριοι συγγραφείς 
εμπνέονται από έναν αρχαίο μύ-
θο για να μιλήσουν για το σήμερα. 
Μια πολυφωνική παράσταση, μια 
υβριδική φόρμα παρουσίασης, μια 
ιδέα της Μαγδαλένας Ζήρα, που 
εξερευνά καινούργιους δρόμους 
στην πρωτόγνωρη συνθήκη που βι-
ώνουμε τώρα. Την άνοιξη του 2020 
αναθέσαμε σε τέσσερις Κύπριους/
ες συγγραφείς (Αντώνης Γεωργί-
ου, Χαράλαμπος Γιάννου, Νάσια ∆ι-
ονυσίου, Αυγή Λίλλη) να εμπνευ-
στούν από μια από τις πιο βαθιά 
ανθρώπινες ιστορίες από τις Μετα-
μορφώσεις του Οβίδιου. Αυτό τον 
∆εκέμβριο θα παρασταθεί αυτή η 
πολυφωνική σύνθεση, ενώ ακόμα 
τα πράγματα είναι δύσκολα και αβέ-
βαια για τις ζωντανές παραστατικές 
τέχνες. Στην Πλημμύρα τέσσερα 
σύντομα έργα συνυφαίνονται σε 
μια υβριδική φόρμα παρουσίασης. 
Drive Drive, πρεμιέρα την Πέμπτη 
10 ∆εκεμβρίου 2020 μέχρι την Κυ-
ριακή 20 ∆εκεμβρίου 2020 στις 
6:30 μ.μ. και ∆ευτέρα στις 7:00 μ.μ. 
Σαπφούς 6, Παλιά Λευκωσία.
Πληροφορίες 99602428, 97626798

 Κολοκύθια με τη ρίγανη
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Ο εικαστικός Θεόδουλος Γρηγορίου 
ένας από τους οποίους ξεκίνησαν 
την προσπάθεια για την κατοχύρω-
ση του επαγγέλματος του καλλιτέ-
χνη, μιλά στην «Κ» για την ιστορία 
πίσω από αυτή την προσπάθεια. 
Μοιράζεται τις σκέψεις του αλλά 
και τους προβληματισμούς του κα-
τά τη διάρκεια αυτής της διαδικασί-
ας αλλά και για το πώς θα είναι το 
μέλλον μετά από την κατοχύρωση. 

–Εξηγήστε μας την ιστορία πί-

σω από την κατοχύρωση του 

επαγγέλματος; 

–Το 2006 ιδρύθηκε το ΕΙ.ΚΑ σαν 
ανάγκη να ασχοληθεί με θέματα 
που απασχολήσαν κατά καιρούς 
τους καλλιτέχνες, όπως το επαγ-
γελματικό καθεστώς του αυτοερ-
γοδοτούμενου καλλιτέχνη, η εφαρ-
μογή της νομοθεσίας του 1%, τα 
κενά στο θέμα των πνευματικών 
δικαιωμάτων και φυσικά η ανά-
πτυξη και διάλογος γύρω από την 
εικαστική έρευνα και προβολή της 
τέχνης. Το 2010-11 δημιουργήσαμε 
το «Φυτώριο Εικαστικής Καλλιέρ-
γειας» σαν έδρα των πνευματικών 
δραστηριοτήτων μας και αντίδοτο 
στο άχαρο συνδικαλιστικό μέρος. 
Η πρώτη απόφαση του ∆ιοικητικού 
Συμβουλίου ήταν η οργάνωση ενός 
διεθνούς συνεδρίου για το καθε-
στώς του καλλιτέχνη. Υλοποιήθηκε 
με επιτυχία στην Καστελ λιώτισσα 
το 2007 με στήριξη των Πολιτιστι-
κών Υπηρεσιών. ∆ουλέψαμε όλο το 
Συμβούλιο με περισσότερο φόρτο 
εργασίας στα οργανωτικά στη Με-
λίνα Σουκιούρογλου και Ν. Κου-
ρούσιη. Το 2011 σε συνέδριο της 
ECA (European Council of Artists) 
στη Μαδρίτη θέσαμε το ερώτημα 
αν θα μπορούσε να επιδιωχθεί ένα 

ενιαίο καθεστώς για τις χώρες της 
Ε.Ε. Ερώτημα ίσως πολύ πρώιμο για 
αλλαγές, γιατί οι χώρες είχαν ήδη 
καθιερωμένες τις δικές τους και με 
διαφορετικό πνεύμα νομοθεσίες. 
Εκεί μου ανέθεσαν την αντιπροε-
δρία με στόχο να οργανώσουμε το 
συνέδριο της ΕCA στην Κύπρο κα-
τά την προεδρία της Ε.Ε. το 2012 
με κύριο θέμα μια κοινή ευρωπα-
ϊκή νομοθεσία. Το κράτος δεν χο-
ρήγησε το συνέδριο και ναυάγησε. 
Ζήτησα, όμως, τη βοήθεια της ECA 
ώστε να συγκεντρώσουμε νομοθε-
σίες από τις χώρες της Ε.Ε. όπως 
και έγινε. Έχουμε στη διάθεσή μας 
τις νομοθεσίες από 23 χώρες, όπως 
και του Καναδά και της Αυστραλίας 
και πορίσματα διεθνούς συνεδρίου 
της IAA. Τις μελετήσαμε, μερικές 
αρκετά πολύπλοκες, με παραπο-
μπές σε παράπλευρες νομοθεσίες. 
Καταλήξαμε σε συγκερασμό κά-
ποιων πιο απλοποιημένων για να 
δώσουμε κατευθυντήριες γραμμές 
για το αίτημά μας. Τους δε τρόπους 
απόκτησης του δικαιώματος υιοθε-
τήσαμε τις κατευθυντήριες γραμ-
μές της ΙΑΑ (International Artists 
Association). Έγιναν μια σειρά δι-
αβουλεύσεις με το κράτος (Υπουρ-
γείο Εργασίας, Παιδείας, βουλευτές 
και υποβλήθηκε τον Γενάρη του 
2013 προς τις Πολιτιστικές Υπη-
ρεσίες ένα προσχέδιο για μελέτη, 
διαβούλευση και εναρμόνιση με 
την κυπριακή νομοθεσία. Η τελική 
συγκρότηση του φακέλου με όλα 
τα υποστηρικτικά στοιχεία έγινε 
από μένα και τη Μελίνα Νικολαΐ-
δου. Οι Πολιτιστικές ανέλαβαν με 
αρμόδιο λειτουργό τον κ. Π. ∆υμιώ-
τη το θέμα της εναρμόνισης και το 
έφεραν για διαβούλευση προς όλα 
τα καλλιτεχνικά επαγγέλματα το 
2015 και το 2019 ολοκληρώθηκε 
ακόμη μία φάση διαβούλευσης και 

το εκάστοτε συμβούλιο του ΕΙ.ΚΑ 
παρακολουθεί στενά το θέμα. Αλ-
λάξαν αρκετά θέματα που συνδέ-
ονται με νομοθεσίες των κοινωνι-
κών ασφαλίσεων και άλλα πρέπει 
ακόμη να βελτιωθούν. Οι νομοθε-
σίες είναι άγαρμπες και χρειάζεται 
από μέρους της νέας επιτροπής 
που αποτελείται από εκπροσώπους 
καλλιτεχνικών ομάδων, ιδιαίτερη 
προσοχή στις ιδιαιτερότητες των 
καλλιτεχνικών επαγγελμάτων όπως 
ρυθμό εργασίας, ρυθμό εισοδήμα-

τος κ.ά., άλλα και του πνεύματος 
μιας νομοθεσίας που αφορά τον 
πολιτισμό. Είναι θέματα που δεν 
τα γνωρίζουν οι τεχνοκράτες και η 
δέουσα προσοχή επιβαρύνει τους 
δημιουργούς.
–Για πιο λόγο δέκα χρονιά αρ-

γότερα δεν έχει κατοχυρωθεί 

ακόμη το καθεστώς του καλλι-

τέχνη; Τι είναι αυτό που φταίει; 

–Είναι αρμοδιότητα του κράτους 
αλλά σε μεγάλο βαθμό φταίμε εμείς 
οι ίδιοι που διαφωνούμε πριν με-
λετήσουμε και χωρίς καίριες αντι-
προτάσεις. Στην αρχή ήταν πολύ 
δύσκολο να συγκεντρώσουμε τους 
πολιτιστικούς φορείς για διαβού-
λευση. Ο κορωνοϊός ανέδειξε την 
απουσία του νόμου και ευαισθητο-
ποίησε τους πάντες, και το κράτος 
δέχτηκε πιέσεις από τους πολιτι-

στικούς φορείς, για πρώτη φορά 
συγκροτημένους. Η αδιαφορία και 
η αμφισβήτηση βολεύει κάθε εξου-
σία που δεν έχει βαθιά συνείδηση 
της ανάγκης του πολιτισμού. Στή-
ριξη σημειώνω ότι είχαμε από τις 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες έστω και 
με τον δικό τους πολύ αργό ρυθ-
μό. Τι γίνεται όμως με τα υπουρ-
γεία Εργασίας και Οικονομικών, 
την Προεδρία; Ερώτημα ακόμη αδι-
ευκρίνιστο. 
–Γνωρίζοντας ότι σε άλλες χώ-

ρες υπάρχουν νομοσχέδια για 

το καθεστώς για πιο λόγο στην 

Κύπρο δεν μπορούμε να τα βά-

λουμε σε κάποια βάση; 

–Η έλλειψη επαγγελματικού 
ήθους και αλληλεγγύης, αδιαφο-
ρία των άμεσα ενδιαφερομένων και 
βλακώδεις συγκρούσεις. Οι δημό-
σιοι υπάλληλοι σε όλα τα εμπλεκό-
μενα μέρη και στη μεγάλη μερίδα 
των εργοδοτουμένων από το κρά-
τος καλλιτεχνών είναι πολύ καλά 
κατοχυρωμένοι και αδιαφορούν για 
τις ανάγκες των υπολοίπων. Άλλο 
σοβαρό μειονέκτημα, δεν ξέρουμε 
να παραλαμβάνουμε τη σκυτάλη. 
Τα πρόσωπα αλλάζουν και ξεκινούν 
από την αρχή, αγνοώντας ως μη γε-
νόμενες προγενέστερες κατακτή-
σεις. Έγινε πολύ προσεκτική μελέ-
τη του υλικού που συγκεντρώσαμε 
κυρίως από τις χώρες Ε.Ε. ώστε να 
μη συγκρούονται με ευρωπαϊκές 
νομοθεσίες. Καταλήξαμε σε συν-
δυασμό των πιο απλοποιημένων 
ώστε να μη χρειάζονται παράπλευ-
ρες συμπληρωματικές νομοθεσίες. 
∆εν είμαστε, όμως, νομικοί και πα-
ραδώσαμε τα στοιχεία που προσαρ-
μόζονται στις ανάγκες μας ώστε η 
Νομική Υπηρεσία να τις καθορίσει 
με τη γλώσσα του νόμου και να τις 
εναρμονίσει με τις κυπριακές νο-
μοθεσίες που επηρεάζουν.

–Ποιος είναι ο δικός σας ορι-

σμός για την έννοια καλλιτέ-

χνης; 

–Το παράξενο στις νομοθεσί-
ες που μελέτησα, με δυσκολία κα-
θορίζεται η έννοια ακόμη και από 
την ΟΥΝΕΣΚΟ και την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. Οι ορισμοί τους σαν να 
βγήκαν από χρησμό της Πυθίας, 
μάλλον για να μη συγκρουστούν με 
το ελεύθερο δικαίωμα κάθε ατόμου 
να είναι δημιουργός. Οι δε Γάλλοι 
που έχουν πολύ διαφορετικό σύ-
στημα από τους υπόλοιπους, για να 
αποφύγουν αποδεικτικά στοιχεία 
για την απόκτηση των δικαιωμά-
των και υποχρεώσεων που μιλάμε 
σήμερα, σου λένε απλά φέρε μας 
έστω και μια απόδειξη ότι πούλη-
σες! (αποκτά δε ο εικαστικός καλ-
λιτέχνης ασφαλιστικά δικαιώματα 
με ελάχιστο ετήσιο εισόδημα 7.500 
ευρώ). Όμως σε αυτή τη χώρα ένα 
σωρό άλλες νομοθεσίες στηρίζουν 
τη δημιουργία. 
–Πιστευτέ ότι με τη δημιουρ-

γία του Υφυπουργείου για τον 

πολιτισμό και με την συμβου-

λευτική επιτροπή θα ύπαρξη 

λύση για την κατοχύρωση του 

επαγγέλματος; 

–Απ’ ό,τι κατάλαβα η πρόθεση 
είναι να λυθεί το θέμα του καθεστώ-
τος πριν ή παράλληλα με τη δημι-
ουργία Υφυπουργείου. ∆εν έχω την 
τιμή να είμαι μέλος της επίμαχης 
επιτροπής του καθεστώτος έστω 
και αν το ξέρω απ’ έξω… (μπορώ 
όμως να δώσω το υλικό που διαθέ-
τω για μελέτη). Πρέπει τα μέλη της 
επιτροπής να μελετήσουν επί χάρ-
του λέξη με λέξη, άρθρο με άρθρο 
και να θέτουν καίριες παρατηρή-
σεις για τις βελτιώσεις που επιθυ-
μούν. Η δομή του νόμου είναι εκεί. 
Ας μη χαθεί άλλος χρόνος για να 
προσδιοριστεί το φύλο των αγγέ-
λων! Ας μη χαθεί άλλος χρόνος με 
άσκοπες παρατηρήσεις, γιατί θα 
χαθεί το τάιμινγκ.
–Πώς βλέπετε το μέλλον του 

επαγγέλματος καλλιτέχνη στην 

Κύπρο;

–Αν ολοκληρωθεί και ψηφιστεί 
κάποτε ο νόμος της επαγγελματι-
κής κατοχύρωσης, ελπίζω να μην 
είναι τέτοιος που να νοσταλγώ τις 
μέρες αναρχίας. Με τίτλο ή χωρίς 
τίτλο, με κατοχύρωση ή χωρίς, η 
δημιουργία θα συνεχίσει να ανα-
τέλλει. Με θετικές συνθήκες ακό-
μη καλυτέρα.

Ας μη χαθεί άλλος χρόνος,
γιατί θα χαθεί το τάιμινγκ
Ο εικαστικός Θεόδουλος Γρηγορίου μιλάει για το καθεστώς του καλλιτέχνη 

«Η αδιαφορία και
η αμφισβήτηση βολεύει 
κάθε εξουσία που
δεν έχει βαθιά συνείδη-
ση της ανάγκης του
πολιτισμού», τονίζει
ο Θεόδουλος Γρηγορίου.

«Αν ολοκληρωθεί και ψηφιστεί κάποτε ο νόμος της επαγγελματικής κατο-
χύρωσης, ελπίζω να μην είναι τέτοιος που να νοσταλγώ τις μέρες αναρχίας», 
λέει ο εικαστικός.
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Ενα από αυτά που θα κερδίσουμε 
χάρη στην επέτειο των 200 χρό-
νων από την κήρυξη της Ελληνι-
κής Επανάστασης του 1821 είναι 
η έκδοση πρωτότυπων μελετών 
γύρω από το θέμα. «Η Ποίηση της 
Ελληνικής Επανάστασης - 1821» 
(εκδ. Πατάκη), που κυκλοφορεί σε 
λίγες ημέρες, είναι ένα τέτοιο έργο: 
μια πολυσέλιδη, ενδελεχής ανθο-
λόγηση της ελληνικής ποιητικής 
δημιουργίας που εμπνέεται από 
το συγκεκριμένο ιστορικό γεγο-
νός και καλύπτει τόσους αιώνες 
όσους φέτος γιορτάζουμε. Από το 
δημοτικό τραγούδι έως το παρόν 
«η ποίησή μας δεν έπαψε ποτέ σε 
διάστημα δύο αιώνων να προσδιο-
ρίζει τον χαρακτήρα και τη μορφή 
που έλαβε το Εικοσιένα ως γνήσια 
επαναστατική πράξη, ως αλησμό-
νητη ουσία και διαρκής αναθύμηση 
Τέχνης και Ιστορίας, για να υπεν-
θυμίζει συνεχώς στις ψυχές το συ-
νειδησιακό χρέος προς τη “...θεϊκιά 
κι όλη αίματα Πατρίδα”, έτσι όπως 
ορίζει αυτή την πολυσήμαντη και 
ιδιαίτερη σημασία της ο στίχος του 
Σολωμού», σημειώνει στον πρό-
λογό του ο συγγραφέας Κώστας 
Σταμάτης. Στο πρώτο μέρος της 
ανθολογίας περιλαμβάνονται 46 
επαναστατικά δημοτικά τραγού-
δια από όλες τις περιοχές της Ελλά-
δας, που αντλήθηκαν από έγκυρες 
παλαιότερες συλλογές σπουδαίων 
λαογράφων όπως ο Νικόλαος Γ. Πο-
λίτης, και έργα σαν τα «Ρωμαίικα 
τραγούδια» του Γερμανού λόγιου 
Arnold Passow. Στο συνοδευτικό 
«Επίμετρο» εμπεριέχονται 11 τρα-
γούδια που είπαν ή φέρονται να 
στιχούργησαν ο Κολοκοτρώνης, 
ο Μακρυγιάννης, ο Θεόδωρος Γρί-
βας και άλλοι πρωταγωνιστές της 
Επανάστασης. Στο δεύτερο μέρος 
ανθολογούνται 205 ποιητικά έργα 
γραμμένα από 140 δημιουργούς. 
Περιλαμβάνονται όλες οι γενιές, οι 
σχολές, οι μορφές και τα ρεύματα 
της ποιητικής γραφής από τον Σο-
λωμό και τον Κάλβο μέχρι τους ποι-
ητές που δημοσίευσαν μέσα στις 
δύο πρώτες δεκαετίες του 21ου αι-
ώνα. Στο τελευταίο και εξαιρετικά 
σημαντικό μέρος της έκδοσης βρί-
σκουμε τα εργοβιογραφικά σημει-
ώματα των ποιητών με αλφαβητι-
κή σειρά, μια πολύτιμη ερευνητική 
εργασία για τα ελληνικά γράμματα.

Πρωτίστως στην αλήθεια 
της ποίησης –την πιο δρα-
στική ουσία της– και στη 

φαινομενολογία αυτού του οιονεί 
παράδοξου πρέπει να αναζητήσει 
κανείς τις ερμηνείες πώς το Εικο-
σιένα κατέστη –ποιητικά τουλάχι-
στον– το διαρκέστερο νεοελληνικό 
έπος, με καταγωγή και μέσα εξόχως 
επαναστατικά, μία αυτοτελής πρά-
ξη ελευθερίας, με μεγάλη διάρκεια 
και μακρές περιόδους σκληρότατης 
διαπάλης με ισχυρότερους πάντοτε 
αντιπάλους, εσωτερικούς και εξω-
τερικούς.

Στο σύνολο αυτών των απελευ-
θερωτικών συμβάντων, όπου συσ-
σωματώνονται και όσα διέλαμψαν 
και όσα σκιάστηκαν, αναφαίνονται 
επίσης κι εκείνα που δέσμευσαν, 
λες, τον χρόνο. Με συνεχείς απηχή-
σεις, πλήθος συνδηλώσεις και ανα-
στοχασμένους σε χρόνο ενεστώτα 
ποιητικούς προσανατολισμούς, το 
Εικοσιένα αποτέλεσε χρηστική κλη-
ρονομιά, απαντοχή και έμπνευση, 
κάθε φορά που σε δύστηνους χρό-
νους η χρεία το καλούσε· υπήρξε 
ο ακρογωνιαίος λίθος, που έμελλε 

να χτίσει την πολύπτυχη και διαρ-
κώς επαμφοτερίζουσα νεοελληνική 
μας πραγματικότητα, της οποίας οι 
πρώτοι ώριμοι καρποί γεννήθηκαν 
κιόλας μέσα στα χρόνια της Επανά-
στασης. Οσο φούντωναν τα πάθη σε 
συνεχείς εσωτερικές συγκρούσεις, 
που κορυφώθηκαν στον εμφύλιο πό-
λεμο 1824-1825, εγκαταστάθηκαν 
οι συχνές αμφιθυμίες και τα απο-
ρημένα συνειδησιακά διλήμματα: 
με τη φουστανέλα και το καριοφί-
λι ακόμα –κι ώς πότε;– ή με τους 
φραγκοφορεμένους καλαμαράδες 
και πολιτικούς, που με τις ακατάλη-
πτες ελληνικούρες τους υπόσχονταν 
τα αμελητέα και ξεθεμελίωναν τα 
ανεκτίμητα; Τα χρόνια που ακολού-
θησαν δίδαξαν ότι τη συγκινημένη 
διάθεση και προσδοκία ελευθερίας 
μπορούσε να τις διαδεχτεί μία και-
νούρια νεοελληνική βεβαιότητα.

Α, ρε Τουρκιά φαρμακερή
σου τσίμπησα τον κώλο
νά ’ρθει να κάτσει ο Βαβαρός
στον ζβέρκο μου απάνω.

Αυτά τα γκιαούρικα στιχάκια 
του ποιητή Γιώργου Χουλιάρα απο-
τυπώνουν εύστοχα εκείνη τη νέα 
πραγματικότητα, που δεν άφηνε 
πλέον αμφιβολίες για το πού βά-
ραινε η ζυγαριά στην εξέλιξη της 
Επανάστασης.

Στο ιστορημένο με σφραγίδες 
εγκυρότητας Εικοσιένα, δεν μπο-
ρεί κανείς να μην κάνει τη σκέψη 
ότι ίσως το λεγόμενο έθνος/εθνό-
τητα/πρώην γένος-φυλή ή κοινή 
συνείδηση, μοίρα και τόπος, είτε 
πατρίδα της καρδιάς είτε σημαία 
εφελκυσμού –όπως θέλει μπορεί 
να το ονοματίσει κανείς–, διαφύλα-
ξε επιλεκτικά το Εικοσιένα σ’ ένα 
κουκούλι αγνείας, κάτι που βέβαια 
δεν έπραξε γι’ άλλες συνταρακτικές 
περιόδους του νεοελληνικού βίου, 
προβάλλοντας διαρκώς αρνήσεις, 
αντιρρήσεις και ισχυρή δυσανεξία. 
Οπως και να μετεωρίζεται συνεχώς 
πάνω μας η έννοια πατρίδα, βαρυ-
φορτωμένη με σημασίες και επιλε-
κτικές σκοπιμότητες κατά καιρούς, 
μόνο μέσα στην καθαρότητα της 
ποίησης μπορεί κανείς να συνα-
ντήσει τον μονόλιθο της αλήθειας 
της, ότι πρόκειται πάντοτε 
για σχέση αγάπης και ου-
δέποτε μίσους. 

Τοῦ πολέμου τοῦ ’21
Κρυφὰ τὸ λένε τὰ πουλιά, κρυφὰ τὸ λὲν τ’ ἀηδόνια,
κρυφὰ τὸ λέει ὁ γούμενος ἀπὸ τὴν Ἅγια Λαύρα:
«Παιδιά, γιά μεταλάβετε, γιά ξεμολογηθῆτε·
δὲν εἶν’ ὁ περσινὸς καιρὸς κι’ ὁ φετεινὸς χειμώνας.
Μᾶς ἦρθε ἡ ἄνοιξη πικρή, τὸ καλοκαίρι μαῦρο,
γιατὶ σηκώθη πόλεμος καὶ πολεμᾶν τοὺς Τούρκους.
Νὰ διώξουμ’ ὅλη τὴν Τουρκιὰ ἢ νὰ χαθοῦμε οὗλοι».
 

Tοῦ Γεωργίου Καραϊσκάκη
(Παραλλαγὴ βʹ)

Τρίτη, Τετάρτη θλιβερή, Πέφτη φαρμακωμένη,
Παρασκευὴ ξημέρωνε, νὰ μή ’χε ξημερώσει,
π’ ἀνοίξανε τὸν πόλεμο στὸν κάμπο τῆς Ἀθήνας,
π’ ὁ Καραΐσκος κίνησε νὰ πάῃ νὰ πολεμήσῃ.
Πρῶτο γιουρούσι¹ πὄκανε στὸν πόλεμο ποὺ πῆγε,
μιὰ κανονιὰ τοῦ δώσανε οἱ Τοῦρκοι μὲς στὰ στήθη.
Τὸ στόμα του αἷμα γιόμισε κ’ ἡ μύτη του φαρμάκι
κ’ ἡ γλῶσσα ἀηδονολάλαε σὰν τὸ χελιδονάκι:
«Παιδιά μου, νὰ μ’ ἀκούσετε, παιδιά μου, νὰ μ’ ἀκούσ’τε.
Νὰ πολεμήσ’τε τὴν Τουρκιά, ὅσο κι ἂν δυναστῆτε,
κ’ ἐγὼ θὰ πά’ στὴν Κούλουρη, μὲς στὸ νοσοκομεῖο.
Ἐγὼ θὰ πά’ νὰ γιατρευτῶ, ἐγὼ θὰ πά’ νὰ γιάνω,
σὲ πέντε μέρες θέλ’ ’ὰ ’ρθῶ, σὲ πέντε θὰ γυρίσω».
Μάιδε σὲ πέντε γύρισε, μάιδε σὲ δεκαπέντε,
καὶ τ’ ἄλογό του, Γιῶργο μου, ἀκόμα χλιμιντράει.

Ἀρκαδία (Μάναρι). - Λαογραφία, τόμ. 10 (1929/32), σ. 103-104,
ἀρ. 131 (Δημ. Τσίριμπας)
1. ἔφοδον (λ. τουρκ. yürüyüş)

 

Tῆς ναυμαχίας τῆς Σάμου (;)
(Σεπτέμβριος τοῦ 1823)

Ἄσπρα μου πουλιά, μαῦρα μου χελιδόνια,
μὴν τὴν εἴδατε τὴ δωδεκαφρεγάδα;
– Ψὲς τὴν εἴδαμε στῆς Πόλης τὰ μπουγάζια,
τὴν κυνήγαγαν τρία τούρκικα καράβια,
τὴν πυροβολοῦν, τῆς σπάζουν τὸ τιμόνι·
τότες φώναξε ὁ Κώστας ὁ Κανάρης:
«Ντούρ, Ἀλὴ-πασά, νὰ φτιάσω τὸ τιμόνι,
κι ἂν μὲ πιάσουνε μάιδε καὶ στὰ μισά μου,
σκλάβος γίνομαι ἐγὼ καὶ τὰ παιδιά μου,
κι ὅλοι οἱ ναῦτες μου κι ὅλοι οἱ καπεταναῖοι!»

Στίχος 7. ντούρ: στάσου (σημ. της Γ. Ταρσούλη).

Το χρέος
προς «τη θεϊκιά
κι όλη αίματα
Πατρίδα»
1821, το διαρκέστερο νεοελληνικό έπος

Από την εικονογράφηση του λευκώματος «Στων Ψαρών την ολόμαυρη ράχη», έκδοση Α. Τάσσου, 1953.

Ξυλογραφία (1951)
από τη μονογραφία

του Α. Τάσσου,
εκδόσεις Μέλισσα.

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

«Το χάραμα επήρα
Του Ηλιου το δρόμο,
Κρεμώντας τη λύρα 
Τη δίκαιη στον ώμο»
(Διονύσιος Σολωμός,
«Οι ελεύθεροι πολιορκημένοι». 
Απόσπασμα από το Σχεδίασμα Α΄)

Π Ρ Ο Δ Η Μ Ο Σ Ι Ε Υ Σ Η

Το βιβλίο, που κυκλοφορεί σε λίγες 
ημέρες, είναι μια πολυσέλιδη, εν-
δελεχής ανθολόγηση της ελληνικής 
ποιητικής δημιουργίας που εμπνέε-
ται από την Ελληνική Επανάσταση.
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«Μας χρειάζεται και λίγη απλότητα»
Ο Αχιλλέας Γραμματικόπουλος λέει για «Γαμπρούς της Ευτυχίας» της ΕΘΑΛ ότι και αυτά τα έργα συμβάλλουν στη θεατρική ανάπτυξη

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Εταιρεία Θεατρικής Ανάπτυξης 
Λεμεσού παρουσιάζει την κωμωδία 
των Ν. Τσιφόρου και Π. Βασιλειάδη 
«Οι Γαμπροί της Ευτυχίας», σε σκη-
νοθεσία Αχιλλέα Γραμματικόπου-
λου, ο οποίος μού μίλησε για την 
παράσταση. Ο Αχιλλέας απαντώ-
ντας στην ερώτησή μου αν τέτοια 
έργα έχουν ημερομηνία λήξης λέει 
πως αυτά τα έργα, τα «απλοϊκά» για 
κάποιους, είναι που μας ενώνουν, 
μας συμφιλιώνουν με το παρελθόν 
μας... είναι η μνήμη μας. Λέει επί-
σης ότι συμβάλλουν και αυτά τα 
έργα στη θεατρική ανάπτυξη του 
τόπου και όταν αντιμετωπίζονται 
με σεβασμό και με αισθητική, τό-
τε φέρνουν τον κόσμο στο θέατρο, 
δεν τον διώχνουν.

–Είστε πιο κοντά στη θεατρι-

κή παράσταση την πρωτότυπη, 

στην κινηματογραφική ταινία 

του 1962, ή θα δούμε κάτι δια-

φορετικό;

–Όταν αποφάσισα να προτείνω 
και κατόπιν να σκηνοθετήσω τους 
«Γαμπρούς της Ευτυχίας» ο στόχος 
μου ήταν να δημιουργήσω στον 
θεατή την αίσθηση ότι πιάνει στα 
χέρια του μια παλιά ασπρόμαυρη 
φωτογραφία... ξεθωριασμένη, αλ-
λά γεμάτη μνήμη... μια φωτογρα-
φία που θα του φέρει «χαμόγελο», 
καθισμένος στη σκοτεινή αίθουσα 
(δεν είχα υπολογίσει τη μάσκα!) να 
παρακολουθεί μια παλιά ασπρόμαυ-
ρη ελληνική κωμωδία, που ξαφνικά 
οι «ήρωές» της ξεπηδάνε από την 
οθόνη και ζωντανεύουν σκηνικά, 
με μια μουσική με έντονο ελληνι-
κό χρώμα και ταξιδιάρικη και έναν 
υποκριτικό κώδικα που θα παραπέ-
μπει στη μεταπολεμική φαρσοκω-

μωδία, θεατρική και κινηματογρα-
φική.... υιοθετημένο μέχρι εκεί που 
δεν θα ξενίσει τον σημερινό θεατή, 
ούτε θα προδώσει την αλήθεια του 
ηθοποιού. Όλα αυτά βέβαια στη 
διαδικασία να χτίσω μια θεατρι-
κή παράσταση στο μυαλό μου και 
για να απαντήσω στην ερώτησή 
σου, θα δείτε σίγουρα μια θεατρι-
κή παράσταση, ας αποφασίσετε 
εσείς (δηλαδή ο κάθε θεατής ξε-
χωριστά!) αν είναι διαφορετικό ή 
πιο κοντά σε κάτι!
–Τέτοια έργα είναι ακόμα ελ-

κυστικά, έχουν άραγε ημερο-

μηνία λήξης;

–Ημερομηνία λήξης σε έργα που 
«κουβαλούν» το ταπεραμέντο και 
το DNA μας ως λαού; Αυτά τα έρ-
γα, τα «απλοϊκά» για κάποιους, εί-
ναι που μας ενώνουν, μας συμφι-
λιώνουν, αν μου επιτρέπεις, με το 

παρελθόν μας... είναι η μνήμη μας. 
Χαίρουν σημαντικής προσοχής από 
το νεανικό κοινό, που δεν τα από-
λαυσε στον καιρό τους, αλλά τα συ-
νάντησε κατά κόρον στους δεκτές 
της τηλεόρασης.
–Δεν ακούγονται ξεπερασμέ-

να σήμερα το προξενιό, ο γά-

μος της αδελφής; Μπορούν να 

γίνουν σύγχρονα τέτοια έργα;

–Μα πες μου, είναι αυτοσκοπός 
να αρχίζουμε να εκσυγχρονίζουμε 
τα πάντα; Σίγουρα αυτές οι κωμω-
δίες με τα προξενιά, τις παρεξηγή-
σεις, τους γάμους δεν κουβαλούν 
«δεύτερα» και «τρίτα» επίπεδα, δεν 
πειράζει, μας χρειάζεται πιστεύω 
και λίγη απλότητα! ∆εν μπορώ να 
βάλω τους ηθοποιούς να κάνουν 
κωλοτούμπες ή να πετάνε μακα-
ρόνια για να μπολιάσω μοντερνιά 
και άποψη...συγχώρεσέ με αν ακού-

γομαι απόλυτος, δεν είμαι. Συμβάλ-
λουν κι αυτά τα έργα στη θεατρι-
κή ανάπτυξη του τόπου και όταν 
τα αντιμετωπίζεις με σεβασμό (και 
αυτό ισχύει για όλα τα θεατρικά 
έργα) και με αισθητική, τότε φέρ-
νουν τον κόσμο στο θέατρο, δεν 
τον διώχνουν.

Το κυνήγι της Ευτυχίας
–Ποια στοιχεία του έργου πι-

στεύετε ότι «επιβιώνουν» μέχρι 

τις μέρες μας; Καλώς ή κακώς…

–Ο θεσμός της οικογένειας εί-
ναι ακόμη αρκετά ισχυρός στον 
λαό μας. Γαλουχηθήκαμε με αυτόν, 
στηριζόμαστε ο ένας στον άλλον, τα 
αδέλφια, η ευθύνη απέναντι στους 
δικούς μας ανθρώπους, οι απατε-
ώνες! Η ανάγκη για μια καλύτερη 
ζωή, όπως πολύ σωστά είπες καλώς 
ή κακώς! Το χαμόγελο και ευρύτε-

ρα το χιούμορ, τα όνειρα, ειδικά 
τα ανεκπλήρωτα και για να κάνω 
λογοπαίγνιο, το κυνήγι της Ευτυ-
χίας! Αν και δεν έπρεπε να το πω 
γιατί χαλάει η έκπληξη... στο φινά-
λε υπάρχει ένα υπέροχο τραγούδι 
σε στίχους και μουσική του καλού 
μου φίλου και συνεργάτη Γιώργου 
Ανδρέου (τιμή για μένα αλλά και 
για την ΕΘΑΛ ένας τόσο σπουδαί-
ος καλλιτέχνης να στέκεται δίπλα 
μας). Το έγραψε ειδικά για την πα-
ράσταση ως επιμύθιο θα έλεγα και 
εκεί ακούγεται η δική μας «θέση» 
ως ηθοποιών που έπαιξαν στο έργο. 
Τελικά ίσως αυτό να είναι το σύγ-
χρονο στοιχείο που κουβαλά μαζί 
της η συγκεκριμένη παράσταση!
–Ωστόσο, μία κωμωδία είναι 

ό,τι πρέπει αυτή την περίοδο… 

φαντάζομαι συμφωνείτε…

–Πάντα μια καλή κωμωδία εί-
ναι ό,τι πρέπει! Αυτή την περίοδο; 
Επιβάλλεται!
–Είναι το γέλιο φάρμακο, κ. 

Γραμματικόπουλε;

–Χαχαχαχαχα. Ας ξεκινήσω με 
γέλιο, για το κύριε. Είναι γνωστό σε 
όλους ότι στερούμαι σοβαρότητας! 
Φίλε, Απόστολε, ζούμε σε μια εποχή 
φόβου και ο μοναδικός τρόπος, το 
μοναδικό όπλο, το φάρμακο, όπως 
είπες κι εσύ, για να εξορκίσουμε 
τους φόβους μας είναι αυτό, το γέ-
λιο! Εξάλλου αυτό είναι και το τε-
λικό ζητούμενο της παράστασής 
μας, να «επικοινωνήσουμε» με τον 
θεατή μας και να «κοινωνήσουμε» 
το πλατύ γέλιο, όχι να το εκμαιεύ-
σουμε με τερτίπια....
–Πώς σχολιάζετε την κατάστα-

ση με τα θέατρα, τα μέτρα, έχει 

τη θέση που πρέπει ο πολιτι-

σμός στην Πολιτεία μας;

–Θα είμαι λακωνικός, έχουν ει-
πωθεί τόσα πολλά αυτόν τον καιρό 
σε σημείο που νιώθω ότι κουράσα-

με τον κόσμο. Θέλω να είμαι αισιό-
δοξος και θετικός. Ελπίζω, εύχομαι 
η ίδρυση Υφυπουργείου Πολιτισμού 
να βάλει τις βάσεις για μια πραγμα-
τική πολιτιστική πολιτική σε αυτόν 
τον τόπο για το καλό της τέχνης 
και του Πολιτισμού γενικότερα. Ο 
Πολιτισμός είναι μεγάλο όπλο στα 
χέρια κάθε λαού, αξίζει σεβασμού. 
Συνδέει το παρελθόν μας με το πα-
ρόν, θωρακίζει το μέλλον μας, τα 
λάθη πολλά, να δούμε μπροστά και 
να χαράξουμε όλοι μας έναν και-
νούργιο δρόμο....
–Η ΕΘΑΛ έχει επιλέξει ένα ευ-

ρύ ρεπερτόριο για τη θεατρική 

χρονιά 2020, κέρδισε το κοινό 

που ήθελε;

–Αναλαμβάνοντας την καλλι-
τεχνική διεύθυνση της ΕΘΑΛ τον 
Νοέμβριο του 2019 ήθελα η ΕΘΑΛ 
να κάνει ένα «άνοιγμα», να ισορ-
ροπήσει το ρεπερτόριό της και να 
στοχεύσει από τον πιο δύσκολο θε-
ατή μέχρι τον θεατή εκείνο που θα 
αποφασίσει να πάει στο θέατρο για 
να διασκεδάσει. Εσύ το αποκαλείς 
ευρύ ρεπερτόριο... εγώ θα το έλεγα 
ισορροπία ποιοτικού και εμπορικού. 
Όταν διευθύνεις ένα θέατρο χρει-
άζεται να νοιάζεσαι και για τα δύο. 
Και ναι, πιστεύω ότι κερδίσαμε το 
κοινό που θέλαμε. Το αποδεικνύ-
ουν εξάλλου και οι αριθμοί. Αυτοί 
δεν λένε ψέματα! Παρά το ότι βρε-
θήκαμε σε μια απίστευτα πρωτό-
γνωρη κατάσταση λόγω πανδημί-
ας, το γεγονός ότι είχαμε περάσει 
4 έργα στο σχέδιο Θυμέλη από το 
Α΄ Εξάμηνο του 2020 (4 αιτήσεις 
δικαιούμαστε) και είχαμε σε βάθος 
προγραμματισμό.... μας έδωσε κα-
λά αντανακλαστικά. Ας ελπίσουμε 
ο κόσμος να ξαναγυρίσει στις θεα-
τρικές αίθουσες και να υποστηρί-
ξει τη δουλειά όλων μας.... και δεν 
μιλώ μόνο για την ΕΘΑΛ!

Το τελικό ζητούμενο της 
παράστασής μας είναι 
να «επικοινωνήσουμε» 
με τον θεατή μας και να 
«κοινωνήσουμε» το πλα-
τύ γέλιο, όχι να το εκμαι-
εύσουμε με τερτίπια....

Ο Αχιλλέας Γραμματικόπουλος σκηνοθετεί και παίζει στην παράσταση «Οι γα-
μπροί της Ευτυχίας» και λέει ότι αυτά τα έργα, τα «απλοϊκά» για κάποιους, είναι 
που μας ενώνουν, μας συμφιλιώνουν με το παρελθόν μας... είναι η μνήμη μας.
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Ο αποτροπιαστικός αποκεφαλι-
σμός του γυμνασιακού κα-
θηγητή Σαμουέλ Πατί, σε 

προάστιο του Παρισιού, στις 16 
Οκτωβρίου 2020, συγκλόνισε τη 
Γαλλία. Ακολούθησε λίγες μέρες 
αργότερα (29 Οκτωβρίου 2020) η 
δολοφονία τριών ανθρώπων στη 
Νίκαια, μέσα στην εκκλησία της 
Παναγίας (του νεωκόρου και δύο γυ-
ναικών που είχαν μπει να προσευ-
χηθούν). Το κακό τρίτωσε με την 
επίθεση στη Βιέννη (3 Νοεμβρίου 
2020), που άφησε πίσω της τέσσερις 
νεκρούς και αρκετούς τραυματίες. 

Η ισλαμιστική ιδεολογία οπλίζει 
το χέρι των οπαδών της και απει-
λεί τη ζωή των ανθρώπων. Η Γαλ-
λία είναι η ευρωπαϊκή χώρα που 
έχει χτυπηθεί περισσότερο από 
όλες. Η Νίκαια για δεύτερη φορά 
μέσα σε λίγα χρόνια: Το 2016, στις 
14 Ιουλίου, ημέρα εορτασμού της 
εθνικής επετείου, μέτρησε 86 νε-
κρούς και περίπου 500 τραυματίες. 
∆εν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι 
οι κοινωνίες πρέπει να προστα-
τευθούν από την ισλαμιστική βία. 
Αυτονόητα πράγματα, τα οποία 
είμαστε υποχρεωμένοι να επανα-
λαμβάνουμε. Το ερώτημα είναι με 
ποιον τρόπο θα προστατευθούν. 
Αρκεί η ενίσχυση των στρατιωτι-
κών και αστυνομικών δυνάμεων 
στους δρόμους που υποσχέθηκε ο 
πρόεδρος Μακρόν; Εδώ είναι που 
αρχίζουν οι διαφορές και οι διχο-
γνωμίες. Στη Γαλλία, στην οποία 
θα περιοριστούμε, η συζήτηση εί-
ναι ζωηρή, αλλά τα επιχειρήματα 
δεν είναι πάντα δίκαια και αληθι-
νά, συχνά μάλιστα όχι μόνο δεν 
φωτίζουν το ζήτημα, αλλά ρίχνουν 
λάδι στη φωτιά.

Παράδειγμα ενός τέτοιου 
αστάθμητου, υπερβολικού ιδεο-
λογικού λόγου ήταν οι δηλώσεις 
του υπουργού Παιδείας Ζαν-Μισέλ 
Μπλανκέ στην τηλεόραση (Europe 
1), στις 22 Οκτωβρίου 2020, ότι 
«αυτό που ονομάζουμε ισλαμοα-
ριστερισμό (islamo-gauchisme) 
σαρώνει τα πανεπιστήμια», για 
να προσθέσει την ίδια μέρα στη 
Γερουσία ότι το ρεύμα αυτό νομι-
μοποιεί το έγκλημα. Οι δηλώσεις 
προκάλεσαν έντονη αντιπαράθε-
ση. Ο όρος που χρησιμοποίησε ο 
υπουργός είναι πολεμικός, όσο και 
ο παλαιότερός του «εβραιομπολσε-
βικισμός», και άρα δεν ενδιαφέρε-
ται για αποχρώσεις. ∆εν ενδιαφέρε-
ται καν για τη θεμελιακή διάκριση 
ανάμεσα στη θρησκεία του Ισλάμ 

και στο πολιτικό Ισλάμ, αλλά ενο-
χοποιεί μοιραία όλους τους πιστούς 
του Ισλάμ της Γαλλίας, οι οποίοι, 
σημειωτέον, δεν είναι Μαροκινοί 
ή Τυνήσιοι ή ό,τι άλλο, κατά πως 
λένε τα ΜΜΕ, αλλά Γάλλοι. Εχουν 
γεννηθεί στη Γαλλία, εργάζονται 
και φορολογούνται στη Γαλλία, 
έχουν πάει σε γαλλικό σχολείο, η 
μόνη γλώσσα που μιλούν είναι τα 
γαλλικά. Στο κλίμα αυτό, όποιος 
τολμήσει να υπερασπιστεί μου-
σουλμάνο έναντι, επί παραδείγμα-
τι, μιας αστυνομικής αυθαιρεσίας 
κατηγορείται αμέσως για ισλαμοα-
ριστερισμό. Ο υπουργός έκανε λό-
γο και για την αποφασιστικότητα 
της γαλλικής ∆ημοκρατίας να τον 
αντιμετωπίσει, κάτι που δεν θα 
χρειαζόταν μάλλον αν είχε δείξει 

την ίδια αποφασιστικότητα να εν-
σωματώσει τους φτωχούς Γάλλους 
μουσουλμάνους.

Κάθε φορά που το θέμα του 
Ισλάμ έρχεται στη δημόσια συ-
ζήτηση θα συνοδευτεί πάντα με 
την περιβόητη ουδετεροθρησκία 
(laïcité). Εχουμε και άλλες φορές 
γράψει για αυτήν, και θα αρκε-
στούμε εδώ να θυμίσουμε ότι είναι 
μια ειρηνική ιδέα, που αποβλέπει 
στην κοινωνική ειρήνη και όχι 
στη διαίρεση, στον στιγματισμό 
και στον πόλεμο. Την ειρηνική 
αυτή ιδέα, στη σημερινή Γαλλία, 
πολλοί την έχουν κάνει όπλο ενα-
ντίον των μουσουλμάνων της χώ-
ρας και της θρησκείας του Ισλάμ 
εν γένει. Είναι αναμενόμενο επο-
μένως να την ανεμίζει σήμερα ως 
σημαία της και η γαλλική αντιμε-
ταναστευτική Ακροδεξιά. Πολλοί 
ρητορεύουν στα ΜΜΕ και στα λε-
γόμενα μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης υψώνοντας το λάβαρο της 
laïcité και ιδεάζονται ότι είναι γεν-
ναίοι μαχητές στον αγώνα υπέρ 
της γαλλικής République. Προτιμώ 
τη γενναιότητα της μετριοπάθει-
ας, κυρίως τις στιγμές της πόλω-
σης, γιατί πράγματι η μετριοπά-
θεια θέλει πνευματική τόλμη, μια 

ειδικού τύπου γενναιότητα, εξαι-
ρετικά δυσκατόρθωτη. 

Επειδή η δολοφονία του Σαμου-
έλ Πατί συνδέεται με τις γελοιο-
γραφίες του Μωάμεθ στο Charlie 
Hebdo, η συζήτηση περιστράφη-
κε και γύρω από το δικαίωμα της 
ελεύθερης έκφρασης. Μια εκδήλω-
σή του είναι και το δικαίωμα στη 
γελοιογράφηση. Ολοι χαιρόμαστε 
τις γελοιογραφίες στις εφημερίδες, 
που μας βοηθούν να παίρνουμε 
απόσταση και από τις δικές μας 
πεποιθήσεις. Υπάρχει, ωστόσο, 
ένας θεμελιώδης περιορισμός του 
δικαιώματος αυτού, που δεν συγκε-
κριμενοποιείται πάντα νομικά, και 
αυτός είναι ο σεβασμός του άλλου. 
Ο Ζιλ Φερί (1832-1893), ο πατέρας 
του σημερινού δημόσιου γαλλικού 
σχολείου, του δωρεάν, υποχρεω-
τικού και ουδετερόθρησκου, θα 
απευθύνει ένα γράμμα στους Γάλ-
λους δασκάλους (27 Νοεμβρίου 
1883) τη δεύτερη χρονιά εφαρμο-
γής του νόμου της 28ης Μαρτίου 
1882, ο οποίος θέσπιζε την υπο-
χρεωτικότητα της πρωτοβάθμιας 
εκπαίδευσης και τη θρησκευτική 
ουδετερότητα, καταργώντας το 
μάθημα των θρησκευτικών και 
αντικαθιστώντας το με μάθημα 
ηθικής και πολιτικής αγωγής. Το 
γράμμα αυτό μας το θύμισαν οι 
Ολιβιέ Μονζέν και Ζαν-Λουί Σλε-
γκέλ στο καλύτερο κείμενο που 
γράφτηκε στον γαλλικό Τύπο (Le 
Monde, 3.11.2020) μετά τη δολο-
φονία του Σαμουέλ Πατί. 

Επειδή το μάθημα της ηθικής 
αγωγής ήταν καινούργιο, ο Φερί 
είχε την αγωνία μήπως κατά τη δι-
δασκαλία του κάποιος δάσκαλος 
πληγώσει με τα λεγόμενά του έναν 
μικρό μαθητή. Πρότεινε, λοιπόν, 
τον εξής πρακτικό κανόνα στον κα-
λό δάσκαλο που βρισκόταν σε αμη-
χανία μέχρι ποιο σημείο να προχω-
ρήσει: «αναρωτηθείτε [...] αν ένας 
και μόνο τίμιος άνθρωπος θα μπο-
ρούσε να πληγωθεί από αυτό που 
πρόκειται να πείτε. Αναρωτηθείτε 
αν ένας πατέρας, λέω ένας και μόνο, 
ακούγοντάς σας μέσα στην τάξη, 
θα μπορούσε με καλή πίστη να αρ-
νηθεί τη συγκατάθεσή του σε αυτό 
που θα σας άκουγε να λέτε. Αν ναι, 
τότε αποφύγετε να το πείτε». Τό-
ση ήταν η έγνοια του πατέρα του 
γαλλικού ρεπουμπλικανικού σχο-
λείου για να μην νιώσει θιγμένος 
και πληγωμένος ούτε ένας μικρός 
μαθητής από τα λεγόμενα του δα-
σκάλου του μέσα στην τάξη!

Ο Στράτος Μυρογιάννης (1978) 
σπούδασε Νεοελληνική Φιλολο-
γία στο Αριστοτέλειο Πανεπιστή-
μιο Θεσσαλονίκης (πτυχίο MPhil, 
2005) και Μεσαιωνικές και Σύγ-
χρονες Γλώσσες στο Πανεπιστή-
μιο του Κέμπριτζ (PhD, 2010). Δι-
δάσκει Νεοελληνική Λογοτεχνία 
και Θεωρία της Λογοτεχνίας στο 
Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήμιο. 
Εχει εκδώσει τις μελέτες «Από τις 
ιστορίες μυστηρίου στην αστυνομι-
κή πλοκή» (Αλεξάνδρεια, 2012) και 
«The Emergence of a Greek Identity 
(1700-1821)» (Cambridge Scholars 
Publishing, 2012). Οι «Μυθομανίες» 
(Gutenberg, 2020) είναι το πρώτο 
του λογοτεχνικό έργο. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τον τελευταίο καιρό ξαναδιαβά-
ζω το «Καφενείο των τρελών» του 
Aλφαου (Αλεξάνδρεια, 2020), ενώ 
έχω πάντα στο κομοδίνο μου τα 
«Σονέτα» του Σαίξπηρ. 
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Μου φαίνεται γοητευτικός ο Τρου-
φαλντίνο του Γκολντόνι γιατί σε ένα 
σχετικά μονοδιάστατο θεατρικό σύ-
μπαν αυτός υπηρετεί, σχεδόν «μπα-
χτινικά», πολλαπλές αλήθειες.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;
Θα ήθελα να πάω σε μια αγγλική 
παμπ παρέα με τον Μπόργενς, τη 

Ζοζεφίν Τε, τον Καββαδία και τη Λί-
να Νικολακοπούλου.   
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Πρόσφατα διάβασα ότι τον Μεσαίω-
να οι ιππότες κονταροχτυπιούνταν, 
εκτός των άλλων, και με σαλιγκάρια.  
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Ολοκλήρωσα, επιτέλους, το καλο-
καίρι το «Finnegan’s Wake» του Τζό-
ις. Το είχα ξεκινήσει άπειρες φορές.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Τις «Ιστορίες» του Μπόρχες. Με 
διαφορά. 
 
Τι είναι αυτό που στο βιβλίο σας 
συνδέει τα πιο ετερόκλητα πρόσω-
πα της Ιστορίας, των επιστημών, 
της τέχνης;
Είναι ένα ασυνήθιστο μυστήριο, 
μια βαθιά πλοκή, που συνδέει τα 
πάντα, και θα μπορούσε, ίσως, να 
αποκαλυφθεί με μια πολύ προσε-
κτική ανάγνωση. Οι πιο τολμηροί 
μπορούν να δοκιμάσουν τη μέθοδο 
των hypnagogic images που αξιο-
ποιούσε και ο Νταλί.  
 
Στο βιβλίο σας συνδυάζονται δοκί-
μιο και μυθοπλασία, επιστολογρα-
φία και σημειώσεις κ.λπ. Είναι αυτό 
που αποκαλείται συχνά «υβριδικό» 
κείμενο;
Οι «Μυθομανίες» είναι ένα υβριδι-
κό έργο όχι μόνο γιατί συνδυάζει τα 

παραπάνω, αλλά και γιατί αντι-
στέκεται σε εύκολες ειδολο-
γικές κατηγοριοποιήσεις.
 
Υπήρξαν άλλα κείμενα, συγ-
γραφείς που σας επηρέασαν 
ιδιαιτέρως στη συγγραφή 
του βιβλίου αυτού;
Εκτός από αυτούς που έχω 
ήδη αναφέρει, έχω πάντα στο 
μυαλό μου τις ιστορίες του Κάφ-

κα, του Καλβίνο, του Θερ-
βάντες, του Βοκά-
κιου, αλλά και τα 
έργα του Βιζυη-
νού, του Σκαρί-
μπα, του 
Γονατά και 
του Καχτίτση.

ΗΛΙΑΣ ΜΗΝΙΑΤΗΣ 
Διδαχαί και λόγοι (1716) 
επιμ. Τασούλα Μ. Μαρκομιχελάκη 
εκδ. Αρτος Ζωής, σελ. 803

 

«Εως πότε πανακήρατε Κόρη, 
το τρισάθλιο γένος των 
Ελλήνων έχει να ευρίσκε-

ται εις τα δεσμά μιας ανυπόφορης 
δουλειάς; Εως πότε να του πατή 
τον ευγενικόν λαιμόν ο βάρβαρος 
Θραξ; Εως πότε έχουσι να βασι-
λεύωνται από ήμισο φεγγάρι οι 
χώρες εκείνες εις τας οποίας ανέ-
τειλεν εις ανθρώπινην μορφήν 
από την ηγιασμένη σου γαστέρα 
ο μυστικός της ∆ικαιοσύνης Ηλι-
ος; Αχ, Παρθένε, ενθυμήσου πως 
εις την Ελλάδα πρότερον παρά εις 
άλλον τόπον έλαμψεν το ζωηφό-
ρον φως της αληθινής πίστεως». 

Τα λόγια ανήκουν στον «χρυ-
σόστομο» Ηλία Μηνιάτη (1669-
1714), μορφή που μαζί με τον κα-
τά έναν αιώνα νεότερο Νικηφόρο 
Θεοτόκη (1731-1800) αποτελούν 
τους δύο μεγάλους κήρυκες της 
ελληνικής Ορθοδοξίας. Επίσκο-
πος Κερκίνης και Καλαβρύτων, 
ο Μηνιάτης χάρισε κηρύγματα 
που ανέδειξαν ηθικά ζητήματα, 
πάθος για την προκοπή του Γέ-
νους και ταυτόχρονα καλλιέργη-
σαν μια απλή, κατανοητή από τον 
λαό, κομψή δημοτική γλώσσα. 

Η έκφρασή του διαθέτει πλούτο 
και πρωτόγνωρη πλαστικότητα, 
διακρίνεται από νεύρο και ωραίο 
ρυθμό. Απεκδυόμενες τον στείρο 
ακαδημαϊσμό, έγραψε ο ιστορι-
κός της λογοτεχνίας Μάριο Βί-
τι, «οι εκφράσεις πνευματικής 
έντασης και έκ-
στασης αποκτούν 
στον Μηνιάτη μια 
ζωηρότητα άγνω-
στη μέχρι τότε στη  
νεοελληνική γλώσ-
σα». «Αξιοπαρατή-
ρητη είναι η προ-
σοχή», παρατηρεί 
εξάλλου ο Αλέξης 
Ζήρας, «με την 
οποία ο Μηνιάτης 
επέλεγε τις φρά-
σεις του, όπως και 
τα ρητορικά σχή-
ματα, τις αποστρο-
φές, τις μεταφορές, 
τις έντεχνες σιωπές και τις εξίσου 
έντεχνες κορυφώσεις». 

Πράγματι, βρισκόμαστε μπρο-
στά στο φανέρωμα μιας λόγιας 
εμπνεύσεως έκφρασης με αφο-
μοιωμένα τα διδάγματα των μεγά-
λων της κηρυκτικής γραμματείας, 
με γλώσσα όμως που είναι δημώ-
δης και λογοτεχνικά λειτουργική. 
Το μαρτυρεί απόσπασμα του πα-
νηγυρικού για τον Ευαγγελισμό 

της Θεοτόκου: «Ο σοφός εκείνος 
∆ημιουργός των απάντων, Θεός, 
αφόντις έπλασε τα άυλα εκείνα 
τάγματα της ουρανίου ιεραρχί-
ας· αφόντις εκύκλωσε με διαφό-
ρους σφαίρας τον ουρανό και του 
άναψε τους παμφαεστάτους αστέ-

ρας εις το γαληνό-
τατον πρόσωπον· 
αφόντις εθεμελίω-
σε την ασάλευτον 
γην, την εζωγράφη-
σε με ευωδέστατα 
άνθη, την επλούτυ-
νε με γλυκυτάτους 
καρπούς, και την 
επότισε με κρυ-
σταλλοειδείς βρύ-
σες καλλιρρόων 
υδάτων· αφόντις 
έχυσε εις τον αέ-
ρα τους ζεφύρους 
και τις αύρες, ελεύ-
κανε με το φως την 

ημέραν, και έβαψε με το σκότος 
την νύκταν... χουν λαβών από της 
γης, έπλασε και εμόρφωσε τον 
πρώτον άνθρωπον».

Οπως μας πληροφορεί η εμπε-
ριστατωμένη εισαγωγή της Τασού-
λας Μ. Μαρκομιχελάκη, όσο ζούσε, 
ο Κεφαλλονίτης Μηνιάτης δεν εξέ-
δωσε κανένα από τα συναρπαστι-
κά κηρύγματά του, απορροφημέ-
νος καθώς ήταν απ’ την πράξη της 

δράσης. Το έργο ανέλαβε ο πατέ-
ρας του, πρωτοπαπάς Φραγκίσκος, 
ύστερα από τον πρόωρο θάνατο 
του γιου του σε ηλικία 45 ετών. 
Η έκδοση έγινε στη Βενετία, εκεί 
όπου ο Μηνιάτης είχε σπουδάσει 
παρακολουθώντας από την ηλικία 
των δέκα ετών την ενετική Φλαγ-
γίνειο Σχολή – για να ακολουθήσει 
αργότερα μια σταδιοδρομία γεμάτη 
ταξίδια και σημαντικές γνωριμίες 
αλλά και αγωνία για τον προσπο-
ρισμό των προς το ζην. 

Οφείλουμε χάριτας στο Ιδρυμα 
Βιβλικών Σπουδών Αρτος Ζωής, κα-
θώς το βιβλίο αποτελεί την πρώτη 
ολοκληρωμένη σύγχρονη έκδοση, 
βασισμένη στο πρωτότυπο του 
1716, και αποκατάσταση των αλ-
λοιώσεων που πραγματοποίησαν 
οι μεταγενέστεροι επιμελητές. Με 
εντυπωσιακή δραστηριότητα ο Αρ-
τος Ζωής έχει εκδώσει, υπό τη διεύ-
θυνση του Σταύρου Ζουμπουλάκη, 
85 τίτλους και περιοδικό δελτίο 35 
τευχών μέσα σε δώδεκα χρόνια. 
Στα έργα συγκαταλέγονται μερι-
κά από τα σημαντικότερα κείμε-
να της εβραϊκής και χριστιανικής 
γραμματείας («Ιεζεκιήλ», «Σοφία 
Σολομώντος», «Επιστολές Ιωάν-
νου») καθώς και κείμενα πνευμα-
τικών μορφών της περιωπής του 
Karl Barth, του Ernst Bloch ή του 
Soren Kierkegaard.

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Πάθος για την προκοπή του Γένους

Η γενναιότητα της μετριοπάθειας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Δεν υπάρχει καμία 
αμφιβολία ότι οι κοινω-
νίες πρέπει να προστα-
τευθούν από την ισλα-
μιστική βία. Το ερώτημα 
είναι με ποιον τρόπο 
θα προστατευθούν.

Ζιλ Φερί (1832-1893). O πατέρας του σημερινού δημόσιου γαλλικού σχολείου, 
του δωρεάν, υποχρεωτικού και ουδετερόθρησκου. 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΣΤΡΑΤΟ ΜΥΡΟΓΙΑΝΝΗ



Σ Τ Η Λ Ε Σ

Κυριακή 6 Δεκεμβρίου 2020  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 7

CI
N

D
Y

 S
H

ER
M

A
N

H
A

SS
EL

L 
+ 

SO
-I

L

TA
SC

H
EN

CH
R

Y
SL

ER
 M

U
SE

U
M

N
EU

M
A

N
N

-H
U

G
LU

TE
TI

A
 

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο απόηχος της παλιάς Ευρώπης

Σεισμός μέσα στο αίμα

ΠΑΡΙΣΙ
Το ξενοδοχείο Lutetia, διάσημο σε 
όλη τη διάρκεια του εικοστού αιώνα 
ως ένα από τα εμβλήματα της κοινω-
νικής και αρχιτεκτονικής ιστορίας 
στο Παρίσι, συνεχίζει να διηγείται 
τη λαμπρή πορεία του. Σε αυτήν την 
τόσο αρνητική συγκυρία για τον 
τουρισμό και τον πολιτισμό, πολλά 
ιστορικά ξενοδοχεία, όπως και πολλά 
μουσεία, διαφημίζουν και προβάλ-
λουν την υπεραξία τους, την ιδιαί-
τερη αύρα μιας μακράς διαδρομής 
στον χρόνο. Ετσι, και το ξενοδοχείο 

Lutetia έστειλε με το τακτικό ενη-
μερωτικό δελτίο την εντυπωσιακή 
ιστορία του, προκειμένου να διατη-
ρήσει θερμή και ενεργή τη γραμμή 
επικοινωνίας με το διεθνές κοινό 
του. Το Lutetia, που πήρε το όνομά 
του από τη ρωμαϊκή πόλη που είχε 
ιδρυθεί στη θέση όπου βρίσκεται το 
Παρίσι, είναι ένα από τα πιο εντυ-
πωσιακά οικοδομήματα του έκτου 
διαμερίσματος, στο Σεν Ζερμέν ντε 
Πρε, στο μπουλβάρ Ρασπάιγ (προς 
τιμήν του Γάλλου χημικού και πο-
λιτικού, 1794-1878). Αντανακλά τη 

χλιδή και την αγάπη στην εξωστρε-
φή πολυτέλεια της γαλλικής μπελ 
επόκ καθώς εγκαινιάστηκε το έτος 
1910, λίγο πριν από την εκπνοή του 
λεγόμενου παλαιού κόσμου. Η πρω-
τοβουλία για τη δημιουργία ενός 
τέτοιου πολυτελούς ξενοδοχείου 
ανήκε στο παλαιότερο πολυκατά-
στημα των Παρισίων, στο «Le Bon 
Marché» στην αριστερή όχθη, που 
από το 1865 ήταν η ναυαρχίδα του 
λιανεμπορίου και προάγγελος του 
νέου υλικού πλούτου. Για το Lutetia, 
ο Γάλλος συγγραφέας Πιερ Ασουλίν 

έχει γράψει το μυθιστόρημα «Ξενο-
δοχείο Lutetia» (μετ. Σπύρος Παντε-
λάκης, επιμ. Ελένη Κεχαγιόγλου, 
εκδ. Πόλις, 2012) και ο Εμίλ Ζολά 
έχει εμπνευστεί ελεύθερα από το «Le 
Bon Marché» στο μυθιστόρημά του 
«Στον παράδεισο των κυριών» (μετ. 
Ιφιγένεια Μπουτουροπούλου, εκδ. 
Στερέωμα, 2016). Εγκαινιάστηκε το 
1906 και η πρόσοψή του αλλά και 
η εσωτερική πολυτελής αισθητική 
προσείλκυσαν εξαρχής πολιτικούς, 
καλλιτέχνες και επιστήμονες που το 
επέλεγαν για διαμονή. Τα ιδιαίτερα 

αρ νουβό στοιχεία είχαν σχεδιαστεί 
από τον Λεόν Μπινέ και τον Πολ 
Μπελμοντό (πατέρα του ηθοποιού 
Ζαν-Πολ Μπελμοντό). Το Lutetia 
έκλεισε δύο φορές στην Ιστορία, 
στη διάρκεια των παγκοσμίων πο-
λέμων και στην πανδημία του 2020. 
To 1944, με διαταγή του Σαρλ ντε 
Γκωλ, έγινε κέντρο ταυτοποίησης 
χιλιάδων εκτοπισμένων προσώπων. 
Ανήκει στον όμιλο The Set Hotels, 
με ξενοδοχεία επίσης στο Λονδίνο 
(Hotel Cafe Royal) και στο Αμστερ-
νταμ (Conservatorium).

Ο κύριος Γκρι ανακάλυψε τον Τέρι 
Γουέιτ όταν τον μνημόνευσε σε 
μια συνέντευξή του ο Αμερικανός 
συγγραφέας Ρίτσαρντ Πάουερς. Ο 
Γουέιτ έκανε φιλανθρωπικό έργο 
στον Λίβανο το 1987 όταν αιχμα-
λωτίστηκε και κρατήθηκε όμηρος 
εκεί για πέντε χρόνια.  

«∆εν ήθελα να μιλήσω για την 
τρομερή ιστορία του Γουέιτ», λέει 
ο κύριος Γκρι. «Ηθελα να σταθώ 
σε κάτι που δεν έχει την παραμι-
κρή δράση: ο Πάουερς βρίσκεται 
σε μια διάλεξη του Γουέιτ σχετικά 
με την εμπειρία στη Βηρυτό. Τότε, 
κάποιος από το κοινό ρωτάει τον 
Γουέιτ: ποιο θα λέγατε πως ήταν 
το μεγαλύτερο μάθημα που πήρατε 
κατά τη διάρκεια αυτών των πέντε 
χρόνων ομηρίας;

Ο Πάουερς λέει πως το στομάχι 
του σφίχτηκε και έδωσε μιαν απά-
ντηση μέσα του: να αγαπώ τη ζωή 
όσο μπορώ και ποτέ ξανά να μην 

εκλάβω κανέναν άνθρωπο ως δεδο-
μένο στη ζωή μου. Η απάντηση του 
Γουέιτ όμως, λέει ο Πάουερς, ήταν 
σοκαριστική: η ανθρωπότητα σή-
μερα, είπε ο Γουέιτ, έχει χάσει την 
ικανότητά της να αφήνεται σε μια 
παραγωγική μοναχικότητα». 

Το ερώτημα ήρθε αβίαστα στον 
δημοσιογράφο που έπαιρνε τη συ-
νέντευξη από τον Πάουερς: «Τι νο-
μίζετε πως εννοούσε λέγοντας “πα-
ραγωγική”»;

Και ο Πάουερς: «∆εν χρησιμοποι-
ούσε τη λέξη αυτή με τους όρους 
της όψιμης καπιταλιστικής κοινω-

νίας της αγοράς. ∆εν μιλούσε για 
τον ορισμό που θα έδινε στην πα-
ραγωγικότητα η Τζένεραλ Μότορς. 
(...) Για μένα, το σχόλιό του νομιμο-
ποίησε τη διεργασία της ανάγνω-
σης και της γραφής».

Στο σημείο αυτό, ο κύριος Γκρι 
πήρε μια βαθιά ανάσα προτού μου 
διαβάσει τη συνέχεια της σκέψης 
του Ρίτσαρντ Πάουερς: «Η ανάγνω-
ση είναι η τελευταία κοσμική προ-
σευχή. Ακόμα κι αν διαβάζεις σε ένα 
αεροδρόμιο, φτιάχνεις ένα κουκούλι 
γύρω σου – εμποδίζεις την εισβο-
λή κάθε πληροφορίας και επικοι-
νωνίας, σε τέτοιο βαθμό που είναι 
σαν να έχεις μεταμορφωθεί σε ον 
στατικό, παραδομένο στο διαλο-
γισμό. Ενα βιβλίο είναι κάτι ολο-
κληρωμένο, τελειωμένο, και ό,τι 
και να κάνεις δεν πρόκειται να του 
αλλάξεις το περιεχόμενο. Αυτό έρ-
χεται σε αντίθεση με την ιδέα που 
κυριαρχεί στην κοινωνία, ότι πρέ-

πει να αλλάξεις το μέλλον σου, να 
είσαι μέσα στη δράση, να παίρνεις 
το πεπρωμένο σου και να το αλλά-
ζεις. Το πεπρωμένο μιας γραπτής 
αφήγησης βρίσκεται επίσης εκτός 
χρόνου. Οση ώρα διαβάζεις, βρίσκε-
σαι εκτός χρόνου. Αυτό που είπε ο 
Γουέιτ δικαιολογεί αυτή την αδικαι-
ολόγητη διεργασία στην οποία έχω 
αφιερώσει τη ζωή μου». 

Ο κύριος Γκρι μιλάει μέσα από τη 
μάσκα του. «Παραδόξως, αυτή είναι 
η πιο παρηγορητική κουβέντα που 
άκουσα εν καιρώ εγκλεισμού. Μετα-
τρέπει αυτή την αίσθηση στατικό-
τητας σε άδεια λεωφόρο, στην οποία 
μπορείς αίφνης να πατήσεις γκάζι». 

Ναι... Και θα πρόσθετα, η ανά-
γνωση ενίοτε μετακινεί (και αυ-
τή) πεπρωμένα και αλλάζει ζωές. 
Σπάνιο, μα όποτε συμβαίνει είναι 
όπως ένας σεισμός μέσα στο αίμα. 
Λίγοι οι τυχεροί που τον έχουν αι-
σθανθεί. 

ΒΕΡΟΛΙΝΟ 
Σίντι Σέρμαν
Παρά την πανδημία, και ίσως για να 
διασκεδαστεί κάπως η κατήφεια της 
εποχής, ορισμένες αίθουσες τέχνης 
δείχνουν νέα δουλειά. Οπως η γκα-
λερί Sprüth Magers, στο παράρτημά 
της, στο Βερολίνο. Εκεί, έχει εγκαι-
νιάσει έκθεση με νέα έργα της Αμε-
ρικανίδας εικαστικού Σίντι Σέρμαν, 
η οποία προχωράει την ερευνητική 
δουλειά της πάνω στις προσωπογρα-
φίες και στις πολλαπλές εκδοχές των 
σύγχρονων ταυτοτήτων. Η έκθεση 
θα διαρκέσει έως τις 13 Φεβρουαρίου 
και μπορείτε να τη δείτε ψηφιακά.

ΜΕΛΒΟΥΡΝΗ
Υποδομές πολιτισμού
Η Εθνική Πινακοθήκη της Βικτόρια 
αναμένει κολοσσιαία επιχορήγη-
ση από την κυβέρνηση προκειμέ-
νου να εκσυγχρονιστεί πλήρως. Θα 
λάβει τμήμα από το ποσό του 1,4 
δισ. δολαρίων που προορίζονται για 
έργα πολιτιστικής υποδομής στο 
Southbank της Μελβούρνης, όπου 
εκτός από την Εθνική Πινακοθήκη 
βρίσκονται το Κέντρο Τεχνών και 
ένας νέος δημόσιος κήπος 18.000 
τ.μ. Θα είναι η πιο γενναία χρημα-
τοδότηση που δόθηκε ποτέ για τον 
πολιτισμό στην Αυστραλία.

ΕΚΔΟΣΕΙΣ
Καρποί του 17ου αιώνα
Μια νέα έκδοση του οργανισμού 
Taschen παρουσιάζει τη σαγήνη 
των εξωτικών εσπεριδοειδών στους 
ευγενείς της βόρειας Ευρώπης τον 
17ο αιώνα (Citrus Fruits). Το βιβλίο, 
γραμμένο από την ιστορικό τέχνης 
Ιρις Λάουτερμπαχ, δοξάζει την τέ-
χνη του Γιόχαν Κρίστοφ Φολκάμερ, 
ενός εμπόρου μετάξης στη Νυρεμ-
βέργη, ο οποίος ήταν συνεπαρμένος 
από τον κόσμο των άγνωστων τότε 
φρούτων στον ευρωπαϊκό Βορρά. 
Οι εικόνες των καρπών μιλούν από 
μόνες τους.

ΒΙΡΤΖΙΝΙΑ
Αμερικανοί στην Ισπανία
Με ιδιαίτερο ενδιαφέρον για την 
ιστορία της τέχνης (αλλά και των 
ιδεών) αναμένεται η έκθεση «Αμε-
ρικανοί στην Ισπανία: Ζωγραφική 
και ταξίδια, 1820-1920». Θα αρχίσει 
τον Φεβρουάριο από το Νόρφολκ 
της Βιρτζίνια, στο Μουσείο Τέχνης 
Chrysler, και θα συνεχίσει στο Μου-
σείο Τέχνης του Μιλγουόκι από τον 
Ιούνιο του 2021. Σημαντική θέση 
κατέχει ένα έργο της Mary Cassatt 
(1844-1926), που ανακαλύφθηκε 
πρόσφατα (φωτ.), με τίτλο «Ισπανί-
δα σε περβάζι παραθύρου» (1872).

ΠΑΡΙΣΙ
Συλλογή Μπαουχάους
Η ελβετική συλλογή Neumann-Hug 
υπάρχει από το 2002 και ειδικεύεται 
στον αρχιτεκτονικό σχεδιασμό, κυ-
ρίως από τη Σκανδιναβία και τη Γερ-
μανία. Ξεχωριστή θέση έχει η ενότη-
τα με φωτογραφίες και αντικείμενα 
που προέρχονται από τη σχολή του 
Μπαουχάους. Μια εντυπωσιακή συλ-
λογή τέτοιου υλικού δημοπράτησε 
αυτές τις ημέρες ο οίκος Sotheby’s 
στο Παρίσι, πιστοποιώντας το διαρ-
κώς αυξανόμενο ενδιαφέρον για την 
πολιτιστική αναγέννηση της ∆ημο-
κρατίας της Βαϊμάρης.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Η ανάγνωση είναι η τελευταία κοσμική προσευχή», έλεγε ο Αμερικανός 
συγγραφέας Ρίτσαρντ Πάουερς σε παλαιότερη συνέντευξή του.
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«Η ανθρωπότητα 
σήμερα έχει χάσει
την ικανότητά της
να αφήνεται σε μια παρα-
γωγική μοναχικότητα». 
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Το Διεθνές Συμβούλιο Μουσείων 
(ICOM) χρόνια τώρα ασχολείται με 
τα προβλήματα των μουσείων, την 
ανάπτυξη του κλάδου μουσειολο-
γίας, την παράνομη διακίνηση των 
πολιτιστικών αγαθών, την προστα-
σία της πολιτιστικής κληρονομιάς 
στις περιπτώσεις ένοπλης σύρρα-
ξης, αλλά και τις φυσικές καταστρο-
φές που πληθαίνουν χρόνο με τον 
χρόνο στον πλανήτη. O τελευταίος 
εχθρός ήταν η κλιματική αλλαγή. 
Κανείς δεν φανταζόταν ότι ο και-
νούργιος θα ήταν ένας ιός. 

Το lockdown εξαιτίας της 
COVID-19 διέκοψε τις δραστηρι-
ότητες των μουσείων, προκάλεσε 
τεράστια απώλεια εσόδων από τα 
εισιτήρια, τα πωλητήρια και τα κα-
φέ, σκορπίζοντας ανασφάλεια στην 
κοινότητά τους. Παράλληλα, έδειξε 
ότι πρέπει να επιταχύνουν τη μετά-
βασή τους στην ψηφιακή εποχή. Η 
αλήθεια είναι ότι και την περίοδο 
της καραντίνας στήριξαν το κοινό 
(και της Ελλάδας) που έμεινε σπίτι, 
αύξησαν τις υπηρεσίες τους και μας 
έκαναν να περιηγηθούμε εικονικά 
(VR) εκθέσεις κυρίως μεγάλων μου-
σείων του εξωτερικού, να ψάξουμε 
προσεκτικά τα φτωχικά στην πλει-
ονότητά τους σάιτ των δικών μας 
μουσείων.

Στο δεύτερο πια κύμα της παν-
δημίας που διανύουμε, τα μουσεία 
είναι πάλι κλειστά και κάποια εκ-
πέμπουν SOS γιατί διακυβεύεται 
το μέλλον τους. Αραγε μπορούν να 
επιστρέψουν στην κανονικότητα; 

«Ζούμε μια νέα πραγματικότη-
τα για την οποία θα συζητήσουμε 
όταν καταλαγιάσει η πανδημία. Τότε 
θα μετρήσουμε τις απώλειες», λέει 
στην «Κ» η επίτιμη διευθύντρια του 
υπουργείου Πολιτισμού και πρόε-
δρος του Ελληνικού Τμήματος του 
∆ιεθνούς Συμβουλίου Μουσείων 
(ICOM), Τέτη Χατζηνικολάου. Λέ-
ει ακόμη ότι οι σοβαρές συνέπειες 
της πανδημίας μάς υποχρεώνουν να 
σκεφθούμε διαφορετικά τη λειτουρ-
γία των μουσείων στο άμεσο, αλλά 
και στο απώτερο μέλλον. «Είναι κοι-
νή διαπίστωση ότι το μουσείο του 
αύριο δεν θα είναι το ίδιο με εκεί-
νο του χθες. Η ψηφιακή στροφή εί-
ναι γεγονός, εντούτοις η ισορροπία 
μεταξύ πραγματικού και ψηφιακού 
είναι το ζητούμενο και εμείς τώρα 
πρέπει να αναζητήσουμε το κατάλ-
ληλο μείγμα μεταξύ άυλου και υλι-
κού κόσμου». 

Η κ. Χατζηνικολάου επισημαίνει 
ότι τα μουσεία έχασαν μεγάλο μέ-
ρος από το κοινό τους –όπως προκύ-
πτει από την παγκόσμια έρευνα του 
ICOM–, και πρέπει να το ξανακερδί-
σουν, συζητώντας τα προβλήματα 
του σήμερα, με δράσεις που αφο-
ρούν την καθημερινότητα. Πιστεύει 
ότι η πανδημία δεν είναι η μοναδι-
κή πρόκληση, ότι η κλιματική αλλα-
γή και οι φυσικές καταστροφές, οι 
ένοπλες συρράξεις, η δημογραφική 
έκρηξη, οι μεταναστευτικές ροές, η 
διατροφική ανεπάρκεια, «είναι πα-
γκόσμιες προκλήσεις που απαιτούν 
αποτελεσματικές λύσεις. Στο πλαί-

σιο αυτό τα μουσεία καλούνται και 
πάλι να επαναπροσδιορίσουν τον 
κοινωνικό τους ρόλο». 

Επιπλέον, «η ψηφιακή καταγρα-
φή και διαχείριση των συλλογών, 
η ευαισθητοποίηση των πολιτών, 
η συνεχής επιμόρφωση και η ανά-
πτυξη δεξιοτήτων, η ανταλλαγή από-
ψεων και η συνεργασία με τους δι-
εθνείς οργανισμούς, η κατάρτιση 

σχεδίων έκτακτης ανάγκης και η 
προσαρμογή τους σε τοπικό και πε-
ριφερειακό επίπεδο, η ενεργειακή 
αναβάθμιση των μουσείων, η ενδυ-
νάμωση της περιβαλλοντικής βιω-
σιμότητας, σε συνδυασμό πάντοτε 
με την προστασία των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, είναι ζητήματα που 
πρέπει να απασχολήσουν άμεσα τη 
μουσειακή κοινότητα. Είναι προφα-
νές ότι για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων αυτών είναι αναγκαία 
η διεπιστημονική συνεργασία σε 
όλους τους τομείς».

∆υστυχώς, τα στοιχεία της πρώ-
της έρευνας του ∆ιεθνούς Συμβου-
λίου Μουσείων (ICOM) –τώρα διεξά-
γεται νέα– που πραγματοποιήθηκε 
από τις 7/4 έως τις 7/5 σε 107 χώρες 
σε πέντε ηπείρους, με 1.600 απα-
ντήσεις, για το πώς επηρέασε η 

πανδημία τον πολιτιστικό τομέα, 
είναι απαισιόδοξα. Στο lockdown η 
πλειονότητα του προσωπικού στο 
84% των μουσείων εργάστηκε εκ 
περιτροπής. Σχεδόν όλα τα μουσεία 
μείωσαν τις δράσεις, ενώ αυξήθηκε 
η ψηφιακή τους δραστηριότητα. Οι 
ερωτηθέντες απάντησαν ότι σχε-
δόν το ένα τρίτο θα συρρικνωθεί 
και περισσότερα από ένα στα δέκα 
μουσεία μπορεί να υποχρεωθεί να 
κλείσει μόνιμα. Στις αφρικανικές, 
ασιατικές και αραβικές χώρες το 
24%, το 27% και το 39% αντίστοιχα 
απάντησαν ότι φοβούνται το κλεί-
σιμο των μουσείων, σε σύγκριση με 
μόνο το 12%, στη Λατινική Αμερική 
και Καραϊβική, το 10% στη Βόρεια 
Αμερική και το 8% στην Ευρώπη.

Σε άλλη έρευνα που πραγματο-
ποίησε το ∆ίκτυο των Ευρωπαϊκών 

Οργανισμών Μουσείων (ΝΕΜΟ) στο 
πρώτο απαγορευτικό, τονίστηκε η 
ανάγκη «να διαθέσουν οι κυβερνή-
σεις επειγόντως κονδύλια» για το 
μέλλον των μουσείων. Ενώ αναμέ-
νονται τα αποτελέσματα της δεύτε-
ρης έρευνας του δικτύου, η πρώτη 
κατέγραψε μείωση εσόδων ύψους 
75%-80% στα μουσεία της Ευρώ-
πης και σε κάποια μεγάλα απώλει-
ες 100.000 έως και 600.000 ευρώ 
την εβδομάδα.

Στην εποχή του εικονικού   
Η νέα κρίση προκάλεσε πολλές 

διαδικτυακές συναντήσεις για τις 
συνέπειες του υποχρεωτικού κλει-
σίματος στην κοινότητα των μουσεί-
ων. Σε κάποιες περιπτώσεις υπήρξε 
προβληματισμός για την υπερπλη-
θώρα των online επισκέψεων και 

ότι αυτές δεν μπορεί να υποκατα-
στήσουν τη φυσική παρουσία του 
κοινού. Η πρόεδρος του ελληνικού 
τμήματος του ICOM, Τ. Χατζηνικο-
λάου, θυμίζει ότι φέτος για πρώτη 
φορά η ∆ιεθνής Ημέρα Μουσείων 
στις 18 Μαΐου γιορτάστηκε ψηφι-
ακά, και ότι μόλις πέρυσι ∆ιεθνής 
Επιστημονική ∆ιημερίδα στο Μου-
σείο Ακρόπολης συζητούσε το θέ-
μα «Στην εποχή του εικονικού: τα 
ευρωπαϊκά μουσεία ανταποκρίνο-
νται στην ψηφιακή πρόκληση». Στις 
14 Νοεμβρίου με πρωτοβουλία του 
ICOM Γερμανίας (σε συνεργασία 
των Εθνικών Επιτροπών Ελλάδος 
και Κύπρου), πραγματοποιήθηκε η 
συνάντηση που επρόκειτο να γίνει 
στην Αθήνα, με θέμα τα μουσεία 
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. 
Επίσης σοβαρό θέμα.

Ενδιαφέρουσα ήταν η έρευνα που 
παρουσίασε στη συνάντηση του 
ICOM η Νάσια Χουρμουζιάδη, 
αναπληρώτρια καθηγήτρια Μου-
σειολογίας στο τμήμα Πολιτισμι-
κής Τεχνολογίας και Επικοινωνίας 
του Πανεπιστημίου Αιγαίου, για 
τη διαδικτυακή εικόνα των ελλη-
νικών μουσείων  στο υποχρεωτι-
κό κλείσιμο. Συγκεκριμένα, 272 
μουσεία βρίσκουμε στο επίσημο 
σάιτ του υπουργείου Πολιτισμού, 
δημόσια και ιδιωτικά, αν και υπάρ-
χουν και κάποια ιδιωτικά που δεν 
έχουν ενταχθεί στον κατάλογο. 
Οπως λέει στην «Κ», «εξετάσαμε τη 
διαδικτυακή εικόνα τους. Αν θεω-
ρήσει κανείς ότι το σάιτ ενός μου-
σείου είναι η έδρα του στον χώρο 
του ∆ιαδικτύου, καταγράψαμε τις 
αναρτήσεις και τις δραστηριότη-

τες που πρόβαλε στο lockdown, τι 
πρόσφερε ειδικότερα και τι γενικό-
τερα στους επισκέπτες του. ∆υστυ-
χώς, τα αποτελέσματα είναι πολύ 
αρνητικά. Στα ελληνικά μουσεία η 
ύπαρξη ενός website δεν είναι κα-
νόνας, αφορά ένα μικρό ποσοστό. 
Τα περισσότερα μουσεία στεγάζο-
νται στο πόρταλ του υπουργείου 

Πολιτισμού, τον “Οδυσσέα”, με 
μία αντίληψη ∆ιαδικτύου ξεπερα-
σμένη. Επομένως, αν μιλάμε για 
οποιοδήποτε πολυμεσικό υλικό, 
οποιασδήποτε μορφής ή για κά-
ποια άμεση επικοινωνία και αλλη-
λεπίδραση, πρέπει να εξετάσουμε 
website τα οποία έγιναν με πρω-
τοβουλία του κάθε μουσείου. Αυτό 
δεν αποτελεί πολιτική του υπουρ-
γείου. Ηταν κάτι γνωστό, αλλά τώ-
ρα καταμετρήθηκε. 

»Η πρωτοβουλία κάθε μουσείου 
εξαρτάται από τον προϊστάμενο και 
την ομάδα που έχει. Συνήθως η δη-
μιουργία ενός website εντάσσεται 
σε κάποιο χρηματοδοτικό πλαίσιο 
(ΕΣΠΑ) και δεν είναι αποτέλεσμα  
συγκεκριμένης πολιτικής. Η δια-
φορά ανάμεσα στην ψηφιακή έδρα 
και τη φυσική έδρα, είναι ότι ενώ 

έχουμε αποδεχθεί (κακώς βέβαια) 
την αντίληψη φτιάχνω ένα μουσείο 
και για 40 χρόνια δεν κουνιέται φύλ-
λο, στο ∆ιαδίκτυο αν ακολουθήσεις 
αυτή τη λογική το πρόβλημα γίνε-
ται τερατώδες».  

Η κ. Χουρμουζιάδη υποστηρίζει 
ότι η πλειονότητα των ελληνικών 
μουσείων προσφέρει πρακτικές 
οδηγίες και λίγα δίνουν επιπλέον 
πληροφορίες. «Σε πολλές περιπτώ-
σεις κάνουν το site κράχτη, για πα-
ροχή πρακτικών πληροφοριών ή 
προώθησης μιας εκδήλωσης. ∆εν 
υπάρχει η αντίληψη ότι η επίσκε-
ψη στο ψηφιακό μουσείο μπορεί 
να έχει αυτάρκεια και να είναι ξε-
χωριστή εμπειρία, τόσο για αυ-
τούς που βρίσκονται μακριά όσο 
και για εκείνους που είναι κοντά. 
Πρέπει να υπάρχει το δικαίωμα της 

επιλογής και να αντιμετωπίσουμε 
το ψηφιακό ως κάτι που μπορεί 
να προσφέρει ουσιώδη εμπειρία».

Στο εξωτερικό μουσεία όπως 
το πρωτοπόρο Λούβρο, έχουν πο-
λιτική χρόνων στα ψηφιακά προ-
γράμματα και υποδομή, ενώ στην 
Ελλάδα υπάρχει έλλειψη στρατηγι-
κής. «Για αυτό στην κρίση φάνηκε 
αμέσως το κενό. Κυρίως ανέβηκαν 
ανακοινώσεις όπως “Καλή αντάμω-
ση όταν τελειώσει το lockdown”, 
και άλλα σχετικά. Από τα 272 μου-
σεία, αυτά που είχαν να ανακοινώ-
σουν κάτι περισσότερο, ήταν μόλις 
10! Τα μεγάλα μουσεία όπως της 
Ακρόπολης, το Εθνικό Αρχαιολογι-
κό Μουσείο, το Αρχαιολογικό Μου-
σείο Θεσσαλονίκης. Στο Πανεπι-
στήμιο του Αιγαίου διαπιστώνουμε 
με συναδέλφους της Πληροφορι-

κής ότι υπάρχει τεράστια πρόοδος 
όσον αφορά τα προσφερόμενα ερ-
γαλεία και ελάχιστη όσον αφορά 
τη μελέτη του τι να τα κάνουμε, 
ποια και γιατί τα θέλουμε. Πρέπει 
να δούμε τα ποιοτικά στοιχεία που 
θέλουμε να κυνηγήσουμε μέσα στο 
ψηφιακό περιβάλλον».

Την ίδια ώρα κατά την οποία η 
ψηφιακή δραστηριότητα των ελλη-
νικών μουσείων μοιάζει φτωχή και 
αμήχανη, μεγάλοι μουσειακοί ορ-
γανισμοί όπως το Μπενάκη πραγ-
ματοποιούν ηλεκτρονική δημοπρα-
σία έργων και αντικειμένων για την 
εξεύρεση πόρων. Το lockdown το 
τετράμηνο Μαρτίου - Ιουνίου και 
τώρα του Νοεμβρίου προκαλεί οι-
κονομική ασφυξία στα μουσεία, 
ενώ παραμένει θολό πότε θα γίνει 
η επανεκκίνησή τους.

Στη ΜΕΘ οι ναοί του πολιτισμού
Η πανδημία προκάλεσε τεράστια προβλήματα στα μουσεία όλου του κόσμου – Κάποια κινδυνεύουν ακόμη και με λουκέτο

Η δραματική πτώση
των επισκεπτών επιτά-
χυνε τον προβληματι-
σμό για το πώς πρέπει 
να γίνει η μετάβασή τους 
στην ψηφιακή εποχή.

Στα σάιτ των περισσό-
τερων μουσείων
της Ελλάδας κυρίως 
ανέβηκαν ανακοινώσεις 
όπως «Καλή αντάμωση 
όταν τελειώσει 
το lockdown».

Tης ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Η φτωχή διαδικτυακή παρουσία είναι ο κανόνας στην Ελλάδα 

Μοιάζουν μακρινές οι μέρες που τα μουσεία ήταν γεμάτα επισκέπτες. Αραγε μπορούν να επιστρέψουν στην κανονικότητα;

Τμήμα του Μουσείου Τέχνης του Κλίβελαντ (αριστερά) και μια μοναχική επισκέπτρια (δεξιά).

Ψηφιακές ξεναγήσεις στο Σμιθσόνιαν Μουσείο Φυσικής Ιστορίας.
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ΚΑΝΑΡΗΣ ΤΣΙΓΚΑΝΟΣ
Το εκπληκτικό σύμπαν:
100 χρόνια συναρπαστικών 
ανακαλύψεων στην Αστροφυσική 
και Κοσμολογία
εκδ. ΖΗΤΗ, Θεσσαλονίκη, 2020, σελ. 352 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ Γ. ΝΙΑΡΧΟΥ

Η Διεθνής Αστρονομική Ενωση (IAU) 
γιόρτασε το 2019 την 100ή επέτειο 
από την ίδρυσή της (1919). Στο 
πλαίσιο παγκόσμιων εκδηλώσεων 
προσπάθησε να αναδείξει στο ευ-
ρύ κοινό την επιστήμη, τεχνολογία 
και έμπνευση που έφερε η Αστρο-
νομία κατά τον περασμένο αιώνα. 
Η Αστροφυσική και η Κοσμολογία 
πραγματοποίησαν τα τελευταία 100 
χρόνια αλματώδη πρόοδο και άλλα-
ξαν, πέρα από κάθε πρόβλεψη, την 
αντίληψή μας για το σύμπαν. Αυ-
τό προέκυψε ως αποτέλεσμα πολ-
λαπλών αλληλεπιδράσεων μεταξύ 
κλασικών επιστημονικών πεδίων, 
όπως η Φυσική, η Χημεία, η Τεχνο-
λογία οργάνων και τηλεσκοπίων, η 
Πληροφορική, κ.ά. 

Με την ευκαιρία αυτής της εκα-
τονταετηρίδος, κατά την οποία η 

IAU τον είχε ορίσει ως συντονιστή 
των σχετικών εκδηλώσεών της 
στην Ελλάδα, ο ομότιμος καθηγη-
τής Αστροφυσικής του ΕΚΠΑ Κα-
νάρης Τσίγκανος παρουσιάζει στο 
ελληνικό κοινό το νέο του πρωτότυ-
πο βιβλίο με τίτλο «Το εκπληκτικό 
σύμπαν». Πρόκειται για ένα πόνη-
μα όπου παρουσιάζονται για πρώ-
τη φορά στο ελληνικό κοινό οι συ-
ναρπαστικότερες ανακαλύψεις της 
Αστροφυσικής και της Κοσμολογίας 
των τελευταίων 100 ετών. Τα περι-
εχόμενα του βιβλίου κατανέμονται 
σε δύο μεγάλα κεφάλαια, το πρώτο 
αφιερωμένο στην Αστροφυσική και 
το δεύτερο στην Κοσμολογία. Στην 
αρχή παρατίθεται ένας συνοπτικός 
χρονολογικός πίνακας με όλες τις 
σημαντικές ανακαλύψεις του τε-
λευταίου αιώνα – κάποιες από αυ-
τές τιμήθηκαν πρόσφατα (τα έτη 
2019 και 2020) με βραβεία Nομπέλ. 
Ακολουθεί λεπτομερής χρονολογική 
ανάπτυξη στα επιμέρους κεφάλαια 
των σημαντικότερων ανακαλύψε-
ων, και κάθε κεφάλαιο κλείνει με 16 
σελίδες αντιπροσωπευτικών έγχρω-
μων εικόνων. Αναφέρουμε, ενδεικτι-
κά, μερικές από αυτές τις ανακαλύ-

ψεις που αναφέρονται στο βιβλίο και 
αποτέλεσαν σημαντικούς σταθμούς 
στην εξέλιξη της Αστροφυσικής και 
της Κοσμολογίας τον τελευταίο αι-
ώνα: Πώς ανακαλύφθηκαν οι πάλ-
σαρ, οι περιστρεφόμενοι αστέρες 
νετρονίων (1968); Πώς ανακαλύφθη-
κε η διαστολή του σύμπαντος από 
τους Hubble/Lemaître (1929); Πώς 
ανιχνεύθηκαν τα πρώτα βαρυτικά 
κύματα και ποιο είναι το απειροε-
λά χιστο πλά τος τους (2015); Πώς φω-
τογραφήθηκε μία γιγάντια μελανή  

οπή  στο κέ ντρο ενός μακρινού γα-
λαξί α (2019) και πώς υπολογίσθηκε 
η μάζα της μεγάλης μελανή ς οπή ς 
στο κέ ντρο του Γαλαξία μας (1995); 
Πώς ο Αϊνστάιν εισήγαγε τη Γενική 
Θεωρία της Σχετικότητας (1915); 
Πώς κάποια ενοχλητικά  «παρά σιτα» 
έ δωσαν τη σημαντικό τερη παρατη-
ρησιακή  ανακά λυψη στην ιστορί α 
της Κοσμολογί ας, τη διάχυτη Κο-
σμική Μικροκυματική Ακτινοβολία 
Υποβάθρου (1965); Γιατί εισήχθη η 
έννοια του κοσμολογικού πληθω-
ρισμού (1979); Πώς ανακαλύφθηκε 
η επιταχυνόμενη διαστολή του σύ-
μπαντος (1998);

Παρά λληλα, σε ξεχωριστό  
πλαί σιο και γκρι φό ντο, υπάρχουν 
πολλέ ς σύ ντομες παρουσιάσεις, οι 
οποί ες περιγρά φουν με γλαφυρό  
τρό πο τα πλέ ον εντυπωσιακά  χα-
ρακτηριστικά  αυτών των ανακα-

λύ ψεων, που ενδιαφέρουν κάθε ανα-
γνώστη, όπως: Πώς οι εκλά μψεις 
ακτί νων-γ μπορεί να δημιούργη-
σαν τους μεγά λους κατακλυσμικούς 
αφανισμούς ζωντανώ ν ειδώ ν στη 
Γη; Πώς κατά τη σύ γκρουση δύο 
αστέ ρων νετρονί ων παρήχθη ο χρυ-
σός των κοσμημάτων μας, βάρους 
όσο της Γης; Πώς ο κόσμος άρχισε 
να υπάρχει σε 5 λεπτά; Πώς προέκυ-
ψαν η σκοτεινή ύλη και η σκοτεινή 
ενέργεια; Πώς ανακαλύφθηκαν οι 
εξωτικές μελανές οπές; Ποιο είναι 
το «σκοτεινό» μέλλον του σύμπα-
ντος; Γιατί είμαστε εδώ ως homo 
sapiens; κ.ά. Μέσα από τις 350 σε-
λίδες του –32 έγχρωμες– το βιβλίο 
απευθύνεται σε όλους ό σοι επιθυ-
μού ν να κατανοή σουν τη θέ ση του 
ανθρώπου στο σύμπαν. Η αφήγηση 
εί ναι γραμμέ νη εκλαϊκευτικά , χωρίς 
δύ σκολες προχωρημέ νες έ ννοιες 

και κατά τρόπο που ό λα εξηγού νται 
απλά  και με κατανοητό  τρό πο. Οπως 
σημειώνει και ο συγγραφέας, ο ανα-
γνώ στης δεν απαιτεί ται καν να έ χει 
γνώ σεις θετικώ ν επιστημώ ν, αλλά 
μό νο έ να υπό βαθρο ανθρωπιστι-
κώ ν επιστημώ ν, ή  τουλάχιστον λυ-
κεί ου. Η παρουσίαση εστιά ζει σε 
μια εκλαϊ κευτική  περιγραφή  της 
γνώ σης που έ χουμε αποκτή σει για 
το σύ μπαν κατά τη διάρκεια του τε-
λευταί ου αιώνα. 

Ο καθηγητής Κανάρης Τσίγκα-
νος, μετά μία σχεδόν 50ετή διδακτι-
κή και ερευνητική εμπειρία σε πανε-
πιστήμια του εξωτερικού (Σικάγου, 
Χάρβαρντ, Παρισιού, κ.α.) και της 
Ελλάδος (Κρήτης και ΕΚΠΑ) παρα-
δίδει στο ελληνικό κοινό ένα βιβλίο 
χρήσιμο τόσο για τους λάτρεις του 
έναστρου ουρανού και τον μη ειδικό 
αναγνώστη, όσο και για τους φοιτη-
τές και συναδέλφους των Φυσικών 
Επιστημών, ένα βιβλίο που αξίζει τη 
θέση του σε κάθε βιβλιοθήκη.

 
Ο κ. Παναγιώτης Γ. Νιάρχος είναι 
ομότιμος καθηγητής Παρατηρησιακής 
Αστροφυσικής στο Εθνικό και 
Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Διαβάζοντας τα επιτεύγ-
ματα της Αστροφυσικής 
του παρελθόντος,
ενοράς και φαντάζεσαι 
αυτά του μέλλοντος...

Πώς ανακαλύφθηκαν οι πάλσαρ, οι περιστρεφόμενοι αστέρες νετρονίων (1968); Πώς ο κόσμος άρχισε να υπάρχει 
σε 5 λεπτά; Ποιο είναι το «σκοτεινό» μέλλον του σύμπαντος; Γιατί είμαστε εδώ ως homo sapiens; Σε αυτά και δεκάδες 
άλλα ερωτήματα επιχειρεί να δώσει απαντήσεις με εκλαϊκευμένο τρόπο ο καθηγητής Κανάρης Τσίγκανος. 

Ενα εξαιρετικό πόνημα όπου πα-
ρουσιάζονται για πρώτη φορά στο 
ελληνικό κοινό οι συναρπαστικότε-
ρες ανακαλύψεις της Αστροφυσικής 
και της Κοσμολογίας.

Τα 100 χρόνια
που άλλαξαν
τη γνώση μας
για το σύμπαν
Ενα βιβλίο για κάθε αναγνώστη
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η €¥Pω$τία
  Χαρτοφυλάκιο οικονομι-

κών ειδήσεων, με τον Αν-
δρέα Ιωσήφ. 

11.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ
 Μίνι ντοκιμαντέρ.
12.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Θεματική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Επιστήμη και Κοινωνία
 Επεισόδιο 6ο.
15.30 Τravel Diary
 Tαξιδιωτικές ταινίες 
 μικρού μήκους.
 «Σόφια»
16.00 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Θεματική εκπομπή.
17.00 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
στο εξωτερικό.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Μυστικό της πεταλούδας
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά.
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά 
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.10 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.00 EU4U, IΙI (E)  
01.00 Σε προσκυνώ γλώσσα (E)

07.30 Το βαρελάκι με το μέλι
 Παιδική παράσταση.
08.50 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Γουίσπερ 
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
11.30 Παιδική ζώνη
15.30 Στη Χώρα του Γιατί (Ε)
 Παιδικό πρόγραμμα.
16.00 Μανώλης και Κατίνα (E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.25 Φύρδην Μίγδην (E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.45 Η Πλατεία (E)
 Κυπριακή σειρά.
17.15 Γυναίκα
 Με την Ελίτα Μιχαηλίδου.
17.30 Προσωπογραφίες - (Ε)
18.45 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
 ∆ικοινοτική εκπομπή. 
19.35 EU4U, IΙI
  Ενημερωτική εκπομπή 

με τη Βίβιαν Κανάρη.
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.05 Τravel Diary - (Ε)
 Tαξιδιωτικές ταινίες.
21.30 Miss Sloane
  Θρίλερ με τους Τζέσικα 

Τσάστεϊν, Μαρκ Στρονγκ.
23.40 ArtCafe, IV - (E)
 Πολιτιστική εκπομπή 
 με τη Μαρίνα Μαλένη.
00.10 EIΔHΣEIΣ
00.30 Προσωπογραφίες - (E)
01.15 Μαζί/Βirlikte - (Ε)

06.00   Η κουζίνα της μαμάς (Ε)
 Eκπομπή μαγειρικής.
06.30 Deal - (Ε)
 Tηλεπαιχνίδι.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση 
 Eνημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
13.45 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
14.30 Τhe Λούης Νight Show
 Σατιρική εκπομπή.
16.00 Κάμπινγκ - (E)
 Kωμική σειρά.
16.45 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Συνέχεια της σειράς
18.40 Αστέρια στην άμμο 
 ∆ραματική σειρά.
19.30 Μην αρχίζεις 
 τη μουρμούρα, VIII
 Κωμική σειρά.
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Εφιάλτης στην κουζίνα  
 Μαγειρικό ριάλιτι 
 με τον Έκτορα Μποτρίνι. 
22.15 Kάρμα
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.15 ∆ώσε βάση (Ε)  
 Κωμικό show με την
 Ιωάννα Λαμπροπούλου.  
01.00 Τhe Bachelor (Ε)
03.45 Σ/Κ με τον Μάνεση (Ε)

05.40 Στρίβειν διά 
 του αρραβώνος  - (E) 
 Κωμική σειρά.
06.30 Ας πρόσεχες- (E)
 Ελληνική σειρά.  
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα 
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Ενώπιος Ενωπίω
 Ενημερωτική εκπομπή.
14.15 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.   
16.00 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
17.20 Το καφέ της Χαράς, ΙV
 Κωμική σειρά.
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Συνέχεια της σειράς
18.30 La Pasta Pomilώri (E) 
 Κωμική σειρά.
19.30 Taxi 
 Τηλεπαιχνίδι, με τον  
 Αλέξανδρο Τσουβέλα.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Αmerican made  
  Περιπέτεια, με τους Τομ 

Κρουζ, Ντόναλ Γκλίζον.
23.15 Χιούστον το λύσαμε
 Σατιρική εκπομπή.
00.50 Suits (E) 
 Ξένη σειρά.
01.40 Ευτυχισμένες μέρες (E) 
02.30 Πρόβα του νυφικού (E) 
03.20 Tα νέα του ANT1 
04.20 Αδελφές ψυχές (E) 
 Ελληνική σειρά.

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τη Σίσσυ Χριστίδου.
13.00 Τροχός της τύχης (E)
  Τηλεπαιχνίδι με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Εικόνες - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
16.00 Just The 2 Of Us - (E)
 Φιλανθρωπικό σόου.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Just The 2 Of Us - (E)
 Συνέχεια.
19.10 Χαρούμενος ταξιδιώτης
 Ταξιδιωτική εκπομπή, 
 με τον Αλέξανδρο 
 Ταραμουντά. 
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Κόκκινο ποτάμι - (E) 
  ∆ραματική σειρά με τους 

Ιωάννη Παπαζήση, Ανα-
στασία Παντούση, κ.ά.

22.15 Absolute power
 Θρίλερ, με τους 
 Kλιντ Ίστγουντ,   
 Tζιν Xάκμαν, κ.ά.  
00.45 Έλα χαμογέλα - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή, 
 με τη Σίσσυ Χρηστίδου.
03.30 H μαμά λείπει ταξίδι 
 για δουλειές - (E)
 Κωμική σειρά, 
04.30 Τhe Booth - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή, 
05.30 DanSing Junior - (Ε)
 Παιδικό talent show.

05.30 Οι Αδιάφθοροι (E)
 Κωμική σειρά.
06.30 Tα χρυσόψαρα  (E)
07.00 Love it (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

την Ιωάννα Μαλέσκου.
08.30 Καλό μεσημεράκι (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Νίκο Μουτσινά.
10.15 Dot.
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Xωρίς περιστροφές (E)
 Πολιτική εκπομπή.
13.00 Boυράτε γειτόνοι (E)
 Κωμική σειρά.
13.30 Ζωή ποδήλατο (E)
 Κωμική σειρά.
14.40 Ώρα για φαγητό (E)
 Εκπομπή μαγειρικής, 
 με την Αργυρώ 
 Μπαρμπαρίγου.
15.50 My Style Rocks Gala
 ∆ιαγωνισμός μόδας.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 My Style Rocks Gala
 ∆ιαγωνισμός μόδας.
 (Συνέχεια)
18.40 The Voice of Greece (E)
 Mουσικός διαγωνισμός.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.15 The Voice of Greece
 Mουσικός διαγωνισμός.
00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 My Style Rocks Gala (Ε)
 ∆ιαγωνισμός μόδας.
03.20 Velvet  (Ε)
 Συναισθηματική σειρά.
04.40 Καταιγίδα - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.
05.00 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.

05.55 Και δειλός
 και τολμηρός
07.20 Μαρίνα
08.35 Ο ψεύτης
10.10 Θάσος
10.40 Εταιρεία Θαυμάτων
12.05 Ο φαντασμένος
13.45 Αδέλφια μου,
 αλήτες, πουλιά
15.35 Ο πρίγκιπας της αγοράς
17.15 Σήκω χόρεψε συρτάκι
18.45 Όταν η Πόλις πεθαίνει
20.25 Ζητείται ψεύτης
22.00 Η κόμισσα της Κέρκυρας
23.35 Ο αστερισμός
 της παρθένου
01.20 Εδώ και τώρα δύσκολα

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.30 Παραδοσιακή βραδιά 21.30 Miss Sloane 21.20 Εφιάλτης στην κουζίνα 21.20 Αmerican made 22.15 Absolute power 21.15 The Voice of Greece 21.00 The Day Shall Come

22.00 Η κόμισσα της Κέρκυρας

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 ∆ελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία
23.45 Ξένη ταινία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

06.45 Tηλεαγορά 
08.25 Μικροί κατάσκοποι
10.00 Το ταξίδι του γυρισμού
11.50 Tηλεαγορά
12.20 Ελληνική ταινία
14.00 Tηλεαγορά
15.20 Ελληνική ταινία
17.00 Tηλεαγορά
19.10 Οικογενειακές γιορτές
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.30 Ξένη ταινία
03.00 Ξένη ταινία

Το τραγούδι
του Χιλμπίλη ���
ΔΡΑΜΑ (2020)
Σκηνοθεσία: Ρον Χάουαρντ
Ερμηνείες: Εϊμι Ανταμς, 
Γκλεν Κλόουζ, Γκάμπριελ Μπάσο 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Αλλο ένα φιλμ, αυτή τη φορά με 
την υπογραφή του Netflix, έρχε-
ται να προστεθεί στη σειρά ται-
νιών που τα τελευταία χρόνια 
ανατέμνουν τη «λευκή» επαρχι-
ακή Αμερική. O βραβευμένος με 
δύο Οσκαρ Ρον Χάουαρντ («Ενας 
υπέροχος άνθρωπος») αναλαμβά-
νει το τιμόνι ενός σεναρίου βα-
σισμένου στην αληθινή ιστορία 
του Τζέι Ντι Βανς και της οικογέ-
νειάς του. Εκείνος, φοιτητής Νο-
μικής στο Γέιλ, ειδοποιείται ξαφνι-
κά πως πρέπει να επιστρέψει στο 
πατρικό του, στο Οχάιο, όπου η 
μητέρα του νοσηλεύεται ύστερα 
από υπερβολική δόση ναρκωτι-
κών. Σπεύδοντας εκεί, ο νεαρός 
φέρνει στο μυαλό του τα παιδικά 
χρόνια και την ταραγμένη ιστορία 
τριών γενεών της οικογένειας, η 
οποία κατάγεται από το επαρχι-
ακό Κεντάκι.

Το φιλμ βάζει στον τίτλο του 
τον συνήθως υποτιμητικό χα-
ρακτηρισμό «hillbilly», ο οποίος 
αναφέρεται στους επαρχιώτες 
Αμερικανούς. Εδώ ωστόσο αυτοί 
ακριβώς είναι οι ήρωες: ο έξυπνος 
Τζέι Ντι που προσπαθεί να ξεφύγει 
από την κοινή μοίρα, αλλά ταυτό-
χρονα θυμάται με αγάπη τον τό-
πο του· η μητέρα (Εϊμι Ανταμς), η 
οποία μεγάλωσε δύο παιδιά, δίχως 
σύζυγο, με στερήσεις και προβλή-
ματα εξαρτήσεων· η μεγαλύτερη 

αδελφή που τον στηρίζει· και φυ-
σικά η αυστηρή γιαγιά (εκπληκτι-
κή η Γκλεν Κλόουζ), η οποία είχε 
αναλάβει το πραγματικό κουμάντο 
της φαμίλιας.

Το πιο θετικό στοιχείο του φιλμ 
είναι αναμφισβήτητα ο ρυθμός, 
τον οποίο ο Χάουαρντ φροντίζει 
να κρατήσει σε υψηλά επίπεδα, με 
τα συνεχόμενα φλας μπακ και τη 
γρήγορη κίνηση της κάμερας να 
κυριαρχούν. Στο επίκεντρό τους 
μπαίνει το προσωπικό-οικογενει-
ακό με τον Τζέι Ντι και όλες αυτές 
τις ξεχωριστές γυναίκες που τον 
περιτριγυρίζουν, αλλά και το ευ-
ρύτερο κοινωνικό, με φόντο μια 
σκληρή πλευρά της Αμερικής, που 
προσφέρει στους ανθρώπους ελά-
χιστες ευκαιρίες και τους βυθίζει 
στη μιζέρια. Παρ’ όλα αυτά, ο νε-
αρός πρωταγωνιστής, μεγαλώνο-
ντας ανάμεσα σε αναψυκτικά, γλυ-
κά και σάντουιτς με τηγανητή... 
μορταδέλα, κληρονομεί επίσης 
την περηφάνια και την ακεραιό-
τητα αυτών των ανθρώπων, που 
θα αποδειχθούν σημαντικά εφό-
δια για το μέλλον του. 

Ο Ρον Χάουαρντ περιγράφει 
το ταξίδι του ήρωά του ως εξής: 
«Υπάρχουν εδώ οι πολιτισμικές 
αναφορές, όμως κυρίως πρόκει-
ται για τη θεμελιώδη πίεση που 
νιώθει κάθε οικογένεια σε μετά-
βαση. Ο Τζέι Ντι προσπαθεί να 
βρει τον εαυτό του, αλλά δεν το 
κάνει μόνος. Ολες αυτές οι γυναί-
κες συμμετέχουν ενεργά στη δια-
δικασία που τελικά του επιτρέπει 
να αυτοπροσδιοριστεί, δίχως να 
απορρίψει την κουλτούρα και τους 
δικούς του ανθρώπους. Ενισχύε-
ται από τις δυνάμεις και ξεπερνά 
κάποιες από τις αδυναμίες τους».

Κλέφτες
καταστημάτων ����
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Χιροκάζου Κόρε-Εντα
Ερμηνείες: Λίλι Φράνκι,
Σακούρα Αντο, Μάγιου Ματσουόκα

Στην πλατφόρμα του Cinobo προ-
στέθηκε πρόσφατα μία από τις 
κορυφαίες ταινίες των τελευταί-
ων ετών, βραβευμένη με τον Χρυ-
σό Φοίνικα του Φεστιβάλ Καν-
νών. Πρωταγωνιστές της είναι 
μια ιδιότυπη οικογένεια, δίχως 
κανονικούς συγγενικούς δεσμούς 
αλλά ενωμένη από την ανάγκη 
και την... απάτη. Μια γιαγιά που 
παίρνει επίδομα επειδή μένει μό-
νη (αλλά φιλοξενεί κόσμο), ένας 
πατέρας που μαθαίνει στα παιδιά 
(δεν είναι στην πραγματικότητα 
δικά του) την τέχνη της μικροκλο-
πής στα σούπερ μάρκετ, γυναί-
κες που βάζουν σε στρώματα τα 
ρούχα στα δοκιμαστήρια κ.ο.κ. 
Οταν ένα μικρό –και κακοποιη-
μένο– κοριτσάκι θα βρεθεί στον 
δρόμο τους, εκείνοι το «υιοθε-
τούν» και το φροντίζουν σαν να 
ήταν δικό τους.

Η αλλόκοτη αυτή ιστορία γίνε-
ται το όχημα του Ιάπωνα Κόρε-

Εντα ώστε να μας οδηγήσει στις 
παρυφές της ανεπτυγμένης κοι-
νωνίας, όπου οι παρίες ζουν με 
τους δικούς τους κώδικες και κα-
νόνες, χωρίς όμως να λησμονούν 
την ανθρωπιά τους. Το σενάριό 
του, που εγκιβωτίζει χιούμορ και 
δράμα συχνά στην ίδια πρόταση, 
είναι εξαιρετικό, χωρίς να φοβά-
ται ακόμη και τις ανατροπές που 
θα ταίριαζαν σε θρίλερ μυστη-
ρίου – και ας είναι αυτές λιγότε-
ρο πειστικές στην πρώτη ματιά. 
Αρτια και η κινηματογράφηση, η 
οποία μετακινείται από ασφυκτι-
κούς εσωτερικούς χώρους στην 
απεραντοσύνη της παραλίας με 
άνεση και χάρη.

 
Τhe Undoing
ΔΡΑΜΑ (2020)
Δημιουργός: Ντέιβιντ Κέλι
Ερμηνείες: Νικόλ Κίντμαν,
Χιου Γκραντ, Ντόναλντ Σάδερλαντ

 
Δύο χολιγουντιανοί σταρ που με 
τα χρόνια έχουν ωριμάσει σε πο-
λύ καλούς ηθοποιούς συναντιού-
νται στην καινούργια σειρά του 
HBO (στην Ελλάδα διαθέσιμη στη 
Vodafone TV), η οποία παντρεύει 

το δράμα με το θρίλερ μυστηρίου. 
Η ψυχολόγος Γκρέις (Νικόλ Κί-
ντμαν) και ο ογκολόγος Τζόναθαν 
(Χιου Γκραντ) έχουν μια τυπική 
μεσοαστική οικογένεια στη Νέα 
Υόρκη. Οταν ωστόσο μια μητέρα 
παιδιού από το ιδιωτικό σχολείο 
του γιου τους θα βρεθεί άγρια 
δολοφονημένη, η ζωή τους θα 
έρθει τα πάνω κάτω και η Γκρέις 
θα κληθεί να λάβει μερικές πολύ 
κρίσιμες αποφάσεις.

Η μίνι σειρά έξι επεισοδίων 
του Ντέιβιντ Κέλι είναι συναρπα-
στική σχεδόν σε όλη της τη διάρ-
κεια, θυμίζοντας συνεχώς πως τα 
πράγματα δεν είναι πάντα όπως 
φαίνονται εξαρχής. Ηθικά ερωτή-
ματα, κοινωνικός σχολιασμός, αλ-
λά και η διάσταση της απώλειας 
και του ψυχικού τραύματος, είναι 
επίσης παρόντα εδώ, σε ένα σύ-
νολο πάντως που αναδεικνύεται 
ξεκάθαρα παραπάνω λόγω της 
παρουσίας των πρωταγωνιστών 
του. Στα 53 και 60 τους χρόνια, 
αντίστοιχα, Κίντμαν και Γκραντ 
είναι ωριμότεροι ερμηνευτικά πα-
ρά ποτέ, με τον δεύτερο ειδικά 
να εκπλήσσει ευχάριστα, όντας 
εξαιρετικός σε έναν πραγματικά 
απαιτητικό, πολυδιάστατο ρόλο.

Eπάνω, σκηνή από τη βραβευ-
μένη ταινία «Κλέφτες καταστη-
μάτων», που προβάλλεται στο 
Cinobo. Κάτω, η Νικόλ Κίντμαν στη 
μίνι σειρά «Τhe Undoing», που εί-
ναι διαθέσιμη στη Vodafone TV.

Οι παρίες της Ιαπωνίας και οι ώριμοι σταρ του Χόλιγουντ

Οδοιπορικό
στη «λευκή»
επαρχιακή
Αμερική
Η νέα ταινία του Ρον Χάουαρντ

Η εκπληκτική Γκλεν Κλόουζ, που υποδύεται τη γιαγιά, και η Εϊμι Ανταμς στον ρόλο της μητέρας του Τζέι Ντι συνθέτουν ένα ενδιαφέρον γυναικείο δίδυμο.

HOME CINEMA

06.15 A Crooked Somebody
08.15 Enchanted Christmas
10.00 Modus 2 - Ep. 8
11.00 Mafia Only Kills 
 In Summer, IΙ - Ep. 1 & 2
13.15 Greta
15.00 #Roxy
17.00 Warsaw ‘44
19.15 Little Men
21.00 The Day Shall Come 
22.45 Holly Star
00.00 Greta
02.00 #Roxy
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Στις πρώτες σελίδες του νέου βιβλί-
ου του «The Invention of Medicine. 
From Homer to Hippocrates» (Η επι-
νόηση της ιατρικής. Από τον Ομηρο 
στον Ιπποκράτη, εκδ. Allen Lane, 
2020, σελ. 406), ο Βρετανός ιστο-
ρικός Ρόμπιν Λέιν Φοξ στέκεται σε 
έναν στίχο από την «Αντιγόνη», «την 
οποία πρέπει να έγραψε μέσα στη 
δεκαετία του 440 π.Χ. ο Σοφοκλής, 
δίνοντας στον Χορό εντυπωσιακά 
λόγια προκειμένου να εκφράσει την 
ανθρώπινη πρόοδο και ευφυΐα. Το 
κορυφαίο του παράδειγμα δεν ήταν 
η τέχνη ή η πολιτική: ήταν η ιατρι-
κή. “Απορος επ’ ουδέν έρχεται/ το 
μέλλον Αϊδα μόνον φεύξιν ουκ επά-
ξεται’ νόσων δ’ αμηχάνων φυγάς ξυ-
μπέφρασται”». (Μόνο του θανάτου 
την αποφυγή δε θα βρει (σ.σ.: ο πο-
λυμήχανος αμήχανος), όμως τρόπους 
γιατρειάς από αρρώστιες αθεράπευ-
τες έχει επινοήσει, μτφρ. Θεόδωρος 
Γ. Μαυρόπουλος, εκδ. Ζήτρος, 2007). 

Ο Ρόμπιν Λέιν Φοξ ομολογεί στον 
πρόλογό του πως είχε ολοκληρώ-
σει τη συγγραφή του βιβλίου όταν 
ξέσπασε η παγκόσμια υγειονομική 
κρίση. Η ειρωνεία εδώ είναι το γεγο-
νός ότι ο συγγραφέας εστιάζει στα 
πρώτα αρχαία κείμενα περί επιδημι-
ών που προέρχονται από τη Θάσο: η 
έρευνα λοιπόν επικεντρώνεται στις 
μολυσματικές ασθένειες που ταλά-
νισαν τον κόσμο από αρχαιοτάτων 
χρόνων – με κορύφωση, τον μεγάλο 
λοιμό της Αθήνας. Σε αντίθεση με 
τη φιλοσοφία, γράφει ο Λέιν Φοξ, 
η ιατρική δεν αποτελούσε ελληνι-
κό μονοπώλιο. Ομως, τον 5ο αιώνα 
π.Χ. οι Ελληνες ήταν που απέκτησαν 
συνειδητά μια νέα μέθοδο: άρχισαν 
να προσεγγίζουν την ιατρική με μια 
τεχνική δικής τους επινόησης θεμε-
λιωμένη στον ορθό λόγο και στην 
παρατήρηση. Είναι με αυτή την έν-
νοια που ο συγγραφέας μιλάει για 
«ελληνική επινόηση».

Ωστόσο, ξέρουμε ότι η ιατρική 
ασκούνταν και εκτός του ελληνικού 
κόσμου και, σίγουρα, πολύ πριν το 
ιπποκράτειο corpus γίνει πραγμα-
τικότητα. Την ίδια στιγμή όμως, η 
όλη αντίληψη στην ομηρική επο-
χή ήταν τελείως αρχαϊκή, συγκριτι-
κά με εκείνη που άνθησε τον 5ο αι. 
(κατά τον συγγραφέα, όχι στα τέλη 
του «χρυσού αιώνα» αλλά στις αρχές 
του). Και πάλι όμως, είναι συναρπα-
στικές και ιδιαιτέρως γοητευτικές 
οι ενότητες που αναφέρονται στον 
ομηρικό κόσμο και στην «ομηρική 
ανατομία» (είναι γνωστό πως οι πε-
ριγραφές των πολεμικών τραυμά-
των στην «Ιλιάδα» θα μπορούσαν 
να έχουν γραφεί από γιατρό). 

Στη συνέχεια, γινόμαστε μάρ-

τυρες του πώς πρώτος ο Ηρόδοτος 
παρακολουθεί την... καριέρα ενός 
περιπλανώμενου γιατρού, παρα-
τηρώντας την ιατρική και εκτός 
του ελληνικού κόσμου. Για να 
φτάσουμε, τέλος, στο τι εί-
ναι αληθές και τι ψευδές 
σε ό,τι αφορά τον βίο του 
Ιπποκράτη και, πάνω 
απ’ όλα, στη μελέ-
τη της ιπποκράτει-
ας γραμματολο-
γίας. Η έμφαση 
εδώ πέφτει στο 
έργο «Περί επι-
δημιών». Ωστό-
σο, εκείνη την 
εποχή, η επιδη-
μία δεν είχε την 
έννοια που έχει 
σήμερα: σήμαι-
νε τη νόσο που 
έχει πλήξει έναν 
δήμο, μια κοινό-
τητα, χωρίς αυτό 
να σημαίνει πως 
επρόκειτο για μετα-
διδόμενη νόσο. Γεω-
γραφικά μιλώντας, ο 
Λέιν Φοξ εστιάζει σε δε-
κάδες μαρτυρίες ασθενών 
που καταγράφηκαν τότε στο 
νησί της Θάσου (όπου, μετα-
ξύ των άλλων, είχε ξεσπάσει και 
επιδημία μαγουλάδων!).

Οπως είναι αναμενόμενο, μερι-
κές από τις πιο συναρπαστικές σε-
λίδες του βιβλίου είναι εκείνες που 
αναφέρονται στον λοιμό των Αθη-
νών, όπως τον αφηγήθηκε ο Θου-
κυδίδης. «Ηταν ξεκάθαρος πως τί-
ποτα τέτοιο δεν είχε συμβεί ξανά», 
σχολιάζει ο Λέιν Φοξ. Η «Επινόηση 
της ιατρικής» είναι μια αφηγηματικά 
υποδειγματική, πολυεπίπεδη ερευ-
νητική εργασία με πολλές εγκιβω-
τισμένες ιστορίες μέσα της και με 
ένα ενδιαφέρον που υπερβαίνει κα-
τά πολύ το αμιγώς ιατρικό. Τεράστιο 
το υλικό, θέσαμε ωστόσο ορισμένες 
ερωτήσεις στον συγγραφέα, ο οποί-
ος είχε την καλοσύνη να μας απα-
ντήσει. Ας θεωρηθεί αυτή η μικρή 
συνέντευξη ως μια μικρή εισαγωγή 
σε ένα μεγάλο έργο. Το «ψαχνό», με 
άλλα λόγια, βρίσκεται στο βιβλίο.

 
– Πώς θα συνοψίζατε τη μετάβαση 

από τον Ομηρο στον Ιπποκράτη, 

όσον αφορά την ιατρική; 
– Από την προσέγγιση της εκά-

στοτε νόσου με βάση την παρέμβα-
ση και την τιμωρία από τους θεούς, 
περάσαμε σε μια προσέγγιση που 
εστίαζε σε φυσικά αίτια και με βά-
ση την ορθολογική παρατήρηση. 

– Τι συνέβη λοιπόν στην Ελλά-

δα τον 5 π.Χ. αι.; Παρότι η ιατρι-

κή δεν ήταν κάτι άγνωστο, τόσο 

εντός όσο και εκτός του ελληνι-

κού κόσμου, η ιατρική όπως τη 

γνωρίζουμε σήμερα ήταν εντέλει 

ελληνική επινόηση; 
– Από το 550 π.Χ., οι Ελληνες φι-

λόσοφοι πρότειναν την αφηρημένη 
ιδέα της φύσης και ενός φυσικού 
κόσμου που φέρει μέσα του τους 
δικούς του νόμους. Ο άνθρωπος εί-
ναι, μαζί με το σώμα του, τμήμα αυ-
τού του φυσικού κόσμου, άρα θα 
μπορούσε κάποιος πλέον να δώσει 
απαντήσεις γύρω από ερωτήματα 
πάνω στο σώμα του ανθρώπου με 
βάση τους φυσικούς νόμους και όχι 
επειδή είχε προηγηθεί κάποια τυ-
χαία παρέμβαση θεού ή δαίμονα. 
Στη συνέχεια, αυτή η αφηρημένη 
έννοια εξελίχθηκε σε μια τεχνική 
παρατήρησης ασθενειών, έτσι ώστε 
να προβλέπουν παρόμοιες στο μέλ-
λον και να γνωρίζουν πώς κάθε ασθέ-
νεια εξελίσσεται.  

– Το δικό σας ενδιαφέρον έγκει-

ται στα κείμενα που έχουν βρε-

θεί «περί επιδημιών». Θέλετε να 

συνοψίσετε λίγο πάνω σε αυτή 

την κεντρική ιδέα; 
– Υπάρχουν δύο κείμενα πάνω 

στην επιδημιολογία που συντάχθη-
καν σε διαφορετικές χρονολογίες. 
Τα κείμενα αυτά απευθύνονταν σε 
σπουδαστές μα και στο ευρύτερο 
κοινό, με σκοπό να μπορούν, όσο 
γίνεται, οι αναγνώστες να προνοούν 
για το μέλλον. Aυτά τα δύο είναι τα 
αρχαιότερα και ανάγονται στο 421 
π.Χ. από παλαιότερους ιστορικούς, 
στην εποχή του Σωκράτη και άλλων 
πεφωτισμένων στοχαστών. Κατά 
τη γνώμη μου, είναι παλαιότερα, 
τα τοποθετώ γύρω στο 470, πάνω 
στην αυγή της κλασικής εποχής, 
σε μια λιγότερο γνωστή δεκαετία. 
Αυτό που προσπαθώ όμως να δείξω 
στο βιβλίο είναι πώς αυτά τα κείμε-
να φωτίζουν τη ζωή και την ασθέ-

νεια στο νησί της Θάσου. Αποτε-
λούν τις πρώτες καταγεγραμμένες 
μαρτυρίες συγκεκριμένων προσώ-
πων, συμπεριλαμβανομένων δού-

λων, γυναικών και παιδιών, οι 
οποίες έχουν διάρκεια από 
μέρες έως εβδομάδες. Στο 
βιβλίο υποστηρίζω ότι ο 
Ιπποκράτης έζησε λίγο 
νωρίτερα απ’ όσο νο-
μίζαμε έως τώρα και 
ότι ίσως να έγραψε 
τα πρώτα βιβλία 
περί επιδημιών, 
τα πρώτα πλήρη 
ιατρικά κείμενα 
που έχουμε, περί 
το 470 π.Χ. ∆εν 
μπορώ να απο-
δείξω ότι ο ίδιος 
ήταν που έγρα-
ψε αυτά τα κείμε-
να, υποψιάζομαι 
όμως πως συγγρα-
φέας τους ήταν ο 
Ιπποκράτης. 

 
– Ποια η σχέση της 

ιατρικής με τους μεγά-

λους τραγικούς; Μιλάτε 

αρκετά γι’ αυτήν στο βι-

βλίο σας. 

– Ναι, μιλώ εκτενώς για όλα 
αυτά στα τελευταία πέντε κεφά-

λαια του βιβλίου μου. Εκεί ισχυρί-
ζομαι πως οι μεγάλοι δραματικοί 
ποιητές δεν επηρεάστηκαν στ’ αλή-
θεια από αυτή τη νέα ιατρική στο 
πώς απέδιδαν τις ασθένειες και την 
τρέλα. Ούτε ο Αισχύλος ούτε καν ο 
Ευριπίδης, οι οποίοι είναι μεταγε-
νέστεροι των συγγραφέων των επι-
δημιολογικών κειμένων. Ούτε και 
ο Ηρόδοτος, ο λεγόμενος πατέρας 
της Ιστορίας. Ο Θουκυδίδης είναι 
άλλη κουβέντα. Είναι πολύ πιθα-
νόν να ήξερε αυτά τα κείμενα περί 
επιδημιών. Τα οποία, υπόψη, ήταν 
υποδειγματικά ως προς την ακρι-
βή παρατήρηση, αφήνοντας απέξω 
κάθε νύξη σε θεούς και προσευχές. 
Γράφτηκαν για να βοηθήσουν τον 
κόσμο τότε να μπορεί να προβλέπει 
και να προνοεί όταν προκύπτουν 
ανάλογες επιδημίες στο μέλλον. Ο 
Θουκυδίδης ήταν κάτι σαν κλινι-
κός γιατρός της πολιτικής ζωής και 
των αλλαγών της, όπως ακριβώς ο 
επιδημιολόγος ήταν ήδη ο γιατρός 
που παρατηρούσε και κατέγραφε 
τις αλλαγές του σώματος, και αυτό 
μάλιστα σαράντα ολόκληρα χρό-
νια πριν από τον μέγα Θουκυδί-
δη, η οικογένεια του οποίου είχε 
στρέμματα γης απέναντι ακριβώς 
από τη Θάσο, συνεπώς θα πρέπει 
οπωσδήποτε να γνώριζε τις οικο-
γένειες που αναφέρονται σε αυτά 
τα κείμενα. 

– Γράφετε πως, στην αρχαιότη-

τα, η μεγάλη αλλαγή σε σχέση 

με την ιατρική ήταν «εννοιολο-

γική: οι νέοι Ελληνες φιλόσοφοι 

μιλούσαν και για το ανθρώπινο 

σώμα». Επηρέασε με κάποιο τρό-

πο τους καλλιτέχνες, τους γλύπτες 

της εποχής αυτό; 

– Οχι. Οι θεωρίες των γιατρών 
εκείνης της εποχής δεν επηρέα-
σαν τους γλύπτες στο παραμικρό. 

 
– Ποιος είναι ο ρόλος και ποια 

η συμβολή της αρχαιολογίας ως 

προς την εποπτεία που έχουμε 

σήμερα σχετικά με τις εξελίξεις 

της αρχαίας ελληνικής ιατρικής; 
– Οι αρχαιολόγοι φέρνουν στο 

φως ιατρικά εργαλεία μέσα από τη 
γη, καθώς επίσης εντοπίζουν σκελε-

τούς με αναγνωρίσιμα ίχνη κάποιας 
ασθένειας επάνω τους. Επιπροσθέ-
τως, οι αρχαιολόγοι ανακαλύπτουν 
επιγραφές όπου γίνονται αναφο-
ρές σε γιατρούς και ιατρικές πρά-

ξεις. Στα ευρήματα της Θάσου, οι 
επιγραφές αυτές αφορούν τις οι-
κογένειες που παρακολουθούσαν 
οι επιδημιολόγοι, με αναφορές σε 
συγκεκριμένα ονόματα. Τα τεκμή-

ρια αυτά υπάρχουν ξέχωρα από τα 
αντίστοιχα ιπποκράτεια κείμενα. 

 
– Με αφορμή τη σημερινή πα-

γκόσμια πανδημία, πολλοί ανα-

φέρθηκαν όχι μόνον στον Μαύρο 

Θάνατο στον Μεσαίωνα αλλά και 

στον λοιμό της αρχαίας Αθήνας, 

και κυρίως έτσι όπως τον αφηγή-

θηκε ο Θουκυδίδης. Αφιερώνετε 

κάμποσες σελίδες σε αυτό το θέ-

μα. Ο Ιπποκράτης έπαιξε κάποιο 

ρόλο στην υπόθεση αυτή; 

– Οσον αφορά τη σημερινή παν-
δημία σε σχέση με όσα ξέρουμε 
για την αρχαιότητα, το εκπληκτι-
κό είναι το εξής: οι ιπποκράτειοι 
γιατροί και οι επιδημιολόγοι της 
Θάσου ουδέποτε σκέφτηκαν πως 
η νόσος μπορεί να μεταδίδεται με 
την ανθρώπινη επαφή, με τη μό-
λυνση. Ουδέποτε διανοήθηκαν ότι 
υπήρχε ανάγκη για εγκλεισμό ή 
κοινωνική απόσταση. Ενδεχομέ-
νως, στο δικό τους το μυαλό, το 
αόρατο μικρόβιο να σχετιζόταν 
με την αρχαϊκή ιδέα του «κακού 
ματιού». Ο παράγων της μόλυνσης 
αναφέρεται για πρώτη φορά στην 
αφήγηση του Θουκυδίδη περί του 
λοιμού της Αθήνας. Εκεί γράφει 
πως οι άνθρωποι μολύνονταν επει-
δή φρόντιζαν τους άλλους, όπως 
συμβαίνει και σήμερα. Οι νοσηλευ-
τές το κολλούσαν από τους ασθε-
νείς που φρόντιζαν. Μέσα σε αυτή 
την τερατώδη κρίση, οι άνθρωποι 
παρατήρησαν πως οι γιατροί δεν 
είχαν κολλήσει. ∆εν ξέρουμε αν ο 
Ιπποκράτης ήταν παρών στον λοι-
μό της Αθήνας. Εάν ήταν, δεν θα 
ήξερε τι να κάνει.

Η «ελληνική επινόηση» της ιατρικής
Ο Βρετανός ιστορικός Ρόμπιν Λέιν Φοξ και το θαυμαστό συγγραφικό ταξίδι του από τον Ομηρο μέχρι τον Ιππoκράτη

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Από την προσέγγιση
της εκάστοτε νόσου
με βάση την παρέμβα-
ση και την τιμωρία από 
τους θεούς, περάσαμε 
σε μια προσέγγιση που 
εστίαζε σε φυσικά αίτια 
και με βάση την ορθολο-
γική παρατήρηση.

Ο Αχιλλέας φροντίζει το τραύμα του Πατρόκλου, ο οποίος έχει τραυματιστεί 
στο αριστερό μπράτσο. Η «Επινόηση της Ιατρικής» του Ρόμπιν Λέιν Φοξ εκ-
κινεί από την άσκηση της ιατρικής στα ομηρικά έπη για να φτάσει στον Ιππο-
κράτη και στις αφηγήσεις του Θουκυδίδη.

Mια αφηγηματικά υποδειγματική, 
πολυεπίπεδη ερευνητική εργασία.

Η σημερινή πανδημία σε σχέση με όσα ξέρουμε για την αρχαιότητα

Ο παράγων της 
μόλυνσης αναφέρεται 
για πρώτη φορά 
στην αφήγηση του 
Θουκυδίδη περί του 
λοιμού της Αθήνας.

Δύο τμήματα του ναού του Ασκληπιού στην Κω. Το σπουδαιότερο αρχαιολογικό μνημείο του νησιού και ένα από τα πιο φημισμένα ασκληπιεία της αρχαιότη-
τας. Αποτελούσε χώρο λατρείας του θεού Ασκληπιού, αλλά και χώρο θεραπείας και διδασκαλίας της Ιατρικής. Εκεί δίδαξε ο Ιπποκράτης.

«Ο Θουκυδίδης ήταν κάτι σαν κλι-
νικός γιατρός της πολιτικής ζωής και 
των αλλαγών της», λέει ο Λέιν Φοξ.
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Την Κυριακή 13 Δεκεμβρίου
μαζί με την

ΕΙΔΙΚΟ ΑΦΙΕΡΩΜΑ
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